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DISPOSICIONS GENERALS 

Decrets de l'Alcaldia 
 
 
 
Decret. L’Ajuntament de Barcelona ha iniciat un 

procés d’adequació del model de gestió i organitza-
ció per adaptar-se als nous reptes, canvis d’estratè-
gia i a les possibilitats que ofereixen les tecnologies 
actuals. Aquest procés d’adequació s’ha denominat 
"Barcelona 2.0. Un nou model de gestió per a l’Ajun-
tament de Barcelona". 

Atès que "Barcelona 2.0" es concreta en una sèrie 
de projectes que transformaran el model de gestió de 
l’Ajuntament i afectaran totes les estructures, depar-
taments, empreses, instituts i altres ens de l’Ajun-
tament. 

Atès que és imprescindible la implicació i partici-
pació de tots els àmbits d’actuació municipal en la 
construcció d’aquest nou model de gestió, àmbits 
com el tecnològic, l’organitzatiu, de control, l’econò-
mic, el d’atenció i informació ciutadana, etc. han de 
treballar coordinadament en un projecte que afecta el 
conjunt de l’organització municipal.  

És amb aquests objectius de coordinació i debat, i 
en ús de les atribucions que tinc conferides per l’ar-
ticle 13 de la Carta Municipal de Barcelona, disposo: 

Primer. Constituir la Comissió "Barcelona 2.0". 
Segon. Designar membres de la Comissió "Barce-

lona 2.0", les persones següents: 

President: 
– Im. Sr. Ramon García-Bragado i Acín, quart ti-

nent d'alcalde. 

Vicepresident: 
– Sr. Andreu Puig i Sabanés, gerent municipal. 

Membres: 
– Sra. Pilar Conesa i Santamaría, gerent adjunta 

d’e-Administració i Sistemes d’informació. 
– Sr. Carles Arias i Casal, gerent de Recursos 

Humans i Organització. 
– Sra. Glòria Figuerola i Anguera, gerent d’Acció 

Social i Ciutadania. 
– Sr. Ramon Massaguer i Meléndez, gerent d’Ur-

banisme i Infraestructures. 
– Sra. Mercè Massa i Rincón, gerent del Districte 

de Ciutat Vella. 
– Sra. Gemma Arau i Ceballos, gerent del Districte 

de Les Corts. 
– Sr. Amador J. Álvarez i González, director exe-

cutiu de Processos i Millora de la Gestió. 

Secretari: 
– Sr. Jordi Vilalta i Novell, director de Serveis de 

Control de Gestió. 
Tercer. Assignar-li les funcions de: 

– Liderar i impulsar el projecte, garantint la cohe-
rència global. 

– Validar el Pla i el Programa de la implantació. 
– Fer el seguiment i la coordinació dels processos 

d’implantació. 
– Contrastar i validar l’avanç en la implantació dels 

diferents projectes. 
Quart. Crear el Comitè Permanent de la Comissió 

"Barcelona 2.0", sota la direcció del Vicepresident de 
la Comissió, Sr. Andreu Puig i Sabanés, que escollirà 
les persones que el constituiran entre els membres de 
la Comissió "Barcelona 2.0" i aquelles persones que, 
sense ser membres de la mateixa, puguin aportar 
opinió i propostes als projectes que tracta la Comissió.  

El Comitè Permanent, amb l’objecte de fer més 
àgils les reunions de la Comissió "Barcelona 2.0", fa 
els debats previs, pren decisions de detall sobre la 
implantació del Projecte, i proposa l’agenda de la 
Comissió. 

Cinquè. Crear l’Oficina Tècnica de la Comissió 
"Barcelona 2.0" sota la responsabilitat del Secretari 
de la Comissió, Sr. Jordi Vilalta i Novell, amb les 
funcions següents respecte a la Comissió "Barcelona 
2.0" i al seu Comitè Permanent: 
– Preparar l’ordre del dia. 
– Elaborar els informes. 
– Facilitar els elements tècnics per a la presa de 

decisions. 
– Fer el seguiment dels acords i assegurar-ne el 

compliment. 
– Fer el seguiment de l’execució dels diferents pro-

jectes i assegurar que segueixen les directrius 
del nou model de gestió. 

– Coordinar les accions creuades entre projectes 
per a garantir el seu correcte desenvolupament. 

Barcelona, 17 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5735) 
 

* * * 
 
Decret. D'acord amb el que es preveu a les Normes 

reguladores del Consell Municipal de Gais, Lesbianes, 
Homes i Dones Transsexuals, aprovades per acord del 
Consell Plenari de 19 de setembre de 2003, i fent ús de 
les atribucions que em confereixen l’article 13 de la 
Carta Municipal de Barcelona, disposo: 

Nomenar membres i suplents que integren el Ple-
nari del Consell Municipal de Gais, Lesbianes, Ho-
mes i Dones Transsexuals, les persones següents: 

 
President (p.d.): 

– Regidor de Drets Civils, Im. Sr. Joaquim Mestre i 
Garrido 
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En representació dels Grups Municipals: 
– Grup Municipal PSC, Im. Sr. Guillem Espriu i 

Avendaño. 
– Grup Municipal ICV-EU i A, Im. Sr. Ricard Gomà 

i Carmona. 
– Grup Municipal CIU, Ima. Sra. Maite Fandos i 

Payà. 
– Grup Municipal PP, Im. Sr. Alberto Villagrasa i 

Gil. 
– Grup Municipal ERC, Im. Sr. Xavier Florensa i 

Cantons. 
 
En representació de les associacions de gais i 

lesbianes i homes i dones transsexuals: 
– AEMICS, Espai per a les llibertats sexuals, Sr. 

Miquel Macias. 
– AISIOS, Sra. Natàlia Parés i Vives. 
– Arco Iris, Sr. Andrés León i Avalo, 
– Asociación de Transexuales e Intersexuales de 

Catalunya (ATC Libertad), Sra. Joana López i 
Roldán; Sra. Gina Serra i Insua (suplent). 

– Assessorament, Counselling, Orientació i Recur-
sos per a Dones Lesbianes (ACORD), Sra. 
Gemma Sánchez i Ruiz; Sra. M. Àngels Ruiz 
Torralba (suplent). 

– Associació Catalana per la Integració d'Homose-
xuals, Bisexuals i Transsexuals Immigrants 
(ACATHI), Sr. José Carreño i Castro; Sr. Rodrigo 
Araneda i Villasante (suplent). 

– Associació Cristiana de Gais i Lesbianes de Ca-
talunya (ACGIL), Sr. Àngel Llorent i Parés. 

– Associació de Famílies Lesbianes i Gais, Sra. 
Elisabet Vendrell i Aubach. 

– Associació de Gais i Lesbianes Policies (GAI-
LESPOL), Sr. Víctor Argelaguet i Foret. 

– Associació de Pares i Mares de Gais i Lesbianes 
(AMPGIL), Sr. Albert Arcarons; Sra. Carme Ra-
badà i Pascual (suplent). 

– BarceDONA, Sra. Joana Barrafont i Giménez; 
Sra. Clara Martín i Cubero (suplent). 

– BEARCELONA, Sr. Josep Ribes i Garasa. 
– Casal LAMBDA, Sr. Santos Felix i Farreras; Sr. 

Roger Revilla i Cubero (suplent). 
– Col·lectiu Gai de Barcelona, Sr. Luís Bradineras i 

Lis. 
– Col·lectiu Transsexual de Catalunya, Sra. Beatriz 

Espejo i Arjona; Sra. Natàlia Parés i Vives (su-
plent). 

– Comissió Catalana d'Ajuda al Refugiat, Sr. Óscar 
Morales; Sra. Àgata Sol (suplent). 

– Comissió Unitària 28 de juny, Sra. Montse Rifà 
– Coordinadora Gai-Lesbiana, Sr. Antoni Guirado i 

Herrera; Sr. Marcel Munnè i Prats (suplent). 
– Ecogais, Sr. Alex Sant Rafael. 
– Ens Entenem - Espai per la informació GLBT, Sr. 

Miguel Ángel Sanz. 
– FAGC, Sr. Eugeni Rodríguez; Sr. Eduard Sán-

chez i Pascuala (suplent). 
– Fundación para la Identidad de Género, Sra. 

Andrea Planelles i Aparicio; Sr. Pol Galofré i Mo-
lero (suplent). 

– Gais Positius, Sr. Joaquim Roqueta i Manen. 

– Grup d'Amics Gais GAG, Sr. José Benito Eres i 
Rigueira; Sra. Nàdia Aroca i Farrerons (suplent). 

– Grup de Lesbianes Feministes, Sra. Marta Este-
lla i Clota. 

– INCLOU, Sr. Víctor Escarré i Bou; Sr. Jaume 
Barril i Adell (suplent). 

– INFOGAI, Sr. Ferran Pereda. 
– JAG, Sr. Marc Garriga i Solanas. 
– Panteres Grogues, Sra. Maria Ruiz; Sr. Pere 

Cruells (suplent). 
– Projecte dels NOMS-HISPANOSIDA, Sr. Ferran 

Pujol i Roca; Sr. Hèctor Taboada i González (su-
plent). 

– STOP SIDA, Sr. Màrius Cabre i Gross. 
– Xarxagay. L'Espai Professional GLBT, Sr. Jaume 

Urgell. 
 
En representació de les associacions d’empresaris 

i institucions, universitats o altres sectors: 
– Consell de la Joventut de Barcelona, Sr. Eduard 

Urtasun i Domènech. 
 
En representació de partits polítics i sindicats: 

– Esquerra Republicana de Catalunya (ERC), Sr. 
Jordi Rallo i Casanovas; Sr. Nicolàs Martín i Fer-
nández (suplent). 

– EUiA, Àrea de Llibertats d'Expressió Afectiu-
sexual, Sr. Sergi Gómez i Planella; Sr. Joan Ló-
pez (suplent). 

– ICV, Sr. Josep M. Gómez. 
– ICV-EU i A, Sr. Jordi Casas. 
– JERC, Sr. Isaac Garcia i Fernández; Sra. Laia 

Grangé i Garcia (suplent). 
– JNC, Sra. Elena Domènech i Moral. 
– JSC, Sra. Meritxell Cabezón i Arbal. 
– PSC, Sr. Oriol Vicente i Hernández. 
– Unió de Joves, Sr. Josep Moliné Soler. 
– Unió General de Treballadors (UGT), Sr. Josep 

Álvarez i Picos. 
 
Tècnics de l’Ajuntament de Barcelona: 

– Agència de Salut Pública de Barcelona, Sra. Elia 
Díez. 

– Direcció de Drets Civils, Sra. Rosa Bada i Jaime. 
– Direcció de Joventut, Sr. Lluís Coromines i Gar-

cia. 
– Direcció de Participació Social, Sra. Pilar Sola-

nes i Salse. 
 
Secretaria del Consell: 
Sr. Pere Sala i Médico 
 
Barcelona, 18 de novembre de 2008. L'alcalde, 

Jordi Hereu i Boher. 
(Ref. 5743) 
 

* * * 
 
Decret. El Consell Municipal de Benestar Social, 

en sessió plenària de l’1 de juliol de 1992, va aprovar 
la creació del Premi "Comunicació i Benestar Social" 
amb l’objectiu d’estimular, promocionar i incentivar 
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una millor informació i tractament dels problemes 
socials en els mitjans de comunicació. 

Segons les Bases Generals d’aquest Premi, cor-
respon a l’Alcalde la designació del Jurat. 

Per això, fent ús de les atribucions que em confe-
reix l’article 7è de la Llei Especial de Barcelona, dis-
poso: 

Designar membres del Jurat del Premi del Consell 
Municipal de Benestar Social als Mitjans de Comuni-
cació 2008, les persones següents: 

 
President: 
Im. Sr. Ricard Gomà i Carmona, tinent d’alcalde 

d’Acció Social i Ciutadania i president del Consell 
Municipal de Benestar Social. 

 
Vocals: 
Sr. Josep Carles Rius i Baró, degà del Col·legi de 

Periodistes de Catalunya. 
Sra. Eva Fernández i Lamelas, presidenta de la 

Federació d'Associacions de Veïns i Veïnes de Bar-
celona. 

Sr. Lluís Miguel Luna i Bergés, Càritas Diocesana 
de Barcelona. 

Sr. Josep Marquès i Baró, president Creu Roja a 
Barcelona. 

Sr. Miquel Tresseras i Majó, degà Facultat Ciènci-
es Comunicació Blanquerna - Universitat Ramon Llull 

Sr. Salvador Alsius i Clavera, degà Estudis de Pe-
riodisme - Facultat Ciències Socials i de la Comuni-
cació – UPF. 

Sr. Jordi Serra i Llena, cap de Programes de Tele-
visió de Catalunya, SA. 

Sr. Antoni Esteve i Avilés, director de la Producto-
ra Lavinia TV, SL. 

Sr. Josep M. Blanco i Pont, degà Facultat Ciències 
Comunicació UAB. 

Sr. Josep Maria Martí i Martí, director emisores 
SER-Catalunya. 

Sr. Antonio Franco i Estadella, assessor a la pre-
sidència del Grup Zeta. 

 
Secretària: 
Sra. Pilar Solanes i Salse, secretària del Consell 

Municipal de Benestar Social. 
Sra. Elena Mas i Viale, secretària adjunta del 

Consell Municipal de Benestar Social. 
 
Barcelona, 19 de novembre de 2008. L'alcalde, 

Jordi Hereu i Boher. 
(Ref. 5704) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona i 
d’acord amb el que disposa l’article 5è del Regla-
ment de Funcionament intern del Consell Municipal 
de Cooperació Internacional per al Desenvolupa-
ment, disposo: 

Actualitzar la composició del Plenari del Consell 
Municipal de Cooperació Internacional per al Desen-

volupament, que quedarà integrat per les persones 
següents: 

 
President (p.d.) 

– Im. Sr. Carles Martí i Jufresa, primer tinent 
d’alcalde 

 
En representació dels diferents grups polítics mu-

nicipals: 
– Sr. Ignasi Cardelús i Fontdevila, en representa-

ció del PSC 
– Im. Sr. Ricard Martínez i Monteagudo, en repre-

sentació d’ERC 
– Im. Sr. Joaquim Mestre Garrido, en representa-

ció d’ICV–EuiA 
– Ima. Sra. Francina Vila i Valls, en representació 

de CiU 
– Im. Sr. Alberto Villagrasa i Gil, en representació 

del PP 
 
Comissionat de l’Alcaldia de Barcelona Solidària: 

– Sr. Daniel Cando Cando 
 
Director Solidaritat i Cooperació Internacional: 

– Sr. Manel Vila Motllo  
 
Tècnics Municipals:  

– Sra. Antònia Sabartés Ruescas, Direcció de Re-
lacions Internacionals  

– Sra. Rosa M. Bada i Jaime, Direcció de Serveis 
de Drets Civils 

– Sr. Toni Pujol Vidal, Direcció de gestió del Co-
neixement 

– Sr. Joan Triadú Carré, Institut Municipal d’Edu-
cació de Barcelona 

– Sra. Rocío Rubio González, Direcció de Comu-
nicació Corporativa i Qualitat 

– Sra. M. Luisa Aguado Martínez, Direcció d’Urba-
nisme 

 
Fons Català de Cooperació Internacional: 

– Im. Sr. Teo Romero i Hernández 
 
Associació Consell de Cent: 

– Sr. Enric Truñó i Lagares 
– Sr. Francesc Borrel i Mas 

 
Consell d’Associacions:  

– Sr. David Prujà Cárceles 
– Sr. Ababacar Thiakh 

 
Experts/es:  

– Sra. Gabriela Serra i Frediani 
– Sr. Vicenç Fisas Armengol 
– Sra. Anna Gual Casals 
– Sr. Alfons Sancho i Vendrell 

 
Federació Catalana d’ONG per al Desenvolupament:  

– Sr. Eduard Ibáñez Pulido 
– Sra. Carme Campdelacreu Casas 
– Sra. Montserrat Benito Soriano 
– Sr. Jordi Garrell i Casanovas 
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– Sr. Emili Cardiel Herrera 
– Sra. Pilar Molina Vera 
– Sr. Francesc Álvarez Embeita 

 
Federació Catalana d’ONG pels Drets Humans: 

– Sr. Xavier Guerrero Fernández 
 
Federació Catalana d’ONG per la Pau:  

– Sr. Arnau Gómez Ferrer 
 
Consell cooperació dels Districtes :  

– Sr. José Luis Díaz Torrevejano - Districte de Nou 
Barris 

– Sra. Mercè Mestres Roldos - Districte de Sarrià-
Sant Gervasi 

– Sra. Carmen Egler Castillo - Districte de Les Corts 
– Sr. Frederic Bonache Punzano - Districte de 

Sant Andreu 
– Sr. Joan Serra Oliva - Districte de Sant Martí 

 
Sindicats: 

– Sra. Sílvia Huerto Vives, en representació de 
CCOO-Catalunya 

– Sra. Laura Pelay i Bargalló, en representació 
d’UGT-Catalunya 

 
Fundacions universitàries: 

– Sr. Agustí Pérez Foguet, del centre de Coopera-
ció per al desenvolupament de la UPC 

– Sr. Xavier López Arnabat, de la Fundació Solida-
ritat de la UB 

– Sr. Eduard Vinyamata i Camp, del Campus per 
la Pau i la Solidaritat de la UOC 

 
Col·legis professionals:  

– Sr. Julià Castelló Janó, del Col·legi de Periodis-
tes de Catalunya 

– Sr. Xavier de les Cuevas Bou, del Col·legi Oficial 
de Metges de Barcelona 

 
Consell de la Joventut:  

– Sra. Maria Caselles i Rocabert 
 
Associacions d’immigrants:  

– Sr. Housni Chakir Tourouji, de l’Associació Soci-
ocultural Ibn Batuta 

– Sra. Paola Assone, de la Federació Fedelatina 
– Sra. Marie Françoise Affoua Koimia, del Centre 

de Cooperació Intercultural de Dones Africanes 
– Sr. Guillermo Romero de la Greca, de la Federa-

ció d’Entitats Peruanes (FEPERCAT) 
 
Secretària: 

– Sra. Pilar Riesco Mangas 
 
Barcelona, 24 de novembre de 2008. L'alcalde, 

Jordi Hereu i Boher. 
(Ref. 5755) 

 
 

 
 
 
 
 
 

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Generació de crèdits per ingressos) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 19 de setembre de 2008) 
 
 

Expedient núm. 3-80/2008 
 
INGRESSOS 
Partida Descripció Alta 
9901-42019 Ingressos de l’Estat corresponents a la liquidació definitiva de 

l’exercici 2006.  
4.439.766,68 

 
DESPESES 
Partida Descripció Alta 
9901-46305-91110 Transferència corrent a la Mancomunitat de Municipis de l’Àrea 

Metropolitana de Barcelona. 
4.439.766,68 
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MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Transferències) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 7 de novembre de 2008) 
 
 

Expedient núm. 3-101/2008 
 

Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

60317 0301 43230 MC7 Pla tècnic punts verds  407.720,24 

74923 0301 43230 MC8 Transferència de capital a TERSA 407.720,24  

22700 0601 17110 MC7 Neteja edificis i locals  30.000,00 

63501 0601 12110 MC8 Reposició mobiliari 30.000,00  

   437.720,24 437.720,24 

 
 

Expedient 3-107/2008 
 

Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

62260 0607 43230 MC7 Construcció Camp FC Martinenc  173.000,00 

62607 0301 43230 MC7 Nou sistema insf. gest. contr. serv. neteja  50.000,00 

65101 9901 12110 MC7 Inversions edificació  201.885,00 

60160 0610 43230 MC7 Reurb. Rambla Prim, 55  149.900,00 

63173 0610 43230 MC7 Trasllat local TV. Clot  50.000,00 

63174 0610 46360 MC7 Casal gent gran Conc. Trento  50.000,00 

63105 0101 43230 MC7 Renovació instal. Edifici Palau  198.000,00 

63165 0101 43230 MC7 Redacció projecte adeq. Edifici Nou per 
OAC 

 50.000,00 

63290 0101 43230 MC7 Mesures correctives en edificis municipals  32.000,00 

60245 0401 43230 MC7 Ampl. xarxa carrils bici  65.000,00 

60280 0401 43230 MC7 Sub. mobilitat aparcaments bicis  97.388,00 

65216 9901 43230 MC7 Inversions Foment Ciutat Vella  6.000.000,00 

65213 9901 43230 MC7 Inversions Intitut Municipal de Mercats de 
Barcelona 

 1.000.000,00 

62254 0603 43230 MC8 Rehabilitació i ref. com. esportiu La Bàs-
cula 

131.266,00  

63170 0603 43230 MC8 Millora vestidors Camp Ibèria 39.022,00  

63601 0606 12110 MC8 Reposició equipaments informàtics 60.000,00  

60591 0607 43220 MC8 Rambla El Carmel 12.500,00  

63117 0607 43230 MC8 Casal gent gran Guinardó 304.200,00  

63152 0607 43230 MC8 Actuacions edifici districte 16.500,00  

63140 0607 43230 MC8 Acondicionament nova OAC 128.800,00  

62573 0607 43230 MC8 Mob. i equip. infantils districte 30.000,00  

60416 0301 44120 MC8 Col·lectors Sants-Montjuïc 30.000,00  

73902 9901 43240 MC8 Transferència capital a Institut Municipal 
Parcs i Jardins 

50.000,00  

63113 0401 12110 MC8 Seguretat del trànsit (motos) 141.885,00  

78028 0607 43230 MC8 Transferència capital a Escola Tar 173.000,00  

74912 9901 43230 MC8 Transferència capital a Foment Ciutat 
Vella 

6.000.000,00  

71925 9901 43230 MC8 Transferència capital a l'Institut Municipal 
de Mercats 

1.000.000,00  

   8.117.173,00 8.117.173,00 
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MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Transferències) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 10 de novembre de 2008) 
 
 

Expedient núm. 3-99/2008 
 

Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

22109 0801 12110 MC7 Altre material de consum no inventariable  42.000,00 

22109 0101 12310 MC8 Altre material de consum no inventariable 42.000,00  

22706 9901 46520 MC7 Estudis i treballs tècnics  1.642,32 

22727 0301 44210 MC8 Neteja i recollida residus sòlids 1.642,32  

48999 0605 46360 MC7 Subvencions gestió de serveis  100.000,00 

22610 0605 45110 MC8 Altres despeses compra serveis 100.000,00  

22731 0605 32320 MC7 Contractes de promoció social  28.476,64 

48999 0605 32330 MC8 Subvencions gestió de serveis 28.476,64  

48900 0603 46371 MC7 Altres transferències  15.000,00 

48917 0603 45240 MC7 Promoció de l'esport  30.000,00 

48101 0603 43230 MC7 Premis beques i pensions  475,00 

22712 0603 43230 MC8 Manteniment vies públiques 45.475,00  

   217.593,96 217.593,96 

 
 

 
 
 
 
 

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Transferències) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 17 de novembre de 2008) 
 
 

Expedient núm. 3-105/2008 
 

Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

48900 9901 41310 MC7 Altres transferències  77.000,00 

22750 0606 43230 MC8 Altres despeses corrents llei barris 77.000,00  

22719 0101 13120 MC7 Altres contractes de serveis  9.500,00 

15200 9901 13113 MC8 Contingències 9.500,00  

15200 9901 13113 MC7 Contingències  21.521,62 

46735 0301 44260 MC8 Transferència Agència Local Energia 
Barcelona 

21.521,62  

15200 9901 13113 MC7 Contingències  97.323,45 

43010 0501 43110 MC8 Transferència Patronat Municipal Habitat-
ge 

97.323,45  

15200 9901 13113 MC7 Contingències  256.481,54 

43009 0801 45210 MC8 Transferència Institut Barcelona Esports 45.360,44  

41006 0801 42230 MC8 Transferència a Institut Municipal Educa-
ció 

80.888,78  

41006 0801 42230 MC8 Transferència a Institut Municipal Educa-
ció 

47.642,49  

43005 0801 45120 MC8 Transferència Institut Municipal Cultura 
Barcelona 

82.589,83  

22719 0101 46390 MC7 Altres contractes de serveis  102.000,00 

22725 0603 43230 MC8 Execucions subsidiàries 7.000,00  
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22712 0605 43230 MC8 Manteniment vies públiques 50.000,00  

22712 0607 43230 MC8 Manteniment vies públiques 30.000,00  

22712 0610 43230 MC8 Manteniment vies públiques 15.000,00  

   563.826,61 563.826,61 

 
 

Expedient núm. 3-108/2008 
 

Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

0607 43220 60592 MC7 Expropiació carrer Llobregòs  127.955,00 

9901 43230 74926 MC8 Expropiació carrer Llobregòs 127.955,00  

   127.955,00 127.955,00 
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CARTIPÀS 

 
 
 
Decret. En ús de les facultats conferides a aques-

ta Alcaldia per l’article 13 de la Carta Municipal de 
Barcelona, disposo: 

Delegar, en la Sra. Isabel Ribas i Seix, com a pre-
sidenta de l’Agència de Salut Pública de Barcelona, 
l’atorgament de les autoritzacions sanitàries de fun-
cionament dels establiments de tatuatge, micropig-
mentació i pírcing a la ciutat de Barcelona, la vigilàn-
cia i el control sanitari dels esmentats establiments 
(inclosa la inspecció) i la imposició de sancions sobre 
les infraccions contemplades en el Decret 90/2008, 
de 22 d’abril, pel qual es regulen les pràctiques de 
tatuatge, micropigmentació i pírcing, així com els 
requisits higienicosanitaris que han de complir els 
establiments on es realitzen aquestes pràctiques. 

Barcelona, 17 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5641) 
 

* * * 
 
Decret. Vist l'escrit rebut del president del Grup 

Municipal de Convergència i Unió de 3 de novembre 
de 2008, que comunica un canvi de conseller al 
Consell Municipal del Districte de Sant Martí, i d'a-
cord amb l'article 16 de les Normes reguladores del 
funcionament dels districtes, disposo: 

Nomenar membre del Consell Municipal del Dis-
tricte de Sant Martí el Sr. Eduard Amat i Triay en 
substitució del Sr. Ricard Galitó i Montfort. 

Barcelona, 17 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5705) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les facultats atribuïdes a l’Al-

caldia per l’article 13 de la Carta Municipal de Barce-
lona, disposo: 

Designar delegat per La Rambla de la Regidoria 
del Districte de Ciutat Vella, amb efectes 3 de no-
vembre de 2008, el Sr. Antoni Estopà i Garcia, as-
sessor del president del Consell Municipal del Distric-
te de Ciutat Vella. 

Barcelona, 17 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5754) 
 

* * * 
 
Decret. De conformitat amb els articles 14.1 i) 

dels Estatuts del Consorci Localret, i en ús de les 
facultats atribuïdes a l'Alcaldia per l'article 13 de la 
Carta Municipal de Barcelona, disposo: 

Primer. Proposar al Plenari de l’Assemblea gene-
ral del Consorci Localret la designació de l’Im. Sr. 
Joan Puigdollers i Fargas representant de l'Ajunta-
ment de Barcelona en la Comissió Delegada del 
Consorci Localret, corresponents a l’àmbit territorial 
de la demarcació Barcelona-Besòs, en substitució de 
l’Im. Sr. Guillem Espriu i Avendaño. 

Segon. Deixar sense efectes el decret de l’Alcaldia 
de 17 d’abril de 2008 de proposta de designació de 
representant en l’esmentada Comissió Delegada. 

Barcelona, 18 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5706) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les facultats conferides a aques-

ta Alcaldia per l’article 13 de la Carta Municipal de 
Barcelona, disposo: 

Delegar en el delegat de Presidència i Relacions 
Institucionals l’atorgament de permisos i llicències 
d’ús comú especial i d’ús privatiu per a la utilització 
de les platges i els parcs de la ciutat quan aquests 
usos derivin d’esdeveniments extraordinaris, tot això 
sense perjudici de les competències atribuïdes a 
"Parcs i Jardins de Barcelona, Institut Municipal" a 
qui, d’acord amb els articles 3 i 4 dels seus estatuts, 
continuarà corresponent l’atorgament dels esmentats 
permisos i llicències quan aquests usos no se’n deri-
vin de necessitats no vinculades a esdeveniments 
extraordinaris. 

Barcelona, 19 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5640) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, dis-
poso: 

Proposar al Consell d’Administració de Barcelona 
d’Infraestructures Municipals, SA la designació del 
Sr. Joan Conde del Campo com a membre del Con-
sell d’Administració de 22 Arroba BCN, SA, en subs-
titució de la Sra. Maravillas Rojo i Torrecilla. 

Barcelona, 20 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5703) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que tinc conferi-

des per l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelo-
na i d’acord amb l’article 2.2 c) del Reial Decret 
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1228/2005, de 13 d’octubre, pel qual es crea i regula 
la Comissió Intersectorial per actuar contra les activi-
tats vulneradores dels drets de propietat intel·lectual, 
disposo: 

Proposar, en representació de l’Ajuntament de 
Barcelona, la regidora Ima. Sra. Assumpta Escarp i 
Gibert, com a vocal del Ple de la Comissió Intersec-
torial per actuar contra les activitats vulneradores 
dels drets de propietat intel·lectual, que serà substitu-
ïda per l’Im. Sr. Guillem Espriu i Avedaño, també 
regidor d’aquest Ajuntament, en els supòsits que no 
pugui assistir.  

Barcelona, 25 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5643) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les atribucions que em confereix 

l’article 13 de la Carta Municipal de Barcelona, dis-
poso: 

Proposar als òrgans competents de les empreses 
de capital íntegrament municipal Barcelona d’Infraes-
tructures Municipals, SA i Barcelona de Serveis Mu-
nicipals, SA la designació dels membres dels Con-
sells d’Administració de les empreses que s’indiquen 
a continuació: 

1. Barcelona d’Infraestructures Municipals, SA 
22 Arroba BCN, SA: Ima. Sra. Ángeles Esteller 

Ruedas, en substitució del Sr. Manuel Gallardo Mar-
tínez. 

2. Barcelona de Serveis Municipals, SA 
Serveis Funeraris de Barcelona, SA, Im. Sr. Javier 

Mulleras Vinzia, en substitució de l’Im. Sr. Jordi Cor-
net i Serra. 

Cementiris de Barcelona, SA, Im. Sr. Javier Mulle-
ras Vinzia, en substitució de l’Im. Sr. Jordi Cornet i 
Serra. 

Barcelona, 25 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5776) 
 

* * * 
 
Decret. En ús de les facultats atorgades a aques-

ta Alcaldia per l'article 13 de la Carta Municipal de 

Barcelona i el que determinen els respectius Estatuts 
de les diferents entitats, disposo: 

Designar les persones que s'assenyalen a conti-
nuació, membres dels Consells d’Administració de 
les Entitats Públiques Empresarials següents: 

Institut Municipal de Parcs i Jardins 
Ima. Sra. Emma Balseiro Carreiras, en substitució 

de l’Im. Sr. Alberto Villagrasa Gil. 

Patronat Municipal de l'Habitatge 
Im. Sr. Alberto Villagrasa Gil, en substitució de 

l’Im. Sr. Jordi Cornet i Serra. 
Barcelona, 25 de novembre de 2008. L'alcalde, 

Jordi Hereu i Boher. 
(Ref. 5780) 
 

* * * 
 
Decret. Vist l'escrit rebut del regidor portaveu del 

Grup Municipal Socialista de 26 de novembre de 
2008, que comunica un canvi de conseller al Consell 
Municipal del Districte de Ciutat Vella, i d'acord amb 
l'article 16 de les Normes Reguladores del Funcio-
nament dels Districtes, disposo: 

Nomenar membre del Consell Municipal del Dis-
tricte de Ciutat Vella la Sra. Maria José Arteaga Mu-
ñoz en substitució del Sr. Antoni Estopà García. 

Barcelona, 28 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref.5802) 
 

* * * 

 
Decret. Vist l'escrit rebut del President del Grup 

Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds-Esquerra 
Unida i Alternativa de 25 de novembre de 2008, que 
comunica un canvi de conseller al Consell Municipal 
del Districte de Les Corts, i d'acord amb l'article 16 
de les Normes reguladores del funcionament dels 
districtes, disposo: 

Nomenar membre del Consell Municipal del Dis-
tricte de Les Corts el Sr. Albert Pérez i Núñez en 
substitució del Sr. Daniel Moreno i Morcillo. 

Barcelona, 28 de novembre de 2008. L'alcalde, 
Jordi Hereu i Boher. 

(Ref. 5803) 
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COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL 

 

Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 21 d'octubre de 
2008 i aprovada el dia 18 de novembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 21 d'octubre de 2008, s'hi reuneix la Co-
missió de Cultura, Educació i Benestar Social, sota la 
presidència de la Ima. Sra. Maite Fandos i Payà. Hi 
assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Montse 
Ballarín i Espuña, Carles Martí i Jufresa, Gemma 
Mumbrú i Moliné, Immaculada Moraleda i Pérez, 
Itziar González i Virós, Carmen Andrés i Añón, Jau-
me Ciurana i Llevadot, Gerard Ardanuy i Mata, Fran-
cina Vila i Valls, Ángeles Esteller Ruedas, Gloria 
Martín Vivas, Javier Mulleras Vinzia, Elsa Blasco i 
Riera, Xavier Florensa i Cantons, assistits pel secre-
tari general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Palla-
rès, que certifica. 

També hi són presents els Srs. Jordi Martí i Grau, 
delegat de Cultura, i Pere Alcober i Solanas, delegat 
d’Esports. 

S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts. 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a)Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea de Benestar i Cohesió Territorial 

Del gerent municipal, de data 15 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de gestió del progra-
ma d'acompanyament a nuclis familiars reagrupants 
en el seu procés d'inserció social a la ciutat, per als 
exercicis 2008-2010, i per un import de 540.464,50 
euros.  

 
2. Districte de Sants-Montjuïc 

Del gerent municipal, de data 30 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de gestió i explotació 
del servei musical la Bàscula, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 112.693 euros. 

 
b) Mesures de govern 

c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Ajuts de menjador escolar. Convocatòria del 

curs 2008-2009. 
La Sra. Ballarín presenta el balanç del nou siste-

ma d’ajuts de menjador que, per primer cop, ha ges-
tionat el Consorci d’Educació amb un important in-
crement dels recursos aportats per l’Ajuntament, que 
ha multiplicat per 4,5 l’aportació del curs anterior en 
un àmbit que, fa constar, és de competències imprò-
pies. Recorda que fins ara a la ciutat hi havia dues 
convocatòries per als ajuts a menjador, una de la 
Generalitat dirigida als centres sufragats amb fons 
públics, i una de l’Ajuntament dirigida als centres 
municipals i de manera singular als centres sufragats 
amb fons públics del districte de Ciutat Vella. Explica 
que, a partir d’aquest any, la convocatòria realitzada 
pel Consorci d’Educació és única amb un increment 
de la dotació econòmica de 2.385.400 euros respec-
te al total de convocatòries del curs anterior. Es pre-
veu incrementar de 8.000 a 12.000 el nombre 
d’ajudes i es simplifica el procediment de gestió gra-
cies a una nova aplicació informàtica que permet 
reduir el termini de resolució i adjudicació dels ajuts. 
Respecte al barem de les sol·licituds, s’ha passat a 
utilitzar l’indicador de renda de suficiència de Catalu-
nya que substitueix el d’àmbit estatal; l’element més 
important que es té en compte és la renda familiar, 
donant però una puntuació complementària en els 
casos de família nombrosa, monoparental, infants en 
acolliment o discapacitat d’algun dels membres de la 
família. Recorda que en la convocatòria anterior, el 
període de sol·licituds era durant el mes de juny, i la 
que ara es presenta, a més, hi ha un termini obert 
que comença quan es tanca el període inicial, per 
atendre les famílies que arribin de nou i aquelles que 
vegin empitjorada sobtadament la seva situació eco-
nòmica. Explica que el 17 de setembre es va resol-
dre l’adjudicació de les peticions del mes de juny i els 
centres ja han rebut el pagament corresponent als 
mesos de setembre a desembre, amb data 15 
d’octubre es va resoldre la primera adjudicació cor-
responent al període obert. Posa de manifest que hi 
ha una comissió que vetlla per la transparència de tot 
el procés. Per valorar els resultats, pensa que cal 
saber quina era la situació anterior, el nivell de renda 
és l’element que abans i ara es té més en compte. 
Recorda que la renda de tall per una família de tres 
membres en la convocatòria genèrica de la Generali-
tat de l’any passat era de 2.404 euros, en els centres 
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de Ciutat Vella era de 3.906 euros i als centres de 
l’IMEB era de 3.005 euros. Fa constar que aquest 
any la renda de tall es única, i en la primera convoca-
tòria ha estat de 3.962 euros, a 15 d’octubre ja s’ha 
fet la primera adjudicació de la borsa de període 
obert per 4.160 euros. Pel que fa als ajuts concedits, 
diu que en el curs 2007-2008 hi van haver 13.487 
sol·licituds i es van atorgar 8.250 ajuts. En el període 
inicial del curs present hi ha hagut 13.987 sol·licituds 
i s’han atorgat 9.435 ajuts, i durant el període poste-
rior obert hi ha hagut 474 sol·licituds i 622 ajuts con-
cedits, el nombre d’ajuts és superior a les sol·licituds 
perquè s’han pogut atorgar peticions no ateses en el 
període inicial. Explica que d’acord amb els índexs 
de risc d’exclusió econòmica severa, alta i moderada 
que estableix l’informe de Caixa Catalunya, es cons-
tata que en la primera de les convocatòries es van 
atorgar ajuts a totes les persones en situació de risc 
d’exclusió econòmica severa, alta i moderada, però 
van quedar fora 94 sol·licituds que es van atorgar 
durant el període obert. Fa constar que en la primera 
adjudicació en període obert, s’ha arribat a totes les 
famílies en risc d’exclusió econòmica severa, alta i 
moderada i també han pogut rebre aquests ajuts 
famílies que amb menys risc també els necessitaven. 
Afirma que el balanç que avui es presenta, amb un 
85% dels fons ja assignats, té una reserva de més 
d’1.000.000 d’euros per atendre de famílies nouvin-
gudes o famílies que puguin veure sobtadament 
empitjorada la seva situació econòmica.  

El Sr. Ardanuy agraeix la presentació de l’informe, 
constata que hi ha hagut millores en la gestió i un 
increment econòmic evident. Quant al nombre d’ajuts 
que s’han concedit, pregunta si hi ha algun tipus de 
previsió de control per part de l’Ajuntament i voldria 
saber, respecte a la convocatòria anterior, quin nom-
bre de beneficiaris no va aprofitar aquesta ajuda. 
Pregunta si amb el 1.000.000 d’euros previstos per 
les contingències que puguin sorgir al llarg del curs 
s’ha tingut en compte el possible increment de l’atur i 
quins tipus de mecanismes hi ha establerts als cen-
tres docents per a la millora de la gestió. Finalment, 
considera que davant la situació general si les ajudes 
es fixen només per nivell de renda hi ha el risc 
d’excloure persones que en poden tenir necessitat, i 
caldria pensar en què una part de l’ajut fos de tipus 
universal. 

La Sra. Esteller recorda que el PP va valorar posi-
tivament la mesura de govern quan es va presentar 
al Plenari del Consell Municipal, i va considerar posi-
tiu l’increment pressupostari, la unificació de la con-
vocatòria de la Generalitat i de l’Ajuntament per 
aconseguir l’agilitació dels tràmits. Pensa que la me-
sura és del tot insuficient perquè per ser beneficiari 
dels ajuts cal tenir un nivell de renda que signifiqui 
risc d’exclusió social, i afirma que cal incrementar els 
barems de renda perquè puguin obtenir els ajuts 
persones amb un nivell de renda modesta que ara no 
hi poden accedir. Fa constar que la renda base esta-
blerta és d’11. 887 euros anuals bruts per una família 
de tres membres, tot i que en cas de família nombro-
sa, monoparental o amb discapacitat es fixen uns 

graus que suposen un plus a l’hora de poder incre-
mentar l’ajut. Constata que en el període obert la 
renda de tall s’ha situat en 12.481 euros i, per tant, 
només s’han atès famílies amb risc d’exclusió social; 
per aquest motiu, el seu grup ha presentat una pro-
posta a la Comissió per incrementar el nivell de ren-
da de tall a 6.000 euros per persona. 

El Sr. Florensa agraeix la presentació de l’informe. 
Pensa que s’ha de dedicar força atenció a aquests 
ajuts perquè afecten moltes famílies especialment 
aquelles que es troben en situació de més precarie-
tat i risc d’exclusió. Qualifica de bona noticia l’aug-
ment de recursos i les millores de gestió, en aquest 
sentit es demostra que el Consorci d’Educació és 
una bona eina i que unificar convocatòries i criteris 
facilita la feina als centres i a les famílies. També 
considera positiu que es tinguin en compte especifici-
tats concretes per a famílies nombroses, monoparen-
tals o amb discapacitat, pregunta si aquestes famíli-
es també s’han de trobar dins els nivells de renda 
especificats o si poden rebre ajuts tot i tenir rendes 
una mica més altes que les establertes. Voldria sa-
ber quin és el nombre de demanda no atesa. 

La Sra. Blasco agraeix l’informe, i creu que 
s’aposta per una gestió eficaç i es treballa per una 
Barcelona inclusiva amb tendència a universalitzar 
aquests serveis. 

El Sr. Martí assenyala que el principi que guia 
aquest conjunt d’ajudes no és fixar a priori un nivell 
de renda, sinó cobrir una demanda en funció d’unes 
necessitats objectives, que es valoren en els centres 
educatius. Destaca que la proposta té un component 
de justícia i cohesió social, però també de suport a 
l’escolarització. Insisteix que són recursos que s’abo-
quen al context educatiu a partir de dades objectiva-
bles de renda, però també del seguiment escolar, 
s’aspira a poder donar resposta a totes les necessi-
tats. Afirma que el compromís és poder donar respos-
ta universal a aquestes necessitats, recorda que 
d’aquesta qüestió, que no és una competència muni-
cipal, se’n va fer una prioritat i en el context del Con-
sorci es van voler donar tots els recursos disponibles.  

La Sra. Ballarín explica que el sistema de gestió 
dels ajuts dificulta en extrem que hi hagi algun possi-
ble frau perquè són els centres els que gestionen les 
demandes i reben els diners. Insisteix que es vol 
aconseguir arribar a totes les famílies amb dificultats 
d’accedir als serveis de menjador escolar. És cons-
cient de la dificultat de determinar la renda de tall, fa 
constar que l’informe de Caixa de Catalunya diu que 
és conflictiu determinar que és l’exclusió econòmica i 
on establir el tall, però hi ha consens en l’escala 
d’equivalència de la OCDE, citada en l’informe i 
d’acord amb aquest criteri fins ara amb els ajuts 
menjador atorgats s’ha cobert tot el risc d’exclusió i 
s’arriba més enllà. Pel que fa a les previsions de 
futur, assenyala que per a aquest any s’ha reservat 
un milió i escaig d’euros per atendre les possibles 
necessitats que sorgeixin i que s’anirà ajustant fins 
adjudicar la despesa total del fons. Repeteix que 
aquest any s’ha produït un salt qualitatiu i quantitatiu 
respecte a anys anteriors. 
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El Sr. Ardanuy reconeix que hi ha un procés de 
millora, però encara s’està lluny del que seria l’ajuda 
universal. Insisteix que cal millorar el procediment, 
incrementar els recursos i que l’Ajuntament en con-
troli el bon ús. 

La Sra. Esteller insisteix que només són ateses 
les persones que tenen un risc social d’exclusió alt. 
Diu que l’equip de govern utilitza un llenguatge que 
en ocasions confon, puntualitza que en la pagina 4 
de l’informe on s’estableixen els barems consta que 
només es cobreix en caràcter general el risc 
d’exclusió econòmica alta i el moderat en el supòsit 
de família nombrosa, monoparental o família amb 
una persona amb discapacitat. Demana que s’in-
crementi el barem per poder atendre famílies de 
renda moderada que també necessiten l’ajut.  

La Sra. Blasco puntualitza que universalitzar vol 
dir atendre totes les demandes que es presenten, i 
arribar a totes les persones que en tenen necessitat 
no vol dir atendre a tothom de forma indiscriminada. 
Afirma que la universalització que l’equip de govern 
proposa és arribar a cobrir totes aquestes sol·licituds. 

El Sr. Martí fa esment a què el PP diu que l’equip 
de govern utilitza l’indicatiu de la renda per fer el 
barem, però la situació és inversa, la voluntat és 
arribar a totes les demandes que sigui necessari 
cobrir independentment dels pressupostos inicials i 
sense fixar objectius de renda. Insisteix que el que 
es pretén és que cap nen o nena de la ciutat que 
necessiti suport de menjador deixi de tenir-lo. 

La Sra. Ballarín destaca que es cobreix tot el risc 
d’exclusió, fins i tot la moderada, i es va més enllà. 
Recorda que, a la pràctica, la renda de tall són més 
de 4.000 euros i que si l’Ajuntament no hagués fet 
aquest esforç s’estaria, com l’any passat en una 
renda de tall de 2.400 euros. No vol deixar cap om-
bra de dubte sobre possibles fraus, i puntualitza que 
en la pàgina 5 de l’informe consta com s’ han de 
justificar les rendes per obtenir l’ajut.  

El Sr. Ardanuy considera que ajuts universals són, 
per exemple, els 2.500 euros per infant nascut a 
l’Estat espanyol, els 400 euros aplicats al IRPF, o els 
70 euros per alumne i més en escola bressol. 

La Sra. Esteller es remet a la pagina 3 de l’informe 
que parla de les ajudes en el període inicial. Insisteix 
que els ajuts són insuficients i que la universalització 
vol dir atendre tothom que ho necessita sense tenir 
en compte el nivell de renda. 

La Sra. Ballarín puntualitza que dins els nivells de 
renda definits aquests ajuts són universals. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per donar compte dels treballs del govern 
municipal per promoure la pràctica del cricket a la 
ciutat de Barcelona. 

El Sr. Alcober compareix i explica que l’IBE atén 
les demandes per facilitar la pràctica del cricket, que 
és un esport de presència recent a la ciutat, buscant 

espais idonis. Fa constar que aquest esport reque-
reix un camp de dimensions superiors a les d’un 
camp de futbol, el que representa una dificultat a la 
ciutat i, per tant, es busquen espais que sense tenir 
aquestes dimensions es puguin adaptar. Afirma que 
s’està en negociació amb els diferents grups que 
practiquen aquest esport perquè ho puguin fer al 
camp de beisbol de Montjuïc, que és una instal·lació 
que encara té alguna franja horària lliure. 

La Sra. Fandos voldria parlar del cricket com un 
exemple d’esport minoritari o de presència recent a 
la ciutat perquè entén que aquest esport pot ser un 
element d’integració de les persones que arriben a la 
ciutat amb una cultura diferent. Fa constar que a 
Barcelona hi ha 16.000 persones del Pakistan, 4.500 
de l’Índia, 2.000 de Bangladesh i 6.000 de Gran Bre-
tanya per a les quals el cricket té molta importància, 
però a la ciutat no hi ha cap camp per a la seva pràc-
tica, tot i que curiosament n’hi ha un prop de Tarra-
gona, a Constantí. Posa de manifest que a Barcelo-
na hi ha 16 equips de cricket del Pakistan i 3 de 
Bangladesh i l’Índia, que en aquest moment no sa-
ben on jugar perquè el cost per utilitzar el camp de 
beisbol de Montjuïc és excessiu per al seu pressu-
post. Considera important donar suport al cricket que 
ara es juga en diferents espais que els integrants 
d’aquestes comunitats troben com, per exemple, 
aparcaments però aquest fet impedeix que es con-
verteixi en una opció d’esport generalitzada per a 
altres ciutadans. Creu que aquests esports poden 
ser multiculturals però, a més, interculturals; seria bo 
que els nens i nenes catalans juguessin al cricket, 
aquesta seria una manera que l’esport fos integra-
dor. Insisteix que la solució a aquesta situació no pot 
ser només dir que es jugui quan no hi ha partit de 
beisbol, cal que des de l’Institut es controli que el 
cricket es pot practicar amb unes condicions que el 
converteixin en una aposta de futur. Pensa que de 
moment pot ser necessària una cessió gratuïta de 
l’espai, són equips que volen constituir una federació 
i jugar una copa Catalunya i, per tant, cal ajudar-los i 
aconseguir no només que ells juguin, sinó que els 
nens i nenes catalanes també practiquin aquest es-
port igual que juguen a rugbi i a altres esports que en 
un primer moment tampoc no tenien tradició al país. 
Demana que se solucioni la situació de forma ràpida.  

El Sr. Mulleras posa de manifest que el cricket és 
un esport molt lligat a l’àmbit cultural anglès, de tra-
dició victoriana, i que només des de l’any 1995 és 
oficial a Espanya. Està d’acord amb què l’esport en 
general és un element integrador, però no sap si el 
cricket ha de ser una prioritat dins de les polítiques 
esportives municipals, fa constar que un esport tam-
bé important per a aquestes comunitats és l’hoquei 
herba, que es pot practicar actualment en diferents 
equipaments i que també pot ser un element 
d’integració. Se suma a la preocupació per la dificul-
tat de la pràctica del cricket a Barcelona en condici-
ons adients, però entén el problema que signifiquen 
els grans espais que es necessiten per a la seva 
pràctica. Pensa que el cricket no surt beneficiat en la 
comparació del nombre de gent que el vol practicar i 
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el nombre de persones que viuen a la ciutat i a la 
seva àrea metropolitana i que tenen també com a 
esports prioritaris uns altres. De totes maneres, dóna 
suport a les mesures que es puguin prendre per a la 
pràctica d’aquest esport. 

El Sr. Florensa se suma a la preocupació per 
aquest esport i pensa que des de l’Institut d’Esports 
s’ha de treballar per garantir també els esports mino-
ritaris. Posa de manifest que el cricket no és un es-
port lligat a la tradició del país, ha arribat a la ciutat 
per la immigració i creu que en els propers anys 
aquesta demanda encara pot créixer, fa esment de 
les dificultats per a la seva pràctica i pensa que a mig 
i llarg termini cal trobar solucions perquè la demanda 
existent es pugui veure satisfeta. Està d’acord en 
què la seva practica pot ser un element integrador 
per a les persones nouvingudes. 

El Sr. Alcober puntualitza que en la seva primera 
exposició s’ha cenyit a les solucions que en aquest 
moment es donen a les demandes dels clubs i enti-
tats que volen jugar a cricket. Explica que la possibili-
tat que aquest esport es pugui practicar, per exem-
ple, a Constantí, es deu a la disponibilitat de sòl 
d’aquest municipi que, per descomptat, no té la ciutat 
de Barcelona. Pel que fa a la gratuïtat en l’ús de les 
instal·lacions, recorda que es parteix de la convicció 
de que cal pagar amb independència que després es 
pugui subvencionar l’entitat. Repeteix que s’està en 
la via d’arribar a un acord amb aquests clubs i enti-
tats. Està d’acord amb la Sra. Fandos en què 
l’esport, que és una eina amable, ha de servir per 
afrontar els nous reptes de la ciutat i ser un element 
d’integració. Cita un estudi fet per l’INEF, en el que 
ha col·laborat l’Institut d’Esports, que analitza els 
esports nouvinguts que, sovint, trameten només la 
sensació de malmetre l’espai públic que ocupen i 
que són font de conflicte; l’estudi, tot i tenir en comp-
te aquesta situació, inverteix aquesta percepció i 
posa de manifest que també ajuden a establir xarxes 
socials. Explica que per als infants que vulguin prac-
ticar cricket hi ha l’oferta esportiva per a infants de 
l’Institut Barcelona Esports, que aquest any s’ano-
mena "Tardes d’esport, jugues?" que amb la partici-
pació de 370 entitats ofereix 136 modalitats d’esports 
diferents entre les que hi ha el cricket. Creu que cal 
aconseguir que aquestes noves realitats esportives, 
algunes amb forta implantació, però molt descone-
gudes, esdevinguin usuals i siguin una eina d’inte-
gració i enriquiment.  

La Sra. Fandos manifesta que CiU, pel que fa a 
l’esport, considera que Barcelona, com a capital de 
Catalunya, ha de tenir instal·lacions de país, i la ciu-
tat encara que el nombre de practicants no siguin 
molts, ha de tenir coberts tots els esports; recorda 
que ciutats com Madrid, Múrcia o Benidorm tenen 
camp de cricket. Celebra que s’hagi ofert la possibili-
tat d’una subvenció perquè els equips que practiquen 
aquest esport no ho entenien així. 

El Sr. Mulleras demana que no es tergiversin les 
seves paraules, puntualitza que el PP està d’acord 
amb què hi hagi un camp de cricket i que es pugui 
adaptar la instal·lació més adient, remarca, però, que 

és un esport nou i amb poca implantació al país i, per 
tant, torna a dir que amb la quantitat de problemàti-
ques que té l’esport a la ciutat no sap si aquesta ha 
de ser una prioritat.  

El Sr. Alcober insisteix que la pretensió és acon-
seguir una normalitat. Repeteix que l’ús d’una ins-
tal·lació sempre té un cost, però l’entitat, d’acord amb 
el projecte que presenta, té la possibilitat d’acon-
seguir una subvenció i aquest és un dret que tenen 
en les mateixes condicions tots els ciutadans de 
Barcelona. Torna a dir que la voluntat de l’equip de 
govern és que la diversitat d’esports estigui present a 
la ciutat.  

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
 
Al Plenari del Consell Municipal:  
3. Ratificar el decret de l'Alcaldia, de 23 de setem-

bre de 2008, pel qual: s'accepta la subvenció per un 
import total de 774.600 euros atorgada pel Departa-
ment d’Educació de la Generalitat de Catalunya a 
aquest Ajuntament, com a corporació titular de les 
escoles de música que es detallen a la resolució 
EDU/2408/2008, de 22 de juliol, publicada al Diari 
Oficial de la Generalitat, de 29 de juliol de 2008, des-
tinada al sosteniment de les despeses de personal 
docent i de funcionament de les escoles de música, 
corresponents al curs 2007-2008, es declara que 
aquesta corporació no incorre en cap dels supòsits 
que estableix l’article 13.2 de la Llei 38/2003, de 17 
de novembre, general de subvencions; i es declara 
també que ni aquesta corporació local ni cap orga-
nisme d’aquesta rep de la Generalitat i els seus or-
ganismes autònoms cap altra subvenció pel mateix 
concepte. 

La Sra. Ballarín explica que es ratifica l’acceptació 
de la subvenció de la Generalitat per a les escoles 
de música municipals. 

El Sr. Ciurana avança el suport del seu grup, però 
vol deixar constància, una vegada més, de la tardan-
ça amb què es rep la subvenció i insisteix que caldria 
que es poguessin incorporar a l’exercici pressuposta-
ri corresponent. 

La Sra. Esteller denuncia, també, el retard en ac-
ceptar aquesta aportació de la Generalitat, que és 
inferior i incompleix compromisos previstos. Es pre-
tenia que el finançament de les escoles de música 
fos a terços, Ajuntament, Generalitat i famílies, però 
la realitat és que els pares han d’aportar molt més 
perquè no es compleix el conveni. Aprofita aquest 
punt per constatar, una vegada més, la política que 
es fa des de l’Ajuntament respecte a les escoles de 
música, recorda que fins i tot en el PAM de l’any 
2003 s’establia el compromís d’una escola de música 
per a cada districte i ara només n’hi ha quatre a la 
ciutat. Fa constar que el seu grup considera neces-
sari finançar les escoles de música privada perquè 
els infants que viuen en districtes on no hi ha escola 
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pública puguin tenir, també, aquests ensenyaments 
subvencionats. 

La Sra. Ballarín reconeix que també a l’equip de 
govern li agradaria que les subvencions s’incor-
poressin dins l’exercici pressupostari corresponent. 
Explica que es reben 600 euros per alumne d’acord 
amb el conveni signat pel Departament d’Educació, 
la Federació de Municipis i l’Associació Catalana de 
Municipis i Comarques el que ha significat per a dues 
de les escoles de música, Can Ponsic i Nou Barris 
un increment d’un 15% respecte a les aportacions 
que rebien anteriorment. Evidentment, està d’acord 
en tot el que sigui demanar més, però repeteix que 
aquesta subvenció és un acord de tot el municipa-
lisme català i el Departament d’Educació i, en aquest 
sentit, està satisfeta de les millores obtingudes en el 
finançament. 

La Sra. Esteller diu a la Sra. Ballarín que ha 
d’exigir a la Generalitat el compliment dels seus 
compromisos i repeteix que, al marge de l’origen del 
conveni, el compromís era de finançament a terços.  

La Sra. Ballarín insisteix que el conveni és el que 
estableix les obligacions i aquest és l’acord al que 
l’Ajuntament de Barcelona s’ha sumat. Afirma que en 
la perspectiva de futur es continuarà treballant en tot 
el que sigui millorar finançament de serveis. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
b) Propostes d'acord 
 
4. Aprovar definitivament la proposta de modifica-

ció dels Estatuts de l’entitat pública empresarial Insti-
tut Barcelona Esports, per a la seva adequació a 
organisme autònom local, fixant l’entrada en vigor del 
canvi de forma jurídica a partir de l’1 de gener de 
2009. 

La Sra. Fandos, atès que no hi ha cap intervenció, 
procedeix a demanar la intenció de vot dels grups. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

5. Desestimar les al·legacions que s’han presentat 
durant el termini d’informació pública als Estatuts del 
Consorci Casa de les Llengües, en el sentit i termes 
que figuren en l’informe que consta a l’expedient i 
que es dóna per reproduït. Aprovar definitivament la 
participació de l’Ajuntament de Barcelona en el Con-
sorci Casa de les Llengües. Aprovar definitivament 
els Estatuts del Consorci Casa de les Llengües, se-
gons text adjunt. Facultar a l’alcalde de Barcelona 
per nomenar els representats de l’Ajuntament de 
Barcelona en l’esmentat consorci. 

El Sr. Martí i Grau explica que amb aquest punt 
s’aprova definitivament la incorporació al Consorci 
Casa de les Llengües de l’Ajuntament, que fa cessió 
del dret de superfície de la zona on s’ha d’instal·lar 
aquest equipament en el complex de l’antiga Fàbrica 
de Can Ricart al Poble Nou.  

El Sr. Ciurana avança el vot favorable del seu 
grup i reitera la petició feta amb anterioritat que 
l’alcalde de Barcelona, que és qui ha de nomenar els 
representants municipals al Consorci, tingui en 

compte la present pluralitat del Plenari del Consell 
Municipal. 

La Sra. Esteller avança el vot contrari del seu 
grup, considera desproporcionada l’aportació de 
l’Ajuntament, 14 milions d’euros, perquè la ciutat té 
altres prioritats. Recorda que el PP va demanar que 
aquest dret de superfície no impliqués cap tipus 
d’aportació. 

El Sr. Martí i Grau fa constar que sempre hi ha 
hagut acord pel que fa al nomenament dels repre-
sentants municipals dels Consorcis Culturals. Puntu-
alitza que no es fa cap aportació econòmica, el que 
es fa és una cessió d’un dret de superfície en unes 
naus de l’antiga Fàbrica de Can Ricart. Recorda que 
les al·legacions del PP quantifiquen quin seria el 
preu de mercat d’aquest dret de superfície, però 
l’única aportació, molt important, que fa l’Ajuntament, 
és la cessió del dret de superfície i no una aportació 
dinerària.  

Destaca, quant a les prioritats que la Generalitat 
tenia, la intenció de tirar endavant aquest projecte. 
Pensa que la diversitat lingüística en el context de la 
globalització és de gran actualitat i, per tant, sense 
voler entrar a discutir si això és més important que 
altres coses, li sembla positiva la incorporació de 
l’Ajuntament; puntualitza que la inversió que va a 
càrrec d’una altra administració ajuda, també, a 
completar el projecte de Can Ricart.  

La Sra. Esteller fa constar que el seu grup no ha 
quantificat aquest dret de superfície, és l’equip de 
govern quan va cedir el solar qui va quantificar el 
solar en 14 milions d’euros. Demana al Sr. Martí i 
Grau que no faci trampes, repeteix que l’aportació 
sigui o no dinerària la fa l’Ajuntament i, per tant, no 
se’n pot restar importància. Repeteix que aquesta no 
és una prioritat municipal, que s’hauria d’haver fet un 
altre tipus de negociació amb la Generalitat i torna a 
dir que el PP està en contra de l’aportació i de la 
utilització dels 5.000 m2 per a aquest equipament. 

El Sr. Martí I Grau fa constar que en la resposta 
de les al·legacions no s’ha fet cap mena de trampa, 
ni s’ha intentat dissimular res relatiu a l’aportació 
municipal.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb el posicionament 
contrari del PP.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
6. Autoritzar la subrogació de l’Institut Barcelona 

Esports (IBE) en la posició de l’Ajuntament de Barce-
lona en els contractes per a la gestió de les ins-
tal·lacions esportives dels districtes, referenciats en 
document annex amb nom de la instal·lació, adjudi-
catari, data d’aprovació, durada, forma de gestió i 
data d’efectes, i amb subjecció al règim econòmic 
previst al respectius plecs de clàusules d’explotació; 
i, en conseqüència, cedir a favor de l’IBE tots els 
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drets i obligacions dimanants dels corresponents 
contractes, tot això de conformitat amb el Pla director 
dels equipaments esportius municipals de la Ciutat 
de Barcelona 2008-2011, aprovat per la Comissió de 
Govern el 13 de febrer de 2008, i l’article 3.1 f) dels 
seus Estatuts. 

El Sr. Alcober explica que s’autoritza la subrogació 
de l’IBE en diferents contractes de gestió d’ins-
tal·lacions esportives de districte obeint al desenvo-
lupament del Pla director d’equipaments esportius. 

La Sra. Fandos avança l’abstenció del seu grup 
perquè, tot i entendre la necessitat d’unificar criteris, 
pensa que amb aquest acord es dóna un pas enrere 
pel que fa a la descentralització i els hauria semblat 
millor que des de l’IBE es pogués fer un control més 
directe de la gestió dels districtes. Pensa que aquest 
cas és diferent del d’altres equipaments que tenen 
un concepte més de ciutat. Manifesta que no votarà 
en contra perquè també és cert que ara la gestió 
d’aquests equipaments no funciona bé, confia que 
l’IBE ho pot fer millor establint uns criteris generals i 
seguint la gestió de forma més propera. 

El Sr. Mulleras afirma que el seu grup sempre es-
tarà d’acord en la millora de les instal·lacions esporti-
ves municipals. Creu que avui la gestió no funciona 
bé i que hi ha massa diferències entre els poliespor-
tius, fins i tot d’un mateix districte. Pensa que aques-
ta mesura pot ser positiva i, per tant, li dóna suport. 

El Sr. Florensa avança l’abstenció del seu grup. 
Creu que en molts equipaments esportius de la ciutat 
cal fer canvis, pensa que el model actual de gestió 
està esgotat perquè depenia excessivament de les 
ràtios d’usuaris en relació al manteniment de l’equi-
pament i, per tant, si no tenen un nombre suficient 
d’usuaris, els gestors no poden complir el que esta-
bleix la concessió i l’Ajuntament ha de cobrir els dèfi-
cits generats. Pensa que cal tendir cap a un model 
de gestió més global i eficient, però el preocupa qui-
nes garanties tindran els districtes sobre el control de 
les seves instal·lacions esportives i com podran fer el 
seguiment de la promoció esportiva. Pensa que la 
mesura va una mica en contra del procés de descen-
tralització. 

El Sr. Alcober puntualitza que, des de l’equip de 
govern, s’aposta decididament per la descentralitza-
ció. Explica que les instal·lacions esportives de la 
ciutat estan dividides en tres blocs: les d’usos 
col·lectius –camps de futbol, pistes poliesportives–, 
que continuen depenent únicament dels districtes; 
les instal·lacions esportives singulars i de capitalitat 
sota la tutela de l’IBE –el camp de beisbol, el de rug-
bi de la Foixarda, etc.– i les que funcionen amb abo-
nats –centres multidisciplinars amb piscina, pavelló, 
sala de fitness. Dels que ara es parla és d’aquests 
últims, que avui tenen uns 185.000 abonats. Afirma 
que el model que s’està desenvolupant és bo, però 
cal evolucionar d’acord amb les noves circumstànci-
es. Puntualitza que amb aquest acord el seguiment 
dels contractes es farà des de l’IBE i això permetrà, 
també, una millor possibilitat d’inversió econòmica en 
determinades situacions que se seguiran produint en 
alguns casos. Pel que fa al temor expressat que els 

districtes perdin pes, insisteix que tothom vol que les 
instal·lacions esportives funcionin; assenyala que hi 
haurà la Comissió tècnica de gestió que dependrà de 
l’IBE i el Consell de l’equipament que serà presidit 
pel regidor del districte, la vicepresidència del qual 
correspondrà al delegat d’esports i tindrà representa-
ció de tots els grups municipals; les funcions del 
Consell són, entre altres, garantir l’aplicació efectiva 
dels serveis i recursos de promoció en funció de les 
demandes i necessitats del territori, participar en la 
proposta anual dels serveis i activitats, tarifes i pres-
supostos, balanços i plantilla del personal de l’equi-
pament. Insisteix que aquesta no és una marxa enre-
re en la descentralització. 

La Sra. Fandos pregunta si les adjudicacions de 
contractes que fins ara s’acordaven a la Comissió, 
amb majories polítiques diferents de les del Consell 
d’Administració de l’IBE, es continuaran acordant a la 
Comissió o seran competència de l’IBE. 

La Sra. Esteller considera que aquesta és una mi-
llora en la gestió i que mitjançant l’IBE es podrà ga-
rantir un millor manteniment de les instal·lacions i, 
per aquest motiu, donen suport a la proposta. 

El Sr. Florensa comenta que el paper polític dels 
districtes és important i s’ha de garantir que aquesta 
subrogació no suposi una pèrdua de la seva capaci-
tat d’incidència. Pensa que caldria analitzar quins 
són els aspectes de la gestió que han fallat per intro-
duir les corresponents millores. 

El Sr. Alcober està d’acord amb el que diu el Sr. 
Florensa. Insisteix que els Consells d’equipament 
que depenen dels districtes tindran la potència que 
siguin capaços de desenvolupar els mateixos Con-
sells de districte, que pensa que serà molta, en tot 
cas es posa a la seva disposició per ajudar-los en tot 
el que sigui possible. Pel que fa a les adjudicacions, 
afirma que l’acord es prendrà en el Consell d’Ad-
ministració de l’IBE en el que tots els grups hi són 
representats, però ell no tindria cap inconvenient 
amb l’obligació d’informar a aquesta Comissió dels 
fets que es vagin produint. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa l'abstenció de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa l'abstenció d'ERC. S'aprova. 

7. Aprovar inicialment la constitució de l’As-
sociació de l’Observatori de les Dones en els mitjans 
de comunicació, per tal de promoure l’actitud crítica i 
la reflexió envers els mitjans de comunicació des de 
la perspectiva de les dones i per una no-discri-
minació, en base a l’article 15 del Decret 110/1996, 
de 2 d’abril, pel qual es regula el règim de les orga-
nitzacions associatives dels ens locals i el registre 
corresponent; aprovar inicialment la proposta d’Es-
tatuts de l’Associació, d’acord amb els articles 133-
136 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel 
qual s’aprova el text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya; sotmetre aquest acord, 
juntament amb els Estatuts, a informació pública per 
un termini de trenta dies, per a la presentació 
d’al·legacions i/o suggeriments; tenir-los per aprovats 
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definitivament, sempre i quan no hi s’hagin formulat 
al·legacions i/o suggeriments durant el període 
d’informació pública; facultar a la regidora de Dones i 
Joventut perquè efectuï tots els tràmits adients per a 
l’efectivitat del present acord; i designar a la Ima. 
Sra. Elsa Blasco i Riera, regidora de Dones i Joven-
tut, com a representant de l’Ajuntament de Barcelona 
en l’Assemblea constituent i en tots els demés actes 
de l’Associació; participant en els seus òrgans soci-
als i, en el seu cas, acceptant i exercint els càrrecs 
per als que l’Ajuntament de Barcelona sigui escollit.  

La Sra. Blasco explica que l’Observatori de les 
Dones en els mitjans de comunicació, que va néixer 
l’any 2000 de la mà de cinc ajuntaments del Baix 
Llobregat, és un espai de participació de més d’una 
vintena d’ajuntaments catalans que ofereixen eines 
per desenvolupar la sensibilització de la ciutadania i 
fomentar una visió crítica davant dels continguts 
sexistes i discriminatoris dels mitjans de comunica-
ció. Des dels diferents ajuntaments participants, s’ha 
considerat necessari redefinir els seus objectius, la 
seva naturalesa jurídica i les dinàmiques del seu 
funcionament per reforçar-lo com un organisme au-
tònom amb personalitat jurídica pròpia que li permeti 
endegar projectes de més envergadura. Manifesta 
que aquest treball es duu a terme amb el suport de 
l’Institut Català de les Dones, que l’Observatori és 
una bona eina de treball i un espai de col·laboració 
entre els ens locals, molt innovador pel que fa a la 
creació i al debat en les polítiques d’igualtat de gène-
re. 

La Sra. Fandos avança l’abstenció del seu grup, 
tot i estar d’acord amb la necessitat d’una anàlisi 
sobre el tractament de la igualtat en els mitjans de 
comunicació. Recorda que CiU, quan ha tingut res-
ponsabilitats de govern, ho ha dit sempre i ho ha 
gestionat en aquesta línia. Està d’acord que la tasca 
es faci des d’aquesta Associació d’ajuntaments, però 
li hauria semblat millor que l’Institut Català de les 
Dones no només fos l’ens on es fan arribar les quei-
xes, sinó que també n’hi hauria de formar part. És 
cert que van ser uns ajuntaments els que van ende-
gar el projecte, però també és cert que aquest ha 
estat un camí treballat des de fa molts anys per 
l’Institut Català de les Dones i també per diferents 
associacions, com la de Dones Periodistes i, per 
tant, els hauria agradat més que l’Observatori fos 
quelcom mes obert i no només tancat als ajunta-
ments. Recorda que també des de la Federació de 
Municipis i de l’Associació Catalana de Municipis 
s’ha fet una tasca important en aquest sentit. Pre-
gunta quin cost suposarà per l’Ajuntament l’Asso-
ciació.  

La Sra. Martín agraeix les explicacions de la Sra. 
Blasco sobre aquest projecte que, des del punt de 
vista dels seus objectius, és molt positiu. Afirma que 
de la mateixa manera que està convençuda de la 
bondat dels seus objectius ho està de què no cal la 
constitució d’una associació d’ajuntaments per de-
fensar les finalitats perseguides, diu que les seves 
funcions se solapen amb les competències de 
l’Institut Català de les Dones i, per tant, la constitució 

d’una nova associació crea una nova estructura insti-
tucional que només afegeix complexitat en aquest 
assumpte. Manifesta que l’expedient no concreta 
quins seran els recursos econòmics i els estatuts, en 
el capítol de règim econòmic, estableix què son fonts 
de recursos de l’Observatori; les quotes que fixi 
l’assemblea general per als ajuntaments associats; 
les subvencions i les donacions i pregunta quina 
haurà de ser l’aportació municipal. Repeteix que, al 
marge de l’Institut Català de les Dones a Barcelona i 
a Catalunya, hi ha òrgans institucionals i una àmplia 
xarxa d’entitats que poden desenvolupar aquesta 
tasca; per exemple, el Consell de les Dones de Bar-
celona, l’Associació de Dones periodistes de Catalu-
nya o el Consell de l’Audiovisual de Catalunya. Està 
segura que amb la col·laboració d’aquests organis-
mes es poden aconseguir els mateixos objectius, 
pensa que en aquests moments de crisi hi ha altres 
prioritats i que la despesa econòmica que represen-
tarà l’associació s’ha de destinar a qüestions ur-
gents. Avança el vot contrari del seu grup. 

El Sr. Florensa manifesta el suport del seu grup a 
aquesta iniciativa que consolida un projecte que fa 
anys que existeix, al que es dota d’una nova estruc-
tura jurídica perquè pugui desenvolupar els seus 
objectius. Recorda que aquesta és una iniciativa 
pionera al país que no trepitja la tasca que es pugui 
fer des de l’Institut Català de les Dones, sinó que 
pretén fer tasques bàsicament de sensibilització en 
un àmbit especialment significatiu. 

La Sra. Blasco afirma que li hauria agradat una 
unanimitat en aquest tema, que puntualitza que és 
una iniciativa que simplement suposa formalitzar 
jurídicament una eina que ja existeix i ha demostrat 
la seva utilitat. Recorda que l’Ajuntament de Barce-
lona, ja fa anys que hi fa una aportació i, per tant, no 
suposarà cap despesa afegida. Fa constar que 
l’Institut Català de les Dones anima a què es forma-
litzi aquest instrument que afavoreix l’autonomia 
local. Quant a les prioritats, hi poden haver percepci-
ons diferents, però des de l’equip de govern es pen-
sa que canviar estereotips i la percepció que es té de 
les dones des dels mitjans de comunicació és impor-
tant, repeteix que aquest és un instrument innovador 
i que s’ha demostrat útil. Acaba dient que l’aportació 
municipal fins ara ha estat de 15.000 euros anuals. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa l'abstenció de CIU, la Sra. 
Martín expressa el vot contrari del PP i el Sr. Floren-
sa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 
8. Autoritzar a l’agrupació d’interès econòmic, Put-

xet Sport, amb CIF G-64763212, adjudicatària del 
contracte de concessió d’obra pública per a la redac-
ció del projecte bàsic i executiu, direcció d’obra, 
construcció del Poliesportiu municipal del Putget i la 
posterior explotació de dita instal·lació esportiva situ-
ada al carrer de Marmellà, núms. 23-27, per hipote-
car l’esmentada concessió en garantia dels crèdits 
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que concerti, per un import màxim de 7.000.000 
d’euros a retornar en un termini màxim de quinze 
anys, sempre i quan el crèdit corresponent es destini 
íntegrament a la realització dels fins concessionals, 
vistos els informes favorables que conté l’expedient, i 
d’acord amb allò que preveu la clàusula 15.1.e) del 
plec de condicions administratives del contracte. 

El Sr. Alcober explica que amb aquest expedient 
es dóna resposta a un dret que té el concessionari 

La Sra. Fandos avança el posicionament favorable 
del seu grup. 

El Sr. Mulleras avança el suport del seu grup a la 
proposta. Pregunta si hi ha alguna causa perquè un 
equipament aprovat per aquesta Comissió el 18 de 
setembre de 2007, del que es va formalitzar el con-
tracte de concessió el 14 de febrer de 2008, no pre-
senti la petició per a l’autorització de la hipoteca con-
cedida fins al 23 de setembre de 2008. 

El Sr. Alcober fa constar que els projectes que es 
presenten des del punt de vista de viabilitat econò-
mica són certs perquè justifiquen la concessió de la 
hipoteca, no gens fàcil d’aconseguir en aquests mo-
ments. Pensa que els terminis citats pel Sr. Mulleras 
són llargs, però que estan justificats. 

El Sr. Mulleras pensa que, lògicament, una con-
cessió municipal és suficient per a l’atorgament d’una 
hipoteca. Demana que es vetlli perquè no hi hagi 
més endarreriments dels necessaris per a la cons-
trucció i posada en marxa d’aquest equipament tan 
necessari per al barri. 

El Sr. Alcober puntualitza que no posa en dubte la 
fiabilitat dels informes relatius al suport econòmic 
dels projectes. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
 

Districte d'Horta-Guinardó 
 
9. Adjudicar definitivament, de conformitat amb 

l’art 135 de la Llei 30/2007 de contractes del sector 
públic i amb la resolució d’adjudicació provisional de 
la gerent del Districte, de 12 de setembre de 2008, a 
l’entitat Club Unión Deportivo Hebron-Taxonera (NIF. 
62.856.687G) el contracte de gestió de serveis pú-
blics en la modalitat de concessió per a la gestió i 
explotació del Camp municipal de futbol de la Vall 
d’Hebron i els Camps municipals de futbol i rugbi de 
la Taxonera, per un període màxim de deu anys, i un 
cànon anual de 3.000 euros. Delegar en la gerent del 
Districte d’Horta-Guinardó les facultats necessàries 
per a portar a terme la formalització del contracte. 
Requerir l’adjudicatari definitiu per tal que, en el ter-
mini màxim de deu dies hàbils a comptar de 
l’endemà de la notificació d’aquesta resolució, com-
paregui per formalitzar el contracte. Notificar la pre-
sent resolució als licitadors. Publicar l’adjudicació de 
l’esmentat contracte en el Butlletí Oficial de la Pro-
víncia i al perfil del contractant d’acord amb l’article 

138 de la Llei 30/2007 de contractes del sector pú-
blic. 

La Sra. Fandos avança el vot favorable del seu 
grup perquè entén que aquest club és el que fins ara 
havia gestionat a precari una part d’aquesta ins-
tal·lació. Afirma que l’altre licitador, la Fundació Mar-
cet, que gestiona un equipament al districte d’Horta, 
mereix també la seva confiança. Li preocupa, tanma-
teix, que quan es demana a l’adjudicatari que aporti 
justificant d’estar al corrent dels pagaments a la Se-
guritat Social, faci constar que no té cap treballador. 
No sap si hi ha un error en aquest document, en cas 
contrari, no entén com podran gestionar sense treba-
lladors. 

El Sr. Mulleras creu del tot necessari aquest equi-
pament i demana a l’Ajuntament que es faci un se-
guiment proper, especialment pel que fa a l’herba del 
camp de rugbi valorada en 500.000 euros per 
l’adjudicatària i en 700.000 euros per l’altre licitador; 
pensa que aquesta diferència no ha de ser en detri-
ment de la qualitat de l’herba que es posi. 

El Sr. Alcober confirma que el Club Unió Esportiva 
Hebron-Taxonera és el que fins ara ha gestionat 
aquests espais, fa constar que el seguiment i control 
d’aquesta instal·lació es porta des del districte. Expli-
ca que tenint en compte totes les casuístiques s’ha 
valorat més positivament l’oferta del Club Unió Es-
portiva Hebron-Taxonera, i pel que fa a la gespa, i 
des del punt de vista tècnic, es qualifica millor la 
proposada per l’adjudicatari. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
10. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social: 1. Manifesta que és un deure de les adminis-
tracions públiques donar suport a les famílies i a les 
nenes i nens amb necessitats educatives especials 
en el marc de l'educació pública que promou la igual-
tat d'quests alumnes. 2. I acorda instar al govern 
municipal, a través del Consorci d'Educació de Bar-
celona per tal que subvencioni les AMPA que ho 
sol·licitin, pel concepte de vetlladors especialitzats i 
amb dedicació exclusiva per als alumnes amb ne-
cessitats educatives especials que utilitzin el servei 
d'acolliment de matí o tarda a qualsevol centre edu-
catiu finançat amb fons públics a la nostra ciutat. 

El Sr. Ardanuy formula la proposta vinculada al 
model d’inclusió en centres educatius ordinaris de 
nenes i nens amb necessitats educatives especials. 
Es refereix al servei d’acolliment de matí i tarda per-
què quan alumnes amb necessitats educatives es-



NÚM. 33 10-XII-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3327 

 

 

pecials sol·liciten aquest servei s’inclouen com a 
alumnes ordinaris i no reben una atenció especialit-
zada. Es demana que l’Ajuntament ajudi les AMPA 
per a la prestació d’aquest servei i proposa debatre 
el text transaccional pactat amb la regidora d’Edu-
cació, que a continuació llegeix: Instar al govern mu-
nicipal, a través del Consorci d'Educació de Barcelo-
na, per tal que en la propera convocatòria d'ajuts a 
les AMPA inclogui mesures que garanteixin l'atenció 
individualitzada als alumnes amb necessitats educa-
tives especials que utilitzin el servei d'acolliment de 
matí o tarda a qualsevol centre educatiu finançat 
amb fons públics a la nostra ciutat, sense detriment 
de l'atenció a la resta d'alumnes. 

La Sra. Martín fa constar que, des del PP, sempre 
s’ha defensat que l’administració ha de garantir que 
els nens i nenes amb necessitats educatives especi-
als tinguin tot el suport necessari per incorporar-se a 
l’escola ordinària amb garanties suficients, el que 
significa posar a disposició tots els mitjans humans i 
materials que calguin per fer possible un seguiment 
curricular adequat també en el sentit d’aquesta pro-
posta. Aprofita per insistir en la necessitat que totes 
les escoles siguin accessibles perquè encara hi ha 
moltes mancances, també recorda que, d’altra banda, 
no tots els nens i nenes poden incorporar-se a l’escola 
ordinària, entén que és imprescindible disposar del 
mapa escolar. Manifesta el seu suport a la proposta. 

El Sr. Florensa avança el suport a la proposta 
d’adequació d’aquests serveis de vetlladors, perquè 
pensa que és positiva.  

La Sra. Ballarín dóna suport a la proposta, que 
implica aprofundir en dues línies d’actuació política 
que l’equip de govern defensa: l’escola inclusiva i les 
subvencions i ajuts a les AMPA. Recorda que les 
primeres ajudes per a l’acolliment matinal es van 
atorgar l’any 2003-2004 i per a les activitats extraes-
colars, l’any 2007-2008. Pensa que a partir de gener 
de 2009, moment en què el Consorci d’Educació 
assumirà la gestió d’aquests ajuts, la mesura podrà 
ser efectiva. 

El Sr. Ardanuy agraeix el suport de tots els grups, 
està segur que aquesta iniciativa representarà una 
millora important en la qualitat del servei. 

La Sra. Ballarín expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i 
A, el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Martín expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Cultura, Educació i Benestar So-
cial: 1. Manifesta que és un deure de les administra-
cions públiques donar suport a les famílies i a les 
nenes i nens amb necessitats educatives especials 
en el marc de l'educació pública que promou la igual-
tat d'aquests alumnes. 2. I acorda instar al govern 
municipal, a través del Consorci d'Educació de Bar-
celona per tal de que en la propera convocatòria 
d'ajuts a AMPAs inclogui mesures que garanteixin 
l'atenció individualitzada als alumnes amb necessi-
tats educatives especials que utilitzin el servei d'aco-
lliment de matí o tarda a qualsevol centre educatiu 

finançat amb fons públics a la nostra ciutat, sense 
detriment de l'atenció a la resta d'alumnes. 

Del Grup Municipal PP: 
11. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda: Instar al Consorci d'Educació de Bar-
celona a incrementar els nivells de renda que donen 
accés a les ajudes de menjador com a mínim als 
6.000 euros de renda per càpita bruta anual, per tal 
que aquestes ajudes arribin també a les famílies de 
classe mitjana modesta. 

La Sra. Esteller formula la proposició i constata, 
per l’informe presentat per l’equip de govern, que les 
ajudes de menjador només cobreixen famílies amb 
risc d’exclusió. El PP entén que amb caràcter gene-
ral es dóna resposta al risc d’exclusió social alt, i 
només en alguns casos extraordinaris, famílies nom-
broses, monoparentals o amb persones amb disca-
pacitat, es concedeixen els ajuts a persones amb risc 
d’exclusió social mitjana. Pensa que cal incrementar 
les ajudes a persones amb un nivell de renda baix 
que, ara, d’acord amb els barems que s’apliquen, no 
poden accedir-hi. 

El Sr. Ardanuy avança el suport de CiU a la inicia-
tiva; entén que 6.000 euros de renda és una quanti-
tat molt baixa i entra dins els paràmetres de suport 
social.  

El Sr. Florensa no dóna suport a la iniciativa per-
què pensa que el mecanisme seguit des del Consor-
ci per donar els ajuts és correcte i no entén amb 
quins criteris el PP fixa el nivell de renda en 6.000 
euros. 

La Sra. Ballarín fa constar que l’informe sobre el 
nou sistema d’ajuts a menjador mostra que 
l’Ajuntament ha anat més enllà del que són les com-
petències pròpies i amb un gran esforç econòmic els 
ajuts han passat de 8.000 a 12.000. Afirma que tal i 
com es va establir en la mesura de govern, s’aniran 
avaluant les necessitats i demandes garantint una 
cobertura universal allà on hi hagi aquestes necessi-
tats. Pensa que aquesta proposició té la intenció de 
deslluir l’acció de l’Ajuntament. La proposta fixa el 
llindar per arribar pretesament a les classes mitjanes 
en 6.000 euros, però aquest límit no té, en la seva 
opinió, cap altra justificació, més enllà que al PP li 
hagi passat aquesta xifra per la imaginació. Explica 
que l’equip de govern fixa les necessitats segons 
l’indicador de renda de suficiència aprovat pel Par-
lament de Catalunya, que és un índex per fer barem i 
atorgar prestacions socials de caràcter econòmic a 
persones en situació de necessitat, que és més ele-
vat que l’índex espanyol. Insisteix que el resultat de 
l’informe presentat és que es cobreixen totes les 
necessitats de risc d’exclusió social segons l’escala 
d’equivalència de l’OCDE.  

La Sra. Esteller diu que la Sra. Ballarín barreja els 
conceptes. Fa constar que el PP va presentar aques-
ta proposició abans que s’inclogués l’informe a 
l’ordre del dia, pensa que potser és l’equip de govern 
el que contraprograma per evitar notorietat dels 
grups de l’oposició. Puntualitza que l’OCDE estableix 
nivells de renda i fixa quins comporten grau d’ex-
clusió, i l’Ajuntament només atén famílies amb grau 
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d’exclusió. Repeteix que el PP considera que l’ajut 
de menjador l’han de tenir, també, persones amb 
rendes mitjanes que paguen per tot i mai tenen dret 
a res. Torna a demanar que s’incrementi el nivell de 
renda, diu que els 6.000 euros són una mesura de 
renda valorada perquè puguin accedir a l’ajut les 
famílies que amb tres membres tenen uns ingressos 
de 18.000 euros bruts anuals. Demana que no es 
menyspreï aquesta iniciativa. 

La Sra. Ballarín insisteix que el criteri establert pel 
PP és subjectiu i que l’equip de govern es basa en 
criteris objectius. 

La Sra. Ballarín expressa el vot contrari del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, 
la Sra. Fandos expressa el vot contrari de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
12. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda la commemoració, al llarg de l'any 
2009, del centenari de l'afusellament de Francesc 
Ferrer i Guàrdia, amb especial incidència en posar 
de relleu les seves contribucions a la pedagogia mo-
derna, tot donant a conèixer la seva figura als cen-
tres escolars; i en el marc dels nous usos del Castell 
de Montjuïc, la celebració d'un acte commemoratiu 
del seu afusellament. 

El Sr. Florensa formula la proposició fent constar 
que Francesc Ferrer i Guàrdia va ser executat al 
Castell de Montjuïc acusat d’haver estat l’instigador 
dels fets ocorreguts la Setmana Tràgica.  

El Sr. Ciurana avança el suport de CiU a la inicia-
tiva, que li agradaria que es pogués ampliar amb una 
anàlisi més general del que va ser la Setmana Tràgi-
ca, que va significar un abans i un després en la vida 
i la convivència de la ciutat. 

La Sra. Esteller fa constar que el PP sempre ha 
volgut destacar els valors pedagògics i les aportaci-
ons de Francesc Ferrer i Guàrdia a l’escola moderna, 
valora positivament la commemoració, però creu que 
no hauria de fixar com desenvolupar-la en el Castell 
de Montjuïc i, per aquest motiu, avança la seva abs-
tenció. 

El Sr. Martí i Grau se suma a la proposta per di-
versos motius: el paper central de Francesc Ferrer i 
Guàrdia en la història de la pedagogia moderna, per 
aquest fet ja mereixeria un homenatge, i per les cau-
ses de la seva mort en un context absolutament con-
vuls vinculat a la Setmana Tràgica, malgrat que 
molts historiadors neguen qualsevol vinculació entre 
Ferrer i Guàrdia i aquests fets. Explica que s’està 
treballant amb la Universitat de Barcelona en un 
conjunt d’iniciatives que rememorin la Setmana Trà-
gica i permetin una anàlisi exhaustiva sobre aquests 
fets i la seva divulgació. Hi haurà varies activitats, 
conferències, una petita exposició a l’Arxiu fotogràfic 
amb tot el material de què disposa i alguns itineraris 
pels espais emblemàtics d’aquell temps i, òbviament, 
al Castell de Montjuïc el 13 d’octubre, data en què va 
ser mort Francesc Ferrer i Guàrdia hi haurà un acte 
commemoratiu, no tant per vincular-ho als nous usos 
del Castell, sinó perquè és el lloc on va ser afusellat 

després del judici que se li va fer sense massa ga-
ranties jurídiques. Fa constar que es treballa, també, 
amb la Fundació Ferrer i Guàrdia per poder, en el 
seu moment, presentar el programa complet d’acti-
vitats que se celebraran a Barcelona al voltant de la 
Setmana Tràgica i de la figura de Francesc Ferrer i 
Guàrdia com a pedagog.  

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa l'abstenció del PP i el Sr. Flo-
rensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
 
Del Grup Municipal CIU: 
13. Que el govern municipal expliciti en tots els 

webs municipals el nom del president Lluís Com-
panys quan fa referència a l'Estadi Olímpic acompa-
nyat d'una ressenya biogràfica-històrica de la seva 
persona i que aquest reconeixement sigui més visi-
ble a l'Estadi Olímpic Lluís Companys. 

La Sra. Fandos formula el prec. Explica que cada 
any, el dia 15 d’octubre, es recorda Lluís Companys 
en la data del seu afusellament i, buscant informació 
sobre aquest acte, es va sorprendre que la pàgina 
web de Turisme de Barcelona, en parlar de l’Estadi, 
només l’anomeni Estadi Olímpic. Fa constar que a la 
pàgina web de BSM sí figura el nom complert 
d’Estadi Olímpic Lluís Companys, però li sembla que 
caldria també, que es reflectís qui era Lluís Com-
panys. Considera bàsic que en totes les webs muni-
cipals on apareix el nom de l’Estadi estigui complert i 
que, igual que s’explica com va ser construït o qui 
van ser els seus arquitectes, s’expliqui, també, qui 
era Lluís Companys perquè no tothom ho sap i 
menys els qui vénen de fora. Insisteix en la impor-
tància que la gent sàpiga que va ser l’únic president 
d’Europa assassinat per ser president d’una Nació: 
Catalunya. També creu que a l’Estadi Olímpic, on hi 
ha la placa amb el seu nom, hi hauria d’haver una 
explicació sobre la seva figura. 

El Sr. Alcober entén que la situació de la pàgina 
web de Turisme de Barcelona no és correcta perquè 
el nom de l’Estadi no és el que hi figura. Fa constar 
que en les pàgines web municipals hi figura el nom 
correcte: Estadi Olímpic Lluís Companys de Montju-
ïc, que també figura en la pàgina web del Club Es-
portiu Espanyol. Accepta el prec i ell mateix es dirigi-
rà a Turisme de Barcelona perquè rectifiqui la 
denominació. Pel que fa a l’Estadi, la visualització del 
nom de Lluís Companys pensa que és absoluta, 
explica que hi ha un projecte de futur, que no es 
desenvoluparà abans de l’any 2010 per donar a co-
nèixer el valor de patrimoni històric de la ciutat que té 
l’Estadi; pensa que és en aquest moment que seria 
correcte fer una referència de per què l’Estadi es diu 
Lluís Companys.  



NÚM. 33 10-XII-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3329 

 

 

La Sra. Fandos agraeix la resposta del Sr. Alco-
ber. Reitera, però, que a les pàgines oficials de 
l’Ajuntament, on es parla de l’Estadi, no costaria 
gens afegir qui era Lluís Companys i insisteix en què 
en la placa exterior de l’Estadi hi figuri una referència 
de qui va ser a Lluís Companys. 

El Sr. Alcober està d’acord amb la proposta, as-
sumeix que si hi ha errors s’han de rectificar, i repe-
teix que en el nou projecte de l’Estadi constarà el 
perquè s’anomena Lluís Companys. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
14. Que l'Ajuntament de Barcelona faci les gesti-

ons oportunes davant les Federacions Esportives 
Espanyoles a fi de sol·licitar que Barcelona sigui seu 
de partits corresponents a tornejos o competicions, 
tant de caràcter oficial com amistós (Torneig de 
Classificació pel Mundial de Futbol de Sud-Àfrica 
2012, Torneig de Preparació de l'Euro-Bàsquet 2009, 
Eliminatòria Copa Davis de Tennis entre Espanya i 
Sèrbia...) i en els que participin les diferents selecci-
ons esportives espanyoles. 

La Sra. Esteller formula el prec. Recorda que Es-
panya té medalles en molts esports i que les selecci-
ons espanyoles, composades per molts jugadors 
catalans i de Barcelona, tenen gran capacitat 
d’atracció. Posa de manifest que fa molts anys que 
no hi ha partits de les seleccions espanyoles a Bar-
celona, per exemple, partits de futbol des de l’any 
1975 a part del mundial de 1982; bàsquet des de 
l’any 1997; la copa Davis des de l’any 2000, etc. 
Pensa que l’Ajuntament hauria de reclamar que la 
ciutat sigui seu d’aquests partits. 

El Sr. Alcober respon que això és el que s’està 
fent. Cita, entre esdeveniments celebrats a la ciutat, 
el campionat del món de Natació del 2003, l’europeu 
d’hoquei herba del 2003, el campionat de pilota bas-
ca d’aquest any, etc. Puntualitza que alguns dels 
esports que cita la regidora, la Copa Davis, per 
exemple, Barcelona la va demanar però, finalment, 
es va jugar a Madrid. Fa constar que a més de la 
demanda, cal que la respectiva Federació hi estigui 
d’acord. Assegura que es treballa en totes les línies 
per aconseguir la celebració de grans esdeveniments 
esportius a la ciutat. 

La Sra. Esteller sap que Barcelona és seu de de-
terminats esports i no vol dir que no es facin esforços 
per atraure també esdeveniments esportius de ca-
ràcter nacional o internacional, però insisteix que hi 
ha esports que són els principals en moure gent, 
com ara el futbol, el bàsquet, el voleibol, etc. que hi 
ha dificultat que es juguin a la ciutat, sap que aques-
ta és una decisió de les federacions, però insisteix a 
demanar que es facin totes les gestions possibles 
per aconseguir-los. 

El Sr. Alcober repeteix que, com a seu de grans 
esdeveniments esportius a la ciutat, només li queda-
rà, després del Campionat Europeu d’Atletisme del 
2010, la celebració del Campionat del Món d’Atle-
tisme ja que, amb més o menys assiduïtat, tots els 
altres s’han anat fent. Insisteix que hi ha coses que 
no depenen només de l’Ajuntament; puntualitza que 

si la selecció espanyola vol jugar un partit de futbol a 
l’Estadi Olímpic Lluís Companys, l’Ajuntament pot 
arribar a un acord, però si la selecció espanyola vol 
jugar un partit de futbol al Camp Nou, serà el Futbol 
Club Barcelona qui haurà d’arribar a un acord amb la 
Federació. Fa constar que mai ni a ell ni a l’IBE, els ha 
retingut demanar la celebració d’un esdeveniment 
esportiu pel fet que hi jugui una Federació espanyola. 

La Sra. Esteller no té cap dubte que al Sr. Alcober 
li interessa que vingui a la ciutat la Federació espa-
nyola en les seves diferents disciplines i, per això, 
espera que faci més gestions que les fetes fins ara 
per aconseguir-ho 

Es dóna per tractat. 
15. Instar al Govern Municipal a reobrir el Museu 

Tèxtil i de la Indumentària, així com rebutjar la seva 
integració en el Centre del Disseny de Glòries. 

La Sra. Esteller formula el prec. Manifesta que el 
Museu amb entitat pròpia té col·leccions d’una extra-
ordinària vàlua i Barcelona, com a capital de la mo-
da, ha de mantenir, a parer del PP, aquest Museu 
perquè les seves col·leccions –Balenciaga, Bastida, 
Carmen Mir, etc.– es puguin continuar i no s’integri al 
Museu del Disseny. 

El Sr. Martí i Grau recorda que ja s’ha presentat 
en aquesta Comissió el projecte del Centre del Dis-
seny, que pretén agrupar les col·leccions dedicades 
a les quatre disciplines que s’hi incorporaran: el tèxtil 
i la moda, el disseny gràfic i la comunicació, el dis-
seny d’objectes i l’arquitectura. Manifesta que el 
Centre del Disseny ha de fer amb aquestes discipli-
nes les funcions museístiques de conservació, am-
pliació i recerca de les col·leccions, però també la 
seva difusió. Fa constar que el Museu Tèxtil actual té 
900 metres quadrats útils i el Centre del Disseny en 
tindrà prop de 20.000 i, per tant, les possibilitats de 
conservació, ampliació, recerca i difusió d’aquestes 
col·leccions seran infinitament més àmplies. Explica 
que, temporalment, mentre es construeixi el Centre 
del Disseny, les col·leccions del Tèxtil s’ubicaran al 
Palau de Pedralbes incorporant-les juntament amb el 
relat expositiu de l’exposició del Museu d’Arts Deco-
ratives per poder construir un embrió del que serà el 
futur Centre del Disseny a la casa Llió del carrer 
Montcada. Fa constar que el nombre de peces que 
s’exposaran al Palau de Pedralbes serà superior al 
que hi havia exposat al Tèxtil del carrer de Montcada 
i puntualitza que el grau i qualitat de la conservació 
en el Palau de Pedralbes és infinitament millor. Insis-
teix que, en cap cas, el canvi d’ús de l’espai del car-
rer de Montcada significa una reducció de la impor-
tància que l’Ajuntament atribueix a la moda. 

La Sra. Esteller lamenta la resposta del Sr. Martí i 
Grau, que no la convenç ni a ella, ni a les persones 
que han fet donació, ni a alguns dissenyadors que 
han rebutjat aquesta proposta amb un manifest al 
que s’han adherit altres persones. Torna a demanar 
que es consideri la petició formulada especialment 
per evitar que algunes d’aquestes col·leccions es 
pugui perdre perquè el canvi, en les condicions de 
les donacions, pot significar la seva reversió als do-
nants. 
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El Sr. Martí i Grau no vol insistir en els arguments 
que ja ha donat. Pel que fa al manifest que esmenta 
la regidora, fa constar que és lògic que hi hagi gent 
que mostri la seva inquietud. Pensa que cal millorar 
la comunicació, s’ha fet arran del manifest i molts 
s’han sorprès en conèixer de primera mà la informa-
ció i han donat el seu suport.  

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
16. Que s'iniciïn els tràmits a la ponència de no-

menclàtor per tal de disposar d'un espai públic a la 
ciutat que dugui el nom del poeta català Miquel Martí 
i Pol, d'acord amb allò que disposa a tal efecte l'or-
denament jurídic vigent. 

El Sr. Florensa formula el prec. 
El Sr. Martí explica que hi ha dos criteris bàsics 

per assignar els noms als espais públics: persones o 
fets vinculats estretament a la ciutat, o bé personali-
tats de rellevància que ultrapassa el seu àmbit. Afir-
ma que no hi ha cap mena de dubte que Miquel Mar-
tí i Pol és una personalitat molt rellevant en el món 
cultural i no només del nostre país. Accepta el prec 
per incorporar-lo a la llista de persones que mereixen 
aquesta distinció. Fa constar la dificultat que pot 
suposar trobar l’espai adient, però ell mateix farà la 
proposta en la propera sessió de la Ponència de 
Nomenclàtor.  

El Sr. Florensa agraeix l’acceptació del prec, és 
conscient que de vegades no és fàcil trobar 
l’emplaçament adequat i manifesta que per la gran 
vàlua de la persona, cal trobar una ubicació impor-
tant dins la ciutat. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
17. Quants serveis d'informació i orientació labo-

rals específics s'han creat en els Punts d'Informació 
de Barcelona, a partir de l'experiència del Centre 
d'Informació i Assessorament per a Joves (CIAJ)? 

La Sra. Vila formula la pregunta. 
La Sra. Blasco respon que l’orientació en matèria 

laboral s’ofereix des de sis punts d’informació juvenil 
i que l’assessorament es dóna des del CIAJ, des del 
punt d’informació de Boca Nord i des del punt 
d’informació de Sants-Montjuïc. Explica que des del 
CIAJ es nodreix la xarxa de punts d’informació i el 
portal de Joventut en matèria laboral i, a més, 
s’ofereix cada dilluns una programació laboral cen-
trada en quatre línies de treball: la recerca de feina, 
la definició d’itineraris laborals, l’assessorament per-
sonalitzat i les xerrades informatives. Explica que 
s’ha iniciat la col·laboració entre l’Ajuntament i la 
Secretaria General de Joventut, pel que fa a la gestió 
de l’Oficina Jove de Treball. 

La Sra. Vila explica que el seu grup formula la 
pregunta perquè troba a faltar que la regidora pre-
senti mesures, quant a joventut, en aquesta Comis-
sió i posa de manifest que, sovint, és des de 
l’oposició que s’han de liderar iniciatives. Fa constar 
que el col·lectiu de joves és un dels més febles en 

l’àmbit de la inserció laboral i professional, que vol 
dir: accés al primer lloc de treball i estabilitat laboral. 
Tenint en compte la situació de crisi, entén que des 
de la Regidoria no es prenen iniciatives prou fermes 
per fer front a la situació, argumenta i es remet a les 
dades de les estadístiques, pel que fa a l’atur en la 
població activa per sota dels vint-i-cinc anys, sempre 
en situació creixent. Diu que l’atur entre els joves, a 
Barcelona, durant l’estiu, s’ha incrementat en un 13% 
i si es compara el primer trimestre del 2008 amb el 
segon, l’increment és del 6,5%; pel que fa a la con-
tractació registrada en la població jove, si es compa-
ra el segon trimestre del 2007 amb el segon trimestre 
del mateix any, baixa un 23,2%. Insisteix que la po-
blació activa jove és la més afectada per l’atur, fet 
que reafirma la necessitat de seguir informant i as-
sessorant des de tots els punts d’informació juvenil. 

La Sra. Blasco respon que es continuarà infor-
mant, assessorant i orientant els joves de la ciutat en 
el marc de les competències municipals. Pensa que 
el discurs de la regidora és propi de la seu parlamen-
tària. Pensa que la Sra. Vila no ha estat atenta a les 
iniciatives que s’han presentat a la Comissió: el Pla 
d’Equipaments Juvenils, el Servei d’Informació i Di-
namització dels Centres d’Educació Secundària i, el 
proper mes de desembre, es farà balanç del Projecte 
Jove. 

La Sra. Vila fa constar que ha fet un discurs per 
fotografiar una situació de la que el govern municipal 
ha de ser conscient i, per tant, dins les seves compe-
tències, ha de desenvolupar les mesures previstes 
des de l’any 2006 i que s’han d’acabar en el 2010. 

La Sra. Blasco insisteix que el Pla d’Equipaments 
Juvenils, que s’està desenvolupant, estableix un punt 
d’informació juvenil a cada districte. 

La Sra. Fandos destaca el coneixement profund 
que la regidora Vila té dels temes de Joventut i pun-
tualitza que els regidors argumenten les seves inter-
vencions com creuen convenient. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
18. En quin estat es troba la instal·lació que ha de 

rellevar provisionalment el camp de futbol de Magò-
ria mentre durin les obres de Can Batlló? 

El Sr. Florensa formula la pregunta. Pensa que cal 
arribar a acords amb els set clubs que utilitzen els 
actuals camps de futbol per a la seva reubicació en 
els camps provisionals fins que s’hagi dut a terme la 
reforma de tota la zona de Can Batlló.  

La Sra. Moraleda respon que el solar del carrer 
Energia, on hi havia situades les antigues ins-
tal·lacions esportives de la Seat, va ser adquirit ara 
fa un any i mig per l’Ajuntament, que el va oferir gra-
tuïtament a la Secretaria General de l’Esport, ara 
titular de tot l’espai Magòria, on juguen diferents 
equips del barri de Sants i d’altres municipis de 
l’entorn. Diu que, tristament, a dia d’avui, la Secreta-
ria General de l’Esport encara està en procés 
d’adjudicació de les obres, es va celebrar un primer 
concurs, que es va declarar desert i, ara, mitjançant 
un procediment negociat, s’intenta l’adjudicació del 
projecte. Explica que la construcció de la instal·lació 
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provisional, que està promovent GISA, estarà finalit-
zada en un termini de nou mesos. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores i quaranta 
minuts.

 

 
 
 
 
 
 
 

Comissió d’Acció Social i Ciutadania 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 21 d’octubre de 
2008 i aprovada el dia 18 de novembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 21 d’octubre de 2008, s’hi reuneix la Co-
missió d’Acció Social i Ciutadania, sota la presidèn-
cia de l’Im. Sr. Javier Mulleras Vinzia. Hi assisteixen 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Ricard Gomà i Carmo-
na, Immaculada Moraleda i Pérez, Montserrat Balla-
rín i Espuña, Sara Jaurrieta i Guarner, Guillem Espriu 
i Avendaño, Carles Martí i Jufresa, Gemma Mumbrú i 
Moliné, Maite Fandos i Payà, Joan Puigdollers i Far-
gas, Gerard Ardanuy i Mata, Mercè Homs i Molist, 
Gloria Martín Vivas, Ángeles Esteller Ruedas i Ester 
Capella i Farré, assistits pel secretari general de la 
Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

També hi és present la Sra. Isabel Ribas i Seix, 
delegada de Salut.  

S’obre la sessió a les dotze hores i quaranta-dos 
minuts. 

 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment de l’article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 17 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte del servei de recolli-
da, transport, emmagatzematge i custòdia provisio-
nal de béns i estris procedents de desnonaments 
judicials, per als exercicis 2009-2010, i per un import 
de 443.480,76 €. 

2. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 
Del gerent municipal, de data 17 de setembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de la gestió del servei 
d’habitatges amb serveis per a la gent gran Can Tra-
vi, per als exercicis 2009-2010, i per un import de 
414.293,32 €. 

 
3. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 17 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de la gestió del servei 
d’habitatges amb serveis per a la gent gran Concili 
de Trento I, per als exercicis 2009-2010, i per un 
import de 259.927,90 €. 

 
4. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 30 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte del servei de menja-
dor social de Navas i del Paral·lel adreçat a persones 
que es troben en situació d’extrema pobresa, per als 
exercicis 2009-2010, i per un import de 2.195.072,34 
€. 

 
5. Àrea d’Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 15 de setembre de 
2008, que modifica la clàusula 6 i l’annex 2 del plec 
de clàusules regulador del contracte de la gestió del 
servei d’acolliment residencial nocturn de primera 
acollida Nou Barris per a persones sense sostre i 
que autoritza la despesa com a conseqüència 
d’aquesta modificació, per als exercicis 2009-2010, i 
per un import de 336.394,52 €. 

 
6. Districte de Nou Barris 

Del gerent municipal, de data 13 d’octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte per a la realització 
d’activitats formatives i de protecció del medi ambi-
ent, al barri de Torre Baró, en el marc del projecte de 
la Llei de Barris, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 70.000 €. 
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b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Treballant per la infància i les famílies. Informe 

d’activitats de recerca i formació del CIIMU 1999-
2008. 

El Sr. Gomà diu que aquest text recull els ja gaire-
bé deu anys d’història del Consorci d’Infància i Món 
Urbà, un consorci de recerca aplicada, formació i 
suport al disseny de polítiques públiques en matèria 
d’infància i de famílies en l’àmbit local impulsat i pre-
sidit per l’Ajuntament de Barcelona, i del que també 
en formen part la Diputació de Barcelona i tres uni-
versitats públiques del país: la Universitat de Barce-
lona, l’Autònoma i la Universitat Oberta. Explica que 
la història de l’Institut d’Infància i Món Urbà es pot 
traçar des del 1989, quan Nacions Unides aprova la 
Convenció dels Drets dels Infants, moment en el qual 
també l’Ajuntament de Barcelona crea el Consell 
Municipal de Benestar Social i el Grup de Treball 
d’Infància i Famílies. 

Recorda que una de les propostes que aprova el 
Plenari del Consell Municipal de Benestar Social el 
1999, fent una valoració de com havien anat els deu 
primers anys després de l’aprovació de la Conven-
ció, és la creació d’un espai entre l’Ajuntament, la 
resta d’administracions i les universitats públiques, 
orientat a donar suport a l’elaboració i a la innovació 
de polítiques públiques locals en matèria d’infància i 
família a través de la recerca aplicada i de la forma-
ció. Conclou dient que atès que s’acosten al desè 
curs de funcionament d’aquest Institut els ha semblat 
interessant dur a la Comissió el que ha estat el ren-
diment del Consorci en aquests deu anys. 

Dels nou objectius del Consorci vol ressaltar-ne 
tres: generar instruments i sistemes d’informació fia-
bles que permetin tenir un coneixement acurat i con-
tinuat de la situació de la infància, l’adolescència i les 
famílies i detectar problemàtiques emergents; vincu-
lar la investigació universitària amb problemàtiques 
reals per tal que la recerca sigui un instrument 
d’utilitat per analitzar la situació i millorar les actuaci-
ons al territori; i impulsar la realització d’estudis i 
avaluacions per millorar les polítiques públiques 
adreçades a la infància i les famílies. 

Creu que, pel que fa a recerca aplicada, cal res-
saltar tres grans línies. La primera, comenta, és 
l’Observatori de la Infància i les Famílies, integrat per 
tres grans productes: l’informe bianual de la Infància i 
les Famílies a Barcelona i a Catalunya, un document 
de referència per al conjunt d’administracions i espe-
cialment d’administracions locals que volen impulsar 
polítiques d’infància i famílies en el conjunt de Cata-
lunya i amb un grau d’especificació més elevat per al 
municipi de Barcelona (diu que s’ha acabat ja la re-
dacció del tercer informe –el primer es va presentar 
el 2002, el segon, el 2004, i el tercer, el 2007– i 
s’està ja elaborant l’índex del que serà el quart in-
forme); el que s’anomena la Infància en Xifres a Es-
panya, és a dir, publicacions de caràcter més esta-
dístic, que permeten també disposar d’unes xifres 

molt actualitzades; i el Sistema d’Indicadors Clau 
d’Infància i Famílies (SICIF), un altre sistema d’indi-
cadors que s’actualitza permanentment. 

La segona línia, diu, és el panell d’Infància i Famí-
lies de Catalunya –un encàrrec finançat pel Depar-
tament d’Acció Social i Ciutadania de la Generalitat–, 
una recerca aplicada de gran magnitud. Explica que 
són entrevistes a 3.000 famílies amb adolescents de 
12 a 16 anys, nombre que es va incrementant en la 
mesura que sempre es garanteix que hi hagi 3.000 
entrevistes de 12 i 16, però també als que van fent 
17, 18 i 19 anys i que han estat prèviament entrevis-
tats se’ls fa un seguiment. Això, diu, permet l’ex-
plotació de productes molt concrets: el 2007, per 
exemple, es va fer una publicació sobre els nous 
usos dels temps a les famílies amb adolescents, i ara 
s’està començant també una explotació sobre acti-
tuds i comportaments dels adolescents a Barcelona. 

La tercera línia, conclou, és el suport del CIIMU a 
l’elaboració de polítiques molt concretes, a molts 
ajuntaments, sobretot de Barcelona, però també del 
conjunt del país, en drets dels infants, transició al 
món laboral, cultura adolescent, adopcions internaci-
onals, immigració, i polítiques d’inclusió social vincu-
lades a infància i a adolescència. 

Creu que és un programa de recerca aplicada que 
ha adquirit un volum, una qualitat i una rellevància 
enorme en aquests deu anys. 

Pel que fa a l’activitat formativa, informa que entre 
el 2006 i el 2008 s’han organitzat vuit jornades, fò-
rums, seminaris amb presència internacional i s’han 
publicat setze llibres com a resultat d’aquests fò-
rums. Per tant, pensa que el CIIMU, com a espai de 
formació, intercanvi, interacció, està funcionant molt 
bé. També creu que CIIMU és una aposta amb deu 
anys d’història que té un enorme potencial de futur, 
per la singularitat i la potència de l’Institut. Probable-
ment, assevera, no es trobaria cap altra experiència 
a Catalunya on una trentena de professors titulars i 
catedràtics de les universitats públiques vinculin la 
seva recerca aplicada a un consorci liderat per una 
administració pública, en aquest cas, l’Ajuntament de 
Barcelona, i prenguin el compromís que la seva serà 
fonamentalment una recerca aplicada al servei de les 
polítiques locals, en aquest cas d’infància i de famíli-
es. Destaca que poder disposar d’un conjunt d’ins-
truments de coneixement de la realitat amb el grau 
de rigor i de solidesa que implica l’aval interuniversi-
tari de l’Institut és un argument de pes. Per tant, 
doncs, l’objectiu és preservar i enfortir aquest instru-
ment i, en qualsevol cas, obrir-lo i posar-lo a la dis-
posició de qualsevol grup polític de l’Ajuntament i de 
qualsevol govern local per tal que l’utilitzi, el faci ser-
vir per tal de millorar i d’innovar les polítiques locals 
d’infància i família. 

El Sr. Ardanuy agraeix un informe d’aquestes ca-
racterístiques. Creu que per fonamentar les políti-
ques públiques s’ha de fomentar una part important 
de recerca i d’estudi. La feina reflectida en aquest 
informe, manifesta, demostra l’interès d’aquest Ajun-
tament en treballar en l’àmbit de la recerca en temes 
d’infància i de família. Pensa que cal tenir una base 
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de dades, una base d’estudis que permeti orientar i 
millorar les polítiques públiques. 

Entén que el concepte de família ha canviat en els 
últims anys, és un espectre més ample i d’alguna 
manera afecta o canvia certa manera d’entendre’l. 
Pensa que, fins ara almenys, l’Ajuntament de Barce-
lona no ha prestat prou atenció a les polítiques públi-
ques aplicades a família, que, possiblement, moltes 
de les propostes i estudis que amb bon criteri s’han 
desenvolupat aquests anys han tingut després una 
aplicabilitat menys exhaustiva que les conclusions 
que marcaven aquests estudis. 

Afirma que per a un ajuntament com el de Barce-
lona ha de ser prioritari tenir una estratègia ben fo-
namentada pel que fa a política, activitat i suport 
dirigits a les famílies. És obvi, diu, que el de la infàn-
cia és un tema que els afecta molt directament i que 
tindran una competència molt clara: el govern muni-
cipal té la responsabilitat de desenvolupar unes polí-
tiques exemplars en aquest tema. S’ofereix per arri-
bar a qualsevol acord que signifiqui incrementar 
recursos per desplegar polítiques vinculades a infàn-
cia i a família. Pensa que en molts àmbits de les 
polítiques socials impulsades per aquest Ajuntament 
–entenent com a política social molt ampla no només 
l’educació i els serveis socials, sinó també el suport 
directe i econòmic a les famílies– hi ha greus man-
cances. Espera que en els pròxims estudis que des-
envolupi aquest centre es pugui també analitzar qui-
nes són les línies de futur pel que fa al suport directe 
a les famílies d’aquesta ciutat. 

La Sra. Esteller valora la presentació d’aquest in-
forme i els treballs del CIIMU. Destaca la necessitat 
de comptar amb treballs rigorosos que veritablement 
reflecteixin la realitat, i el CIIMU s’ha caracteritzat per 
la seva recerca i, a més, pel treball que està fent al 
llarg de tots aquests anys i per la seva metodologia. 
Creu que potser falta visualitzar una mica més la 
feina que està fent: reben els informes amb certa 
periodicitat, però potser seria convenient que hi ha-
gués alguna compareixença en aquesta Comissió 
per explicar més a bastament moltes de les qüesti-
ons que estan estudiant i analitzant. 

Afirma que el CIIMU està fent un bon diagnòstic: 
diu quina és la realitat en els temes de la infància, 
l’adolescència i les famílies a la ciutat de Barcelona. 
Assegura que cal implementar –l’equip de govern ho 
està fent a través dels programes que té establerts– 
les mesures per corregir o per enfortir segons les 
necessitats. Diu que el CIIMU ha fet una feina rigoro-
sa, però troba insuficient la resposta que després es 
dóna a aquesta realitat i, naturalment, per això estan 
a partits diferents: si tinguessin tots els mateixos 
models, probablement no hi hauria aquest contrast. 
Creu que seria bo que el CIIMU també pogués ava-
luar les polítiques –les municipals, les de la Generali-
tat i les de l’Estat– que s’estan duent a terme i veure 
com incideixen en allò que es pretén aconseguir i de 
quina manera cal corregir-les i implementar-les. 

La Sra. Capella agraeix la presentació de l’in-
forme, una avaluació acurada d’aquests deu anys de 
feina, i el comparteix en tots els seus punts. 

Pensa que cal crear una regidoria d’infància, jun-
tament amb la de Joventut, que permeti posar en 
pràctica aquesta feina feta prèviament pel CIIMU, 
abordar amb claredat tot el ventall, des d’infància, 
adolescència i joventut, i fer polítiques actives –i no 
únicament el que ara es fa de forma més transversal 
i que, d’alguna manera, tampoc es veu d’una forma 
clara– adreçades a la infància. També per així plani-
ficar i visualitzar amb claredat tot el que són les polí-
tiques i actuacions integrals en relació amb ella. 

Vol saber d’on surten els ingressos per poder dur 
a terme tots els estudis. 

Troba molt interessant les línies d’actuació del 
CIIMU, tant en les dues grans àrees en què està 
dividit, que és l’Observatori de la Infància i de les 
Famílies i l’activitat formativa, que també és de cara 
a tercers i que, per tant, permet visualitzar què s’està 
fent amb infància. També pregunta pels indicadors 
provinents del CIIMU i com s’apliquen a la resta de 
regidories que d’alguna manera afecten la infància. 

El Sr. Gomà agraeix la valoració positiva de 
l’informe i creu que és de justícia felicitar l’equip di-
rectiu i el conjunt de professionals que han estat i 
estan vinculats al CIIMU, per la utilitat i la qualitat de 
les seves recerques: en el món de la recerca aplica-
da de la infància i les famílies són documents de 
referència, que s’utilitzen i que són a bastament ci-
tats i referenciats. 

També creu que és bàsic tenir instruments per re-
forçar l’aplicabilitat del coneixement i de les recer-
ques i, per tant, la seva transferència al món de les 
polítiques públiques, una aplicabilitat que no pot ser 
directa i que ha d’estar sempre mediada per proces-
sos de voluntat política, d’orientació, de continguts, 
de disponibilitat de recursos; en cap cas, aquest 
conjunt de mediacions no ha de ser una excusa per 
no reforçar els instruments i els mecanismes 
d’aplicabilitat del que són els suggeriments, les orien-
tacions de recerca aplicada impulsada que el mateix 
Ajuntament posa sobre la taula. 

Admet que segurament també cal reforçar els me-
canismes d’avaluació d’allò que s’està fent. Hi ha 
una tendència, creu, a fer més encàrrecs de suport al 
disseny i a l’elaboració que no pas a l’avaluació, i no 
només en l’àmbit de la infància i les famílies, sinó en 
el conjunt de les polítiques públiques, potser perquè 
els processos de presa de decisions per tirar enda-
vant polítiques solen ser més rellevants des del punt 
de vista de recursos i de prioritats, quedant 
l’avaluació en segon terme. 

Pel que fa a la visibilitat, creu que mitjançant el 
programa de fòrums, jornades, seminaris es va fent 
visible aquesta activitat del CIIMU. Diu que ja els pot 
avançar ara que, si no passa res, el dia 24 de no-
vembre es farà la presentació del tercer informe 
d’infància i famílies a Barcelona i a Catalunya, amb 
la presència –espera– de la consellera d’Acció Social 
i Ciutadania, de l’Ajuntament de Barcelona i d’una 
taula rodona de tècnics que han elaborat parts 
d’aquest informe per poder-lo discutir a bastament 
amb el conjunt de professionals i representants de 
les entitats. 
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Reconeix que el tema de fins a quin punt les polí-
tiques d’infància han de posar l’accent en allò que és 
específic o en allò que és transversal, i en funció 
d’això saber quina organització política li "escau" 
millor, està sempre damunt la taula. Fins ara, afirma, 
s’ha considerat que el grau de transversalitat de les 
polítiques o, en tot cas, l’especificitat que queda 
aglutinada en l’àmbit d’Acció Social i Ciutadania era 
suficient per tirar endavant polítiques integrals en 
matèria d’infància, i per això no s’ha produït la crea-
ció d’una regidoria específica. Pensa que és un de-
bat obert i que, en tot cas, no és ara el moment de 
prendre la decisió, sinó que s’ha d’acabar d’avaluar 
quins són els resultats concrets del desplegament 
dels programes que tenen sobre la base de 
l’organització política i administrativa que s’han dotat 
en aquest mandat. 

Aclareix que quan es parla d’ingressos ordinaris 
s’està fent referència exclusivament a la subvenció 
que cada any l’Ajuntament de Barcelona i la Diputa-
ció de Barcelona atorguen al CIIMU; els ingressos 
extraordinaris són aquells que el CIIMU rep de qual-
sevol altra entitat que li encarrega un projecte de re-
cerca. Diu que quan es va crear el CIIMU es van 
proposar d’aconseguir un 50-50, és a dir, que el 
CIIMU tingués capacitat d’obtenir fons a partir, di-
guem-ne, de recerques específiques; de fet, l’any 
2007 està al 42% (ordinaris)-57% (extraordinaris), és 
a dir, és un any en el qual hi ha hagut un xic més de 
recerques específiques que de suport institucional. 

El Sr. Ardanuy insisteix en el fet que estaran 
d’alguna manera amatents i a disposició per poder 
ajudar a millorar aquesta aplicabilitat, perquè creuen 
que és una de les parts importants de qualsevol re-
cerca en qualsevol dels àmbits. I coincideix amb el 
Sr. Gomà que els treballs realitzats pel CIIMU són de 
gran qualitat, des del punt de vista de recerca. 

La Sra. Esteller es vol refermar respecte del rigor 
amb el qual treballa, i dir que per part del PP també 
consideren necessari que l’avaluació guanyi més 
pes, només per veure si aquesta aplicabilitat és efec-
tiva o no, i de quina manera es poden resoldre els 
problemes i la identificació de les diferents situacions 
que requereixen un ajut per part dels estudis que es 
fan. 

La Sra. Capella indica que si es pretenia que el 
CIIMU tingués ingressos de fora, no únicament pro-
vinents de la Diputació i de l’Ajuntament de Barcelo-
na, això s’ha assolit, perquè els ingressos extraordi-
naris al seu inici eren poc més d’un 3% i l’any 2006 
es va assolir gairebé el 66%. Per tant, informa, els 
objectius s’han complert, i els felicita també en 
aquest punt. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal d’informar, per cadascun dels Districtes 
de la ciutat de Barcelona, sobre les qüestions se-
güents: - Quantes resolucions de Grau III i Grau II 

s’han realitzat? - Quants PIA han estat realitzats (per 
Graus)? - Quantes prestacions efectives s’estan co-
brant a data de 30 de setembre? - Igualment, perquè 
informi sobre els criteris que aplicarà l’Ajuntament de 
Barcelona pel que fa al sistema de copagament dels 
serveis socials. 

El Sr. Gomà creu que un punt té a veure amb el 
desplegament de la Llei de la dependència i un altre 
amb el sistema de copagament del servei d’atenció 
domiciliària.  

Pel que fa al desplegament de la Llei de la depen-
dència, diu que les dades més recents són: valoraci-
ons, 14.846 a la ciutat de Barcelona; resolucions 
emeses, 14.442, és a dir hi ha pràcticament el 100% 
de resolucions emeses sobre les valoracions; 
d’aquestes resolucions, 11.302 són resolucions amb 
dret –per tant, hi hauria un percentatge de 3.000 
resolucions que queden fora dels barems de la de-
pendència–, de les quals, el 75% són de Grau III, el 
18%, de Grau II i el 7%, de Grau I. 

Pel que fa a programes individuals d’atenció (PIA) 
realitzats, explica que enguany s’està sobre els 
7.300 a la ciutat de Barcelona –entre Ajuntament i 
Consorci de Serveis Socials–, més uns 900-950 en 
procés d’elaboració; previsiblement podran cloure el 
mes d’octubre amb uns 8.200-8.250 PIA ja tancats: 
un 90% de tercer grau i un 10% de segon grau. 

Pel que fa a prestacions econòmiques, assenyala 
que les dades són del 30 de setembre, atès que el 
sistema del Departament d’Acció Social les va pro-
veint al final de cada mes. Per tant, a 30 de setembre 
hi hauria: 5.096 prestacions ja efectives a la ciutat de 
Barcelona; d’aquestes, un 82% serien prestacions de 
cuidador informal combinades amb hores de SAD 
públic, un 14%, residencials i un 4%, prestacions 
vinculades a la compra d’atenció domiciliària en el 
sector privat. 

Pel que fa al tema del copagament, informa que el 
SAD, atès que està incorporat a la cartera de serveis 
socials aprovada pel Parlament de Catalunya, és 
aplicable també als decrets de copagament de la 
Generalitat, i en tot cas els ajuntaments tenen la 
capacitat de determinar com es calcula el sistema de 
copagament a cadascun dels governs locals. Explica 
que l’equip de govern ha optat per un sistema de 
copagament molt personalitzat, en el qual no se’n 
defineixen grans franges on situar cadascú en funció 
de la seva renda, sinó que es calcula cas per cas 
establint un llindar de recursos finals mínims garan-
tits a la ciutat de Barcelona, és a dir, un volum de 
recursos mensuals, un llindar de garantia absoluta, 
de disposició mensual d’aquella persona o d’aquella 
llar després d’haver fet el copagament del SAD, si és 
que s’hi escau. 

Diu que això ho calculen sobre la base de l’índex 
de renda de suficiència de Catalunya, que enguany 
són 644 € al mes. Recorda que aquesta quantitat es 
va establir en el Pacte de competitivitat signat entre 
el Govern de la Generalitat i els agents socials, i que 
està una mica per sobre de l’IPREM, del salari mínim 
i del llindar de pobresa relativa, i que, per tant, ja 
d’alguna forma introdueix l’especificitat de Catalunya 
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on el cost de la vida està per sobre dels indicadors 
de caràcter estatal. Aclareix que a aquest indicador 
de renda de suficiència se li aplica un coeficient de 
l’1,4 perquè consideren que la carestia de la vida a la 
ciutat de Barcelona també és superior; això implica-
ria, per tant, 902 € al mes, d’haver-hi una segona 
persona a la unitat familiar, una parella, un cònjuge 
de la persona usuària del SAD, se li aplica un coefi-
cient de l’1,8, és a dir, s’estaria parlant d’un llindar 
garantit de renda a final de mes de 1.624 €. Per tant, 
conclou, primera operació: s’ha establert el llindar de 
recursos finals mínims. 

La segona operació, diu, consisteix en esbrinar la 
capacitat econòmica disponible de cada persona, 
determinant a partir dels seus ingressos declarats en 
l’IRPF o de la pensió que percep si no ha de fer de-
claració –atenent-se estrictament al decret de la Ge-
neralitat de com es computen els ingressos per cal-
cular el copagament de les prestacions–, i d’això en 
resten tres grans conceptes: primer, el pagament per 
a hipoteca o lloguer, fins a un màxim del 30% de 
l’índex de renda de suficiència; en segon lloc, totes 
les despeses per a serveis de dependència de caràc-
ter privat que pugui estar pagant en aquell moment 
aquella persona o aquella llar; i, en tercer lloc, també 
les despeses per fills menors de 25 anys o per fills 
amb discapacitat sense cap tipus de límit d’edat. 

Aleshores, explica, s’estableix una relació entre la 
capacitat econòmica disponible i els recursos finals 
mínims garantits: si la capacitat està per sota 
d’aquest mínim de recursos garantits, no s’aplica el 
copagament –és a dir, el copagament a zero i el 
servei es presta sobre la base de la gratuïtat–; si 
està per sobre, s’aplica una fórmula per calcular el 
percentatge de copagament; finalment es veu quin 
és el cost real de provisió del servei. Sobre aquest 
cost, afegeix, s’aplica el percentatge de copagament 
que es tradueix en la quantitat que aquella persona 
ha de pagar. 

Per il·lustrar el que acaba de dir, posa un exemple 
paradigmàtic d’una persona que viu sola, amb uns 
ingressos mensuals de 1.200 € al mes, amb un con-
junt de despeses deduïbles de 150 € –per llo-
guer/hipoteca o per fill o per despesa privada en 
serveis de dependència–; per tant, la capacitat eco-
nòmica disponible, un cop restats 150 € dels 1.200 €, 
serien 1.050 €. A partir d’aquí, continua, s’aplicaria la 
fórmula de posar en relació aquests 1.050 € amb els 
902 € que dona un coeficient d’1,16, que implica que 
aquesta persona ha de pagar el 16% del cost del seu 
servei. Ara, diu, cal imaginar que aquesta persona té 
35 hores setmanals de SAD, a 20 hores el preu de 
l’hora de SAD serien 700 € al mes; d’aquests 700 € 
hauria de pagar un 16%, que serien 114 €. Per tant, 
conclou, d’aquests 1.050 € que té d’ingressos li res-
ten els 114 € i en queden 935 €, que encara són 30 € 
per sobre de l’índex de suficiència de renda. 

Pensa que és un càlcul que segurament és més 
difícil d’explicar, i encara més en abstracte, del que 
són les franges, però creu que fa molta més justícia 
perquè és personalitzat i, per tant, s’ajusta molt més 
des d’aquest punt de vista i també des del punt de 

vista que hi ha un llindar de garantia de recursos 
mínims que en cap cas serà inferior a 902 € a la 
ciutat de Barcelona. 

Comenta que els càlculs que ha fet el Govern de 
la Generalitat per al conjunt del país i que, amb poca 
variació, seran aplicables a Catalunya, és que el que 
s’obtindrà per copagament de la cartera de SAD 
estarà al voltant del 10% del cost total; per tant, 
l’altre percentatge serà el que hauran de sufragar 
Generalitat i Ajuntament en la part que els hi pertoca. 

La Sra. Esteller agraeix poder tractar en aquest 
punt la proposició presentada pel PP atès que és 
debat el mateix tema tractat des de perspectives 
diferents. Diu que al PP els alarmen les últimes de-
claracions –del president de la Generalitat, de la 
consellera de Benestar, de la ministra i del president 
del Govern– que indiquen que, al marge de l’evolució 
que enguany té l’aplicació de la Llei de la dependèn-
cia, molt més lenta del previst, a sobre hi ha un 
agreujant: sembla ser que ara el seu finançament és 
insuficient i que es pot endarrerir encara més la seva 
aplicació. Pensa que això és inadmissible, no tan 
sols per l’expectativa que va crear i perquè la gent té 
necessitat urgent de rebre l’atenció que mereix, sinó 
també en funció dels terminis establerts. Per tant, 
creu que per part de Barcelona, el seu alcalde ha 
d’exigir a l’Estat i a la Generalitat el compliment del 
calendari en els termes inicialment establerts de la 
Llei de la dependència i no admetre cap tipus de 
demora en la seva aplicació. D’altra banda, insta el 
Govern de la Generalitat a fer efectives les prestaci-
ons el més aviat possible atès que, segons les dades 
que va donar el mes passat el Sr. Gomà, a Barcelo-
na hi ha 7.000 persones en llista d’espera que tenen 
la valoració de Grau III i alguns tenen el PIA, però en 
canvi no han cobrat i, per tant, no han rebut cap 
prestació, i a agilitzar al màxim tots els tràmits on té 
competència l’Ajuntament de Barcelona a l’hora de 
reconèixer tant el Grau III com altres graus en funció 
del desenvolupament. 

La Sra. Fandos manifesta que donarà suport a la 
proposició. Agraeix al Sr. Gomà haver donat una part 
de les dades que li sol·licitaven, però voldria rebre 
per escrit les dades per districtes.  

Diu que l’espectacle que estan oferint uns i altres 
acusant-se de qui compleix i de qui no amb la Llei de 
la dependència davant dels mitjans de comunicació 
és bastant penós: el Govern de la Generalitat culpa 
l’Estat; el Sr. Gomà, en un moment determinat, va 
exigir –suaument– al Govern de la Generalitat que 
també complís, etc. Creu que no es tracta de veure 
qui té la culpa i qui ha de complir o no, sinó que es 
compleixi. 

Opina que tots s’han d’esforçar perquè les dades 
que el Sr. Gomà ha donat avui demostren que encara 
estan molt endarrerits: fa ja més d’un any els va dir 
que ara per ara hi hauria 8.666 persones cobrant de 
tercer grau, però de fet només 5.000 estan cobrant 
prestacions. Pregunta quantes de les 15.600 perso-
nes de segon grau que haurien d’estar cobrant o re-
bent alguna mena de prestació ho estan fent, i dedu-
eix que l’endarreriment és notable en tots dos casos.  
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Observa que ja no és només un tema de gestió, 
sinó que ara també hi ha manca de finançament, 
quelcom més preocupant, perquè ja no és un pro-
blema de retard sinó d’un que potser mai no tingui 
solució, els preocupa també el tema de cuidadors, 
atès que la gestió d’aquest recurs també està sent 
força discutida. 

Comenta que ha intentat seguir els càlculs del co-
pagament, que d’alguna manera també afecta la Llei 
de la dependència, i la conclusió que n’ha tret és que 
persones que ara estan rebent serveis sense pagar 
hauran de pagar-ne una part. Aclareix que atès que 
hi ha gent que ja està rebent les cartes on se’ls està 
dient que a partir d’ara es farà un càlcul de copaga-
ment del servei i que potser "haurà d’aportar una 
part", vol saber si això té caràcter retroactiu o serà 
d’ara endavant. 

Pregunta si aquest sistema de copagament 
s’aplica també amb els recursos de la Llei de la de-
pendència o no. Suposa que en el càlcul del PIA ja 
s’està aplicant i, per tant, això només afectarà 
aquells que no se’ls ha fet un PIA prèviament, atès 
que de no ser així això serà un caos. 

Conclou dient que les imatges que surten als mit-
jans de comunicació han de preocupar molt les per-
sones que a casa tenen un problema amb la depen-
dència, perquè ja no són només els grups de 
l’oposició els que ho diuen, sinó també els màxims 
governants de la ciutat, de la Generalitat i de l’Estat; 
agrairia que el Sr. Gomà els tranquil·litzi i els digui 
que almenys a la ciutat de Barcelona, recordant les 
paraules del Sr. Martí fa uns dies, això no passarà i 
que s’aplicarà tot sense cap problema. 

La Sra. Capella diu que no donarà suport a la pro-
posició. Assevera que potser la Llei era poc realista 
quan es va aprovar: era un moment de vaques gras-
ses i ara la realitat és una altra. Explica que la Gene-
ralitat té una capacitat de recaptar i una de gastar, i 
això es posa de manifest amb el fet que per cada 
euro que inverteix l’Estat hi ha 3,5 € de la Generali-
tat. Per tant, afirma, cal intentar que l’article 32 de la 
Llei de l’autonomia personal i de les persones amb 
dependència s’apliqui amb rigor, i que, a més, els 
ciutadans de Catalunya i, en aquest cas, els de Bar-
celona tinguin els mateixos drets que els de Palèn-
cia, Valladolid o Galícia, cosa que ara no es produ-
eix, perquè les proporcions i els índexs són diferents 
aquí que allà. Per tant, vol que quan es formulen 
aquesta mena de proposicions es posin damunt la 
taula tots els condicionants i la situació concreta de 
Barcelona, que és molt diferent d’altres llocs. 

Està d’acord amb la primera part de la formulació 
de la proposició, on diu que l’Ajuntament de Barcelo-
na o l’alcalde de la ciutat s’erigeixi en portaveu i re-
clami del Govern central allò que li pertoca fer. Amb 
la resta, admet que s’està fent un esforç considera-
ble per dur a terme i complir el mandat de la Llei, 
però la Llei és poc realista perquè formula a la dispo-
sició final primera una aplicació progressiva de la 
Llei, en la qual diu que "el primer any de mandat 
d’aplicació d’aquesta Llei es farà d’aquesta manera"; 
és evident que no es tenia ni idea segurament quan 

es va dissenyar la Llei des de Madrid –aquest és el 
drama– de quin havia de ser el desplegament i la 
realitat sobre la qual s’havia d’aplicar. Manifesta que 
en parlar del Grau II de dependència severa nivell 2, 
el desplegament de la Llei ja és una mica més acu-
rat: "es farà en els dos anys següents de l’entrada en 
vigor de la Llei", i per tant, la Llei era poc realista; la 
situació econòmica actual és la que és i cal reconèi-
xer que és un problema real de finançament, i que 
l’Ajuntament a través del Consorci hi està destinant 
tots els mitjans possibles, perquè prova d’això són 
les dades que està donant avui el Sr. Gomà quan diu 
que, a 30 de setembre, el 82% ja són prestacions 
efectives. Confia que en el que resta d’any encara es 
pot acabar –o intentar– de complir. Creu que un cop 
reconegut el dret s’haurà de reconèixer amb efectes 
retroactius, perquè la Llei diu el que diu, i agradi o 
no, les administracions s’hauran de posar les piles i 
acabar reconeixent si aquest senyor o senyora a qui 
li han reconegut el dret tardanament –perquè 
l’Administració no ha funcionat degudament– té dret 
a que li sigui reconegut a efectes del moment en què 
hauria estat oportú. Conclou dient que no poden 
donar suport a una proposició que no vol ser realista. 

El Sr. Martí admet que la situació en què es troben 
no és la que hauria de ser; és obvi que l’aplicació de 
la Llei de la dependència no està complint les expec-
tatives: això és indiscutible i les primeres a reconèi-
xer-ho són les administracions que estan a prop dels 
ciutadans i saben quina és la realitat. Ara bé, diu, 
també és cert ho que l’Ajuntament de Barcelona està 
complint amb tot el que li correspon com a adminis-
tració; fins i tot s’atreviria a dir que en alguns casos 
una mica més. Assenyala que es va comprometre 
que l’Ajuntament de Barcelona no estalviaria ni un 
recurs, ni una capacitat, ni un esforç, i això ho estan 
complint i ho continuaran fent, i no vol dir que no 
veuen el que està passant i que, en base a les seves 
funcions i competències, no fan el que han de fer. 
Creu que els pressupostos que d’aquí a uns dies 
tindran oportunitat de començar a discutir i acabaran 
de debatre al desembre en seran els perfectes ga-
rants i testimonis. 

El Sr. Gomà comença dient que segueix fent una 
valoració molt positiva de la Llei de suport de 
l’autonomia personal i de la Llei de serveis socials 
del Parlament de Catalunya. Creu que els situa en 
un marc nou en el qual és possible un horitzó 
d’universalització dels drets socials, i aquest és un 
element enormement positiu. 

Admet que perquè el procés d’implementació 
d’ambdues lleis sigui efectiu i responguin al conjunt 
de les expectatives i del seu propi articulat calen dos 
elements fonamentals: suficiència de recursos i un 
grau de complexitat en el procés del seu desplega-
ment que permeti fer front als calendaris que les 
mateixes lleis estableixen, i això enguany no està 
passant. Afegeix que el grau de complexitat del pro-
cés d’aplicació d’aquestes lleis ha desbordat el ma-
teix calendari que la Llei estableix, un calendari 
enormement detallat, que cap altra llei l’estableix, tot 
sigui dit. Creu que és impossible trobar, en perspec-
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tiva comparada, una altra llei que en el seu propi 
articulat estableixi uns terminis tan estrictes com la 
Llei de la dependència. Probablement, admet –i no 
és cap expert en tècnica legislativa–, és una errada: 
s’haurien d’haver anat ajustant calendaris en el ma-
teix desplegament reglamentari, etc., de les lleis. 

Creu que des de l’Ajuntament de Barcelona es 
planteja la doble exigència que el Govern de l’Estat i 
el Govern de la Generalitat garanteixin la suficiència 
de recursos per tal de fer el desplegament de les lleis 
i intentar revisar els processos d’aplicació de tal ma-
nera que disminueixi el grau de complexitat i, en 
conseqüència, es pugui fer front als calendaris esta-
blerts i, en tot cas, revisar-los si finalment sembla 
que no es poden afrontar per la mateixa complexitat 
del procés. 

Afirma que el compromís de l’Ajuntament de Bar-
celona ha estat molt intens i ho seguirà sent. Des del 
punt de vista dels recursos, espera que els diferents 
pressupostos municipals, també que aquesta setma-
na tindran oportunitat de començar a discutir públi-
cament, seran una traducció i una concreció molt 
clara pel que fa a les competències estrictament 
municipals en matèria de serveis socials bàsics i que 
el compromís de l’Ajuntament estarà perfectament 
garantit. 

Des del punt de vista de l’efectivitat dels proces-
sos d’implementació, s’ha avançat molt, i creu que 
els quasi seixanta professionals del treball social que 
enguany estan a tots els barris de la ciutat aplicant la 
Llei de la dependència estan fent una magnífica fei-
na: si es miren les xifres del 2008, s’ha passat dels 
centenars de resolucions i de programes d’actuació 
del gener a més de 7.000 programes tancats i més 
de 5.000 persones percebent prestació el setembre. 

Pensa que difícilment s’hagués pogut avançar 
més: el grau d’esforç i qualitat professionals que s’hi 
ha esmerçat en el procés ha donat de si les xifres 
que avui hi ha damunt la taula. Tot i això –i amb això 
no vol fer cap afirmació de caràcter autocomplaent–, 
opina que com a Ajuntament de Barcelona han de 
seguir sent molt exigents pel que fa a la suficiència 
de recursos i, també, a partir del coneixement acu-
mulat en aquests gairebé primers dotze mesos 
d’implementació de la Llei, cal analitzar les propostes 
que permetin reduir la complexitat del procés 
d’aplicació i que això es tradueixi en acceleració del 
calendari, de tal manera que aquestes persones que, 
efectivament, tenen ja el programa tancat i encara no 
reben la prestació la puguin rebre el més aviat possi-
ble. 

Pel que fa a la distribució per districte, conclou, en 
l’informe trimestral juliol-setembre hi haurà tota la 
distribució per districtes; és a dir, que això ho podran 
tenir per escrit els grups polítics, els districtes, etc. I 
pel que fa al tema del copagament del SAD, afirma 
taxativament que cap persona que rebia el SAD so-
cial de l’Ajuntament i que serà transferida al sistema 
de la dependència haurà de pagar res, en la mesura 
que són persones que si s’havien introduït en el sis-
tema municipal és perquè totes elles estaven clara-
ment per sobre d’aquesta garantia de recursos que 

abans intentava explicar: és a dir, el sistema del co-
pagament s’aplicarà a aquelles persones que, en 
funció de la seva capacitat econòmica, se’ls hi hagi 
d’aplicar a partir del desplegament de la dependèn-
cia. 

Acaba dient que es manifesta contrari a la propo-
sició del PP. 

La Sra. Esteller constata que el Sr. Gomà diu que 
és una llei molt complexa i utilitza aquest fet com a 
excusa per dir que no estan complint la Llei. Asseve-
ra que no l’estan complint i no la compliran: és una 
Llei viciada d’origen i, tot i que la Sra. Capella també 
ha reconegut el mal model del seu finançament, la 
seva consellera ho va signar. Diu que des d’abans 
d’aprovar la Llei van reclamar a l’Ajuntament de Bar-
celona que quantifiqués quant necessitaria Barcelo-
na perquè quan la Generalitat negociés amb l’Estat 
el conveni de finançament tingués i disposés dels 
recursos reals que necessita la ciutat, però mai no 
han rebut resposta. I afirma que és un conveni insu-
ficient, perquè la Llei de la dependència reconeix un 
finançament de l’Estat superior a l’actual, que –creu 
recordar– no arriba al 24% del finançament de la 
dependència a Catalunya, quan pot arribar fins prop 
del 50%. Diu que no s’està complint ni tan sols el 
conveni –que després es va haver de modificar en 6 
milions d’euros– i sempre s’ha patit aquesta insufici-
ència de finançament per part de l’Estat. A més, as-
severa, és una llei que va néixer sense un programa 
econòmic, perquè el Govern socialista de Madrid la 
va utilitzar electoralment per generar una expectativa 
d’una atenció a la dependència irreal, i no la va dotar 
de recursos ni d’un pla econòmic prou realista que 
garantís el seu compliment. 

Admet que si bé la complexitat existeix, amb re-
cursos es pot aplicar la Llei amb més eficàcia, però 
com no hi ha recursos, no es pot aplicar, i ara la con-
sellera de Benestar diu que s’ha de replantejar, ja 
que falten 200 milions d’euros per aplicar-la a Cata-
lunya. D’aquests, explica, l’Estat només li’n donarà 
36 milions d’euros; per tant, per aplicar la Llei falta-
ran 164 milions d’euros. De l’insuficient finançament 
que ja es rebia, a sobre se’n rebrà menys, i 
d’aquests 200 milions d’euros que falten per aplicar 
la Llei, vol saber quants en rebrà Barcelona. Pregun-
ta si el Sr. Gomà ha parlat amb la consellera perquè 
li expliqui què vol dir això de replantejar-se la Llei.  

Demana que l’alcalde exigeixi el compliment ínte-
gre de la Llei, amb els recursos suficients perquè es 
pugui aplicar a Barcelona i, sobretot, que aquestes 
7.000 persones que necessiten ajuda ja i que, a més, 
tenen la valoració de Grau III feta la rebin d’immediat 
i s’agilitzin tots els tràmits. 

La Sra. Fandos aclareix a la Sra. Capella que no 
ha dit que l’espectacle el donin els mitjans de comu-
nicació, sinó qui diu les coses, és a dir, a la baralla 
pública entre uns i els altres, els que integren el tri-
partit pel tema del no-compliment. 

Celebra que la Sra. Capella reconegui que aques-
ta Llei no es va fer bé. Recorda que quan CiU va dir 
que aquesta Llei no es podria aplicar perquè no re-
cull, entre d’altres, el fet que el cost de la vida a Ca-
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talunya és més elevat que a la resta de l’Estat, se’ls 
va dir de tot per no donar-li suport. Recorda que 
també van dir que s’havia de finançar d’una altra 
manera, que havia d’estar dins dels pressupostos 
que es donaven, no com s’està fent. De moment, diu, 
encara s’ha pogut anar fent, amb endarreriment, 
però espera que ara no es modifiqui allò que ja van 
dir en el seu moment, perquè aleshores sí que 
s’haurà fet malament. Suposa que, com tot això està 
recollit a les actes, i el Sr. Campuzano en el seu 
moment ho va explicar molt bé a Madrid, algun dia 
ho podran revisar. 

Dubta que l’Ajuntament de Barcelona pugui estar 
molt content de com estan funcionant les coses, tot i 
que podria ser pitjor. El que no és de rebut, diu, és 
votar a favor aleshores i ara venir amb els arguments 
–com han fet el Sr. Gomà i la Sra. Capella– pels quals 
l CiU no va votar a favor. Coincideix amb el Sr. Gomà 
que segurament la Llei era massa exigent amb els 
terminis: enguany haurien d’estar cobrant 8.666 i 
8.000 més, és a dir que d 16.000-17.000 persones 
estan cobrant 5.000, però era l’any 2007, no el 2008, 
que havien d’estar cobrant. Adverteix que ara no 
només hi ha endarreriment, sinó dubtes de si es 
complirà –creu que amb els 8.666 es farà, però tard– 
amb els 15.600 restants o amb els 30.000 o 45.000 
(no recorda les dades exactes) que hi ha després. 

Constata que estan al principi de l’aplicació i ja es-
tan encallats en el termini i, sobretot, en les perspec-
tives de futur. Diu que està convençuda que 
l’Ajuntament s’esforçarà més del que ho ha fet fins 
ara i anirà fent, i reconeix que va haver-hi un endar-
reriment important de la Generalitat a l’hora de dis-
senyar els PIA i totes les prestacions. Conclou dient 
que si no compleix ni l’Estat ni el Govern de la Gene-
ralitat, al final els afectats seran els barcelonins, i, 
per tant, demana a l’equip de govern que faci la fei-
na, però que també demani que la facin els altres. 

La Sra. Capella creu que el debat no és el que ha-
via de ser, pensa que s’ha explicat força bé: no ha dit 
que els mitjans de comunicació fossin deplorables, 
sinó que no volia entrar a valorar si l’espectacle –les 
discussions entre el president de la Generalitat, el 
del Govern central o les opinions de la consellera– 
que reflecteixen era deplorable o deixava de ser-ho; 
és quelcom que entra dins de les regles del joc a les 
quals estan acostumats des de fa anys. 

Diu que està d’acord amb la Llei de promoció de 
l’autonomia personal i amb la Llei de serveis socials, 
i no nega que potser, quan es va redactar la Llei, es 
va ser poc realista a l’hora d’establir-hi uns terminis 
determinats, que prèviament no s’havia fet el balanç 
adequat o no s’havien posat damunt la taula deter-
minades qüestions, perquè era un moment d’alegria 
econòmica: ningú no tenia la bola de vidre per saber 
que es trobarien amb els problemes que s’han trobat 
aquest darrer any. Admet que segurament ERC va 
pecar d’innocent i va creure que es podria desplegar 
la Llei, i va primar l’interès general sobre qüestions 
més particulars. 

Reconeix que, efectivament, es va firmar el con-
veni i que s’està reclamant la seva revisió des de fa 

dies: fa més d’un any que la consellera està dient 
que, enguany, amb el conveni signat no es pot donar 
resposta a la ciutadania immediatament, no pas que 
no se’ls hi donarà resposta. Conclou dient que en 
lloc de tirar-los pedres a la teulada, el que s’hauria 
d’estar fent és reclamar on pertoqui fer-ho: voldria 
veure el PP reclamant al Govern central que com-
pleixi amb les seves obligacions. 

El Sr. Martí diu que quan s’exigeix públicament 
s’estableix una confrontació política legítima, i dema-
na que en lloc d’utilitzar el que surt als diaris per fer 
les intervencions es busqui una posició. 

Es pregunta com pot ser que la Sra. Fandos re-
colzi una proposició del PP, que va votar a favor de 
la Llei, amb els arguments que serveixen per criticar 
altres tres partits, perquè s’inclou, tot i que no l’ha 
esmentat, que també van votar a favor. En definitiva, 
creu que s’està aprofitant un context polític per inten-
tar erosionar els governs en general, quelcom molt 
legítim però amb poca base des del punt de vista del 
plantejament. Insisteix a dir que els primers en reco-
nèixer que la situació no és la que hauria de ser i en 
sentir-se plenament obligat a intentar que aquesta 
situació canviï és el govern de la ciutat. Explica que 
per això es fan dues coses: una, garantir al 100% tot 
allò que depèn directament de l’equip de govern i, si 
és possible, anar una mica més enllà, no massa, 
perquè tampoc es tracta que les altres administraci-
ons s’arrepengin en l’Administració local per tirar 
endavant lleis i programes que, d’altra banda, han 
estat acordats en altres àmbits, com és legítim i pre-
ceptiu, dels parlaments de Catalunya i Espanya; i, 
dos, procurar que aquest impacte sigui el menor 
possible a la ciutadania, a través dels seus serveis, a 
través de la seva gent que hi ha sobre el terreny. 

El Sr. Gomà afirma que el seu compromís els legi-
tima a ser exigents davant del Govern de l’Estat i del 
de la Generalitat: des de l’Ajuntament no volen ali-
mentar cap mena de dubte que les dues administra-
cions posaran sobre la taula els recursos suficients 
en els pressupostos del 2009 per tal de fer efectius 
els drets reconeguts en aquest primer tram de des-
plegament de la Llei de la dependència. I, explica, 
estan legitimats per fer-ho perquè des del pressupost 
municipal el seu compromís és indubtable: aquesta 
és la hipòtesi sobre la qual estan treballant i la hipò-
tesi que, més enllà dels mitjans de comunicació i de 
l’escenari mediàtic, treballaran amb solidesa i rigor 
amb el Departament d’Acció Social i Ciutadania de la 
Generalitat, que de l’any 2004 ençà ha fet un esforç 
d’increment molt considerable del finançament que li 
pertoca dels serveis socials de l’Ajuntament de Bar-
celona, tot i que encara estan molt lluny del que hau-
ria de finançar a conseqüència de l’enorme dèficit 
històric acumulat durant més de vint anys. 

Pel que fa al tema concret del nombre de presta-
cions, admet que, efectivament, superen les 5.000. 
Creu que qualsevol persona que enguany hauria 
d’estar cobrant la prestació i no l’està cobrant ha de 
ser un motiu de neguit, no pas d’orgull; i també que, 
en la mesura que han anat accelerant el ritme de 
programes i de prestacions, poden tancar l’any amb 
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una xifra que no estarà massa lluny de la previsió de 
les 8.000 a què s’ha fet referència, atès que encara 
queda l’últim trimestre per completar l’any i estan per 
sobre de les 5.000 prestacions. 

La Sra. Fandos respon al Sr. Martí que quan CiU 
vota acostuma a fer-ho amb coherència, més enllà 
del que facin. Diu que ignora si el Sr. Martí ha llegit la 
proposició del PP, perquè li sobta que no ho aprovi, 
atès que el que diu és de total coherència: que es 
defensi el compliment íntegre del calendari i el finan-
çament compromès, i que s’insti a fer efectives les 
prestacions de la gent que hi té dret; és a dir, no diu 
res que ell no pugui votar també. Insisteix que això 
no té res a veure amb el que es va votar al Congrés 
de Diputats: la Llei la va aprovar l’equip de govern i, 
en conseqüència, l’ha de complir; això és el que diu 
el PP.  

La Sra. Esteller constata que el Sr. Gomà no ha 
respost cap de les preguntes que li ha fet respecte al 
replantejament de la Llei de la dependència. Diu que 
ignora quin és l’abast d’aquest replantejament i tem 
que –atès que la consellera diu que li falten prop de 
164 milions d’euros de l’Estat amb els compromisos 
adquirits, ja no tan sols aquells que encara ha de 
rebre de més perquè el finançament era del tot insu-
ficient– sigui una retallada. 

Lamenta el vot en contra a aquesta proposta, per-
què no és més que allò que l’equip de govern ha de 
fer; està sent còmplice d’una inaplicació a Barcelona 
de la Llei de la dependència, i no fa cap mena 
d’actuació activa ni gest actiu a l’hora de reclamar-ho. 

La Sra. Capella diu que li pregunti directament a la 
consellera d’Acció Social, que és qui ha dit per activa i 
per passiva la necessitat de replantejar el conveni, i 
ara, la Sra. Esteller diu que s’ha de replantejar la Llei. 

El Sr. Martí respon a la Sra. Fandos que l’únic que 
ha dit és que dos grups que van votar un en contra i 
l’altre a favor de la Llei de la dependència coincidei-
xin en aquesta proposició.  

El Sr. Gomà diu que més enllà de retrets sobre qui 
va votar a favor o en contra de la Llei, vol valorar que 
s’està en un procés d’ampliació dels drets socials que 
implica una millora concreta de les condicions de vida 
de milers de persones socialment vulnerables, i, per 
tant, tots els esforços valdran la pena perquè aquest 
procés segueixi, s’impulsi, millori i acabi amb una 
implementació al 100% d’aquestes dues lleis que han 
estat possibles els darrers anys en aquest país. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
3. Modificar, per raons d’interès públic a causa de 

noves necessitats que consten en informe adjunt, el 

contracte núm. 06000230 que té per objecte la gestió 
del servei d’atenció domiciliària en el marc dels ser-
veis socials d’atenció primària de l’Ajuntament de 
Barcelona corresponent a la Zona 4 (que comprèn 
els Districtes de Sant Andreu i Sant Martí), modifica-
ció que suposarà un augment de l’import del contrac-
te de 100.000 € pel que fa al Districte de Sant An-
dreu, de conformitat amb allò que preveu l’article 101 
del Text refós de la Llei de contractes de les Admi-
nistracions públiques; autoritzar la despesa de 
100.000 € amb que anirà amb càrrec a la partida 
227.26 311.31 0609 del Pressupost de 2008 per a fer 
front a dita modificació; disposar dita quantitat a nom 
de l’Ute Sar Domus, SL-Sar Residencial i Assistenci-
al Catalunya, SA, amb CIF núm. G-64198096, adju-
dicatària del contracte; requerir l’adjudicatari perquè, 
en el termini de quinze dies naturals des del següent 
al de la notificació del present acord, ingressi a la 
Tresoreria Municipal la quantitat de 4.000 € en con-
cepte de garantia i perquè en el termini de trenta dies 
naturals des del següent al de la notificació del pre-
sent acord, es personi a les dependències de la Se-
cretaria Tecnicojurídica de l’Àrea d’Acció Social i 
Ciutadania (avinguda Diagonal, núm. 233, 6a planta) 
per a la formalització de l’ampliació del contracte, 
fent-li advertiment que de no complir aquests requi-
sits, l’Administració podrà declarar-lo resolt. 

El Sr. Gomà explica que es va aprovar una ampli-
ació del SAD per al 2008 i ara fan una ampliació 
encara més puntual, 100.000 € per al Districte de 
Sant Andreu a conseqüència de l’increment de les 
seves necessitats i de la seva demanda específica. 

El Sr. Ardanuy manifesta que el seu grup votarà 
favorablement. Demana que quan es plantegin 
aquests increments pressupostaris es faci en base a 
un increment de millora del servei. Admet que una 
aplicació el millorarà, però sap greu des del punt de 
vista de planificació que, per una errada d’una apli-
cació informàtic, calgui invertir-hi uns diners que 
s’haurien de destinar a una altra cosa. 

La Sra. Martín diu que el seu grup s’abstindrà –tot 
i pensant que si cal fer aquesta despesa, s’haurà de 
fer– perquè fa menys d’un mes es va fer una sèrie 
d’ampliacions, de modificacions i d’improvisacions 
que estan cansats de criticar. Reclama una mica 
més de previsió a l’hora de fixar els pressupostos 
necessaris. 

El Sr. Gomà agraeix el vot a favor de CiU i d’ERC, 
i diu que la realitat és molt dinàmica i de vegades 
s’han de prendre decisions de millora, que no es 
poden qualificar d’improvisacions, sinó de capacitat 
de resposta a una realitat molt canviant a la ciutat. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CiU, la Sra. 
Martín expressa l’abstenció del PP i la Sra. Capella 
expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

4. Aprovar el plec de clàusules que ha de regir el 
contracte que té per objecte la gestió del servei 
d’atenció domiciliària en el marc dels serveis socials 
bàsics de l’Ajuntament de Barcelona, mitjançant la 
realització independent de diferents parts en funció 
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de l’àmbit territorial de la prestació, de conformitat 
amb el que estableix l’article 74.3 de la Llei 30/2007, 
de 30 d’octubre, de Contractes del Sector Públic 
(LCSP) i d’acord amb el detall que seguidament 
s’especifica, per un preu màxim de 111.455.174,68 
€, IVA inclòs (104.163.714,65 €, pressupost net i 
7.291.460,03 € IVA al tipus del 7 %), durant un ter-
mini comprés des de l’1 de maig de 2009 fins el 31 
de desembre de 2011, mitjançant la forma de con-
cessió prevista als articles 253, a) de la LCSP i 243 i 
següents del Reglament d’obres, activitats i serveis 
dels ens locals: Núm. contracte 08003850: Zona 1: 
Dte. Ciutat Vella i Dte. Sants-Montjuïc, per un import 
màxim de 23.372.150,13 €, l’impost sobre el valor 
afegit inclòs corresponent a: 2009 5.848.141,02 €, a 
2010 8.632.516,8 €, i a 2011 8.891.492,31 €; Núm. 
contracte 08003852, Zona 2: Dte. Eixample, Dte. Les 
Corts i Dte. Sarrià-Sant Gervasi, per un import mà-
xim de 31.129.430,29 €, l’impost sobre el valor afegit 
inclòs corresponent a: 2009 7.789.154,92 €, a 2010 
11.497.672,6 € i a 2011 11.842.602,77 €; Núm. con-
tracte 08003853, Zona 3: Dte. Gràcia, Dte. Horta-
Guinardó i Dte. Nou Barris, per un import màxim de 
32.723.239,29 € l’impost sobre el valor afegit inclòs 
corresponent a: 2009 8.187.955,19 €, a 2010 
12.086.346,85 €, i a 2011 12.448.937,25 €; Núm. 
contracte 08003854, Zona 4: Dte. Sant Andreu i Dte. 
Sant Martí, per un import màxim de 24.230.354,97 € 
l’impost sobre el valor afegit inclòs corresponent a: 
2009 6.062.879,62 €, a 2010 8.949.495,25 €, i a 
2011 9.217.980,1 €. Autoritzar la despesa de 
111.455.174,68 €, l’impost sobre el valor afegit in-
clòs, que anirà amb càrrec de la partida 227.26 
311.31 0201 de la qual, 27.888.130,75 € aniran a 
càrrec del Pressupost de 2009, 41.166.031,5 € ani-
ran a càrrec del Pressupost de 2010 i 42.401.012,43 
€ aniran a càrrec del Pressupost de 2011, condicio-
nada a l’existència de crèdit adequat i suficient per a 
finançar les obligacions derivades d’aquests contrac-
tes en l’exercici corresponent, d’acord amb el que 
preveu l’article 94 de la LCSP. Convocar procedi-
ment obert per a l’adjudicació dels contractes d’acord 
amb els articles 122.2 i 141 i ss de la LCSP. Delegar, 
a l’empara de l’article 40.2 de la LCSP, en la gerent 
d’Acció Social i Ciutadania, les adjudicacions provisi-
onals d’aquests contractes. 

Es retira. 
 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CiU: 
5. La Comissió d’Acció Social i Ciutadania insta al 

govern municipal per tal que estableixi un servei 
d’atenció urgent per a les famílies que tinguin un 
component amb disminucions físiques o psíquiques 
greus o per a les persones que se’n fan càrrec i que, 
de manera puntual o temporal, necessitin que hom 

es faci càrrec d’aquesta persona mentre dura la ur-
gència. 

La Sra. Homs diu que a Barcelona, com a moltes 
altres ciutats, hi ha famílies que sense estar en situ-
ació d’exclusió ni de risc social tenen algun membre 
amb alguna discapacitat física o psíquica greu, que 
necessiten uns cuidadors, uns cuidadors que poden 
patir un imprevist i haver de ser hospitalitzats en un 
centre hospitalari, fet que obligaria a deixar aquella 
persona sense atenció. Pregunta quin servei ofereix 
l’Ajuntament perquè aquella persona sigui atesa. 
Creu que hi ha d’haver un servei que duri 24 hores, 
365 dies l’any perquè ningú no quedi desatès.  

Afirma, en constatar que aquest servei no existia, 
van contactar amb diferents organismes per compro-
var si realment no se satisfeia aquesta necessitat: al 
CMAUS (Centre Municipal d’Atenció a les Urgències 
Socials), al Servei d’Emergències Socials –prò-
piament de l’Ajuntament–, als serveis dels districtes 
explicant el cas i posant un supòsit: a les dotze de la 
nit un cuidador, un pare, té un accident; en conse-
qüència la mare, la cuidadora, ha d’anar a l’hospital; 
el seu fill, de setze anys i amb paràlisi cerebral, a les 
dotze de la nit no pot quedar-se a casa sol i haurà 
d’anar a algun centre on el puguin atendre conveni-
entment. Diu que van detectar que, efectivament, 
fora de l’horari laboral no només no existia aquest 
servei, sinó que als serveis socials d’un dels distric-
tes els van dir que això era responsabilitat de 
l’hospital en qüestió; és a dir, que la mare s’havia 
d’endur el nen a l’hospital i allà, en tot cas, ja se’n 
farien càrrec. 

No demana crear un organisme especial per satis-
fer aquest servei d’urgència, sinó que s’inclogui en el 
CMAUS o en els serveis socials de districte –on seria 
millor encabir-ho s’hauria de valorar en funció dels 
que estan governant. Afegeix que fins i tot podria 
tenir-se en compte RESPIR, un organisme que tam-
bé té aquest servei d’estada. D’altra banda, creu que 
caldria dir a les persones afectades quin és el servei 
i on haurien de recórrer si sorgís un imprevist o una 
urgència. 

La Sra. Martín diu que donarà tot el suport a 
aquesta proposta perquè és de sentit comú, humana 
i necessària; pensava que aquest servei d’alguna 
manera estava cobert. 

La Sra. Capella avança el suport del seu grup un 
cop aclarit que no s’està demanant la creació d’un 
nou servei, sinó que dins dels serveis d’urgència que 
ja existeixen es contempli un altre fet; la realitat és 
tossuda i cada dia demostra que tot no pot ser pre-
vist ni previsible i, per tant, entén que cal donar des 
de tots els serveis de l’Ajuntament una plena respos-
ta als ciutadans i ciutadanes. 

El Sr. Gomà expressa que des del govern donen 
suport a aquesta proposta en la línia que ha explicat 
la Sra. Homs, perquè, efectivament, els sembla que 
la creació d’un servei específic no seria necessari 
per donar resposta a una casuística també molt es-
pecífica, però sí que el conjunt de dispositius que hi 
ha avui a la ciutat –el servei d’atenció a les urgències 
socials, el d’atenció a les urgències de les persones 
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grans, el programa de RESPIR, el conjunt de respos-
tes que fan des dels serveis socials bàsics en horari 
d’atenció d’aquests serveis– és una plataforma sufi-
cient per anar afinant i millorant la capacitat de res-
posta a les urgències socials a la ciutat. 

Creu que a Barcelona la capacitat i el grau de sa-
tisfacció en la resposta a les urgències socials és 
molt elevat, tot i que segur que és millorable, i que en 
alguns casos específics segur que cal acabar de 
veure si els protocols existents s’han de millorar per 
tal de poder donar resposta a totes les situacions 
d’urgència i no deixar desatesa cap mena de neces-
sitat 

Agraeix també la flexibilitat per poder acordar una 
interpretació del que hi ha en el fons d’aquesta pro-
posició. 

La Sra. Homs agraeix el suport rebut i creu que 
amb aquesta aprovació demostren tots plegats un 
gest de responsabilitat i la voluntat que la ciutat tiri 
endavant. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la 
Sra. Homs expressa el vot favorable de CiU, la Sra. 
Martín expressa el vot favorable del PP i la Sra. Ca-
pella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
6. La Comissió d’Acció Social i Ciutadania acorda: 

1. Reclamar a l’alcalde de Barcelona que defensi 
davant del Govern de l’Estat el compliment íntegre 
del calendari i del finançament compromès per a 
l’aplicació de la Llei 39/2006 de Promoció de l’Au-
tonomia Personal i Atenció a les persones en situa-
ció de dependència. 2. Instar al Govern de la Gene-
ralitat a fer efectives les prestacions a les que tenen 
dret les aproximadament 7.089 persones que estan 
en llista d’espera a la ciutat de Barcelona, en el 
temps més breu possible. 3. Instar al Govern Munici-
pal a agilitzar, conjuntament amb el Govern de la 
Generalitat, la disposició dels recursos necessaris 
per poder atendre l’any 2009 a totes les persones 
amb un grau de dependència II, nivell 2, tal i com 
estava previst en el calendari de desplegament de la 
Llei. 

Tractada conjuntament amb el punt 2.  
El Sr. Martí expressa el vot contrari del PSC, el Sr. 

Gomà expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la Sra. 
Fandos expressa el vot favorable de CiU, la Sra. 
Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
7. Fomentar, de manera coordinada des de la 

ASPB, la retirada progressiva de begudes gasoses 
ensucrades i pastisseria industrial de les màquines 
expenedores dels centres públics de titularitat muni-
cipal, tot substituint aquests productes per fruita, 
sucs i productes làctics, per tal de promoure hàbits 
alimentaris saludables. 

La Sra. Capella explica que el sentit de la proposi-
ció ve lligat a l’informe de Salut Pública que ja es va 
presentar el mes de novembre del 2007, en el qual hi 
havia una sèrie de dades que alertaven dels mals 
hàbits alimentaris i que, d’alguna manera, incideixen 

de forma clara en la salut dels barcelonins, sobretot 
entre la població de 3 a 14 anys. Destaca que 
l’informe deia que "l’excés de pes és un aspecte de 
rellevància per a la salut pública, per la seva associ-
ació amb diversos trastorns crònics com és la hiper-
tensió, la diabetis i les malalties cardiovasculars, així 
com per la seva relació amb limitacions funcionals en 
les activitats de la vida quotidiana". 

Les dades, exposa, afectaven també els majors 
de 15 anys i deien que, a Barcelona, el sobrepès 
ronda, entre homes i dones, el 32,7% de la població. 
Són dades alarmants, afirma, que s’afegeixen a les 
notícies aparegudes a la premsa al llarg de l’any on 
s’alerta dels mals hàbits alimentaris de la població. 
Recorda que la mesura 230 del Pla director de la 
política de joventut aprovat per al període 2006-2010 
ja proposava la necessitat d’"eliminar les màquines 
expenedores de begudes gasoses" –i aquí, en un 
descuit, no deia "ensucrades"– "i pastisseria industri-
al" –perquè és innegable l’addicció que crea sovint 
aquesta mena de sucres– "als centres educatius". 

Creu que l’Ajuntament ha de predicar amb l’exem-
ple substituint, en la mesura del possible, els produc-
tes que enguany subministren aquestes màquines 
per aliments més sans a tots els equipaments muni-
cipals, i així evitar la tendència de menjar malament: 
invertir en salut és invertir en futur i comporta, també, 
una considerable reducció de costos. 

El Sr. Puigdollers diu que hi votarà a favor, tot i cri-
ticar la indeterminació de la proposta: està d’acord 
que la retirada ha de ser progressiva, però caldria un 
calendari final, un cert compromís, per exemple que 
això succeís al llarg del mandat. 

Pregunta si quan es parla de centres públics es 
refereixen exclusivament a escoles, perquè la parau-
la centres el remet a l’àmbit de l’ensenyament, o si 
s’estan referint a totes les instal·lacions públiques de 
la ciutat de Barcelona o a les que són de titularitat 
municipal. Entén que la Generalitat farà el que hagi 
de fer al respecte, doncs dubta que sigui legítim que 
l’Ajuntament obligui altres administracions públiques. 

Proposa que en lloc de " fruita, sucs i productes 
làctics" digui "aquells productes que, d’acord amb els 
codis reconeguts internacionalment d’alimentació, es 
consideren aliments o begudes sans". 

La Sra. Martín creu que el contingut d’aquesta 
proposta està ben orientat, però no l’acaba de con-
vèncer el seu to categòric. Pensa que seria millor 
informar dels avantatges abans que prohibir explíci-
tament: és a dir, compatibilitzar, reduir, escollir quin 
tipus de productes alimentaris s’introdueixen a les 
màquines. Per tant, s’abstindrà. I afegeix que caldria 
contemplar, com molt bé ha dit el representant de 
CiU, no només l’escola pública, sinó també l’escola 
privada. 

La Sra. Ribas està d’acord que cal posar a dispo-
sició de tothom, però especialment dels nens i els 
joves, una alimentació saludable acompanyada tam-
bé de la promoció del consum responsable.  

D’aquesta manera, assevera, juntament amb al-
tres mesures que també s’estan duent a terme, com 
l’activitat física, la dieta equilibrada, etc., es podrà 
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combatre l’epidèmia d’obesitat infantil. És tracta, 
resumeix, de facilitar que la tria saludable no sigui ni 
la més difícil ni la més cara. 

Opina que és evident que el text de la proposició 
va bastant més enllà de les escoles, perquè el De-
partament de Salut ja té un programa en marxa, 
conjuntament amb l’Agència de Salut Pública, la 
Federació de Pares i Mares d’Alumnes, el Centre 
d’Ensenyament Superior de Nutrició i Dietètica i 
l’Associació Catalana de Vending, que ja es proposa 
aquests objectius als centres d’ensenyament. Diu 
que no vol parlar en nom d’ERC, però afirma que 
s’està parlant de centres públics de titularitat munici-
pal, és a dir, centres cívics, casals de joves, casals 
de gent gran i poliesportius municipals. 

 Respecte del que deia el Sr. Puigdollers, admet 
que la llista pot ser més llarga, però també li sembla 
interessant que hi surtin alguns exemples, perquè se 
sàpiga què es vol anar substituint. 

Creu que en el redactat actual queda prou clara la 
idea de la retirada progressiva: no diu que es farà 
una ordenança prohibint un tipus d’alimentació en 
aquests centres, sinó que, en una promoció activa 
envers l’alimentació saludable, es demostri que, si es 
pot triar, la gent prefereix els aliments saludables, i 
que per si sola, la societat i, per tant, també els joves 
i nens i nenes són prou madurs com per anar esco-
llint el que és bo envers el que no ho és tant: sovint 
no cal arribar a prohibir, sinó aconseguir que mitjan-
çant la promoció determinats productes deixin de 
tenir sortida i, per tant, acabi sent innecessari que 
estiguin a la màquina expenedora. 

La Sra. Capella li diu al Sr. Puigdollers que res 
més lluny de la intenció d’ERC en seu d’una comis-
sió de plenari de l’Ajuntament de Barcelona que or-
denar a la Generalitat i a d’altres administracions què 
han de tenir o no a les seves dependències. Comen-
ta que no té cap inconvenient en emprar l’expressió 
"equipaments municipals". 

Pel que fa a la "indeterminació temporal", explica 
que tota la maquinària externa que ofereix productes 
–siguin cafès, brioixeria industrial, etc.– té unes con-
dicions, unes clàusules i uns terminis d’instal·lació i, 
per això, quan es diu "progressivament" s’està par-
lant d’introduir unes noves condicions per tal que 
això es vagi substituint. 

D’altra banda, afegeix que les proposicions que 
emanen de l’oposició en les comissions no poden 
contenir un mandat de terminis, perquè seria una 
invasió de la competència del govern municipal; qui 
ha de detallar el calendari és l’equip de govern, no 
l’oposició. 

Pel que fa als productes admet que hi podrien po-
sar amanides o iogurts, però tot va en funció de les 
conseqüències de tenir amanides, perquè llavors 
caldrà tenir forquilles i ganivets de plàstic, etc. En tot 
cas, afegeix, qui haurà de redactar les condicions i 
fer l’oferta seran els propietaris d’aquestes màquines 
quan vulguin contractar la seva instal·lació en un 
equipament municipal. 

Confessa que li sobta l’abstenció del PP. Afirma 
que a ERC de prohibicionistes no ho són gens, però 

no és el mateix menjar-se un Bollycao que menjar-se 
una poma. Diu que fa proposicions que el govern de 
la ciutat pugui dur a terme perquè redunden en bene-
fici de la ciutadania, no fa brindis al sol. Creu que la 
proposició és acurada i totalment innòcua, i respon a 
una voluntat de tendir en un determinat sentit, no té 
cap mena de contingut polític més enllà que la millo-
ra de la vida dels ciutadans i ciutadanes de Barcelo-
na. 

La Sra. Martín insisteix que si bé el contingut de la 
proposta el veu ben orientat, no coincideix exacta-
ment en la qüestió de la supressió total d’aquests 
aliments. Creu que potser es podrien compatibilitzar, 
perquè hi ha nens i joves al·lèrgics als làctics, als 
sucs… No és una qüestió baladina, sinó de percep-
ció. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CiU, la 
Sra. Martín expressa l’abstenció del PP i la Sra. Ca-
pella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova amb 
el redactat següent: 

Fomentar, de manera coordinada des de la ASPB, 
la retirada progressiva de begudes gasoses ensu-
crades i pastisseria industrial de les màquines expe-
nedores dels centres públics de titularitat municipal, 
tot substituint aquests productes per fruita, sucs i 
productes làctics, per tal de promoure hàbits alimen-
taris saludables. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
8. Instar al Govern Municipal, en el marc del Con-

sorci Sanitari de Catalunya, a incrementar la vigilàn-
cia i adoptar mesures de seguretat dissuasòries per 
tal d’evitar incidents i/o agressions que posin en perill 
la integritat física de pacients i personal dels centres 
sanitaris de la ciutat de Barcelona, especialment en 
les urgències i en els torns de nit. 

La Sra. Martín explica que fa pocs dies –con-
cretament, el dia 9 d’octubre– es va produir un inci-
dent greu a l’Hospital del Mar quan una dona va ata-
car i lesionar greument dos pacients en el servei 
d’urgència. Reconeix que malgrat que aquest hagi 
estat un cas puntual, no és el primer cop que els 
treballadors, sobretot els que estan als serveis d’ur-
gència i en horari nocturn, reben agressions verbals 
–i alguna vegada una mica més, sense arribar mai a 
l’agressió física– per part dels pacients: això fa que 
ser un treballador d’aquest servei hagi esdevingut 
una professió de risc. Creu que cal posar mitjans per 
evitar que torni a succeir quelcom similar. 

Diu que des del Comitè d’Empresa de l’Hospital es 
ve reclamant des de l’any 2005 la instal·lació de me-
sures dissuasòries i sistemes de seguretat més acu-
rats per tal d’evitar agressions, per entendre que les 
actuals són totalment insuficients: qualsevol pot en-
trar amb un arma sense ser detectat. Afirma que fins 
ara no hi ha hagut cap resposta per part de la direc-
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ció del centre, i que davant aquesta situació i la inse-
guretat amb la qual treballa el personal de l’hospital, 
especialment aquells que ho fan en horari nocturn i 
en serveis d’urgència, i davant l’obligació de donar 
protecció i garantir la seguretat de les persones que 
hi treballen, el seu grup ha presentat l’esmentat prec. 

La Sra. Ribas diu que a tots els serveis públics hi 
ha un risc de patir agressions, tant pel que fa als 
professionals com pel que fa als usuaris, fonamen-
talment perquè la realitat és la mateixa dins i fora 
dels hospitals. Per tant, assevera, el risc de violència 
també a priori és el mateix, i probablement incremen-
tat, degut a l’enorme moviment de persones que 
implica l’altíssima activitat que es du a terme als 
hospitals i als serveis sanitaris en general. 

Explica que el Consorci Sanitari de Barcelona té 
obligació de vetllar per millorar l’atenció sanitària a la 
ciutadania de Barcelona. Això és evident i, per tant, 
l’Ajuntament de Barcelona exerceix aquest paper 
amb tota la responsabilitat de què és capaç, però 
també vol recordar que existeix autonomia de centre 
pel que fa a la gestió i que, en conseqüència, el 
Consorci vetlla, però qui analitza la situació i imple-
menta les necessitats concretes és cada un dels 
centres. Creu que els darrers anys tots els hospitals 
han reforçat força les mesures de seguretat, fona-
mentalment incrementant el nombre de professionals 
dedicats a la seguretat, en alguns casos amb pre-
sència permanent, en d’altres de menys risc fent 
rondes per la totalitat de les instal·lacions, i tothom té 
clar que un dels punts més crítics és, evidentment, el 
servei d’urgències. 

D’altra banda, comenta que la protocol·lització tant 
de les incidències com de les alarmes està essent un 
element molt útil per a l’adequada resposta a les 
situacions potencialment conflictives sempre que 
s’utilitzin les noves tecnologies, que permeten res-
pectar el dret a la intimitat de les persones, tant dels 
professionals com dels pacients i familiars. Però, en 
tot cas, creu que el punt essencial és que els serveis 
públics i, per tant, també els hospitals, han de garan-
tir la màxima accessibilitat als pacients i familiars, i si 
a sobre s’està parlant d’urgències hospitalàries, el 
temps és un bé absolutament preuat, perquè signifi-
ca molt sovint la diferència entre la vida i la mort, o 
una millor o pitjor qualitat de vida. 

Està segura que queda camí per recórrer en la 
seguretat dels hospitals, i fets precisament com els 
de l’Hospital del Mar, absolutament puntuals en el 
sistema sanitari català, han de servir per asseure’s i 
reflexionar, tal com està fent l’Hospital del Mar a 
partir de l’expedient intern que té obert, i concloure si 
d’aquest se’n desprèn revisar els protocols interns. I, 
a més, està també convençuda que aquestes reflexi-
ons que està fent l’Hospital del Mar arran d’aquest 
desafortunat cas puntual, seran valuosos per a la 
resta d’hospitals i serveis sanitaris de la ciutat. 

Vol remarcar que el risc zero no existeix, ni a ur-
gències d’un hospital ni enlloc, i, per tant, sovint, per 
sobre d’aquests elements, el que cal procurar és que 
els hospitals puguin ser el màxim d’accessibles i el 
màxim d’amables i, per tant, proporcionar un tracte 

càlid, humà sempre que sigui possible. Per tant, no 
desitja que un desafortunat fet puntual com el que va 
ocórrer pugui posar no només en entredit un gran 
hospital com és l’Hospital del Mar, sinó, a més, tot el 
sistema sanitari, ni que això vulgui dir que els hospi-
tals s’hagin de convertir ara en una zona d’alt risc 
com pot ser un aeroport. 

Creu que la feina s’està fent, que s’ha d’esperar a 
veure el resultat d’aquest expedient intern que està 
elaborant l’Hospital del Mar –li sembla que els Mos-
sos d’Esquadra també n’estan elaborant un– i veu-
re’n el resultat i aplicar-ne el que faci falta, però mai 
convertir els hospitals en centres de màxima segure-
tat, que aniria sempre en contra de l’accessibilitat i 
d’una millor atenció als pacients. 

La Sra. Martín diu que no està demanant que es 
converteixin en un búnquer, ni molt menys; està de-
manant que s’incrementin les mesures de seguretat i 
es faci un estudi adequat comptant sempre, també, 
amb els representants dels treballadors, que són qui 
pateixen dia a dia aquests atacs, ni que siguin ver-
bals, que de vegades es poden transformar en una 
altra mena d’agressió. Diu que té la impressió que la 
Sra. Ribas reconeix que tot està bé, que revisaran el 
protocol, i prou. Recorda que els treballadors recla-
men des de fa tres anys que s’incrementi la segure-
tat: sentir-se recolzats en la seva feina és molt impor-
tant perquè puguin treballar adequadament. 

La Sra. Ribas diu que si hi ha un hospital que cui-
da i mima els seus professionals, aquest és l’Hospital 
del Mar, i que sempre hi ha hagut un molt bon treball 
conjunt, i en tot cas, s’està parlant dels treballadors 
en general, sense particularitzar. Afegeix que fins i 
tot havent convertit les urgències de l’Hospital del 
Mar en un búnquer probablement aquest cas igual-
ment s’hauria produït. Per tant, a partir d’aquest de-
sastrós cas –ho reconeix– de l’Hospital del Mar, 
també reconeix que contínuament s’han d’estar es-
tudiant millores. Recorda que l’eina amb la qual va 
ferir greument una persona, no dues –l’altra va ser 
molt lleument i el mateix dia se’n va anar a casa se-
va–, va ser precisament, en funció dels protocols de 
seguretat de l’hospital, una eina –se’n podria dir una 
arma blanca– que havia estat ja dipositada en el lloc 
corresponent. I, a més, afegeix, la persona que ho va 
fer no només estava sent tractada com a víctima 
d’agressió, sinó que, a més, ha demostrat posterior-
ment les seves capacitats, perquè fins i tot ha estat 
capaç d’agredir uns funcionaris de presons –no es 
pot esperar que hi hagi centres amb més vigilància i 
més mesures de seguretat que una presó. Conclou 
dient que de cap manera l’Hospital del Mar es con-
vertirà en un búnquer. 

Es dóna per tractat. 
9. 1. Estendre a tots els districtes de la ciutat la 

xarxa de cobertura dels menjadors socials i el des-
plegament del programa d’àpats oberts a tots els 
casals de gent gran i residències i centres de dia, 
amb caràcter d’urgència, per tal de poder fer front a 
l’augment de necessitats que està provocant la crisi 
econòmica actual. 2. Incrementar els recursos que el 
Govern Municipal destina al Banc d’Aliments per tal 
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de que aquesta organització pugui atendre l’incre-
ment de demanda que s’està produint. 

La Sra. Martín especifica que el prec aborda no-
vament les conseqüències que està deixant la situa-
ció de crisi oberta en els últims temps, una situació 
que està provocant un gran increment del nombre de 
persones que s’incorporen a l’atur, així com l’en-
cariment dels aliments bàsics, el que fa que es dis-
pari el nombre d’inscrits a les llistes de les entitats de 
beneficència. 

Segons les darreres xifres publicades, informa, 
s’ha produït en els últims mesos un fort increment del 
nombre de persones que necessiten acudir als men-
jadors socials de Barcelona, i cal ser conscients que 
no tan sols s’acosten les persones sense sostre, sinó 
que també en fan ús persones amb domicili, no vin-
culades a processos d’exclusió intensa però que 
tenen, tanmateix, dificultats per a la cobertura de les 
seves necessitats bàsiques. Assenyala que aquest 
fort increment es reflecteix a les cues que es formen 
actualment a la major part dels menjadors socials, 
als quals s’acosten aquestes persones que necessi-
ten l’ajuda. 

Diu que el Sr. Gomà ha anunciat un increment en 
els pressupostos socials, i avui mateix la premsa 
anuncia que s’incrementaran els pressupostos un 
25% aquest any i, també, en el proper. Doncs bé, 
afegeix, aquest increment s’ha de traduir de forma 
urgent en un increment de recursos que el govern 
municipal destina al Banc d’Aliments, per tal que 
aquesta organització pugui atendre la demanda que 
s’està produint. Constata que el Sr. Gomà sap que el 
Banc d’Aliments es nodreix de la donació d’ex-
cedents que fan les empreses d’alimentació, però 
enguany aquestes empreses ajusten la seva produc-
ció, controlen molt més els costos i adeqüen molt 
estrictament la fabricació a la demanda i, per tant, 
tenen menys excedents per donar. I això passa, 
afirma, quan cal justament el contrari, és a dir, dispo-
sar de més aliments per poder atendre la demanda 
actual. 

Destaca que l’increment del preu dels aliments 
bàsics –el pa, la llet, la pasta, l’arròs, etc.– fa que 
cada cop hi hagi més demanda, i molta gent veu com 
els seus recursos ja no arriben a cobrir les necessi-
tats més primàries d’alimentació i habitatge. Creu 
que aquesta qüestió s’ha d’abordar i cal donar tot el 
recolzament necessari a aquesta important organit-
zació perquè pugui prestar el servei adequat i arribar 
a donar ajut a tots aquells que ho necessiten. 

Afegeix que es necessari estendre també a tots 
els districtes de la ciutat la xarxa de cobertura dels 
menjadors socials: hi ha una concentració de menja-
dors en alguns districtes –per exemple el de Ciutat 
Vella, que no dubta que sigui necessària– i, tanma-
teix, hi ha zones de Barcelona que queden un xic 
desateses i obliga a fer desplaçaments a algunes 
persones en busca d’aliments quan està clar que no 
poden desviar diners per agafar un transport. 

En la mateixa línia i per poder fer front a l’augment 
de necessitats que està provocant aquesta crisi ac-
tual, diu que es fa necessari completar la xarxa de 

cobertura de necessitats bàsiques, per la qual cosa 
demana que es faci el desplegament del programa 
d’àpats a tots els casals de gent gran, residències i 
centres de dia. 

El Sr. Gomà respon que aquest és un àmbit de la 
política municipal d’inclusió social en què s’està tre-
ballant de valent en els últims anys. De fet, diu, el 
programa de cobertura de necessitats bàsiques és 
un programa específic que té precisament en els 
serveis de menjador social la columna vertebral del 
programa. Explica que s’ha fet un gran pas endavant 
els últims anys, que se seguirà enfortint els propers 
anys, tal com marca el Pla d’inclusió social i el Pro-
grama d’actuació municipal d’aquest mandat. 

Explica que hi ha tretze equipaments d’atenció so-
cial amb serveis de menjador social a la ciutat: cinc 
són de caràcter específic, estrictament menjadors 
socials, i vuit són serveis d’alimentació social en el 
marc d’equipaments de caràcter integral. Això, a 
hores d’ara, argumenta, està cobrint sis districtes de 
la ciutat. Afirma que han avançat molt des d’una 
situació inicial, certament molt desequilibrada en el 
territori i amb una gran concentració a Ciutat Vella, i 
específicament al Raval. Creu que es pot acabar 
l’any 2009 amb vuit districtes de la ciutat amb el pro-
grama desplegat i amb vint-i-cinc equipaments amb 
serveis de menjador social. 

Això implica, assevera, sense comptar aquesta 
ampliació, a hores d’ara, 1.065 places diàries i una 
capacitat aproximada d’uns 300.000 àpats/any. I 
destaca que aquesta política d’alimentació social no 
està destinada a cronificar les situacions de depen-
dència, sinó a ser una palanca activa d’inclusió social 
de les persones que utilitzen aquests recursos, de tal 
manera que qualsevol persona que utilitza un recurs 
d’alimentació social ho fa en el marc d’un programa 
individual d’atenció, del qual els serveis socials bà-
sics de la ciutat en fan seguiment. 

Explica que en el mandat passat va començar a 
desplegar-se el programa "Àpats en companyia", de 
caràcter social, als casals de gent gran. A hores 
d’ara, diu, catorze casals de la ciutat en cinc distric-
tes ja estan oferint aquest servei i és voluntat de 
l’equip de govern d’anar implantant aquest programa 
en el conjunt de districtes, destacant que aquí, lògi-
cament, les competències estan descentralitzades i 
que, per tant, també cada districte de la ciutat, a 
mesura que es va implantant el nou model de casal, 
ha d’anar marcant quin és el ritme d’aplicació del 
programa. 

Pel que fa als àpats a domicili, que és una modali-
tat de la cartera de serveis de SAD, diu que els pri-
mers vuit mesos del 2008 s’ha fet entrega de 91.371 
àpats a més de 1.000 llars diferents de la ciutat, i 
aquest és un nombre que s’ha doblat els últims tres 
anys i que se seguirà, també, treballant l’any que ve 
per tal que sigui un element important de la cartera 
de serveis de SAD. 

L’Ajuntament de Barcelona, informa, ha signat 
amb el Banc dels Aliments un conveni bianual, 2008-
2009, que garanteix, no només una partida important 
per a l’any 2008, sinó també una partida d’apro-
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ximadament uns 90.000 € per al 2009. Més enllà 
d’aquesta xifra, que diu que li sembla molt important 
des del punt de vista econòmic, el Banc dels Ali-
ments i l’Ajuntament de Barcelona han pactat i estan 
treballant en un determinat model de distribució 
d’alimentació social a la ciutat de Barcelona que impli-
ca una sèrie de circuits i de protocols de distribució 
d’aquests aliments, i la capacitat dels serveis socials 
bàsics de la ciutat de marcar quines són aquelles 
entitats que prioritàriament han de ser les gestores de 
la distribució dels aliments en cadascun dels districtes 
de la ciutat. Admet que el Banc dels Aliments es pro-
veeix dels excedents de les empreses, però destaca 
que la principal font de provisió són els excedents de 
la Unió Europea a través del Fons Social Europeu, i 
això està perfectament garantit. 

La Sra. Martín reconeix que s’està treballant i que 
s’està avançant per donar més cobertura als distric-
tes i als casals, però atesa l’excepcional situació 
actual s’ha incrementat substancialment el nombre 
de persones que acudeixen a aquests menjadors 
socials. Per això demana que dintre dels pressupos-
tos es doni una major cobertura al Banc d’Aliments, 
perquè tot i que la té garantida pel Fons Europeu, les 
empreses catalanes que habitualment l’hi subminis-
tren excedents han reduït els quilos d’aliment. 

Assevera que si hi ha un conveni i una partida 
pressupostària per al 2008-2009 del voltant d’uns 
90.000 € la cosa està pràcticament igual que estava, 
perquè ja s’estaven donant vuitanta mil i escaig 
d’euros. Afirma que l’ajut és insuficient per donar 
suport a aquesta entitat, que creu que fa molt, i en-
guany està afectada per les circumstàncies generals. 
Creu que si es parla d’uns increments importants en 
l’àmbit social, és bàsic donar suport a entitats com 
ara el Banc d’Aliments, que fa una tasca importantís-
sima, per a l’equip de govern, per a l’Ajuntament i per 
a tothom. Conclou dient que no s’hauria de limitar 
l’ajut a un simple increment d’un 10% o un 8%; és 
molt més el que necessiten per tirar endavant. 

El Sr. Gomà diu que amb el Banc dels Aliments 
tenen una relació molt fluïda, molt directa, i, en tot 
cas, destaca que la principal demanda que fa a 
l’Ajuntament de Barcelona no és tant de caràcter 
econòmic, via conveni, sinó que es mantingui també 
el suport en espècies que els hi estan donant 
l’Ajuntament de Barcelona i el Govern de la Generali-
tat possibilitant un espai i unes millores en el magat-
zem de la Zona Franca. 

Conclou dient que està a disposició del Banc dels 
Aliments per tal d’afinar qualsevol política que per-
meti una millor i més eficaç captació d’excedents i 
distribució dels mateixos, però cap d’aquestes dues 
coses no es tradueix en diner líquid de conveni; el 
conveni permet finançar les activitats, és a dir, el 
conjunt de professionals, el material i la infraestructu-
ra que necessita el Banc dels Aliments precisament 
per poder tirar endavant aquesta col·laboració. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
10. Que es reforcin els programes d’educació se-

xual als centres escolars de la ciutat de Barcelona. 

La Sra. Capella recorda que l’any passat, en la 
Comissió, un cop presentat l’informe de salut, va 
preguntar quines són les línies estratègiques, pro-
grames i partides pressupostàries que té previst el 
govern municipal en l’àmbit de les seves competèn-
cies per fer front a un increment important dels em-
barassos no desitjats. Passat un any, manifesta, fan 
aquest prec tan concret. 

És evident, afirma, que les diferents notícies que 
han anat apareixent en els mitjans de comunicació 
arran d’un estudi de l’Agència de Salut Pública de 
Barcelona en què es planteja aquesta situació els 
donen la raó: un 42% dels embarassos de Barcelona 
no són buscats. Constata que hi ha una franja d’edat 
que va dels 15 fins als 49 anys d’edat, però, evi-
dentment, la franja important també són les adoles-
cents. Destaca que és important el fet dels embaras-
sos no desitjats i el que això comporta, però també 
ho és la situació de risc que comporta tenir relacions 
sense prendre les mesures adequades per poder-los 
evitar. 

Creu que cal replantejar tot el programa que es du 
a terme als centres escolars i als IES per tal de do-
nar, si més no, la informació necessària als joves, i 
també per intentar incidir en el fet que els resultats 
no siguin els que són en aquest moment. 

La Sra. Ribas admet que es tracta d’un problema 
global, que requereix respostes globals, que evi-
dentment tenen una part sanitària, una part educati-
va, però també una part social. 

A nivell sanitari diu que això s’està abordant i trac-
tant, no només des de la prevenció i promoció de la 
salut, que en tot cas és el tema que els ocupa en el 
prec en qüestió, sinó també des dels metges 
d’assistència primària. Aquestes dades, admet, són 
fruit d’un estudi que l’Agència de Salut Pública de 
Barcelona va presentar en el Congrés d’Epide-
miologia la setmana passada. Per tant, assevera, 
això demostra la voluntat de la ciutat de Barcelona 
de conèixer per actuar. Assenyala que un cop rebu-
des aquestes dades es plantegen una actuació. 

Creu que ja va explicar suficientment bé en anteri-
ors comissions els programes "Préssec" "Parlem 
clar" i "Parlem clar al carrer". Aquest any, diu, també 
ha tingut lloc la plena i total incorporació del progra-
ma "Salut i escola" a tots els instituts d’educació 
secundària de la ciutat de Barcelona, cosa que en 
cursos anteriors encara estava en fase de desenvo-
lupament i, per tant, no arribava a tots i cadascun 
dels centres. El programa "Salut i escola", explica, 
ofereix la possibilitat de consultar amb total confiden-
cialitat amb un/una infermer/a en el propi centre, i 
l’estadística diu que la major part de les consultes 
efectuades versen sobre el propi cos, incloent-hi 
també trastorns d’alimentació, sobre educació sexual 
o relacionats amb l’addicció a les drogues. 

Manifesta que el que també deien aleshores i se-
gueixen dient és que els programes de prevenció i 
de promoció de la salut que s’ofereixen a les escoles 
són voluntaris, als quals les escoles s’hi adhereixen 
o no. Explica que el que més els preocupa no és tant 
no tenir prous programes, sinó la no suficient cober-
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tura de la seva execució als diferents centres. Per-
què el "Préssec" diu, té una cobertura del 21% de la 
població a què va adreçada, que és 4t d’ESO; el 
"Parlem clar" s’ha fet a deu centres d’educació se-
cundària de la ciutat, perquè va adreçat a primer de 
batxillerat i a primer cicle formatiu; i el "Parlem clar al 
carrer" s’ha fet en el 62% dels centres de serveis 
socials de Barcelona. 

De tota manera, admet que tenen una clara limita-
ció, no és com ella personalment desitjaria que els 
temes d’educació sexual formessin part del currícu-
lum escolar i com passa també a altres països 
d’Europa, però aquest no és el cas. Per tant, seguei-
xen fent programes voluntaris, oferint-los a les esco-
les que així ho vulguin. Reconeix que la preocupació 
que s’expressa al prec és inherent als serveis de 
salut, però no va pas tan encaminada a incrementar 
el nombre de programes que s’ofereixen, sinó a veu-
re –aquest és un aspecte que no només afecta la 
ciutat de Barcelona, sinó arreu– com es pot anar 
modificant contínuament els continguts d’aquests 
programes per tal que s’adaptin no només als nois i 
noies que enguany cursen aquests estudis, i, per tant 
a les preocupacions, sinó que els ajudi a encarar 
millor la seva vida adulta i futura. 

Afegeix, per allò de la resposta global i sortint-se 
una mica del tema del prec, que aquest tipus 
d’orientació no només es fa a les escoles, sinó que el 
que està molt clar és que aquests programes han 
d’agafar cada vegada unes poblacions diana més 
concretes, més acotades, i així, per exemple, s’està 
treballant en un programa, dirigit a dones nouvingu-
des, a partir de mediadores de la pròpia comunitat 
que fan d’agent de salut. Probablement, admet, en 
els programes escolars el que s’estan plantejant ara 
és si cal avançar-los a edats més precoces, a 1r i 2n 
d’ESO, que no s’hi ofereix, sinó a més poder anar 
modificant contínuament els continguts per poder ser 
més atractius, d’una banda, i per poder connectar 
millor amb la població a la qual es vol dirigir, d’altra 
banda. 

La Sra. Capella recorda que la Sra. Ribas va ex-
plicar força bé i amb contundència tot el que s’estava 
fent, però es pregunta si no s’està fent quelcom ma-
lament: la Sra. Ribas ha apuntat que un dels possi-
bles defectes és que no estigui inclòs en el currícu-
lum, que no és sinó una limitació a l’hora de poder 
intervenir. Adverteix que en aquest prec no demanen 
fer coses noves, sinó que es reforci el que hi ha i de 
quina manera es pot intentar que les escoles "com-
prin", dit clar i català.  

Segurament, observa, caldrà esforçar-se també 
des de la mateixa Agència de Salut i el Consorci 
d’Educació, de manera que les escoles vegin com a 
necessari que el programa sigui voluntari, però 
d’alguna manera cal també promocionar o intentar 
que sigui una activitat de les que es pugui dur a ter-
me a totes les escoles i que no acabi sent únicament 
voluntària i limitada per a aquelles escoles que ho 
demanin. Recorda que avui apuntava que com a 
poders públics els pertoca fer aquesta feina pedagò-
gica, inherent a la seva funció: a vegades no poden 

obligar, però han de saber explicar i explicar-se bé 
per tal que es vegi més enllà del que estan dient. 

No és el mateix, assevera, una noia de 13, 14, 15 o 
16 anys que una dona adulta de 40 anys, perquè la 
decisió en una dona adulta de 40 anys és ja fruit de la 
seva llibertat personal, i en menors, si no han tingut una 
formació adequada, ja no és una decisió totalment 
lliure. Conclou que la preocupació rau en el fet que cal 
formar –i això pertoca als poders públics– individus 
responsables en tots els actes de la seva vida. 

La Sra. Ribas apunta que precisament el tema del 
programa "Salut i escola" està permetent el treball 
conjunt de professionals sanitaris i de l’educació, 
creant, si es pot dir així, còmplices dins l’escola, i, en 
conseqüència, de professorat que després ajudarà a 
fer que hi hagi més escoles que puguin implementar 
aquesta mena de programes. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CiU: 
11. Quines actuacions està duent a terme l’Ajun-

tament per tal de cobrir la disminució de places que 
està oferint el programa RESPIR degut a les obres 
en l’edifici on està ubicat en el Recinte Mundet? 

La Sra. Homs formula la pregunta. Explica que en 
condicions normals RESPIR acull unes 170 places, 
però amb les obres només té capacitat per a 40-42 
places. Per tant, diu, això comporta que només ac-
ceptin casos d’urgència i casos d’operacions del 
cuidador principal; la resta de sol·licituds són dene-
gades sense oferir cap altra opció ni centre residen-
cial d’estades temporals a canvi. 

El Sr. Gomà admet que fa dos mesos van comen-
çar les obres, i li consta que poden durar una mica 
més d’un any. Reconeix que probablement fins pas-
sat l’estiu de l’any que ve no estigui resolt el proble-
ma. Del conjunt de places que la Sra. Homs ha co-
mentat, diu que entre 55 i 60 són les que la ciutat de 
Barcelona –les altres són per a la resta de municipis 
de la Diputació– té concertades i està utilitzant per 
respondre situacions d’urgència a la ciutat, una mica 
en la línia del que es comentava en la proposició 
d’abans: el RESPIR com un dels possibles meca-
nismes de resposta a aquestes situacions. 

El que s’està fent des de l’Ajuntament de Barcelo-
na, aclareix, és utilitzar dues vies alternatives: una que 
té a veure amb places de RESPIR en centres resi-
dencials col·laboradors de l’ICASS, per tant via Acció 
Social i Ciutadania; i l’altra amb places de RESPIR 
concertades en centres sociosanitaris a través dels 
CAP de Salut; aquestes dues vies són les que a hores 
d’ara i al llarg de tot aquest període d’incidència a 
Mundet poden garantir que no hi haurà disminució de 
les places de RESPIR que es deriven des de 
l’Ajuntament de Barcelona al conjunt de la ciutat. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal de CiU: 
12. Quina és l’evolució dels recursos financers 

que l’Ajuntament de Barcelona ha destinat a finançar 
l’assistència sanitària a la ciutat de Barcelona des de 
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l’any 2003 fins ara? I quina és la previsió que té 
l’Ajuntament per als pressupostos dels 2009? 

El Sr. Puigdollers matisa que entén que són recur-
sos financers liquidats. 

La Sra. Ribas explica que l’evolució dels recursos 
financers que l’Ajuntament de Barcelona ha destinat 
a finançar l’assistència sanitària a la ciutat de Barce-
lona a través de l’IMAS i del PAMEM des de l’any 
2003 fins ara és: l’any 2003, 17.214.419 €; el 2004, 
17.141.353 €; el 2005, 17.083.911 €; el 2006, 
17.219.058 €; el 2007, 17.493.437 €; el 2008, no 
liquidats, perquè encara no ha acabat l’any, però les 
previsions és que acabi amb 17.682.496 €. I per a 
l’any 2009, avança que la previsió que ha fet el go-
vern municipal en el pressupost és de 5.300.000 € per 
al PAMEM i 8.000.000 € per a l’IMAS. Però afegeix 
que encara no està tancat un acord amb el Departa-
ment de Salut en el marc de la Comissió Mixta, que 
com se sap està realitzant o està fent realitat els canvis 
que comporta el canvi de majories en aquesta última 
institució per donar lloc a un nou organisme consorciat. 
Per tant, conclou, està subjecte, com en tot procés de 
negociació, a alguna possible modificació. 

El Sr. Puigdollers sol·licita que aquestes dades 
també es donin per escrit. Diu, primer, que no entén 
com no sent l’assistència sanitària una competència 
de l’Ajuntament de Barcelona, aquest destini 17 mili-
ons d’euros, quasi 18, cada any a finançar despeses 
que hauria de finançar el Govern de la Generalitat. I 
pregunta, després, si atès que hi ha aquest canvi de 
majories a l’IMAS, això voldrà dir també que 
l’Ajuntament de Barcelona deixarà d’aportar diners 
que no li correspon aportar a la sanitat catalana. 
Observa que els ciutadans de Barcelona paguen 
aquest servei dos cops: el paguen quan el paguen la 
resta de catalans i el paguen pel fet de ser ciutadans 
de Barcelona via impostos municipals. 

La Sra. Ribas fa una petita precisió: d’aquesta part 
que li ha dit va inclòs el finançament del PAMEM, 
doncs aquesta és una obligació municipal en funció 
dels funcionaris que fins a l’època que podien triar 
afiliar-se al PAMEM: aquests diners, si no els paguen 
al PAMEM els han de pagar a l’Estat. És a dir, acla-
reix, d’aquesta obligació cal treure en aquests mo-
ments més de 5 milions d’euros. Quant a la resta, diu 
que està convençuda que el Sr. Puigdollers sap molt 
bé quina és la situació històrica que els ha dut a 
aquesta situació. 

I, en tot cas, afegeix que l’Ajuntament de Barcelo-
na té el ferm convenciment que deixarà d’aportar 
diners a l’IMAS, evidentment de forma gradual, en 
tres anys: si l’any 2008 va posar-hi una mica més de 
12 milions d’euros, la previsió per a aquest any és 
posar-n’hi 8, el proper any posar-n’hi 5 i –ara està 
parlant de memòria– acabar d’aquí a tres anys sense 
posar-n’hi cap. Però, insisteix, sempre pendent 
d’arribar a un acord amb la Generalitat de Catalunya. 

El Sr. Mulleras prega, perquè en algun altre punt 
també s’ha parlat de donar la resposta per escrit en 
aquesta Comissió, que es facin arribar aquestes 
respostes als tres grups municipals. 

Es dóna per tractada. 

Del Grup Municipal ERC: 
13. En quin estat es troba la implementació de 

l’Oficina de Gestió Clínica de Pacients? 
La Sra. Capella diu que la pregunta és molt con-

creta, tot atenent a la pregunta que ja es va formular 
en aquest sentit el 22 de gener de 2008, atès que en 
l’informe de salut presentat a novembre del 2007 es 
parlava d’aquesta oficina. Recorda que aleshores es 
va precisar que era una oficina virtual, que s’havia 
desplegat en quatre àrees de salut, que eren Barce-
lona Nord, Barcelona Esquerra, Barcelona Dreta i 
Barcelona Litoral Mar, i que es preveia que a finals 
del 2008 entrés en funcionament, si no recordo ma-
lament, en quatre àrees més. I, en tot cas, conclou, 
la intenció seria una oficina física en el marc del 
Consorci Sanitari de Barcelona. 

La Sra. Ribas fa un aclariment: a la ciutat de Bar-
celona, el Consorci Sanitari de Barcelona s’organitza 
en quatre àrees de gestió en funció del flux de paci-
ents, a quin hospital de referència van a parar; per 
tant, n’hi ha quatre, que són aquestes que la Sra. 
Capella ha dit. En aquests moments, diu, l’Oficina de 
Gestió Clínica de Pacients està plenament operativa 
a les quatre zones –en diuen àrees funcionals– i 
sempre amb l’objectiu que aquell pacient que cada 
cop té més patologies associades –pluripatologies– 
pugui ser el centre de l’atenció. 

Diu que estan ja funcionant, per tant existeixen ja 
els quatre nivells d’atenció integrals de salut, els 
quatre CAIS, que fonamentalment fan de nexe d’unió 
entre la infermeria, tant hospitalària com de primària, 
els comitès operatius de salut mental, els comitès 
operatius sociosanitaris, l’atenció domiciliària –el pro-
grama DOM– i també establint una estratègia de 
multifreqüentadors, és a dir, aquells pacients con-
crets que acudeixen molt i a tots els serveis. 

En aquests CAIS, explica, estan presents tots els 
operadors públics i concertats que treballen al territo-
ri i, llavors, per posar exemples molt concrets, quan 
un pacient és ingressat a l’hospital i ha estat tractat 
prèviament pel seu metge de capçalera, hi ha una 
relació directa entre el metge de l’hospital i el metge 
de capçalera per saber quina era la seva patologia 
de base, per tant quin tractament estava seguint 
abans. O a l’inrevés, aclareix, quan s’ha de donar 
d’alta un pacient en un hospital, d’acord amb el met-
ge de capçalera i amb els centres sociosanitaris de 
la zona, s’avalua la seva situació concreta i es veu si 
té, per exemple, prou suport social per anar a casa 
amb un servei d’atenció domiciliària o cal ingressar-
lo en un centre sociosanitari. 

Això està funcionant plenament en tots ells i, ex-
plica, que li diuen –perquè no és especialista en 
aquest tema– que està funcionant bé i que de mo-
ment no es preveu que passi a tenir una estructura 
física consolidada, la qual cosa vol dir personal. Ad-
met que és el Consorci Sanitari qui coordina i gestio-
na totes aquestes unitats, però que estan compos-
tes, com deia, per multitud de proveïdors a cadascun 
dels territoris, fins i tot els responsables de cadascun 
d’ells són persones que estan desenvolupant la seva 
professió, no en el Consorci Sanitari, sinó en els 
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diferents centres que hi estan involucrats. Per tant, 
conclou, més enllà del que és físicament, i del des-
patx i la taula que utilitzen els quatre directors de les 
quatre àrees funcionals, enguany ja no està previst 
que hi hagi una oficina física, atès que el funciona-
ment ara per ara es considera prou acceptable. Per 
tant, diu, segueix sent una oficina virtual. 

Es dóna per tractada. 
 

e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les quinze hores i trenta 
minuts.

 

 
 
 
 
 
 

Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixement 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 21 d’octubre de 
2008 i aprovada el dia 18 de novembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el dia 21 d’octubre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Co-
neixement, sota la presidència de l’Im. Sr. Jordi Por-
tabella i Calvete. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Gemma Mumbrú i Moliné, Jordi W. Carnes 
i Ayats, Carmen Andrés i Añón, Monste Sánchez i 
Yuste, Itziar González i Virós, Gerard Ardanuy i Ma-
ta, Sònia Recasens i Alsina, Francina Vila i Valls, 
Javier Mulleras i Vinzia, Elsa Blasco i Riera, assistits 
pel secretari general de la Corporació, Sr. Jordi Ca-
ses i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Ricard Frigola i 
Pérez, gerent de Promoció Econòmica, i Pere Durán 
Vallosera, director general de Turisme de Barcelona. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres.: Mont-
serrat Ballarín i Espuña, Maite Fandos i Payà, Emma 
Balseiro i Carreiras, i Ángeles Esteller i Ruedas. 

S'obre la sessió a les setze hores i quaranta-cinc 
minuts. 

El Sr. Portabella explica que aquesta sessió 
s’inicia amb retard perquè, com a activitat preliminar 
a la mateixa, els membres han anat a l’Aeroport a 
visitar la nova Terminal. 

Tot seguit, recorda que en la darrera Junta de Por-
taveus es va acordar la durada dels informes, que 
seria d’aproximadament 15 minuts per al ponent, 
inclosos els torns d’exposició i de rèplica a les pre-
guntes efectuades pels Grups Municipals, els quals 
disposen de 5 minuts per a formular-les. 

 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 
 

II) Part Informativa 

a) Despatx d'ofici 
 
Únic. Lliurament dels informes següents: 1. Pla 

Estratègic de Turisme de la ciutat de Barcelona. 2. El 
comerç de Barcelona front l'actual situació de crisi. 

Aquests dos punts es donen per tractats com a in-
formes de l’apartat c) i, per tant, no hi ha despatx 
d’ofici. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 

– Pla Estratègic de Turisme de la ciutat de Barcelona 
El Sr. Durán comença l’explicació tot basant-se en 

el període 1993-2007. Destaca que en l’any 1993 va 
haver-hi 2.400.000 turistes i 4.200.000 pernoctacions 
mentre que, l’any passat, n’hi va haver 7.100.000 i 
13.620.000, respectivament. Pel que fa al creixement 
del parc hoteler, informa que, mentre que l’any 1993 
hi havia 14.000 habitacions, l’any passat es va tancar 
amb, aproximadament, 28.000, tot ressaltant que a 
partir de l’any 1999-2000 es manté una ocupació 
mitjana a la ciutat del 80%.  

Quant als motius dels viatges, si bé diu que l’any 
1993 hi havia 1.500.000 turistes que venien per mo-
tius professionals i per sobre de 700.000 turistes per 
motius vacacionals, l’any passat es va tancar en un 
50% de cadascun. 

Tot seguit, comunica que la despesa internacional 
amb targeta de crèdit –Visa i Mastercard- és de 
400.000.000 € a partir de l’any 2000, i l’any passat es 
va tancar amb 1.400.000.000 €.  

També, explica que les visites a equipaments cul-
turals i lúdics s’han incrementat en un 250% en el 
període 1993-2007, com també ha evolucionat de 
forma interessant el turisme de reunions, havent 
passat dels 175.000 als 630.000 delegats a reunions.  

Quant als passatgers de creuers, destaca que hi 
ha hagut un increment superior al 1000%, amb 
152.000 passatgers l’any 1993 i 1.800.000 passat-
gers a finals del 2007.  
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Seguidament, comenta que el 90% de la ciutada-
nia respon afirmativament a la pregunta: "Creu que 
el turisme és beneficiós per a Barcelona?". 

En el marc del rànquing de les principals ciutats 
turístiques europees del període 2000-2006, destaca 
l’espectacular creixement de la ciutat de Barcelona, 
que ha doblat el creixement de Madrid. 

A continuació, manifesta que el turisme suposa el 
14% del PIB, essent aquest un aspecte en el qual 
haurà d’aprofundir el Pla, validar aquesta dada i ge-
nerar 60.000 llocs de treball. Posa de manifest que 
en el període 1991-2007 s’han creat 300.000 llocs de 
treballs, la qual cosa suposa que els assalariats en 
l’hostaleria han passat de representar un 4% en l’any 
1991 a un 6% l’any 2007.  

Tot seguit, comenta que des de l’entorn internaci-
onal s’estableix que a finals del 2007 hi va haver, 
pràcticament, 1.000 milions de moviments turístics, i 
es preveu, segons l’Organització Mundial de Turis-
me, que l’any 2020 n’hi haurà 1.600 milions. Denota 
que hi ha un procés de creixement de tercerització 
de les ciutats, així com un creixement de la impor-
tància de l’economia del lleure. Precisa que en 
l’informe s’ha tractat com pot afectar la crisi econò-
mica i financera, així com els preus dels combusti-
bles, a l’activitat turística. També s’hi recullen opini-
ons de diferents persones sobre l’efecte del turisme 
a la ciutat, com també publicacions i revistes que 
parlen de les noves polítiques del turisme cultural. 

En relació al PAM 2008-2011, indica que la línia 
d’acció 3.8 fa referència al turisme amb una visió 
molt clara: reforçar l’atractiu turístic de Barcelona i 
posicionar-la internacionalment, donant valor al seu 
fet diferencial i potenciar el turisme de qualitat a 
l’hora que es milloren els mecanismes de gestió dels 
efectes del turisme a la ciutat, conjuntament amb els 
veïns, i la comunicació dels seus factors positius 
amb 4 objectius: 1. Promoure el model de turisme 
que potencia l’equilibri entre residents i turistes pre-
servant els valors identitaris de la ciutat; 2. Potenciar 
l’impacte econòmic del turisme; 3. Consolidar la 
imatge internacional de la ciutat; i 4. Afavorir 
l’accessibilitat del turisme a la ciutat i promoure la 
eficiència en els sistemes d’acollida i de mobilitat a 
l’interior de la mateixa ciutat. 

Atès que el PAM parla de l’elaboració d’un Pla Es-
tratègic de Turisme, i tenint en compte la voluntat de 
reflexió de Turisme de Barcelona després de 15 anys 
de funcionament del consorci, apareix l’interès del 
procés de reflexió de turisme i ciutat i, a tal efecte, es 
crea l’oficina per posar en marxa el Pla Estratègic de 
Turisme de Barcelona. En aquest punt, precisa que 
no es tracta d’un Pla Estratègic de només turisme, ni 
tampoc d’un Pla Estratègic del consorci Turisme de 
Barcelona, sinó d’un Pla Estratègic de Turisme a la 
ciutat de Barcelona. 

Tot seguit, manifesta que l’esmentat Pla té 6 prin-
cipis inspiradors: 1. Identitat de la ciutat; 2. Sostenibi-
litat; 3. Cooperació i participació; 4. Equilibri territori-
al; 5. Qualitat, innovació i valor afegit; i 6. Orientació 
al client per gestionar la demanda. Per tant, es con-
sidera necessària l’elaboració del Pla que, partint de 

la realitat actual i de l’experiència de Turisme de 
Barcelona, reflexioni sobre el model del turisme a la 
ciutat, defineixi les estratègies futures d’actuació per 
tal de mantenir i incrementar l’interès de ciutadans, 
sectors econòmics, institucions, visitants i turistes, i 
estableixi les actuacions a realitzar pels diferents 
agents públics i privats que incideixen en el sector 
turístic de la ciutat per tal de garantir la sostenibilitat i 
la continuïtat de l’èxit en el futur. En aquest punt, 
precisa que el Pla treballa pel període 2010-2015 i 
amb la voluntat de deixar un espai permanent 
d’avaluació i reflexió més enllà de l’any 2015; amb 
una metodologia molt flexible que valori i integri les 
iniciatives en marxa, que coordini altres institucions i 
organismes de la ciutat; i amb l’activa participació 
dels sectors, institucions i la ciutadania. Les fases del 
Pla són dues: la primera és la d’anàlisi i diagnosi, 
que s’acabarà el mes de juliol de l’any 2009; i la se-
gona és el desenvolupament estratègic del Pla, que 
seguirà la primera fins la primavera de l’any 2010. 

A continuació, presenta un gràfic on es mostra l’es-
quema de coordinació del Pla, el nucli dur del qual és 
l’Oficina del Pla, que té per referència el Pla Estratè-
gic Metropolità de Barcelona, el Plan 2020 –Pla 
Estratègic de Turisme de l’Estat– i el Pla Estratègic 
del Turisme a Catalunya 2010. Explica que hi haurà 
un Comitè permanent d’Assessors, juntament amb 
un Comitè Tècnic, format per l’Oficina del Pla, Turis-
me de Barcelona i l’Àrea de Promoció Econòmica de 
l’Ajuntament. Diu que es tindran enllaços amb orga-
nismes i institucions que treballen en aspectes direc-
tament vinculats amb el turisme, com el Consell Eco-
nòmic i Social de Barcelona, l’Agenda 21, un Consell 
d’acadèmics, i una "Finestra Oberta" (estudis i inves-
tigacions en marxa). També, es faran estudis ad hoc, 
sobre l’impacte econòmic del turisme de la ciutat, el 
nombre de visitants, excursionistes, etc.; es compta-
rà amb l’opinió del sector i dels turistes, així com de 
la ciutadania; hi haurà una comunicació permanent a 
través del web i un contacte directe i constant amb 
les oficines exteriors de Turisme de Catalunya i de 
TourEspaña. A més, indica que les comissions de 
treball sorgiran a partir dels Focus Grup, formats per 
persones vinculades de forma molt diferent amb el 
turisme, atès que és una activitat transversal a la 
ciutat. 

Quant a les accions realitzades en aquests mo-
ments, explica que en el mes de juliol es va fer la 
roda de premsa de presentació del Pla, amb poca 
repercussió a la premsa. També, diu que en la pri-
mera setmana d’octubre es van realitzar els Focus 
Grups, on han participat un centenar de persones, 
amb l’objectiu d’identificar els temes crítics i els as-
pectes clau per a la competitivitat i viabilitat futura del 
turisme a la ciutat de Barcelona. A l’efecte, mostra 
una relació dels perfils de les persones que hi van 
participar, els quals van permetre enriquir l’anàlisi.  

Per últim, manifesta que la primera fase del Pla, 
que acabarà el mes de juliol de 2009 amb la presen-
tació de la diagnosi, està composada pels següents 
aspectes: 1. La realització dels Focus Grups, que ja 
s’ha fet; 2. El recull i anàlisi de dades; 3. Definició i 
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encàrrec d’estudis; 4. Benchmarking amb diferents 
ciutats europees; 5. Un Delphi; 6. L’opinió del sector, 
la ciutadania i els turistes; i 7. La constitució de les 
reunions de les comissions de treball.  

La Sra. Recasens agraeix l’explicació del Sr. Du-
rán i recorda que, com a regidora del Grup Municipal 
de CiU, va participar en les reunions que ell ha co-
mentat, de les quals van sorgir preocupacions comu-
nes entre els assistents: que la prosperitat del turis-
me està amenaçada i que Barcelona pot perdre 
competitivitat; i que si el turisme deixa de portar qua-
litat de vida a la ciutat això farà amenaçar el senti-
ment de benestar i podria provocar la competitivitat 
entre el ciutadà i el turista, de la que s’ha de defugir. 
A tal efecte, manifesta que hi ha uns temes crítics 
que el Pla, amb valentia i realisme, ha d’abordar: 1. 
El debat de les infraestructures, de tot tipus; 2. Te-
mes transversals com la neteja, la mobilitat, la 
il·luminació, la immigració, la seguretat atès que 
afecten, de forma col·lateral, el turisme i els turistes; 
3. Les relacions universitat-empresa-sector turisme i 
la formació. En aquest punt, demana que s’accelerin 
els treballs d’elaboració del Pla perquè aviat estigui 
llest; 4. La crisi internacional i els efectes de la globa-
lització; 5. La imatge internacional de la ciutat, atès 
que s’han donat situacions lamentables a la ciutat, 
com els talls de llum, l’arribada de vaixells amb ai-
gua, els "botellons", etc., que afecten el turisme; 6. 
La imatge de la ciutat cap a dintre, atès que la ciutat 
està competint amb serveis, amb el turisme i està 
conciliant interessos que poden arribar a ser oposats 
entre els ciutadans i els turistes. A tal efecte, proposa 
fer una campanya de conscienciació interna sobre 
l’impacte positiu del turisme a la ciutat de manera 
que la ciutadania no es vegi amenaçada pel turisme. 

A continuació, manifesta que si bé tothom està 
d’acord amb què cal créixer en qualitat, considera 
que això ha de donar-se per assentat amb unes ba-
ses de partida. I, també, que s’han de consensuar 
els sectors estratègics per anar tots a una. 

Tenint en compte que, últimament, Barcelona s’ha 
dibuixat molt a base de grans esdeveniments, com el 
Fòrum, i això acaba afectant el turisme, considera 
que quan es projecten aquests esdeveniments el 
sector del turisme hi ha de poder participar. 

Quant al model de turisme a què s’ha referit el Sr. 
Durán, que s’ha arribat a un 50% de turisme de ne-
goci i a un 50% de turisme de família, com que no 
sap si ha estat una estratègia volguda, o no, entén 
que s’ha de definir on es vol arribar. 

Un altre aspecte a considerar és que el Pla ha de 
revalidar el model de gestió i ha de tractar el debat 
dels apartaments turístics per donar-hi una solució. 

En relació al finançament, manifesta que el Pla ha 
de tractar el debat sobre l’ecotaxa de tal forma que 
quedi clara quina és la postura del govern municipal 
al respecte i, per tant, si es posarà, o no, en marxa. 

Per acabar, demana que el Pla incorpori els aspec-
tes de capitalitat de la ciutat per tal de posicionar, de 
manera ferma, Barcelona com a capital de Catalunya. 

El Sr. Mulleras agraeix la intervenció del Sr. Durán 
i, en relació a l’informe, considera que s’ha de fugir 

de dades triomfalistes perquè, tot i no dubtar que 
siguin certes, manifesta que no coincideixen amb les 
que es poden consultar a l’Institut d’Estadística de 
Barcelona, motiu pel qual demana que les dades es 
conciliïn. 

Quant al sector turístic, diu que és un sector ma-
dur, que està arribant a un cert punt màxim i, per 
tant, s’ha de reaccionar perquè no tiri cap a baix. Si 
bé és cert que representa un 14% del PIB de Barce-
lona diu que, segons les dades de 2008 de l’Institut 
d’Estadística de Barcelona, l’any 2007 el nombre de 
turistes ha disminuït un 5% i el nombre de passat-
gers de l’aeroport ho ha fet en 53.000 persones. 
També, posa en relleu que el tràfic de vaixells mer-
cantils i de passatgers ha disminuït, en un 9% i 12%, 
respectivament, en referència al mateix any 2007. A 
més, en relació a l’aeroport, destaca que n’hi ha al-
tres, com el de Roma, que estan creixent a ritmes del 
7% i 16%, mentre que el de Barcelona no només no 
està creixent, sinó que es troba en una situació 
d’estancament.  

Per afrontar aquest Pla Estratègic, el seu Grup en-
tén que, d’entrada, s’ha de fer una bona diagnosi, 
per a la qual és important que les dades coincideixin. 
Considera que és bo que el percentatge de turisme 
de negoci i el de vacances es vagi equilibrant, però 
creu que el fet d’incrementar-se la despesa amb 
targetes de crèdit és normal, sobretot en una situació 
de crisi com l’actual. 

A continuació, considera normal que la ciutadania 
opini que el turisme és beneficiós, però creu que s’ha 
d’aprofundir molt més i, en qualsevol cas, manifesta 
que el turisme és beneficiós sempre i quan el benefi-
ci que generi sigui superior al cost que suposa per a 
la ciutat. En aquest sentit, manifesta que s’ha de 
buscar un turisme de qualitat. 

Respecte a l’excés de tercierització de la ciutat, 
expressa que és massa sensible als efectes de la 
crisi i, sobretot, que és un sector de baixa productivi-
tat respecte d’altres. Per això, demana que no es 
basi l’economia de la ciutat només en el sector ser-
veis. 

Per acabar, manifesta que el Pla Estratègic de Tu-
risme ha d’abordar el tema de la inseguretat ciutada-
na de les zones turístiques, la brutícia, la imatge de 
Barcelona, com afectarà la crisi internacional a la 
ciutat i, en concret, al sector turístic i, sobretot, ha 
d’incorporar les reflexions sobre la situació actual, les 
infraestructures, el tipus de turisme que es vol i com 
compatibilitzar el turisme amb la vida diària de la 
nostra ciutat. 

El Sr. Portabella agraeix al Sr. Durán la seva ex-
plicació, tot destacant que, un cop més, en el món 
del turisme l’Ajuntament de Barcelona ha estat capaç 
de fer un pas més endavant que altres administraci-
ons. Si bé s’ha dit que aquest Pla Estratègic arriba 
tard, recorda que el primer Pla Estratègic elaborat 
per la Generalitat de Catalunya és per al període 
2006-2010 i el de l’Estat té l’horitzó a l’any 2020, 
mentre que aquest és el segon de la ciutat de Barce-
lona, atès que el primer es va fer abans dels Jocs 
Olímpics l’any 1987. En ell es va plantejar l’expansió 
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turística de la ciutat i, el d’ara, abordarà la maduresa 
del sector turístic després d’anys d’èxit.  

A continuació, manifesta que no li sembla desta-
cable que aquest any pugui haver-hi una lleugera 
disminució de turistes i pernoctacions a la ciutat, 
atesa la conjuntura econòmica actual, tot ressaltant 
que suposa un percentatge molt baix comparat amb 
el millor any de la història turística de Barcelona, que 
va ser l’any passat. Diu que en els períodes de crisi 
no es poden exigir els mateixos resultats que en 
períodes de bonança econòmica. I, a pesar 
d’aquesta situació, creu que Barcelona és un dels 
municipis europeus que millor està aguantant la crisi. 

Per altra banda, comparteix el mètode utilitzat en 
el Pla Estratègic de Turisme, atès que li sembla en-
certat que s’impliquin diversos agents socials, com el 
Consell Econòmic i Social, l’Agenda 21, diferents 
organismes econòmics i socials de la ciutat, o que es 
facin Focus Grups, i que hi hagi un Consell directiu 
del Pla amb institucions, grups polítics i organitzaci-
ons amb funcions de direcció i aprovació del Pla. En 
aquest sentit, li sembla que és un Pla heterodox per-
què és molt coparticipat i compta amb moltes opini-
ons provinents de sectors diferents, havent de ser 
així tenint en compte que el turisme és una síntesi 
del funcionament de la ciutat, sobretot el turisme 
urbà. En qualsevol cas, considera que no és tasca 
del Pla solucionar qüestions que pertanyen a altres 
àmbits, com les obres, la neteja, la seguretat, tot i 
que sí pot establir quina és la contribució, sovint de-
cisiva, que aquests aspectes poden tenir sobre el 
turisme. 

A continuació, considera correctes les línies estra-
tègiques del turisme que s’han comentat tot i que, 
com va comentar en un Focus Grup on va participar, 
li sembla adient que es parli de descentralització i de 
desestacionalització, tot proposant que s’incorporin 
en l’àmbit de la sostenibilitat, atès que engloba molts 
aspectes.  

Per últim, considera necessari donar importància a 
la relació entre els residents i els turistes, sobretot 
els del centre de la ciutat per la densitat i la pressió 
que hi ha, molt similar a la del centre de París, Roma 
i Londres. Creu que s’ha d’intentar vertebrar quelcom 
novador en el turisme, com seria que els veïns 
s’enriquissin –personalment- amb els turistes, com 
succeeix a l’inversa.  

Per acabar, li sembla correcte que el Pla Estratè-
gic s’encari no només al terme municipal de la ciutat, 
sinó també en el de la regió metropolitana. 

La Sra. Blasco manifesta que el seu Grup compar-
teix els objectius del PAM 2008-2011, una de les 
propostes principals del qual en l’apartat de turisme 
és l’elaboració del Pla Estratègic de Turisme. Precisa 
que no només comparteix els eixos sobre els que 
gira l’elaboració del pla, sinó també el com, atès que 
considera necessària la participació de tots els 
agents implicats, com ja és tradició a Barcelona en 
tot allò que es refereix a l’elaboració de propostes 
relacionades amb el turisme.  

Tenint en compte el procés participatiu, està con-
vençuda que el resultat final recollirà les reflexions 

sobre com ha de ser el futur del turisme a Barcelona: 
que l’equilibri entre el nombre de visitants i la capaci-
tat d’acollida de la ciutat sigui un dels eixos que ens 
motivi, que també significa repartir l’oferta a tota la 
ciutat i no només al centre. A més, diu que un altre 
eix és el de la qualitat com a element transversal, 
sense que es relacioni amb elitisme. I, un tercer eix 
és que la sostenibilitat marqui tota l’activitat turística i 
hotelera, de manera que caldrà debatre l’adopció de 
mesures pal·liatives, com la taxa turística, igual que 
altres ciutats. En qualsevol cas, està convençuda 
que tot aquest procés tindrà un efecte positiu per a la 
ciutat per dibuixar un futur de llarg recorregut, sòlid i 
de qualitat, i no de curta durada, tot considerant que 
no només serà bo per al sector turístic, sinó també 
per a la ciutat i la seva gent, que pugui viure el turis-
me en positiu i no com una invasió a la seva vida 
quotidiana. 

El Sr. Carnes expressa el suport del seu Grup a la 
intervenció del Sr. Durán, tot destacant que aquest 
Pla Estratègic és un element d’impuls previst en el 
PAM 2008-2011 que respon, no només a la voluntat 
del govern municipal, sinó també a la voluntat del 
sector empresarial del turisme. Manifesta que 
l’esmentat pla ha de permetre que el sector turístic 
segueixi essent un dels sectors econòmics impor-
tants de la ciutat que generi riquesa perquè, tot i que 
la ciutat pugui apostar per altres sectors econòmics, 
com el del coneixement i la innovació, això no signifi-
ca la minva dels sectors que actualment estan gene-
rant una ocupació i una activitat econòmica molt 
important.  

Per acabar, es refereix al treball que actualment 
està duent a terme Turisme de Catalunya perquè, 
quan explica al món què és Catalunya, fa una refe-
rència explícita de Barcelona, cosa que abans no es 
feia. 

El Sr. Durán recull tots els comentaris expressats i 
agraeix, des de Turisme de Barcelona, la participació 
i implicació dels membres de tots els Grups Munici-
pals en els Focus Grups. Els comunica que d’aquí a 
uns deu dies rebran les síntesis de les sis primeres 
reunions en un document d’aproximadament 16 pà-
gines, que anirà acompanyat d’un qüestionari on 
se’ls demanarà que prioritzin algun dels temes fona-
mentals que van sorgir en els Focus Grup.  

 
– El comerç de Barcelona front l'actual situació de 
crisi. 

El Sr. Portabella, abans de donar la paraula al Sr. 
Frigola, proposa tractar conjuntament en aquest in-
forme els punts 9 i 11 de l’ordre del dia, atès que 
també tracten del comerç. 

El Sr. Frigola manifesta que l’informe que presenta 
és el resultat d’una reflexió feta conjuntament amb 
els representants del món del comerç de la ciutat de 
Barcelona davant la situació actual de crisi econòmi-
ca.  

En primer lloc, indica que l’informe fa referència a 
la situació de context, que es caracteritza perquè es 
combinen factors d’inflació i de pèrdua de creixement 
econòmic a la ciutat de Barcelona que afecta el co-



3352 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 33 10-XII-2008 

 

 

merç amb els trets propis següents: 1. L’alt preu del 
petroli i la seva escalada del darrer any i mig; 2. El 
comportament negatiu del sector de la construcció; 
3. Els condicionaments monetaris i les dificultats del 
sistema financer internacional; i 4. La manca de li-
quiditat de les empreses per les exigències de la 
banca provocades per l’actual crisi financera. Al tal 
efecte, diu que quedaran afectats sectors industrials i 
el sector del comerç, tot precisant que la crisi del 
consum afectarà uns sectors més que d’altres. Se-
guidament, explica que, de forma complementària a 
aquesta situació de context, el sector comerç serà, 
en menor mesura que en altres crisis, capaç 
d’absorbir l’atur que es pugui generar en altres sec-
tors, però manifesta que hi ha alguns elements de 
caràcter nou on el sector del comerç aborda aquesta 
crisi de manera diferent: el primer és que en els dar-
rers deu/quinze anys el sector comerç ha evolucionat 
des d’un punt de vista estructural i, el segon, és la 
capacitat d’arrelament territorial de molts dels co-
merços de barri tot i l’existència de grans superfícies 
comercials. Aquests, doncs, serien els aspectes més 
positius davant d’una situació amb més inflació, de 
pèrdua constant del poder adquisitiu i d’un increment 
previsible de l’atur. 

Quant a la segona part de l’informe, comunica que 
fa referència a "Propostes d’intervenció 2008-2009 
d’impuls i suport al comerç" classificades en quatre 
apartats: Primer. La crisi com a oportunitat. Obliga a 
prendre línies d’actuació impulsades per l’Ajuntament 
i coordinades amb tots els representants comercials: 
Primera. Donar suport a l’activitat comercial com a 
creadora de llocs de treball i millora de la qualitat de 
vida i potenciar la dignificació del sector comercial. 
Dins d’ella, distingeix les següents mesures: 1. Re-
forçar la línia d’autodiagnosi del comerç sobre el seu 
funcionament, característiques de l’establiment, ade-
quació del producte a la realitat del mercat, etc.; 2. 
Incorporar noves tècniques i processos a cada nego-
ci comercial; 3. Dignificar la professió i prestigi per-
sonal; 4. Potenciar el rejoveniment dels operadors 
actuals dels mercats per tal de garantir la continuïtat 
dels negocis; 5. Continuar consolidant l’equilibri entre 
els diferents formats de distribució comercial que té 
la ciutat de Barcelona; i 6. Apostar per la formació 
com a eina fonamental per augmentar la productivitat 
del món del comerç amb diferents accions, com la 
creació de l’escola del comerç. Segona. Millora de la 
capacitació tecnològica i professional per als comer-
ciants que comprèn tres mesures: 1. Divulgar i fo-
mentar l’ús de les tecnologies de la informació i les 
comunicacions des de la Direcció de Ciutat del Co-
neixement de l’Ajuntament de Barcelona; 2. Potenci-
ar, a través de Barcelona Activa, la formació i capaci-
tació tecnològica del conjunt d’empreses de la ciutat 
i, de manera especial, del col·lectiu de comerciants, 
posant a la seva disposició instruments que permetin 
millorar la competitivitat, com: l’elaboració d’un catà-
leg únic de ciutat amb tota l’oferta formativa del co-
merç, desenvolupar accions de formació ocupacional 
i pràctiques professionals, desenvolupar un progra-
ma de formació executiva a mida de les necessitats 

dels professionals i gestors del sector comerç, i iden-
tificar i descriure les ocupacions del sector comerç 
incorporant-se com a nou sector a la plataforma de 
Porta 22.; 3. Suport a la creació i creixement empre-
sarial a través de l’acompanyament de nous projec-
tes empresarials i de la realització, si s’escau, del 
disseny i del pla pilot d’un programa de suport a la 
viabilitat i creixement del comerç mitjançant l’anàlisi 
de la seva estructura empresarial; Tercera. Pla de 
Remodelació dels mercats de la ciutat 2008-2011, 
que preveu una inversió de 125 milions d’euros es-
sent els projectes previstos els dels mercats de les 
Corts, la Llibertat, Guinardó, Sant Antoni, Sants, 
Ninot, Bellcaire, Vall d’Hebron, Guineueta, Proven-
çals i Bon Pastor; Quarta. El Pla de millores de mer-
cats municipals, on es preveu invertir un milió 
d’euros anual per a revitalitzar alguns aspectes dels 
mercats que no s’engloben en una actuació de re-
modelació, però que són de vital importància per a la 
gestió i la vida diària dels mateixos. 

Segon. Incentivar el consum. Està format per tres 
accions, la primera de les quals –realització de cam-
panyes específiques tardor-Nadal-primavera– està, a 
la vegada, composada per sis accions: 1. Potenciar 
l’actual campanya de Nadal; 2. Promoció general i 
per sectors per afavorir "l’autoestima" i transmetre 
optimisme als comerciants i als consumidors; 3. Fer 
campanyes específiques per sectors, comptant amb 
la col·laboració dels gremis; 4. Continuar potenciant 
el model dels eixos comercials afavorint les condici-
ons perquè mantinguin una oferta comercial propera 
i de qualitat; 5. Continuar potenciant el suport als 
plans de promoció comercial existents als eixos co-
mercials i promoure nous plans en nous eixos; i 6. 
Promoure la realitat comercial de Barcelona per con-
solidar-la com la principal ciutat turística i de com-
pres d’Europa i de l’eix mediterrani. La segona acció 
és donar suport a l’associacionisme comercial per-
què directament s’activin polítiques de consum adre-
çades als àmbits d’actuacions on treballen i, la terce-
ra, és continuar amb la millora del marc normatiu del 
sector i dels mecanismes del mateix, transposant la 
directiva europea de serveis, aplicant la Llei d’arren-
daments urbans i renovant les ordenances munici-
pals de mercats de Barcelona.  

Tercer. Reflexió sobre la inflació. Comenta que la 
inflació va en contra la competitivitat del comerç i 
impacta negativament sobre el poder adquisitiu de la 
ciutadania. Precisa que aquesta reflexió s’ha fet con-
juntament amb les entitats comercials que han treba-
llat en aquest document. Dins d’aquest apartat hi ha 
tres línies d’actuació: 1. La formació com a factor 
d’eficiència, competitivitat i millora dels preus per als 
consumidors; 2. Compromís de l’Ajuntament de Bar-
celona en la millora dels aspectes logístics i de dis-
tribució; i 3. El paper de la xarxa de distribució de 
mercats municipals i de Mercabarna que ajuda a 
donar competitivitat i a controlar l’increment de 
preus. 

Quart. Accions immediates a realitzar, consensu-
ades amb els comerciants: 1. Ajudar als eixos co-
mercials i a les entitats representatives sectorials a 
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disposar d’eines, com targetes de fidelització, que 
ajudin a la competitivitat i a la millora del comerç; 2. 
Potenciar accions promocionals com campanyes de 
promoció comercial i de serveis, sempre amb un 
acord públic i privat; i 3. Accelerar la implantació de 
la finestreta única per al tractament de qualsevol 
incidència o tràmit. En aquest punt, explica que 
aquestes accions es concreten en l’increment pres-
supostari següent: 1.000.000 d’euros per a publicitat 
i promoció del comerç i foment del consum; 
1.000.000 d’euros per a suport a les associacions 
territorials i sectorials; 400.000 euros de suport a les 
associacions de mercats; 125.000.000 euros d’in-
versió a mercats i 45.000.000 d’euros de reforma, 
millora i potenciació de Mercabarna i la zona 
d’activitats complementàries. 

Finalment, diu que l’informe acaba amb algunes 
qüestions a considerar que, sintèticament, pretenen 
continuar apostant per un model d’urbanisme comer-
cial, pel comerç de proximitat, per l’equilibri entre 
centres comercials, eixos comercials i el territori, tot 
destacant l’especialització d’aquest sector a Barcelo-
na que genera, aproximadament, el 17% dels llocs 
de treball de la ciutat. 

El Sr. Ardanuy considera que les mesures que 
proposa l’informe no són excepcionals ni conjuntu-
rals, sinó estructurals. Diu que fa referència a les 
accions que, en cap cas, no pot deixar de fer 
l’Ajuntament de Barcelona, com la inversió en mer-
cats, en formació dels comerciants, així com les 
campanyes de promoció dels eixos comercials.  

Quant als incentius al consum, atès que disminuir-
lo significa tancar comerços, considera que s’ha de 
buscar algun tipus de solució complementària que 
intenti ajudar els comerços i fomentar el consum no 
només per la via publicitària.  

Respecte a la logística, manifesta que l’Ajun-
tament de Barcelona hi té un paper important, fo-
mentant les centrals de compra i implicant els eixos 
comercials en aquesta estratègica però, tot i saber 
que s’està intentant i que no és fàcil canviar les for-
mes de fer d’alguns comerciants o eixos comercials, 
no deixa de ser una mesura estructural i no conjuntu-
ral. En qualsevol cas, troba a faltar que no es parli 
d’un llistat de temes crítics que l’Ajuntament tingui 
previst impulsar de nou.  

Pel que fa a l’apartat "d’altres temes a considerar", 
si bé es parla del TAV com una qüestió de promoció 
de la ciutat de Barcelona, s’oblida que, en aquests 
moments, és també un dels impactes més directes 
que pateixen els comerços ubicats on es produeixen 
les obres, alguns dels quals ja estan tancant. En 
aquest sentit, demana que es tractin temes excepci-
onals com aquest, atès que el govern municipal els 
ha de donar una solució. 

Per últim, no troba massa encertades algunes fra-
ses de l’informe tenint en compte l’actual situació de 
crisi. A tal efecte, diu que quan es parla del comerç 
als districtes, es fa referència als desencontres entre 
els comerciants i els districtes, i que no entén la frase 
"hem d’evitar la situació on l’empresari té la sensació 
d’estar lluitant contra un monstre de deu caps...". 

Considera que s’ha de ser molt més directe i abordar 
aquest tema en profunditat, tot plantejant temes que 
realment estiguin afectant al comerç. Conclou dient 
que les mesures proposades en l’informe no són, en 
cap cas, mesures excepcionals. 

El Sr. Mulleras agraeix l’explicació del Sr. Frigola, 
tot destacant que el comerç és el millor termòmetre 
de l’economia, atès que qualsevol circumstància, 
com la seguretat, els problemes de convivència veï-
nal, l’estabilitat o la inestabilitat econòmica, la manca 
d’infraestructures, els problemes ambientals, etc., 
incideixen en el comerç. Precisa que és un sector 
fonamental per a l’economia i la vida de Barcelona, 
especialment el comerç de proximitat.  

Tot seguit, manifesta que el nostre model comer-
cial, basat en la petita i mitjana empresa, integrades 
en el nucli urbà de la ciutat, intenta entendre les ne-
cessitats dels consumidors, possibilitar el desenvolu-
pament de la ciutat, revitalitzar les zones històrico-
culturals i millorar la qualitat de vida dels nostres 
barris. Explica que el sector comercial té moltes difi-
cultats davant la crisi com també davant dels canvis 
d’hàbits de consum, tot destacant que el comerç de 
Barcelona és un exemple d’iniciativa que s’ha sabut 
adaptar als canvis de la ciutat i de la societat dels 
últims anys.  

Respecte a l’informe, manifesta que conté massa 
paraules buides de contingut, com incentivar, fomen-
tar, promocionar...etc, quan el que cal és concretar 
les accions, que entén que han de ser extraordinàri-
es, atesa la situació actual. Considera que la majoria 
de les accions explicades són massa genèriques i 
les poques que són concretes són habituals o obliga-
tòries per part de l’Ajuntament, com ajudar els eixos 
comercials, invertir en els mercats, etc. Creu que 
s’ha de fer una anàlisi de l’oferta i la demanda per 
poder minvar els efectes de la crisi econòmica sobre 
el comerç atès que, si bé ja està castigat per altres 
situacions, ara encara més amb la crisi, on la inflació 
l’afecta més que a les grans superfícies comercials. 
Altres elements que també afecten el comerç són la 
inseguretat i la competència deslleial, les quals s’han 
d’abordar de forma especial. També, li afecta la fis-
calitat, que correspon directament a l’Ajuntament, tot 
recordant que el seu Grup ha presentat moltes me-
sures concretes que no es van aprovar perquè el 
govern s’hi va oposar, com un Pla de compensacions 
fiscals i econòmiques a favor dels comerciants afec-
tats per les obres, no només del TAV, sinó les de 
llarga durada, les quals afecten molt intensament i 
negativament els comerciants. En aquest punt, de-
mana la gratuïtat de l’estacionament per als comer-
ciants i recorda que, davant les afectacions de la crisi 
als comerciants, el seu Grup també ha demanat 
exempcions de taxes, com les de mercats en els 
traspassos de llocs de venda, o descomptes en les 
taxes de vetlladors.  

Quant a l’enllumenat de Nadal, no entén com 
l’Ajuntament no el subvenciona per potenciar el co-
merç de proximitat.  

Per acabar, manifesta que s’ha de fer un esforç 
per disminuir la burocràcia i incrementar l’agilitat a 
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l’hora de fomentar la creació d’empreses i comerços, 
tot considerant que fa massa anys que es parla de la 
finestreta única i encara no s’ha creat. 

El Sr. Portabella considera que l’informe és un do-
cument coneixedor del funcionament del comerç a la 
ciutat i planteja, a mig termini, les accions que s’han 
de fer per anar consolidant el comerç de carrer i afa-
vorir el model de comerç de la ciutat. No obstant, diu 
que tenint en compte el títol de l’informe, "El comerç 
de Barcelona front a l’actual situació de crisi", no hi 
ha una proposta clara i específica, la síntesi del qual 
seria que s’ha de continuar treballant la base per 
anar consolidant-lo. Creu que hauria de contenir un 
apartat sobre mesures concretes davant les circums-
tàncies actuals atès que, si bé el seu Grup és poc 
procliu a donar ajuts en els diferents sectors econò-
mics, semblant-li aquesta una línia encertada en 
termes generals, de vegades es produeixen situaci-
ons que cal considerar-les a part i que l’Administració 
també ha de saber tractar-les singularment. En aquest 
punt, considera que s’ha de distingir entre les obres 
de millora que es fan en un carrer que després reverti-
ran positivament sobre els mateixos comerços que les 
han patides, i les obres relatives a infraestructures de 
pas, que no repercutiran en una millora de la via pú-
blica o de l’espai públic de l’entorn dels comerços que 
les pateixen durant un temps important, i que els po-
den afectar de manera decisiva la seva viabilitat. És 
doncs en aquests darrers casos on considera que 
l’Administració s’ha de plantejar una intervenció pun-
tual. Al respecte, recorda que l’alcalde va fer una con-
sideració d’aquest tipus en relació als comerços de 
prop del mercat de Sants davant el pas del TAV, la 
qual considera que també s’ha de fer respecte als 
comerços de l’entorn de la Sagrera. 

Pel que fa a les propostes de l’informe, si bé les 
considera encertades perquè creen solidesa en el 
comerç, no creu que siguin específiques per un mo-
ment d’urgència com l’actual. A tal efecte, considera 
correcte disminuir la reducció de les taxes en la 
transmissió de parades dels mercats entre pares i 
fills però no massa encertat fer-ho extensible als 
menors de 45 anys, atès que s’ha de premiar la con-
tinuïtat i la voluntat de tirar endavant un comerç. Diu 
que la creació de l’escola de comerç s’ha de fer de 
forma consensuada amb la Generalitat de Catalunya, 
la Cambra de Comerç i les associacions de comerci-
ants, i que s’han de crear les sinergies necessàries 
amb els programes universitaris ja existents, com el 
de la Universitat de Barcelona. Li semblen encerta-
des les propostes d’establir uns indicadors de nivell 
de l’evolució del sector, la creació de l’Observatori de 
preus, la millora dels aspectes logístics, l’impuls de 
targetes de fidelització o les diverses accions promo-
cionals, però considera que s’ha de ser extremada-
ment prudent en relació a la senyalització dels eixos 
comercials perquè, si bé és una antiga demanda dels 
sectors comercials, pot representar un impacte nega-
tiu significatiu en el paisatge urbà i empobrir l’espai 
públic de l’entorn de l’eix comercial. 

Per acabar, en relació a "Altres temes a conside-
rar", diu que en termes generals troba interessants 

les propostes que s’esmenten, tot compartint, en 
concret, la proposta d’endegar les reformes urbanís-
tiques necessàries per tal de potenciar determinats 
eixos comercials, atès que totes elles poden anar 
enfortint la base del comerç. No obstant això, reitera 
la necessitat que l’informe hagués hagut de contem-
plar mesures per a situacions concretes i específi-
ques de certa durada que poden arribar a repercutir 
en els comerços i qüestionar la seva viabilitat. 

La Sra. Blasco manifesta que la crisi és sinònim 
de reducció de consum i que el seu Grup comparteix 
la reflexió de fer-ne una oportunitat, tal i com es re-
cull en l’informe. Segons aquest, això es pot aconse-
guir si es posa èmfasi en la competitivitat, la qualitat, 
la fidelització de la clientela, la capacitació professio-
nal o la col·laboració público-privada. Expressa que, 
com ja fa temps que està fent, l’Ajuntament de Bar-
celona ha de continuar afavorint el teixit associatiu 
dels eixos comercials, invertir en els mercats, facilitar 
i millorar els tràmits d’implantació de les iniciatives 
comercials a la ciutat, tot precisant que les millores 
urbanístiques i de mobilitat afavoreixen la solidesa 
del teixit comercial de Barcelona.  

Per acabar, manifesta que el fet que les accions 
previstes en l’informe no siguin excepcionals, sinó de 
llarg recorregut, són accions que han fet sòlid el nos-
tre teixit comercial de barri, tot considerant que, amb 
elles, es podrà fer front a la crisi. 

La Sra. Mumbrú es refereix a les obres de la Sagre-
ra que han comentat els Srs. Mulleras i Ardanuy per 
precisar que van iniciar-se l’última setmana de juliol de 
manera que, descomptant el mes d’agost, considera 
que un negoci no s’ensorra en un mes i mig. Indica 
que, si bé les obres afectaran els comerços durant el 
temps de realització que, en alguns casos serà d’un 
any i, en d’altres, menys temps, manifesta que el tan-
cament de negocis a què s’han referit els Srs. Mulle-
ras i Ardanuy, des del districte es té la informació que 
sembla que obeeixen a contractes de lloguer signats 
sense assessorament i fent renúncia a drets d’ar-
rendataris. En aquest sentit, demana que es tingui 
cura a l’hora de parlar de tancaments de negocis i que 
es tinguin en compte aquestes circumstàncies. 

Respecte als casos concrets de comerciants que 
veuran els seus negocis afectats per les obres del 
TAV, comenta que s’ha reunit amb les associacions 
de comerciants i, entre tots, s’han consensuat un 
seguit de mesures per potenciar aquests negocis 
que van, des de la instal·lació de tòtems per millorar 
la senyalització, fer una revista promocional per a la 
gent del barri, i millorar la il·luminació i la seguretat. 
Ressalta que aquestes mesures han estat demana-
des directament pels comerciants, atès que les con-
sideren una solució per tirar endavant els seus nego-
cis mentre duren les obres que, quan acabin, 
suposaran unes voreres molt més amples: en alguns 
trams de 4,6 m i, en d’altres, de 5 m. En aquest punt, 
precisa que es refereix al carrer Mallorca però no el 
de l’Eixample. 

Per últim, es dirigeix al Sr. Mulleras per dir-li que 
l’Ajuntament de Barcelona no nega les ajudes i as-
sumeix el cost del consum de l’enllumenat de Nadal. 
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Per acabar, conclou que a Barcelona sempre 
s’han fet obres que els comerciants de cada zona 
afectada han anat afrontant de manera que, ara amb 
les del TAV, no cal posar el focus en punts determi-
nats de la ciutat. 

El Sr. Frigola afirma que l’informe estableix mesu-
res de consolidació d’un model en el qual la ciutat de 
Barcelona creu. Diu que es tracta d’un reforç de me-
sures, algunes de les quals s’estan aplicant, com ara 
potenciar el consum, tot precisant que el 90% de les 
centrals de compra, com a factor de potenciació del 
consum i competitivitat, estan molt més consolidades 
a Catalunya i, en particular a Barcelona, des dels 
darrers deu/quinze anys. També, indica que hi ha 
mesures més puntuals des del punt de vista d’in-
centiu del consum i promoció que resulten de les 
converses entre les entitats comercials i els tècnics 
municipals. 

Referint-se a la intervenció del Sr. Mulleras, mani-
festa que el comerç és una part essencial en la revi-
talització de les zones comercials i creu que ara és el 
moment de fer accions de promoció i d’impuls, 
d’acompanyament i de suport, és a dir, d’estar al 
costat del comerç i de les seves iniciatives, d’ajudar 
als comerciants a adaptar-se i a fer reformes si ho 
creuen convenient.  

Quant a les actuacions d’oferta i demanda, ex-
pressa que des del punt de vista urbanístic es posen 
en marxa procediments per augmentar, potenciar i 
millorar l’oferta comercial de la ciutat, tot ressaltant 
que l’informe també s’adreça a fer actuacions de 
foment de la demanda. 

Pel que fa als comentaris del Sr. Portabella, com-
parteix que el model de comerç té solidesa i que en 
l’informe s’intenten establir algunes accions d’impuls 
i consolidació de l’esmentat model. També, diu que 
l’informe aposta pel rejoveniment dels mercats i, 
quant a l’escola del comerç, precisa que hi ha tres 
espais: 1. El Pre-grau, que s’ha de coordinar amb les 
universitats i la Generalitat de Catalunya; 2. La For-
mació Professional, que cobreix Barcelona Activa, 
SA d’acord amb la Generalitat de Catalunya; i 3. Un 
espai entre el Postgrau i la formació continuada: en 
ell hi ha un volum d’oferta molt important on les enti-
tats privades i les associacions tenen un paper molt 
actiu, essent aquesta la línia que s’ha de treballar 
més a fons. 

Per últim, respecte al model de senyalització, està 
d’acord amb què s’ha d’estudiar quin és el millor 
tractament per a cadascun dels eixos comercials. 

El Sr. Ardanuy manifesta que quan ha parlat del 
districte de Sant Andreu és perquè el coneix molt bé, 
atès que ha viscut 30 anys entre els carrers de Ma-
llorca i Navas.  

Dirigint-se a la Sra. Mumbrú, no sap si els negocis 
poden tancar en una setmana, en un o dos mesos, 
però li ofereix anar a visitar algunes botigues de 
Sants que, arran de les obres del TAV, han hagut de 
tancar. Manifesta que la condició essencial dels ne-
gocis per subsistir és que tinguin clients perquè, al 
contrari, no aguanten massa temps. I si bé considera 
que les mesures d’informació i promoció són correc-

tes, no creu que serveixin de res si els clients no 
poden accedir als comerços. En aquest punt, com-
parteix amb la Sra. Mumbrú que hi ha hagut altres 
obres diferents a les del TAV, però li proposa anar a 
visitar un negoci del carrer Balmes que ha hagut 
d’aguantar sense facturar ni un euro. 

Per altra banda, explica que també hi ha negocis 
que paguen impostos de vetlladors i d’escombraries 
sense disposar-ne.  

Per concloure, demana que l’Ajuntament prengui 
mesures concretes per evitar que molts negocis ha-
gin de tancar, atès que si no tenen clients, no hi ha 
un termini establert al respecte. 

El Sr. Mulleras, sense voler entrar a parlar de dos 
casos molt concrets de comerços de la Sagrera que 
han sortit a la premsa, manifesta que les obres de 
llarga durada afecten, i molt, els comerços. Si bé hi 
ha obres que després milloraran la via pública, cal 
tenir en compte aquelles, com les del TAV, que no 
revertiran en la via pública i que, a més, durant la 
seva execució impedeixen l’accés dels clients als 
comerços. En aquest sentit, considera que potenciar, 
impulsar, fer una revista són accions correctes però 
no són suficients, atès que fan falta mesures concre-
tes que millorin la situació d’aquells comerços en allò 
que se’ls està afectant. A més, destaca que, en ge-
neral, els comerços afectats per obres de llarga du-
rada són els que no poden beneficiar-se de les boni-
ficacions que el seu Grup demana. Explica que en 
les ordenances fiscals, l’Ajuntament de Barcelona 
dóna beneficis fiscals sobre l’IAE a aquells comerços 
que facturen més d’1 milió d’euros i els concedeix 
bonificacions per obres de llarga durada, quedant-ne 
al marge els comerciants de barri. En aquest punt, 
recorda que el seu Grup demana que aquests bene-
ficis s’estenguin a tots els comerciants, els quals 
també ho reivindiquen atès que, com ell coneix, hi ha 
comerciants que han hagut de tancar perquè han 
estat afectats per obres de llarga durada i s’ha impe-
dit el pas dels clients al seu comerç. I com que estan 
en una situació d’equilibri de facturació d’ingressos i 
despeses molt sensible no han aguantat i han hagut 
de tancar. Per això, reitera que el seu Grup ha de-
manat en diverses ocasions aquestes ajudes. 

Per acabar, respecte a l’enllumenat de Nadal, in-
dica que és una reivindicació històrica dels comerci-
ants, que si bé l’Ajuntament hi està en contra el seu 
Grup ha estat sempre a favor de què se subvencioni, 
atès que el comerç de proximitat dóna vida al barri i 
als seus treballadors, més enllà de la foto que en el 
moment d’encendre’s puguin fer-se alguns membres 
del govern municipal. 

El Sr. Portabella reflexiona sobre la situació actual 
de crisi, tot dient que no fa molt temps que, a partir 
de la fallida d’un parell de bancs americans, ha cai-
gut la borsa que ha comportat la falta de liquiditat i, 
això, ha suposat la falta de finançament per a les 
petites i mitjanes empreses, amb el consegüent in-
crement de l’Euríbor. Al respecte, manifesta que 
l’Administració local, que és la més propera a la ciu-
tadania, és la que ha de poder valorar les circums-
tàncies especials que poden produir-se, tot intentant 
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detectar quins comerços poden aguantar i quins no, 
tot i ser difícil decidir-ho amb certesa. Puntualitza 
que, si bé no estaria d’acord amb què s’intervingués 
pel fet de fer-se obres en un lloc determinat, tampoc 
creu que res mai sembli prou greu com per interve-
nir, atès que hi ha d’haver un equilibri.  

Conclou dient que l’Administració Local és la que 
ha de ser sensible a aquestes situacions i intervenir-
hi, sense fer paternalismes però, tampoc, desinhi-
bint-se. 

El Sr. Carnes retreu al Sr. Mulleras que el Grup 
del Partit Popular és el menys indicat per parlar de 
l’IAE, atès que el va crear i, per tant, li demana que 
assumeixi les responsabilitats que els pertoquen i 
deixi de fer demagògia. 

Seguidament, diu que està d’acord amb la reflexió 
sobre la crisi del Sr. Portabella, però destaca que no 
es pot demanar als ajuntaments quelcom que cor-
respon a altres administracions, o que intervingui 
sense disposar dels instruments necessaris. En 
aquest sentit, defensa fer costat als comerciants i 
ajudar-los, però sempre dins el marc econòmic, jurí-
dic i financer de cadascuna de les administracions 
atès que, dir el contrari, és crear falses expectatives i 
generar confusió a la ciutadania.  

El Sr. Mulleras lamenta el to de la intervenció i les 
paraules del Sr. Carnes. 

 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
1. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió de 
com pot arribar a afectar al comerç de la ciutat, i que 
està fent l'Ajuntament en referència a l'aplicació de la 
Directiva Comunitària de Serveis en el Mercat Interi-
or així com afectarà la finalització del termini transito-
ri de l'aplicació de la Llei d'Arrendaments Urbans. 

El Sr. Portabella comunica que la Sra. Fandos, qui 
va presentar la sol·licitud de compareixença, no po-
drà assistir a la sessió d’avui i, per això, li ha dema-
nat que se li lliuri la informació relativa a la mateixa 
per escrit. Per aquest motiu, demana que també es 
faci arribar una còpia de la informació als demés 
Grups Municipals. 

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 

a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
2. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: Que Barcelona Activa s'impli-
qui financerament en els projectes que promou, mit-
jançant un sistema de préstec sense interès, per tal 
de fomentar l'esperit emprenedor en èpoques de 
crisi. 

La Sra. Vila manifesta que aquesta iniciativa s’ha 
emmarcar en el context de la crisi i la relaciona amb 
la intervenció del Sr. Portabella en el sentit que els 
ajuntaments, com a administracions més properes 
als ciutadans, han de prendre mesures per apaivagar 
els efectes de la crisi. A tal efecte, i basant-se en 
recomanacions d’alguns experts respecte a l’activitat 
de Barcelona Activa, SA, entén que, en aquests 
moments de crisi, és una eina molt important per a la 
promoció econòmica de la ciutat i per al seu creixe-
ment econòmic. Per això, creu que ha de tenir un 
major compromís en els projectes que neixen en el 
seu si, tot implicant-se en el finançament dels matei-
xos a través d’un programa de préstecs sense inte-
rès. 

Per acabar, llegeix la Proposició/Declaració de 
Grup. 

El Sr. Mulleras expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa, atès que té relació amb 
algun punt de la Proposició/Declaració de Grup que 
el Grup Municipal del Partit Popular presenta en 
aquesta sessió i perquè considera que Barcelona 
Activa, SA ha d’ajudar a finançar els projectes que 
promou, tenint en compte que el finançament és un 
dels problemes que actualment té el sector productiu 
de la ciutat.  

El Sr. Portabella expressa el vot contrari del seu 
Grup a aquesta iniciativa per considerar que la tasca 
de Barcelona Activa, SA no és fer de financera. No 
s’imagina que Barcelona Activa, SA es converteixi en 
una societat pública municipal que aposti i participi 
en els projectes que promou, tot considerant desen-
certada la iniciativa tot i tenir una bona intenció. 

La Sra. Blasco expressa el vot contrari del seu 
Grup. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del seu 
Grup a aquesta iniciativa, tot dient que els aproxima-
dament cent projectes que estan ubicats a la plata-
forma d’incubació de Barcelona Activa, SA ja tenen 
beneficis econòmics pel sol fet d’estar-hi. 

Tot seguit, explica que, en aquests moments, a 
impuls de Barcelona Activa, SA, hi ha institucions 
financeres que estan recolzant, a través de les seves 
línies de microcrèdits, els emprenedors que volen 
desenvolupar els seus projectes. A més, diu que 
Barcelona Activa, SA disposa, conjuntament amb 
altres institucions financeres, d’un petit instrument 
per ajudar a projectes a ser més competitius. En 
qualsevol cas, demana que no es distorsionin els rols 
de cada entitat perquè pot generar confusió. 

La Sra. Vila manifesta que Barcelona Activa, SA ha 
de jugar un paper molt important en aquests moments 
de crisi atès que, si bé són fonamentals polítiques que 
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promoguin l’ocupació, també és necessari que els 
emprenedors i emprenedores rebin el màxim suport 
de les institucions perquè es promogui la seva activitat 
i el creixement econòmic, així com també que es pro-
mogui l’autoocupació. Indica que la seva proposta és 
fruit de varies reflexions i de les conclusions de 
l’estudi anomenat "Entorn innovador, microempreses i 
desenvolupament local. Una anàlisi de les empreses 
creades amb el suport de Barcelona Activa, SA", el 
qual posa de manifest un seguit d’idees sobre el fun-
cionament d’aquesta empresa i, en ell, es destaca que 
"la recerca de finançament i la resolució de dificultats 
burocràtiques i de gestió esdevenen des del punt de 
vista de l’emprenedor els dos obstacles on l’acció de 
Barcelona Activa té un impacte menys favorable i els 
àmbits on se situen bona part dels seus suggeriments 
de millora". A més, ressalta que l’estudi estableix que 
"la satisfacció en l’orientació institucional en la recerca 
de finançament per a la creació d’empreses és com-
parativament baixa", cosa que significa que els em-
prenedors no consideren que Barcelona Activa, SA 
jugui un paper crític en el finançament inicial. Al res-
pecte, manifesta que no es distingeix un tret diferenci-
al específic en la composició del finançament inicial de 
les empreses que reben suport de Barcelona Activa, 
SA en relació amb el comportament general de les 
empreses catalanes de creació recent. Així doncs, 
tenint en compte tots aquests indicadors, l’estudi 
comentat i la situació de crisi, entenia que era impor-
tant aprovar aquesta iniciativa. 

El Sr. Carnes reitera que actualment hi ha dues 
institucions financeres, "La Caixa" a través del pro-
jecte i programa microcrèdit, i la Caixa d’Estalvis de 
Navarra, així com l’empresa de capital risc, Barcelo-
na Emprèn, que impulsen projectes d’aquest tipus. A 
més, recorda que a escala autonòmica existeix 
l’Institut Català de Finances i, a escala estatal, 
l’Institut de Crèdit Oficial. En qualsevol cas, demana 
que no pretengui que l’Ajuntament de Barcelona faci 
de banquer, sinó el que li correspon, que és oferir 
espais als emprenedors i emprenedores, com ja 
s’està fent.  

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la 
Sra. Vila expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
3. Davant la necessitat de mesures urgents per 

ajudar a les petites i mitjanes empreses de la nostra 
ciutat davant la crisi econòmica, la Comissió de Pro-
moció Econòmica, Ocupació i Coneixement acorda: 
Instar al govern municipal a: - Reforçar el suport a 
les activitats econòmiques, comercials i mercats mu-
nicipals. - Impulsar ajudes per la inversió a les activi-
tats econòmiques mitjançant microcrèdits amb un 
import màxim de 18.000 euros. - Instar a l'Estat a la 
creació d'una nova línia de crèdit destinat al finan-
çament a curt termini de les petites i mitjanes empre-
ses, per tal de garantir la seva liquidat. 

El Sr. Mulleras presenta aquesta iniciativa, atesa 
la greu crisi econòmica que afecta el sector productiu 

de la ciutat i la llegeix. Assenyala que aquesta Pro-
posició/Declaració de Grup pretén que des de 
l’administració pública s’ajudi a resoldre la crisi actu-
al, que es posa de manifest amb les dades que hi ha: 
el número d’empreses amb seu a Barcelona ha dis-
minuït un 1,2% el segon trimestre del 2008 en com-
paració amb el de l’any 2007; els procediments con-
cursals s’han incrementat en un 180% en el primer 
semestre de l’any 2008 respecte al de l’any passat; i 
la dissolució de societats mercantils ha incrementat 
en un 36% en variació interanual. Destaca que hi ha 
una afectació molt important del teixit productiu de 
Barcelona i, en concret, de la petita i mitjana empre-
sa i, per això, el seu Grup considera que, a escala 
empresarial, han d’obtenir ajudes de les administra-
cions públiques. Explica que la crisi actual és de 
liquiditat del mercat financer, de manera que les peti-
tes i mitjanes empreses tenen moltes dificultats per 
accedir a crèdits dels bancs. En aquest sentit, creu 
que des de l’Ajuntament de Barcelona es podrien 
posar en marxa aquestes mesures per tal de millorar 
el seu finançament. 

El Sr. Ardanuy expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa, tot dient que amb aquest 
tipus de propostes es poden contrastar els diferents 
tipus de models que els Grups Municipals aplicarien 
a la ciutat. Posa de manifest que el del seu Grup 
contempla que la iniciativa pública hagi d’intervenir i 
ajudar l’activitat econòmica en situacions crítiques i, 
en concret, l’activitat de les petites i mitjanes empre-
ses, atès que en són les més afectades. En aquest 
sentit, considera que qualsevol mesura que preten-
gui donar-los cobertura i ajudar-les en el finança-
ment, encara que sigui en petites quantitats, sempre 
ajudarà a enfortir el teixit emprenedor d’aquest país. 

El Sr. Portabella manifesta que el seu Grup està 
d’acord amb els punts primer i tercer de la iniciativa, 
però no amb el segon, remetent-se als arguments 
esgrimits en la Proposició/Declaració de Grup anteri-
or. Creu que l’Ajuntament de Barcelona ha de con-
vèncer als bancs i caixes perquè obrin línies de mi-
crocrèdit que siguin fàcils per a les empreses però, 
en cap cas, ha de finançar-les directament. 

La Sra. Blasco expressa el vot contrari del seu 
Grup a aquesta iniciativa. 

El Sr. Carnes aposta per aquells models estructu-
rals, tot dient que l’experiència demostra que s’ha de 
combinar una iniciativa pública coherent i una inicia-
tiva de mercat responsable. Reitera que no s’han de 
barrejar els rols de les institucions i recorda que, com 
ha comentat, Barcelona Activa, SA ha impulsat a 
través de les dos institucions financeres abans es-
mentades que s’estiguin canalitzant, aproximada-
ment, dos milions d’euros de crèdit per a emprene-
dors i emprenedores. 

Per acabar, manifesta que, actualment, el que 
preveuen els punts primer i tercer de la iniciativa ja 
s’està fent. 

El Sr. Mulleras accepta l’esmena del Sr. Portabe-
lla, consistent a retirar el segon punt de la iniciativa, i 
manté els punts primer i tercer. Considera que és 
una manera d’ajudar a crear les condicions necessà-
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ries perquè les ajudes que s’han de fer arribin a les 
petites i mitjanes empreses, que són la part del teixit 
productiu més sensible de tota la crisi actual. 

Per acabar, manifesta que, tant amb aquesta ini-
ciativa, com en el transcurs d’aquesta sessió, s’ha 
pogut comprovar que existeixen dos models d’en-
focar la política econòmica i la política, en general. 

El Sr. Carnes proposa al Sr. Mulleras substituir la 
paraula "creació" per "continuar" del tercer punt de la 
iniciativa, atès que actualment ja existeix la línia de 
crèdit esmentada i, així, poder obtenir el suport del 
govern municipal.  

El Sr. Portabella expressa que l’efectivitat i conti-
nuïtat de la iniciativa es troba en el consens. 

El Sr. Mulleras manifesta que si ja existeix la refe-
rida línia de crèdit el seu Grup la considera insufici-
ent però, en ares a aconseguir el consens de tots els 
Grups Municipals, proposa el redactat següent del 
punt tercer: "Instar a l’Estat a enfortir les línies de 
crèdit destinades al finançament a curt termini de les 
petites i mitjanes empreses, per tal de garantir la 
seva liquiditat". 

Els membres dels diferents Grups Municipals hi 
estan d’acord. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i 
A, el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

Davant la necessitat de mesures urgents per aju-
dar a les petites i mitjanes empreses de la nostra 
ciutat davant la crisi econòmica, la Comissió de Pro-
moció Econòmica, Ocupació i Coneixement acorda: 
Instar al govern municipal a: - Reforçar el suport a 
les activitats econòmiques, comercials i mercats mu-
nicipals. - Instar a l'Estat a enfortir les línies de crèdit 
destinades al finançament a curt termini de les peti-
tes i mitjanes empreses, per tal de garantir la seva 
liquidat. 

Del Grup Municipal ERC: 
4. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixements acorda procedir a una revisió de les 
previsions del calendari de trasllat dels Encants, per 
tal d'ajustar-lo a les previsions actuals d'execució del 
planejament urbanístic. 

El Sr. Portabella presenta aquesta iniciativa, atès 
que les previsions i el calendari relatiu a tot el nus de 
les Glòries s’ha vist superat amb el pas del temps, 
essent el trasllat dels Encants una peça clau del 
mateix. En aquest sentit, considera que per a la im-
portància que té els Encants, ja sigui pel que repre-
senta en la transformació de les Glòries, com pel 
mercat en si mateix, demana que es faci un nou ca-
lendari. 

El Sr. Carnes proposa substituir la paraula "revi-
sió" per "fer el seguiment i actualització" en el text de 
la iniciativa, tot explicant que el planejament urbanís-
tic ja està aprovat i, en aquests moments, s’està 
redactant el projecte executiu que, segons BIMSA, 
estarà elaborat entre els pròxims mesos de gener i 
febrer. A partir d’aquí, indica que es podrà procedir a 

la licitació i, també segons BIMSA, es podran co-
mençar les obres abans de l’estiu del 2009. En el 
marc d’aquest calendari, es preveu el trasllat del 
mercat dels Encants l’any 2011, de la qual cosa 
n’estan assabentats tots els seus comerciants, amb 
els quals els arquitectes i responsables de BIMSA 
s’han reunit en diferents ocasions.  

El Sr. Ardanuy expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa. 

El Sr. Mulleras no entén la naturalesa d’aquesta 
iniciativa i pregunta si amb ella es pretén que hi hagi 
un calendari concret del trasllat dels Encants davant 
l’existència d’algun problema desconegut. 

La Sra. Blasco expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa tot i que no els consta que 
hi hagi cap canvi de calendari. 

El Sr. Carnes reitera que és una obra que impulsa 
BIMSA i ofereix als membres facilitar-los informació 
més detallada, si s’escau.  

El Sr. Portabella explica que el motiu de presentar 
aquesta iniciativa és que a finals del mandat anterior 
es va fer un calendari de les actuacions que no 
s’està complint i, com que el seu Grup no sap si es 
pot tornar a complir, tot indicant que allò previst per 
als anys 2007 i 2008 no s’ha complert, li interessa 
saber quin és el ritme de l’obra. En aquest punt, posa 
de manifest que de totes les actuacions previstes a 
finals del mandat només s’està complint el calendari 
de construcció de l’edifici del museu del disseny. Per 
tant, amb aquesta proposta pretén que es torni a 
posar en ordre el calendari per no generar incertesa i 
preocupació als veïns de la zona, tenint en compte 
que s’hi va adquirir el compromís que es començaria 
pels seus equipaments. 

El Sr. Mulleras expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i 
A, el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i 
Coneixements acorda procedir a fer el seguiment i 
actualització de les previsions del calendari de tras-
llat dels Encants, per tal d'ajustar-lo a les previsions 
actuals d'execució del planejament urbanístic. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
5. Que l'Ajuntament de Barcelona incrementi les 

tasques de control per tal d'impedir l'explotació d'ac-
tivitats econòmiques que no hagin sol·licitat la cor-
responent llicència d'activitats així com la venda am-
bulant il·legal als carrers, per tal d'evitar la greu 
repercussió que això suposa als comerciants i activi-
tats econòmiques de la ciutat. 

El Sr. Mulleras formula aquest prec atès l’in-
crement de venda ambulant il·legal en els carrers de 
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la ciutat i d’establiments on es desenvolupen activi-
tats econòmiques sense la corresponent llicència. El 
relaciona amb els comentaris que ha fet anteriorment 
sobre la situació de competència deslleial en què es 
troben moltes vegades els comerciants de la ciutat 
envers aquelles activitats que no tenen llicència o es 
realitzen al carrer. En aquest punt, recorda que les 
notícies d’aquests dies feien avinent que els bars per-
dien aproximadament dos milions d’euros anuals a 
causa dels llauners il·legals, i també explica que els 
botiguers del carrer Trafalgar es queixen de la compe-
tència il·legal d’aquells comerços que venen produc-
tes sense llicència. Per tant, conclou que aquest prec 
pretén que s’incrementin les tasques de control per 
protegir els comerciants dels barris de la ciutat. 

El Sr. Carnes recorda que en una sessió anterior 
d’aquesta comissió va comentar que s’ha incremen-
tat el decomís de productes il·legals o falsificats, tot 
manifestant que comparteix plenament l’objectiu 
d’aquest prec de lluitar contra els comerç il·legal que 
tant afecta els comerciants com els productors dels 
productes il·legals.  

El Sr. Mulleras no dubta que es facin intervencions 
però creu que són insuficients, tot indicant que en la 
darrera festa de Gràcia cada local va quantificar en 
cinc mil euros les seves pèrdues per nit a causa del 
comerç il·legal de llaunes. Com que aquest tipus de 
comerç és habitual en les nits de Barcelona, perjudi-
ca el comerç legal, que és el que paga els impostos 
i, per tant, se l’ha de protegir. En aquest sentit, de-
mana que es facin més accions d’intervenció i que es 
millorin els processos de cobrament de les multes 
perquè, quan s’imposin, es puguin cobrar. 

El Sr. Carnes manifesta que s’està aplicant l’Or-
denança de Paisatge Urbà per abordar aquest pro-
blema i que, tot i que no s’estableixen mecanismes 
de compensació econòmica, l’Ajuntament de Barce-
lona col·labora, i ho seguirà fent, amb els operadors 
per desenvolupar-la adequadament. 

Es dóna per tractat. 
6. Que l'Ajuntament de Barcelona assumeixi, com 

a mínim, el 50% de l'import de la neteja de grafits i 
tags existents en persianes i portes d'establiments i 
finques, així com el control i manteniment durant 4 
anys. 

El Sr. Mulleras formula aquest prec atesa la ne-
cessitat d’eliminar les pintades, grafits i tags de les 
persianes dels comerciants i dels carrers de la ciutat. 
Explica que el seu Grup el presenta arran de l’anunci 
de l’Ajuntament de Barcelona d’assumir el 25% del 
cost de la neteja dels grafits i el seu manteniment, tot 
considerant que l’esmentat percentatge és insuficient 
i, per això, demana que assumeixi el 50% del cost. 

El Sr. Carnes manifesta que, a pesar que l’Or-
denança de Paisatge Urbà estableixi que els respon-
sables són els establiments comercials, l’Ajuntament 
de Barcelona assumeix el 25% del cost de la neteja 
de les façanes i persianes, així com l’import dels dos 
primers anys del contracte de manteniment per tal 
que sigui una acció sostinguda en el temps. 

El Sr. Mulleras expressa que, malauradament, els 
comerciants estan passant per dificultats econòmi-

ques durant aquests mesos i, com que potser qual-
sevol ajuda és poca, el seu Grup demana ser més 
ambiciosos amb el cost a assumir per la neteja dels 
grafits. Considera que és una bona ocasió per donar 
als comerciants la confiança i l’ajuda necessària des 
de l’administració per lluitar contra aquest incivisme, 
no només en els comerços de Ciutat Vella, sinó als 
de tota la ciutat. 

El Sr. Carnes reitera el seu comentari anterior. 
Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Com valora el Govern municipal l'evolució del 

sector de l'automoció, fortament afectat per la crisi 
econòmica, fet que està derivant en un increment del 
nombre d'aturats i d'expedients de regulació d'ocu-
pació, i quines gestions i mesures excepcionals està 
portant a terme o pensa adoptar el Govern municipal 
per pal·liar la situació de crisi que afecta aquest sec-
tor? 

El Sr. Ardanuy formula la pregunta tot referint-se a 
l’empresa Seat, que està plantejant una reducció de 
la jornada, i a la proposta d’expedient de regulació 
d’ocupació de Nissan que, aproximadament, afecta 
1.680 treballadors. Destaca que aquesta última em-
presa té la seva producció íntegrament a Barcelona i 
que els seus proveïdors també hi són, de manera 
que moltes persones en resultaran afectades. 

El Sr. Carnes manifesta que la situació de Seat és 
diferent a la de Nissan, atès que hi ha un acord pac-
tat entre l’empresa i el sindicat per adequar-se a les 
disfuncions del mercat. Per contra, Nissan no ha 
presentat cap estratègia i planteja un interrogant de 
cara al 2011. En aquest punt, indica que l’Ajun-
tament, juntament amb els agents socials, i amb el 
govern de la Generalitat de Catalunya i de l’Estat, 
està treballant perquè Nissan concreti la seva estra-
tègia a Espanya i a Europa, la qual és de gran inte-
rès per a tots, havent-hi la voluntat que continuï aquí. 

El Sr. Ardanuy expressa que la situació de Nissan 
neguiteja el seu Grup, atès que la seva plantilla a la 
ciutat és d’alta ocupació. Si bé l’expedient de regula-
ció d’ocupació s’ha denegat en primera instància tem 
que, en base a altres experiències, com la de l’em-
presa Mercedes-Benz a Bon Pastor, al final s’acabi 
concedint. En aquest sentit, demana que el govern 
municipal faci tot el possible perquè això no succeei-
xi i espera que aquesta situació se solucioni. 

El Sr. Carnes manifesta que hi ha una estratègia 
de Nissan consistent en reubicar part de les seves 
instal·lacions –fent referència a Tànger–, tot i que 
s’ha d’acabar de concretar. Diu que aquesta és una 
situació que s’ha viscut amb altres empreses en re-
lació amb els països de l’est i que obliga a fer una 
reflexió del sector automobilístic a Barcelona, a Cata-
lunya, i a Espanya. Posa en relleu que aquest tema 
preocupa l’Estat, que és qui té algun mecanisme 
d’incentivació per a la renovació del parc automobi-
lístic, tot referint-se a un debat que està plantejant 
sobre una iniciativa de tornar a fer un nou pla vincu-
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lat als vehicles sostenibles. En qualsevol cas, mani-
festa que aquesta situació també preocupa i ocupa 
l’Ajuntament de Barcelona tot i que ho ha de fer en el 
marc de les seves capacitats. 

La Sra. Mumbrú, en resposta a la referència del 
Sr. Ardanuy sobre la factoria Mercedes-Benz de Bon 
Pastor, explica que, en aquell moment, l’equip de 
govern va elaborar un document de criteris que va 
permetre que el terreny continuï essent sòl industrial, 
en comptes de fer-se l’expropiació que un regidor del 
Grup Municipal de Convergència i Unió demanava. 

Es dóna per tractada. 
8. Com valora el Govern municipal la davallada 

del tràfic aeri que ha sofert l'aeroport del Prat, com 
valora la gestió que del mateix està fent AENA, i 
quines accions ha fet l'Ajuntament per donar com-
pliment a l'acord del Plenari de febrer abans esmen-
tat? 

La Sra. Vila formula aquesta pregunta amb la que 
es fa ressò de la preocupació de la Unió Catalana 
d’Agències de Viatges sobre el descens del tràfic 
aeri de l’Aeroport del Prat, lamentant no haver pogut 
assistir a l’activitat prèvia a la sessió d’avui progra-
mada pel president. 

El Sr. Carnes diu que la davallada del tràfic aeri, 
evidenciada pels diferents operadors europeus, és 
deguda a diverses raons. En aquest sentit, manifesta 
que el sector aeri té dificultats en relació a la benzina 
i pateix les dificultats que, en general, els ciutadans a 
escala mundial estan vivint. A més, a Barcelona, fa 
avinent que amb l’arribada del TAV s’ha de veure 
com es reajusta l’oferta i la demanda. Tot seguit, 
invita la Sra. Vila i els altres membres a visitar, a 
partir de l’any vinent, les noves instal·lacions de 
l’Aeroport del Prat, tot destacant que la seva estratè-
gia, on hi està implicat el Comitè de Rutes Aèries, és 
reforçar tots aquells elements que el converteixin en 
un hub intercontinental. Seguidament, manifesta que 
el compte de resultats d’AENA quedarà modificat, 
substancialment, l’any vinent perquè haurà d’introduir 
l’amortització de les despeses de l’aeroport i, per 
tant, entrarà en pèrdues.  

Tenint en compte que els ingressos que generen 
els slots de les companyies aeronàutiques represen-
ten, aproximadament, un 70-75% i els dels espais 
comercials un 25-30%, posa de manifest que queda 
recorregut per incrementar la part d’ingressos dels 
operadors de gestió aeroportuària.  

Conclou dient que interessa que l’aeroport recupe-
ri passatgers i torni a ser un referent, tot considerant 
que amb les noves instal·lacions i les seves caracte-
rístiques s’aconseguirà estar en un escenari d’in-
dicadors de creixement notable, atès que els opera-
dors que ho desconeixen podran fer-ne un bon punt 
d’aterratge per a les connexions amb Àsia i amb 
Amèrica. 

La Sra. Vila compara la davallada del tràfic aeri de 
l’Aeroport del Prat amb el creixement, d’aproxi-
madament més del 3%, de l’Aeroport de Barajas. 
Entén que el Sr. Carnes valora positivament la gestió 
que de l’aeroport està fent AENA i, per tant, que de-
fensa el model de gestió centralitzat de l’aeroport.  

Per últim, considera que no s’està duent a terme 
l’acord plenari aprovat en la sessió del mes de febrer 
que establia la constitució d’un consorci amb institu-
cions catalanes i la iniciativa privada, tot demanant 
una resposta més concreta al respecte. 

El Sr. Carnes, en referència a l’acord del plenari, 
destaca que l’assignació dels espais de les terminals 
es va fer de forma consensuada amb els operadors i 
amb els agents econòmics i socials, havent estats 
consultats l’Ajuntament de Barcelona, la Generalitat 
de Catalunya i la Cambra de Comerç, que integren el 
Comitè de Rutes Aèries. 

Quant a la gestió d’AENA, destaca que és un ope-
rador industrial amb un knowhow que cap més altre 
operador té i, per tant, qualsevol altra alternativa la 
consideraria perillosa per al bon funcionament de 
l’aeroport. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
9. Quin és el capteniment del govern municipal 

sobre l'impacte de les obres del Tren d'Alta Velocitat 
al carrer Mallorca en el teixit comercial de la zona? 

Es dóna per tractada en l’informe: "El comerç de 
Barcelona front l’actual situació de crisi". 

10. Quin és l'estat de les negociacions per la revi-
sió dels contractes dels arrendataris del Consorci de 
la Zona Franca de Barcelona? 

El Sr. Portabella formula la pregunta, tot recordant 
que el seu Grup ja la va presentar fa un temps enre-
re, però com que des de llavors s’han produït alguns 
canvis, la reitera per saber en quin punt estan les 
negociacions. 

El Sr. Carnes explica que abans del mes de juny 
de l’any 2005 les tarifes s’establien de forma arbitrà-
ria, havent-hi empreses que pagaven tres i quatre 
vegades més que d’altres, però destaca que, a partir 
de la junta general del consorci, celebrada el mes de 
juny de 2005, es va establir que tots els contractes 
nous i les renovacions es regirien pels mateixos cri-
teris i es va fixar una tarifa única, consistent en 32 
euros metre quadrat/any, que s’actualitza cada any 
amb l’IPC. Indica que, en aquests moments, s’han 
produït els venciments d’alguns contractes, en con-
cret, els de les empreses Coplosa i PromoGenie, 
amb les quals s’està negociant. També, posa de 
manifest que s’està en conversa amb l’associació 
empresarial d’arrendataris del polígon industrial de la 
Zona Franca per fixar un tipus de preu que podria 
estar, aproximadament, en 3,5 euros metre qua-
drat/mes, essent el que actualment té el consorci de 
2,6 euros metre quadrat/mes i, per tant, s’està per 
sota del preu de mercat. Conclou dient que no es vol 
que marxi cap dels operadors existents i, per això, 
s’estan negociant tots els casos de renovació de 
contractes, cas per cas. 

El Sr. Portabella es felicita pel fet que s’estiguin 
produint aquestes negociacions perquè suposa un 
canvi de mètode respecte al seguit a l’inici de les 
converses amb algunes empreses. Fa avinent que 
s’ha pronunciat alguna sentència que desestima els 
arguments esgrimits pel Consorci de la Zona Franca 
per poder canviar el tipus d’empresa que hi està 
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ubicada, i creu molt encertades les comunicacions 
iniciades entre les dues parts amb la voluntat 
d’arribar a acords raonables per a cadascuna. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
11. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició aprovada a la darrera Comissió referent 
a: "Instar a l'aplicació d'actuacions de suport als co-
merciants afectats per les obres d'infraestructures, 
amb l'objectiu d'ajudar-los a superar les dificultats 
generades per les esmentades obres". 

Es dóna per tractat en l’informe: "El comerç de 
Barcelona front l’actual situació de crisi". 

Del Grup Municipal PP: 
12. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent, aprovada en la sessió de 20 
de novembre de 2007: La Comissió de Promoció 
Econòmica, Ocupació i Coneixement acorda: Establir 
un Pla de dinamització comercial, així com impulsar 
un paquet de mesures fiscals per tal de compensar 
les activitats econòmiques afectades. 

El Sr. Mulleras demana saber quin és l’estat de 
compliment de la Proposició/Declaració de Grup 
aprovada en la sessió de 20 de novembre de 2007, 
relativa a les obres que s’estaven patint en aquell 
temps per la situació de Rodalies. 

El Sr. Carnes recorda les capacitats de l’Ajun-
tament de Barcelona per adoptar mesures fiscals tot 
recordant que, en aquell moment, automàticament i 
paral·lelament es va impulsar la renovació del mercat 
de Sants per tal que el resultat final sigui una millora 
urbanística i qualitativa de les infraestructures que 
beneficiarà, tant els paradistes com els comerciants 
de la zona. 

El Sr. Mulleras recorda el text de la iniciativa apro-
vada, tot lamentant que no s’hagi dut a terme el pa-
quet de mesures fiscals i, en relació al Pla de dina-
mització comercial, pregunta si només s’ha fet en 
relació amb el mercat de Sants, o bé si existeix en 
els termes que establia la iniciativa. 

El Sr. Carnes manifesta que el Pla es va aprovar i 
consensuar amb tots els operadors i indica que la 
rehabilitació afecta el nucli central d’aquell espai 
comercial. Considera que implantar ara un Pla que 
estava previst per als anys 2010-2011 demostra la 
voluntat d’accelerar la situació de dificultat per sortir-
ne més reforçats. Conclou dient que invertir els di-
ners que estan previstos en aquest tema és un bon 
estímul econòmic i fiscal. 

Es dóna per tractat. 
 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinou hores i quaran-
ta-cinc minuts.  

 
 

 
 
 
 
 
 
 

Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 22 d'octubre de 
2008 i aprovada el dia 19 de novembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 22 d'octubre de 2008, s'hi reuneix la Co-
missió de Presidència, Territori i Funció Pública, sota 
la presidència de l’Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs. Hi 
assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Carles 
Martí i Jufresa, Ramon García-Bragado i Acín, Jordi 
W. Carnes i Ayats, Assumpta Escarp i Gibert, Itziar 
González i Virós, Guillem Espriu i Avendaño, Joa-
quim Forn i Chiariello, Sònia Recasens i Alsina, 
Jaume Ciurana i Llevadot, Ángeles Esteller Ruedas, 
Javier Mulleras Vinzia, Ricard Gomà i Carmona i 
Ester Capella i Farré, assistits pel secretari general 

de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que 
certifica. 

També hi són presents els Srs.: Ignasi Cardelús i 
Fontdevila, delegat de Presidència i Relacions Insti-
tucionals; Andreu Puig i Sabanes, gerent municipal; i 
Carles Arias i Casal, gerent de Recursos Humans i 
Organització. 

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Emma Bal-
seiro i Carreiras. 

 
S'obre la sessió a les nou hores i trenta cinc mi-

nuts. 
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
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II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 16 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, per adjudicar el contracte dels ser-
veis de traducció i correcció dels textos del web de 
l'Ajuntament de Barcelona, per als exercicis 2008-
2010, i per un import de 675.000 euros. 

 
2. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 18 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, per adjudicar el contracte de serveis 
per al foment, manteniment i dinamització d'espais 
de participació en el web municipal bcn.cat per als 
exercicis 2008-2010, i per un import de 660.000 eu-
ros. 

 
3. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 18 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, per adjudicar el contracte d'un servei 
de redacció de notícies i altres continguts per la web 
municipal www.bcn.cat, per als exercicis 2008-2010, 
i per un import de 841.678,80 euros. 

 
4. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 16 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball d'administrador de sis-
temes. 

 
5. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 16 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de tècnic de gestió de 
Serveis Personals. 

 
6. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 16 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de staff d'Imatge i Co-
municació. 

 
7. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 16 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de tècnic/a de gestió de 
Serveis Personals. 

 
8. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 16 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de cap de projectes de 
Serveis Tècnics de districte. 

9. Sector de Serveis Generals 
Del gerent municipal, de data 16 de setembre de 

2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de cap d'Oficina d'A-
tenció al Ciutadà. 

 
10. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 29 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball d'assessor jurídic de 
districte. 

 
11.) Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 29 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca les proves selec-
tives per a la provisió de deu places de professor/a de 
música (Conservatori), mitjançant oposició lliure. 

 
12. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 30 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de responsable de 
servei d'atenció presencial. 

 
13. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 30 de setembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de responsable de 
procediments del Departament d'incidències i recla-
macions. 

 
14. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 15 de setembre de 2008, que 
nomena el senyor Joan Codina Soley funcionari 
eventual per ocupar el lloc de treball d'assessor tèc-
nic del Grup municipal de Convergència i Unió. 

 
15. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 16 de setembre de 2008, que 
nomena el senyor Lluís Viñas Peitabí funcionari 
eventual per desenvolupar les funcions de director 
de serveis de política fiscal, adscrit a la Gerència de 
Finances. 

 
16. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 2 d'octubre de 2008, que 
nomena el senyor Josep Lluís Villasante Tapias fun-
cionari eventual per ocupar el lloc de treball d'asses-
sor tècnic del Grup municipal d'Esquerra Republica-
na de Catalunya. 

 
17. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 3 d'octubre de 2008, que reintegra a la se-
nyora Maria Teresa Mirabet Cucala a la plantilla de 
l'Ajuntament de Barcelona, procedent de l'Institut 
municipal d'Hisenda de Barcelona i la nomena res-
ponsable administrativa de centre cívic.  

 
18. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 3 d'octubre de 2008, que nomena la senyora 
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Júlia Prados Morera informadora-tramitadora d'aten-
ció directa. 

 
19. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 3 d'octubre de 2008, que nomena la senyora 
Eulàlia Andreu Planas directora de centre de Serveis 
Socials. 

 
20. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 3 d'octubre de 2008, que nomena el senyor 
Jaume Prat Picas director de centre de Serveis Soci-
als.  

 
Acords de la Comissió de Govern de 15 d'octubre de 
2008: 

 
21. Autoritzar al Sr. Ricardo Alsina Donadéu (mat. 

18300) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari de carrera amb la 
categoria professional de Tècnic superior d'Arquitec-
tura i Enginyeria (enginyer), amb destinació a la de-
pendència Programa d'Intervenció Ambiental de la 
Gerència de Medi Ambient, on desenvolupa el lloc de 
treball de director del projecte, i l'exercici lliure de la 
professió d’enginyer per compte propi, excloent qual-
sevol manifestació del seu exercici en el terme muni-
cipal de Barcelona, per tal d'evitar possibles coinci-
dències entre l'activitat pública i la privada, garantint 
d'aquesta manera l'objectivitat, la imparcialitat i la 
independència que ha de presidir la seva actuació 
com a funcionari, i per salvaguardar l'interès públic 
que podria sortir perjudicat en cas de produir-se 
aquella coincidència; tanmateix la seva dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal, tot 
de conformitat amb allò que disposen els articles 11 i 
12 de la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’in-
compatibilitats del personal de les Administracions 
Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre 
d’Incompatibilitats del personal al servei de l'Adminis-
tració de la Generalitat, i d'acord amb allò que dispo-
sa el Reglament del personal al servei de les Entitats 
locals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, 
en els seus articles 329 i 330. La present autorització 
està condicionada a l’estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l’activitat privada impedís o menyscabés 
l’estricte compliment dels deures o en comprometés 
la seva imparcialitat o independència; si l’activitat 
privada tingués alguna relació amb els assumptes 
que la persona autoritzada conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l’activitat privada coin-
cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; o per raons sobrevingudes d’interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

22. Autoritzar a la Sra. Cristina Álvarez Torreño 
(mat. 27135) la compatibilitat sol·licitada entre la 

seva activitat municipal com a funcionària interina 
amb la categoria professional d’Auxiliar d'Administra-
ció General, amb destinació a la dependència Depar-
tament de Comunicació i Qualitat del Districte de 
Sarrià-Sant Gervasi, on desenvolupa un lloc base de 
la seva categoria, i la segona activitat privada 
d’educadora per a l'empresa Fragment Serveis Cul-
turals, SL, en tant que aquesta activitat secundària 
no figura compresa entre les causes d’incompa-
tibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal al servei de les Administracions públiques, 
de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre incom-
patibilitats del personal al servei de l’Administració de 
la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del Reglament 
del personal al servei de les Entitats locals, aprovat 
pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afec-
tat l’interès públic. En tot cas, la seva dedicació pro-
fessional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització està condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics i restarà sense efec-
te en els supòsits següents: si l’activitat privada im-
pedís o menyscabés l’estricte compliment dels deu-
res o en comprometés la seva imparcialitat o in-
dependència; si l’activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona autoritza-
da conegui per raó del càrrec; si la dedicació horària 
de l’activitat privada coincidís amb la jornada laboral; 
per canvi de lloc de treball municipal; per variació de 
les seves circumstàncies; o per raons sobrevingudes 
d’interès públic. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Territori i Funció Pública. 

23. Autoritzar al Sr. Juan Ariza Picón (mat. 24644) 
la compatibilitat sol·licitada entre la seva activitat 
municipal com a funcionari interí amb la categoria 
professional d’Auxiliar pràctic, amb destinació a la 
dependència Parc Mòbil de la Gerència de Serveis 
Generals i Coordinació Territorial, on desenvolupa el 
lloc de treball de conductor polivalent del Parc Mòbil, 
i la segona activitat privada de vigilant de seguretat a 
l'empresa Decaservi Seguridad, SL, en tant que 
aquesta activitat secundària no figura compresa en-
tre les causes d’incompatibilitat previstes pels articles 
11 i 12 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 
d’incompatibilitats del personal al servei de les Admi-
nistracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 de 
novembre, sobre incompatibilitats del personal al 
servei de l’Administració de la Generalitat, i pels arti-
cles 329 i 330 del Reglament del personal al servei 
de les Entitats locals, aprovat pel Decret 214/1990, 
de 30 de juliol, i no resulta afectat l’interès públic. La 
seva dedicació professional privada no podrà supe-
rar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 
l’Administració Pública i en horari no coincident amb 
el municipal. En tot cas, la present autorització està 
condicionada a l’estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l’activitat privada impedís o menyscabés 
l’estricte compliment dels deures o en comprometés 
la seva imparcialitat o independència; si l’activitat 
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privada tingués alguna relació amb els assumptes 
que la persona autoritzada conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l’activitat privada coin-
cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; o per raons sobrevingudes d’interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

24. Autoritzar al Sr. Juan Manuel Fernández Bar-
rios (mat. 26811) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionari interí amb la 
categoria professional de Tècnic superior de Dret, 
amb destinació a la dependència Direcció de Serveis 
de Gestió Urbanística de la Gerència d'Urbanisme i 
Infraestructures, on desenvolupa un lloc base de la 
seva categoria, i la segona activitat privada per 
compte propi d'assessor jurídic extern a l'Ajuntament 
de Montornès del Vallès, si bé no podrà ostentar, per 
sí mateix o mitjançant substitut, la representació i 
defensa d'interessos contraris als de la Corporació 
Municipal ni tampoc no podrà assessorar, informar o 
desenvolupar les activitats pròpies de la professió en 
aquells assumptes o procediments amb els quals 
l'Ajuntament o els seus Organismes tinguin relació, 
d'acord amb allò que preveuen els articles 11 i 12 de 
la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats 
del personal de les Administracions públiques, la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d'incompatibilitats del 
personal al servei de l'Administració de la Generali-
tat, els articles 329 i concordants (especialment 
l’article 330.h) del Reglament del personal al servei 
de les Entitats locals, aprovat pel Decret 214/1990 de 
30 de juliol, i finalment, l’article 11.4 del Reial Decret 
598/1985, de 30 d’abril. La seva dedicació professio-
nal privada no podrà superar la meitat de la jornada 
laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i en 
horari no coincident amb el municipal. En tot cas, la 
present autorització està condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics i restarà sense efec-
te en els supòsits següents: si l’activitat privada im-
pedís o menyscabés l’estricte compliment dels deu-
res o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l’activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona autoritza-
da conegui per raó del càrrec; si la dedicació horària 
de l’activitat privada coincidís amb la jornada laboral; 
per canvi de lloc de treball municipal; per variació de 
les seves circumstàncies; o per raons sobrevingudes 
d’interès públic. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Territori i Funció Pública. 

25. Autoritzar al Sr. José M. Llauradó Grau (mat. 
14902) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari de carrera amb la 
categoria professional de Tècnic superior d'Arquitec-
tura i Enginyeria (enginyer), amb destinació a la de-
pendència Direcció d'Infraestructures de la Gerència 
d'Urbanisme i Infraestructures, on desenvolupa el 
lloc de treball de director de Projectes d'Infraestructu-
res i Transports, i la segona activitat privada consis-
tent en l’exercici lliure d'enginyer de camins, canals i 
ports, excloent qualsevol manifestació del seu exer-
cici en el terme municipal de Barcelona, per tal d'evi-

tar possibles coincidències entre l'activitat pública i la 
privada, garantint d'aquesta manera l'objectivitat, la 
imparcialitat i la independència que ha de presidir la 
seva actuació com a funcionari, i per salvaguardar 
l'interès públic que podria sortir perjudicat en cas de 
produir-se aquella coincidència; tanmateix la seva 
dedicació professional privada no podrà superar la 
meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 
l’Administració Pública i en horari no coincident amb 
el municipal, tot de conformitat amb allò que dispo-
sen els articles 11 i 12 de la Llei 53/1984 de 26 de 
desembre d’incompatibilitats del personal de les Ad-
ministracions públiques, la Llei 21/1987, de 26 de 
novembre d’incompatibilitats del personal al servei 
de l'Administració de la Generalitat, i d'acord amb 
allò que disposa el Reglament del personal al servei 
de les Entitats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 
30 de juliol, en els seus articles 329 i 330. La present 
autorització està condicionada a l’estricte compliment 
dels deures públics i restarà sense efecte en els 
supòsits següents: si l’activitat privada impedís o 
menyscabés l’estricte compliment dels deures o en 
comprometés la seva imparcialitat o independència; 
si l’activitat privada tingués alguna relació amb els 
assumptes que la persona autoritzada conegui per 
raó del càrrec; si la dedicació horària de l’activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d’interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

26. Autoritzar a la Sra. Ángeles Pascual Moreno 
(mat. 26887) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionària interina 
amb la categoria professional de Tècnica mitjana en 
Ciències Socials, amb destinació a la dependència 
Centre de Serveis Socials Sant Antoni del Districte 
de l’Eixample, on desenvolupa el lloc de treball de 
treballadora social, i la segona activitat privada per 
compte propi de venda de roba, en tant que aquesta 
activitat secundària no figura compresa entre les 
causes d’incompatibilitat previstes pels articles 11 i 
12 de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’in-
compatibilitats del personal al servei de les Adminis-
tracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 de no-
vembre, sobre incompatibilitats del personal al servei 
de l’Administració de la Generalitat, i pels articles 
329 i 330 del Reglament del personal al servei de les 
Entitats locals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 
de juliol, i no resulta afectat l’ interès públic. En tot 
cas, la seva dedicació professional privada no podrà 
superar la meitat de la jornada laboral setmanal vi-
gent a l’Administració Pública i en horari no coinci-
dent amb el municipal. La present autorització està 
condicionada a l’estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l’activitat privada impedís o menyscabés 
l’estricte compliment dels deures o en comprometés 
la seva imparcialitat o independència; si l’activitat 
privada tingués alguna relació amb els assumptes 
que la persona autoritzada conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l’activitat privada coin-
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cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; o per raons sobrevingudes d’interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

27. Autoritzar al Sr. Alexandre Miquel Homet (mat. 
26894) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari eventual amb la ca-
tegoria professional assimilat al grup A1, amb desti-
nació a la dependència Grup Polític Municipal d'ERC 
de la Gerència de Serveis Generals i Coordinació 
Territorial, on desenvolupa el lloc de treball de as-
sessor tècnic, i la segona activitat privada per comp-
te d'altri: administratiu a l'empresa Initec, SL, en tant 
que aquesta activitat secundària no figura compresa 
entre les causes d’incompatibilitat previstes pels 
articles 11 i 12 de la Llei 53/1984, de 26 de desem-
bre, d’incompatibilitats del personal al servei de les 
Administracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 
de novembre, sobre incompatibilitats del personal al 
servei de l’Administració de la Generalitat, i pels arti-
cles 329 i 330 del Reglament del personal al servei 
de les Entitats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 
30 de juliol, i no resulta afectat l’interès públic. En tot 
cas, la seva dedicació professional privada no podrà 
superar la meitat de la jornada laboral setmanal vi-
gent a l’Administració Pública i en horari no coinci-
dent amb el municipal. La present autorització està 
condicionada a l’estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l’activitat privada impedís o menyscabés 
l’estricte compliment dels deures o en comprometés 
la seva imparcialitat o independència; si l’activitat 
privada tingués alguna relació amb els assumptes 
que la persona autoritzada conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l’activitat privada coin-
cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; per raons sobrevingudes d’interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

28. Autoritzar al Sr. Jordi Pascual Ruiz (mat. 
26421) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a personal eventual que presta 
serveis d’assessor tècnic del delegat de Cultura, i 
l’activitat privada de professor a la Universitat Oberta 
de Catalunya, en tant que aquesta activitat privada 
no figura compresa entre les causes d’incom-
patibilitats previstes pels articles 11 i 12 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal al servei de les Administracions públiques, 
de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incom-
patibilitats del personal al servei de l’Administració de 
la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del Reglament 
del personal al servei de les Entitats locals aprovat 
pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afec-
tat l’ interès públic. La seva dedicació professional 
privada no podrà superar la meitat de la jornada la-
boral vigent a l’Administració Pública i en horari no 
coincident amb el municipal. En tot cas, la present 
autorització està condicionada a l’estricte compliment 
dels deures públics i restarà sense efecte en els 

supòsits següents: si l’activitat privada impedís o 
menyscabés l’estricte compliment dels deures o en 
comprometés la seva imparcialitat o independència; 
si l’activitat privada tingués alguna relació amb els 
assumptes que la persona autoritzada conegui per 
raó del càrrec; si la dedicació horària de l’activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d’interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

29. Autoritzar al Sr. Josep Pasqual Gavilán (mat. 
37660) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionari de carrera amb la 
categoria professional de Gestor d'Administració 
General, amb destinació a la dependència Departa-
ment de Comunicació i Qualitat del Districte de Nou 
Barris, on desenvolupa el lloc de treball de respon-
sable del Departament, i les col·laboracions esporà-
diques d’intèrpret a cobles i l’activitat de redactor 
d’articles i cròniques per encàrrec, en tant que 
aquestes activitats secundàries no figuren compre-
ses entre les causes d’incompatibilitat previstes pels 
articles 11 i 12 de la Llei 53/1984, de 26 de desem-
bre, d’incompatibilitats del personal al servei de les 
Administracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 
de novembre, sobre incompatibilitats del personal al 
servei de l’Administració de la Generalitat, i pels arti-
cles 329 i 330 del Reglament del personal al servei 
de les Entitats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 
30 de juliol i no resulta afectat l’ interès públic. La 
seva dedicació professional privada no podrà supe-
rar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 
l’Administració Pública i en horari no coincident amb 
el municipal. En tot cas, la present autorització està 
condicionada a l’estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l’activitat privada impedís o menyscabés 
l’estricte compliment dels deures o en comprometés 
la seva imparcialitat o independència; si l’activitat 
privada tingués alguna relació amb els assumptes 
que la persona autoritzada conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l’activitat privada coin-
cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; o per raons sobrevingudes d’interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

30. Autoritzar a la Sra. Inés Pérez Gallego (mat. 
26057) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària interina amb la 
categoria professional de Tècnica mitjana en Ciènci-
es Socials, amb destinació a la dependència Depar-
tament d'Atenció Primària de la Direcció de Serveis 
d'Acció Social de la Gerència d'Acció Social i Ciuta-
dania, on desenvolupa el lloc de treball de tècnica 
mitjana d'Assistència Primària, i l’activitat privada 
com a treballadora social en la residència Xanel Cen-
tre Geriàtric, SL, en tant que aquesta activitat secun-
dària no figura compresa entre les causes d’in-
compatibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
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personal al servei de les Administracions públiques, 
de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre incom-
patibilitats del personal al servei de l’Administració de 
la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del Reglament 
del personal al servei de les Entitats locals aprovat 
pel Decret 214/1990, de 30 de juliol i no resulta afec-
tat l’interès públic. En tot cas, la seva dedicació pro-
fessional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització està condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics i restarà sense efec-
te en els supòsits següents: si l’activitat privada im-
pedís o menyscabés l’estricte compliment dels deu-
res o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l’activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona autoritza-
da conegui per raó del càrrec; si la dedicació horària 
de l’activitat privada coincidís amb la jornada laboral; 
per canvi de lloc de treball municipal; per variació de 
les seves circumstàncies; o per raons sobrevingudes 
d’interès públic. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Territori i Funció Pública. 

31. Autoritzar a la Sra. Nelia Ruano Jiménez (mat. 
26211) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària de carrera amb la 
categoria professional de Tècnica mitjana de Ciènci-
es Socials, amb destinació a la dependència CSS 
Roquetes-Canyelles-Trinitat Nova del Districte de 
Nou Barris, on desenvolupa un lloc base de la seva 
categoria, i l’activitat privada per compte propi de 
lectora consistent en la realització d'informes peda-
gògics en el procés d'edició de formacions on line, 
en tant que aquesta activitat secundària no figura 
compresa entre les causes d’incompatibilitat previs-
tes pels articles 11 i 12 de la Llei 53/1984, de 26 de 
desembre, d’incompatibilitats del personal al servei 
de les Administracions públiques, de la Llei 21/1987, 
de 26 de novembre, sobre incompatibilitats del per-
sonal al servei de l’Administració de la Generalitat, i 
pels articles 329 i 330 del Reglament del personal al 
servei de les Entitats locals aprovat pel Decret 
214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afectat l’interès 
públic. En tot cas, la seva dedicació professional 
privada no podrà superar la meitat de la jornada la-
boral setmanal vigent a l’Administració Pública i en 
horari no coincident amb el municipal. La present 
autorització està condicionada a l’estricte compliment 
dels deures públics i restarà sense efecte en els 
supòsits següents: si l’activitat privada impedís o 
menyscabés l’estricte compliment dels deures o en 
comprometés la seva imparcialitat o independència; 
si l’activitat privada tingués alguna relació amb els 
assumptes que la persona autoritzada conegui per 
raó del càrrec; si la dedicació horària de l’activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d’interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

32. Autoritzar al Sr. Joan Anton Sánchez de Juan 
(mat. 26580) la compatibilitat sol·licitada entre la 

seva activitat municipal com a personal eventual que 
presta serveis d’assessor tècnic del delegat de Cultu-
ra, i l’activitat privada de director acadèmic del Mas-
ter MBA Social a la Fundació Universitat Oberta de 
Catalunya, en tant que aquesta activitat privada no 
figura compresa entre les causes d’incompatibilitats 
del personal al servei de les Administracions públi-
ques, de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’in-
compatibilitats del personal al servei de l’Admi-
nistració de la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del 
Reglament del personal al servei de les Entitats lo-
cals aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i no 
resulta afectat l’ interès públic. En tot cas, la seva 
dedicació professional privada no podrà superar la 
meitat de la jornada laboral vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització està condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics i restarà sense efec-
te en els supòsits següents: si l’activitat secundària 
impedís o menyscabés l’estricte compliment dels 
deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l’activitat secundària tingués algu-
na relació amb els assumptes que la persona autorit-
zada conegui per raó del càrrec; si la dedicació horà-
ria de l’activitat privada coincidís amb la jornada 
laboral; per canvi de lloc de treball municipal; per 
variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

33. Autoritzar al Sr. Antonio Vagace Núñez (mat. 
50992) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a contractat laboral en pràctiques 
amb la categoria professional de Tècnic superior 
d'Arquitectura i Enginyeria (arquitecte), amb destina-
ció a la dependència Departament d'Arquitectura i 
Projectes Urbans de la Gerència d'Urbanisme i Infra-
estructures, on desenvolupa un lloc base de la seva 
categoria, i l’exercici de la professió d’arquitecte per 
compte propi, excloent qualsevol manifestació del 
seu exercici en el terme municipal de Barcelona, per 
tal d'evitar possibles coincidències entre l'activitat 
pública i la privada, garantint d'aquesta manera l'ob-
jectivitat, la imparcialitat i la independència que ha de 
presidir la seva actuació com a funcionari, i per sal-
vaguardar l'interès públic que podria sortir perjudicat 
en cas de produir-se aquella coincidència; tanmateix 
la seva dedicació professional privada no podrà su-
perar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent 
a l’Administració Pública i en horari no coincident 
amb el municipal, tot de conformitat amb allò que 
disposen els articles 11 i 12 de la Llei 53/1984 de 26 
de desembre d’incompatibilitats del personal de les 
Administracions públiques, la Llei 21/87, de 26 de 
novembre d’incompatibilitats del personal al servei 
de l'Administració de la Generalitat, i d'acord amb 
allò que disposa el Reglament del personal al servei 
de les Entitats locals aprovat pel Decret 214/1990, de 
30 de juliol, en els seus articles 329 i 330. La present 
autorització està condicionada a l’estricte compliment 
dels deures públics i restarà sense efecte en els 
supòsits següents: si l’activitat privada impedís o 
menyscabés l’estricte compliment dels deures o en 
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comprometés la seva imparcialitat o independència; 
si l’activitat privada tingués alguna relació amb els 
assumptes que la persona autoritzada conegui per 
raó del càrrec; si la dedicació horària de l’activitat 
privada coincidís amb la jornada laboral; per canvi de 
lloc de treball municipal; per variació de les seves 
circumstàncies; o per raons sobrevingudes d’interès 
públic. Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

 
 
b) Mesures de govern 
 
A la Comissió:  
1. Rol, organització i línies de futur del Consell de 

Ciutat de Barcelona. 
El Sr. Martí informa que amb aquesta mesura de 

govern es concreta el compromís adquirit pel govern 
amb el Consell de Ciutat de fer públic el posiciona-
ment del govern en relació al document que el ma-
teix Consell de Ciutat ha elaborat sobre quin ha de 
ser el seu rol, el seu funcionament i els seus objec-
tius principals en el futur, per ser més eficaç i res-
pondre millor als objectius plantejats; i que aquesta 
mesura de govern defineix els termes i els àmbits de 
millora de treball del Consell de Ciutat assumint, 
totalment o parcialment, les posicions que estan 
descrites en el document elaborat pel Consell de 
Ciutat.  

Explica que consta de quatre àmbits de millora i 
de tres annexos que detallen, en termes de procedi-
ments, alguns d’aquests àmbits de millora que són 
primer, sobre el rol d’incidència del Consell de Ciutat 
en les polítiques municipals; segon, sobre el reconei-
xement, visibilitat i relació amb la ciutadania; tercer, 
sobre l’articulació del Consell de Ciutat amb altres 
òrgans i processos participatius i, quart, sobre millo-
res pròpiament organitzatives. Afegeix que aquests 
àmbits són els mateixos que plantejava el Consell, 
fruit del debat entre els grups i amb els màxims re-
presentants del Consell. 

Destaca, com a més rellevant del rol incidència del 
Consell de Ciutat en les polítiques municipals, que el 
Consell emetrà anualment informes preceptius res-
pecte al PAM i al pressupost, que seran la columna 
vertebral del seu treball en aquest camp, amb una 
interlocució al màxim nivell amb l’alcalde per part de 
les vicepresidències i, més habitualment, amb els 
responsables de participació ciutadana de l’Ajun-
tament; informa que es defineix l’àmbit d’aquesta 
Comissió com l’espai en què el Consell de Ciutat pot 
fer públic el resultat dels seus informes preceptius, i 
que els dos informes sectorials que elabori cada any 
podran ser presentats en les comissions de plenari 
que corresponguin; que s’estableix el Consell de 
Ciutat com el marc per a fer un debat anual sobre 
l’estat de la ciutat, s’instaura en l’ordre del dia dels 
plens del Consell un apartat per fer control i segui-
ment de l’acció municipal a partir de preguntes for-
mulades pels membres del Consell a l’equip de go-
vern, i s’emfatitzen qüestions vinculades a posar de 
manifest el seguiment de les propostes formulades 

en el si del Consell i que acaba executant el govern 
de la ciutat. 

Destaca, com a més rellevant sobre el reconeixe-
ment, visibilitat i relació amb la ciutadania, la proposta 
de plantejar al Consell d’Administració de BTV 
l’establiment d’un programa televisiu que doni peu a 
promoure el debat i els temes que planteja i articula el 
Consell de Ciutat, i la presència del Consell en els 
canals ordinaris de l’Ajuntament de comunicació; que 
es concreta la creació de la Comissió d’empara sobre 
els drets participatius de la ciutadania i de les entitats 
en el marc del Consell, explicitant que en formaran 
part la Síndica de Greuges, la presidència del Consell 
Econòmic i Social i un membre de cadascun dels 
sectors que componen el Consell de Ciutat; i informa 
que en l’annex tres hi ha propostes molt concretes 
sobre com ressaltar aquesta comunicació i visibilitat 
del Consell en relació amb la ciutadania. 

Destaca, com a més rellevant sobre l’articulació 
del Consell de Ciutat amb altres òrgans i processos 
participatius, l’agenda coordinada dels diferents con-
sells sectorials i de districte i el de Consell de Ciutat; 
la creació d’una Comissió permanent en cadascun 
dels consells ciutadans de districte per tenir interlo-
cució entre el Consell de Ciutat i el Consell Ciutadà 
de districte; que es compromet la incardinació del 
paper del Consell de Ciutat en la línia de destacar 
aquest document amb el pla director de participació 
ciutadana que s’està començant a redactar; i es sub-
ratlla el paper de garant dels processos de participa-
ció institucional en el si de Consell de Ciutat en rela-
ció amb el conjunt de comissions de treball, consells 
sectorials, seguiment i avaluació de processos parti-
cipatius. 

Finalment, del quart punt, de les millores pròpia-
ment organitzatives destaca un augment de les reu-
nions del Consell, el procediment per treballar els 
temes, tant els preceptius –pressupostos i ordenan-
ces– com els sectorials anuals; la voluntat de trobar 
noves fórmules per implicar més les persones mem-
bres del Consell de Ciutat amb motiu de la seva re-
llevància ciutadana; i també que es certifica una do-
tació pressupostària suficient per poder realitzar 
determinades actuacions. 

Creu que és un conjunt detallat que suposa un 
canvi qualitatiu i que consolida definitivament el pa-
per del Consell de Ciutat com a Consell de consells, 
com a gran òrgan d’interlocució amb el govern i el 
conjunt del consistori en els temes estratègics i en 
els grans temes transversals de ciutat. 

El Sr. Forn recorda el que ja va dir en el plenari 
del Consell de Ciutat del 14 d’octubre, d’entrada 
agrair la feina feta per la comissió de planificació 
estratègica, que va entregar un document fet en un 
moment totalment necessari, ateses les queixes 
reiterades pel que fa al desenvolupament i la partici-
pació real en els grans debats de ciutat per part 
d’aquest Consell. Creu que feia falta una revisió del 
que havia estat la feina del Consell de Ciutat fins a 
aquest moment, que és important plantejar-se quins 
són els reptes de futur i quins són els objectius que 
es volen marcar i, en aquest sentit, la comissió de 
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planificació estratègica va elaborar un primer docu-
ment que va tenir el suport de CiU en les línies gene-
rals encara que van marcar algunes reticències im-
portants amb alguns dels temes que en aquesta 
mesura de govern s’han eliminat. 

Explica que, com a mesura de govern, el seu grup 
no hi ha participat, si bé admet que és bona la refle-
xió que es fa, que s’hagin recollit algunes de les rei-
vindicacions del Consell de Ciutat, que veu amb es-
pecial interès tot allò que signifiqui garantir el rol 
incidència del Consell de Ciutat en les polítiques 
municipals i que, per tant veu un avanç en el fet que 
pugui participar en determinats debats de ciutat, que 
puguin ser consultats i tenir reunions periòdiques 
amb els òrgans del govern, però diu que el que de-
mana el seu grup és que, després, tot això es com-
pleixi, i expressa al govern que veu la dificultat de 
poder complir tot el contingut d’aquesta mesura de 
govern. Creu que hi ha temes que s’haguessin pogut 
debatre més amb els grups de l’oposició i fa palès 
que l’única participació directa del seu grup ha estat 
el seu posicionament el dia 14 en el debat del plenari 
del Consell. Respecte a la comissió d’empara, recor-
da que fa cinc anys que s’hauria d’haver constituït, 
que ara es fa participar al Consell Econòmic i Social i 
a la Síndica municipal augmentant la composició que 
clarament estableix l’art. 32 de les Normes regulado-
res de la participació ciutadana. 

Manifesta que està d’acord en línies generals amb 
el document, però que per al seu grup és important 
que després el govern tingui capacitat de realització, 
i que serveixi per modificar el que ha estat fins ara el 
Consell de Ciutat que considera que no ha complert 
la funció per a què es va crear, òrgan consultiu i de 
participació de Barcelona. 

La Sra. Esteller explica que el seu grup està 
d’acord amb què el Consell de Ciutat tingui un rol 
més important i un major pes en les seves funcions, 
però expressa un cert escepticisme perquè diu que 
el problema del Consell de Ciutat no ha estat tant la 
falta de competències, com el fet que l’Ajuntament 
no s’ha acabat de creure les seves funcions ni les 
seves potencialitats que ja té reconegudes. Comenta 
que el reglament ha donat al Consell de Ciutat com-
petències que no han estat desenvolupades; que 
moltes queixes responen a la manca d’instruments 
per fer-les efectives; i que, encara que ara es vulgui 
ampliar les seves funcions, les que ja tenia eren sufi-
cientment importants perquè hagués tingut una més 
transcendència i més rellevància en cadascuna de 
les seves observacions; afirma que, a banda de tenir 
funcions i competències, també s’ha de facilitar que 
es puguin materialitzar. El seu grup reconeix la ne-
cessitat d’ampliar les funcions del Consell de Ciutat i 
donar-li una major entitat i diu que seria bo que, 
abans que s’aprovi definitivament aquesta mesura de 
govern, els grups puguin fer observacions a alguns 
aspectes recollits en el document, que el PP en té 
algunes, i que així es pugui treballar i consensuar la 
seva redacció definitiva. 

La Sra. Capella diu que els agrada el document, 
mesura de govern, que els han fet arribar, si bé re-

corda que el seu grup ja va plantejar en els plenaris 
del Consell de Ciutat de juliol i d’octubre, quines eren 
les línies vermelles que no es podien traspassar, 
perquè ells sí que creuen en la legitimitat democràti-
ca, en la separació de poders, en la necessitat de 
què efectivament el Consell de Ciutat tingui aquelles 
funcions que li són pròpies, i, per tant, diu que s’ha 
d’actuar dins del marc normatiu establert a l’article 36 
de la Carta Municipal i article 18 de les Normes regu-
ladores de participació ciutadana. Diu que l’art. 36 de 
la Carta Municipal recull perfectament quina és la 
funció del Consell de Ciutat, com a òrgan de debat, 
en aquells grans posicionaments que afecten la ciu-
tat –PAM, pressupostos i altres– i que l’art. 18 esta-
bleix tot un seguit d’atribucions, que com ja va expo-
sar el seu grup en l’últim consell de Ciutat, moltes de 
les quals no han estat desenvolupades. Diu que la 
mesura, d’alguna manera, encarrila alguna d’aques-
tes atribucions si bé expressa dubtes respecte al-
guns dels aspectes perquè consideren que s’està 
creant figures anàlogues al control, com per exemple 
del govern municipal, que són pròpies d’altres òr-
gans. Creuen que no hi ha cap dubte en la necessitat 
d’un major reconeixement de les persones que con-
formen el Consell de Ciutat. També creuen que hi ha 
d’haver una incidència en el que és la governança de 
la ciutat, però que això vol dir indicadors, no control 
en el sentit polític de la paraula. Creuen, també, que 
ha de tenir un pressupost, però els agradaria que 
s’expliqués qui el controlarà, com es gestionarà, i de 
quina manera quedarà inserit dins de la pròpia regi-
doria o comissionat. Diu, pel que fa a la previsió 
d’una possible retribució econòmica per tal de fo-
mentar més participació, que no comparteixen 
aquesta via; que el seu grup està d’acord en què el 
Consell de ciutat no ha de ser un espai merament 
informatiu, sinó que ha de ser un espai de debat i 
obert al debat, perquè suposarà la recuperació de la 
seva funció essencial. Respecte al punt dels infor-
mes preceptius, puntualitza que no els agrada, de-
mana saber què és vol dir amb això d’informes pre-
ceptius, i que els agradaria que juntament amb 
aquesta mesura de govern hi hagués un dictamen 
dels serveis jurídics de l’Ajuntament per tal de dir si 
s’estan fent coses noves o noves fórmules de con-
trol, o s’està en una situació perfectament compatible 
amb les que hi ha actualment. Ha dit i torna a repetir 
que ERC creu en la divisió dels poders, creu en les 
fórmules de control però també s’ha de ser conscient 
de qui té la legitimitat democràtica i qui no la té. Diu 
que també hi ha un punt on es parla del seguiment 
de l’acció de govern, insisteix a saber de quina ma-
nera s’exerceix aquest control del govern i si real-
ment s’ha d’anar en aquesta línia o s’ha de tendir 
cap a un altre cantó. 

Quant a la visibilitat i relació amb la ciutadania i la 
possibilitat d’utilització dels mitjans de comunicació i 
de publicacions de l’Ajuntament, aclareix que el Con-
sell d’administració de BTV, després del reglament, 
no rep indicacions ni del govern de la ciutat ni dels 
grups municipals, i que per tant serà BTV qui decidi-
rà respecte a la graella de programació i el format, i 
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creuen que la mesura de govern incideix en compe-
tències pròpies del consell d’administració de BTV, 
qüestió amb què no estan d’acord, però sí amb les 
publicacions municipals, la web de l’ajuntament, que 
sí és possible i factible, i afegeix que hi ha altres 
formes de fer-lo visible a la ciutat. 

Creuen que és bo reflexionar entorn del Consell 
de Ciutat; que no s’han explorat totes les vies possi-
bles, com ha exposat el Sr. Forn, com per exemple el 
que diu el punt 3r de la Carta Municipal: "el Consell 
Ciutat pot formular propostes d’acord al Consell mu-
nicipal que s’han d’incloure en l’ordre del dia de les 
sessions que correspongui", que és una opció que el 
Consell de Ciutat no ha explorat o no ha volgut ex-
plorar i, per tant, la Sra. Capella és partidària de re-
llegir les normes amb què s’ha dotat l’Ajuntament, 
que donen atribucions importants al Consell de Ciu-
tat i no inventar-ne de noves que vénen a duplicar 
els canals que hi ha de control en el govern munici-
pal; que una altra cosa és, realment, que el Consell 
de Ciutat recuperi la seva funció pròpia que és ser 
òrgan de debat, òrgan consultiu i, aquí és on ERC 
posava el dubte de si ha d’emetre o no informes 
preceptius. 

El Sr. Martí aclareix que el document és definitiu 
en tant que les mesures de govern les presenta el 
govern i, per tant, no estan subjectes a informes 
públics ni a segones voltes, però que naturalment 
està obert a què es continuï parlant si veritablement 
es considera que no s’ha parlat prou i que no recull 
les qüestions fonamentals dels diferents grups, tot i 
que ell considera, en funció de les intervencions i 
dels plantejaments exposats, que sí que ho recull i 
que les línies vermelles a què es referia la Sra. Ca-
pella no les han traspassat en cap cas. Aclareix que 
el substantiu del que diu la mesura està en el mateix 
procés intern del Consell de Ciutat, i que el grau de 
concreció i de determinació de com s’ha d’encarrilar 
el que preveu el Reglament, a partir dels articles tant 
de la Carta Municipal com de les Normes, surt de la 
pròpia reflexió del Consell i no del govern cap al 
Consell. Diu que s’ha definit un full de ruta, a precisar 
si convé, però que és ambiciós, amb concrecions i 
sistemàtiques que permeten fer aplicable el que di-
uen les normes i tenint clar que el paper principal del 
Consell és el debat que s’expressa en els informes 
preceptius –no vinculants–, en relació al PAM, al 
Pressupost i a les Ordenances; vertebrar el conjunt 
de Consells i d’òrgans de participació de l’Ajun-
tament, i tenir aquesta tasca global i afegeix que el 
document concreta com, quan, de quina manera i 
amb quins elements de suport. 

Respon a la Sra. Capella que pressupostàriament 
el Consell de Ciutat està adscrit a la Direcció de par-
ticipació, que el gestiona la Secretaria del Consell, 
que és un pressupost modest i que no està a l’abast 
de gestió de ningú més que els propis òrgans de la 
Casa; que no es contempla cap tipus de pagament, 
ni de dieta, a l’assistència dels membres al Consell, 
ni estimular la participació a partir del cobrament; i 
quant a BTV diu que el text és bastant explícit, i lle-
geix la frase "plantejar al Consell d’Administració" de 

que hi hagi un espai com aquest i que serà 
l’Administració de BTV qui ho ha de considerar.  

Al Sr. Forn li comenta que creu que aquest docu-
ment és útil, que serveix per obrir aquesta nova eta-
pa del Consell, que assumeix la responsabilitat que li 
toca perquè no hagi funcionat encara que creu que 
s’ha fet una bona feina, que ha estat el Consell qui 
s’ha plantejat una adequació dels seus objectius per 
ser més eficaç, que el govern li dóna continuïtat i 
suport; i que el contingut del document és raonable i 
es pot complir.  

El Sr. Forn contesta al Sr. Martí que ha expressat 
el que s’ha dit reiteradament i unànimement en les 
reunions de la permanent del Consell de Ciutat, tal i 
com consta en les actes, i és que no s’ha participat 
directament en els grans debats de ciutat; que hi ha 
hagut un debat profund respecte per a què serveix 
avui el Consell de Ciutat, i que això hauria de preo-
cupar el govern i més directament el Sr. Martí, per-
què és una competència seva. Continua dient que 
està d’acord amb què tot el que diu el document es 
pot complir, però que també es podien complir les 
normes reguladores de participació ciutadana i re-
corda que ha posat exemples de coses aprovades fa 
cinc anys i que no s’hi han tirat endavant; i pregunta 
si amb el nou document es continuarà fent igual. 
Afirma que, com a mesura de govern, no s’ha con-
sultat a CiU, i és responsabilitat del govern; i que el 
seu grup, com oposició exigirà el seu compliment. 

La Sra. Esteller demana al Sr. Martí que encara 
que mesura de govern, abans que es publiqui, es 
faci una reunió amb tots els grups polítics per tal de 
consensuar el text definitiu. Que ella no ha tractat 
punt per punt les observacions que té el seu grup en 
cadascun dels àmbits perquè li agradaria fer-ho amb 
el conjunt de tots els grups i perquè creu que ara fer 
un debat exhaustiu sobre els límits que cal posar en 
cada un dels àmbits, no és del tot convenient. Diu 
que prefereix fer una reunió, si el Sr. Martí es com-
promet, perquè si bé es tracta d’una mesura de go-
vern, el Consell de Ciutat és un òrgan participatiu, 
motiu pel qual seria bo consensuar el text definitiu 
abans de la seva fermesa. Reitera que si hi ha 
aquest compromís, no entrarà al detall respecte a les 
observacions que té el seu grup sobre els àmbits i 
naturalesa de les competències que es reconeixen, 
si bé posa com a exemple que una de les reivindica-
cions del PP ha estat fer un debat de l’estat de la 
ciutat en el si del ple de l’Ajuntament de Barcelona 
que creu és on correspon fer aquest debat, que 
sempre, sistemàticament, s’ha rebutjat aquesta 
proposta i que ara veu es recull dins del Consell de 
Ciutat. Que els sembla bé que es faci però no en 
detriment d’àmbits on consideren que també seria bo 
fer-ho. En aquest sentit, diu que cal determinar, de-
limitar i debatre amb més profunditat aquests aspec-
tes i que és per això que agrairia al Sr. Martí que es 
consensués el document definitiu abans de la seva 
publicació. 

La Sra. Capella diu al Sr. Martí que és veritat que 
les línies vermelles no s’han traspassat perquè era 
molt evident que no es podien traspassar, i torna a 
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repetir que és un tema de legitimitat democràtica i 
que agradi o no és el sistema que hi ha. Que també 
és veritat que aquesta mesura de govern és la devo-
lució d’un document previ del Consell de Ciutat; que 
és un compromís assolit per tots els grups munici-
pals. Que el govern ha fet els deures, però creu que 
aquesta mesura de govern és suficientment impor-
tant com perquè hi hagi més participació de la resta 
de grups municipals, i hi troba a faltar un debat més 
a fons amb els diferents grups i poder consensuar el 
document final. Torna a dir que al seu grup hi ha 
coses que els agraden i d’altres que no. Afirma que 
sap el que és un informe preceptiu, però que no en-
tén per què s’ha de demanar ja que el govern ja en 
té d’altres tipus de control i que ja existeixen fórmu-
les per donar explicacions al Consell de Ciutat i per-
què el Consell faci la seva funció que és ser un òr-
gan de debat, tal i com expressa la Carta Municipal i 
que, per tant, no s’ha d’inventar res més. 

Explica que el Consell de Ciutat s’ha convertit en 
un òrgan per donar informació i no en un òrgan de 
debat i que la queixa dels seus membres és la falta 
de capacitat per poder debatre públicament el que li 
ha estat encomanat, així com la falta de coordinació 
amb la resta del consells de la ciutat; que el Consell 
de Ciutat reclamava ser una mica el senat d’aquests 
petits consells de participació dels diferents districtes 
i àrees i creu que és per aquesta via per on s’ha 
d’anar explorant possibilitats i per on ells trobaran la 
resposta a la seva frustració de no poder fer allò pel 
que pensen que han estat cridats a fer; que tal i com 
apuntava la Sra. Esteller, una cosa són els òrgans 
polítics i una altra els participatius els quals són una 
forma de fer política però no de fer control, tasca que 
pertoca als que tenen la corresponent legitimitat de-
mocràtica. 

Llegeix el que diu la mesura de govern sobre les 
millores organitzatives i la composició del Consell de 
Ciutat: "procedint en els primers mesos del 2009 a la 
renovació dels ciutadans procedents del registre 
ciutadà, així com l’elaboració de la proposta de ciu-
tadans i ciutadanes de reconegut prestigi, prioritzant 
la continuïtat de les persones que més han participat 
en els quatre primers anys d’existència en el Consell 
de Ciutat" i expressa el seu desacord ja que creu 
que es pot renovar o prorrogar el Consell però que 
en tot cas no s’ha de fer cap excepció sinó donar el 
dret a que hi participin altres persones que no hi ha 
participat abans; afirma que no els agrada les excep-
cions a la regla general no contemplats a la norma. 

El Sr. Martí recorda al Sr. Forn que, tot i els seus 
dubtes i la seva desconfiança, el govern està legiti-
mat per tirar endavant les seves propostes, que té 
suficient credibilitat en aquest camp i que es reme-
tran als fets. 

A la Sra. Esteller li recorda que el PP no era en el 
Consell de Ciutat del dia 14, ni tampoc s’ha posicio-
nat respecte al seu document, tal i com era la seva 
obligació, i que el govern sí que va anar a la reunió, 
va exposar els seus punts i ara ho ha transformat en 
un document, i que el PP en cap moment s’ha adre-
çat al govern per aquest tema; diu que està d’acord 

de tornar a parlar però li demana que no el faci res-
ponsable de la manca de participació del PP.  

A la Sra. Capella li informa que es valoraran totes 
les consideracions que ha exposat, però també li 
recorda que no les va fer davant del Consell de Ciu-
tat, que les que va fer davant del Consell estan reco-
llides en el document. 

Confirma que el govern parlarà amb els grups per 
intentar consensuar el document tenint clar que és 
una mesura de govern i, per tant, és una obligació de 
govern i reitera el que va dir al Consell de ciutat que 
el govern té voluntat de consensuar-lo al màxim. Vol 
ressaltar que aquestes noves perspectives són fruit 
de l’experiència del propi Consell de Ciutat, del seu 
treball, i que d’en mica en mica es va definint un 
paper tenint en compte la normativa municipal. 

Es dóna per tractada. 
 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
El Sr. Vives informa que pel seu contingut es trac-

tarà conjuntament l’informe i la compareixença. 
2. Barcelona 2.0. 
Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
3. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per donar compte del nou model de gestió 
presentat per a l'Ajuntament de Barcelona. 

El Sr. García-Bragado informa que el projecte 
"Barcelona 2.0" reformula els criteris d’organització i 
gestió del conjunt de l’organització municipal per 
adequar-la a la realitat de la societat actual, tenint en 
compte per exemple les noves necessitats, les noves 
maneres d’expressar-se, etc; i així millorar els canals 
d’intervenció i actuació entre l’Ajuntament i els ciuta-
dans. Explica que el projecte s’ha basat en dos ele-
ments, primer, la proximitat i, segon, la incorporació 
d’un sistema de processos més tecnològics que 
permeti incrementar la fiabilitat de l’actuació i la ca-
pacitat municipal de prestar els serveis; que pretén 
incorporar el conjunt d’iniciatives encetades en les 
diferents àrees i sectors per adaptar-se a aquesta 
situació; i creu que és un pla de la màxima importàn-
cia, ja que el sistema de relacions entre l’Ajuntament 
i la ciutadania està als fonaments de la legitimitat de 
la institució municipal. 

Destaca que un dels elements que fa singular 
aquesta proposta és que no s’ha triat un model 
d’externalització del procés de reflexió, sinó que ha 
estat un procés d’introspecció traslladat i fonamentat 
en la pràxis i en l’experiència acumulada dins de la 
Casa; que els treballadors i l’organització són molt 
veterans i molt entregats a la causa de la prestació 
de serveis; i que està segur que el projecte de Barce-
lona 2.0 els permetrà participar activament en aques-
ta qüestió. 

El Sr. Puig, amb el suport d’un power-poin, explica 
que aquest pla, és un nou model de gestió per a 
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l’Ajuntament de Barcelona; que l’actual model està 
basat en un disseny organitzatiu i de gestió que va 
ser conceptuat a finals dels anys 80, i que ara, sobre 
aquesta base, es fa una revisió d’aquest model que 
permeti afrontar els reptes de futur i projectar 
l’Ajuntament cap als reptes d’aquest segle; que els 
seus dos objectius bàsics són els ciutadans i els 
treballadors municipals. Respecte als primers pretén, 
bàsicament, donar un bon i millor servei i un servei 
proactiu als ciutadans, i respecte als segons vol 
aprofitar el seu talent; donar-los les condicions de 
treball perquè es puguin desenvolupar professional-
ment i donar-los un recorregut professional. 

Explica que el model és basa en sis criteris; el 
primer, els serveis de qualitat, on es mira no només 
el tipus de servei que es dóna, sinó també la qualitat 
del servei que finalment reben els ciutadans, ja que, 
és obvi, que els requeriments dels ciutadans han 
anat evolucionant com ha anat evolucionant la nostra 
societat i la ciutat; el segon, la visió de districtes i 
barris, on l’Ajuntament de Barcelona ja va fer un gran 
pas des del que era una gran ciutat a deu districtes i, 
ara, el que es vol és donar una visió molt més de 
proximitat cap als 73 barris i que, per això, cal que no 
sigui només una visió que estigui feta des de les 
organitzacions dels districtes, sinó cal que tot 
l’Ajuntament tingui aquesta visió territorial i que esti-
gui enfocat cap a donar aquest servei de la proximi-
tat carrer a carrer; el tercer, la gestió mesurable, diu 
que tota bona gestió ha de tenir uns objectius clars i 
una mesura i seguiment eficaç de com s’està acon-
seguint, que l’Ajuntament ja té un sistema de gestió 
mesurable, i que tota gestió sempre acaba tenint 
criteris de gestió mesurable i que el que s’està intro-
duint són noves tècniques de gestió més modernit-
zades; el quart, l’àmbit de responsabilitat social, que 
inclou tant el bon govern, i també la manera de com 
es fan les coses internament, ja que es vol que tot el 
model que s’està fent conservi tots els temes de 
responsabilitat social, tant mediambiental com de 
recursos humans; el cinquè, noves tecnologies, on 
un dels eixos principals d’aquest pla és la modernit-
zació amb tecnologies de l’Ajuntament; i el sisè, el 
lideratge d’innovació, és a dir, fer que l’administració 
municipal sigui proactiva amb l’abordament dels pro-
blemes actuals i futurs. 

Segueix explicant que aquests criteris es resolen 
amb un model de gestió que està composat pels 
següents factors; la verticalització de la gestió, actu-
alment l’Ajuntament de Barcelona té una estructura 
d’instituts, d’empreses i de consorcis extensa que 
s’han anat desenvolupant al llarg dels anys, i cadas-
cun d’ells té un objectiu clar, un òrgan de govern, uns 
objectius de gestió clars, i que al revisar el nou mo-
del, es vol agrupar molt més en els sectors les direc-
trius en el control de gestió de totes aquestes unitats, 
de manera que els gerents dels sectors tinguin molt 
més coneixement i estiguin molt més coordinats amb 
les polítiques que impulsen tots els organismes que 
fins ara estaven adscrits als seus sectors, que 
aquesta adscripció, que és una definició molt vaga, 
es vol reforçar amb criteris de gestió; l’altre factor és 

la planificació amb visió de territori, i explica que els 
sectors, en la seva planificació de ciutat, també han 
de tenir en compte el detall de les demandes territo-
rials i ho han de fer d’una manera sistemàtica en el 
seu procés de planificació, per tant, diu que es tracta 
que els territoris i els districtes també estiguin pre-
sents en els processos de planificació dels sectors. 

Explica que també hi ha dos principis que estan 
relacionats, la producció de serveis homogenis i la 
prestació de serveis territorialitzada. Respecte a la 
producció de serveis homogenis, comenta que es 
tracta d’intentar homogenitzar la prestació d’aquells 
serveis que ara per ara estan produint-se de manera 
desigual en el territori, districte a districte, i creu que 
revisant els processos es poden optimitzar, tant 
l’eficàcia, l’eficiència, com la qualitat dels serveis que 
es produeixen. Respecte a la prestació de serveis 
territorialitzada, comenta que cal reforçar-la, que és 
una producció molt més centralitzada i conceptualit-
zada per a tota la ciutat, però que s’ha de prestar des 
de la proximitat, a nivell de barri i, per tant, això signi-
ficarà una reorientació dels districtes i dels sectors. 

Sobre el tema de la desconcentració funcional ex-
plica que s’inicia un procés de revisió de les funcions 
que està desenvolupant cadascun dels instituts, em-
preses i consorcis de l’Ajuntament, i es fa perquè 
sobre un model conceptualitzat als 80 s’ha anat cre-
ant funcions noves, i es vol conèixer si les que fa 
cadascun són les que ha de fer. 

Respecte a l’acció consorciada, comenta que els 
consorcis que té l’Ajuntament per Carta Municipal 
han anat desenvolupant-se, han anat agafant més 
competències, i que moltes de les accions i part del 
pressupost municipal està ara gestionat des 
d’aquests consorcis; i és evident que aquests con-
sorcis també han de tenir un element de gestió, no 
només un element polític sinó de gestió, coordinació, 
seguiment i de fixació d’objectius de gestió, i per això 
s’ha desenvolupat aquest tipus de mecanismes.  

Explica que la gestió per objectius, és un tipus de 
gestió que té una visió més moderna i molt més ori-
entada a l’eficiència, i sobre la transversalitat, explica 
que cada vegada més les funcions que s’exerceixen 
tenen la necessitat de ser més transversals, i posa 
com exemple l’organització de les festes de la Mer-
cè, on hi actuen distints departaments municipals 
amb gran esforç de coordinació; i diu que aquesta 
transversalitat, que ja es dóna a l’Ajuntament, es pot 
mecanitzar en gran part amb mecanismes moderns 
d’intercanvi d’informació prèvia, cosa que farà que 
sigui molt més àgil i es tingui un suport informàtic, i 
que quan es dissenyin alguns processos aquests ja 
tinguin incorporats aquesta transversalitat. 

Anuncia que posa a disposició dels grups el do-
cument que està informant i segueix explicant que, 
bàsicament, el que es fa és, a partir d’aquest nou 
model de gestió, el Barcelona 2.0 fixa set projectes 
de millora, motors del canvi, transversals per a tota 
l’organització, que respecten els criteris anteriors, i 
cadascú té gran quantitat de subprojectes; afegeix 
que, a més, molts sectors han iniciat projectes de 
millora interna. Informa que els projectes de millora 
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són la gestió per objectius, que suposa transformar 
els objectius estratègics del PAM en objectius de 
gestió, així com elaborar un sistema de direcció per 
objectius moderns i lligar-lo amb el pressupost per 
programes, que ja s’ha començat a implementar; en 
segon lloc, fer un catàleg de funcions i de serveis, 
que suposa implantar quin és el nivell de qualitat que 
es vol d’aquests serveis i revisar tots els processos 
perquè la qualitat final d’aquests serveis sigui alta; en 
tercer lloc, el nou model territorial, que ja ha explicat 
abans de com s’ha de transformar els districtes, com 
es presten els serveis i també de com els sector 
s’orienten a aquests districtes; també, l’administració 
electrònica, que explica que és un tema molt impor-
tant i creu que ha de deixar de ser una utopia per 
començar a ser una realitat, i aquí hi ha un gran es-
forç en aplicar les tecnologies de la informació i la 
comunicació; revisar la interacció amb el ciutadà, 
quant a què si l’objectiu és donar un bon servei al 
ciutadà és necessari mirar com s’està interactuant 
amb els ciutadans d’una manera integral, afirma que 
s’està fent un bon servei amb la web, amb les ofici-
nes d’atenció al ciutadà, però n’hi ha d’altres que 
requereixen una visió integrada de com el ciutadà 
interactua amb l’Ajuntament de Barcelona; el pla de 
sistemes, precisa que va molt més enllà de 
l’administració electrònica i on hi ha posada una gran 
inversió al darrera; i finalment, el pla de recursos 
humans, que es va presentar en profunditat en 
aquesta mateixa Comissió, per poder aprofitar tot el 
talent que hi ha a dintre de l’organització i pugui do-
nar un recorregut als treballadors interns. 

Remarca que cadascun d’aquests projectes té una 
profunditat important i els explica breument. Respec-
te al de gestió per objectius, afirma que l'Ajuntament 
ha de tenir clar el que ha de fer, qüestió que es recull 
en el PAM, que és un document polític que ha 
d’implementar l’organització municipal, i que, per fer-
ho, ha de tenir objectius de gestió, que han de tenir 
uns terminis, uns indicadors i un seguiment del seu 
desenvolupament, i informa que s’està iniciant tot un 
procés d’un sistema d’informàtica i de comunicació 
que permeti fer-ho, òbviament, casat amb el pressu-
post, perquè així, diu, serà l’única manera de, a llarg 
termini, poder comprovar l’eficiència i l’eficàcia i alho-
ra gestionar d’una manera més eficient del pressu-
post. Indica que tots els projectes ja tenen un calen-
dari d’implantació molt desenvolupat, que els equips 
ja hi estan treballant des de fa un any, però que és 
ara, quan ja ha estat treballat amb una certa profun-
ditat, que s’ha començat a comunicar; que d’ara fins 
al desembre s’acabaran de fer els últims retocs 
d’implementació i que serà a partir del gener que es 
començarà a implementar. Afegeix que del projecte 
de gestió per objectius, el 2009 es fa el primer pas, 
amb un pressupost per programes a nivell general, 
que serà la base del treball perquè el 2010 hi hagi un 
treball molt més detallat. 

Respecte el catàleg de funcions i de serveis expli-
ca que es tracta d’estandaritzar al màxim les funci-
ons que desenvolupa cadascú, que tots els sectors i 
departaments faran el seu catàleg de serveis per 

definir clarament quin és el procés per poder produir 
el servei i quina és la qualitat amb la que es vol do-
nar, i en un estadi posterior, certificar-los. Comenta 
que s’anirà desenvolupant en diferents sectors, amb 
diferents calendaris. 

Respecte al nou model territorial, explica que cal 
revisar el model actual de transferències al territori 
de l’any 93, perquè amb el model actual no és possi-
ble donar un bon servei a escala de barri, passant 
dels 10 districtes als 73 barris, sinó que necessita 
una aproximació i una visió nova. Continua dient que 
sobre una sèrie de serveis que són homogenis per a 
tota la ciutat, s’han de crear uns processos, uns sis-
temes i unes estructures que puguin assolir la màxi-
ma eficiència, i fer que els districtes tinguin els ele-
ments per poder-los implementar i seguir-ne la seva 
qualitat, no només a nivell de districte sinó també de 
barri; i per això hi ha una sèrie de propostes que 
s’estan tirant endavant com ara formalitzar el Comitè 
executiu de districte similar al que hi ha a la Casa 
gran, on es parli dels temes executius que afectin el 
districte; i la creació del tècnic de barri, que serà el 
responsable d’un barri, i ser els ulls i la veu dels ciu-
tadans de Barcelona davant l'Ajuntament, i els ulls i 
les mans de l'Ajuntament en aquest territori, de ma-
nera que s’ocuparà de tot, coneixerà les situacions 
dels carrers, la neteja, dels problemes socials, etc; 
també serà l’interlocutors amb les entitats del barri i 
farà el seguiment de la qualitat de tot el que està 
passant al barri.  

Respecte als serveis de ciutat, explica que una 
cosa és el centre de serveis socials, on hi ha en 
marxa el nou pla de serveis socials, fent un rellan-
çament important de tot aquest servei, i l'altre és 
l’Oficina d’atenció al ciutadà, on s’estan revisant els 
processos per fer una gestió optimitzada de les dotze 
oficines que hi ha a la ciutat. Reconeix la desigualtat 
quant als projectes tècnics i els recursos que hi ha 
als districtes, ja que hi ha districtes que disposen del 
suport d’una empresa pròpia i hi ha districtes que, o 
bé perquè tenen menys dimensió o bé perquè tenen 
menys necessitat d’aquest tipus d’obres, no en tenen 
i, això, porta a què la qualitat o l’eficàcia de com 
s’està responent a alguns projectes tècnics sigui 
desigual, i es proposa que, tenint una empresa im-
portant com és BIMSA, pugui ser aprofitada pels 
districtes sense empresa en el seu territori. I, per 
acabar, comenta el projecte d’instal·lacions esporti-
ves, en què l’Institut Municipal d’Esports, farà una 
gestió optimitzada dels poliesportius municipals. 

Observa que tot això no funcionarà a escala de 
districte si els sectors no s’orienten cap al territori, és 
a dir, tots els sectors han de tenir referents sectorials 
per als districtes i han d’orientar la seva acció per 
donar servei als districtes, i no només tenir una visió 
a nivell de ciutat, i precisa que la planificació entre 
sectors i districtes, i l’abocament dels recursos dels 
sectors cap als districtes ho completarà; a més, afe-
geix que els sectors s’han de comprometre amb un 
catàleg de serveis que té uns compromisos de quali-
tat acordats amb els districtes. Precisa que això por-
tarà una certa revisió de l’estructura organitzativa 
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dels districtes, on hi haurà bàsicament quatre direc-
cions: la de serveis generals, la de promoció, partici-
pació i prevenció, que dirigirà l’acció dels tècnics de 
barri, la de serveis a les persones, i la de llicències 
d’espai públic, a més de la unitat de la guàrdia urba-
na local que quedarà adscrita com està actuant ac-
tualment.  

Respecte a l’e-administració, diu que hi ha camp 
per desenvolupar, que l'Ajuntament de Barcelona és 
pioner en aquests temes. 

El Sr. Vives considera que el Sr. Puig porta molta 
estona parlant, lamenta que la documentació no hagi 
estat en mans dels grups i li suggereix rapidesa ex-
posant el més important. Vol fer constar, com a pre-
sident de la Comissió, la seva queixa quant a què és 
absolutament impresentable que una documentació 
d’aquest calat, que exigeix una anàlisi aprofundida 
no hagi estat facilitada en temps i forma, i creu que 
és un fet greu que no s’ha de tornar a repetir mai 
més i demana al Sr. Puig, que ha parlat de molta 
transparència, que la faci valdre en els òrgans perti-
nents i en el temps pertinent. 

El Sr. Puig reprèn l’explicació respecte a l’ad-
ministració electrònica, on s’espera poder donar un 
salt important en la seva implementació; que hi ha 
moltes e-administratives pilot que s’estan desenvolu-
pant; què també hi ha tot el projecte d’interacció amb 
el ciutadà que revisarà tots els diferents escenaris 
amb els que el ciutadà interactua amb l'Ajuntament; 
que hi ha un pla de sistema molt complert, com el 
desenvolupament del SAP economicofinancer, la 
direcció per objectius, etc. 

De la part de Recursos Humans, com ja ha estat 
desglossada en una anterior sessió d’aquesta Co-
missió, només menciona que intenta tocar tots els 
aspectes claus de la gestió dels recursos humans de 
l'Ajuntament.  

També explica que hi ha una sèrie de projectes 
individuals de millora sectorial, iniciats per cada sec-
tor; el quals encara han de fer una gran evolució, per 
una banda, desplegant el nou model de gestió i els 
projectes motors de canvi; i per l’altra, desplegant els 
projectes de millora pròpia; i menciona com a projec-
tes més emblemàtics els d’acció social i ciutadania, 
que ha començat el model de serveis socials bàsics; 
de medi ambient, que ja va iniciar una nova organit-
zació del sector amb noves fórmules de gestió; de 
serveis generals que ha treballat un nou model i pro-
cés de treball de llicències i inspecció; afegeix que 
s’està plantejant una reorganització de serveis jurí-
dics, de manera que pugui donar assistència a tots 
els districtes; del sector de prevenció, seguretat i 
mobilitat està definint un nou model i una nova es-
tructura de prevenció, i està ja en implementació el 
desenvolupament de la policia de proximitat; de pro-
moció econòmica, que està implantant un nou model 
de com s’actua amb tots els operadors municipals en 
aquest sector; d’urbanisme i infraestructures, que 
està en un procés de donar els treballs als districtes; 
de BIMSA que ha de veure com homogeneïtza i com 
atrau sinergies de totes les empreses que comporten 
el seu grup; afegeix d’Habitatge, el desplegament de 

les seves oficines com a Consorci d’Habitatge; 
d’Educació i cultura, els equipaments esportius. 

Informa que el projecte Barcelona 2.0 s’ha orga-
nitzat a través d’un Comitè de projecte presidit pel 
tinent d’alcalde, Sr. Ramon García-Bragado, un Co-
mitè Consultiu, presidit pel tinent d’alcalde, Sr. Carles 
Martí, i tots dos comitès estan formats per gerents de 
sectors, instituts, empreses i districtes; d’una oficina 
de projecte tècnica creada per fer el seguiment i 
controlar que tothom implementi els projectes; i un 
responsable de projecte per projecte. Espera que el 
calendari d’implementació sigui de màxim dos anys, 
que a partir del 2009 comença un cronograma de 
desenvolupament progressiu en diferents àrees que 
acabarà de consolidar-se el 2010. Conclou que un 
cop implementat es pugui validar que l'Ajuntament 
compleix amb els criteris que s’havien posat al co-
mençament de donar una visió cap als barris, donar 
serveis de qualitat, tenir criteris de responsabilitat 
social, aplicar les noves tecnologies, sempre proac-
tius en temes de lideratge i innovació, i tenir una 
gestió per objectius clara i ben definida. 

El Sr. Forn vol elevar la protesta del seu grup per 
la manera com s’ha portat aquest assumpte ja que 
recorda que no només és una petició de comparei-
xença de CiU, sinó també una presentació del go-
vern a la Comissió del Barcelona 2.0. Afirma que el 
tema és interessant però remarca que el govern té 
l’obligació de lliurar la documentació amb 48 hores 
d’antel·lació; afegeix que és impossible que es pugui 
opinar sobre un document que s’acaba de conèixer i 
que, d’altra banda, saben que ja estava fet i que es 
va presentat davant de 500 funcionaris de l'Ajunta-
ment de Barcelona. Manifesta que com a Comissió 
de Presidència es mereixen més respecte; que si al 
govern no l’interessa debatre el projecte, només ho 
havia de dir, però que de la manera com s’ha pre-
sentat és impossible fer un debat seriós. Demana a 
la Presidència de la Comissió que prengui una deci-
sió respecte a la possibilitat de debatre, o no, aquest 
document. 

La Sra. Esteller també mostra la queixa del PP per 
la manera com s’ha realitzat aquesta compareixença, 
ja que s’ha donat una informació molt important, que 
afecta el funcionament de l’estructura municipal, i 
que no es pot valorar en aquest moment el seu con-
tingut amb la rigorositat que mereix; indica que sí 
que té una opinió general però que no entrarà en el 
tema ja que espera que hi hagi una reunió on es 
pugui estudiar amb més deteniment tot el que 
s’acaba d’explicar. 

La Sra. Capella s’expressa en el mateix sentit, en-
cara que puntualitza que el document que es va 
lliurar a la Comissió és el mateix que està penjat a la 
web i que, en tot cas, reclama que hi hagi una altra 
presentació de l’informe per tenir tota la informació 
per poder fer una valoració; tanmateix creu que tam-
bé es pot fer una valoració de les explicacions dona-
des pel Sr. Puig. 

El Sr. García-Bragado comenta que farà arribar el 
document als grups per poder fer un debat en pro-
funditat al respecte; que en tot cas s’ha presentat i 
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s’ha fet una explicació i que el gerent municipal que-
da a disposició per a aclariments. Comenta que no hi 
ha cap problema que en una propera sessió s’abordi 
més en debat aquest pla que, recorda, n’incorpora 
molts altres, alguns dels quals ja han passat per 
aquesta Comissió, i altres ja hi passaran, i que, en 
qualsevol cas, el pla de sistemes és un document 
que serà debatut i presentat a la Comissió singular-
ment. Creu que aquest document, i el que represen-
ta, no serà debatut en una sessió específica només, 
sinó que s’aniran veient resultats permanentment 
perquè emmarca el conjunt de les decisions organit-
zatives municipals que, en qualsevol cas, passaran 
per aquesta Comissió, ja sigui via informe, via com-
pareixença o pels diferents sistemes que existeixen. 

El Sr. Vives fa palès que el calat del document 
que s’acaba de presentar no té res a veure amb el 
document que es va lliurar als grups per tal de pren-
dre una posició. Agraeix, en tot cas, el nivell 
d’exhaustivitat de les explicacions del gerent munici-
pal de les que es deriven dues qüestions diferents, 
per un costat, afirma que és possible fer una valora-
ció genèrica sobre qualsevol actuació estratègica 
que el govern municipal decideixi tirar endavant però, 
donat que va ser el mateix Ajuntament qui va voler 
presentar aquest informe a la Comissió, que recorda 
és diferent a què un grup municipal demani la com-
pareixença d’un representant municipal, suggereix 
fer, d’una banda que l’informe es discuteixi en la 
propera sessió d’aquesta comissió, que llavors 
s’haurà pogut analitzar en profunditat aquest docu-
ment, i d’altra banda, si algun membre dels grups de 
l’oposició vol fer algun comentari que el faci, obrint 
un torn, i si no es deixarà tot plegat per una futura 
discussió per la propera sessió. 

La Sra. Capella comenta que té una sèrie de pre-
guntes preparades i que li agradaria fer-les perquè 
en la propera sessió tinguin la resposta preparada. 

El Sr. Vives observa que tots els grups tenen pre-
guntes i que es poden fer ara o facilitar-les per escrit 
perquè es contestin en la propera sessió. 

La Sra. Capella aclareix que són preguntes molt 
concretes que creu que només poden ser contesta-
des si s’han preparat. 

El Sr. Vives suggereix que es formulin les pregun-
tes, però que es deixin els comentaris respecte la 
valoració global per la propera sessió. 

El Sr. Puig comenta que el document és molt ex-
tens i que es pot estudiar amb molta més profunditat 
de la que permet una presentació en power point. 
S’ofereix a fer una sessió de treball fora de la Comis-
sió per explicar-lo a tots els grups, amb més profun-
ditat. 

El Sr. García-Bragado prefereix que siguin els 
grups de l’oposició qui demanin aquest grup de tre-
ball ja que coexisteixen dues dimensions, una orga-
nitzativa i una altra política i aquesta última s’ha de 
debatre en aquesta Comissió. 

El Sr. Vives està d’acord en què el control polític 
s’ha d’exercir en la Comissió. Obre torn, ara com a 
representant de CiU, per fer les preguntes que són: 
quins són els terminis d’execució d’aquest projecte, 

per a cadascun dels projectes motors de canvi; quins 
són els projectes fins ara en marxa que queden can-
cel·lats, i posa com a exemple les cartes de qualitat 
endegades per l’Ajuntament, aprovades fa temps, 
volen saber què ha passat i com tot això queda sub-
sumit en el nou model; respecte als 73 tècnics de 
barri, si són persones que substituiran els comissio-
nats actuals i quina categoria tindran; i quin és el 
cost total d’aquest projecte. Observa que aquest 
tipus de processos són molt intensius i pregunta si 
s’allibera molt personal per dur-los a terme, o bé 
s’està contractant personal extern i, en aquest cas, 
quin és el cost d’aquesta contractació externa, ho 
pregunta també per cadascun dels projectes motor 
de canvi i per les entitats i organismes, Instituts, Sec-
tors; quines són les empreses que s’han contractat; 
quins han estat els processos concursals que s’han 
fet, també per cadascuna de les empreses. Aclareix 
que aquestes preguntes concretes queden aquí i 
després quedaria la valoració política que es reserva 
per la pròxima compareixença. 

La Sra. Esteller confirma que no farà la valoració 
del document però expressa la seva preocupació 
respecte BIMSA. Que sembla que fins ara, a través 
de les empreses, hi ha i una estructura paral·lela de 
l'Ajuntament, i que ara també s’incrementarà aquesta 
estructura als barris i pregunta: quin increment 
d’estructura suposarà per a BIMSA; si s’incrementarà 
la plantilla o hi haurà una reestructuració organitzati-
va; si la feina que farà als barris és en substitució de 
persones que ja estan als districtes o no; si hi haurà 
duplicitat o no de funcions; i com s’organitzarà tot; 
quanta contractació nova o d’increment de plantilla hi 
haurà en els districtes; si va en substitució d’uns 
altres que ja estaven fent les funcions o hi ha duplici-
tat o quina és la reorganització. Afirma que el que 
més els preocupa és en quant es traduirà això de 
contractacions noves, o a través dels procediments 
corresponents de l'Ajuntament de Barcelona o de 
persones que deixin de fer la seva funció i, en aquest 
cas, si hi ha alguna substitució després a l'Ajunta-
ment; quin és el cost total; i quina la funcionalitat de 
cada una de les feines que facin. Puntualitza que 
aquesta última és una pregunta més profunda i que 
ja hi haurà temps per valorar-la. Recorda que 
l’objectiu principal és l’eficàcia i l’eficiència i pregunta 
com ho volen aconseguir, si simplificant administra-
ció, sent àgil en els procediments i quins instruments 
utilitzaran per aconseguir-ho. Reconeix que això és 
procediment i que moltes de les coses s’han exposat 
però que, a priori i sense valorar el document, sem-
bla que existeixen estructures paral.leles i llavors vol 
saber com se simplifica tot i que suposarà d’in-
crement de personal, pressupostari i d’organització. 

La Sra. Capella fa un seguit de preguntes molt 
concretes, entre les quals, com s’ha realitzat aquest 
projecte Barcelona 2.0 i si s’ha externalitzat alguna 
part de la seva redacció; quin ha estat el cost de 
redacció del projecte; quin calendari de desplega-
ment es preveu i en quina data estarà completament 
implantat; quins són els objectius d’implantació i com 
es farà el seguiment i la avaluació del grau de com-
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pliment. Amb quin pressupost es compta i si s’ha 
tingut en compte la situació econòmica actual. I, 
quant a la figura de tècnic de barri, si hi ha el dis-
seny, el dibuix, en qui s’està pensant, si és un funci-
onari o si serà la figura que es va crear arran de la 
modificació del títol II de les normes que regulen els 
districtes. 

El Sr. García-Bragado reconeix la utilitat de totes 
les preguntes realitzades i diu que permetran que, 
segurament en la propera sessió, es comenci donant 
explicacions de la part comuna de les preguntes que 
és: com s’ha fet aquest projecte i quant ha costat, 
que ha vist que és una inquietud compartida i que, a 
partir d’aquí, es podrà entrar en el debat del tècnic 
de barri, BIMSA i d’altres mesures es puguin suggerir 
a la vista del document. 

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
4. Resoldre les al·legacions al Programa d’ac-

tuació municipal 2008-2011 formulades durant el 
període d’informació pública, en els termes que es 
concreten en l’expedient. Aprovar definitivament el 
Programa d’actuació municipal 2008-2011 en la ver-
sió refosa que recull les al·legacions acceptades. 

El Sr. Martí explica que s’està en la fase final del 
procediment per al debat i aprovació, si s’escau, del 
Programa d’Actuació Municipal, que correspon al 
Consell Plenari; que s’ha procedit a l’aprovació inici-
al, a l’audiència publica, de tot el procés intern del 
Consell de ciutat amb el seu informe del conjunt del 
procés; que s’ha finalitzat tot el procés de respostes 
a les al·legacions, les quals han estat fetes fonamen-
talment pels grups polítics municipals, més tres o 
quatre entitats de ciutat, cosa que fa dir que tota 
l’etapa prèvia que s’ha desenvolupat al llarg del 2008 
ha donat, en bona mesura, resposta a les demandes, 
necessitats de participació, del conjunt de la ciutada-
nia, que han anat canalitzant les seves demandes a 
través d’aquest procés i han obtingut resposta con-
creta i puntual. Proposa als grups que deixin el debat 
pròpiament dit pel Consell Plenari per no fer-lo dues 
vegades. 

El Sr. Forn expressa el vot contrari del seu grup i 
accepta la proposta de deixar el debat del PAM i dels 
PAD per al proper Consell Plenari. 

La Sra. Esteller expressa el vot contrari del seu 
grup. Ressalta que el PP va presentar un PAM alter-
natiu recollint un altre model de ciutat, diferent al 
PAM del govern que és continuista i insuficient per 
donar resposta a les necessitats; però que el 75% de 
les seves aportacions, que es poden traduir en unes 
1.261 accions, han estat rebutjades, i que és per 
aquest motiu que voten en contra. Respecte als PAD 
diu que no hi ha incorporat el del Districte de Sarrià – 
Sant Gervasi, aprovat pel Ple del districte; que el PP 
està en contra que no es respecti un PAD de Distric-

te per ser contrari a l’opinió del Govern, i que ho 
considera una falta de respecte. 

La Sra. Capella expressa el vot a favor del seu 
grup complint rigorosament els acords presos. 

El Sr. Martí agraeix el suport d’ERC i lamenta el 
vot contrari de la resta dels grups de l’oposició, en el 
sentit que el govern sempre aspira a generar les 
majories més amplies possible. En relació al que ha 
exposat la Sra. Esteller, li precisa que el terme "PAM 
alternatiu" no existeix com a tal, que el reglament 
parla d’al·legacions al PAM que presenta la Comissió 
de Govern, sense contemplar l’opció de PAM alter-
natiu; tanmateix, recorda que s’ha donat resposta a 
totes i cadascuna de les qüestions que es planteja-
ven i que en el debat del Consell Plenari es podran 
valorar les aportacions que ha fet el PP. Afegeix, 
quant al PAD de Sarrià-Sant Gervasi, que tampoc 
existeix la figura del PAD alternatiu, que el procedi-
ment diu que la Comissió de Govern portarà a vota-
ció el PAD i, si aquest és aprovat pel Districte, llavors 
al Consell Plenari per al seu debat i aprovació, si 
s’escau, que, per tant, si no hi ha aprovació prèvia 
per part del Consell de Districte no hi ha votació en el 
Consell Plenari; recorda que això és el que ha succe-
ït i afirma que hi ha un respecte total a la voluntat del 
Consell de Districte de Sarrià-Sant Gervasi que ha 
estat la de no aprovar la proposta de la Comissió de 
Govern i, en conseqüència, no hi ha proposta; que el 
que es va aprovar a la part d’impuls i control del 
Consell del Districte no forma part del procediment, 
sinó que és una denominació voluntarista que no 
correspon al que diu el reglament. Aclareix que en 
compliment escrupolós del reglament no es pot por-
tar a discussió i aprovació, si s’escau, el PAD de 
Sarrià – Sant Gervasi, però què això no vol dir que 
s’hi pugui portar en el futur, i que el govern es conti-
nua manifestant obert perquè sobre la base del do-
cument presentat pel mateix govern, s’obrin negocia-
cions, s’arribi a acords, que s’aprovi en el seu 
Consell de Districte i després s’elevi en el Consell 
Plenari. 

La Sra. Esteller afirma que el govern no respecta 
la decisió dels Districtes; que el PAD Sarrià – Sant 
Gervasi no es va aprovar en la part d’impuls i control, 
sinó en el debat dels PAD, igual que es va fer en el 
mandat anterior, que es va aprovar en el Consell de 
Districte, i es va elevar a la Casa Gran i aprovar, 
cosa que pot corroborar el Sr. Ciurana, que a les 
hores era el president d’aquest Consell de Districte. 
Fa palès que aquest mandat s’ha fet el mateix, que 
es va aprovar el PAD amb 15 vots a favor i 4 en con-
tra, però que el govern municipal l’ha rebutjat i no 
l’ha volgut tramitar; i que els usos i costums en 
aquest cas aconsellen, que si en l’anterior un mandat 
es va aprovar el PAD amb uns tràmits concrets, en 
aquest mandat es pot aprovar amb el mateix proce-
diment. Afirma que el govern no incorpora un PAD 
aprovat a Sarrià-Sant Gervasi i, per tant, no respecta 
i menysprea la voluntat del Consell de Districte al no 
incorporar-lo en aquest pas. Reclama al govern que 
tingui en compte el PAD aprovat en el Consell de 
Districte de Sarrià – Sant Gervasi, el reincorpori en 
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aquest tràmit i defugi tecnicismes que no es corres-
ponen amb la realitat. 

El Sr. Martí, amb el reglament a la mà, llegeix part 
de l’article del ROM referit a l’aprovació dels PAD 
que diu que "el PAD és iniciativa de la Comissió de 
Govern del districte", i que, per tant, si el que se 
sotmet no és el que presenta la Comissió de Govern 
de districte llavors no és PAD, cosa que diu ho ava-
len i ho confirmen tots els informes jurídics. Repeteix 
que això no vol dir que no es pugui fer un procés 
d’aproximació i acord; i que, malauradament, encara 
no hi ha PAD del Districte de Sarrià - Sant Gervasi. 

La Sra. Esteller manifesta que per al Sr. Martí el 
respecte a la voluntat d’un Consell de Districte és 
només aproximació i acord.  

El Sr. Martí observa que per a la Sra. Esteller el 
respecte a les normes i al ROM és només usos i 
costums. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb el posicionament con-
trari de CIU i PP.  

5. Aprovar definitivament els Programes d’Ac-
tuació dels Districtes de Ciutat Vella, l’Eixample, 
Sants-Montjuïc, les Corts, Gràcia, Horta-Guinardó, 
Nou Barris, Sant Andreu i Sant Martí 2008-2011, de 
conformitat amb els documents aprovats en els res-
pectius Consells de Districte que consten a l’ex-
pedient. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb el posicionament con-
trari de CIU i PP.  

6. Modificar la Plantilla de personal de l'Ajunta-
ment de Barcelona per a l'any 2008 segons les es-
pecificacions de nombre i classe de places que es 
detallen en document adjunt. 

El Sr. Arias explica que la modificació que es plan-
teja en aquest expedient té per objecte reduir l’índex 
de temporalitat que durant el darrer any l’Ajuntament 
ha tingut en l’àrea social, com a conseqüència, prin-
cipalment, de l’impacte que ha tingut la Llei de la 
dependència, els programes d’immigració i l’am-
pliació dels equips destinats a l’atenció a la infància i 
a l’adolescència, i tendir a la seva consolidació en la 
plantilla de funcionaris, i començar tot el procés 
d’oferta pública. Afegeix que això estava dins dels 
acords signats amb els sindicats CCOO i UGT, du-
rant el primer trimestre d’aquest any i que van facili-
tar la resolució al conflicte latent que hi havia en 
aquest sector. Informa que concretament són 69 
places, 65 de les quals corresponen a tècnics mitjans 
de serveis socials, bàsicament treballadors i treballa-
dores socials, i 4 places de tècnic superior en educa-
ció i psicologia que són les que correspondrien a 
l’atenció a la infància i a l’adolescència. 

Finalment, diu que aquesta incorporació de les 
places a la plantilla no significa un increment pressu-
postari donat que les persones que estan desenvo-
lupant aquesta tasca l’estan fent amb places de ca-
ràcter temporal vinculades a aquests programes. 

El Sr. García-Bragado agraeix les explicacions 
donades pel Sr. Arias i afegeix que s’està en el pro-
cés de la implantació i del desenvolupament 

d’aquesta important llei i que, efectivament, aquesta 
era una de les previsions i demandes.  

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

7. Aprovar la creació de la distinció de Ciutadà 
Honorari de Barcelona d'acord amb els criteris que 
figuren en el document adjunt. 

El Sr. Cardelús explica que el motiu de la proposta 
de crear el Títol de Ciutadà/ana Honorari/ària de 
Barcelona, és perquè, atesa la creixent activitat in-
ternacional de la Ciutat, el govern es troba en la ne-
cessitat de, sobretot en aquest tipus de relacions, no 
només mantenir unes conductes de cortesia basades 
en el respecte i la reciprocitat en aspectes d’aco-
lliment a la nostra Ciutat, sinó també en la distinció 
de determinats/des ciutadans/es, en aquest cas ho-
noraris, que d’alguna manera ajuden Barcelona i els 
seus objectius. Informa que es crea sota quatre pre-
misses bàsiques: Primera: honrar ciutadans/es re-
presentants de ciutats o institucions amb qui la Ciutat 
té relacions de cortesia, d’amistat, culturals, comer-
cials o de cooperació, i se circumscriu, bàsicament, a 
relacions oficials, tant de visites a Barcelona com de 
representants de l'Ajuntament que visiten altres ciu-
tats; Segona: aquest títol no comporta cap mena de 
dret administratiu ni econòmic; Tercera: que atesa la 
necessitat de disposar d’un mecanisme que permeti 
una concessió ràpida d’aquesta distinció en funció 
dels programes de visites, es faculta a l’alcalde/essa 
a fer l’autorització per tal que es pugui procedir a 
donar aquesta distinció. Afirma que és una distinció 
que té un caràcter físic, que s’està acabant de disse-
nyar una medalla concreta, perquè en alguns actes, 
en algunes litúrgies d’alguns actes, és important que 
aquesta distinció sigui físicament una medalla; Quar-
ta: que l'Ajuntament de Barcelona lliurarà a la perso-
na distingida el corresponent títol acreditatiu, on figu-
raran els símbols oficials de la Ciutat, el nom de 
l'Ajuntament de Barcelona i la signatura de l’al-
calde/ssa. Finalment, explica que Secretaria General 
portaria un registre d’aquesta distinció, com passa en 
altres casos. 

El Sr. Forn expressa el suport del seu grup, si bé 
demana saber quina diferència hi ha entre aquesta 
medalla i la d’Amic de Barcelona; també comenta 
que, encara que no sempre amb suficient antel·lació, 
s’ha comunicat als grups l’atorgament de determina-
des distincions i medalles, i manifesta que els agra-
daria poder continuar amb aquest sistema, i poder 
participar en el que són els atorgaments o, si més 
no, donar l’opinió al respecte. Aclareix, que fa aquest 
comentari perquè en el moment de la presentació, 
després de la Comissió de Govern, es va dir que es 
volia donar a l’alcalde de Xangai i que ho va recollir 
un mitjà de comunicació; i abans d’assabentar-se a 
través dels mitjans de comunicació creu que, encara 
que entenen la pressa, hi ha prou temps per comuni-
car aquests atorgaments de medalles perquè es 
pugui comptar amb un acord de tots els partits polí-
tics. 

La Sra. Esteller manifesta que al seu grup li ha-
gués agradat haver estat consultat, o com a mínim, 
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per deferència, se li hagués informat de la voluntat 
del govern de crear aquest títol; i per tant, no està 
d’acord amb el procediment utilitzat. Expressa que el 
seu grup no té cap problema amb la seva creació, 
però que no els acaben d’agradar els criteris de con-
cessió; que naturalment ha de ser l’alcalde qui ho ha 
de concedir, però que s’haurien de valorar els mèrits 
de les persones que poden rebre aquest tipus de títol 
per una qüestió de prestigi. Pregunta si està previst 
l’elaboració del reglament corresponent, on s’hauran 
d’establir els criteris i els mèrits de les persones cre-
ditores d’aquest títol, qüestió que pel PP és fona-
mental. Demana que en l’elaboració hi hagi una par-
ticipació, o com a mínim una comunicació, perquè 
donin l’opinió els grups, en comptes d’assabentar-se 
pels mitjans de comunicació, com és el costum dar-
rerament. 

La Sra. Capella expressa, que amb l’ànim proposi-
tiu i d’acord del seu grup, hi votarà a favor encara 
que demana la modificació de dues condicions que 
hi ha en el redactat. La primera seria de modificació 
del primer paràgraf, quan diu "aquest títol té com 
objecte el complimentar les persones, espanyoles o 
estrangeres", pel següent, que llegeix : "aquest títol 
té com a objecte honorar els ciutadans i ciutadanes 
representants de les ciutats i institucions"; la segona 
seria una esmena d’edició immediatament després 
de la tercera condició, que vol dir que l’ordinal seria 
la quarta, i significaria un canvi en l’enumeració de la 
resta d’ordinals, que seria, i llegeix " quarta: l'Ajun-
tament informarà als presidents dels grups munici-
pals, abans que es produeixi el lliurament del títol 
honorífic a la persona distingida". 

El Sr. Vives pregunta al secretari si s’està apro-
vant el text inicialment o definitivament. 

El Sr. Cases informa que és una proposta d’elevar 
al Consell Plenari la creació d’aquesta distinció, que 
després s’haurà d’instrumentar mitjançant un regla-
ment, i que ara l’acord és ja avançar la creació i as-
sumir el compromís d’instrumentar tots aquests crite-
ris que els grups tenen en una norma reglamentaria 
que es tramitarà en el seu moment. 

El Sr. Vives diu que, per tant, les esmenes que in-
trodueix la representant d’ERC són esmenes que es 
recolliran, o no, per elaborar el Reglament. 

El Sr. Cases informa que ara hi ha les dues possi-
bilitats, en el sentit que es poden recollir ara i 
s’incorporen ja per l’acord del Consell Plenari, i que 
al mateix temps s’incorporen en la futura redacció del 
reglament. 

La Sra. Esteller demana que abans d’elevar-ho al 
Consell Plenari s’estableixin els criteris de selecció. 
Explica que si s’ha d’instrumentalitzar a través d’un 
reglament, en aquest ja es podrà perfilar quines són 
les condicions, quins els requisits etc. i tothom tindrà 
la seva opinió, però si el que s’eleva és la creació de 
la figura i s’introdueixen modificacions, reclama que 
s’introdueixin també les que acaba de mencionar. 

Al Sr. Cardelús li semblen molts raonables les 
aportacions que fa ERC i els altres grups, aclareix 
que ara es tracta de la creació d’aquest títol, i que 
òbviament s’acabarà aprovant un reglament que 

recollirà tot el que s’acaba de dir. Afirma que no veu 
cap inconvenient en què s’aprovin aquestes i que es 
puguin aprovar unes altres posteriorment quan es 
discuteixi el reglament.  

Explica que la medalla "Amic de Barcelona" està 
més vinculada a persones estrangeres, residents 
fora de la ciutat, que vénen a Barcelona i se’ls dóna 
la medalla en un acte formal en el Saló de Cent i, en 
canvi, la que es proposa ara, és un títol que té un 
procediment més àgil, que no exigeix la presència 
formal a Barcelona de qui s’atorga la medalla. Tam-
bé diu que ha de ser diferent al que és la Medalla 
d’Or de la Ciutat, que s’atorga a personatges que 
han aportat moltíssim a la ciutat. Diu que, òbviament, 
aquestes distincions s’han de donar obrint un expe-
dient i acreditant els mèrits de la persona o institució 
a què s’atorga i és en aquell moment que es pot 
opinar si aquests mèrits són els que han de ser o no, 
i que, per tant, el seu atorgament sempre està raonat 
i valorat. Diu que no li consta que es pretengui donar 
aquesta medalla que ara s’està tractant a l’alcalde de 
Xangai. 

El Sr. Forn s’expressa a favor a l’espera de poder 
concretar alguns dels comentaris i de les al·legacions 
que s’han fet en el proper reglament. 

La Sra. Esteller manifesta el vot favorable del seu 
grup si hi ha la voluntat de recollir i incorporar tots els 
criteris dels mèrits en el reglament per impedir que 
qualsevol activitat pugui ser un mèrit, i si, abans de la 
seva aprovació, es cerca el consens amb tots els 
grups. 

La Sra. Capella expressa el vot a favor del seu 
grup. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
Del Grup Municipal CIU: 
8. Aprovar inicialment el Reglament per a l'ús de la 

llengua catalana a l'Ajuntament de Barcelona; i sot-
metre'l a informació pública per un termini de trenta 
dies. 

El Sr. Ciurana diu que, fent ús d’una potestat que 
tant la Carta Municipal com el ROM preveuen, quant 
a què sigui un grup de l’oposició qui presenti propos-
tes de textos normatius, li plau tenir l’oportunitat de 
presentar aquesta iniciativa normativa, que, explica, 
respon a dos objectius principals. En primer lloc, la 
constatació que hi ha un mandat legislatiu, la Llei de 
política lingüística de l’any 1998, que establia un 
termini de dos anys perquè els diferents ens locals 
adaptessin el seu reglament d’ús lingüístic a la llei; i 
fa palès que han passat deu anys des de la seva 
aprovació i no s’ha fet. I, en segon lloc, i partint de 
l’observació de la realitat i de la necessitat que 
aquest Ajuntament té i, per extensió, la ciutat de 
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Barcelona de dotar-se d’un reglament d’ús lingüístic 
que afavoreixi, en aquest cas, la difusió, el coneixe-
ment i l’ús del català. 

Diu que és evident que el reglament d’ús lingüístic 
que presenta el seu grup només fa referència a l'A-
juntament de Barcelona; però també és evident, i no 
es pot negligir, l’enorme potència que té l'Ajuntament 
de Barcelona i el govern municipal, en tant que capi-
tal del país i per tant també com un dels principals 
organismes que actua en la ciutat, per fer pedagogia, 
per donar exemple i per demostrar també a la ciuta-
dania l’ús o exercici d’una determinada política lin-
güística. Per tant, reclama a l'Ajuntament que faci el 
paper de líder, de capital de país. 

Afegeix que hi ha altres consideracions de caràc-
ter polític, tot i que avui no es voldria estendre, com 
és la gran importància que per una llengua té l’ús 
que d’aquesta llengua es faci a la seva capital, ja que 
si una llengua perd la seva capital o està en una 
situació de precarietat en la seva capital, segurament 
acabarà desapareixent. Afirma, doncs, que hi ha més 
que motius per considerar la necessitat i la importàn-
cia de tirar endavant un reglament d’aquestes carac-
terístiques. 

Comenta que aquest reglament d’ús pretén, d’una 
banda, adaptar-se al que explicitava la Llei de política 
lingüística de 1998 i, d'altra banda, adaptar-se també 
a les noves disposicions que l’Estatut de Catalunya 
del 2006 preveu per a la llengua catalana. Explica que 
aquest reglament està dividit en aspectes que fan 
referència a l'organització municipal, a les relacions 
amb els administrats, a les relacions institucionals, a 
l’ús del català en la publicitat, la política lingüística 
respecte al personal de l'Ajuntament, i també estableix 
un seguit de mecanismes de seguiment per tal 
d’avaluar el compliment i de fer un seguiment més 
detallat de l’aplicació d’aquest reglament.  

Comenta les esmenes que els han fet arribar els 
grups municipals; agraeix a ERC la seva disponibili-
tat envers a aquest text i a la seva oportunitat políti-
ca; explica que les esmenes del PP han estat amb 
text alternatiu; que el PSC, basant-se en un informe 
de serveis jurídics, anuncia en l’esmena que en cap 
cas li podria donar suport tal i com està plantejat: i 
que el grup d’Iniciativa el que demana és la creació 
d’una ponència conjunta per a la seva discussió. 
Segueix dient que CiU vol que aquest text sigui útil, 
amb el màxim de recolzament i que, per tant, està 
disposat i entusiasmat amb la idea que tots els grups 
es posin a treballar en la redacció d’un text i accepta-
ria la constitució d’una ponència conjunta, però sem-
pre que es formalitzés, si el president de la comissió 
ho considera oportú, en aquesta mateixa comissió; si 
es marca un calendari, un horitzó temporal d’apro-
vació definitiva, que podria ser el mes d’abril del 
2009 perquè creu que sis mesos és temps suficient 
per acabar tot el procés i, si el text i les esmenes 
presentats serveixen de document de base per co-
mençar a treballar. 

Creu que aquest seria un escenari on tots els 
grups es podrien sentir còmodes i afirma que aquest 
és el plantejament que CiU fa a la Comissió. 

La Sra. Esteller explica que el seu grup mostra 
una total discrepància amb el reglament que ha pre-
sentat CiU. Que el PP va presentar una esmena a la 
totalitat amb un text alternatiu, des del punt de vista 
del reconeixement del bilingüisme i de la llibertat de 
tothom d’utilitzar la llengua que vulgui en la seva 
relació amb l’administració. Comenta que veu que 
aquest reglament té la voluntat de, amb la pretensió 
d’enfortir la llengua catalana, excloure la llengua 
castellana, i afirma que aquest punt de partida no el 
troba adequat, a més que és contrari al que és la 
normativa. Afirma que el seu grup defensa un bilin-
güisme, la llibertat de les persones a l’hora de relaci-
onar-se amb l’administració, i que l’administració ha 
de posar tots els instruments perquè la gent que s’hi 
adreci en català pugui obtenir la resposta en català, i 
que gent que s’hi adreci en castellà també obtingui la 
resposta en aquesta llengua, amb facilitat, sense cap 
tipus d’imposició perquè, altrament, no es reconeix la 
pluralitat de la societat. Recorda que la societat bar-
celonina utilitza el català i el castellà amb normalitat i 
llibertat i que això s’ha de traduir també en la relació 
amb l’administració. Afirma que aquest és el punt de 
partida del PP en cada una de les seves esmenes, 
aquesta voluntat de reciprocitat que sempre ha mani-
festat i que sempre ha presentat en aquesta comis-
sió, en forma d’iniciatives. I, en aquest sentit, expres-
sa el seu vot en contra. 

Respecte a la proposta de fer una ponència con-
junta, que no sap si és formal o no, en el cas del PP 
diu que el punt de partida per formar part d’aquesta 
ponència en cap cas pot ser només un reglament de 
la llengua catalana, per tal d’excloure la llengua cas-
tellana de l'Ajuntament de Barcelona. Demana saber 
en quins termes es forma part d’aquesta ponència, 
en quins termes es planteja i per què serà; creu que 
s’ha de definir el punt de partida per veure si es pot 
constituir i formar-hi part, o no. 

La Sra. Capella expressa el vot a favor al projecte 
normatiu, encara que fa una sèrie de matisacions. 
Recorda que aquesta Comissió, en aquesta nova 
legislatura, ha debatut el tema del reglament d’usos 
lingüístics dues vegades a proposta d’ERC, que la 
primera es va perdre i la segona es va guanyar amb 
el vot favorable de CiU, que aquesta proposició deia 
concretament que "la Comissió de Presidència, Terri-
tori i Funció Pública acorda la creació d’una comis-
sió, amb representació de tots els grups municipals i 
de l’Institut d’Estudis Catalans per tal de confeccio-
nar el reglament d’usos lingüístics de l'Ajuntament de 
Barcelona abans que acabi l’any"; també llegeix la 
intervenció que va fer el Sr. Ciurana al respecte "El 
Sr. Ciurana demana una actitud lingüística activa per 
part de l'Ajuntament de Barcelona i desitja que es 
fixin els criteris lingüístics que s’han de seguir en les 
seves actuacions, la confecció d’aquest reglament, a 
través d’una Comissió, amb representació de tots els 
grups municipals, afavoriria la progressiva normalit-
zació de la llengua catalana". Continua recordant 
que, posteriorment, i en el marc de les negociacions 
d’ERC amb el govern respecte a l’aprovació inicial 
del PAM, la confecció d’aquest reglament va ser un 
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dels punts objecte de demanda i incorporat al text 
com: "desenvoluparem el reglament d’usos lingüís-
tics". A la Sra. Esteller li diu que s’està parlant dels 
usos lingüístics i del compliment de la normativa i 
que es pot discutir dels usos socials de la llengua 
però que l’única llengua que està en perill en aquests 
moments és el català i no el castellà, i li demana que 
no parli de bilingüisme perquè no són certes les se-
ves argumentacions. 

Proposa al Sr. Ciurana que, en cas que vulgui reti-
rar aquesta proposició, que el contingut fos: "reiterar 
l’acord de la sessió de la Comissió de Presidència, 
Territori i Funció Pública celebrada el 19 de setem-
bre del 2007", perquè això expressaria aquella volun-
tat manifestada en la proposició aprovada el mes de 
setembre i així CiU no entraria en una contradicció 
manifesta amb el que van aprovar, i continua llegint: 
" en la que s’acordava la creació d’una comissió en 
representació de tots els grups municipals i de 
l’Institut d’Estudis Catalans pel tal de confeccionar el 
reglament d’usos lingüístics de l'Ajuntament de Bar-
celona, a tal efecte es disposa la constitució immedi-
ata de la comissió esmentada amb la participació de 
tots els grups municipals i amb la supervisió de 
l’Institut d’Estudis Catalans per tal d’elaborar el re-
glament d’usos lingüístics de l'Ajuntament de Barce-
lona i que aquest pugui ser presentat com a projecte 
normatiu a la Comissió de Presidència Territori i 
Funció Pública per procedir-ne al tràmit i aprovació 
definitiva en un termini d’un any" i que en un any es 
faci i s’aprovi amb una majoria més que qualificada 
per tal de donar suport al que ha de ser el futur re-
glament d’usos lingüístics de l'Ajuntament de Barce-
lona, en ares a la coherència, la congruència i res-
pecte al que s’ha aprovat. 

Finalitza manifestant que si CiU decideix mantenir 
l’aprovació inicial d’aquest reglament, ERC li en do-
narà suport; i si CiU preveu retirar-la ERC li fa una 
oferta molt clara de proposició complint amb el que ja 
s’ha aprovat, delimitant la redacció del document, i 
que en ares d’una majoria sòlida seria la millor solu-
ció per tirar endavant el Reglament d’usos lingüístics. 

El Sr. Gomà informa que el seu grup vol expressar 
el seu convenciment que ha d’existir un Reglament 
d’usos lingüístics a l'Ajuntament de Barcelona, com 
ja ho han expressat altres vegades, perquè és un 
mandat de la llei de 1998 i que, a més, cal traduir i 
concretar, de manera reglamentària, els preceptes 
de la llei quan diu que el català és la llengua pròpia 
de l’administració local de Catalunya, i de l’Estatut 
del 2006, quan estableix que el català és la llengua 
d’ús normal i preferent de les administracions públi-
ques; a més, diu que l’Estatut fa un salt endavant 
molt important quan estableix no només el dret, sinó 
també el deure, de tots els ciutadans i ciutadanes de 
Catalunya de conèixer el català, amb el que significa 
d’equiparació no només dels drets sinó dels deures 
de tothom en relació a les dues llengües oficials 
d’aquest país. 

Creu que és important que quan fan un debat so-
bre aquestes qüestions es posi en valor el que s’ha 
avançat en el conjunt del país, i en la ciutat de Bar-

celona, i com la política lingüística de l'Ajuntament de 
Barcelona, impulsada des de l’equip de govern histò-
ricament amb l’acord del conjunt de forces polítiques 
que han protagonitzat una política de normalització 
lingüística, ha estat un factor que ha contribuït, ha fet 
i segueix fent una aportació molt important en aques-
ta normalització, en el dia a dia del conjunt de distric-
tes, de territoris, de barris de la ciutat. 

Afirma que, més enllà del que són els mandats ju-
rídics, avui hi ha reptes de caire social i sociològic i 
que l'Ajuntament s’ha de dotar dels instruments que 
li permetin i facin avançar en el català com a llengua 
de vertebració de la complexitat i de la diversitat 
lingüística que hi ha a Barcelona i que, per tant, el 
seu grup, des d’aquest punt de vista, creu que hi ha 
alguns paràmetres de fons que són molt importants 
per abordar un procés d’aquest tipus: cercar amb 
molt convenciment el màxim acord i unitat entre les 
forces polítiques que històricament han estat impul-
sores de processos de normalització lingüística; que 
aquest reglament ha d’expressar ambició des del 
punt de vista de la seva utilitat, per tant, que sigui 
una eina que permeti seguir avançant, que ha d’estar 
ben ajustat el que marca la Llei de normalització 
lingüística i l’Estatut d’Autonomia, que li sembla que 
a més hi ha un potencial per explotar molt important 
en el marc d’aquests dos instruments normatius que 
han estat aprovats majoritàriament, i que des del 
punt de vista ciutadà també s’ha de mirar que es 
generi el màxim consens, que hi hagi un coixí ciuta-
dà que permeti acompanyar aquesta nova etapa en 
el procés de normalització lingüística, amb el màxim 
de complicitats i situar aquesta qüestió al màxim de 
lluny possible del soroll mediàtic i del conflicte. 

Diu que, sobre aquestes bases, el seu grup valora 
la proposta de CiU, des del punt de vista del seu 
contingut, creu que és millorable en molts aspectes, 
que és ajustable, que des del punt de vista dels ter-
mes en els que s’expressa podrien mostrar acords 
en molts aspectes i alguns desacords que podrien 
ser susceptibles de millora i d’ajust en la normativa 
legal, però que, sobretot, vol subratllar el que van 
expressar en les seves al·legacions quant a la seva 
voluntat de situar el futur reglament d’usos lingüístics 
en el marc de la ponència conjunta i, per tant, del 
treball compartit i unitari del conjunt de les forces 
polítiques. Afirma que per al seu grup no és una 
qüestió només de procediment, sinó de fons, és a 
dir, una manera de fer que expressa un paràmetre 
substantiu i que és des d’aquest punt de vista que al 
seu grup li sembla que no és un bon procediment i 
que, per tant, no comparteix el que s’hagi portat a la 
Comissió de Presidència, de manera unilateral i a 
instància d’un sol grup polític la presentació d’un text 
a aprovació inicial. 

Finalitza dient que el seu grup, si es manté aques-
ta aprovació inicial, s’abstindrà, i si es va a un com-
promís d’una ponència conjunta li donarà el seu su-
port més convençut. 

El Sr. Martí confirma que, com deia la Sra. Cape-
lla, en el document per a l’aprovació definitiva del 
PAM es contempla la redacció del Reglament d’usos 
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lingüístics que, òbviament, es farà d’acord amb la llei 
i la jurisprudència, i que el seu grup creu que el millor 
mètode per arribar al desenvolupament i concreció 
d’un text d’aquest reglament seria la ponència con-
junta. Reafirma el que ha exposat el Sr. Ciurana 
respecte a què el PSC no comparteix en absolut el 
text de reglament que proposa CiU i, per tant, si CiU 
manté la votació el vot del PSC serà negatiu, i si 
retira aquesta proposició, el mes vinent, quan ERC 
presenti en aquesta Comissió una proposició en el 
sentit del que ha dit, el PSC li donaria suport de ma-
nera que un cop aprovat el PAM es pogués ja con-
cretar, en els termes que ha dit la Sra. Capella, la 
redacció d’aquest reglament d’usos lingüístics. 

El Sr. Ciurana respon a la Sra. Esteller que el te-
ma de la ponència conjunta és una esmena que ha 
presentat el grup d’ICV-EU i A i que serviria per 
complir allò que diu la llei de política lingüística, és a 
dir, que l'Ajuntament es doti d’unes normes d’ús lin-
güístic, tal i com estableix la disposició transitòria 
primera de la Llei de política lingüística del 98, que 
és legítim aspirar a un reglament d’ús lingüístic dife-
rent segons els partits i que, per això, hi ha els ins-
truments i espais de discussió per intentar arribar a 
un acord i intentar que el reglament surti escollit per 
unanimitat, cosa que seria la desitjable, encara que 
políticament ho veu complicat. Resumeix que el sen-
tit de la ponència conjunta, si és que hi és, és elabo-
rar el Reglament d’ús lingüístic tal i com estableix la 
llei de política lingüística de l’any 1998. 

A la Sra. Capella li diu que creu que portava un 
discurs preestablert obviant el que ell ha dit en la 
seva primera intervenció, ja que, afirma que no hi ha 
cap problema, sinó que li sembla totalment lògic i 
oportú que, a part dels grups municipals, a aquest 
treball conjunt s’hi puguin incorporar persones que 
poden aportar el seu coneixement, la seva ciència, la 
seva prudència, encara que creu que el desitjable és 
que una ponència conjunta estigui formada única-
ment i exclusivament pels grups municipals, i con-
templar la presència com a convidat permanent de 
l’Institut d’Estudis Catalans en una ponència d’aques-
tes característiques, estaria d’acord, encara que creu 
que a cadascú li toca el seu àmbit: polític, acadèmic 
o institucional. Respecte a la resolució de setembre 
del 2007, li recorda a la Sra. Capella que es dema-
nava que s’aprovés abans d’acabar l’any 2007 i en 
no complir-se aquestes condicions, CiU va conside-
rar que no es podia deixar passar més temps sense 
posar sobre la taula un text normatiu per intentar 
accelerar aquest procés i afirma que aquest és el 
sentit de la proposta que reitera està totalment dis-
posat a comptar amb l’Institut d’Estudis Catalans, i 
amb aquelles entitats que puguin aportar el seu co-
neixement, les seves observacions, etc. 

Quant a la intervenció del Sr. Gomà comenta que 
hi coincideix plenament, amb les quatre ambicions 
que el movien: voluntat de consens, que creu que és 
una prèvia de qualsevol política lingüística que es 
faci, ja que si no hi ha voluntat de consens, que no 
necessàriament vol dir acabar amb unanimitat, qual-
sevol política lingüística està condemnada al fracàs. 

Coincideix que ha d’estar ajustat a la llei de política 
lingüística del 1998, però que també s’ha de tenir 
present el text normatiu de l’Estatut del 2006 que, com 
ha dit el Sr. Gomà, fa un salt endavant molt important 
pel que fa a l’estatus del català. I també coincideix en 
què hi ha d’haver un coixí ciutadà, i tot allò que aquest 
reglament d’ús lingüístic prevegi ha de tenir el recol-
zament social necessari i imprescindible. 

Manifesta que CiU accepta l’esmena presentada 
per ICV-EU i A de constituir la ponència conjunta, 
incorporarien aquest text i les esmenes presentades 
com a documents inicials per aquesta ponència con-
junta per tal de poder avançar en l’horitzó de sis me-
sos, temps que creu suficient per elaborar-lo. Resu-
meix que el plantejament de CiU seria incorporar el 
text de CiU a la ponència conjunta que es pugui cre-
ar entre tots i a partir d’aquí iniciar un procés de dis-
cussió. 

El Sr. Vives intervé per fer un aclariment sobre la 
situació i explica que hi ha una proposició presenta-
da pel grup de CiU que és la d’aprovar inicialment el 
reglament i és la que s’està debatent en aquests 
moments; que, en segon lloc, hi ha tot un seguit de 
textos que fan referència o bé a posicionaments dels 
grups, o bé a propostes per alterar el que és el pro-
cés de debat d’aquests moments, i que de tot el que 
s’ha presentat n’hi ha un que el proposant indica com 
a possible moviment transaccional que seria accep-
tar una moció alternativa a la proposició, que propo-
sa ICV-EU i A, i diu que en cas que es vulgui crear 
una comissió conjunta per tal de redactar aquest 
reglament s’ha de retirar aquesta proposició i cal que 
el grup d’ICV-EU i A presenti en aquests moments 
una moció per tal de tirar endavant en aquesta co-
missió; i perquè això sigui així, cal un moviment previ 
que és votar l’apreciació de la urgència de la creació 
de la Comissió.  

Assenyala que, segons indica el secretari, la pro-
posta d’ICV-EU i A no es tracta d’una esmena sinó 
d’una proposta de moció sobre la creació d’una Co-
missió conjunta per a la redacció d’aquest reglament 
i que en cas que això sigui acceptat pel proposant, 
es passaria a la votació per apreciar la urgència de la 
presentació d’aquesta moció. Confirma que el Sr. 
Gomà està disposat a presentar ara aquesta moció. 

La Sra. Capella recorda que literalment ha dit que 
presentava una proposició alternativa al que deia el 
Sr. Ciurana. 

El Sr. Vives recorda a la Sra. Capella que si pre-
senten aquesta moció han de retirar la que han pre-
sentada perquè consumeix quota. 

La Sra. Esteller discrepa de com s’està portant el 
debat ja que creu que avui s’està sometent a votació 
la proposta de CiU i al llarg d’aquest procés s’han 
anat incorporant esmenes i creu que s’ha de votar la 
proposta i, en cas que hi hagi la proposta de fer una 
ponència conjunta, que es tramiti adequadament, 
amb els extrems per escrit dels objectius i previsions 
que té la ponència i, en tot cas, ja hi haurà una pro-
nunciació al respecte. 

El Sr. Martí reitera que en cap cas dóna suport a 
la proposta que presenta CiU, que tampoc dóna su-
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port a cap moció d’urgència al respecte aquí i ara. 
Que en tot cas, sí que estarien disposats a donar, en 
la propera sessió i en el tràmit ordinari de proposici-
ons, suport a una proposició que digui el que la Sra. 
Capella ha presentat, però no ara perquè creu que hi 
ha un foc creuat de proposicions i mocions que no 
porta enlloc i que no s’entén com diu la Sra. Esteller. 
Per tant, si CiU sotmet a votació i no retira la propo-
sició, el PSC votarà en contra, i si la retira i es pre-
senta una moció al respecte també es votarà en 
contra perquè no creu que hi hagi cap urgència. Re-
clama que es presentin les proposicions en temps, 
forma i redactat, que es negociarà entre els grups, i 
que es buscaran les majories i es tiraran endavant. 

El Sr. Gomà creu que hi ha dos escenaris, un el 
de l’aprovació inicial, aquí el seu grup s’abstindria pel 
motiu que ja ha explicat que la presentació a instàn-
cia de part i unilateral no és el model que el seu grup 
comparteix, i dos i en coherència amb l’aportació del 
seu grup d’explicitar la demanda de la ponència con-
junta, ofereix formalitzar-ho en forma de moció, de tal 
manera que es pugui sortir amb l’acord de la ponèn-
cia conjunta, però que si no hi ha majoria perquè 
surti, la seva disposició és seguir treballant de mane-
ra constructiva de tal manera que l’escenari de la 
ponència conjunta i d’acord amb el que han estat 
altres aportacions en aquesta sessió del grup d’ERC, 
es pugui reconstruir el consens davant aquest tema. 
Resumeix que la postura que fa és formalitzar, en 
forma de moció, la seva proposta per si això pot ser-
vir per tirar-ho endavant, que si no continuaran treba-
llant de manera constructiva. 

El Sr. Ciurana creu que entre tots s’han fet un em-
bolic, perquè de fet tots els grups coincideixen en 
què hi ha un mandat legislatiu, que s’ha de fer un 
reglament d’usos lingüístics; així com en què en 
aquesta mateixa Comissió es va aprovar una propos-
ta, el setembre del 2007, on s’establia que abans 
d’acabar el 2007 ja hi havia d’haver un text sobre la 
taula. Explica que com que ha passat un any i no 
està fet el Reglament, el seu grup pren aquesta inici-
ativa, i que d’acord amb el procediment establert, es 
fan aportacions al text que ha presentat CiU, una per 
escrit d’Iniciativa, i una altra, in voce, d’ERC, i que 
CiU expressa la seva disponibilitat a constituir una 
ponència conjunta al respecte. Assenyala que es pot 
fer malbé un tema sensible com aquest si es fa un 
embolic per qüestions procedimentals. Torna a mani-
festar la disponibilitat de CiU a acceptar qualsevol de 
les solucions que acabi amb la constitució d’una 
ponència conjunta i remarca que aquest és el sentit 
polític, que en un termini raonable, que CiU fixava en 
sis mesos i altres en un any, hi hagi un reglament 
d’ús lingüístic que doni satisfacció a les necessitats 
d’aquesta ciutat pel que fa a la llengua; i que aquest 
és el bé jurídic superior a protegir, més enllà dels 
camins político-administratius que se segueixin. 

El Sr. Vives pregunta al Sr. Ciurana com a propo-
sant si vol que es voti l’aprovació inicial d’aquest 
reglament.  

El Sr. Ciurana respon que si això ha de significar 
un inconvenient per a la constitució d’una ponència 

conjunta i si es preveu com a pas lògic i necessari, 
no ho posa a votació, ja que CiU no vol crear un 
conflicte formal on creu que l’important és el fons; i 
per tant ho retira si de la Comissió surt el compromís 
polític entre els grups de crear la ponència conjunta. 

El Sr. Vives recorda que l’acta recull el posiciona-
ment dels diversos grups referent a la voluntat de 
cadascú de tirar endavant aquest reglament i de la 
manera com es fa, que és la constitució d’una po-
nència conjunta que, de fet, és la constitució d’una 
comissió redactora d’aquest reglament. Insisteix que 
hi ha dues maneres de fer-ho, acollir-se a la proposta 
feta pel Sr. Gomà per tal de fer una moció que apro-
vés aquí i ara la creació d’aquesta ponència, i en 
aquest cas s’ha d’apreciar prèviament la seva urgèn-
cia, o bé s’espera a la propera sessió de la comissió 
per tal de crear-la. Pregunta al Sr. Gomà si vol for-
malment presentar aquesta moció de constitució o 
bé si s’espera a la propera sessió. 

El Sr. Gomà creu que seria incomprensible que 
ara formalitzi la moció, i encara que la majoria ha 
expressat el seu acord amb la constitució d’una co-
missió, però que en canvi ara es voti en contra. Afir-
ma que la seva proposta era en positiu, que si ha de 
servir per descabdellar jurídicament el tema, ho tira 
cap endavant sense cap afany de protagonisme, 
però que si no ha de servir per a això seria incom-
prensible sortir d’aquí amb el compromís polític de 
treballar conjuntament votant en contra d’una pro-
posta que, en tot cas, el que intenta és fer una apor-
tació; i que, per tant, si no ha de tirar endavant no té 
cap sentit que ara es presenti. 

El Sr. Vives diu que donat que el grup proposant, 
CiU, ha decidit retirar aquest punt de l’ordre del dia 
es passa a la discussió del següent punt de l’ordre 
del dia. 

Es retira. 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal PP: 
9. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: Instar al Govern Municipal a suspen-
dre totes les campanyes de publicitat institucional de 
l'Ajuntament de Barcelona, mantenint només aque-
lles que resultin indispensables per informar sobre 
serveis municipals, destinant aquests recursos a 
partides que tinguin com a objectiu pal·liar els efec-
tes de la crisi, fent extensiu aquest acord a les em-
preses municipals i organismes autònoms. 

El Sr. Mulleras explica que aquesta proposició va 
en la línia de les diferents mesures que el grup PP 
ha anat presentant tant en Consell Plenari com en 
altres Comissions, perquè creu que l’Administració 
municipal ha de donar exemple en temps de crisi 
econòmica. Diu que en aquest cas ho fan en el sentit 
de disminuir la despesa en publicitat municipal i lle-
geix la pregunta. Explica que la proposta fa referèn-
cia a la partida de publicitat dels pressupostos per a 
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l’any 2009 prevista per a l’Ajuntament en individual 
en 12.157.000 euros, un 15% més que la liquidació 
prevista pel 2008, que serà de 10.500.000 euros, 
que si se suma el de totes les empreses municipals, 
organismes autònoms i instituts municipals, la des-
pesa en aquest concepte supera els de vint milions 
d’euros. El PP creu que en circumstàncies de crisi 
l'Ajuntament ha de donar exemple d’austeritat i ha de 
disminuir aquestes despeses que moltes vegades, 
com s’ha vist en la campanya "Visc a Barcelona". 
Són campanyes que realment no donen cap tipus de 
servei al ciutadà. Entenen que sí que són indispen-
sables les campanyes d’informació i les que puguin 
ajudar a pal·liar els efectes de la crisi, però les que 
no donen cap tipus de valor afegit a la ciutat, 
s’haurien de paralitzar per poder destinar aquests 
recursos a altres despeses socials i poder pal·liar els 
efectes de la crisi a les famílies, comerciants, i peti-
tes i mitjanes empreses. 

La Sra. Recasens comenta que és coneguda la 
posició del seu grup en relació amb aquest tipus de 
despeses supèrflues; però que aquesta vegada ma-
nifesta l’abstenció del seu grup perquè s’està deba-
tent aquest tema des de fa temps i que des que ha 
començat la crisi tots els grups han estat presentant 
diverses propostes al voltant d’aquest tipus de qües-
tions; recorda que CiU anava més enllà i demanava 
reduccions de partides destinades a publicitat amb 
uns percentatges i imports concrets, i que per cohe-
rència, avui, el seu grup s’ha d’abstenir, primer, per-
què les seves propostes formaven part d’un paquet 
de 27 mesures més per fer front a situacions de crisi 
i, en segon lloc, perquè CiU en altres comissions ha 
donat suport a què, en aquest moments, on el co-
merç i les activitats econòmiques estan patint, es 
poguessin posar en marxa determinades campanyes 
de promoció econòmica, o d’imatge internacional, o 
de promoció internacional de la ciutat per tal de po-
tenciar el comerç i intentar reactivar l’economia de la 
ciutat. Afirma que hi ha comerços afectats per la 
crisi, per obres molt importants a la via pública, i en 
aquests moments sí que cal fer un esforç de promo-
ció important i reitera l’abstenció del seu grup davant 
aquesta proposició. 

La Sra. Capella expressa el vot contrari del seu 
grup perquè entén que el debat no és en seu de la 
Comissió de Presidència, sinó que s’haurà de produir 
demà en el debat de l’aprovació inicial dels pressu-
postos, on s’han de discutir les partides destinades, 
o no, a publicitat. Manifesta que, en tot cas, el seu 
grup creu que la publicitat institucional ve definida a 
la llei, és necessària, i ve a complir unes finalitats 
molt determinades. Que coincideix amb la Sra. Re-
casens, que en moments de situació de crisi econò-
mica l'Ajuntament ha de tenir un paper actiu per 
promocionar determinats aspectes que afecten a les 
empreses i al comerç de la ciutat. Que ERC conside-
ra que ara no toca fer aquesta proposició, de caire 
populista, en el sentit de suspendre totes les campa-
nyes. Assenyala que no és coherent suspendre radi-
calment una campanya iniciada, pressupostada i 
amb gran part de la despesa generada, ni coherent 

pel que fa a la utilització òptima dels recursos. Que 
es pot discutir si són idònies, òptimes, si van ben 
dirigides, si estan dins o no de la llei, però que un 
cop iniciada una campanya no té cap sentit demanar 
una suspensió, sinó potser el redreçament o redirec-
ció perquè es pot entendre que no està ajustada a 
les finalitats que preveu la llei. Confirma el seu vot en 
contra. 

El Sr. Cardelús explica que les campanyes publici-
tàries institucionals que fa l'Ajuntament de Barcelona 
es regeixen per un acord que es va prendre arran 
d’una proposició d’ERC en la sessió d’aquesta Co-
missió de 18 de juny, on s’acorda: "dotar de contin-
gut social a la campanya de publicitat institucional 
Visc a Barcelona". Afirma que això és el que s’està 
fent ara, i que ara el grup del PP demana que se 
suspenguin. Li diu al Sr. Mulleras que les campanyes 
previstes durant els propers tres mesos van en la 
línia de pal·liar, d’alguna manera, els efectes de la 
crisi. Informa que hi ha prevista una campanya de 
promoció econòmica de la ciutat, tal com deia la Sra. 
Recasens, de serveis adreçats als aturats, explicant i 
incentivant el programa d’ocupació de nous aturats 
de Barcelona Activa; una altra explicant el servei 
adreçat a aquells que volen millorar la seva feina, en 
un programa d’activitats destinada a millorar 
l’orientació professional de les persones que malau-
radament poden quedar-se sense feina; una altra, 
adreçada al comerç, als emprenedors i a les PIME, 
també a través de Barcelona Activa. Diu que potser 
la novetat és que hi ha tant consens al voltant de què 
això és absolutament necessari, que creu que per 
primera vegada alguna d’aquestes campanyes va 
vinculada a la Fira de Barcelona, universitats i cen-
tres de recerca, Districte 22@, Consorci de turisme i 
totes les escoles de negoci de la ciutat; que, per tant, 
hi ha un consens general a la ciutat de què, en mo-
ments de crisi és important invertir recursos en 
campanyes que permetin la gent sortir de la crisi. 
Afegeix que també està prevista, que s’ha anunciat 
aquests dies, una campanya en els eixos comerci-
als de la ciutat de Barcelona per incentivar el petit 
comerç de la ciutat, que també inclou els mercats 
municipals –peça important i cabdal de la política 
comercial del govern municipal–; també la de promo-
ció de Barcelona en altres ciutats com Madrid, Valèn-
cia i Saragossa, que també és imprescindible perquè 
altres ciutadans vegin a Barcelona com un lloc on s’hi 
pot invertir, treballar o fer turisme; i després afegeix que 
hi ha prevista la campanya de Nadal i que respon a 
l’interès de donar a conèixer l’ampliació de serveis 
d’autobusos, de línies de metro, de recollida d’arbres 
de Nadal, etc, és a dir tot el vinculat als serveis públics 
que es posen en marxa durant la campanya de Nadal. 
Afirma que totes aquestes campanyes són absoluta-
ment indispensables i que per això es fan. 

El Sr. Mulleras diu que en ares del consens i, te-
nint en compte que el seu grup entén algunes de les 
argumentacions que s’han exposat, incorporaria en 
la seva proposició, quan diu indispensables per in-
formar sobre serveis municipals, "i de promoció eco-
nòmica de la ciutat". Explica que el que demana el 
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seu grup és que es paralitzin totes aquelles campa-
nyes que no aportin cap valor afegit ni la ciutat, ni als 
ciutadans, com va ser el "Visc a Barcelona", no el 
que comenta el Sr. Cardelús que encara no es co-
neix, sinó el que es coneix, que ha costat molts di-
ners i no aporta res a la ciutat. Per aquest motiu diu 
que acolliria aquesta esmena en ares a buscar un 
consens amb les altres forces polítiques. Segueix 
dient que encara que és evident que ara no és el 
debat del pressupost, sí que s’està parlant de núme-
ros i que en el pressupost de l’any 2009 s’incorpora 
un 15% més respecte al que està previst liquidar 
aquest any i, en canvi, es parla de congelar despe-
ses supèrflues. Creu que aquests recursos es podri-
en destinar per exemple a ajuts a menjadors on no-
més hi ha destinats quatre milions d’euros. Afirma 
que el PP també ha presentat un paquet molt ampli 
de mesures anticrisi; que aquesta és una de les me-
sures i que evidentment aquí no les poden portar 
totes de cop i en porten d’altres a altres comissions; 
que en situacions de crisi com la d’ara, la ciutadania 
espera missatges i respostes des de l’Administració 
pública; que aquests missatges han de ser també 
d’austeritat perquè així s’ajudarà a crear un clima de 
respecte cap a l'Ajuntament; que no són mesures 
populistes sinó que són missatges que s’han de do-
nar a la ciutadania i que el PP creu que és del tot 
necessari. Finalitza dient que incorpora l’esmena 
formulada i posa aquesta proposició a votació. 

La Sra. Recasens explica que no vol entrar ara en 
un joc d’esmenes perquè, el fet d’incorporar-la tam-
poc farà aprovar ara la proposta perquè no té la ma-
joria suficient, i, perquè CiU emmarca aquest debat 
dintre d’un paquet més gran de mesures, concreta-
ment 28, com austeritat en la despesa, simplificació 
de tràmits administratius de cara a les empreses, 
més licitació d’obra pública, etc. Creu que, pel mo-
ment econòmic que s’està vivint, per coherència i 
solidaritat, no s’ha d’anar fent més proclames al vol-
tant de determinades qüestions, de missatges per 
donar a la ciutadania, sinó que s’han d’executar els 
acords presos que, recorda, ja hi ha mesures apro-
vades en aquest camí, com que s’ha de crear una 
comissió assessora per la publicitat institucional. 
Reclama al govern que posi en marxa aquests orga-
nismes que han estat democràticament aprovats en 
comissions i demana no entrar en el regateig d’es-
menes puntuals per aprovar propostes individuals, 
sinó que s’emmarqui tot en una cojuntura com la que 
s’està vivint i confirma que CiU es manté en 
l’abstenció.  

La Sra. Capella comenta que l’esmena que els 
proposa el Sr. Mulleras no canvia el contingut de la 
proposició; que ERC ja s’ha pronunciat al respecte; 
que el Sr. Cardelús ha recordat la proposició que va 
ser aprovada en aquesta mateixa Comissió a pro-
posta d’ERC i que el que s’ha de fer és dotar de con-
tingut a les campanyes, que algunes ja les tenen i 
altres han estat desviades o no han reflectit d’una 
forma molt clara el missatge. Afirma que aquesta és 
la funció que han de fer els grups de l’oposició i que 
el debat s’ha de produir en el debat de pressupostos 

i en la discussió de les partides, si són adequades 
dins del marc de la postura de cadascun dels grups 
municipals. 

El Sr. Cardelús expressa el vot en contra del go-
vern. 

El Sr. Martí expressa el vot contrari del PSC, el Sr. 
Gomà expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la Sra. 
Recasens expressa l'abstenció de CIU, el Sr. Mulle-
ras expressa el vot favorable del PP i la Sra. Capella 
expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
10. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda dissenyar i desplegar la xarxa sense 
fils municipals de tal manera que compleixi els re-
queriments d'una xarxa oberta. És a dir, aquella que 
fa pública la seva estructura, garantint que tothom i 
en tot moment pugui conèixer el seu funcionament, 
utilitzar-la, estudiar-la i millorar-la. 

El Sr. Vives informa que aquesta proposició té una 
transacció. 

La Sra. Capella diu que ERC ha presentat per es-
crit la modificació, fruit de la transacció realitzada 
amb el Sr. García-Bragado i llegeix la proposició que 
s’ha repartit a l’inici d’aquesta sessió. Confirma que 
el govern municipal ha estat desenvolupant dos pro-
jectes en els que les comunicacions sense fils hi és 
present; un és la xarxa corporativa, que és tancada 
per als serveis corporatius, que vol dir seguretat, 
trànsit, etc.; i, l’altra, és la xarxa que permetrà l’accés 
a la ciutadania en 500 espais municipals, que es va 
presentar com a mesura de govern i que ho projecta 
fins a finals del 2010 d’una forma progressiva. Tot i 
això, ERC creu que les condicions per accedir a 
aquest servei són molt restrictives, tant a nivell 
d’espai com a nivell d’horaris, ja que només s’hi pot 
accedir des de determinats equipaments municipals i 
dins dels seus horaris, tal i com va expressar el propi 
tinent d’alcalde en el Consell Plenari municipal, i 
posa exemples. Afegeix que per a ERC aquest ser-
vei resulta insuficient i defensen que el ciutadà hagi 
de poder accedir a internet des de qualsevol punt de 
la ciutat i a qualsevol hora; que són conscients de les 
limitacions, de les traves legals, però que s’ha 
d’intentar remoure tots aquells obstacles que impe-
deixen aquest accés lliure a internet. Tot i això, ERC 
insta al govern municipal a trobar la fórmula escaient 
per donar els plens serveis a la ciutadania i, com a 
primer pas, comenta que és en aquest sentit que 
ERC fa aquesta proposta perquè considera que és la 
forma més òptima per poder minimitzar el risc de 
patir l’anomenada fractura digital i explica que la 
modificació de la proposició va en aquest sentit, en 
l’obtenció del suport del govern municipal, que és 
qui, en definitiva, ha de dur a terme i executar aquest 
servei i, per tant, qui, d’alguna manera, ha de vetllar 
per donar compliment el mandat polític que pot que-
dar aprovat en aquesta sessió. 

El Sr. Ciurana expressa el suport del seu grup al 
text, tot i que creu que la transacció presentada 
aquest matí complica les coses pel fet de treure-li 
concreció i significa tornar a fer un estudi sobre el 
conjunt de xarxes sense fils existents a la ciutat. 
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Creu que des del 2004, quan es va impulsar una 
xarxa sense fils, fins al 2008, hi ha hagut marge sufi-
cient com per fer un seguiment de la xarxa sense fils 
que s’ha anat implantat a la ciutat. Entén que si un 
ajuntament vol implantar una xarxa sense fils 
d’aquestes característiques s’ha de donar d’alta 
d’operador i recorda que hi ha dos textos previs, un, 
és una proposició presentada per CiU i aprovada a la 
Comissió de Promoció Econòmica del juliol del 2007, 
on es diu textualment "redactar un pla de desplega-
ment i implantació a internet sense fils a la ciutat", i 
diu que algú deu haver estat redactant aquest pla, i 
segueix llegint "que s’ampliessin les proves en llocs 
estratègics de la ciutat per avaluar les necessitats 
reals d’aquests serveis, desenvolupar el desplega-
ment d’un servei continu d’internet inalàmbric amb 
prestacions limitades d’abast, cobertura etc. en llocs 
públics de la ciutat"; i, el segon, el presentat al Con-
sell Plenari de juny de 2008 pel Sr. García-Bragado, 
on es redueix la cobertura a 500 punts de la ciutat, 
tal com a dit la Sra. Capella, per la qual cosa creu 
que això hauria d’estar més que estudiat. Aclareix 
que dóna suport a aquesta iniciativa perquè entén 
que Barcelona ja hi va tard i el que interessa és que 
el tema surti endavant, que aviat es pugui disposar i 
gaudir d’una xarxa oberta a la ciutadania i que s’eviti 
la fractura digital ocasionada per qüestions econòmi-
ques, d’horaris, de residència o d’altres que es po-
den donar en una ciutat i torna a estimular al govern 
a que treballi amb mentalitat de xarxa oberta. 

La Sra. Esteller recorda que tant en aquesta Co-
missió com en Consell Plenari s’ha debatut la neces-
sitat d’estendre la xarxa sense fils; que va ser en 
l’anterior mandat que el Sr. Olivella va presentar tots 
els seus projectes, però que no es van acabar de 
materialitzar amb la rapidesa, la celeritat, ni el calen-
dari que tenien establert; que van haver problemes, 
però que el PP entén que no es pot continuar estudi-
ant ara quins són els nivells de conjunt de xarxa sen-
se fils que hi ha a la ciutat de Barcelona, que ja hau-
ria d’estar fet, i creu que hauria d’haver ja un 
diagnòstic clar i actual de Barcelona, per saber qui-
nes són les xarxes que hi ha i de quina manera es 
poden estendre amb eficàcia. Manifesta que el PP 
està d’acord en desplegar la xarxa sense fils, però 
pregunta qui ha de ser l’operador, perquè creu seria 
bo fer-ho amb un operador no només municipal sinó 
amb aquell que pugui garantir la màxima extensió 
amb el temps més breu possible i el menor cost, ja 
que, explica que, alguns operadors ja estan operant 
en molts altres àmbits de Catalunya i de la resta 
d’Espanya amb gran eficàcia i celeritat. Expressa el 
vot a favor del PP entenent que ja s’està fent. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot a favor del 
govern perquè considera que és una proposició que 
encerta plenament el problema que hi ha. Recorda 
que quan es parla d’una xarxa sense fils s’està par-
lant d’una xarxa que també s’anomena wifi, que es 
caracteritza per ser un freqüència no regulada, que 
no requereix cap títol, una freqüència que és un bé 
de domini públic, un domini molt atractiu per qualse-
vol tipus de xarxa, per tant, afirma que sí que es 

procedent fer un estudi de la xarxa perquè és molt 
dinàmica. 

Segueix dient que, com ha explicat la Sra. Cape-
lla, l'Ajuntament té dues iniciatives en aquest àmbit 
concret, una, és una xarxa tancada de serveis corpo-
ratius i l’altra, és una xarxa que el govern municipal 
anomena oberta, en el sentit que, pot estar en de-
terminats emplaçaments. Explica que donar-se d’alta 
com a operador no té cap problema, que de fet l'A-
juntament és operador –l’IMI, està en el registre 
d’operadors, igual que el 22@, que posa fibra fosca 
a disposició dels operadors de telecomunicacions–; 
que no és cap novetat, que el problema és que hi ha 
de haver un model de negoci al darrera d’aquesta 
activitat i, per tant, el gran problema legal és que no 
es pot subvencionar; que el que s’ha d’estudiar és 
l’accés gratuït a internet; que la Comissió del mercat 
de telecomunicacions, on hi estan representades les 
diferents ideologies, i la llei de telecomunicacions, 
estableix que les telecomunicacions es presten en 
règim de competència i, per tant, no tolera que es 
donin gratuïtament; que l'Ajuntament, el que fa és 
declarar que dintre dels seus centres municipals el 
règim és d’autoprestació, i, per això, la gent que va a 
un centre municipal entra dintre de l’àmbit de cober-
tura de l’ajuntament per prestar els seus serveis. 
Afirma que des d’aquest punt de vista, s’està anant 
sobre segur en aquesta qüestió. 

Segueix explicant que la iniciativa municipal, tant 
la tancada com l’oberta, aprofita les freqüències no 
regulades i sense fils de la xarxa wifi i que, per tant, 
s’entra en relació amb tota mena d’iniciatives particu-
lars que aprofiten les mateixes freqüències no regu-
lades i fa palès que aquí sí que apareix un àmbit i un 
món que encara no s’ha desenvolupat i on, creu que 
encertadament, planteja ERC la seva iniciativa. In-
forma que l'Ajuntament ja ha tingut reunions per par-
lar amb els diferents promotors de xarxes wifi, des 
d’empresaris que volen establir xarxes wifi a la ciutat 
de Barcelona, amb un model de negoci al darrera; 
com amb promotors de xarxa wifi, de caràcter ciuta-
dà, cooperatiu, en el qual es planteja directament 
com accés gratuït; que l'Ajuntament està parlant amb 
tots dos i que el compromís que tenen, i des d’aquest 
punt de vista aquesta proposició el reforça, és parlar 
amb ells per tal que sigui possible la cooperació tec-
nològica, és a dir, que les prescripcions tecnològi-
ques de les xarxes que pivotaran sobre tecnologies 
diferents siguin conegudes i, d’alguna manera, inten-
tar evitar les incompatibilitats. 

Informa que el punt delicat, que també anirà a una 
Comissió, és que qualsevol xarxa sense fils, ja sigui 
de promotor empresarial i per tant amb un model de 
negoci al darrera, o de promotor de caràcter més 
cooperatiu i més ciutadà, etc., igual que el corporatiu 
municipal requerirà la utilització del mobiliari urbà per 
col·locar les antenes i remarca que aquí és on està un 
dels quid de la qüestió, quan arribi el moment 
d’estudiar el desplegament d’aquestes xarxes sense 
fils, i a partir d’aquí, efectivament s’entrarà en una 
dinàmica i en un sistema de relació que, des del punt 
de vista municipal, l'Ajuntament s’haurà de posicionar. 
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Explica que dóna suport a aquesta iniciativa en el 
sentit de conèixer aquesta realitat, analitzar-la tecno-
lògicament per evitar incompatibilitats que creïn 
compartiments estancs en un àmbit no regulat, i per 
això l'Ajuntament ha d’estar en bones relacions amb 
tot el sistema i veure quin és el millor mecanisme per 
fomentar els elements més dinàmics i, des del punt 
de vista ciutadà, més prospectius i interessants.  

Afirma que la participació ciutadana i el seu accés 
a les tecnologies de la informació és un dels objec-
tius de les polítiques municipals en matèria de tecno-
logies i el com es plasma en la xarxa sense fils, 
d’acord amb la normativa vigent, és en el que cal 
treballar. Remarca que l'Ajuntament no està al darre-
ra sinó al davant de tot; que no hi ha experiències 
d’èxit, que a Estats Units en tanquen més que 
n’obren, de les xarxes sense fils ciutadanes, que 
moltes vegades són intents voluntaristes que no 
aguanten el pes del dia a dia de la gestió d’una xarxa 
molt complicada. Diu que és molt prudent a l’hora de 
situar les iniciatives de l'Ajuntament de Barcelona en 
un hipotètic rànquing, però tampoc tolera que se situï 
la ciutat, des de fora i amb ignorància, com s’ha fet 
en aquesta sessió. Torna a afirmar que l'Ajuntament 
està al cas de tots els exemples i que no hi ha cap 
que hagi tingut èxit dintre d’aquest àmbit i que el que 
s’està fent a Barcelona és molt seriós i important i 
que si s’aconsegueix realment vincular amb iniciati-
ves de caràcter privat o ciutadà, s’haurà encertat 
encara més. 

La Sra. Capella agraeix el vot favorable de tots els 
grups; afirma que el Sr. García-Bragado ha fet una 
bona exposició. Comenta que no voldria fer afirmaci-
ons del calibre de que ja hi ha estudis fets, ja que les 
xarxes i les noves tecnologies són dinàmiques i que, 
per aquest motiu, ERC formula la necessitat de fer 
un estudi; perquè, a més, s’ha de complir el marc 
legal, evitant que s’ompli la ciutat d’antenes, que s’ha 
de ser conscient i, per tant, cal elaborar estudis 
d’impacte previs. Quant a què la proposició és genè-
rica, confirma que és un mandat polític genèric que 
és la funció d’una proposició a proposta d’un grup de 
l’oposició que no pot contenir un mandat taxatiu, 
exprés i determinat del que ha d’executar el govern; 
insisteix en què el govern ha de governar i és a qui li 
toca articular el sistema de com es pot desenvolupar, 
més enllà del que va presentar en la mesura de go-
vern i en el sentit de la petició d’ERC, evitar la fractu-
ra digital, intentar que tothom pugui tenir un accés, 
que sigui accés gratuït amb les condicions i dins dels 
paràmetres de la lliure competència, que com bé 
s’ha explicat no poden ser subvencionades. Remar-
ca que és un debat continu, obert, canviant i vigent 
en tot moment ja que la tecnologia se supera cada 
dia i s’ha d’estar sempre pendent de quina és la nova 
realitat que s’ha d’abordar. 

El Sr. Ciurana diu que el Sr. García-Bragado és 
prudent quant a la qualificació del rànquing de Barce-
lona, però no ho és pel que fa a les desqualificacions 
i li informa que el que s’està tancant als Estats Units 
són les xarxes municipals, no les ciutadanes. Obser-
va que el model sobre el qual s’ha de treballar, que 

creu que també és el model en què està pensant el 
govern, és un model de xarxa oberta amb participa-
ció no només de l’administració sinó també d’entitats, 
d’institucions, d’empreses, de ciutadans; i que això ja 
està inventat i posa com a referent Osona i com a 
exemple la New American Foundation. Demana al 
Sr. García-Bragado que no desqualifiqui les coses 
perquè sí, que si diu que es va tard és perquè entén 
que Barcelona ha de liderar aquests processos i no 
s’ha de conformar a anar-hi anant. Respecte el tema 
de les antenes està d’acord amb què és complex 
però fa palès que hi ha alternatives al mobiliari urbà i 
que algun dels grups que està treballant en implantar 
una xarxa wifi a la ciutat de Barcelona tenen alterna-
tives al mobiliari urbà i creu que s’ha de tenir la men-
talitat de que aquesta xarxa no l’ha de controlar l'A-
juntament, que en tot cas ha d’ajudar a què es creï. 

La Sra. Esteller observa que, naturalment, no es 
poden tenir estudis del 2005, però que suposava que 
quan es va presentar la mesura de govern ja es tenia 
un anàlisi de ciutat per veure les potencialitats, les 
xarxes i com es pot operar en aquest sentit, ja què, 
afirma, és fonamental que la xarxa estigui oberta, 
com sempre ha mantingut el PP; que, efectivament, 
hi ha un marc normatiu dificultós i recorda que sobre 
l’any 2005 la Comissió Nacional de les noves tecno-
logies va frenar els projectes. Que el seu grup creu 
que és fonamental que la xarxa oberta estigui supor-
tada sobre les xarxes que estan fent els operadors 
privats i no creuen que l'Ajuntament l’hagi de fer 
paral·lelament, que l'Ajuntament ha de treballar con-
juntament per donar suport o acollir-se a aquestes 
xarxes, que a més tenen bons projectes i un desple-
gament bastant viable. Explica que el seu grup s’ha 
reunit amb alguns d’aquests operadors, que els han 
informat que s’estan reunint amb el govern i suposa 
que el govern ha d’avaluar els seus projectes i veure 
quins són útils. Precisa que la xarxa oberta ha 
d’estar en col·laboració amb tots aquests operadors 
privats i no crear una xarxa oberta únicament muni-
cipal i que és aquí on s’ha d’arribar a un acord a 
l’hora de garantir el màxim desplegament en el 
temps més breu possible i evitar els altres problemes 
que hi ha a l’hora de la implantació. 

El Sr. García-Bragado aclareix que hi ha experi-
ències molt interessants, de les quals l'Ajuntament té 
informació de primera mà, i està al cas i vol conèixer 
millor i que el compromís que té el govern és que els 
enginyers que dissenyen la xarxa municipal i els que 
han dissenyat l’altra xarxa parlin, es reuneixin, i vegin 
quins elements de complementarietat hi ha per evitar 
coses que en el futur poguessin impedir radicalment 
la col·laboració. Puntualitza, respecte a les experièn-
cies que hi ha, com la que ha dit el Sr. Ciurana, que 
no són traslladables a una ciutat com Barcelona en 
aquest moment i per tant no són comparables. Que 
la iniciativa que té l'Ajuntament de crear aquesta 
xarxa, en les condicions que ha expressat, és abso-
lutament pionera i líder en aquesta qüestió sense 
invadir el problema del dret a la concurrència. Afe-
geix, que l'Ajuntament, en aquests moments, no es 
planteja crear una xarxa oberta que signifiqui xarxa 
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oberta d’accés gratuït des del carrer, sinó que la 
xarxa oberta a què es refereix, i que així es va inter-
pretar en la mesura de govern, és que el pla de cre-
ació d’aquesta xarxa oberta sense fils, es pot crear 
immediatament i sense restriccions en les depen-
dències municipals, entenent aquestes en el sentit 
ample, mentre que no es pot fer fora, que a fora es 
pot ajudar als particulars i a la xarxa ciutadana que 
vulguin entrar en aquesta iniciativa, i que l’esperit del 
govern és de comunicació. Afirma que realment el 
desplegament de la xarxa és la part més complicada 
perquè les seves alternatives estan subjectes a unes 
condicions tals que no permeten assegurar el servei 
en plenitud de condicions perquè en definitiva el gran 
què d’una xarxa d’aquestes és que assumeixes 
compromisos amb l’usuari i per tant li has de donar 
un estàndard; que des d’aquest punt de vista tan-
quen totes, les públiques perquè no tenen 
l’emparament legal i les privades perquè el model de 
negoci que tenen al darrera no el suporten; que fun-
cionen, per exemple, les que estan en universitats, 
pagades per la universitat i, per tant, a l’abast. Expli-
ca que el govern confia en tirar endavant el concurs 
per fer les xarxes en els centres municipals i allà 
aprendre a gestionar una xarxa i compartir 
l’experiència amb tota mena d’entitats. Reafirma que 
amb aquesta iniciativa, que l'Ajuntament de Barcelo-
na està propiciant, està sent líder absolut i el govern 
està molt satisfet amb aquesta iniciativa. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, el Sr. Gomà expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Ciurana expressa el vot favorable 
de CIU, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del 
PP i la Sra. Capella expressa el vot favorable d'ERC. 
S'aprova amb el redactat següent: 

La Comissió de Presidència, Territori i Funció Pú-
blica acorda estudiar el conjunt de xarxes sense fils 
existents a la ciutat per tal d'analitzar la possibilitat 
de crear una xarxa municipal amb l'objectiu de fo-
mentar la participació ciutadana i el seu accés a les 
tecnologies de la informació i la comunicació (TIC), 
complint la normativa vigent. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
11. Instar al Govern Municipal a rebutjar el Mani-

fest del Correllengua 2008 i no donar cap tipus de 
suport i institucional ni econòmic a aquesta iniciativa. 

La Sra. Esteller explica que presenta aquest prec 
atès el Manifest del Correllengua de l’any 2008 que 
incorpora nous elements amb els quals l'Ajuntament 
de Barcelona no hi pot estar d’acord i no li pot donar 
suport ni institucional, ni econòmic. El seu grup creu 
que en el manifest hi ha una proclama independen-
tista, i que, això, desborda el que va ser inicialment 
la creació del Correllengua. Diu que, a més, aquesta 
situació s’agreuja perquè en l’anterior consell plenari 
del districte de Gràcia, de 30 de setembre, es va 
aprovar a iniciativa del grup socialista una proposició 

on es va donar suport a aquest manifest. Per tant, el 
PP insta al govern a què rebutgi el manifest en 
aquesta Comissió i que no li doni cap tipus de suport 
institucional ni econòmic, diu que desconeix si el 
govern li ha donat suport econòmic perquè encara no 
han estat respostes les seves preguntes al respecte 
i, en aquest sentit, estan oberts a que es respongui 
en aquest moment. 

El Sr. Martí informa que el govern i l'Ajuntament 
en general no acostuma a rebutjar manifestos, sinó a 
donar-los suport o no; que a dia d’avui no hi ha cap 
suport per part del govern a aquest manifest, ni cap 
adhesió i que una altra cosa és que els ciutadans, en 
ús de la seva llibertat d’expressió, mentre no es con-
culquin els principis constitucionals, vulguin fer ús de 
l’espai públic de la ciutat al que hi tenen tot el dret 
igual que qualsevol altre ciutadà o ciutadana malgrat 
el que digui no sigui del gust del govern municipal; i 
que, per tant, només es contempla la possibilitat que 
a petició de les entitats que donen suport a aquest 
manifest es vulgui tenir presència a la ciutat de Bar-
celona seguint les condicions que totes les entitats 
poden fer en aquesta ciutat sigui quin sigui el seu 
punt de vista sobre el govern municipal o sobre qual-
sevol altra consideració, sempre que no atemptin 
contra els principis constitucionals. 

La Sra. Esteller pregunta en qualitat de què actua 
el seu grup en el districte de Gràcia; ja que el porta-
veu del PSC a Gràcia va donar suport explícit a 
aquest manifest en el Consell de Districte i suposa 
que el govern actua en tots els seus àmbits. Recorda 
que va ser a instància del PSC de Gràcia que es va 
presentar el suport institucional a aquest manifest en 
el que es proclama la independència i es fa un 
al·legat a la llibertat dels Països Catalans i que, per 
tant, el PP creu que s’ha d’aprofitar aquesta Comis-
sió per rebutjar el seu contingut. Que si no tingués 
cap tipus de caràcter o suport institucional, vol saber 
exactament en quins termes li donen suport. Torna a 
demanar el rebuig al manifest i el compromís de no 
donar cap tipus de suport econòmic ni institucional. 

El Sr. Martí informa que les precisions respecte el 
Districte de Gràcia les farà el Sr. Espriu. Recorda a 
la Sra. Esteller que si vol que l'Ajuntament es posici-
oni entorn d’un tema hauria de presentar una propo-
sició, seguint les formes i les normes, discutir-la i 
votar-la, però que ara s’ha contestat el prec que ha 
demanat. 

El Sr. Espriu explica que com la Sra. Esteller fa 
esment d’un acord del Districte de Gràcia, que va ser 
una proposició al Consell Plenari de districte, li lle-
geix literalment el que diu: "donar suport al Corre-
llengua 2008 com a element social a favor de la ple-
na normalització de l’ús de la llengua..."; i puntualitza 
que des de fa molt temps es dóna suport al Corre-
llengua, a la normalització de la llengua catalana, 
que en cap moment ni es parla ni s’ha intervingut en 
el tema del manifest, sinó que el que es diu és que hi 
ha un col·lectiu de gent que treballa per la normalit-
zació del català, de la seva cultura i de les seves 
tradicions i es treballa amb ells per aquesta normalit-
zació i que això és el que diu el text, que és donar 
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suport a la normalització de la llengua. Indica que 
van ser molt curosos en aquest sentit, sabent que hi 
havia posicions del manifest que podien no compartir 
com a govern i que per tant no les van assumir, no-
més el compromís per a la normalització de la llen-
gua. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
12. Perquè el govern municipal no ha impulsat en-

cara la Comissió d'Empara al si del Consell de Ciu-
tat, tal i com apareix en l'article 32 de les Normes 
Reguladores de la Participació Ciutadana de l'Ajun-
tament de Barcelona, gairebé 6 anys després de la 
seva aprovació? 

El Sr. Forn llegeix la pregunta, remarca que és un 
tema important perquè recorda que aquesta Comis-
sió d’Empara és on es pot adreçar qualsevol ciutadà 
o entitat que hagi vist vulnerats els seus drets reco-
llits en aquestes normes reguladores aprovades fa 6 
anys. També pregunta per què en el document de 
mesura de govern sobre el Consell de Ciutat es pre-
veu que, d’aquesta comissió, també en formaran part 
la Síndica de Greuges de Barcelona, i el Consell 
Econòmic i Social, quan això no ho preveu l’article 32 
de les Normes Reguladores de la Participació Ciuta-
dana. 

El Sr. Martí creu que no li correspon donar justifi-
cacions del perquè la Comissió d’Empara no s’ha 
creat en els últims sis anys; que no s’ha fet perquè 
les condicions en les que es desenvolupava el Con-
sell de Ciutat no semblava que fossin les més ade-
quades; que, com ha dit el Sr. Forn, s’han incorporat 
dos organismes en aquest nou full de ruta, perquè 
l’art. 32 de les normes reguladores diu qui ha de 
formar part de la Comissió, però no impedeix que hi 
puguin formar-ne part altres persones. Diu que, en 
tot cas, es tindrà oportunitat de discutir si això és a 
títol d’observador, o de suport, que semblava que la 
coordinació mínima amb altres òrgans vinculats a les 
garantia de drets, tenia sentit; que si es considera un 
problema, no hi ha cap problema per modificar-ho o 
canviar-ho, que la proposta del govern és en ares de 
la funcionalitat d’aquesta Comissió. 

El Sr. Forn constata que en sis anys, qualsevol 
persona que havia estat desemparada quant als 
seus drets reconeguts en aquest reglament no ha 
tingut un organisme al qual recórrer. Afirma que quan 
no es fa una cosa hi ha conseqüències, i reitera que 
està molt bé fer reglaments i normes però que s’han 
de complir, i que sis anys és temps suficient encara 
que són menys dels 10 en què no hi ha reglament 
d’usos del català, però que el govern no està exone-
rat de complir el que s’ha aprovat. 

El Sr. Martí indica que no se sent exonerat; dema-
na excuses públicament; es fa totalment responsable 
de l’actuació de tots els regidors de participació ciu-
tadana des de fa sis anys; i fa pública contrició a tal 
efecte. 

Es dóna per tractada. 

13. Quines són les activitats concretes desenvolu-
pades per la política d'agermanaments per enfortir 
els vincles i fomentar l'intercanvi d'experiències amb 
les ciutats que mantenen una relació bilateral amb 
Barcelona en els darrers anys? 

El Sr. Ciurana llegeix la pregunta. 
El Sr. Cardelús observa que la pregunta és molt 

concreta, però que la resposta és extensíssima per-
què la relació que es manté amb aquestes ciutats és 
ingent des del punt de vista municipal i creu que 
seria convenient que en alguna propera sessió es 
faci un informe de tot el que s’està fent. Explica que 
hi ha 22 agermanaments, el primer és de l’any 1963, 
amb Montpellier, i l’últim és del 2006 amb Dubai. 
Adverteix que, d’una banda, hi ha agermanaments, 
que és el que pregunta el Sr. Ciurana, i, d’altra ban-
da, hi ha convenis de col·laboració, que en aquests 
moments són uns 25. Aclareix que el concepte 
d’agermanamens, en determinades ciutats és un 
component molt important, però en altres no ho és, i 
que, de fet, amb els anys, s’ha anat produint un canvi 
en el sentit que abans d’agermanar-se es treballi 
conjuntament uns anys i, si aquesta relació va fructi-
ficant, es passa a un agermanament més estable. 
Que les activitats són moltes i dóna exemples i de-
talls de les celebrades el darrer any, explica que 
també participen en la Comissió que té la Generalitat 
de Catalunya per a aquests temes; que es fan as-
sessoraments tècnics amb regularitat amb moltes 
d’aquestes ciutats i des de molts departaments mu-
nicipals, així com intercanvis d’experiències. 

El Sr. Ciurana comenta que celebrarà que es faci 
un informe, suggereix que es podria fer una memòria 
anual de les gestions dels agermanaments ja que té 
la sensació que els agermanaments poden obeir 
més a temes cojunturals que no pas a un cert movi-
ment de fons i comenta que li agradaria que hi ha-
gués algun criteri establert, que es pot acordar con-
juntament, per saber quines són les ciutats amb les 
quals Barcelona ha d’aspirar a agermanar-se i que 
per això feia la pregunta. Se suma a l’oferiment fet 
pel Sr. Cardelús i espera que abans d’acabar l’any 
es pugui fer una presentació, ja sigui en forma de 
compareixença o en forma de memòria remesa als 
grups, de les activitats dels agermanaments i dels 
convenis de col·laboració amb les diferents ciutats. 

El Sr. Cardelús confirma que hi ha ciutats que es 
beneficien de Barcelona i viceversa, i que el motiu 
pel qual Barcelona fa un agermanament ha anat 
canviant amb els anys; que en el cas de Montpellier 
es manté per molts motius, també per un tema 
d’unitat cultural que es té amb aquesta zona; però 
que és veritat que més recentment, els convenis de 
col·laboració s’han vinculat més en ciutats on el go-
vern municipal pensa que Barcelona ha de tenir una 
presència i posa com a exemples: Singapur, Guang-
zhou, Chicago, Montreal. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
14. Quines mesures ha pres o té previst prendre el 

Govern Municipal per resoldre els conflictes amb els 
treballadors municipals? 
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El Sr. Mulleras llegeix la pegunta i explica que des 
de fa una temporada s’està veient com diversos 
col·lectius de treballadors municipals van fent pale-
ses les seves reivindicacions i els seus conflictes, i 
recorda que el passat dia 19 de juny, va haver una 
manifestació de bombers, guàrdia urbana i altres 
funcionaris sobre la falta d’acord del conveni 
col·lectiu, que el 23 de setembre, bombers i guàrdia 
urbana es van tornar a manifestar per demanar millo-
res salarials i de condicions de treball, i que el 17 
d’octubre els bombers, guàrdia urbana i altres funci-
onaris tornen a manifestar-se a favor d’un conveni 
col·lectiu i d’un increment salarial digne. Explica que 
hi ha diverses protestes sindicals pels processos de 
selecció de personal, de promoció, la manca de ne-
gociació amb el govern municipal i que el primer 
problema a resoldre és el dels treballadors munici-
pals, i segon el que genera de cara als ciutadans. 

El Sr. García-Bragado diu que aquesta pregunta 
només té una resposta que és la negociació, que en 
aquest moment es troba en dues situacions diferents 
que regularment han anat sortint en aquesta Comis-
sió, una és determinats conflictes històrics que el 
govern preveu que tindran solució en l’àmbit del con-
veni i d’altres conflictes que no existien abans però 
que en el moment que es denuncia el conveni i 
s’obre la plataforma reivindicativa per plantejar-lo 
apareixen. Creu que s’està en el punt normal del que 
són els conflictes, que és quan es manifesten les 
plataformes reivindicatives, que no s’ha trencat la 
negociació, que avança amb certa normalitat però 
que ara és el moment en què les parts fan els seus 
posicionaments de la manera mediàtica que conside-
ren més eficient. Explica que el procés, en termes 
generals, ha anat avançat d’una forma raonable, fins 
que en aquest moment hi ha dos aspectes que són 
els que s’estan identificant com els més complicats: 
l’increment retributiu i la jornada laboral. Que la pro-
posta retributiva que fa l'Ajuntament és coneguda, és 
la llei de pressupostos generals, més programes de 
millora i carrera professional, situant la proposta en 
un esforç econòmic al voltant de la inflació, és a dir 
l’objectiu municipal seria que en cap cas es perdés 
poder adquisitiu si es que es pot jugar amb aquesta 
qüestió; i les propostes sindicals són: una clàusula 
de revisió salarial i un increment del 4 % anual, és a 
dir una taula reivindicativa en matèria retributiva que 
queda clarament fora de les possibilitats municipals, 
però que s’està negociant; quant a la jornada laboral, 
per part municipal hi ha unes millores vinculades a la 
conciliació de la vida familiar i laboral i altres funcions 
vinculades a la prestació de servei i a canvis 
d’horaris determinats, i la proposta sindical és passar 
de 37,30 hores a 35 en el cas general i de passar de 
40 a 37,30 hores en el cas de col·lectius com la 
Guàrdia Urbana. Afirma que l’alternativa és negociar, 
apropar posicions, buscar fórmules intermèdies que 
permetin que tothom arribi al final del procés satisfet 
encara que no s’hagin complert el 100 % les seves 
expectatives. 

El Sr. Mulleras agraeix la informació, i diu que està 
d’acord en què són temes molt sensibles que s’han 

de negociar i arribar a acords, i en els que s’ha de 
ser especialment curosos, no només en aquest cas, 
quan l'Ajuntament actua com a patronal en la seva 
negociació amb els diversos col·lectius de treballa-
dors, sinó també en el sentit de servei públic que 
dóna l'Ajuntament i que d’alguna manera té reper-
cussió en el ciutadà, i espera, que en les dos ves-
sants, aquesta negociació vagi i acabi el millor pos-
sible per les dues parts. 

El Sr. García-Bragado afegeix un comentari quant 
a què coincideix exactament amb el que acaba de 
desitjar el Sr. Mulleras, tanmateix diu que en l’última 
manifestació que es va fer a les portes de l'Ajunta-
ment, es va donar una circumstància que fa reflexio-
nar, ja que van coincidir dues manifestacions a la 
plaça, una la dels obrers de la Nissan que tenen por 
de perdre el seu lloc de treball, i l’altra de treballa-
dors municipals que volen el 10% d’increment salari-
al. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
15. Quines de les competències transferides als 

districtes han estat retornades als serveis centrals de 
l'Ajuntament, les seves agències i instituts? 

La Sra. Capella llegeix la pregunta. 
El Sr. Martí informa, quant a competències trans-

ferides, que només n’hi ha hagut, a dia d’avui, al 
Consorci d’Educació, en què una part de les compe-
tències referides a la gestió i manteniment de les 
instal·lacions dels centres educatius que corresponia 
a l'Ajuntament van ser transferides al Consorci, pel 
procediment reglat i amb l’empara jurídica correspo-
nent. Afegeix que no n’hi ha cap altra; que el que hi 
ha és un procés de reflexió que abans s’ha explicat 
en el marc del Barcelona 2.0, que porta a veure quin 
és el millor funcionament d’alguna de les prestacions 
de serveis, i un cop s’hagi acabat de decidir, potser 
pot arribar a comportar canvis en les competències, 
però no forçosament, perquè de vegades qui prove-
eix la prestació de servei no vol dir que tingui la 
competència i, aquest, és el model que en principi es 
pensa que ha de regir. Que els districtes conserven 
les seves competències, la seva capacitat de decisió, 
d’orientar i d’emmarcar cap a on han d’anar les co-
ses, i que després poden proveir el servei de manera 
concentrada o desconcentrada. 

La Sra. Capella comenta que també hi ha un se-
gon procés que es va veure ahir a la Comissió de 
Cultura, respecte l’Institut d’Esports. Explica que 
ERC no està filosòficament en contra de la concen-
tració de la competència perquè de vegades compor-
ta eficiència, però que el que sí li sobta és el joc de 
paraules entre desconcentració i descentralització, 
que s’utilitza segons convé. Que es parla de proximi-
tat, de la necessitat de la presència als barris, i diu 
que ERC hi ha un punt en què perd el fil conductor 
del que realment s’està fent, si realment s’està par-
lant de descentralització i de proximitat o s’està par-
lant d’una altra cosa, que la pregunta anava en 
aquest sentit. Diu que, segurament, quan es pugui 
llegir el document del 2.0 hi trobarà resposta a algu-
na d’aquestes qüestions que ara s’està plantejant, 
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però expressa el seu desconcert en el sentit que no li 
quadra, que per un costat es recuperin competències 
des de la casa central, i després es parli de proximi-
tat o de serveis prestats directament des dels distric-
tes i dels propis barris. 

El Sr. Martí informa que en el cas de l’Institut Bar-
celona Esports, a dia d’avui, no s’ha produït cap can-
vi de competències, hi ha una reestructuració en la 
titularitat de la gestió d’alguns equipaments però no 
en el tema de les competències i altra cosa és el que 
expressa la Sra. Capella, que pot entendre en tant 
que donat que no participa directament del govern ni 
dels debats i les discussions que han fet, doncs de 
vegades el resultat final dels processos no és prou 
comprensible des de fora. Convida a què es faci la 
sessió que abans oferia el gerent municipal als grups 
municipals, a fons; a què es tingui el debat el dia que 
correspongui a partir d’aquesta discussió; i a partir 
d’aquí, espera arribar a punts d’acord sobre el que 
significa això en aquest proper model de gestió que 
afecta als districtes i als sectors amb l’objectiu de 
prestar un servei molt més adequat a cada un dels 
territoris i molt més pensat en la proximitat. 

Es dóna per tractada. 
16. Té intenció l'Ajuntament de conservar la seva 

actual participació majoritària a les empreses Serveis 
Funeraris de Barcelona, SA i Cementiris de Barcelo-
na, SA. 

La Sra. Capella comenta que és una pregunta fruit 
dels moviments d’última hora que hi ha hagut i la 
llegeix. 

El Sr. Martí respon que sí, que els moviments que 
hi ha hagut és que el 49 % de les accions d’aquestes 
societats en mans del sector privat han canviat de 
titular, que el grup MEMORA estava participat per 
unes determinades empreses i actualment ha passat 
a estar participat per una altra empresa. Que aquest 
és un dels temes que va a la Comissió d’Hisenda i 

Pressupostos de demà; i que aquests moviments 
han estat tutelats per l'Ajuntament perquè es mantin-
guin les garanties i la solvència dels compradors. Pel 
que fa al 51 % de capital municipal afirma que no hi 
hagut cap canvi, ni tampoc cap voluntat de no con-
servar l’actual participació. 

La Sra. Capella manifesta que al seu grup li preo-
cuparia que en algun moment el govern pogués tenir 
la necessitat o la voluntat d’acabar privatitzant tots 
els serveis funeraris, i reduir la seva participació ma-
joritària i, a canvi, poder incrementar la que té a Ce-
mentiris de Barcelona, perquè es considera que el 
servei de cementiris és l’únic de tots dos que pot 
considerar-se realment un servei públic. Manifesta 
que a ERC no és la fórmula amb la que estaria 
d’acord. 

El Sr. Martí manifesta que al govern tampoc li 
agrada un altre escenari, que es troba perfectament 
còmode tenint la majoria, però que, com sap la Sra. 
Capella, és una qüestió sobre la que hi ha una bata-
lla legal i que l'Ajuntament de Barcelona, lògicament, 
haurà d’acatar les resolucions judicials que s’adoptin. 
Espera que el resultat d’aquestes demandes s’orienti 
cap el que l'Ajuntament vol, però que és una espasa 
de Damòcles que existeix. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
f) Seguiment i control mitjans de comunicació 
 
f.1) Precs 
f.2) Preguntes 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les tretze hores i trenta 
minuts.

 
 

 
 
 
 
 
 
 

Comissió de Seguretat i Mobilitat 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 23 d'octubre de 
2008 i aprovada el dia 20 de novembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 23 d'octubre de 2008, s'hi reuneix la Co-
missió de Seguretat i Mobilitat, sota la presidència de 
la Ima. Sra. Emma Balseiro Carreiras. Hi assisteixen 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Assumpta Escarp i 
Gibert, Francesc Narváez i Pazos, Montserrat Sán-

chez i Yuste, Sara Jaurrieta i Guarner, Immaculada 
Moraleda i Pérez, Guillem Espriu i Avendaño, Rai-
mond Blasi i Navarro, Joaquim Forn i Chiariello, 
Eduard Freixedes i Plans, Francina Vila i Valls, Al-
berto Villagrasa Gil, Gloria Martín Vivas, Joaquim 
Mestre i Garrido i Ricard Martínez i Monteagudo, 
assistits pel secretari general de la Corporació, Sr. 
Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

 
S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts. 
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I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 

Del gerent municipal, de data 14 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte de les obres per a la 
centralització, substitució i renovació de les cruïlles 
semaforitzades a la ciutat de Barcelona, per als 
exercicis 2008-2010, i per un import d'1.950.000 
euros. 

 
2. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 

Del gerent municipal, de data 30 de setembre de 
2008, que adjudica a la societat Folk i Sanchez Con-
sultors, S.C.P. el contracte per a l'elaboració i la im-
plementació d'un model i d'un procediment de valo-
ració per al desenvolupament de les competències 
de tot el personal de la guàrdia urbana de Barcelona 
i del Servei de Prevenció, Extinció d'Incendis i Sal-
vament, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 102.162,60 euros. 

 
3. Districte de Ciutat Vella 

De la regidora del Districte de Ciutat Vella, de data 
10 d'octubre de 2008, que imposa al senyor Juan 
Luis Prieto Pedregal sanció de tancament provisional 
de l'activitat del local "Bar Mariachi" ubicat al carrer 
Còdols, 14 baixos, per un període de dos mesos. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
1. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió sobre 
l'estat del cos de bombers de Barcelona. 

La Sra. Escarp anuncia que ha sol·licitat la pre-
sència del cap de Bombers i el gerent de l'Àrea de 
Prevenció, Seguretat i Mobilitat, Srs. Pedreny i Dal-
mau, a fi de respondre la demanda de compareixen-
ça del Grup de CiU. 

Tot seguit, i abans de la intervenció del Sr. Pe-
dreny, situa el marc general dels objectius recollits 
en el PAM i en l'actualització del Pla director de 
Bombers, que respon a la idea d'interacció continua-
da entre la Divisió de protecció civil i Prevenció i la 
Divisió d'Operacions. Recorda que darrerament 
s'han viscut canvis legislatius importants, entre els 
quals destaca el Codi tècnic d'edificació, la Llei d'In-
cendis aprovada recentment pel Parlament de Cata-
lunya, o el canvi de marc legal de protecció contra 

incendis a la mateixa Ordenança municipal. Igual-
ment, s'ha atribuït un paper important a Protecció 
civil en els espais urbans on s'hi fan actes multitudi-
naris. Destaca els nous riscos inherents als canvis 
tecnològics o físics de la ciutat com ara les noves 
terminals de viatgers al port, o les transformacions 
de grans espais industrials o de les zones d'oci. 
També es revisen els diversos Plans d'emergència, i 
la col·laboració amb la Generalitat per a l'execució 
de plans d'emergència conjunts com ara el d'emer-
gència per risc químic. 

Un dels altres objectius és potenciar els canvis or-
ganitzatius per millorar la qualitat del servei de Bom-
bers, el nombre dels quals va ser de 16.000 sortides 
durant el 2007 que, tal i com es recull en la Carta de 
serveis, estan obligats a arribar abans de deu minuts 
des de l'avís, i que s'ha acomplert en el 90 % de 
casos, i que es redueix a cinc minuts de mitjana en 
els serveis urgents. Continuant amb els aspectes de 
qualitat del servei, remarca que es treballa en l'objec-
tiu que la nova llei actualment en tramitació inclogui 
també els bombers de Barcelona a fi de millorar al-
guns dels sistemes d'organització actuals. 

Conclou destacant com a aspecte rellevant la ges-
tió metropolitana en els àmbits de la seguretat, de 
manera que duu a terme una tasca conjunta amb 
bombers de la Generalitat per coordinar les interven-
cions que abracen més enllà del límit del municipi de 
Barcelona, amb l'establiment de canals de comuni-
cació conjunta en la xarxa de comunicació i de res-
cat, la realització de simulacres de comunicació i 
intervenció a la zona de Collserola, la incorporació 
de bombers de la Generalitat a les pràctiques que es 
duen a terme al port de Barcelona, o poder accedir a 
les pràctiques de promoció interna d'ambdós cossos. 

Tot seguit, dóna la paraula al director Servei de 
Prevenció, Extinció d'Incendis i Salvament perquè es 
refereixi al desenvolupament de l'estat de les inver-
sions, recursos humans i dels objectius professio-
nals. 

El Sr. Pedreny, director del Servei de Prevenció, 
Extinció d'Incendis i Salvament, observa que el mo-
ment actual és d'implantació de propostes organitza-
tives, recollides totes en l'esborrany del Pla director, i 
que plantegen un canvi de model organitzatiu en el 
marc de referència legal actual i acollir-se al que 
estableix la nova Llei de Bombers de la Generalitat, 
amb la qual cosa la creació de nous llocs de treball 
possibilitaria adaptar l'esquema funcional de Bom-
bers a la realitat. Això, permetrà la creació de llocs 
de treball com ara el de Cap de Parc, que ha de do-
nar continuïtat a la gestió dels parcs que ara com ara 
no és possible per causa dels torns, atès que l'es-
quema horari estableix torns de vint-i-quatre hores 
que no tornen a operar fins al cinquè dia després del 
torn, de manera que la continuïtat horitzontal de ges-
tió del parc no està garantida per cap figura.  

Arran de l'entrada en vigor de la nova llei també es 
planteja una distribució diferent de parcs en el territo-
ri i del comandament de les intervencions, de mane-
ra que amb els nivells superiors dels comandaments 
operatius s'abastessin totes les zones. Es modifica el 
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plantejament d'un parc per districte, de manera que 
ara es promou la idea dels parcs autosuficients, que 
puguin abastar zones íntegres de Barcelona però 
amb els recursos propis. Una vegada executada la 
reforma organitzativa també es contempla la implan-
tació de criteris de valoració sistemàtica i continuada 
del servei de manera que es pugui adaptar en funció 
de les possibles incidències que vagin sorgint. 

Actualment es treballa conjuntament amb la Gene-
ralitat per garantir que el redactat de la nova llei s'a-
dapti a les necessitats de Bombers, de la mateixa 
manera que s'adapta l'organització a la seva entrada 
en vigor. 

Quant a actuacions concretes, hi ha la consolida-
ció de la integració de Protecció civil i Prevenció en 
el cos de Bombers; també la de l'estructura de co-
mandaments, que a escala operativa es volen reduir 
i optimitzar al màxim els nivells operatius superiors; 
establir un dimensionat concret de la plantilla que ha 
de permetre la implantació de la xarxa de sis parcs, 
tenint en compte que cadascun dels parcs ha de ser 
autosuficient per cobrir les emergències fins a nivell 
3 –incendi en habitatge– en la seva zona. Igualment, 
es continua amb la renovació tecnològica i de la flota 
de vehicles; es potencia la sala conjunta, de manera 
que un dels projectes més importants que estan en 
marxa és el canvi de protocol de coordinació, amb un 
sistema d'informació anomenat Micelium, que intenta 
incorporar en un entorn geogràfic totes les dades 
necessàries per a la gestió de les intervencions, de 
manera que, tot el que ara està dispers en aplicaci-
ons separades com ara les bases de dades de les 
empreses de risc de la ciutat, les de les activitats, les 
dels cens entre altres, serà accessible conjuntament 
en una sola base cartogràfica, cosa que optimitzarà 
el procés de gestió de l'emergència. Finalment, des-
taca l'actualització del compromís dels bombers de 
Barcelona amb la ciutadania mitjançant la posada al 
dia de la carta de serveis. 

El Sr. Blasi agraeix les explicacions del Sr. Pe-
dreny i vol destacar que, des del grup de CiU, es 
manté plena confiança amb el cos de Bombers, en la 
mateixa línia que la ciutadania, tal i com es demostra 
amb els resultats de l'Omnibus. Una altra cosa és, 
però, saber quina és la percepció des de dins del 
mateix cos de Bombers, atès que la immensa majo-
ria de membres no està satisfeta i, per tant, és evi-
dent que alguna cosa no funciona, i que esperen 
esbrinar una vegada concloses les negociacions de 
conveni actuals; i, en aquest sentit, es pregunta de 
quina manera s'ha aconseguit unir quatre sindicats i 
una plataforma en una mateixa coordinadora a fi de 
reivindicar aspectes de conveni i, sobretot, del dia a 
dia del funcionament del cos de Bombers. 

Apunta que, en la seva opinió, hi ha manca de 
previsió, de planificació, de manteniment, d'inversió 
adequada, i que també convé replantejar el funcio-
nament de la sala conjunta. Es felicita, tanmateix, 
que des de totes la parts hi hagi la voluntat de canvi-
ar el model. 

Tot seguit, es refereix a aspectes com ara l'acord 
de mínims, signat el 2007, a fi de garantir una planti-

lla mínima a Barcelona i que sembla que no s'ha 
complert en gran part, i afegeix que hauria volgut que 
el Sr. Pedreny hagués donat la xifra d'efectius del 
cos. Aquest pacte de mínims va establir un mínim de 
101 bombers per torn de vint-i-quatre hores, seguit 
de tres dies de descans, les vacances d'estiu, més 
quatre dies de descans en el període d'hivern, i 
aquests paràmetres no s'han complert. 

Es refereix també a aspectes com la promoció, 
que emmarca la reivindicació actual que ateny les 
categories del catàleg de llocs de treball de Bombers 
de Barcelona, que demanen l'equiparació amb les 
categories dels altres cossos de bombers, atès que 
el de la ciutat és un referent a escala de l'Estat i, fins 
i tot, internacional. Aquesta equiparació de grups 
hauria de permetre la mobilitat entre els diferents 
cossos, sobretot tenint en compte el gran nombre 
d'aspirants a les places. Això suposa una incongru-
ència quant a la formació dels bombers de Barcelo-
na, que s'equipara a la de tots els cossos i que s'im-
parteix amb recursos compartits. 

Observa que en tot el plantejament no s'han men-
cionat en cap moment el servei de sanitaris de bom-
bers, cosa que els fa creure que no es contemplen 
en l'organigrama i que es prioritza l'actuació del cos 
d'emergències de la Generalitat en les actuacions, 
precisament per la manca de renovació d'aquest 
servei per part de Bombers de Barcelona que, d'altra 
banda, és essencial en els serveis i que està molt 
habituat a treballar amb Bombers de Barcelona. 

Per acabar, pregunta per la situació dels equips 
subaquàtics del cos i per la del parc mòbil de vehi-
cles d'urgència i de trasllat, molt obsolets i defectuo-
sos segons sembla. També pregunta per l'estat de la 
resta d'elements, com ara els navegadors GPS i les 
bases cartogràfiques entre altres; i si és cert que 
molts parcs no disposen d'un pla d'emergència propi. 

Considera, per tant, que l'equip de govern hauria 
de donar mostres de creure novament en el cos de 
bombers que, a més, ha estat una referència impor-
tant. 

El Sr. Villagrasa vol fer un reconeixement, d'entra-
da, a la tasca de Bombers de Barcelona, que són un 
orgull per a la ciutadania i també ho haurien de ser 
per a aquest Ajuntament, cosa que no es demostra 
amb la gestió que en fan i que ha aconseguit el que 
semblava impossible: que quatre sindicats i una pla-
taforma s'unissin per reivindicar un seguit d'aspectes 
en el conveni que no se circumscriuen als aspectes 
econòmics, sinó a les garanties d'higiene, de segure-
tat o d'horaris és a dir, aspectes de millora de les 
condicions de treball; igualment, també reivindiquen 
ser reconeguts en el nou projecte de llei de bombers 
que elabora la Generalitat. 

Amb aquest estat de coses, remarca que el des-
contentament entre els membres del cos de bombers 
és evident, i el resultat és que un nombre significatiu 
de bombers passa a altres cossos mitjançant convo-
catòries d'oposicions o interadministratives. Resulta 
evident que ha fracassat l'aplicació de l'antic pla di-
rector, i entén que l'únic responsable és el govern 
municipal que, després de molt de temps, reconeix 
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que ja no serveix i n'elabora un de nou. Observa que 
un pla director és bàsic per planificar les necessitats 
d'un servei a fi de millorar-lo i, en aquest cas, es fan 
coses a l'inrevés, primer es construeixen nous equi-
paments de bombers i, a posteriori, s'elabora del pla. 

Igualment, aquest pla director ha de ser bàsic per 
millorar les condicions laborals dels bombers i de 
servei al ciutadà, cosa que no es materialitza perquè 
falten mitjans materials i humans i dubta, fins i tot, 
que s'acompleixi la ràtio de bombers per cada mil 
habitants. 

Conclou, per tant, que l'Ajuntament té la respon-
sabilitat important de millorar les condicions laborals 
dels bombers i equiparar-les a les de bombers de la 
Generalitat a fi d'evitar un èxode als altres cossos; i 
l'obligació de presentar el Pla director per saber ex-
actament quines necessitats materials i humanes 
calen a la ciutat per garantir un bon servei. 

El Sr. Martínez qualifica el cos de bombers com 
una de les icones de la ciutat, i demana que amb la 
col·laboració de tots s'asseguri que ho continuï sent. 
Entén que la cultura de les emergències varia en 
funció dels avanços tecnològics i dels sistemes d'or-
ganització humana, que evolucionen i canvien amb 
el temps i, això, vol dir que els plans directors que 
han de marcar aquestes línies-guia han de ser prou 
genèrics per poder treballar a llarg termini, però tam-
bé prou flexibles per incorporar les modificacions que 
calen al llarg del temps. Entén que el cos de bom-
bers s'ha regit amb algun tipus de directrius més que 
les contingudes en el Pla director del 1996 durant tot 
aquest temps, i, per tant, demana informació sobre 
els plans parcials que s'han executat en aquest perí-
ode, dels quals només coneixen el d'equipaments.  

Conclou, doncs, que cal un pla director i posar 
damunt la taula tots aquells elements que han estat 
motiu de reflexió, com ara el pla d'equipaments o el 
d'instal·lacions, a fi d'acarar el futur per continuar 
mantenint els bombers com a icona de la ciutat. 

El Sr. Dalmau, gerent de Prevenció, Seguretat i 
Mobilitat, respon les intervencions anteriors, i repas-
sa breument les quatre línies directrius del Pla de 
bombers que està en marxa des de 2006, i que es 
refereixen a la inversió, personal, formació i model, 
que també contempla l'actualització del Pla director 
de bombers. Així doncs, en el pla de la inversió des 
del 2006, i amb previsió a 2011, la xifra és de 
16.280.000 euros, dels quals l'Ajuntament n'aporta 
14.963.000 i l'Autoritat Portuària 1.617.000 euros. 
Precisa que el cos de bombers de Barcelona es re-
geix per la Llei de bases de Règim local del 1985, 
mentre que bombers de la Generalitat es regeix per 
la Llei 5/1994, de 4 de maig, de regulació dels ser-
veis de Prevenció i Extinció d'incendis i Salvament 
de Catalunya. La plantilla és de 731 efectius, que 
treballen un total de 1.728 hores, és a dir, quaranta 
hores setmanals. Pel que fa a la formació, a banda 
de les 350 hores que fa l'Institut d'estudis de segure-
tat, es fa una formació interna de 520 hores en as-
pectes específics i de foc urbà, a banda de 500 ho-
res de pràctiques durant el primer any de servei. Un 
altre aspecte que fa referència a l'àmbit de personal 

és el rejoveniment de la plantilla, de manera que es 
va iniciar amb promocions de 15 efectius, per anar 
incrementant-los a 30, fins a les promocions actuals, 
que són de 45 persones i que reben de mitjana mil 
sol·licituds, i que enguany han arribat pràcticament a 
les mil nou-centes, en les quals un percentatge apro-
ximat del 50% era de persones provinents de bom-
bers de la Generalitat contractats temporalment. 
Igualment, destaca que el perfil dels bombers en 
ambdues administracions i en la majoria de cossos 
de l'Estat ha anat canviant, de manera que s'ha pas-
sat del personal preparat en oficis, a un percentatge 
important de diplomats i titulats universitaris, i en el 
cas concret de Barcelona, de molta gent que viu fora 
de la ciutat i fins i tot de l'àrea metropolitana. 

Una altra línia és la promoció vertical, que no era 
possible amb la llei de bases del 85 atès que impo-
sava un topall en aquesta mena de promoció. Així 
doncs, s'ha demanat a la Generalitat que amb la 
nova Llei de bombers de Catalunya desaparegui 
aquest topall. Mentrestant, tal i com s'ha comunicat 
als sindicats, es farà la màxima adaptació possible a 
fi que, a la pràctica, els bombers puguin iniciar 
aquesta línia de promoció, de manera que l'any pas-
sat es van crear quatre places de suboficial, deu de 
sergent, deu de caporal i, enguany, està previst con-
vocar-ne set de sergent, vint-i-una de caporal i algu-
nes de suboficial. 

Quant a l'aspecte del personal sanitari, la seva 
presència en el lloc de la incidència competeix a la 
Generalitat, de manera que actualment s'incideix en 
la potenciació del servei d'emergències 112 i, també, 
es treballa amb el SEM per mirar de quina manera el 
servei sanitari de bombers s'hi integra. 

Tot seguit, el Sr. Pedreny vol puntualitzar determi-
nades qüestions, entre les quals l'acord de mínims a 
què s'ha referit el Sr. Blasi, que es va signar el juny 
de 2007, amb presència de la part social, i que esta-
blia un mínim de 101 persones de personal efectiu al 
municipi de Barcelona durant tota la jornada de ser-
vei i es va acordar no fer serveis extraordinaris, cosa 
que suposa, valorant les dades disponibles des del 
gener fins ara, que els incompliments d'aquest nom-
bre mínim d'efectius, en 274 dies, ha estat de 42 
dies. 

En l'àmbit de la formació, remarca que és el cos 
de bombers que més hores en dedica al personal de 
nou ingrés, molt per sobre de les mil hores, superant 
amb escreix les cinc-centes que s'estableixin en el 
decret de competències estatal. 

Concretant la situació dels equips subaquàtics, 
precisa que tots els efectius estan passant una revi-
sió mèdica exhaustiva obligatòria que els capacita 
per treballar, i les millores en aquest servei queden 
contemplades en la negociació del conveni. 

Quant al parc mòbil, informa que la mitjana d'edat 
dels vehicles és de 8,08 anys, i que segons la tipolo-
gia pot variar lleugerament, quedant en una mitjana 
de cinc anys i mig en vehicles com ara les autoesca-
les o vehicles de salvament. Admet que hi ha una 
grua que té disset anys d'antiguetat, però que passa 
totes les ITV preceptives cada any. De tota manera, 
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però, davant de qualsevol incidència s'estudia el cas 
concret i la seva resolució valorant tots els aspectes. 

Remarca que la cartografia està actualitzada, i s'hi 
afegeix l'aplicatiu d'actualització d'obres d'aquest 
ajuntament, de manera que en tot moment saben la 
situació de la zona on han d'actuar. Es contemplen 
tot un seguit de millores en la gestió de les emergèn-
cies que inclouen la instal·lació de GPS i de Pc Ta-
ble, o els corredors verds planificats a la xarxa de 
parcs. 

La sala conjunta no presenta incidències relle-
vants, i destaca que s'està duent a terme una com-
parativa entre la centraleta de recepció de trucades 
del carrer Provença, l'antic Cecop, i la sala conjunta i 
la millora qualitativa és evident. 

En referència a la inversió, al muntant de la qual 
s'ha referint el gerent, destaca que, entre altres co-
ses, ha servit per canviar l'aire condicionat del parc 
de l'Eixample, s'han fet vestidors nous per al perso-
nal femení i s'ha millorat el procés de manteniment 
interior de serveis sanitaris. 

Pel que fa concretament a la desinsectació de les 
instal·lacions, precisa que el porta l'Agència de Salut 
Pública i està regulada per procediment des de Pre-
venció de riscos laborals. 

La Sra. Escarp vol precisar que els canvis que es 
produeixen en els serveis d'emergència són, a banda 
de legislatius i físics, estructurals també en l'organit-
zació del servei d'emergències, cosa que recolza la 
necessitat d'un Pla director, en el qual ja s'està treba-
llant, que sigui adaptable. Pel que fa als serveis d'e-
mergències, la línia és anar cap al 112 i el fet que la 
Sala conjunta abasta un àmbit de gestió metropolita-
na implica canvis de models organitzatius. Entén, 
tanmateix, que la inclusió dels cossos de bombers 
locals, en aquest cas el de Barcelona, a l'empara de 
la Llei de bombers de Catalunya, ha de permetre 
eliminar els greuges comparatius entre els cossos. 

El Sr. Blasi fa seves les paraules del Sr. Martínez 
en qualificar d'icona ciutadana el cos de bombers, i 
la voluntat de tots ha de ser que ho continuï sent per 
a la qual cosa són imprescindibles unes bones con-
dicions de treball. 

Recorda que la darrera Llei de bombers de la Ge-
neralitat és del 1999, i en cinc anys de govern tripartit 
no se n'ha fet una altra, cosa que li fa dubtar de tanta 
voluntat de canvi com han expressat. 

Sense ànim d'entrar en polèmica pels greuges 
comparatius amb altres cossos de bombers de l'Es-
tat, es pregunta pel motiu per què els bombers de 
Barcelona fan quaranta hores setmanals quan la 
mitjana d'altres cossos és substancialment inferior. I 
aprofita per preguntar al Sr. Pedreny per què en oca-
sions no s'ha complert l'acord de mínims de 101 
persones de servei per torn, tot i que creu que resul-
ta evident que calen més efectius.  

Es refereix, tot seguit, als sanitaris i troba molt 
adequat que la competència passi a ser de la Gene-
ralitat, però es pregunta quina formació rebran els 
serveis d'emergència per tal que puguin dur a terme 
un protocol de col·laboració amb els altres cossos. 

Conclou la seva intervenció amb l'observació que 
ben aviat se celebrarà la fase més important de 
commemoració del 175è aniversari de bombers de 
Barcelona, i es pregunta en quina situació els trobarà 
i com evolucionarà. 

El Sr. Villagrasa insisteix en l'aspecte de les defi-
ciències laborals i reitera la demanda que s'intenti 
millorar aquesta situació en la negociació del conve-
ni; i pregunta quina seria la ràtio ideal de bombers de 
Barcelona; i per a quan està previst presentar el nou 
Pla director de bombers. 

El Sr. Martínez demana que el govern municipal 
sigui proactiu i que presenti el Pla director, sense 
que els grups polítics hagin de presentar una propo-
sició demanant-ho. 

La Sra. Escarp reitera el seu compromís de pre-
sentar el Pla director en aquesta comissió sense 
que, ara com ara, pugui donar una data fixa. 

Entén que el servei de bombers de Barcelona pot 
tenir mancances, que requereix una millora dels mo-
dels organitzatius; que ha d'assumir nous reptes i 
nous riscos, però entén que es fa una intervenció 
general per la qual s'ha d'apostar, però també cal 
parlar de la qualitat professional i la capacitat de 
resposta del servei en les seves actuacions, i, també, 
de la capacitat d'anàlisi crítica del cos de bombers. 

Atès que és conscient que algunes de les pregun-
tes que avui s'han formulat han quedat sense res-
posta, es compromet a donar-la per escrit. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
 
Al Plenari del Consell Municipal:  
2. Ratificar el decret de l'Alcaldia, de 29 de setem-

bre de 2008, que atorga als membres de la Guàrdia 
Urbana que figuren en la relació adjunta, la Medalla 
d’Honor al Mèrit, en la seva categoria d’argent, bron-
ze i plaques, per la realització de serveis rellevants 
i/o de contrastada eficàcia, produint la categoria 
d’argent els beneficis que s’estableixen a l’apartat 1 
de l’article 5è del Reglament d’honors i recompenses 
dels membres de la Guàrdia Urbana i del Servei de 
Prevenció d’Extinció d’Incendis i Salvament. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

3. Ratificar el decret de l'Alcaldia, de 29 de setem-
bre de 2008, que atorga a les persones i entitats 
alienes al Cos de la Guàrdia Urbana que figuren en 
les relacions adjuntes, la Medalla d’Honor al Mèrit en 
la categoria d’argent i plaques, respectivament, a títol 
honorífic, segons preveu la disposició addicional del 
Reglament d’honors i recompenses dels membres de 
la Guàrdia Urbana i del Servei de Prevenció d'Extin-
ció d’Incendis i Salvament, en reconeixement a les 
seves actuacions de dedicació i col·laboració envers 
la Guàrdia Urbana d’aquest municipi. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  
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4. Ratificar el decret de l'Alcaldia, de 7 d'octubre 
de 2008, que atorga la Medalla d'Honor al Mèrit en la 
categoria d'argent als membres del Servei de Pre-
venció d'Extinció d'Incendis i Salvament, que figuren 
a l'annex 1, per raó de la prestació de serveis durant 
35 anys de forma ininterrompuda, sense cap nota 
desfavorable en els seus expedients personals, i en 
aplicació de l'article 5.1 del Reglament d'Honors i 
Recompenses dels membres de la Guàrdia Urbana i 
del Servei de Prevenció d'Extinció d'Incendis i Sal-
vament aprovat pel Consell Plenari per acord de 17 
de setembre de 1976, produint els beneficis econò-
mics que s'estableixen en l'esmentat article. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
b) Propostes d'acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
5. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Instar al Consell d'Administració de l'Autoritat del 
Transport Metropolità a que l'estació prevista de la 
línia 9 "Campus Sud" passi a denominar-se "Camp 
Nou". 

El Sr. Forn presenta la proposició del seu Grup 
que se circumscriu en el debat obert per la denomi-
nació de les parades de la línia 9 de metro. Addueix 
que en aquesta línia hi ha tres parades molt properes 
al Camp Nou, i entenen que la que s'ha previst de-
nominar com a "Campus sud" tindria més sentit de-
nominar-la tal i com proposen atès que és un refe-
rent important de la ciutat a escala europea i 
mundial, i el camp del primer equip esportiu de Cata-
lunya. 

El Sr. Villagrasa avança el vot favorable del seu 
Grup i sol·licita una transaccional amb la denomina-
ció "Camp Nou - Campus sud". Observa que l'esport 
serveix per promocionar una ciutat –un clar exemple 
en són les olimpíades–, i és un element de cultura. 

El Sr. Martínez considera que la decisió de la de-
nominació d'una estació de metro requereix cura 
atès que acaba sent un referent permanent en la 
història de la ciutat, per la qual cosa entén que és 
necessària la intervenció de les comissions de No-
menclàtor de l'ATM, de l'Ajuntament de Barcelona, i 
dels veïns i veïnes agrupats en la plataforma de de-
bat urbanístic de la possible reconversió del Minies-
tadi del F. C. Barcelona entre altres. A tot això, cal 
sumar-hi que l'estació encara és inexistent i que no 
està ni programada. Apel·la, per tant, a la rigorositat i 

observa que hi ha prou temps per decidir el nom amb 
un ampli suport popular, tot i que, de ben segur, aca-
barà sent aquesta la denominació perquè no està 
exempta de lògica. 

La Sra. Escarp, després d'avançar el vot favorable 
del seu Grup, informa que al Consell de l'ATM van 
arribar diverses sol·licituds en la mateixa línia de la 
proposició, i es va decidir trametre-les a la comissió 
de nomenclàtor de l'ATM, on hi ha dos representants 
de l'Ajuntament, a fi d'analitzar-les.  

El Sr. Forn agraeix el suport dels grups a la pro-
posició, i aprofita per rebatre l'asseveració del Sr. 
Martínez sobre que l'estació no està ni programada, i 
el convida a consultar la web del Departament de 
Política Territorial i Obres Públiques a fi que compro-
vi que sí ho està. 

El Sr. Martínez es reafirma en què l'estació no es-
tà programada, i manifesta que no s'han posicionat a 
fi d'aclarir si la proposició és una demanda taxativa al 
Consell d'Administració de l'ATM o, simplement, un 
suggeriment. 

El Sr. Forn entén que en l'enunciat queda molt clar 
el que proposen. 

La Sra. Escarp expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot contrari d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
6. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Instar al Govern Municipal a: 1. Revisar els paràme-
tres constructius del carril bici del carrer Urgell i si 
s'escau, suspendre provisionalment el tram comprès 
entre els carrers Mallorca i València. 2. Garantir la 
suficiència de places d'aparcament i zones de càrre-
ga i descàrrega. 3. Garantir l'accessibilitat i proximitat 
dels contenidors d'escombraries, sense haver de 
creuar carrils bici per accedir-hi. 4. Obrir un període 
de consulta amb els veïns i comerciants afectats. 5. 
Vetllar per l'homogeneïtat de la senyalització horit-
zontal. 

El Sr. Villagrasa presenta la proposició que respon 
a la disconformitat amb el carril bici del carrer Urgell 
–que s'ha implantat sense consultar els veïns i els 
comerciants– expressada unànimement pels ciclis-
tes, vianants i veïns de la zona, atès que, a banda de 
manca de continuïtat per diversos motius, aquest 
carril posa en perill els alumnes d'un centre escolar 
del carrer Urgell; ha obligat a la supressió de places 
d'aparcament i de càrrega i descàrrega, cosa que 
perjudica bàsicament el comerç proper; les cruïlles 
són perilloses; i destaca alhora la complicació afegi-
da de les obres que s'iniciaran en breu per la cons-
trucció d'un dipòsit pluvial a la mateixa zona.  

El Sr. Freixedes avança el vot favorable a la pro-
posició, malgrat que no la comparteixen al cent per 
cent, atès que el seu grup presenta un prec referent 
al mateix assumpte i que lliga amb la resolució apro-
vada pel Consell de Districte de l'Eixample en el 
mateix sentit. 

Addueix que el seu grup ha manifestat en diverses 
ocasions les incongruències de plantejament i els 
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defectes de molts dels carrils bici de la ciutat que 
requereixen un replantejament general atès que 
generen conflictes entre dos modes de transport que 
caldria propiciar, anar a peu i en bicicleta, que hauri-
en de ser còmplices i que, contràriament, es conver-
teixen en antagonistes. 

La presidenta de la Comissió intervé per demanar 
al Sr. Freixedes si estaria disposat a debatre conjun-
tament amb aquesta proposició el prec del seu grup, 
a la qual cosa respon negativament el representant 
de CiU. 

El Sr. Martínez recorda que el carril bici d'Urgell 
forma part de la xarxa bàsica de la bicicleta, projec-
tada ja fa molts anys, i que el seu grup va requerir al 
govern municipal enllestir els carrils de connexió, el 
d'Urgell i Vilamarí entre altres, i no creu que sigui 
moment de qüestionar la ubicació d'aquest carril bici. 
Una altra qüestió és que una nova infraestructura al 
carrer Urgell genera problemàtiques no previstes 
amb antelació. Certament, el carril bici suposa un 
problema en el tram del carrer Urgell, entre els de 
València i Mallorca, però de tota manera vol suggerir 
alguns elements de canvi de redactat de la proposi-
ció a fi de votar-la afirmativament. Així doncs, consi-
dera incompatible el carril bici amb el garantiment de 
les places d'aparcament, tot i que això ho hauria de 
valorar un estudi de mobilitat; i sí que és indiscutible 
que cal garantir les actuacions de càrrega i descàr-
rega a fi de no afectar la intensa activitat comercial 
de la zona. Conclou, per tant, amb la proposta de 
suprimir de l'enunciat de la proposició la referència a 
les places d'aparcament.  

Quant a l'accessibilitat als contenidors d'escom-
braries sense haver de travessar el carril bici, entén 
que, malgrat els problemes de caràcter tècnic, hi deu 
haver alguna solució. 

Pel que fa a l'obertura d'un període de consulta, 
proposa que es posi en marxa un període d'avalua-
ció amb els agents socials implicats, entre els quals 
veïns i comerciants, òbviament, però també l'àmbit 
dels usuaris de la bicicleta. 

El Sr. Mestre significa que el seu grup no compar-
teix l'enunciat de la proposició, ni la intenció que 
entenen que la mou. Així doncs, el vot contrari se 
sustenta en què consideren una bona notícia que 
s'hagi posat en marxa el carril bici d'Urgell, que de-
mostra la voluntat d'aquest Ajuntament de fomentar 
l'ús de la bicicleta com a transport urbà sostenible i 
d'ampliar el nombre de quilòmetres de carril bici i la 
connexió de la xarxa. Està convençut que hi ha ele-
ments millorables, però consideren molt important la 
recuperació progressiva de l'espai públic per a les 
bicicletes en detriment dels altres vehicles, i que això 
no es faci a costa dels espais per als vianants. 

Conclou, doncs, que és positiu que aquest carril 
estigui a la calçada, al costat esquerre de la circula-
ció dels vehicles, i segregat per peces separadores. 

Addueix que la proposició va més enllà de resol-
dre els aspectes concrets que s'hi assenyalen i que 
qüestiona aspectes fonamentals del model implantat 
de l'ús d'un mitjà de transport sostenible, i alhora 

perquè la seva utilització, cada vegada més estesa, 
tendeixi a reduir l'ús del vehicle privat a la ciutat. 

El Sr. Narváez considera que aquesta proposició, 
més enllà de plantejar un seguit de demandes per 
solucionar aspectes problemàtics d'un carril bici, té el 
rerefons del posicionament del Grup Popular contra 
l'ús de la bicicleta a la ciutat; de manera que és evi-
dent que l'equip de govern no la pot recolzar ja que 
no és possible implantar un carril bici sense que res 
al voltant es mogui atès que l'espai que ocupa l'ha de 
cedir algú. 

Pel que fa la demanda d'un període de consulta 
ciutadana, recorda que la implantació del carril bici ja 
ha passat per un seguit d'elements de participació, 
entre els quals el Pacte per la mobilitat, la Comissió 
cívica de la bicicleta, i la discussió amb els mateixos 
grups polítics sobre el Pla d'Infraestructura de la 
bicicleta. 

Observa que les places d'aparcament que se su-
primeixen són pràcticament totes de zona blava; el 
recorregut del carril bici d'Urgell i la tecnologia apli-
cada el faran, amb tota probabilitat, el carril de refe-
rència de Barcelona i de moltes ciutats europees, 
entre altres coses perquè per primera vegada és fa 
un carril integral, que en cap moment deixa la circu-
lació de la bicicleta a expenses de la resta de la cir-
culació.  

Pel que fa concretament a la problemàtica d'a-
quest carril entre els carrers de València i de Mallor-
ca, manifesta que sempre han remarcat la provisio-
nalitat d'aquesta situació que es veurà afectada per 
l'inici de les obres del dipòsit pluvial; i, lògicament, 
caldrà buscar alternatives mentre durin les obres. 

El Sr. Villagrasa avança la possibilitat d'acceptar la 
proposta del Sr. Martínez d'eliminar del segon punt 
de l'enunciat "places d'aparcament" i, en el punt qua-
tre, canviaria "consulta" per "valoració dels agents 
afectats".  

Arran de les al·lusions al Sr. Narváez, remarca 
que és evident que el pitjor enemic de la bicicleta no 
és el Partit Popular, sinó el govern municipal perquè 
només cal veure com funciona el sistema del Bicing; 
la implantació del carril bici d'Urgell, amb el tram 
entre València i Mallorca que no deixa la mínima 
distància amb la porta d'un centre docent amb el 
consegüent perill que el pas de les bicicletes suposa 
per als escolars i els seus acompanyants. Igualment, 
els emplaça a revisar la ubicació del carril bici de la 
ronda de Sant Pau amb Marquès de Campo Sagra-
do, on hi ha una benzinera, on si hi ha un vehicle fent 
cua, la bicicleta amb prou feines pot passar i es veu 
obligada a anar per la calçada on circulen els vehicles 
de motor o per la vorera. També han suprimit àrees 
de càrrega i descàrrega sense proporcionar alternati-
ves, com tampoc no les han donades pel que fa a la 
ubicació dels contenidors de recollida de residus. 

Remarca que el seu grup no està en contra de l'ús 
de la bicicleta, sinó que demanen la revisió dels car-
rils, molts dels quals presenten deficiències flagrants; 
i insisteix que en cap moment no demanen la su-
pressió de carrils. 
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El Sr. Freixedes agraeix que, de facto, el tram de 
carril bici que passa per davant del centre escolar 
estigui suprimit, atès que en hores d'entrada i sortida 
hi ha agents de la guàrdia urbana que impedeixen el 
pas de les bicicletes per davant i les desvien, però de 
tota manera els demana que el suprimeixin totalment 
malgrat que sigui provisional.  

Està d'acord amb la intervenció darrera del Sr. Vi-
llagrasa i fa avinent que el seu grup ha denunciat en 
ocasions reiterades la situació i la problemàtica de 
molts carrils bici. 

Atès que s'aprova la proposició del Grup Popular, 
considera que caldria revisar els separadors de go-
ma entre el carril bici i la via de trànsit que no sembla 
el millor model, tenint en compte que el carril té dos 
sentits de circulació, perquè és molt fàcil enganxar-hi 
la roda, cosa que no passa, per exemple, amb el 
model emprat al districte 22@, al carrer Sancho de 
Ávila. 

El Sr. Martínez reitera, d'entrada, el vot favorable 
del seu Grup atès que el Grup Popular ha acceptat 
els elements que aportaven a la proposició. 

El Sr. Mestre insisteix que l'objectiu final d'aquesta 
proposició és eliminar el carril bici d'Urgell, tal i com 
succeeix amb moltes de les propostes que el Grup 
Popular presenta en referència a la bicicleta que 
acabarien per fer inviable el seu ús. 

Conclou, però, que la transacció que ha plantejat 
el grup d'ERC és acceptable i, en cas que s'accepti, 
hi votaran a favor. 

El Sr. Narváez vol puntualitzar alguns dels argu-
ments que ha exposat en la seva primera intervenció 
com ara que les places d'aparcament que s'han su-
primit són majoritàriament d'àrea blava; no s'ha su-
primit ni una plaça de càrrega i descàrrega; i, pel que 
fa a la ubicació dels contenidors, aquest és un as-
pecte més problemàtic atès que els contenidors 
sempre estan en un costat del carrer i a molts ciuta-
dans els cal creuar el carrer per llençar les escom-
braries.  

Quant al tram entre València i Mallorca, recorda 
que ja van advertir des del primer dia que era provi-
sional, que són perfectament conscients de la pro-
blemàtica que comporta i, a banda de les mesures 
de seguretat que despleguen en els horaris d'entrada 
i sortida de l'escola, la resta del dia els ciclistes l'uti-
litzen sense cap problema de seguretat viària. 

De tota manera, cal dir que el carril bici del carrer 
Urgell cada dia té més usuaris, cosa que vol dir que 
no és problemàtic. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: Instar 
al Govern Municipal a: 1. Revisar els paràmetres 
constructius del carril bici del carrer Urgell i si s'es-
cau, suspendre provisionalment el tram comprès 
entre els carrers Mallorca i València. 2. Garantir la 
suficiència de zones de càrrega i descàrrega. 3. Ga-

rantir l'accessibilitat i proximitat dels contenidors 
d'escombraries, sense haver de creuar carrils bici 
per accedir-hi. 4. Obrir un període d'avaluació amb 
els agents socials implicats. 5. Vetllar per l'homoge-
neïtat de la senyalització horitzontal. 

Del Grup Municipal ERC: 
7. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 1) 

Denunciar una vegada més les deficiències del ser-
vei del Bicing. 2) Denunciar la passivitat dels respon-
sables municipals en front el dèficit del servei. 3) 
Requerir al govern municipal que presenti urgent-
ment un paquet de mesures per garantir una millora 
del servei. 4) Sol·licitar la incorporació a la propera 
reunió del Plenari del Pacte per la mobilitat un punt a 
l'ordre del dia per tal de debatre el funcionament del 
Bicing i les expectatives futures. 

El Sr. Martínez presenta la proposició i manifesta, 
d'entrada, que la voluntat del seu grup respecte al 
Bicing i a la política de la bicicleta en general és que 
la ciutat sigui capdavantera i modèlica en polítiques 
de mobilitat sostenible. Així doncs, quan insisteixen 
en el funcionament del Bicing no ho fan per criticar, 
sense més, les deficiències del servei, sinó per 
aconseguir un servei eficient i millorar-ne la gestió. 

Tot seguit, i atès que hi ha una proposta de trans-
acció de l'equip de govern en relació a la proposició 
del seu grup, llegeix el text transaccional que, d'al-
guna manera, resumeix totes les voluntats. 

El Sr. Freixedes avança el suport a la proposició 
atès que el seu grup ha denunciat moltes vegades el 
mal servei del Bicing als ciutadans; es refermen en 
l'opinió que el sistema és molt bona idea però molt 
mal gestionada, cosa que pot fer que acabi morint 
d'èxit. 

El Sr. Villagrasa diu que el seu grup també és fa-
vorable a la proposició perquè ja ha passat prou 
temps per comprovar el funcionament del Bicing. Tot 
i que és cert que el servei té molt d'èxit a la ciutat, 
presenta moltes deficiències que cal resoldre. 

El Sr. Mestre també avança el vot positiu a favor 
del text transaccional. 

El Sr. Narváez agraeix al grup d'ERC que hagi ac-
ceptat el nou text i reitera que el servei del Bicing és 
motiu de preocupació constant per a l'equip de go-
vern i remarca que s'ha millorat en molts aspectes. 
Vol destacar, però, que la xifra d'usuaris és de 
177.000, amb una mitjana de 150 altes diàries, i en-
tén que aquestes xifres il·lustren que el servei és ben 
valorat malgrat les incidències, algunes de les quals 
no són responsabilitat del servei sinó de les empre-
ses de tecnologia que li donen suport. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: do-
nades les deficiències que han esdevingut en el ser-
vei del Bicing, 1) Requerir que l'Equip de govern 
presenti un balanç del resultat del pla de millora del 
Bicing anunciat abans de l'estiu del present any, i 2) 
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Sol·licitar la incorporació a la propera reunió del Ple-
nari del Pacte per la mobilitat un punt a l'ordre del dia 
per tal de debatre el funcionament del Bicing i les 
expectatives futures. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
 
8. Que el Govern municipal elabori una senyalèti-

ca específica per als nuclis d'incivisme reconeguts a 
la ciutat de Barcelona, i d'altres susceptibles d'expe-
rimentar la pressió de comportaments tipificats en 
l'Ordenança de civisme, amb el disseny dels picto-
grames corresponents i fent referència escrita als 
articles de l'Ordenança de civisme que contravenen i 
les sancions que impliquen. 

La Sra. Vila presenta el prec. 
La Sra. Escarp respon que l'ordenança preveu la 

seva difusió així com tots els mecanismes de pre-
venció i de foment de la convivència; s'ha fet una 
gran distribució de fulletons de les normes de convi-
vència a la ciutat en els equipaments municipals i 
una difusió específica destinada als visitants de la 
ciutat a través del Consorci de Turisme, equipaments 
hotelers o l'aeroport on, a més, s'informa de quines 
són les sancions per contravenció de l'ordenança. En 
els casos dels operatius específics que s'han posat 
en marxa per algun esdeveniment futbolístic, fins i tot 
s'envia informació al lloc d'origen dels seguidors de 
l'equip estranger que se'ls lliura juntament amb les 
entrades.  

Addueix que l'àmbit d'aplicació de l'ordenança són 
els setanta-tres barris de la ciutat, i el fet de posar 
algun tipus de senyal en territoris concrets és, de 
certa manera, estigmatitzar-los, i , certament, alguna 
vegada s'ha plantejat aquesta possibilitat i han estat 
entitats i associacions de veïns i comerciants de la 
zona que han demanat que no es faci. 

Igualment, es duu a terme tasca de foment de l'or-
denança que es desenvolupa des de l'Observatori 
del civisme o les escoles, i determinades activitats 
que es duen a terme des del Consell de la joventut i 
el Consorci d'Educació. 

La Sra. Vila remarca que no estan pas en contra 
de les mesures que s'han endegat, però entén que 
és obvi que no són suficients, i significa que el prec 
va en la línia de facilitar l'aplicació de l'ordenança. 
Quant a l'argument de l'estigmatització provocada 
per la implantació dels senyals en determinats territo-
ris, considera que molts ja estan estigmatitzats sense 
necessitat de senyals com és el cas, per exemple, de 
Ciutat Vella; i insisteix que l'incompliment de l'orde-
nança és visible en aquestes zones cada cap de 
setmana i també a diari. 

El seu Grup entén que amb els senyals específics 
s'ajuda a l'aplicació de l'ordenança, donen suport a 
altres mesures que ja s'apliquen en algunes zones 
conflictives, i faciliten, entre altres coses, la feina de 
la guàrdia urbana. Considera, doncs, que la negativa 

a col·locar la senyalització és negar l'evidència i, en 
conseqüència, el problema. 

La Sra. Escarp precisa que la guàrdia urbana, 
amb la seva presència, actua com a instrument de 
prevenció en aquelles zones on l'ús intensiu de l'es-
pai públic pot generar problemes de convivència; i 
disposa de l'ordenança com a instrument normatiu. 
Reitera, per tant, que treballaran en aquesta línia la 
normativa i les tasques de prevenció de caràcter 
transversal que impliquen, entre altres, el servei de 
gestió de conflictes, el d'intervenció a les persones 
sense sostre, manteniment, guàrdia urbana, mossos 
d'esquadra o el treball dels educadors de carrer. 

Es dóna per tractat. 
9. Que el Govern municipal subsani en els propers 

tres mesos totes les deficiències constatades en el 
carril bici del carrer Comte d'Urgell des del dia d'avui 
i molt especialment que suprimeixi l'actual tram de 
carril bici per sobre de la vorera al carrer Urgell entre 
el carrer Mallorca i carrer València. 

Es dóna per tractat.  
Del Grup Municipal PP: 
10. Que l'Ajuntament de Barcelona: 1. Es presenti 

com a acusació particular en el judici contra els cinc 
radicals detinguts. 2. Exigeixi el compliment dels 
protocols de prevenció i d'intervenció per impedir 
comportaments incívics dels aficionats a les compe-
ticions esportives que se celebrin a Barcelona. 3. 
Elabori un protocol d'actuació, intervenció i reacció 
específic davant els actes violents a les instal·lacions 
esportives municipals. 4. Constitueixi i posi en funci-
onament un grup de treball per prevenir i combatre la 
violència a l'esport a Barcelona. 5. Promogui la reu-
nió de la Comissió contra la Violència en Espectacles 
Esportius de Catalunya per valorar el què va succeir 
el passat dissabte 27 de setembre a l'Estadi Olímpic 
Lluís Companys a Montjuïc. 

El Sr. Villagrasa presenta el prec que fa referència 
als incidents provocats per grups ultra a l'Estadi 
Olímpic el darrer 27 de setembre, que han causat un 
greu perjudici a l'esport i a la ciutat. Entén que cal 
apostar per la tolerància zero amb la violència en 
l'esport i repartir responsabilitats que, en aquest cas 
concret, n'hi va haver per part de tothom, dins i fora 
de l'estadi. Concretament, l'estadi Olímpic és de 
propietat municipal i està gestionat per BSM, i pre-
gunta al govern municipal si, com a responsable, 
supervisa els protocols d'actuació i de seguretat per 
a un partit d'alt risc com el del dia esmentat. 

La Sra. Escarp, després d'expressar el seu rebuig 
als fets ocorreguts a l'Estadi, manifesta que la preo-
cupació general per la violència en l'esport té un 
abast internacional, i només cal comprovar la quanti-
tat de protocols i legislació d'obligat compliment que 
hi fan referència; a escala estatal, la Llei de l'Esport 
del 1985 parla expressament de la prevenció de la 
violència; el juliol 2007 es posa en vigor la llei espe-
cífica contra la violència, el racisme, la xenofòbia i la 
intolerància en l'esport; les recomanacions fetes per 
la Comissió d'estudi del Senat per la violència en 
l'esport del 1988; i les directives europees del 1992 
arran de la constitució de la Comissió nacional contra 
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la violència als espectacles esportius. Només aquest 
gruix de legislació dóna idea que aquest és un tema, 
doncs, que preocupa arreu. 

Concretament a Barcelona es va convocar una 
comissió d'anàlisi i tractament del vandalisme a fi de 
tractar la manera de fer celebracions esportives, 
bàsicament en el cas que guanyessin els equips 
locals. Destaca, també, les aportacions i suggeri-
ments sorgits arran de diverses propostes presenta-
des en aquesta comissió, i que van desembocar en 
un seguit de mesures de prevenció que es podien 
dur a terme des de l'Ajuntament, entre les quals des-
taca el projecte "Grada jove", que es duu a terme a 
les escoles a fi de treballar el fet de la competició 
sense violència i l'actitud com a espectadors; igual-
ment, hi ha un seguit d'actuacions que es duen a 
terme des del Consell Escolar de l'Esport amb l'ob-
jectiu de premiar les bones pràctiques en les compe-
ticions esportives en l'àmbit escolar. Remarca, tam-
bé, que l'Ajuntament de Barcelona es presenta com 
a acusació particular en tots aquells casos que afec-
ten la convivència i el patrimoni de la ciutat. 

Així doncs, a banda de les responsabilitats que 
assumeix l'Ajuntament de Barcelona, hi ha els as-
pectes que són competència dels clubs de futbol, 
mossos d'esquadra i protecció civil. 

El Sr. Villagrasa agraeix l'explicació de la Sra. Es-
carp i vol remarcar l'obligació de fer públics tots 
aquells casos en què l'Ajuntament es presenta com a 
acusació particular a fi de donar més sensació de 
seguretat a la ciutadania atès que defensa els seus 
interessos. 

Insisteix que, en aquest cas concret, el propietari 
de l'Estadi olímpic és l'Ajuntament, que el gestiona a 
través de BSM, tot i que la seguretat depèn dels 
mossos d'esquadra i del club de futbol, però entén 
que aquest Ajuntament ha de saber quins protocols 
de seguretat i d'actuació se seguiran. 

La Sra. Escarp observa que una cosa és conèixer 
els mecanismes de seguretat i una altra jutjar les 
operacions que es duen a terme en un moment de-
terminat. Dins de l'Estadi, quan se celebra com en 
aquest cas un partit de l'Espanyol, són els mossos 
els encarregats de la seguretat juntament amb la 
seguretat del club. 

Es dóna per tractat. 
11. Que l'Ajuntament de Barcelona insti a l'Entitat 

Metropolitana del Transport a incrementar les actua-
cions d'inspecció en el sector del Taxi, amb especial 
incidència en les pràctiques il·legals de prestació 
del servei per part de persones i vehicles no autorit-
zats. 

El Sr. Villagrasa informa que presenten el prec ar-
ran que s'han detectat algunes situacions de frau o 
d'abusos que perjudiquen clarament el sector del taxi 
que actua amb legalitat, a banda que la prestació 
fraudulenta del servei afecta la seguretat dels usua-
ris. 

El Sr. Narváez avança que accepta el prec atesa 
la seva condició de president del Taxi de l'Àrea Me-
tropolitana. Explica, tanmateix, que a l'Institut Metro-
polità del Taxi arriba informació de totes les incidèn-

cies que es produeixen en el sector per via dels ma-
teixos conductors, la guàrdia urbana i els mossos 
d'esquadra. De tota manera, la competència per 
abordar aquests casos és de la Generalitat i, per 
tant, el paper de l'Institut és auxiliar, canalitza la in-
formació i la transmet a l'autoritat competent que pot 
obrir l'expedient sancionador. 

El Sr. Villagrasa remarca que el seu grup ha for-
mulat el prec com una mesura de denúncia pública 
d'aquesta situació i demana al Sr. Narváez que els 
mantingui informats puntualment de l'evolució d'a-
quests casos. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal ERC: 
12. Quina és la finalitat de l'extensió anunciada de 

les zones 30 a 300 kms. nous a la ciutat? 
El Sr. Martínez presenta la pregunta i opina que 

es tracta de la part publicitària de la mesura de go-
vern que es va presentar fa uns mesos en relació a 
la incorporació de zones 30. 

El Sr. Narváez precisa que aquesta afirmació es 
va fer amb motiu del Congrés Walk 21 que es va 
celebrar a Barcelona, i és la constatació que l'equip 
de govern disposa d'un pla per fer aproximadament 
tres-cents quilòmetres de zona 30. Recorda al Sr. 
Martínez que això coincideix amb les actuacions que 
es van fer en una part important del districte de Grà-
cia quan ell n'era regidor, amb l'objectiu de millorar la 
comfortabilitat dels veïns i evitar que molts conduc-
tors emprin determinats carrers com a drecera. Així 
doncs, la suma dels projectes que actualment s'es-
tan duent a terme és la que conforma la xifra de qui-
lòmetres de zona 30. 

El Sr. Martínez observa que està molt bé que 
anunciïn la voluntat de fer zones 30, però cal materi-
alitzar-les i, en aquest sentit posa a tall d'exemple el 
que succeeix en alguns carrers del Poble Sec, on hi 
ha el senyals de zona 30 pintades al paviment i prou, 
sense que estiguin acompanyades per una determi-
nada estructura del carrer que impedeix la velocitat. 
Entén que el Sr. Narváez barreja els conceptes de 
plataforma única, que és el que s'ha fet al nucli antic 
del districte de Gràcia, amb zona 30 i zona de pacifi-
cació del trànsit, que són paràmetres diferents. Així 
doncs, el que demana el seu grup és la incorporació 
de les mesures adequades a fi que els ciutadans i, 
sobretot els conductors, percebin que en els carrers 
amb un únic carril han de rebaixar la velocitat mitjan-
çant senyals, com a mesura provisional, atès que 
una altra cosa són les zones 30. 

El Sr. Narváez remarca que la pregunta és quin és 
l'objectiu de l'ampliació de les zones 30, i respon que 
és similar als resultats que proporcionen els diferents 
instruments que s'han esmentat. Quant al cas con-
cret del Poble Sec, informa que aquests carrers són 
de les primeres zones 30 que es van senyalar i que, 
amb el temps, han vist que calen, a més dels se-
nyals, les modificacions físiques dels carrers. 

Es dóna per tractada. 
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13. Quin és l'objectiu del procés participatiu previst 
a l'entorn de la reforma del carrer Balmes? 

El Sr. Martínez presenta la pregunta, que entre al-
tres coses respon al fet que, d'entrada, ja està decidit 
que les voreres estan previstes a 4,6 metres, que s'hi 
plantarà arbrat o que es deixen tres carrils de circu-
lació per a vehicles privats i un carril bus. 

La Sra. Escarp precisa que els motius pels quals 
les voreres han de tenir una amplada determinada és 
l'ús intensiu del subsòl, així com també s'ha previst 
un disseny per als xamfrans, que són una mica més 
grans. Entén que, com en tot procés de participació, 
una part molt important és donar a conèixer què es 
vol fer i els àmbits en els quals s'hi poden fer aporta-
cions i modificacions. Reconeix que aquest procés 
de participació és limitat, entre altres coses pel con-
dicionant de totes les instal·lacions que passen per 
sota el carrer Balmes, però sí que s'han contrastat 
alguns dels aspectes susceptibles de modificació. 

El Sr. Martínez puntualitza que l'enunciat de la 
pregunta no suposava una crítica, sinó que els sor-
prenia el grau del concreció del projecte de bon prin-

cipi, tot i que entén que la participació dels veïns en 
la fase final no deixa de ser una bona cosa. Posa en 
relleu, però, que els darrers dos anys l'equip de go-
vern ha anunciat la reforma de diversos carrers i 
places, en els quals encara no s'han iniciat les obres, 
per la qual cosa es pregunta si el carrer Balmes tam-
bé seguirà aquesta tònica. 

La Sra. Escarp precisa que les obres del carrer 
Borrell ja han conclòs, i que també moltes de les 
altres ja estan en marxa o ja han conclòs la fase de 
projecte executiu. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores i dotze 
minuts.

 
 

 
 
 
 
 

Comissió d’Hisenda i Pressupostos 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 23 d’octubre de 
2008 i aprovada el dia 20 de novembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 23 d’octubre de 2008, s’hi reuneix la Co-
missió d’Hisenda i Pressupostos, sota la presidència 
de l’Im. Sr. Jordi W. Carnes i Ayats. Hi assisteixen 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Emma Balseiro i Car-
reiras, Carmen Andrés i Añón, Sara Jaurrieta i Guar-
ner, Gemma Mumbrú i Moliné, Montse Ballarín i Es-
puña, Antoni Vives i Tomàs, Francina Vila i Valls, 
Javier Mulleras Vinzia, Joaquim Mestre i Garrido, 
Xavier Florensa i Cantons, assistits pel secretari 
general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, 
que certifica. 

També hi són presents l’Im. Sr. Ramón Garcia-
Bragado i Acin, la Sra. Pilar Solans i Andreu i els 
Srs.: Andreu Puig i Sabanés, gerent municipal, Edu-
ard Vicente i Gómez, gerent de serveis generals i 
coordinació territorial, Josep Maria Rius i Medina, 
director de Patrimoni, i Antonio Muñoz i Juncosa, 
interventor general. 

Excusen la seva absència la Ima. Sra. Sònia Re-
casens i Alsina, i els Ims. Srs.: Francesc Narváez i 
Pazos, Eduard Freixedes i Plans i Jordi Cornet i Ser-
ra. 

S’obre la sessió a les dotze hores vint-i-cinc mi-
nuts. 

 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment de l’article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comunica la resolució següent: 
 

1. Sector de Serveis Generals 
Del tercer tinent d’alcalde, de data 19 de setembre 

de 2008, que aprova modificacions de crèdit del 
pressupost 2008 (Generació de crèdits per ingres-
sos), per un import de 4.439.766,68 euros. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
El Sr. Carnes proposa que el primer punt de dis-

cussió de l’ordre del dia sigui el pressupost general 
del 2009.  



3400 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 33 10-XII-2008 

 

 

Aclareix que la discussió dins d’aquest apartat 
s’articularà en dues parts. Primer, la seva introducció 
de caràcter polític-estructural i, després, l’anàlisi 
detallada del gerent de l’Ajuntament. 

Comença exposant els objectius polítics de 
l’Ajuntament per al pressupost del 2009, d’acord amb 
el criteri d’estabilitat pressupostària desenvolupat 
seguint les indicacions establertes pel Ministeri 
d’Economia i Finances a la Hisenda local. Recorda 
que el Ministeri no l’ha demanat al conjunt d’ad-
ministracions públiques, i que en tot cas s’admet a 
les comunitats autònomes un dèficit d’un punt sobre 
el producte interior brut de la seva comunitat autò-
noma.  

Afegeix que hi ha un creixement en la línia de la 
inflació i que, per tant, és un pressupost que, compa-
rat amb altres anys, no és expansiu sinó més aviat 
de contenció. En destaca que no augmenta la pres-
sió fiscal i que continua amb la millora d’ingressos 
fruit de transferències d’altres administracions, que 
assenyala com un dels elements fonamentals que 
han marcat la tendència en els últims dos o tres 
pressupostos, i el que permet fonamentalment no 
incrementar la pressió fiscal d’aquesta ciutat. En el 
conjunt de la despesa corrent, comenta que s’aug-
menta de manera global a tots els sectors i districtes, 
tot posant èmfasi en l’eix social i la promoció econò-
mica. Explica l’apartat del capítol 1, en compliment 
d’un acord que la corporació va establir al principi del 
mandat per ampliar la plantilla de la Guàrdia Urbana i 
que es tradueix en el capítol 1, així com també la Llei 
de la dependència, que té un efecte obvi en 
l’estructura de personal.  

En l’apartat d’inversió entén que es manté un ni-
vell d’inversió pública molt alt, especialment si es 
compara amb altres operadors públics amb aquesta 
situació de dificultat. Puntualitza que un dels ele-
ments qualitatius és el manteniment del nivell d’en-
deutament. Reconeix un canvi de tendència, perquè 
l’endeutament és un dels elements que històricament 
l’Ajuntament en els últims anys ha pogut i volgut 
reduir, però que en el context actual de cara al 2009 
no té sentit continuar reduint. Defineix aquest canvi 
com un dels elements qualitatius que explica el pres-
supost del 2009 i que possibilita mantenir un nivell 
d’equilibri, tenint en compte que el nivell d’endeu-
tament actual, i comparativament, és relativament 
acceptable. 

Cedeix la paraula al gerent perquè faci una anàlisi 
més detallada de les xifres i dels seus components. 

El Sr. Puig posa sobre la taula les hipòtesis ma-
croeconòmiques que fonamenten el pressupost, amb 
un índex de preus al consum del 3,3%, que és la 
línia de les previsions de l’OCDE i del FMI, tal com 
es va ja preveure a les ordenances fiscals. Un in-
crement del PIB real interanual de l’1%, l’Euribor a 
tres mesos del 5%, i la recaptació de tributs de 
l’Estat en una disminució del 3,4%. 

A continuació, exposa els objectius plantejats en 
termes generals. Creu que la gran característica 
d’aquest pressupost és l’equilibri pressupostari: no hi 
ha superàvit ni dèficit, en línia amb la Llei d’estabilitat 

pressupostària. Indica que registra un increment total 
en línia amb la inflació. Respecte als ingressos, diu 
que s’ha fet èmfasi a no augmentar la pressió fiscal 
(les taxes estaven al voltant del 3% i no se n’ha 
augmentat cap) i que milloren els ingressos bàsica-
ment per transferències des d’altres administracions.  

Quant a la despesa corrent, augmenten tots els 
sectors i tots els districtes; és un augment general de 
l’Ajuntament, però a més a més per a cada una de 
les bases. Subratlla la despesa d’Acció Social i de 
Promoció Econòmica, que són els dos sectors que 
tenen un increment percentual més gran respecte de 
l’any anterior. I assenyala que la despesa corrent en 
plantilla preveu una estabilitat de plantilla, amb les 
excepcions de la incorporació de la Guàrdia Urbana i 
Acció Social, que són derivats dels compromisos ja 
adquirits de Seguretat i els de la Llei de la depen-
dència. 

En resum, comenta que el nivell d’estalvi corrent 
és elevat i permet mantenir pràcticament el mateix 
nivell d’inversió de l’any 2008, sense haver de recór-
rer a deute addicional. Això no obstant, incideix que, 
a diferència d’altres anys, tampoc no hi haurà una 
reducció de deute, sinó que es mantindrà el nivell 
d’endeutament actual. 

Dóna les xifres d’aquesta estratègia: els ingressos 
corrents augmenten un 5,3% i les despeses corrents 
seran 1.732 milions d’euros, és a dir, que augmenten 
un 8,7%, lleugerament per sobre dels ingressos cor-
rents, amb un nivell d’estalvi mantingut en 536 mili-
ons, lleugerament per sota de l’any passat, però que 
permet seguir una gran política d’inversió amb pràc-
ticament 540 milions d’euros. Afirma que el superàvit 
de l’exercici és zero i que l’endeutament estimat en 
acabar l’any 2008 és de 770 milions d’euros, que és 
el nivell que es vol mantenir per a l’any següent. 

Analitzant l’evolució d’aquest pressupost respecte 
de la tendència dels darrers anys, destaca que la 
línia d’ingressos corrents i la línia de despeses cor-
rents han seguit una progressió positiva. Sense 
anomenar percentatges, llegeix un increment pràcti-
cament del 6%, del 7,3%, del 8,8%, i que es segueix 
incrementant un 5,3%, és a dir, que segueix aug-
mentant malgrat disminuir una mica respecte dels 
increments d’ingressos d’anys anteriors. Pel que fa a 
la línia de despesa indica els creixements del 6,2%, 
8,1%, 9,6% i uns grans índexs de creixement conti-
nuats amb 8,7%. 

Quant a l’estructura d’ingressos corrents assenya-
la, respecte als impostos que creixen en línia amb la 
recaptació, un creixement equivalent a la inflació (un 
3,2%), és a dir, un total de 824 milions. Altres taxes 
recapten 304 milions (+10%), però aclareix que 
l’augment no s’explica per un increment dels tipus de 
les taxes, sinó per les liquidacions que no es feien en 
anys anteriors i la millora de la capacitat recaptadora. 
Finalment, exposa que les transferències corrents 
augmenten el 4,2% fins a 1.084 milions i els ingres-
sos patrimonials seran de 55 milions, en total un 
increment del 5,3%, de 2.268 milions. 

Estudiant l’origen d’aquests ingressos, posa de 
manifest que és una columna equilibrada i molt sem-



NÚM. 33 10-XII-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3401 

 

 

blant a la de l’any passat. El gran impost és l’IBI; 
l’IAE registra un lleuger retrocés, igual que l’impost 
de plusvàlues; l’impost de vehicles de tracció mecà-
nica estabilitza el creixement i està pràcticament 
congelat; en construccions, hi ha una baixada; la 
cessió de l’IRPF continua pujant perquè es cobra 
IRPF d’activitat d’anys anteriors, i per acabar, la ces-
sió de l’IVA, que diu que també baixarà un 8%. 
Quant a les taxes, assegura que pràcticament es 
manté l’estructura de taxes de l’any passat i, pel que 
fa a les transferències corrents, n’indica un creixe-
ment bàsicament per les transferències de la Gene-
ralitat quant a l’atenció primària, que augmenten en 
4,9 milions. 

Fent una anàlisi per estructura econòmica, explica 
que les transferències corrents tenen un augment 
important, però que la partida més important és 
l’augment del 13% de béns i serveis. Diu que això té 
dues grans partides, que són la recollida de residus 
de neteja viària fruit de l’aplicació cap a finals d’any 
de la nova contracta de neteja, que representa 30 
milions més de despesa, i els Serveis d’Atenció i 
Promoció Social derivats de la Llei de la dependèn-
cia, que augmenten en 11 milions. També fa notar la 
disminució dels interessos. Respecte a l’any passat, 
que es pagaven 45 milions d’interessos, enguany la 
despesa ha estat de 41,8 milions, fruit d’aquesta 
disminució progressiva de l’endeutament i que l’any 
que ve es mantindrà durant tot l’any.  

Referint-se a l’estructura funcional, les dues parti-
des que incrementen més són Acció Social, que 
registra prop d’un 25% més, concretament el Servei 
d’Atenció Domiciliària augmenta de 25 milions a 32 
milions (que representa un 27% d’increment), i Medi 
Ambient, amb un 13,3% més, bàsicament imputable 
a la recollida de residus sòlids. Benestar Social creix 
un 8,1% i Seguretat i Mobilitat incrementa 6,9%, a 
causa sobretot del projecte d’expansió de la Guàrdia 
Urbana.  

Repeteix que es manté el nivell d’inversions amb 
540 milions d’inversió directa i 49 milions de transfe-
rències de capital. Justifica que tot aquest nivell 
d’inversions es finança amb estalvi corrent, i no amb 
deute, i que és precisament això el que dóna aques-
ta estabilitat.  

Demostra que el pressupost total de l’Ajuntament 
des de l’any 2004 ha anat augmentant progressiva-
ment, mentre que el nivell de deute municipal des de 
l’any 2004 ha anat disminuint progressivament. Un 
deute que presentava el 65% del pressupost total, 
avui dia no arriba a ser-ne una tercera part i els 
sembla que es podria estabilitzar al voltant del 31%. 

Com a resum, repeteix que és un pressupost equi-
librat, que la xifra total és 2.438 milions, que repre-
senta un increment al voltant de la inflació, on els 
ingressos corrents augmenten un 5,3% i la despesa 
corrent augmenta lleugerament per sobre d’això, per 
l’èmfasi en Acció Social i en Promoció Econòmica, i 
amb un nivell d’inversions reals sobre els 540 mili-
ons, que es manté respecte a l’any 2008. Finalment, 
recorda que el nivell de l’endeutament, ja baix, es 
manté estable. 

El Sr. Carnes considera que són uns comptes po-
sitius i bons en aquest context, que fan front a les 
necessitats que la ciutat demanda i que expressen la 
voluntat del programa i del projecte desenvolupats 
per l’Equip de Govern. En conseqüència, demana el 
màxim suport a aquests pressupostos. Entén que és 
un pressupost que respon a un treball de rigor i de 
responsabilitat, i que expressa l’ambició de fer front 
als reptes que la ciutat té en aquest moment.  

El Sr. Vives agraeix en primer lloc la possibilitat 
viscuda d’intercanviar no només els documents, sinó 
també d’asseure’s i parlar sobre la visió del seu grup, 
tant amb el regidor, com amb el tinent d’alcalde o el 
gerent. En segon lloc, expressa aquest agraïment 
perquè aquest intercanvi reforça la idea que havien 
fet palesa en el debat sobre les ordenances fiscals, a 
partir de la qual era possible parlar de tot. Subratlla 
que el fet de ser alternativa de Govern no ha de voler 
dir que, en una situació com l’actual o en qualsevol 
altra situació, no es puguin intercanviar punts de 
vista o fins i tot arribar a acords que poden ser impor-
tants per a la ciutat. Recorda exemples molt clars en 
el desenvolupament de la Comissió Especial d’Infra-
estructures i opina que podria passar una cosa simi-
lar amb el pressupost municipal. 

Dit això, fa una valoració bàsicament política del 
nou pressupost, tot i semblar-li difícil no entrar en 
alguna qüestió de caràcter tècnic, també tenint en 
compte que el gran debat pressupostari s’ha de pro-
duir en el Ple d’aquest Ajuntament d’aquí a dos me-
sos i, per tant, ja hi haurà temps per anar adequant 
tot allò que el seu grup va pensant i configurant en 
funció de les converses que es vagin mantenint d’ara 
endavant. 

Rebutja el suport a aquesta aprovació inicial del 
pressupost per diversos motius. En primer lloc, per 
un motiu que el Govern Municipal pren com un actiu 
polític, que és el de la continuïtat. El Grup de CiU 
opina que en la situació actual hauria calgut un re-
plantejament general. Considera que hi havia un 
marge temporal per fer-ho, que la situació de crisi 
ens ha avisat, perquè no ha estat sobtada, i que per 
tant hi havia un temps que permetia reaccionar d’una 
manera diferent. En definitiva, el Grup de CiU qüesti-
ona alguns elements com ara el nivell d’inversió o el 
repartiment d’algunes partides segons les quals la 
inversió en alguns àmbits s’ha intensificat.  

Pensa que el projecte de pressupost d’enguany de 
l’Ajuntament de Barcelona és un nivell d’inversió que 
no s’adequa al discurs pronunciat per l’alcalde al 
Col·legi d’Enginyers no fa gaire, segons el qual Bar-
celona feia un nou gran esforç d’inversió que es veu-
ria reflectit en el projecte de pressupost i que 
l’Ajuntament exerciria de multiplicador econòmic 
d’aquesta ciutat. En el pressupost presentat, objecti-
vament el nivell inversor baixa respecte a l’any ante-
rior, i no només respecte a l’any anterior; fa molts 
anys que és una corba descendent molt important. 
Recorda que hi va haver un pic màxim l’any 2002, 
quan les inversions del Fòrum eren les més altes, on 
un de cada tres euros del pressupost municipal era 
destinat a inversió, mentre que en aquests moments 
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només al voltant d’un quart del total del pressupost 
es destina a inversió, inferior, hi insisteix, en diverses 
dècimes a l’any anterior, inferior també als anys pre-
cedents. S’ofereix a parlar posteriorment d’aquestes 
dades i d’aquests percentatges. 

Un altre element que destaca és la manera com 
es juga amb la despesa real, és a dir, allò que es 
destina als ciutadans. Argumenta que Barcelona no 
arriba als nivells d’algunes altres capitals europees a 
l’hora de comparar nivells de despesa per habitant, 
que és el que compta al final. Posa l’exemple de 
París. Mentre que a Barcelona la despesa per habi-
tant és de 1.398 euros, París destina 1.700 euros per 
habitant a millorar la qualitat de vida, a invertir en la 
ciutat. Li semblen diferències molt rellevants. Reco-
neix que és necessària una implicació de totes les 
administracions per tal de millorar la qualitat de vida 
dels ciutadans i fer de Barcelona una veritable capi-
tal, però incideix que, en allò que ells són capaços de 
generar, hi ha una disminució important de la seva 
capacitat per esdevenir allò que l’alcalde diu que han 
d’esdevenir.  

També diu que cal tenir present quins són els 
marcs temporals amb els quals es juga. Al·ludeix a la 
revista Barcelona Informació, on l’alcalde assenyala-
va que el volum total d’inversió que produiria 
l’Ajuntament de Barcelona en aquest mandat seria 
de 3.000 milions d’euros. En aquests moments, su-
mant els dos pressupostos (2008 i 2009), indica que 
estan sobre els 1.000 euros, amb la qual cosa 
s’haurà de veure l’esforç inversor que s’haurà de fer 
en els pròxims anys, en un entorn econòmic com-
plex. No diu que no s’hi pugui arribar, però sí que 
s’haurà de veure sota quins paràmetres s’hi arriba. Li 
sembla que hi ha un paràmetre fonamental, que és el 
de l’endeutament. Ell no el defenso ni el deixa de 
defensar, però considera que l’endeutament és una 
eina, no és un objectiu. Com que el seu grup no veu 
clar com es pot fer això, qüestiona la viabilitat i qües-
tiona l’adequació del pressupost a les necessitats de 
la ciutat.  

Un altre element que considera que els ha de fer 
reflexionar és que el pressupost augmenta respecte 
a l’any anterior 3,6 punts. Demana saber quines par-
tides minven, ja que s’explica que hi ha partides com 
les d’Acció Social que creixen un 24% o les de Pro-
moció que creixen un 15%. Perquè, segons argu-
menta, en creixements globals tan petits, tan margi-
nals, s’hauria de veure què puja i què baixa. Amb la 
informació que tenen a l’abast i la seva capacitat, 
comenta que han fet una anàlisi una mica diferent, 
que ha consistit a analitzar a partir del pressupost 
classificat funcionalment com pujaven i baixaven 
algunes partides. 

Segons els resultats obtinguts, el grup 1, és a dir, 
els serveis de caràcter general, dins del pressupost 
passa d’haver tingut un pes del 9,7% l’any 2008 a 
tenir un pes de més de l’11% l’any 2009. D’altra ban-
da, les "partides de promoció social" tenien un pes 
l’any 2008 del 6, 17% i l’any 2009 del 6,9%. Puntua-
litza que es refereix al pes sobre el mateix pressu-
post, no als augments lineals any contra any, perquè 

això sí que és el que indica quina és la prioritat real 
que hi ha de cadascuna d’aquestes partides, o de 
cadascuna d’aquestes prioritats, respecte a allò del 
que disposen, que és el que acaben aprovant. El 
Grup de CiU creu que s’ha jugat amb una certa gasi-
veria respecte d’alguns d’aquests elements. No diu 
que no sigui cert el que s’explica, sinó que s’agrupa 
de manera que es pugui presentar una fotografia que 
no reflecteix després l’anàlisi global. 

Igualment, creu que s’ha de tenir en compte un al-
tre element en la gestió del deute públic. Segons les 
dades proporcionades, l’estalvi generat és destinat 
majoritàriament a serveis generals, és a dir, el 44%, 
que són uns 51 milions d’euros. Li sembla que es 
destinen quantitats molt baixes d’aquest estalvi, per 
exemple, 4 milions d’euros, a qüestions relacionades 
amb la protecció civil. Dit amb altres paraules, expo-
sa que la manera com juguen amb aquests diners 
indica quines són les prioritats i quines són les ne-
cessitats no de la ciutat, sinó les necessitats de ges-
tió de l’Ajuntament, d’un Ajuntament que està anqui-
losat en un model dels anys vuitanta. Aquest 
anquilosament, greu en una situació de normalitat, 
és encara més greu en una situació d’urgència com 
l’actual. 

Per tot això, el Grup de CiU, a partir del vot nega-
tiu circumstancial a aquesta aprovació inicial, vol 
iniciar un debat per mirar de contribuir i col·laborar en 
un pressupost que respongui a les veritables neces-
sitats d’aquesta ciutat. Es refereix a canvis estructu-
rals, igual que són estructurals els canvis que es 
plantegen a l’hora de modificar l’organització de 
l’Ajuntament i que es plantegen des dels mateixos 
grups de Govern, perquè aquests canvis estructurals 
es reflecteixin també en el pressupost, que és relle-
vant per als barcelonins i les barcelonines.  

El Sr. Mulleras també agraeix el canvi de manera 
de fer respecte a les ordenances fiscals, sobre les 
quals el Grup del PP va formular una queixa per 
disposar de la informació molt tard. En aquest cas, 
han gaudit de més antelació per poder analitzar la 
informació del pressupost. 

A continuació, qualifica els pressupostos munici-
pals de continuistes en un sentit negatiu, perquè 
empitjoren la crisi a les butxaques dels barcelonins i 
són irreals. Li sembla que es treballa d’esquena a la 
realitat, perquè des del Govern no s’ha sabut accep-
tar l’existència de la crisi i s’ha afirmat que se seguirà 
creixent en un nivell molt petit, quan tothom assegura 
que l’any que ve entrarem en recessió.  

El pressupost presentat es basa en un increment 
del PIB real d’un 1%, mentre que el FMI ja indica un 
decreixement, és a dir, creixement negatiu del 0,2%. 
Argumenta que aquesta dada és molt important per-
què el pressupost presentat està fet sobre dades 
irreals, i no resoldrà els problemes de veritat de l’any 
2009. A més a més, l’IPC està calculat amb un 3,3%, 
quan l’actual ja se situa al voltant del 4,5%. Explica 
que, igual que el PAM, es fonamenta en un marc 
macroeconòmic que no és real, a partir d’una hipòte-
si equivocada i que, per això, aquest pressupost està 
equivocat d’arrel.  
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Alhora manifesta la sorpresa del seu partit perquè 
no s’hagin intentat negociacions prèvies per poder 
presentar un pressupost de ciutat i unitat que ajudés 
Barcelona a afrontar millor la crisi. La informació sí 
que ha estat proporcionada, però els hauria agradat 
rebre consultes i consensuar conjuntament determi-
nades mesures per pal·liar la crisi.  

També opinen que el pressupost no afronta ni re-
sol reptes molt importants que té la ciutat, com per 
exemple la Llei de la dependència; les competències 
o serveis que anomenem atípics, com la sanitat, 
l’educació, la seguretat, tots els problemes derivats 
de la immigració, etcètera. 

D’altra banda, expressa la protesta davant d’un 
pressupost que consolida una estructura de l’Ajun-
tament amb la qual no hi estan d’acord. L’anomenen 
"l’Ajuntament a l’ombra", i es refereixen a totes aque-
lles empreses municipals, organismes autònoms i 
entitats empresarials que són Ajuntament, perquè en 
formen part, però que no estan sotmeses a les tas-
ques de control administratiu i polític. Explica que el 
conjunt del pressupost de l’Ajuntament de Barcelona 
individual ha crescut enguany un 3,6%, mentre que 
el conjunt dels pressupostos de totes les empreses 
municipals, organismes autònoms i entitats empresa-
rials ha crescut aquest any un 12,5%, és a dir, 4 
vegades més. En conseqüència, es consolida la 
situació en la qual es prefereixen fer les coses a 
través d’empreses per evitar els controls polítics i 
administratius. 

Incideix en el tema dels càlculs, perquè li sembla 
que "estan maquillats", en el sentit que es formulen 
unes propostes per uns conceptes que després can-
viaran al llarg de l’any. Comenta que les modificaci-
ons de crèdit són habituals, i posa l’exemple d’una 
macromodificació de crèdit de 41 milions d’euros que 
s’ha d’aprovar en aquesta Comissió o l’exemple de 
les despeses de publicitat, pressupostades en 5 mili-
ons d’euros per a l’any 2007 i que van acabar sent 
d’11 milions d’euros, més del doble. En aquest cas, 
precisament les despeses de publicitat del 2009 crei-
xeran un 15% respecte a la liquidació prevista. 

Seguidament, esmenta determinats impostos que 
baixen la seva recaptació en moments de crisi, per-
què estan subjectes al marc d’una activitat econòmi-
ca. Baixen recaptació l’ICIO, l’IVA o l’impost de plus-
vàlues. Diu que l’Ajuntament per mantenir els ingressos 
compensa aquesta baixada de la recaptació apujant 
altres impostos, i comenta les pujades de la recapta-
ció de l’IRPF, d’un 32%, de l’IBI, d’un 7%, de la taxa 
de cementiris, d’un 7,1% o dels parquímetres, d’un 
6,5%. Segons explica, això demostra l’afany recap-
tador i com es compensa la falta d’ingressos per la 
crisi amb impostos directes que pateixen directament 
els ciutadans. Al final, en dos anys aquests impostos 
directes registren un increment del 12%, és a dir, 
l’esforç fiscal dels ciutadans de Barcelona en els dos 
anys de mandat del Govern Municipal ha pujat un 
12%. 

Quant a la baixada de l’estalvi brut, la qualifica de 
normal en una situació de disminució dels ingressos, 
però avisa que és un indicador d’un inici d’en-

deutament. Pel que fa a les inversions, que estan 
congelades en 540 milions d’euros, recorda les pa-
raules de l’alcalde, en una conferència en què garan-
tia un increment de les inversions. Amb inversions 
congelades i sumant-hi una pujada de l’IPC diu que 
segurament al final es registrarà un creixement nega-
tiu real. En una situació de crisi, li sembla que 
l’Administració ha de cobrir despeses socials i ha 
d’invertir, en comptes de congelar, perquè la inversió 
són els beneficis del futur.  

Altres increments dels quals fa esment són l’in-
crement d’un 15,4% dels vetlladors. El Grup del PP és 
partidari en aquests casos d’ajudar els comerciants i 
abaixar les taxes sobretot perquè puguin mantenir el 
seu nivell d’ingressos i això generi negoci i activitat 
per a la ciutat. També comenta l’augment del 10% 
dels preus públics dels equipaments de la gent gran. 

Amb tot això, expressa la postura del Grup del PP, 
en contra dels pressupostos, i s’endinsa fins a l’arrel 
que consideren que és problema: el mal finançament 
de Barcelona. Explica que Barcelona té una estructu-
ra d’ingressos segons la qual gairebé la meitat dels 
ingressos els aporten els ciutadans de Barcelona (a 
través dels impostos directes, els indirectes a través 
de l’activitat econòmica i a través de les taxes i els 
preus públics) i l’altra meitat les altres administraci-
ons (l’Estat, la Generalitat, a través de les seves 
transferències). Des del PP defensa que aquestes 
transferències de l’Estat i de la Generalitat són insu-
ficients i demana, com han fet altres cops, que es 
facin efectives totes les despeses de capitalitat, de 
subsidiarietat i totes aquelles despeses necessàries 
que pot assumir ara l’Ajuntament, però que han de 
ser finançades per l’Administració de l’Estat i la Ge-
neralitat. Denuncia que des que el Govern actual 
governa a la Generalitat i a l’Estat s’ha oblidat de fer 
aquestes reclamacions i que la seva obligació és 
reclamar el finançament adequat per als barcelonins, 
que inclouria aquesta demanda de les despeses de 
capitalitat i subsidiarietat, que en el seu moment, 
l’any 2004, es van quantificar en més de 100 milions 
d’euros anuals, una xifra que ara s’hauria d’actua-
litzar i que segurament serà molt més perquè 
l’increment d’aquests serveis ha estat més que pro-
porcional a la inflació dels darrers anys. Demana que 
s’actualitzi la quantitat i que s’inclogui aquesta dota-
ció imprescindible al pressupost de Barcelona. 

Comenta i recorda que aquest esforç fiscal del 
12% dels ciutadans de Barcelona en dos anys 
s’explica perquè molts del impostos estan al màxim i 
que aquesta imposició asfixia el ciutadà i el comerci-
ant de Barcelona. Recorda que a la ciutat l’impost de 
vehicles, l’impost de plusvàlues i l’IAE estan al mà-
xim i que no s’apugen més per un impediment legal. 
Diu també que des de l’any 2002, l’impost de cons-
truccions i instal·lacions i obres, que estava al 2,75%, 
s’ha situat al 3,25% actual, i que l’IBI segueix sent 
l’eina de recaptació principal dels impostos locals 
(aquest any augmentarà la seva recaptació en 28 
milions d’euros). 

Protesta per la regressió de molts d’aquests im-
postos com l’IBI o l’IAE i esmenta la necessària ins-
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tauració de bonificacions per a famílies nombroses i 
monoparentals, famílies amb rendes mitjanes i bai-
xes, comerciants i pimes que ho necessiten. 
L’Ajuntament de Barcelona bonifica l’IAE sobre les 
obres de llarga durada a comerciants que facturen 
més d’un milió d’euros anuals. El Grup del PP dema-
na repetidament que aquesta bonificació també 
s’apliqui a aquells comerciants que facturen menys 
d’un milió d’euros l’any. Denuncia que els parquíme-
tres municipals registrin un augment de recaptació 
del 6,5%, i que de cada set places d’àrea verda no-
més n’hi ha una per a resident. També denuncia la 
grua com a eina de recaptació, que continua pujant 
–des del 2003 ha pujat més de 50 euros– i té previst 
ingressar 22 milions d’euros l’any 2008. I finalment, 
els aparcaments municipals a través de l’empresa 
BSM, que en opinió del Grup del PP incorren en 
competència deslleial respecte a altres aparcaments, 
però que per a l’Ajuntament són una eina recaptado-
ra amb la qual cada any obté 10 milions d’euros de 
beneficis d’explotació. 

Referint-se al tema de la descentralització, cita la 
Carta Municipal, que diu que "el 15% dels recursos 
ordinaris del pressupost municipal ha de ser gestio-
nat pels districtes". Denuncia l’incompliment de la 
Carta Municipal, perquè els districtes només seguei-
xen gestionant al voltant del 10%, menys fins i tot 
que fa quatre anys, quan gestionaven el 12%. De-
mana la dotació als districtes de més recursos per 
gestionar i, sobretot, el compliment de la Carta Muni-
cipal, que estableix el 15% de recursos ordinaris. 

Quant a les inversions reflectides al pressupost, 
reclama que no s’especifica on va a parar el 60% de 
les inversions previstes (328 milions d’euros). 

I finalment, reclamen uns pressupostos extraordi-
naris, no uns pressupostos continuistes, perquè una 
situació extraordinària de crisi requereix mesures 
extraordinàries. 

Per acabar, des del Grup del PP anuncia que pre-
sentaran una alternativa a aquest pressupost, i 
al·legacions en el període d’al·legacions. Reclama la 
necessitat de prioritzar l’austeritat en la despesa i alho-
ra mantenir les despeses socials, o incrementar-les si 
cal. En definitiva, menys impostos i menys taxes, però 
garantint serveis de qualitat, més despesa social i millo-
ra del manteniment, més inversions en habitatge i als 
barris. Evidentment, també més finançament d’Estat i 
Generalitat, més incentius per a les famílies i per a 
l’habitatge i, sobretot, un pla de suport a les famílies, als 
comerciants i a les petites i mitjanes empreses. 

El Sr. Florensa agraeix, com la resta de grups, la 
informació proporcionada. A continuació, referint-se 
a la passada Comissió, durant la qual es van discutir 
i aprovar inicialment les ordenances fiscals, recorda 
que el Grup d’ERC entenia que era un debat que no 
es podia deslligar del debat pressupostari general ja 
que la suma de les ordenances i el pressupost muni-
cipal permetia tenir aquesta visió global de com es 
plantejaran o seran, si s’arriba a un acord, les finan-
ces municipals de l’any 2009.  

Abans d’iniciar el debat de les ordenances, el 
Grup Municipal d’ERC va llançar una proposta que 

considerava important i estructural, com era el fet 
que la pressió fiscal municipal durant el proper any 
estigués per sota la previsió de creixement de l’IPC, i 
molt especialment en aquells impostos directes que 
afectaven la major part de la població com eren l’IBI, 
l’impost de vehicles o l’IAE, per exemple. Creuen que 
l’any vinent es pot alleujar aquesta càrrega fiscal de 
moltes famílies, i de petits negocis i empreses tam-
bé, i que això pot suposar un estímul al consum i el 
suport al creixement econòmic de la ciutat en uns 
moments de crisi. Explica que aquesta proposta va 
ser assumida per l’Equip de Govern, que es va veure 
reflectida en la proposta d’ordenances que es va 
presentar, i que per aquest motiu el Grup d’ERC va 
donar suport a l’aprovació inicial de les ordenances 
fiscals. De totes maneres, també va deixar molt clar 
que al llarg del procés de debat fins a l’aprovació 
final el seu grup faria un seguit d’aportacions en les 
diferents matèries que afecten l’àmbit de les orde-
nances per tal que a partir de bonificacions, de con-
gelació d’algunes taxes o de mesures adreçades a 
col·lectius concrets es poguessin adequar les orde-
nances a la situació econòmica de crisi, i també amb 
l’objectiu de fer més fàcil la vida i el dia a dia dels 
ciutadans i les ciutadanes de la ciutat, específica-
ment d’aquells col·lectius que tenen més necessitats. 

El Grup d’ERC donarà suport de manera inicial al 
pressupost a partir de dues premisses. Primerament, 
per la continuïtat d’aquest pressupost respecte de 
l’any anterior pel que fa a aquelles esmenes que van 
introduir i gràcies a les quals van votar afirmativa-
ment el pressupost del 2008. Recorda algunes de les 
aportacions del seu grup en aquell pressupost orien-
tades a incrementar els recursos per a la rehabilita-
ció d’edificis, la instal·lació d’ascensors per exemple, 
el suport al sector de la cultura popular de la ciutat 
de Barcelona, el suport també a les entitats 
d’educació en el lleure, la dotació de més recursos 
per a l’atenció a la infància i a l’adolescència, un 
reforç a les polítiques d’integració de la immigració, i 
també diverses mesures que tenien per objectiu afa-
vorir la internacionalització de l’economia a la ciutat i 
dinamitzar l’àmbit de la promoció econòmica de Bar-
celona. Les esmenes es mantenen en aquesta pro-
posta que s’ha presentat, i fins i tot es doblen els 
recursos per a conceptes que, per la seva duració, o 
per la magnitud, no s’han pogut desenvolupar en la 
seva totalitat al llarg del 2008. 

Això no obstant, en segon lloc, explica que el vot 
afirmatiu d’ERC en aquesta aprovació inicial no 
pressuposa el suport definitiu del seu grup als pres-
supostos, en el seu procés d’aprovació final. Ara per 
ara s’hi mostren a favor, perquè creuen que és posi-
tiu i important que es pugui dur a terme el debat i la 
ciutat no vegi bloquejat el seu funcionament amb els 
pressupostos, i després que s’hagin incorporat 
aquestes esmenes programàtiques d’ERC i les pro-
postes en matèria fiscal. 

En definitiva, anuncia que el Grup d’ERC comença 
un procés de negociació pressupostària, tot llançant 
una consideració molt important, com és la voluntat 
que aquest pressupost inclogui una política d’inver-
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sions clara que afavoreixi la inversió pública a la 
ciutat de Barcelona. Creuen que aquest és l’element 
que pot fer que aquests pressupostos no siguin uns 
pressupostos de continuïtat, sinó uns pressupostos 
adequats a la nova realitat de la ciutat, al nou context 
econòmic, i uns pressupostos útils per dinamitzar 
l’activitat econòmica de la ciutat i afavorir i millorar 
les condicions de vida dels ciutadans.  

Estan convençuts que en els darrers mandats 
l’Ajuntament ha dut a terme una gestió econòmica 
positiva, afavorida alhora per un context econòmic de 
creixement, de bonança econòmica municipal, esta-
tal i global. Pensen que s’ha dut una bona política de 
gestió tributària, una política de contenció en els 
diferents pressupostos que s’han anat presentant en 
els últims anys, a partir dels quals moltes de les des-
peses es calculaven a l’alça i molts dels ingressos es 
calculaven a la baixa. Diu que això ha permès reduir 
l’endeutament a l’Ajuntament i incrementar l’estalvi 
públic. En aquest sentit, afirma que actualment 
l’Ajuntament no es troba en una situació precària eco-
nòmicament, sinó d’endeutament raonable (esmenta 
el deute a la ciutat de Madrid, que és quatre vegades 
superior al registrat a Barcelona), genera estalvi i no 
arriba a uns nivells de deute que facin perillar el seu 
bon funcionament. El Sr. Florensa entén que en 
aquests moments de crisi s’ha d’utilitzar aquesta polí-
tica de contenció, que els ha de permetre fer políti-
ques valentes per afrontar aquesta nova conjuntura 
econòmica i social de la ciutat. La realitat de la ciutat 
ha canviat i es viu un període de crisi greu. Per tant, 
considera que la voluntat d’aquest Ajuntament i 
d’aquest Equip de Govern ha de ser adaptar aquest 
nou pressupost a la nova realitat que viu la ciutat i 
poder oferir als ciutadans alternatives, solucions als 
problemes immediats i ajudar-los a superar a curt i a 
mitjà termini els anys que vindran. 

Al seu entendre, això passa perquè en aquests 
pressupostos es reflecteixi i hi hagi una aposta deci-
dida per un augment real de la inversió pública que 
realitza l’Ajuntament. Afirma que aquest no ha de ser 
un any d’estalvi –ja ho han estat molts dels anys 
anteriors–, sinó un any d’inversió. L’Ajuntament gau-
deix d’una situació econòmica que li ho permet i s’ha 
de produir aquest reforç pressupostari en tot l’àmbit 
de l’atenció social, el servei a les persones, i esten-
dre’s paral·lelament a sectors estratègics que consi-
deren que són claus en el futur de la ciutat, com po-
den ser les polítiques de sòl, l’adquisició de sòl a la 
ciutat, les polítiques d’habitatge, la promoció del co-
merç, per exemple, o el suport a les petites i mitjanes 
empreses i a les persones emprenedores. És a dir, 
invertir i dinamitzar sectors que no estan lligats no-
més a l’àmbit de l’exclusió social, però que sí que 
configuren importants sectors econòmics a la ciutat, i 
donar-los el suport de l’Ajuntament. 

En el pressupost presentat en aquesta Comissió, 
el Grup d’ERC troba a faltar aquesta voluntat. Les 
xifres presentades, sumant les transferències de ca-
pital, no només no augmenten els nivells d’inversió, 
sinó que a més s’hi observa una disminució del 
0,6%. Si això se suma als pressupostos de les em-

preses municipals, la capacitat inversora cau a -1,5%. 
També fa referència a la intervenció de l’alcalde He-
reu en la conferència al Col·legi d’Enginyers i celebra 
que l’alcalde estigui d’acord amb la proposta d’in-
versió del Grup d’ERC, però demana la traducció 
d’això en els pressupostos del proper any. Aposta 
per la inversió i la dinamització dels sectors econò-
mics de la ciutat i anuncia que el Grup d’ERC, al llarg 
dels mesos que duri el debat de pressupostos, treba-
llarà en aquesta línia A més, considera que aquesta 
aposta no va en detriment de la gestió rigorosa, de la 
contenció de les finances municipals, sinó que preci-
sament és una aposta que es pot fer perquè això és 
el que s’ha anat fent al llarg dels últims anys. 

Per acabar, manifesta el vot a favor d’aquesta 
aprovació inicial, perquè entén que s’han incorporat 
esmenes negociades pel Grup d’ERC l’any passat i 
que tenen continuïtat aquest any, i també perquè 
entén que s’han incorporat algunes de les propostes 
fetes en matèria fiscal, tot i que avança que el seu 
grup anirà puntualitzant i concretant mesures que es 
puguin fer a través de les ordenances fiscals i que 
poden millorar i facilitar la vida dels ciutadans de 
Barcelona. Però en tot cas, es reserva el sentit del 
vot final al pressupost del 2009 en funció de 
l’evolució de les negociacions que es produeixin i, 
per tant, de la voluntat d’incrementar, de tenir un 
paper proactiu des de l’Ajuntament de Barcelona, 
amb una actitud valenta, que entenen que és la que 
pertoca en aquests moments on les finances de 
l’Ajuntament estan sanejades i on el context econò-
mic demana que l’Ajuntament tingui una part activa, 
inverteixi i doni suport al teixit econòmic i productiu 
de la ciutat. 

El Sr. Mestre expressa que el seu grup comparteix 
la intervenció inicial feta pel tinent d’alcalde, el Sr. 
Carnes, i complementada per la intervenció del ge-
rent municipal, el Sr. Andreu Puig. Incideix en el fet 
que aquest és el primer debat del pressupost per al 
2009, i que queden setmanes per continuar discutint. 

Comença fent una sèrie de consideracions. La 
primera és el canvi d’escenari. Diu que malaurada-
ment el pressupost per al 2009 es debat en una situ-
ació econòmica més greu que la prevista, que té un 
impacte lògic a totes les economies, també en 
l’economia més d’escala local com és el cas de Bar-
celona. Però li sembla que això que és una mala 
notícia per a tothom posa en valor i dóna relleu a 
l’esforç de rigor i la bona gestió de les finances mu-
nicipals al llarg dels anys. Afirma que avui l’Ajun-
tament de Barcelona pot presentar un pressupost 
amb unes finances sanejades, des d’una posició de 
solvència i des d’uns quants clars signes de fortalesa 
econòmica i financera. I que se li fa difícil entendre el 
punt de vista del Sr. Vives quan considera un ele-
ment negatiu la continuïtat d’una política pressupos-
tària, d’una política d’hisenda pública que ha donat 
aquests resultats i que permet encarar la situació de 
crisi amb aquests signes de solvència i de fortalesa. I 
diu també que li és impossible entendre com el Sr. 
Mulleras pot dir que el Govern de la ciutat viu en 
temes pressupostaris, en temes d’hisenda local, 
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d’esquena a la realitat. Aclareix que si haguessin 
viscut d’esquena a la realitat, l’Ajuntament tindria la 
situació d’altres ajuntaments comparables, que no 
són el de París, sinó d’altres més propers, d’enorme 
endeutament i d’una capacitat d’inversió real de 
pràcticament zero. 

En resum, entén que la primera consideració que 
cal fer és aquesta bona gestió duta a terme des de la 
hisenda municipal, la solvència i fortalesa que ha 
produït, i diu que entén que el pressupost que avui 
es presenta, que és un pressupost equilibrat, respon 
a aquells criteris que es consideren imprescindibles i 
que han de continuar estant en el frontispici de la 
política d’hisenda local, com són: no augmentar la 
pressió fiscal –més encara en la situació actual–; 
mantenir el nivell d’endeutament —que és un nivell 
d’endeutament baix, sobretot correcte i baix en rela-
ció amb altres administracions locals comparables a 
la nostra–, i continuar mantenint una capacitat inver-
sora alta. 

El seu Grup Municipal, quan va començar a treba-
llar els pressupostos municipals per a l’any 2009, va 
establir dues exigències. La primera, procurar i ga-
rantir que el pressupost del 2009 respongui als ob-
jectius fixats en el Programa d’actuació municipal i 
que doni garanties del seu compliment. La segona, 
que el pressupost del 2009, atesa la situació de crisi 
econòmica, s’adeqüi a aquesta situació, l’encari i 
correspongui a la voluntat i a la decisió de generar i 
d’impulsar polítiques actives de promoció econòmica. 
I opina fermament que el pressupost presentat en 
aquesta Comissió d’Hisenda respon clarament a 
aquesta doble exigència. 

Destaca aquesta convicció a través de quatre as-
pectes que considera fonamentals. El primer, la cen-
tralitat de les polítiques socials, és a dir, la prioritat 
que han de tenir les polítiques de Benestar i d’Acció 
Social, que és una prioritat del Govern Municipal 
recollida en el Programa d’actuació municipal, i que 
aquest pressupost recull, no amb discursos, sinó 
amb fets, amb recursos adreçats, precisament, a 
aquestes polítiques de Benestar i d’Acció Social. 
Indica que l’àrea d’Acció Social és l’àrea que experi-
menta un creixement més gran (augmenta un 24,7% 
en relació amb el pressupost d’enguany, un incre-
ment que ajuda a enfortir una de les àrees més sen-
sibles a la situació de crisi). Però, a més a més, és 
un increment que se suma als increments que s’han 
anat produint de manera continuada i sostinguda els 
darrers anys. Des de l’any 2004 a l’any 2008, indica 
que l’increment acumulat en despesa social de 
l’Ajuntament de Barcelona ha estat del 88,13% i es 
dirigeix directament al Sr. Mulleras per preguntar-li si 
no creu sincerament que això és afrontar les proble-
màtiques socials, el fet que en quatre anys s’hagi 
incrementat la despesa social de l’Ajuntament pràcti-
cament en un 89%. 

El segon aspecte és l’enfortiment de polítiques de 
promoció econòmica, d’ocupació i de formació. Li 
sembla que l’Ajuntament ha de reforçar les polítiques 
actives que té en tots aquests camps i que ho fa des 
de fa mesos. Opina que els pressupost presentat 

ajuda a reforçar aquestes polítiques actives i a po-
sar-hi recursos. 

El tercer aspecte és la continuïtat en l’impuls de 
les polítiques ambientals i de millora i manteniment 
de l’espai públic i els espais verds. L’Àrea de Medi 
Ambient fa un increment important i és un increment 
important vinculat a la neteja, però també als residus, 
que els semblen aspectes significatius.  

Finalment, el quart aspecte són les inversions pre-
vistes al voltant de 540 milions d’euros, que qualifica 
de nivell molt alt d’inversió. I puntualitza que és un 
nivell molt alt d’inversió en el context de la decisió del 
Govern Municipal d’invertir en aquest mandat 3.000 
milions d’euros, que és una decisió invariable i que el 
Govern manté, orientada a la millora de l’espai urbà, 
a la creació d’infraestructures i a la creació d’equi-
paments que contribueixen de manera decisiva al 
benestar i a la cohesió social, així com també pel seu 
enorme volum, a l’impacte positiu i dinamitzador de 
l’economia local que s’ha esmentat a la sala. Insis-
teix una vegada més que aquesta inversió municipal 
ve finançada per l’estalvi corrent, i que, per tant, no 
fa créixer deute. 

Per acabar, confirma el vot a favor del seu grup i 
manifesta l’orgull de poder presentar a la ciutadania 
un pressupost que garanteix aquests quatre aspec-
tes que considera imprescindibles en una situació de 
crisi.  

El Sr. Carnes aporta unes reflexions a les inter-
vencions presentades. Agraeix al Grup d’ERC el seu 
suport inicial per a la continuació de la tramitació 
d’aquest expedient, però també a CiU el seu to i, 
malgrat alguna discrepància més profunda, la inter-
venció del Grup del PP. Coincideix que el diagnòstic 
de la situació és de dificultat, i creu necessari fer 
aquest reconeixement de responsabilitat que tots 
expressen. 

En tot cas, vol fer unes precisions, perquè en la 
mesura que es vagi descabdellant el document es 
podrà comprovar si són capaços d’avançar i apropar 
posicions que permetin el màxim context i el màxim 
consens respecte al pressupost, que és una de les 
eines de treball bàsiques de cara a l’any vinent. En la 
seva opinió, el pressupost expressa responsabilitat 
amb les necessitats i les possibilitats de l’Ajun-
tament, alhora que expressa ambició.  

Comenta que s’analitzaran els elements de major 
possibilitat d’inversió, però que hi ha dos elements 
cabdals. D’una banda, tal com havia comunicat 
l’alcalde i s’ha recollit en aquesta Comissió, l’aportació 
directa de l’Ajuntament, que en la seva opinió no és 
gens menyspreable tenint en compte el context, mal-
grat que tots desitjarien que pogués ser superior. I de 
l’altra, subratlla també l’esforç d’altres operadors pú-
blics a la ciutat de Barcelona, que feia molts anys que 
no es feia i que s’havia abandonat, com és ADIF, o la 
Generalitat a través de les línies de metro, a través del 
Port de Barcelona, o altres operadors que no estan 
directament a la ciutat de Barcelona però que afecten 
la seva actuació, com pot ser AENA. Li sembla que 
aquests elements multiplicadors que s’esmentaven 
són certs i que en els propers anys faran de la ciutat 
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aquell element de competitivitat que algú en algun 
moment determinat d’una història no gaire llunyana va 
oblidar. Per tant, confirma la possibilitat inversora en 
una perspectiva de globalitat.  

Malgrat això, repeteix que l’Ajuntament fa un es-
forç molt important que no sap si totes les altres ad-
ministracions poden mantenir, especialment sense 
incórrer en dèficit. I admet que el dèficit no és un 
element de sacralització, però opina que en aquest 
moment amb uns estalvis bruts a l’entorn del 26%, 
situar-se a l’entorn del 23,7%, que és la xifra que es 
podria acabar tenint l’any que ve si s’aprovés aquest 
text, és una xifra molt positiva.  

A continuació, fa unes altres consideracions. I es 
refereix al plantejament exposat del "Govern a 
l’ombra" en l’estructura municipal. Fa constar que en 
aquest famós "Govern a l’ombra" hi són presents tots 
els grups i que, per tant, en cap cas hi ha opacitat ni 
elements que no siguin de discussió pública. 

Després fa referència al comentari sobre les modi-
ficacions de crèdit. Explica que posteriorment en 
revisaran un expedient, però que és perfectament 
sabut que són fruit del mecanisme que existeix i que 
estan perfectament pautades, que són les liquidaci-
ons que estableix, en aquest cas, l’Estat. En conse-
qüència, es tracta d’un tràmit fruit de les liquidacions 
produïdes el 2006 i d’una bona gestió, en tant que 
s’aplica l’estalvi de la despesa financera. 

Responent a una al·lusió, que li sembla que és 
important assenyalar i aclarir, reitera que la pressió 
fiscal està al 3%. A fi d’evitar possibles confusions, 
diferencia la pressió fiscal que es pot produir sobre 
cada un dels ciutadans de la recaptació global que 
pot tenir cada partida, per increments de drets impo-
sables, major eficàcia, etcètera. Reflexiona que en la 
seva opinió l’Ajuntament de Barcelona sempre tindrà 
un punt de "demanda insatisfeta", però que alhora 
miren de desenvolupar en termes positius, que són 
les despeses de finançament. Pel que fa referència a 
Madrid, explica que a Madrid hi ha dos nivells: 1) El 
marc general de la Llei d’hisendes locals, que té el 
recorregut que té; 2) Les despeses de capitalitat, que 
des de l’establiment de la Carta Municipal es traduei-
xen en els pressupostos. Per tant, les dotacions ja 
estan assenyalades –i convida a analitzar els comp-
tes aprovats en un tràmit inicial al Congrés de Dipu-
tats. Diu que són conceptes de capitalitat que hi són, 
i que abans no hi eren. Sobre la Generalitat, creu 
que si s’analitza l’evolució en les transferències cor-
rents de la Generalitat, s’hi detecten increments im-
portants. Si la pregunta és si estan satisfets, la res-
posta és que no, que en volen més. Entén que la 
reivindicació de l’Ajuntament és exigir la màxima 
celeritat i que les aportacions es vagin incrementant 
com s’està fent. Per aquest motiu indica que es va 
establir una Carta Municipal i uns Consorcis, però 
també demana que s’admeti que en dos anys no és 
previsible poder girar el deute que potser l’Ajun-
tament té respecte a determinats serveis amb altres 
administracions –i en aquest cas la Generalitat.  

Quant a l’IAE, puntualitza només que se sap pú-
blicament qui el va configurar i que, per tant, si hi va 

haver una configuració errònia en el seu desenvolu-
pament no s’ha d’imputar l’Administració local sobre 
aquest aspecte. La capacitat real que tenen les hi-
sendes locals és minsa si determinats sectors resul-
ten afectats per aquest impost. 

Referint-se als aparcaments de BSM, exposa que 
els operadors construeixen pàrkings en llocs on la 
rendibilitat és molt alta, en espais de rotació molt ele-
vada. En canvi, els espais on intervé BSM tenen o 
poden tenir un grau de rotació molt mínima i estan 
pensats per a residents. El grau de benefici que un 
operador privat obté en aquests espais del BSM és 
molt petit i això explica per què no vol entrar en 
aquests territoris. En el marc d’una política de mobili-
tat i sostenibilitat, explica que és fa imprescindible 
l’actuació de BSM en aquests determinats barris per 
aplicar polítiques de mobilitat responsables que 
l’operador privat no ha tingut. 

Pel que fa a l’estructura organitzativa, sobre la 
qual es deia que estava creixent, observa que si es 
comparen els volums totals de l’estructura funciona-
rial i es compara el 2008 amb el 2009, fins i tot es pot 
afirmar que hi ha una reducció, del 20,6 al 20,1. Per 
tant, confirma que hi ha contenció i no creu que 
s’incrementi l’estructura de funcionament intern.  

Reitera la predisposició del Govern a establir tots 
els diàlegs amb tots el grups. Coneixen i agraeixen 
clarament la predisposició del Grup d’ERC, perquè la 
seva vinculació en la governabilitat i en el governa-
ment d’aquesta ciutat ho ha fet, i per tant, hi ha hagut 
treball, història i una actitud de responsabilitat per 
part d’ERC, però assegura que no s’exclou, i ho vol 
manifestar públicament, poder treballar amb la resta 
de grups per modificar aquest posicionament inicial 
contrari. En aquest sentit, deixa la porta oberta a 
totes les converses necessàries per mirar de canviar 
aquests posicions. Amb tot, des d’una perspectiva de 
la responsabilitat del marc d’actuació, manifesta que 
no s’estirarà més el braç que la màniga ni s’entrarà 
en determinats mecanismes ara per ara de dèficit. 
Com a responsabilitat, també com a missatge de 
solvència i fermesa de la ciutat, entén que no és un 
bon signe entrar en aquest camí en aquest context. 
Agraeix i també recull l’oferiment del Grup de CIU, i 
l’estén als altres grups. 

El Sr. Vives expressa el seu acord amb la inter-
venció del regidor Mestre. Incideix que l’escenari de 
l’any passat és absolutament diferent de l’escenari 
d’enguany i explica que molts dels presents, en virtut 
de l’experiència no només en el camp de la gestió 
pública, sinó també en el camp de l’àmbit privat o de 
la societat civil, saben que, a més de respondre a 
una lògica també de visió a llarg termini, els pressu-
postos han de respondre a les situacions que es 
plantegen en el moment actual. En aquest sentit, 
afirma que un pressupost no pot ser una mena de 
comodí, una carta que serveixi per a tot, sinó que ha 
de ser una carta adequada als moments pels quals 
estem passant. Des d’aquesta perspectiva, el seu 
grup opina sincerament que els pressupostos pre-
sentats responen a una lògica de continuïtat i no a la 
lògica del moment. Considera que aquest és el pro-
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blema fonamental que cal enfrontar, tant des del punt 
de vista pressupostari, com des del d’un punt de 
vista organitzatiu. Aquest punt és el que fa que el 
seu grup vegi amb molt poca confiança la capacitat 
de l’Equip de Govern Municipal per tirar endavant els 
objectius que la ciutat necessita, i per no donar su-
port inicial a aquest pressupost, per ser una alterna-
tiva de govern. 

Tornant a entrar en la qüestió de la inversió, co-
menta les xifres concretes. Exposa que el nivell 
d’inversió xifrat en el pressupost actual és de 544,3 
milions d’euros. Això representa que si l’any 2002 un 
de cada tres euros del pressupost total de despeses 
es dedicava a inversió, ara s’hi dedica un de cada 
quatre euros. La inversió baixa. L’any 2007, que és 
el darrer any liquidat, la inversió va representar el 
26% del total de la despesa. En el pressupost del 
2008 la inversió representa el 23% del total del pres-
supost de despesa, i el 2009, aquest percentatge 
decreix fins al 22,3%. En resum, la inversió baixa 
d’una manera significativa i és una realitat. En el 
fons, aquests percentatges indiquen que abans la 
inversió representava al voltant del 33% del total del 
pressupost de despesa, mentre que ara ha baixat 
per sota del 25%. Per tal de recuperar el ritme, pro-
posa que aquest any el pressupost d’inversió pugi un 
25%, és a dir que dels 500 i escaig milions d’euros 
hauria de passar a ser d’uns 750 milions d’euros, si 
es volen satisfer els 3.000 milions avançats per 
l’alcalde, que són l’objectiu que el Govern Municipal 
s’ha plantejat. Recorda les paraules del regidor Mes-
tre quan el qualificava d’objectiu irrenunciable, i coin-
cideix amb ell, però explica que aleshores s’ha de fer 
amb conseqüència. Donaran confiança al pressupost 
d’enguany amb la condició fonamental que la inver-
sió pugi com a mínim aquests 550 milions d’euros. 

Quant al rol dels altres operadors, el Sr. Vives co-
incideix plenament amb el Sr. Carnes, que és fona-
mental la implicació dels altres operadors. Recorda 
que durant la conferència de l’alcalde del dilluns an-
terior al Col·legi d’Enginyers, on a més l’alcalde va 
posar en valor l’acord de la Comissió Especial 
d’Infraestructures d’una manera continuada, l’alcalde 
va ser molt punyent a l’hora de reclamar compromís 
per part de totes les administracions, i destaca que 
va parlar d’AENA, de RENFE, molt de la Generalitat i 
molt, en general, de l’Administració general de l’Es-
tat. Tanmateix, critica que no parlés amb confiança 
de totes aquestes administracions, i diu que no va 
donar per fet que els diners serien a la butxaca de 
l’Ajuntament de Barcelona. Es refereix també al per-
centatge del 35% d’augment de despesa en tot allò 
relacionat amb atenció primària que s’hi esmenta, en 
el fons relacionat amb la Llei de la dependència. 
Indica que el pitafi monumental de la Llei de la de-
pendència al final té una repercussió sensacional 
sobre la redistribució de les partides d’Atenció Social 
que ha de tirar endavant l’Ajuntament de Barcelona 
per tal de donar servei a la gent que ho necessita. 
Però argumenta que aleshores aquesta reclamació 
que es feia ha de ser una reclamació real, s’ha de fer 
amb capacitat de negociació i amb tot el suport dels 

grups municipals, en aquest cas del Grup Municipal 
de CIU. Això no obstant, diu que qüestiona també la 
viabilitat mateixa del pressupost, perquè es tracta 
d’un percentatge que supera el 50% dels ingressos 
previstos de l’Ajuntament, i ara mateix no tenen la 
certesa que això sigui viable. 

Per acabar, es refereix a una qüestió que qualifica 
de marginal, però que l’inquieta com a regidor adscrit 
al districte de Nou Barris. Comenta que BSM està 
tirant endarrere la possibilitat de fer un pàrking a 
Ciutat Meridiana i voldria estudiar-ne els motius. Està 
d’acord que BSM i empreses com aquestes actuïn 
allà on no arriba la iniciativa privada, però demana 
prudència amb algunes afirmacions, perquè al final 
allà on s’ha d’actuar, no sempre s’hi actua.  

El Sr. Mulleras al·ludeix a la intervenció del Grup 
d’ERC que expressava serioses discrepàncies amb 
el tema de les inversions i esperava arreglar-les du-
rant les al·legacions fins al pressupost final i s’afe-
geix a aquestes esperances. Reitera que les inversi-
ons han baixat, s’han congelat, perquè el pressupost 
ha augmentat. Corregeix les xifres aportades pel Sr. 
Vives sobre el nivell d’inversió xifrat i les situa en un 
euro de cada cinc, amb un percentatge del 18%. Per 
tant, considera que s’han d’incrementar les inversi-
ons, i més en temps de crisi, perquè les inversions 
són el benefici del futur, també el benefici social del 
futur.  

Insisteix a dir que l’Ajuntament efectivament viu 
d’esquena a la realitat i fa un pressupost d’esquena a 
la realitat, tot i que no dubta de la millor de les inten-
cions de l’Ajuntament, i sobretot de la millor de les 
intencions dels seus gestors i responsables polítics. 
Recomana primer reconèixer la realitat i no ignorar la 
recessió que el mateix conseller Castells, el ministre 
Solbes i el Fons Monetari Internacional alerten per a 
l’any 2009. En la seva opinió, els pressupostos ela-
borats ignoren aquesta situació, i ho considera molt 
greu perquè afectarà d’una manera molt important 
l’economia real dels ciutadans i la vida social. En un 
incís, explica que quan Barcelona ha necessitat 
grans inversions en infraestructures (i enumera les 
rondes, les inversions del 1992 i el Fòrum), ha tingut 
la sort de rebre finançament de les altres administra-
cions, l’Estat i la Generalitat, sense haver-se d’en-
deutar tant. El Sr. Mulleras no es creu els pressupos-
tos i demana més transparència per saber quines 
partides pugen i quines baixen a fi d’obtenir una visió 
real pressupostària i quina és la compensació.  

Confirma l’existència de dos models pressuposta-
ris, que al final són dos models de societat, perquè el 
pressupost és l’eina més important que hi ha de ges-
tió en una administració. Un model que es basa a 
mantenir i incrementar impostos, a enfortir l’Admi-
nistració, incrementar la despesa, però amb una 
despesa amb unes prioritats que el Grup del PP creu 
equivocades. I un altre model, defensat pel seu grup, 
que planteja un descens dels impostos i les taxes 
amb l’objectiu de generar activitat econòmica i posar 
en marxa la política social de crear llocs de treball. 
Manifesta que la millor política contra l’atur és la 
creació de llocs de treball i que per fer-ho s’ha de 
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reanimar l’activitat econòmica i disminuir el pes de 
l’Administració. S’ha de donar més pes a la societat 
civil, no intervenir-hi tant, i fer més despesa per a les 
famílies, per als comerciants i les petites i mitjanes 
empreses. El pressupost és l’eina més important 
perquè és la que t’indica per on aniran les polítiques 
d’aquest Ajuntament. 

Reitera el plantejament exposat en nombroses 
ocasions que Barcelona necessita un millor finança-
ment. Està d’acord que no s’ha d’anar més lluny de 
la Carta Municipal, però pensa que la Carta Munici-
pal ha de garantir que aquest finançament es dugui a 
terme, i que no el garanteix. Demana que es lluiti des 
de l’Ajuntament de Barcelona perquè els costos de 
capitalitat, subsidiarietat, d’aplicar polítiques socials i 
d’habitatge, que són imprescindibles per a una capi-
tal amb una gran acumulació de població, es puguin 
dur a terme.  

Assenyala que aquest any la participació als pres-
supostos generals de l’Estat que correspon als muni-
cipis ha disminuït en 142 milions d’euros. També 
exposa que la dotació pressupostària del Fons Com-
plementari de Finançament s’ha reduït un 3% res-
pecte al 2008, ja que ha passat de 5.000 milions 
d’euros a 4.900 milions d’euros el 2009. I aquesta 
repercussió en el pressupost de l’Ajuntament repre-
senta un increment del 2,9%, perquè el Fons Com-
plementari de Finançament en el pressupost del 
2008 registrava un 886.000 euros i en el pressupost 
del 2009 és de 912.000 euros. Aquest és el canvi 
que el Grup del PP vol incloure i proposa en aques-
tes dotacions que arriben de l’Estat i de la Generali-
tat, i que s’incloguin totes aquelles despeses repre-
sentaran més de 100 milions d’euros i que són 
obligades per la Carta Municipal, i que han de cobrir 
costos d’educació, d’immigració, de sanitat, costos 
de capitalitat i subsidiarietat.  

Referint-se a la contestació relativa a "l’Ajunta-
ment a l’ombra", repeteix que el pressupost de les 
empreses que realitzen una activitat municipal sense 
ser Ajuntament ha crescut el 12%, mentre que el 
pressupost de l’Ajuntament ha registrat un creixe-
ment quatre vegades menor, de 3,6%. La queixa va 
dirigida a evitar la duplicitat d’estructures i la dismi-
nució dels controls administratius i polítics. 

Quant al creixement de l’esforç fiscal, incideix que 
els ciutadans de Barcelona pagaran més impostos 
perquè no han deflectit les tarifes en funció de la 
inflació. Com que la recaptació d’IRPF augmenta, hi 
haurà més diners, però el ciutadà també haurà de fer 
un esforç fiscal superior. 

En el tema de l’IBI, són conscients que el motiu 
són uns increments de valors cadastrals que es fan 
des del 2001, però el Grup del PP no vol incidir en 
aquest punt, sinó en el fet que haurien de ser bonifi-
cacions que tinguessin en compte les característi-
ques socials i les característiques de renda familiar 
de les persones que viuen en aquests pisos.  

Quant als aparcaments, el Sr. Mulleras manifesta 
que no estan en contra de la construcció d’aparca-
ments allà on faci falta. Creuen que l’Administració 
pública ha d’arribar on no arriba la iniciativa privada, 

però puntualitza que allà on ja arriba la iniciativa 
privada no és necessari intervenir, en aquest cas fent 
un aparcament públic i posa l’exemple de Santa Ca-
terina, al costat de la Catedral, on hi ha dos pàr-
quings, un de privat i el pàrquing de BSM a l’altre 
costat de la via Laietana. Pregunta per què s’ha de 
mantenir públicament aquest pàrquing si el privat és 
rendible. La seva conclusió és que el Grup del PP 
estarà en desacord amb l’intervencionisme públic en 
la iniciativa privada i d’acord allà on sigui necessari 
perquè no arribi la iniciativa privada.  

Finalment, tanca la seva intervenció sol·licitant de 
nou un replantejament del finançament tenint en 
compte que Barcelona posseeix unes característi-
ques diferents de la resta de municipis. Conclou que 
mentre les administracions públiques no compleixin 
els seus compromisos, qui seguirà pagant, i cada 
vegada més, seran els ciutadans de Barcelona, i que 
l’Ajuntament ha de lluitar a favor d’ells.  

El Sr. Florensa al·ludeix que el president parlava 
d’un pressupost responsable. Però per al seu grup, 
un pressupost responsable aquest any en el nou 
context econòmic i social de la ciutat és, per exem-
ple, un pressupost que no augmenti la pressió fiscal i 
en què les taxes, els impostos, creixin per sota de 
l’IPC, perquè el ciutadà no perdi poder adquisitiu. I 
un pressupost responsable és també un pressupost 
que prioritza la inversió en sectors estratègics i claus 
de la ciutat. Continua dient que la contenció econò-
mica ja s’ha fet els anys anteriors, en un context de 
bonança econòmica on podia haver estat més fàcil 
que la política econòmica de l’Ajuntament no fos 
aquesta. Opina que amb bon criteri, malgrat que la 
conjuntura econòmica acompanyava, es va optar per 
fer pressupostos força continguts sense endeutar 
l’Ajuntament. Felicita el Govern Municipal per la polí-
tica que s’ha seguit aquests anys, però en tot cas 
precisament per aquest motiu, ara demana que es 
prenguin decisions valentes i que l’Ajuntament lideri i 
prengui la iniciativa. 

Referint-se al model del Grup del PP comentat pel 
Sr. Mulleras, afirma que és el model de la Comunitat 
de Madrid, que ha portat l’Ajuntament de Madrid a 
tancar la porta aquest any a les inversions perquè la 
cosa ja no dóna per a més. Diu que per sort la situa-
ció de Barcelona no és la mateixa i per això plante-
gen aquest repte d’invertir i ser més proactius com a 
Ajuntament.  

Per acabar, creuen que és important fer créixer les 
polítiques socials. Tal com comentava el Sr. Mestre, 
l’augment previst en polítiques socials serà del 25% i 
els sembla molt important i defensen que s’ha de 
garantir. Això no obstant, opinen també que no no-
més s’ha d’incidir en aquells sectors que es poden 
trobar amb un risc clar d’exclusió, que en molts ca-
sos és el que contenen les polítiques socials, sinó 
també, a banda d’això, una prioritat d’aquest Govern 
i d’aquest Ajuntament ha de ser prestar atenció a 
sectors estratègics claus com poden ser l’habitatge, 
el comerç, el suport a les empreses, a les pimes, als 
emprenedors, etcètera. Aquesta és la línia en la qual 
treballarà el Grup d’ERC i que negociarà aquest 
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mes, i és el que determinarà el sentit del vot del seu 
grup en l’aprovació final del pressupost.  

El Sr. MestreS sol·licita intervenir breument per 
mostrar el seu acord absolut amb una de les idees 
expressades pel Sr. Mulleras: que hi ha dos models, 
que equivalen a dos models de societat. Confirma 
que el Sr. Mulleras ha descrit perfectament el model 
del Grup del PP, que és el model ultraliberal que ha 
dominat l’escena econòmica aquests darrers anys: 
menys impostos, menys Administració, menys Estat i 
sacralització del mercat. Però rebat al Sr. Mulleras 
que, vistos els resultats, encara vulgui defensar que 
aquest sigui un model adequat per a la situació actu-
al. Finalment, confessa sincerament que aquest no 
és el model de l’Ajuntament. 

El Sr. Carnes vol cloure aquest debat, perquè hi 
haurà més sessions i més arguments per discutir i 
exposa unes reflexions finals. 

Esmenta dos elements. Primer, el retorn de 150 
milions de l’endeutament que l’any que ve no es farà. 
Opina que és un element no menor. Segon, el fet de 
deixar de pagar enguany la despesa olímpica, fins i 
tot tres anys abans del que legalment estava previst, 
que són 70 milions. Explica que aquests són els dos 
elements fonamentals que permeten poder afrontar i 
no pensar on estan les reduccions o contencions, si 
s’incrementa per un altre costat. Creu que aquestes 
són les dues grans xifres que expliquen per què es 
pot generar despesa en una sèrie d’àmbits per als 
quals s’ha d’apostar precisament en una situació de 
crisi i dificultat. Comenta que les transferències cor-
rents on van la neteja, on van també la Llei de la 
dependència, són instruments importants i bàsics per 
a la cohesió social, en un sentit ample; també consi-
dera que l’increment de la Guàrdia Urbana és cohe-
sió social, perquè és manteniment de l’ordre públic al 
carrer. 

Pel que fa als dos models possibles esmentats, 
diu que potser és legítim que hi hagi dos models, 
però que si el debat ha de ser "més govern", ell res-
pondrà amb "millor govern", pensa que el govern és 
necessari i en qualsevol cas un "millor govern", que 
en aquest cas aposti per la política social. Creu que 
en aquest debat explicaran, atès el marc legal que 
tenen les administracions públiques per complir els 
criteris d’estabilitat pressupostària, que l’Ajuntament 
disposa d’uns instruments, com pot ser BSM i el 
Patronat Municipal de l’Habitatge, que li permeten 
actuar també en l’àmbit de les inversions.  

Quan es faci l’anàlisi global el mes de desembre 
en el holding, que es diu com argot, es veurà perfec-
tament que l’Ajuntament no solament té unes trans-
ferències de capital a allò que és pròpiament 
l’Ajuntament, sinó també en el consolidat global del 
seu grup, amb un nivell d’inversió molt alt. Per tant, li 
sembla, modestament, que poden estar satisfets de 
la responsabilitat i de l’ambició del pressupost. 

Per concloure aquesta primera part del debat, rei-
tera l’agraïment al Grup d’ERC per l’inici de la trami-
tació d’aquest expedient, i recull l’oferiment especi-
alment del Grup de CIU per veure si la posició inicial 
es pot modificar, però subratlla que òbviament no 

exclouran, sinó que recullen la indicació i la reflexió 
aportada pel Grup del PP. S’ha d’admetre d’entrada 
que el postulat del Grup del PP és una mica més 
llunyà, però la responsabilitat que exigeix la situació 
farà que el diàleg es mantingui amb tota la serietat i 
la intensitat amb tots els grups polítics.  

 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
1. Autoritzar la transmissió per part de la societat 

Acciona, SA de les participacions socials representa-
tives del 75% del capital social de Mémora Inversio-
nes Funerarias, SL, empresa titular del 99% del capi-
tal social de Mémora Servicios Funerarios, SL, 
propietària del 100% de les accions de Pompas Fú-
nebres Mediterráneas, SL (soci privat de les empre-
ses municipals d’economia mixta Serveis Funeraris 
de Barcelona, SA i Cementiris de Barcelona, SA) a la 
societat C3 Investments II Sarl, o, en el seu cas, a 
una societat de nacionalitat espanyola íntegrament 
participada per aquesta última. Autoritzar la trans-
missió per part de l’empresa Sociedad de Promoción 
y Participación Empresarial Caja de Madrid, SA de 
les participacions socials representatives del 25% del 
capital social de Mémora Inversiones Funerarias, SL, 
a la societat C3 Investments II Sarl, o, en el seu cas, 
a una societat de nacionalitat espanyola íntegrament 
participada per aquesta última. Condicionar l’esmen-
tada autorització al compliment dels següents requi-
sits: (1) La societat Mémora Inversiones Funerarias, 
SL ha de subscriure davant l’Ajuntament els matei-
xos compromisos de suport econòmic, financer, tèc-
nic i professional assumits per les companyies del 
grup Acciona en l’Acta de Manifestacions de 20 de 
maig de 2003. (2) La societat C3 Investments II Sarl, 
o, en el seu cas, la societat de nacionalitat espanyola 
íntegrament participada per aquesta última haurà de 
dirigir a l’Ajuntament de Barcelona un escrit donant-
se per assabentada als efectes oportuns del contin-
gut dels següents contractes: a) Contracte entre 
accionistes de Serveis Funeraris de Barcelona, SA 
elevat a públic el 5 de maig de 1998 entre Pompas 
Fúnebres Mediterráneas, SL i l’Ajuntament de Barce-
lona. b) Contracte entre accionistes de Cementiris de 
Barcelona, SA elevat a públic el 6 de juliol de 2007 
entre Pompas Fúnebres Mediterráneas, SL i Barce-
lona de Serveis Municipals, SA. c) Conveni regulador 
dels termes i condicions de la gestió del servei de 
cremació i cementiri elevat a públic el 6 de juliol de 
2007 entre l’Ajuntament de Barcelona, Barcelona de 
Serveis Municipals, SA, Pompas Fúnebres Mediter-
ráneas, SL i Cementiris de Barcelona, SA. d) Conve-
ni regulador del dret d’ús dels tanatoris de Les Corts i 
Collserola i de l’aparcament situat en el subsòl de la 
cruïlla dels carrers Zamora i Sancho d’Àvila elevat a 
públic el 6 de juliol de 2007 entre l’Ajuntament de 
Barcelona, Barcelona de Serveis Municipals, SA, 
Pompas Fúnebres Mediterráneas, SL i Serveis Fune-
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raris de Barcelona, SA. e) Contracte de cessió d’ús 
per a l’exhibició dels béns del Museu de Carrosses 
Fúnebres, elevat a públic el 5 de maig de 1998 entre 
l’Ajuntament de Barcelona, Pompas Fúnebres Medi-
terráneas, SL i Serveis Funeraris de Barcelona, SA. 
Declarar extingits els compromisos assumits per les 
companyies Acciona Servicios Urbanos, SA, i indi-
rectament a Acciona, SA, i Sociedad de Promoción y 
Participación Empresarial Caja de Madrid, SA a 
l’Acta de Manifestacions atorgada el 20 de maig de 
2003, una vegada es compleixin les condicions im-
posades en els apartats anteriors i es formalitzi les 
transmissions per part de les societats Acciona, SA i 
Sociedad de Promoción y Participación Empresarial 
Caja de Madrid, SA de les citades participacions so-
cials a la societat C3 Investments II Sarl. Facultar a 
l’Im. Sr. Jordi William Carnes i Ayats, tinent d’alcalde 
d’Hisenda i Promoció Econòmica perquè realitzi les 
actuacions necessàries per a l’efectivitat d’aquests 
acords i, en especial, verifiqui el compliment de les 
condicions imposades. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

2. Cedir gratuïtament al Patronat Municipal de 
l’Habitatge la finca de propietat municipal situada a 
l’avinguda de la República Argentina, núm. 102-108, 
i avinguda de Vallcarca, núm. 99-105, grafiada en el 
plànol annex, per a la construcció d’habitatges de 
protecció oficial destinats a reallotjament d’afectats 
urbanístics, d’acord amb allò que disposen els arti-
cles 49 i 50 del Reglament del patrimoni dels Ens 
locals, de 17 d’octubre de 1988, amb reserva a favor 
de la Corporació Municipal d’un dret de tempteig i 
retracte respecte dels locals no destinats a habitat-
ges o aparcament de la futura edificació; sotmetre 
l’expedient a informació pública durant un termini de 
trenta dies i, si no s’hi formulen reclamacions o 
al·legacions, tenir per aprovada la cessió; formalitzar-
la, fent esment de l’afectació de la finca a la dita fina-
litat garantida amb clàusula de reversió automàtica 
en els termes de l’article 50 del Reglament al·ludit; i 
facultar l’Alcaldia per a realitzar totes les actuacions 
encaminades a concretar, clarificar i executar el pre-
sent acord. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

3. Cedir a la Generalitat de Catalunya l’ús dels lo-
cals situats a la planta entresol portes 1a. i 4a. de la 
finca núm. 544, i dels situats a l’entresol portes 1a. i 
4a. dels núm. 546-548 del carrer de Còrsega, grafi-
ats en el plànol annex, per un termini de trenta anys i 
amb caràcter gratuït, pel que fa al sòl, compensant la 
Generalitat de Catalunya a l’Ajuntament el valor de la 
construcció de mutu acord, per a la instal·lació i ges-
tió d’un Centre residencial d’acció educativa, d’acord 
amb les condicions annexes que s’aproven; adscriu-
re els locals al Patrimoni Municipal d’Urbanisme i 
facultar l’Alcaldia per a la realització de totes les ac-
tuacions encaminades a concretar, clarificar i execu-
tar el present acord. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
4. 1r) Aprovar inicialment el pressupost General 

de l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2009, inte-
grat per: a) El de la mateixa Entitat; b) Els pressu-
postos dels organismes autònoms locals: 1. Institut 
Municipal Fundació Mies Van de Röhe, 2. Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat, 3. Institut 
Municipal d’Educació, 4. Institut Municipal d’Infor-
màtica, 5. Institut Municipal d’Hisenda, 6. Institut 
Municipal d’Urbanisme, 7. Institut Municipal de Pai-
satge Urbà i Qualitat de Vida, 8. Institut Municipal de 
Mercats; 9. Institut Barcelona Esports; c) Els estats 
de previsions d’ingressos i despeses de les entitats 
públiques empresarials: 1. Institut de Cultura de Bar-
celona, 2. Institut Municipal de Parcs i Jardins, 3. 
Patronat Municipal de l’Habitatge; d) Els estats de 
previsions d’ingressos i despeses de les societats 
mercantils següents: 1. Barcelona de Serveis Muni-
cipals, SA (BSM), 2. Barcelona d’Infrastructures Mu-
nicipals, SA (BIMSA), 3. Informació i Comunicació de 
Barcelona, SA, SPM, 4. Barcelona Activa, SA, SPM, 
5. SM Barcelona Gestió Urbanística, SA; així mateix, 
aprovar les Bases d’execució i els annexos de per-
sonal que consten en l’expedient. 2n) Aprovar inici-
alment el pressupost consolidat de l’Ajuntament de 
Barcelona per a l’any 2009 d’acord amb la Llei Gene-
ral d’Estabilitat pressupostària. 3r) Sotmetre aquest 
acord a exposició pública durant el termini de quinze 
dies, d’acord amb l’article 169.1 del Reial decret le-
gislatiu 2/2004, de 5 de març, que aprova el Text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.  

Tractat com a primer punt de l’ordre del dia. 
El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 

el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot contrari de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot contrari del PP i el Sr. Flo-
rensa expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

5. Aprovar inicialment l’expedient de modificacions 
de crèdit del Pressupost de l’exercici 2008 de 
l’Ajuntament de Barcelona per un import de 
41.386.868,37 euros, per suplements de crèdit i crè-
dits extraordinaris –(referència 08100390) d’acord 
amb el document annex– a finançar amb els majors 
d’ingressos obtinguts a la partida pressupostària 
9901-42019-61114 Liquidació definitiva 2006 del 
Fons complementari de finançament; i considerar-lo 
definitivament aprovat en cas de no presentar-s’hi 
reclamacions en contra en el termini d’exposició pú-
blica de quinze dies. 

El Sr. Vives hi vota en contra perquè creu que dins 
d’una modificació de crèdit d’aquesta magnitud hi ha 
tantes coses i tan diferents que en valdria la pena un 
descabdelladament mínim. Per dir-ho més correcta-
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ment, hi ha projectes inclosos que, des del punt de 
vista del Grup de CIU, són inacceptables, com per 
exemple la quantitat de diners destinada al web mu-
nicipal, per sobre d’un milió d’euros, o d’altres qües-
tions que estan pendents de ser explicades i discuti-
des en altres Comissions, com són les quantitats que 
es volen invertir en el Projecte de Gestió per Objec-
tius de la mateixa Gerència Municipal.  

El Sr. Mulleras demana que la Comissió aclareixi 
alguns conceptes, precisament per tractar-se de 
conceptes molt heterogenis i molt diversos, bé a 
través d’una reunió o bé per escrit: impremta i web 
municipal, el Projecte de Gestió per Objectius de 
Gerència Municipal, tot el que fa referència a la sen-
tència judicial del cas del Mercat de la Concepció, el 
conveni del Consell Comarcal del Barcelonès, 
l’import de la Gerència d’Educació, Cultura i Benes-
tar Social, el Pla de Pensions de l’Institut Municipal 
de Parcs i Jardins, Foment de Ciutat Vella, nova 
catalogació de llocs de treball, el Pla d’Usos del cas-
tell de Montjuïc, i els defectes sobre el balanç de la 
baixa de l’actiu del tambor de Les Glòries, així com 
altres encàrrecs de la zona Fòrum.  

Manifesta el desacord amb molts conceptes. Per 
exemple, la dotació de transferències al Consell Co-
marcal del Barcelonès, que no ha firmat el conveni, 
com diu l’interventor en el seu informe. O el proble-
ma amb la sentència del Mercat de la Concepció, 
que ni tan sols tenia una provisió feta abans per po-
der prevenir aquest tema. En aquest cas, li interessa 
saber per què s’han de pagar 1.100.000 euros. 

D’altra banda, agraeix que es reconegui la tasca 
d’oposició del seu grup i que s’acceptin les seves 
demandes, com ara el Pla de Pensions de Parcs i 
Jardins, que s’ha fet, malgrat haver-se rebutjat inici-
alment.  

Quant als llocs de treball, demana explicacions 
dels sous i les funcions dels tres treballadors de Fo-
ment de Ciutat Vella, amb una mitjana de 68.000 
euros per persona. El mateix amb el Pla d’Usos de 
Montjuïc, que ha costat 742.000 euros, o el tambor 
de Les Glòries, valorat en 3.200.000 euros, o altres 
encàrrecs de la zona Fòrum (2.565.000 euros). 

El Sr. Florensa hi vota a favor, malgrat tenir reser-
ves en alguns dels conceptes, sobretot les despeses 
que inclouen aquesta modificació de crèdit, cosa que 
els ha fet incorporar dues demandes positives que 
han pogut fer i que justifiquen el seu vot favorable. 

La primera demanda era el reforçament de la polí-
tica lingüística de la ciutat, a través d’una transferèn-
cia de 581.000 euros que aniran destinats al Consor-
ci de Normalització Lingüística de Barcelona, i 
concretament al Programa de reforç d’acolliment 
lingüístic per a immigrants. La segona, l’adquisició de 
la finca adjacent al CEIP Carmel, que permetrà 
l’ampliació d’aquest centre educatiu, una ampliació 
que era necessària. La compra d’aquest solar té un 
valor de 3.100.000 euros.  

El Sr. Carnes indica que metodològicament pot 
escollir dues vies de procediment. O bé fa una res-
posta breu d’alguns dels punts esmentats o bé, si es 
vol, l’endemà mateix o el dilluns següent es poden 

reunir amb els representants dels grups que han 
expressat els dubtes. 

El Sr. Florensa respon que és l’aprovació inicial. 
El Sr. Mulleras intervé per expressar que si el pre-

sident ho estima oportú, preferiria la via escrita i que, 
si són necessaris més aclariments, es facin els acla-
riments com el president decideixi. 

El Sr. Carnes proposa fer el contacte amb els 
grups que inicialment han expressat el vot en contra 
per establir la informació corresponent. 

El Sr. Vives considera que amb la lectura de 
l’expedient n’hi ha prou. 

El Sr. Carnes hi està d’acord, però no exclou la 
disposició d’informació complementària per als inte-
ressats. 

El Sr. Vives proposa que s’usin els 3 milions 
d’euros que s’havien de fer servir amb el pàrking de 
Glòries per fer el pàrking de Ciutat Meridiana. 

El Sr. Carnes agraeix la proposta. Afegeix que es 
reflexionarà en el seu àmbit i en el seu espai. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot contrari de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot contrari del PP i el Sr. Flo-
rensa expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

6. Aprovar inicialment l’expedient de modificacions 
de crèdit en el Pressupost de l’exercici 2008 de 
l’Ajuntament de Barcelona per un import de 
3.864.000 euros com a transferència de crèdit, a 
finançar amb baixes de crèdits del capítol 3 de des-
peses del Pressupost 2008, d’acord amb el docu-
ment annex (referència 08100490); considerar-ho 
definitivament aprovat en cas de no presentar-s’hi 
reclamacions en contra en el termini d’exposició pú-
blica de quinze dies. 

El Sr. Mulleras no entén el caràcter d’urgència 
d’aquest expedient, llevat que hi hagi cap altra infor-
mació que els sigui aliena. D’altra banda, els sembla 
que canvien partides de pressupost que no tenen res 
a veure, perquè es passa de despeses financeres a 
despeses de manteniment. Voldria saber a què fa 
referència aquest caràcter extraordinari i quina rela-
ció tenen aquestes partides amb les despeses finan-
ceres. 

El Sr. Carnes respon que tota la informació està 
disponible. A continuació, explica que aquesta quan-
titat es desglossa en una sèrie de partides o concep-
tes, un dels quals es pot anomenar Despesa de 
manteniment i Pla de locals del sector de serveis 
generals, al qual corresponen els 964.000 euros des-
tinats, entre altres, a manteniment d’equips d’extinció 
d’incendis, material de fontaneria, i il·luminació. Des-
prés comenta que hi ha l’organització dels plecs i els 
criteris d’organització de concursos; també hi ha 
Barcelona 22@ i, per tant, tot allò que el Consell 
d’Administració de 22@ va aprovar i que es va plan-
tejar durant l’ampliació de la partida. S’ofereix a des-
glossar, si cal, com estan distribuïts aquests 2 mili-
ons i mig, perquè tot està perfectament documentat. 

El Sr. Mulleras declara l’abstenció del Grup del PP. 
El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 

el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
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el Sr. Vives expressa el vot contrari de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot contrari del PP i el Sr. Flo-
rensa expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

7. Aprovar inicialment un crèdit extraordinari en el 
Pressupost de l’exercici 2008 de l’Institut Municipal 
d’Urbanisme, per un import d’1.850.000 euros, a 
finançar amb el romanent líquid de tresoreria de 
l’exercici 2007; i sotmetre’l a informació pública per 
un termini de quinze dies, considerant-lo definitiva-
ment aprovat en cas de no presentar-s’hi reclamaci-
ons. 

El Sr. Mulleras vol conèixer quina finalitat té 
aquest romanent de l’Institut Municipal d’Urbanisme, 
si el Sr. Carnes la té concretada. 

La Sra. Solans n’explica l’origen. Exposa que 
l’Institut Municipal d’Urbanisme, que és un organisme 
autònom de l’Ajuntament de Barcelona, va aprovar a 
la seva Junta el retorn de recursos, que és la ratifica-
ció que ara se sol·licita. Diu que té un excés de re-
serves pressupostàries i de recursos propis que no 
necessita i que els vol retornar a l’Ajuntament de 
Barcelona. 

El Sr. Carnes afegeix que l’objectiu d’aquest retorn 
és fonamentalment cobrir totes les despeses d’ofici-
nes d’habitatge, i que BAGUR, SA serà l’operador 
que efectuarà aquesta actuació. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

8. Regularitzar la situació patrimonial i usos de les 
finques de propietat municipal situades a l’illa de la 
Misericòrdia en els termes que preveu el Conveni 
entre l’Ajuntament de Barcelona, la Universitat de 
Barcelona i la Fundació Privada Casa de Misericòr-
dia de Barcelona, aprovat per acord del Plenari del 
Consell Municipal de 30 de març de 2001 i formalit-
zat el 26 d’abril del mateix any i, com a conseqüèn-
cia, procedir a les següents actuacions: a) Extingir el 
dret de superfície constituït a favor de la Universitat 
de Barcelona mitjançant escriptura formalitzada da-
vant el Notari de Barcelona Sr. Bartolomé Masoliver i 
Ródenas el dia 5 d’abril de 1995, núm. 1.251 del seu 
protocol, sobre un solar de 1.984 metres quadrats 
situat en el carrer de Montalegre, per a la construcció 
de la Facultat d’Història o altres activitats università-
ries, en base a les condicions del Conveni formalitzat 
entre l’Ajuntament i la Universitat de Barcelona el 7 
de febrer de 1994; b) practicar les operacions regis-
trals d’agrupació, segregació o altres necessàries per 
tal de crear registralment la finca situada en el carrer 
de Montalegre, núms. 6-10, de les Ramelleres, 
núms. 19-25, i de Valldonzella, núms. 9-11, grafiada 
en el plànol annex, qualificada d’equipament comuni-
tari de nova creació (clau 7-c), que es destinarà a 
equipament universitari; c) declarar d’acord amb allò 
que preveuen l’article 78 i concordants del Reial De-
cret 1093/1997, de 4 de juliol, en virtut del qual 
s’aprovaren les normes complementàries al Regla-
ment per a l’execució de la Llei hipotecària, la inne-
cessarietat de llicència de parcel·lació; d) adscriure la 

referida finca al Patrimoni Municipal d’Urbanisme 
(PMU); e) constituir les servituds de pas o d’altra 
classe, que siguin necessàries, entre aquesta finca i 
les contigües; f) constituir un dret real de superfície a 
favor de la Universitat de Barcelona sobre la finca 
situada en el carrer de Montalegre, núms. 6-10, de 
les Ramelleres, núms. 19-25, i de Valldonzella, 
núms. 9-11, per un termini de setanta-cinc anys, per 
a la ubicació de les Facultats de Geografia i Història i 
de Filosofia, d’acord amb les condicions del docu-
ment annex, que s’aproven; g) sotmetre l’expedient a 
informació pública durant un termini de trenta dies i, 
si no s’hi formulen reclamacions o al·legacions pro-
cedir a constituir el dret; h) formalitzar les actuacions 
esmentades en escriptura pública; i) inscriure-les en 
el Registre de la Propietat; i j) facultar l’Alcaldia per a 
la realització de totes les actuacions encaminades a 
concretar, clarificar i executar el present acord. 

El Sr. Mulleras expressa la seva abstenció, perquè 
aquest punt fa referència a tota la finca que té relació 
amb el Col·legi Labouré i coneixen els problemes 
amb els patis d’aquest col·legi. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa l’abstenció del PP i el Sr. Florensa 
expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
9. La Comissió d’Hisenda i Pressupostos acorda: 

Primer. Instar a l’Ajuntament que requereixi al Go-
vern de l’Estat que es procedeixi a la territorialització 
per les Comunitats Autònomes dels recursos recap-
tats en l’assignació tributària de l’IRPF destinada a 
altres finalitats d’interès social i a cedir a cada Comu-
nitat un mínim del 50% de la recaptació que s’hagi 
obtingut de les declaracions efectuades en el seu 
territori, en concepte de l’esmentada assignació, ga-
rantint que els recursos corresponents a aquest tram 
siguin gestionats íntegrament pels respectius go-
verns autonòmics. Segon. Fer arribar còpia d’aquest 
acord al president del Govern de l’Estat espanyol, a 
la ministra d’Educació, Política Social i Esports, al 
president de la Generalitat, als Grups parlamentaris 
del Parlament de Catalunya i de les Corts Generals, i 
a la Taula d’Entitats del Tercer Sector.  

La Sra. Vila exposa amb detall la proposta. Expli-
ca que actualment en l’assignació dels fons destinats 
a fins socials que provenen de l’IRPF no s’estableix 
cap paràmetre territorial. Especifica que es dóna 
prioritat als programes i les ONG d’àmbit estatal i es 
discriminen les entitats petites i mitjanes de caràcter 
local i autonòmic. Continua dient que la decisió cor-
respon exclusivament al Ministeri i la participació de 
les comunitats autònomes es limita a fer una valora-
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ció no vinculant, tot i tenir competències exclusives 
en matèria d’acció social, associacions i fundacions. 
Si això es tradueix en xifres de l’any 2006, i en posa 
un exemple, s’obté que un 57% dels contribuents 
catalans que va marcar la casella va aportar 47 mili-
ons d’euros, i el Ministeri només va destinar 17 mili-
ons d’aquests 47 milions a programes socials a Ca-
talunya. Atesa aquesta situació, i atesa la negativa 
del Govern de l’Estat espanyol de territorialitzar el 
0,7% de l’impost sobre la renda de les persones 
físiques que es destina a finalitats d’interès social, el 
seu grup fa la proposició següent: 

Primerament, vol instar l’Ajuntament que exigeixi al 
Govern de l’Estat la territorialització per a les comuni-
tats autònomes dels recursos recaptats en l’assig-
nació tributària de l’IRPF destinada a altres finalitats 
d’interès social, i que cedeixi a cada comunitat un 
mínim del 50% de la recaptació que s’hagi obtingut 
de les declaracions efectuades en el seu territori, en 
concepte de l’esmentada assignació, per garantir 
que els recursos corresponents a aquest tram siguin 
gestionats íntegrament pels respectius governs au-
tonòmics.  

En segon lloc, proposa fer arribar una còpia 
d’aquest acord al president de l’Estat espanyol, a la 
ministra d’Educació, Política Social i Esports, al pre-
sident de la Generalitat, als grups parlamentaris del 
Parlament de Catalunya i de les Corts Generals i a la 
taula d’entitats del Tercer Sector. 

El Sr. Mulleras afirma que el Grup del PP està 
d’acord amb l’esperit de la proposició i opina que pot 
ser positiu que es faci d’aquesta manera i que es 
pugui arribar al 50% de la recaptació d’aquest tipus 
de concepte. 

Expressa el vot favorable a la proposició, però ad-
dicionalment el condiciona que les coses es facin bé 
i que aquestes transferències arribin. Volen que si 
arriba a fer-se realitat i els fons arriben a la Generali-
tat, es faci el repartiment de la manera més eficaç 
possible, i que aquesta territorialització també es faci 
dins de Catalunya, a altres ciutats i als districtes de 
Barcelona on es generen aquests recursos.  

El Sr. Florensa hi vota a favor. Considera que 
s’està parlant d’una demanda històrica que fa anys 
que demanen les entitats del Tercer Sector al nostre 
país, i que també és històrica al Congrés de Dipu-
tats. 

Pel que fa al Grup d’ERC, el 2004 va demanar la 
territorialització d’aquests recursos, es va estudiar la 
interpel·lació i finalment no es va fer. A l’inici 
d’aquesta legislatura a través del diputat Joan Tardà, 
recorda que es va reclamar un altre cop aquesta 
territorialització, proposant la cessió si més no del 
50% d’aquests recursos i que Catalunya pogués 
intervenir en l’altre 50%. Finalment, explica que es va 
arribar a un acord de mínims amb el Govern espa-
nyol per tal d’iniciar un procés de cessió gradual 
d’aquests recursos a partir de l’any vinent, un acord 
que finalment el PSOE ha trencat inexplicablement. 

Reitera que és una qüestió molt important i com-
parteix la idea que com a Ajuntament, com a ciutat 
de Barcelona, es faci arribar aquesta demanda al 

Congrés de Diputats i al Govern espanyol, perquè és 
un acord ja pres i que de moment es neguen a com-
plir.  

El Sr. Mestre manifesta la posició favorable del 
seu grup a aquesta proposició, per tres raons. 

En primer lloc, i segurament és la primera raó en 
importància, perquè l’Estatut estableix que la Gene-
ralitat té competències exclusives en les matèries 
subvencionades amb el percentatge d’impost desti-
nat a fins socials. És una reclamació que la Generali-
tat ha anat fent davant del Govern espanyol, i a partir 
d’una discriminació evident. Explica que actualment 
Catalunya és on major nombre de ciutadans i ciuta-
danes marquen aquesta opció en relació amb l’Estat, 
en concret el 46%, 13 punts per sobre de la resta 
estatal. En canvi, detalla que el percentatge rebut a 
Catalunya per aportacions destinades a fins socials 
s’ha anat reduint progressivament des de l’any 1999 
fins al 2005 gairebé a la meitat, ja que s’ha passat 
del 23,11% al 14,22% actual. 

La segona raó que argumenta, i que relaciona 
amb la primera, és un recurs contenciós administra-
tiu que el Govern de la Generalitat té interposat a 
l’Audiència Nacional, en el qual es reivindica que el 
Govern català, i no l’espanyol, gestioni la concessió 
de subvencions.  

Finalment, la seva tercera raó és donar suport a 
una reclamació de la taula d’entitats del Tercer Sec-
tor Social a Catalunya. Li sembla que diversos grups 
parlamentaris al Congrés dels Diputats han tingut 
iniciatives relacionades amb aquest aspecte, i co-
menta que també el diputat d’ICV-EUiA va presentar 
una proposició de llei en aquest sentit el 14 de juliol 
d’aquest any. 

Reitera que, per coherència amb aquests aspec-
tes, donen suport a la proposició presentada per 
CIU. 

El Sr. Carnes fa dues consideracions. 
Confirma que es tracta d’una proposta que formu-

la la taula del Tercer Sector de Catalunya, i l’única 
esmena que li sembla que s’ha comentat és poder 
recollir la proposta que formula CIU, amb la qual hi 
estan d’acord: la literalitat de la proposta que va 
aprovar el Parlament de Catalunya el 2 d’octubre 
d’enguany. Per tant, manifesta que l’esperit del text 
ha d’incorporar les esmenes comentades pel Sr. 
Florensa, respecte a incorporar el concepte de gra-
dació i l’eliminació de la paraula "mínim", d’acord 
amb el text que es va aprovar al Parlament de Cata-
lunya,  

Sota aquesta base, el Govern dóna suport a la 
proposta i s’afegeix als arguments de les altres inter-
vencions. 

La Sra. Vila agraeix el suport i accepta la petita 
esmena formulada. Considera important la unanimi-
tat de l’Ajuntament en una iniciativa de CIU. I es 
congratula pel suport de tots els presents, que és 
una bona notícia ja que promou la transparència en 
la transferència de les aportacions realitzades pels 
contribuents catalans. 

Addicionalment, manifesta que el Grup de CIU 
sempre ha defensat una distribució més equitativa 
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dels recursos, i que agraeix el fet que el Govern doni 
suport a una proposició que defensa l’efectivitat del 
principi de proximitat tan important en el sector de 
l’acció social. Afegeix que la vinculació entre recap-
tació, distribució i gaudir dels recursos és un incentiu 
important a seguir per a totes les entitats, un incentiu 
perquè continuïn fent la seva tasca i continuïn treba-
llant. I estan molt contents de donar suport a una 
proposició que defensa la voluntat dels catalans de 
destinar part dels seus impostos a finalitats socials, a 
les ONG que són de Catalunya i que corresponen al 
territori català. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Vila expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió d’Hisenda i Pressupostos acorda: 
Primer. Instar a l’Ajuntament que requereixi al Go-
vern de l’Estat que es procedeixi a la territorialització 
gradual per les Comunitats Autònomes dels recursos 
recaptats en l’assignació tributària de l’IRPF destina-
da a altres finalitats d’interès social i a cedir a cada 
Comunitat el 50% de la recaptació que s’hagi obtin-
gut de les declaracions efectuades en el seu territori, 
en concepte de l’esmentada assignació, garantint 
que els recursos corresponents a aquest tram siguin 
gestionats íntegrament pels respectius governs au-
tonòmics. Segon. Fer arribar còpia d’aquest acord al 
president del Govern de l’Estat espanyol, a la minis-
tra d’Educació, Política Social i Esports, al president 
de la Generalitat, als Grups parlamentaris del Parla-
ment de Catalunya i de les Corts Generals, i a la 
Taula d’Entitats del Tercer Sector.  

Del Grup Municipal PP: 
10. La Comissió d’Hisenda i Pressupostos acorda: 

1. Actualitzar la quantificació de les despeses de capi-
talitat i subsidiarietat de Barcelona. 2. Instar al Govern 
de l’Estat a ampliar la dotació pressupostària prevista 
pel 2009 del Fons Complementari de Finançament, 
per tal d’incrementar els recursos destinats a Barcelo-
na de manera que cobreixin les despeses de capitali-
tat i subsidiarietat que pateix la nostra ciutat. 

El Sr. Mulleras formula la proposició amb el be-
nentès de trobar un punt de trobada entre els grups 
polítics per tal de millorar el finançament de la ciutat. 
Acte seguit, aclareix que és una proposició amb mo-
dificacions de caràcter tècnic, fruit d’un acord amb 
altres forces polítiques per tal de fer-la avançar. 

El seu grup considera que és una proposició molt 
important perquè els pressupostos de l’Estat dismi-
nueixen les aportacions generals als municipis. Bar-
celona pateix una sèrie de despeses pròpies de les 
característiques de la seva ciutat i de la seva pobla-
ció, que s’han incrementat en els últims anys i que 
fan referència a necessitats primàries com poden ser 
la sanitat, l’educació o les despeses que es generen 
a nivell social, la immigració. Pensa que s’ha d’ac-
tualitzar i demanar la dotació pressupostària, que en 
la Carta Municipal es va establir que es quantificaria, 
i que l’any 2004 es va quantificar en més de 100 

milions d’euros anuals, per tal que l’Estat compleixi 
amb el seus compromisos. Afegeix que aquesta apor-
tació descarregarà fiscalment els barcelonins de ma-
nera directa i més gent tindrà accés a aquests serveis. 

El Sr. Vives manifesta el suport a la proposta del 
Grup del PP. Puntualitza que és una qüestió que ha 
estat debatuda en diverses ocasions i que tots els 
grups aquí representats consideren que és de justí-
cia que aquestes aportacions relacionades amb la 
capitalitat siguin aportades i actualitzades. 

El Sr. Florensa expressa el vot favorable a una 
proposta que busca millorar el finançament de la 
ciutat de Barcelona, en aquest cas també pel paper 
de capital de Catalunya que exerceix la ciutat. 
S’alegra que el PP presenti propostes reivindicatives 
i de defensa del millor finançament de la ciutat. 

El Sr. Mestre hi vota favorablement. 
El Sr. Carnes comenta que des del Govern s’ha 

tramitat el redactat inicial i que li sembla que hi havia 
una referència no menor, la referència al Fons Com-
plementari de Finançament, perquè aquest sí que 
dóna el marge, tal com està configurat, que és en 
funció dels indicadors de recaptació registrat, amb la 
qual cosa no hi ha espai de negociació possible. En 
tot cas, coincideix que sí que n’hi ha en els elements 
tal com ha quedat la proposta i que, per tant, tots 
comparteixen el plantejament de treballar per ampliar 
les aportacions a les despeses de capitalitat.  

Per acabar, anima els grups presents a articular 
les esmenes possibles per poder complementar al-
gunes partides en el tràmit del Congrés de Diputats. 
Recorda que hi ha entitats de caràcter cultural que 
es beneficien de donacions actuals, però que tots 
han de treballar, si és possible, per incrementar-les i 
treballar per aquesta dimensió. 

El Sr. Mulleras agraeix el suport de tots els grups 
polítics i la unitat d’acció en aquesta mena de propò-
sits. Per acabar, prega que un cop aconseguit el 
consens en la proposta, es dugui a la pràctica, es 
calculin les despeses i s’insti l’Estat a fer aquesta 
dotació pressupostària. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió d’Hisenda i Pressupostos acorda: 1. 
Actualitzar la quantificació de les despeses de capi-
talitat i subsidiarietat de Barcelona. 2. Instar al Go-
vern de l’Estat a ampliar la dotació pressupostària 
prevista pel 2009 per tal d’incrementar els recursos 
destinats a Barcelona per cobrir les despeses de 
capitalitat i subsidiarietat de la nostra ciutat. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
11. La Comissió d’Hisenda i Pressupostos insta al 

Govern Municipal a: Demanar el finançament com-
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promès amb l’Agència de Promoció del Carmel, així 
com el seu desemborsament progressiu i per avan-
çat, perquè no s’endarrereixi la realització de les 
obres en els barris del Carmel i entorns. 

El Sr. Mulleras diu que atès que el maig del 2005 
el Plenari del Consell Municipal va aprovar la previsió 
de finançament de la inversió a realitzar per l’Agència 
de Promoció del Carmel i entorns fins l’any 2012, en la 
qual s’estableix que la Generalitat i l’Administració 
general de l’Estat hauran d’aportar 104,5 i 80,5 milions 
d’euros respectivament, i atès que l’aportació de 
l’Estat ha estat de 16 milions d’euros per als períodes 
2005-2009 segons l’acord entre el Ministeri d’Ha-
bitatge de la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament 
de Barcelona de 28 de desembre del 2005, atès que, 
d’acord amb el Conveni de 5 de desembre del 2007, 
el finançament de la Generalitat de Catalunya és de 
1.555.000 euros i amb la condició que es faci efectiu 
en el moment en què es finalitzin les obres a finançar, 
és a dir, a posteriori, formulen el prec que llegeix: 
"demanar el finançament compromès amb l’Agència 
de Promoció del Carmel, així com el seu desembor-
sament progressiu i per avançat, perquè no s’en-
darrereixi la realització de les obres en els barris del 
Carmel i entorns." 

El Sr. Carnes fa dos matisos en referència al prec. 
En el conveni signat amb el Ministeri d’Habitatge, 
afirma que l’Estat es va comprometre a aportar 16 
milions i que en aquest moment el conveni s’està 
complint amb tota regularitat. Pel que fa a la Genera-
litat, amb un milió i mig, assegura que també s’està 
complint.  

Pel que fa a l’avançament, recorda és norma molt 
sovint en l’Administració que aquestes aportacions 
en facin en funció de la capacitat de certificació 
d’obra que es va produint. I aquest és el mecanisme 
que s’ha establert en aquests processos. En tot cas, 
dóna les garanties que les quantitats consignades, i 
per tant les que tenen validesa jurídica, que són els 
16 milions i el milió i mig, s’estan produint amb tota la 
normalitat. 

El Sr. Mulleras discrepa de la normalitat esmenta-
da, en el sentit que durant el Plenari del Consell Mu-
nicipal del 2005 es va aprovar l’aportació de 104,5 
milions d’euros per part de la Generalitat i 80,5 mili-
ons d’euros per part de l’Estat. Denuncia que aques-
tes aportacions no s’estan aplicant. Sí que s’estan 
duent a terme els 16 milions, però això queda molt 
lluny dels 104 i dels 80,5, i del milió i mig, encara 
més lluny. Continua dient que el primer conveni que 
es va firmar el 2005, el pacte del Carmel, no s’està 
aplicant, i que això és el que el Grup del PP reivindi-
ca. Exigeix que s’apliqui el primer pacte de 104,5 
milions per part de la Generalitat i de 80,5 milions per 
part de l’Estat. 

D’altra banda, li sembla inexacte dir que totes les 
administracions paguen les inversions a posteriori, 
perquè en el cas del Carmel l’Estat ha pagat a priori. 
Volen que la Generalitat tingui el mateix tracte que 
l’Estat i que la Generalitat també pagui per avançat, 
que es canviïn les condicions i pagui abans a fi 
d’agilitar més les obres. 

El Sr. Carnes respon que la Generalitat té establert 
a través del Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques aquest mecanisme intern de fiscalització. 
Comenta addicionalment que ara es desenvolupen els 
acords que es van signar en els respectius mo-
ments, i que això és el que s’està desenvolupant en 
aquests moments al Carmel. Diu que les estimacions 
d’aportacions es van plantejar, però que els acords 
firmats són els que tenen la validesa jurídica finance-
ra, i això vol dir que cal cenyir-se a les disposicions 
que finalment es van concretar en termes d’apor-
tacions econòmiques. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
12. Quin ús pensa donar el Govern municipal a la 

Casa Burés, i quin ha estat el cost de manteniment 
de la mateixa des de la data de la seva adquisició, 
especificant el cost de la neteja, del manteniment, la 
seguretat... 

La Sra. Vila formula la pregunta. 
El Sr. Carnes respon primer pels costos i després 

pel futur de l’equipament. Apunta que no hi ha neteja 
i que pel que fa a manteniment, des del març del 
2007 s’hi ha destinat 100 euros per a la reparació 
d’una finestra, i 456,75 euros per a la reparació d’una 
avaria elèctrica. La despesa de 12.765 euros men-
suals correspon a seguretat, un sistema de seguretat 
les 24 hores, etcètera. Quant a la destinació, tot i no 
haver-se tancat encara l’acord perquè no depèn no-
més d’ells, es preveu que sigui una dependència 
d’un organisme de la Generalitat de Catalunya. En 
aquest sentit, assenyala que la previsió seria que un 
organisme públic de la Generalitat en fes la compra, i 
per tant el pagament, d’aquest edifici.  

La Sr. Vila vol recapitular i fer història. Recorda 
que el març del 2006 l’edifici es va comprar per 26 
milions. S’inicia tot un procés d’especulació i es des-
coneix l’ús que se’n farà. Un any i mig més tard en-
cara no s’ha definit l’ús i el Sr. Carnes explica que ha 
estat comprat per tornar-lo a vendre a la Generalitat, 
que encara no sap tampoc a què el destinarà. Men-
trestant, pregunta si el cost de manteniment d’aquest 
edifici, més enllà d’aquestes despeses de canviar 
una finestra i d’un problema d’electricitat, és d’un 
milió d’euros anuals.  

El Sr. Carnes respon que el cost de 12 multiplicat 
per 12, és a dir, 144.000. 

La Sr. Vila es disculpa per l’error de càlcul. Avan-
ça que el seu grup, arran dels comptes fets de l’any 
2007, ha calculat una despesa de 194.000 euros. 
Creuen que és una mica excessiu continuar mante-
nint aquestes despeses quan des de l’Ajuntament de 
Barcelona no se li ha donat cap ús. Afegeix que és 
una despesa que va a càrrec dels ciutadans 
d’aquesta ciutat, i que ara suposa que es vendrà a la 
Generalitat, malgrat que la Generalitat tampoc no 
sap què en farà. Com que considera que la resposta 
tampoc no ha estat gaire convincent, suposa que a la 
propera Comissió tornaran a fer la pregunta a veure 
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si es decideix la venda a la Generalitat i se’n deter-
mina l’ús. 

El Sr. Carnes suposa que quan la Sra. Vila parla 
d’especulació s’ha d’entendre en el concepte in-
tel·lectual, no més enllà de cap altra dimensió. Li 
sembla que aquest és un procés al revés, però tam-
bé que l’Ajuntament va exercir el dret de tempteig i 
retracte sobre un edifici catalogat com a bé patrimo-
nial de ciutat perquè romangués dins del domini mu-
nicipal. Paral·lelament, un organisme de la Generali-
tat va expressar un interès per comprar-lo, però no 
va exercir el dret de compra en el moment de forma-
litzar. L’Ajuntament va exercir el dret de tempteig i 
retracte per un exercici de responsabilitat institucio-
nal i patrimonial, i és la situació actual. La Generalitat 
expressa reiteradament la voluntat de disposar 
d’aquest edifici, però la concreció administrativa 
d’aquesta compra no s’ha formalitzat, i per tant 
aquest lapsus de temps ve imputat pel procediment 
intern que pugui tenir la Generalitat per definir final-
ment l’aportació que ha de fer per comprar aquest 
equipament. 

Es dóna per tractada. 
13. Quines mesures concretes pensa adoptar el 

Govern municipal per fer front a la crisi econòmica? 
El Sr. Vives aclareix que aquesta pregunta se 

suscita a partir d’una informació publicada en una 
revista, on s’afirma que "Barcelona posa en marxa 
mesures per activar l’economia" i parla d’un paquet 
de mesures aprovades per l’Ajuntament. Volen saber 
quines mesures són i quina incidència pressupostà-
ria tenen. 

El Sr. Carnes agraeix la pregunta. Recorda que en 
el Plenari del mes de juliol el Govern va presentar un 
conjunt de mesures, un conjunt d’iniciatives que te-
nen en el seu caràcter transversal un cost global de 
77 milions d’euros. I respon que aquest és el conjunt 
d’iniciatives, tant la part formativa a través d’ins-
truments de Barcelona Activa, com a través de su-
port al comerç i als mercats, com la internacionalit-
zació de la seva economia. Aquests són els eixos 
expressats el mes de juliol i que ara s’estan descab-
dellant i desenvolupant en un conjunt de mesures. 
Especifica finalment que aquesta mateixa setmana a 
la Comissió de Promoció Econòmica ha presentat el 
conjunt d’iniciatives de Foment del Comerç. 

El Sr. Vives rebat que tot just aquesta Comissió ha 
mantingut una discussió sobre el pressupost i ha 
incidit molt en la situació de la crisi. Li sembla que si 
les mesures que es parlen aquí per fer front a la crisi 
acaben en aquesta mena de mesures transversals, 
que són voluntaristes i estan bé, però no suficients, 
no s’aconseguirà el màxim multiplicador de l’activitat 
econòmica de la ciutat, tal com va dir el senyor He-
reu. 

Proposa una reflexió aprofundida, gairebé mono-
gràfica, bé en seu de comissió o de ple, sobre la 
manera de fer front a una situació de crisi, que a més 
a més comportarà mesures que van molt més enllà 
de l’actual marc pressupostari en el proper any o any 
i mig. Acaba dient que valdrà la pena posar-s’hi a 
treballar immediatament. 

El Sr. Carnes opina que el Govern al llarg de l’any 
ha anat presentant un conjunt d’iniciatives per agilitar 
el tràmits de formalització d’empreses i que ha expli-
cat quin era el conjunt de mesures. Diu que són me-
sures que poden o no ser compartides, però que és 
innegable que el Govern està posant sobre la taula 
un conjunt d’iniciatives relatives a l’àmbit de les com-
petències municipals. A més, li semblen un element 
destacable quant al marc d’actuació que l’Ajuntament 
pot fer, bé conjuntament, bé d’acord amb altres ope-
radors públics com ara la Generalitat o l’Estat. 

Comenta que aquesta mateixa setmana a la Co-
missió de Promoció Econòmica, com ja és habitual, 
s’han explicat un conjunt de mesures i d’informes. 
Esmenta la referència feta al comerç i al turisme, que 
són dos dels actius importants de l’economia de la 
ciutat, però concreta que la transversalitat de molts 
d’aquests efectes fa que també es comentin en 
aquesta Comissió, com és obvi i natural. En tot cas, 
insisteix que s’aniran reproduint i informa que, tal 
com va ser el compromís d’aquest Govern, el proper 
mes de novembre a la Comissió de Promoció Eco-
nòmica, també s’informarà del seguiment de la situa-
ció econòmica de la ciutat, així com del seguiment 
del conjunt de mesures que el Govern fa i el grau de 
desenvolupament d’aquestes mesures que el Govern 
va presentar en el seu moment.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
14. Quin ha estat el desglossament de les transfe-

rències (corrents i de capital) de l’Estat i la Generali-
tat a favor de l’Ajuntament de Barcelona pels dife-
rents conceptes durant els períodes 2004 a 2008, 
incloent també les de caràcter metropolità, de capita-
litat i de subsidiarietat? 

El Sr. Mulleras formula la pregunta. 
El Sr. Carnes opina que hi ha diferents conceptes. 

Pel que fa a l’Estat, l’any 2004 els totals eren de 
761.942 milions d’euros. A partir de la informació 
facilitada per a la liquidació del pressupost del 2006 
que ha fet l’Estat, la situació l’any 2008 és de 1.016 
milions d’euros. Per tant, l’evolució és de 761 milions 
a 1.016 milions d’euros, incloent-hi el Fons Comple-
mentari de Finançament, la cessió de tributs, l’apor-
tació a través del Conveni, de la Carta Municipal, de 
la compensació derivada de les cooperatives i de les 
escoles, els temes de formació professional, etcète-
ra.  

Com a novetat, assenyala l’aportació de 15 mili-
ons que a partir de l’any 2007 es fa del concepte de 
Carta Municipal. Això no exclou altres aportacions de 
caràcter més petit que es poden fer de vegades amb 
motiu d’intervencions molt concretes, com cobrar 
alguna placa fotovoltaica o algun campionat europeu 
de beisbol. En aquests moments situa la quantitat en 
48.000 euros i manifesta que això depèn de cada 
any.  

Quant a la Generalitat de Catalunya, defineix dos 
àmbits: el funcionament i la inversió. L’any 2004 era 
de 49.110.000 i la previsió actual és de 113.977.000, 
pràcticament 114 milions d’euros, que es desglossa-
rien l’any 2004 de la manera següent: d’unes transfe-
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rències corrents de 48.846.000 euros i unes transfe-
rències de capital de 264.000 euros a unes transfe-
rències corrents de 90.340.000 al 2008, és a dir, tot 
el conjunt d’activitats tant d’educació, gent gran o 
sanitat. Comenta que tot això té el seu salt qualitatiu 
a partir del desdoblament de la Carta Municipal, però 
que també hi ha un important increment en transfe-
rències de capital de 23.637.000.  

El Sr. Mulleras sol·licita explícitament el desglos-
sament del període 2004-2008. 

El Sr. Carnes respon que pot fer el desglossament 
per anys. 

El Sr. Mulleras demana, si és possible, rebre la in-
formació per escrit durant la setmana. 

El Sr. Carnes contesta que disposa dels globals 
per anys i els pot facilitar. 

El Sr. Mulleras insisteix que li agradaria rebre-ho 
durant la setmana. 

El Sr. Carnes accepta la petició. 
Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
15. Quines mesures ha pres el govern municipal 

per tal de fomentar la participació ciutadana de cara 
a la propera audiència pública sobre Ordenances i 
Pressupostos i per evitar la situació que va tenir lloc 
a l’Audiència Pública del 2007? 

El Sr. Florensa formula la pregunta. 
El Sr. Carnes comenta que es farà tot el procés 

que escaigui per activar els mecanismes de partici-
pació en l’Audiència Pública. Explica que, en termes 
d’Audiència Pública, es van produir 31 sessions 
obertes i deixa constància que es tornarà a repetir de 
manera territorialitzada, tal com ja s’ha fet. 

En aquest moment es volen remetre des de la Di-
recció de Serveis de Participació i Associacionisme 

uns 6.000 enviaments a totes les entitats de la ciutat 
a través del fitxer general d’entitats ciutadanes, a tots 
els membres que componen el Consell Sectorial de 
Ciutat, per tant de tots els diferents nivells, a tots els 
membres i entitats que formen part de les estructures 
participatives, tant de districtes com del mateix dis-
tricte, així com també als membres del Consell de 
Ciutat i tots els ciutadans i les ciutadanes inscrits al 
registre ciutadà. Aquest any es preveu a més que a 
la revista Barcelona Informació surti anunciada la 
convocatòria de l’Audiència a fi de reforçar, si més 
no, l’Audiència Pública. Però recalca que es repro-
duirà l’esquema de l’any passat en els districtes. 

El Sr. Florensa considera positiu que el procés 
d’Audiència Pública de debat dels pressupostos es 
produeixi de manera territorialitzada. Desconeix si a 
la resta de territoris hi va haver més assistència o 
menys, però opina que no està de més reforçar els 
mecanismes per fer arribar millor la informació. Li 
sembla evident que segurament molta gent i moltes 
entitats desconeguin l’existència d’una Audiència 
Pública aquí. Finalment, en tant que és un element 
d’interès per als ciutadans, creu que és positiu que 
es reforcin els mecanismes i que s’intenti que hi hagi 
una major assistència a un Plenari com aquest. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les quinze hores i trenta 
minuts.

 
 

 
 
 
 
 
 

Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 23 d’octubre de 
2008 i aprovada el dia 20 de novembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 23 d’octubre de 2008, s’hi reuneix la Co-
missió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, 
sota la presidència de l’Im. Sr. Ramon García-
Bragado i Acín. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Raimond Blasi i Navarro, Imma Moraleda i 
Pérez, Montse Sánchez i Yuste, Assumpta Escarp i 
Gibert, Francesc Narváez i Pazos, Eduard Freixedes 
i Plans, Antoni Vives i Tomàs, Joan Puigdollers i 
Fargas, Jordi Cornet i Serra, Javier Mulleras Vinzia, 

Alberto Villagrasa Gil, Elsa Blasco i Riera, i Ricard 
Martínez i Monteagudo, assistits pel secretari general 
de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que 
certifica. 

També hi són presents les Sres. i els Srs.: Antoni 
Sorolla i Edo, delegat d’Habitatge; Ramon Massa-
guer i Meléndez, gerent d’Urbanisme i Infraestructu-
res; Ricard Fayos i Molet, director tècnic d’Urba-
nisme i Infraestructures. 

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Itziar Gonzá-
lez i Virós. 

S’obre la sessió a les 16.37 h. 
El Sr. Blasi fa referència al punt de l’ordre del dia 

que se’ls ha repartit, que no ha complert el període 
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preceptiu de quaranta-vuit hores per examinar expe-
dients. Manifesta que per part del seu grup no hi ha 
cap inconvenient que passi a formar part de l’ordre 
del dia, però demana que es passi una còpia de 
l’expedient a tots els grups municipals per tal de po-
der-lo consultar. 

El Sr. García-Bragado manifesta que està dispo-
sat a retirar aquest punt de l’ordre del dia si planteja 
dubtes.  

 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment de l’article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
Acords de la Comissió de Govern de 15 d’octubre de 
2008: 

 
1. 1r) Aprovar inicialment, a l’empara dels articles 

107 del Decret legislatiu 1/2005, de 26 de juliol, pel 
que s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme de 
Catalunya, i 211 del Decret 305/2006, de 18 de juliol, 
pel qual s’aprova el Reglament de la Llei d’ur-
banisme, el Projecte d’expropiació, pel sistema de 
taxació conjunta, corresponent a l’actuació aïllada B 
segons la Modificació del Pla especial de reforma 
interior del Raval a la plaça de la Gardunya i el seu 
entorn (aprovat definitivament pel Consell Municipal 
de l’Ajuntament de Barcelona en sessió de 23 de 
març de 2007), formulat per Foment de Ciutat Vella, 
SA, que incorpora la relació de bens i drets afectats, 
corresponents a les finques núm. 6 del carrer de les 
Floristes de la Rambla, núm. 48, 50, 52 i 54 del car-
rer de l’Hospital, i la part de darrera de les finques 
núm. 42, 44 i 46 d’aquest carrer. 2n) Sotmetre 
l’esmentat projecte d’expropiació a informació públi-
ca, durant el termini d’un mes mitjançant edictes a 
inserir al Butlletí Oficial de la Província, a un diari 
dels de més circulació de la província i al Tauler 
d’anuncis d’aquesta Corporació, amb publicació ínte-
gra de la relació de béns i drets aprovada inicialment. 
3r) Notificar individualment als afectats el present 
acord, incloent-hi el full d’apreuament corresponent, 
per tal de que si ho consideren convenient, puguin 
formular observacions i reclamacions relatives a la 
titularitat o la valoració de llurs drets respectius. 4t) 
Donar-ne compte a la Comissió d’Urbanisme, Infra-
estructures i Habitatge. 

2. Resoldre les al·legacions formulades durant el 
període d’informació pública del Projecte d’urbanit-
zació de l’espai urbà situat entre carrer del Vidriol i 
carrer de Leiva, entorns i carrer de Llobet (Modifica-
ció del Pla General Metropolità per l’ordenació de les 
afeccions viàries del barri d’Hostafrancs UA4, UA5, 
UA7, AA7, AA10, AA.A, AA.B i AA.C), Fase 1a, en el 

sentit dels motius exposats en l’informe de la Direc-
ció de Projectes d’Obres d’Urbanització i Edificació 
de Bagur, SA, de 29 de setembre de 2008, el qual 
consta a l’expedient i es dóna per reproduït; aprovar 
definitivament l’esmentat projecte amb un import, per 
a coneixement de l’Administració, de 791.964,21 
euros, l’impost del valor afegit inclòs; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal; notificar-lo als interessats; i donar-ne 
compte a la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge. 

3. Resoldre les al·legacions formulades durant el 
període d’informació pública del Projecte d’urbanit-
zació de l’àmbit de la millora del Pla General Metro-
polità en el sector de l’entorn del carrer d’Anglesola, 
en el sentit dels motius exposats en l’informe tècnic 
d’al·legacions de la Direcció de Projectes d’Obres 
d’Urbanització i Edificació de Bagur, SA, el qual 
consta a l’expedient i es dóna per reproduït; aprovar 
definitivament l’esmentat projecte amb un import, per 
a coneixement de l’Administració, de 4.060.831,14 
euros, el 16% de l’Impost del valor afegit exclòs; 
publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Pro-
víncia i el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya 
i a la Gaseta Municipal; notificar-ho als interessats; i 
donar-ne compte a la Comissió d’Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge. 

4. 1r) Desestimar els recursos de reposició inter-
posats pel Sr. Xavier Fernández Casanova, actuant 
en nom i representació de Doc Llur 2000, SL, pel Sr. 
Lluís Heredia Tena, actuant en nom i representació 
de Sarrià Inn, SA, i per la Sra. Ester Farrerons i 
Blanc, actuant en nom i interès propi, contra l’acord 
d’aprovació definitiva del Projecte de delimitació del 
polígon d’actuació urbanística de l’illa 3 de la Modifi-
cació del Pla General Metropolità per a l’ordenació 
de les vores de la Via Augusta i determinació del 
sistema i modalitat d’execució, pels motius que figu-
ren en l’informe de la Direcció de Serveis de Gestió 
Urbanística, de 22 de setembre de 2008, que consta 
a l’expedient, en els mateixos propis termes que es 
donen per reproduïts. 2n) Notificar-ho individualment 
a tots els propietaris i d’altres interessats afectats. 3r) 
Donar-ne compte a la Comissió d’Urbanisme, Infra-
estructures i Habitatge. 

5. Aprovar definitivament el Projecte complemen-
tari d’urbanització de l’àmbit de la Modificació del Pla 
General Metropolità per a l’ordenació del Parc del 
Torrent de les Monges, amb un import, per a conei-
xement de l’Administració, de 714.782,85 euros, el 
16% de l’impost del valor afegit exclòs, d’acord a 
l’informe de 29 de setembre de 2008, de la Direcció 
General de Bagursa, el qual figura a l’expedient i es 
dóna per reproduït; publicar aquest acord en el But-
lletí Oficial de la Província i el Diari Oficial de la Ge-
neralitat de Catalunya i a la Gaseta Municipal; notifi-
car-lo als interessats; i donar-ne compte a la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

6. 1r) Aprovar, a l’empara dels articles 113.4 del 
Decret legislatiu 1/2005, de 26 de juliol, pel qual 
s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme de Cata-
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lunya, i 190.4 del Decret 305/2006, de 18 de juliol, 
pel que s’aprova el Reglament de la Llei d’ur-
banisme, l’escriptura de constitució de la Junta de 
Compensació del sector la Clota-Reordenació, for-
malitzada mitjançant escriptura pública atorgada el 
17 de setembre de 2008 davant el notari de Barcelo-
na Sr. Enrique Peña Félix, sota el núm. 4.391 del seu 
protocol, pel president de la Junta, Sr. Ramon Ferrer 
i Sala, degudament facultat pels propietaris que re-
presenten el 78,98% de l’àmbit d’actuació la Clota-
Reordenació, d’acord amb l’informe de la Direcció de 
Serveis de Gestió Urbanística, de 30 de setembre de 
2008, que figura a l’expedient i es dóna íntegrament 
per reproduït. 2n) Designar com a representant 
d’aquesta Administració en l’òrgan rector de la Junta 
de Compensació, la directora de Serveis de Gestió 
Urbanística, Sra. Marta Perelló i Riera. 3r) Traslladar 
a la Direcció General d’Urbanisme la documentació 
que prescriu l’article 192.1 del Decret 305/2006, de 
18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei 
d’urbanisme, als efectes de la inscripció de la consti-
tució de la Junta de Compensació en el Registre 
d’Entitats Urbanístiques Col·laboradores. 4t) Publicar 
aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província, en 
un diari dels de més circulació de la província, al 
tauler d’edictes i notificar-lo individualment als inte-
ressats afectats. 5è) Donar-ne compte a la Comissió 
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

7. Aprovar definitivament –a l’empara de l’article 
113.2.a) i d) del Decret legislatiu 1/2005, de 26 de 
juliol, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei 
d’urbanisme, en relació a l’article 168.2 del Decret 
305/2006, de 18 de juliol, que aprova el Reglament 
de la Llei d’urbanisme–, la segona operació jurídica 
complementària del Projecte de reparcel·lació de la 
unitat d’actuació núm. 9 del Pla especial de reforma 
interior del barri de Porta (aprovat definitivament per 
acord de la Comissió de Govern, adoptat en sessió 
de 26 de març de 2003, i ferm en via administrativa), 
consistent a donar compliment al contingut de la 
interlocutoria dictada, el 22 de gener de 2008, per la 
Secció Tercera de la Sala del Contenciós Administra-
tiu del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya, en 
incident d’execució de la sentència núm. 525 dictada 
el 9 de juny de 2006 (recurs ordinari número 
711/2003) pel mateix òrgan jurisdiccional, en el sentit 
d’adjudicar a la societat mercantil Construcciones 
Manuel Pérez, SA, un sostre complementari de 
147,26 m² al que li fou adjudicat inicialment en la 
finca resultant núm. 1 de l’esmentat Projecte de re-
parcel·lació, compensant aquest aprofitament mitjan-
çant quotes a abonar per la resta dels propietaris de 
l’àmbit. Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de 
la Província i en un dels diaris dels de més circulació 
de la província, i notificar-lo individualment als propi-
etaris de les finques resultants del títol d’equidis-
tribució, i d’altres titulars de drets o interessos legí-
tims sobre les mateixes. Donar-ne compte a la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

8. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanització 
del carrer del Segre entre els de les Roquetes i de 
Sant Ponç, amb un import, per a coneixement de 

l’Administració, de 447.718,17 euros, el 16% de 
l’impost del valor afegit inclòs, d’acord amb l’informe, 
de 29 de setembre de 2008, de la Direcció General 
de Bagursa, el qual figura a l’expedient i es dóna per 
reproduït; publicar aquest acord en el Butlletí Oficial 
de la Província i el Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya i a la Gaseta Municipal; notificar-lo als 
interessats; i donar-ne compte a la Comissió d’Ur-
banisme, Infraestructures i Habitatge. 

9. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanització 
del carrer de Biscaia, entre l’avinguda Meridiana i el 
carrer de Palència, per import de 921.798,69 euros, 
el 16% de l’impost del valor afegit inclòs, formulat per 
la Junta de Compensació del Pla de millora urbana 
(PMU) del carrer de Biscaia, entre l’avinguda Meridi-
ana i els carrers de Palència i de Bofarull, rectificant 
l’acord d’aprovació definitiva adoptat per la Comissió 
de Govern, en sessió del 10 de setembre de 2008, 
quant a l’import del pressupost del projecte, de con-
formitat amb l’informe emès per la Direcció d’Ur-
banisme l’1 d’octubre de 2008, que consta a l’ex-
pedient i, a efectes de motivació, s’incorpora a 
aquest acord; publicar aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província i en un diari dels de més circu-
lació de Catalunya; notificar-lo als interessats en 
aquest procediment; i donar-ne compte a la Comissió 
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

10. 1r) Aprovar definitivament el Projecte executiu 
d’urbanització del Pla especial del camí antic de Va-
lència, d’iniciativa privada, per un import de PEM 
91.987 euros, formulat per Cumberland Spain, SL. 
2n) Publicar aquesta resolució en el Butlletí Oficial de 
la Província i en un diari dels de més circulació de 
Catalunya. 3r) Donar-ne compte a la Comissió 
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

11. 1r) Aprovar definitivament el Projecte executiu 
d’urbanització del passatge de Mas de Roda, núm. 5-
13 i 6-14, passatge del Sucre, d’iniciativa privada, 
per un import de 138.730,66 euros (el 16% impost 
del valor afegit inclòs), formulat per Passatge del 
Sucre, SL. 2n) Publicar aquesta resolució en el But-
lletí Oficial de la Província i en un diari dels de més 
circulació de Catalunya. 3r) Donar-ne compte a la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

12. 1r) Aprovar definitivament el Projecte comple-
mentari núm.1 del Projecte d’urbanització i infraes-
tructura del carrer de Ramon Turró, entre els de Ba-
dajoz i de la Llacuna, i del carrer de la Ciutat de 
Granada, entre els de Llull i del Taulat, d’iniciativa 
pública, per un import de 755.528,86 euros (el 16% 
impost del valor afegit inclòs), formulat per 22 Arroba 
BCN, SA; 2n) Publicar aquesta resolució en el Butlle-
tí Oficial de la Província i en un diari dels de més 
circulació de Catalunya; 3r) Donar-ne compte a la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

13. 1r) Aprovar definitivament el Projecte d’Estatus 
i Bases d’actuació de la Junta de Compensació del 
subsector 4 del Pla de millora urbana Llull-Pujades 
Ponent, formulat pel 100 % dels propietaris del sòl 
del subsector. 2n) Aprovar la constitució de la Junta 
de Compensació del subsector 4 del Pla de millora 
urbana Llull-Pujades Ponent, de Barcelona, formalit-
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zada per escriptura pública atorgada el 5 de març de 
2008, davant del Notari de Barcelona Sr. Jose Eloy 
Valencia Docasar, sota el núm. 461 del seu protocol. 
3r) Traslladar a la Direcció General d’Urbanisme de 
la Generalitat de Catalunya, la documentació que 
prescriu l’article 13 de la instrucció aprovada per 
Ordre del Departament de Política Territorial i Obres 
Públiques de 6 d’agost de 1982, als efectes de la 
inscripció de la Junta de Compensació en el Registre 
d’Entitats Urbanístiques Col·laboradores. 4t) Desig-
nar el Sr. Andreu Romaní Blancafort, director de 
Gestió Urbanística de 22 Arroba BCN, SA, represen-
tant d’aquesta Administració en l’òrgan rector de la 
Junta de Compensació. 5è) Publicar aquests acords 
en el Butlletí Oficial de la Província i en un diari dels 
de més circulació de la província i notificar-los indivi-
dualment a tots els interessats en l’expedient. 6è) 
Donar-ne compte a la Comissió que correspongui. 

14. 1r) Estimar el recurs de reposició interposat 
pel Sr. Antoni Vila Treserra, en nom i representació 
de la societat Vila-Treserra, SL, contra l’acord de la 
Comissió de Govern de 14 de maig de 2008, pel qual 
es varen aprovar definitivament els Estatuts i Bases 
de la Junta de Compensació Bàsica del Pla de millo-
ra urbana per a l’ordenació del subsector 3 corres-
ponent a l’illa delimitada pels carrers de Pere IV, del 
Maresme, de Bolívia i de Puigcerdà, derivat del Pla 
de millora urbana per a la reforma interior del sector 
Perú-Pere IV –Districte d’activitats 22@–, promogut 
per la Junta de Compensació, pels motius que cons-
ten en l’informe de la Direcció de Gestió Urbanística 
de la societat 22 Arroba, BCN, SA, incorporat a 
l’expedient. 2n) Deixar sense efecte l’acord d’apro-
vació dels Estatuts i Bases de la Junta de Compen-
sació Bàsica del Pla de millora urbana per a 
l’ordenació del subsector 3 corresponent a l’illa deli-
mitada pels carrers de Pere IV, del Maresme, de 
Bolívia i de Puigcerdà, derivat del Pla de millora ur-
bana per a la reforma interior del sector Perú-Pere IV 
–Districte d’activitats 22@– únicament respecte de 
les Bases d’actuació sisena i novena, i requerir als 
seus promotors que modifiquin el Projecte d’Estatuts 
i Bases d’actuació amb anterioritat a la constitució de 
la Junta de Compensació. 3r) Notificar aquesta reso-
lució als interessats en l’expedient. 4t) Donar-ne 
compte a la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge. 

15. Aprovar la valoració de la indemnització cor-
responent a l’activitat desenvolupada per la compa-
nyia La Encontrada, SL, a la finca de la plaça de les 
Glòries Catalanes, núm. 32 (i carrer d’Àvila, núm. 
179), com a complement de l’expedient d’ocupació 
directa dels terrenys destinats a sistemes –claus 5 
(viari) i 6 (parcs i jardins urbans de caràcter metropo-
lità)– de les finques incloses en el polígon d’actuació 
urbanística 1 del Pla de millora urbana del sector 
Glòries-Meridiana Sud, publicar l’acord mitjançant la 
inserció d’anuncis al Butlletí Oficial de la Província, i 
en un diari dels de més circulació de la província i 
exposar-lo en el Tauler d’edictes de la Corporació, 
amb notificació personal a tots els interessats a 

l’expedient; i donar-ne compte a la Comissió d’Ur-
banisme, Infraestructures i Habitatge. 

El Sr. Puigdollers demana tenir accés als punts 1, 
4 i 5 del despatx d’ofici. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
1. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió de les 
causes de l’endarreriment en les obres de l’estació 
de La Sagrera. 

El Sr. García-Bragado expressa la sorpresa que li 
ha causat aquesta sol·licitud de compareixença del 
Grup Municipal de Convergència i Unió, ja que con-
sidera que no hi ha cap endarreriment en les obres 
de l’estació de la Sagrera. 

A continuació, llegeix els acords que es van adop-
tar en la reunió del Consorci d’Alta Velocitat del mes 
de juliol, en els quals s’estableix "comprometre mit-
jançant els acords que siguin necessaris i, en el seu 
cas, mitjançant la modificació de l’acord de col·la-
boració de 12 de juny de 2002, per part de les admi-
nistracions i els seus ens, els acords financers ne-
cessaris perquè les obres puguin ser licitades i 
executades per l’Adif, i es procurarà que aquests 
acords quedin subscrits abans de finalitzar l’any 
2008; i coordinar els calendaris de redacció i aprova-
ció de projectes d’estructuració financera de licitaci-
ons i d’adjudicacions perquè l’obra de l’estació esti-
gui al més avançada possible quan l’Adif completi el 
desviament de les actuals línies en servei". 

Manifesta que es pot dir que les obres de l’estació 
han començat en la mesura que s’està en la fase de 
desviament de les vies de rodalies, que n’impedeixen 
la construcció. Diu que a tots els hauria agradat estar 
en una fase més avançada, però que la ubicació 
d’aquesta estació i la seva virtualitat com a projecte 
han estat pendents de l’aprovació i l’adjudicació de la 
connexió ferroviària amb l’estació de Sants. 

El Sr. Vives expressa la seva perplexitat per la 
resposta, ja que diu que tothom sap que encara no 
ha començat el procés de desbloqueig de la cons-
trucció de l’estació de la Sagrera. Assenyala que una 
cosa són les obres per fer possible que les línies de 
tren vagin passant mentre es van fent les coses i 
l’altra és que ningú no sàpiga quan s’iniciaran les 
obres de l’estació i la urbanització. Explica que fa 
uns dies el mateix alcalde de Barcelona va instar les 
institucions a desencallar el procés d’inici de licitació 
de les obres de l’estació i es va oferir a liderar els 
processos que convinguessin per fer desbloquejar 
una situació "que no es pot endarrerir més", en pa-
raules seves. Afegeix que el seu grup ha demanat la 
compareixença amb la millor voluntat per tal de sa-
ber exactament quin és l’estat actual del procés de 
desbloqueig de la licitació i l’inici de la construcció de 
l’estació de la Sagrera, i sense cap ànim de fer-ne un 
debat polític. Demana al Sr. García-Bragado que 
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aporti explicacions més detallades a fi que la compa-
reixença tingui alguna utilitat.  

El Sr. Villagrasa manifesta que no hi ha dubte que 
el projecte està endarrerit, ja que encara no se’ls ha 
presentat ni un esborrany del projecte de la futura 
estació. Afirma que el Sr. García-Bragado fa un pa-
per que no li correspon en intentar cobrir les defici-
ències dels seus companys de partit de Madrid.  

El Sr. Martínez afirma que part del prestigi de la 
ciutat passa per aquesta estació i la remodelació 
urbana que comportarà i que, per tant, tothom vol 
que el projecte de la Sagrera es desencalli. Diu que 
l’equip de govern no ha de tenir por de fer els passos 
que calguin perquè aquest tema no s’endarrereixi 
més, ja que té el suport de tota la ciutat pel que fa a 
aquest tema. 

El Sr. García-Bragado pregunta als seus col·labo-
radors si després de l’última sessió de la Comissió o 
de l’anterior es van repartir les actes de la reunió del 
Consell d’Administració de Barcelona-Sagrera Alta 
Velocitat i del Consorci d’Alta Velocitat. Davant una 
resposta negativa, demana que es portin i es distri-
bueixin als grups.  

Explica que quan diu que no hi ha endarreriment 
segons els acords del Consorci d’Alta Velocitat és 
perquè els calendaris que hi ha per davant no per-
meten anar més ràpid del que es va. D’altra banda, 
manifesta que considera que l’alcalde fa bé de cridar 
l’atenció a tothom, ja que aquests acords impliquen 
compromisos molt importants de tot tipus, no només 
d’execució d’obres. 

Afirma que a l’estació de la Sagrera no es poden 
iniciar les obres fins que s’hagin retirat les vies exis-
tents, cosa que es preveu fer després de l’estiu de 
l’any 2009, quan es calcula que les vies que actual-
ment passen per la traça de l’estació estaran al seu 
nou emplaçament, perquè, si no, caldria interrompre 
el servei de rodalies. Explica que és important que 
les obres de l’estació es puguin licitar dintre del pri-
mer trimestre de l’any 2009, per a la qual cosa d’aquí 
a finals d’any es tancaran els acords institucionals 
que han de permetre aquesta licitació. 

Assenyala que el projecte d’estructures ja està re-
dactat i que, pel que fa al projecte executiu, s’acaben 
d’adjudicar les obres relatives a l’arquitectura interior 
i les instal·lacions de l’estació a dues empreses cata-
lanes d’arquitectura i d’enginyeria respectivament. 

Conclou que no se segueixen els calendaris ideals 
que es van fer el 2002, però recorda que el 2004 es 
va aprovar la modificació del Pla general metropolità 
i que posteriorment es van produir tota una sèrie de 
debats al voltant del traçat. Afirma que ara sí que hi 
ha marcat un calendari i que serà a partir d’aquí que 
podrà tenir sentit parlar d’endarreriments, en cas que 
no es compleixi. Diu que a les actes de la reunió que 
van mantenir el Consorci d’Alta Velocitat i Barcelona-
Sagrera Alta Velocitat trobaran el calendari sobre el 
qual ell haurà de retre compte a la Comissió. 

Explica que fa uns dies va assistir a la reunió del 
procés participatiu dels veïns de la Sagrera-Sant 
Andreu, en la qual els veïns van manifestar el seu 
descontent per la poca consistència que havia tingut 

fins aleshores el procés participatiu. Informa que en 
aquesta reunió es van decidir els calendaris sobre la 
posada en marxa dels quatre grups de treball, dos 
d’ells dedicats al seguiment de tot allò que fa refe-
rència al projecte i a les obres i els altres dos amb la 
missió de dibuixar la ciutat futura que s’aixecarà en-
torn d’aquestes obres.  

El Sr. Vives diu que entén que el bypass estarà fet 
d’aquí a uns nou mesos i que això permetrà iniciar 
l’estació. 

El Sr. García-Bragado assenteix. 
El Sr. Vives explica que quan ells parlaven 

d’endarreriment ho feien en relació amb les previsi-
ons anteriors i no prenien els acords del Consorci 
d’Alta Velocitat com a referència. Afegeix que si s’ha 
de jutjar per les últimes intervencions públiques que 
ha fet, sembla que l’alcalde tampoc no estava assa-
bentat d’aquest nou marc de treball. 

D’altra banda, assenyala que en els propers me-
sos també cal aprovar dos plans de millora urbana 
perquè es desbloquegi la situació. 

Manifesta, també, que a banda de les discrepàn-
cies que pugui haver-hi entre les diferents formaci-
ons polítiques, la predisposició del Grup Municipal de 
Convergència i Unió respecte de l’estació de la Sa-
grera i tot el que comporta és summament positiva. 
Explica que per a ells és tan important l’execució 
mateixa de les obres com l’atenció a les inquietuds 
dels veïns de la zona, que no només hauran de patir 
els problemes del bypass, sinó també totes les 
obres. Diu que és molt important explicar tant com es 
pugui la situació per evitar que el neguit dels veïns 
vagi en augment. 

Destaca que per al seu grup és imprescindible que 
es doni aquesta informació i que hi hagi, en el marc 
que sigui possible, un acord global previ per al des-
envolupament de tot el programa d’actuació. Diu 
que, per tant, convindria que tots els grups polítics 
comencessin a dialogar pel bé de la ciutat. Conclou 
que no n’hi ha prou amb el repartiment d’unes actes, 
sinó que caldrà buscar la forma d’intercanviar infor-
mació d’una manera més fluïda per fer que el desen-
volupament del sistema Sant Andreu-Sagrera sigui 
de tots i no només d’uns quants.  

El Sr. García-Bragado opina que les últimes decla-
racions de l’alcalde eren una crida a les institucions 
perquè compleixin els acords del Consorci d’Alta 
Velocitat i s’adoptin les mesures que siguin necessà-
ries a aquest efecte. Explica que, tot i que l’alcalde 
no segueix el dia a dia de l’evolució d’aquests 
acords, és conscient que al mes de juliol es va acor-
dar donar prioritat absoluta a l’estació, cosa que obli-
ga a adoptar acords complementaris al de l’any 2002 
per tal de poder complir els calendaris.  

Pel que fa a la demanda d’informació plantejada 
pel Sr. Vives, afirma que està segur que trobaran 
una manera de donar-hi resposta i proposa una visita 
dels grups municipals a la seu de Barcelona-Sagrera 
Alta Velocitat, on es podria fer una explicació deta-
llada del conjunt de projecte des del punt de vista de 
la societat en la qual l’Ajuntament participa.  

Es dóna per tractada. 
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III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
 
Al Plenari del Consell Municipal: 
2. Ratificar el Decret de l’Alcaldia, de 14 d’octubre 

de 2008, que estima la petició formulada en data 29 
de juliol de 2008 per la companyia mercantil Espais 
Catalunya Inversions Immobiliaries, SL, concessionà-
ria de l’execució, pel sistema d’expropiació, de la Uni-
tat d’Actuació núm. 13 del PERI Diagonal Poble Nou, 
en el sentit d’atorgar una pròrroga de trenta mesos per 
a finalitzar l’execució del contracte, pels motius que 
figuren als informes emesos per la Direcció de Serveis 
de Gestió Urbanística del Sector d’Urbanisme i per 
l’Institut Municipal d’Urbanisme que s’incorporen a 
l’expedient i es donen per reproduïts. 

El Sr. Puigdollers manifesta que el seu grup no pot 
fer altra cosa que informar aquesta ratificació favora-
blement, ja que, d’una banda, és un decret d’alcaldia 
que ja està signat, i, de l’altra, perquè es tracta de 
tancar definitivament aquest tema. Recorda el debat 
que es va fer al seu moment sobre l’experiència 
d’encarregar una expropiació a una empresa privada 
i que aleshores el seu grup ja va exposar el seus 
dubtes. 

Afirma que l’experiència ha estat molt negativa, ja 
que aquesta iniciativa es va aprovar en el Plenari de 
l’Ajuntament el 24 de novembre de 2000 amb un 
termini de 48 mesos per fer totes les expropiacions, 
la urbanització del sòl i la construcció dels pisos. Diu 
que amb la pròrroga que avui es ratifica es duplicarà 
el termini previst, i adverteix que si el govern munici-
pal proposa en el futur qualsevol altra iniciativa 
d’aquest tipus no li donaran suport, perquè s’ha de-
mostrat que no funciona.  

Acaba preguntant quines han estat les desviaci-
ons econòmiques que ha pogut provocar aquest 
retard, ja que no és el mateix expropiar i pagar in-
demnitzacions l’any 2000 que l’any 2011, amb inte-
ressos inclosos. 

El Sr. García-Bragado diu que trauran conclusions 
sobre l’experiència d’aquest sistema. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CiU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

 
Districte de les Corts  

 
3. Ratificar el decret de l’Alcaldia, d’1 d’agost de 

2008, que: acorda la declaració d’interès i utilitat 
municipal de les obres de reforma i ampliació de 
l’edifici social del Real Club de Polo de Barcelona, 
situat a l’avinguda de Gregorio Marañón, núm. 25, 
amb projecte visat (núm. 2007024853 del COAC); i 
de conformitat amb l’Ordenança fiscal núm. 2.1 de 
l’any 2007, i concedeix al Real Club de Polo de Bar-
celona, la bonificació del 65% sobre la quota de 
l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres, 
generada per la sol·licitud de la llicència cursada el 
19 de desembre de 2007 i, essent la quota de 
20.505,63 euros, la quota resultant, aplicant aquesta 

bonificació del 65%, és de 7.176,97 euros, donat que 
s’ajusta a allò establert en l’article 7è de l’esmentada 
Ordenança, en tant que el titular de la llicència és 
una entitat sense ànim de lucre; donar trasllat 
d’aquesta resolució a l’Institut Municipal d’Hisenda 
als efectes pertinents. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
b) Propostes d’acord 
 

Districte de Ciutat Vella 
 
4. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial integral i de millora urbana per a la modifi-
cació puntual de l’ordenació de la plaça de Joan 
Coromines, promogut pel Consorci Centre de Cultura 
Contemporània de Barcelona, Casa de la Caritat, i 
per la Fundació Blanquerna. 

El Sr. Massaguer explica que l’objectiu d’aquest 
Pla és fer un petit ajustament de qualificacions 
d’equipaments i d’espai lliure a l’entorn de la plaça 
Joan Coromines, d’acord amb el projecte de reforma 
i rehabilitació de l’antic teatre del Centre de Cultura 
Contemporània de Barcelona. Diu que aquest projec-
te preveu donar solució a un espai situat entre 
l’edifici del teatre i l’edifici de la Facultat de Ciències 
de la Comunicació de la Universitat Ramon Llull i 
millorar l’accés des de la plaça a aquests edificis.  

Informa que aquest document manté la mateixa 
proposta que l’aprovada inicialment i que no hi ha 
hagut al·legacions en el tràmit d’exposició pública. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte de l’Eixample 

 
5. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i de millora urbana per a la con-
creció i definició dels equipaments de la parcel·la 
situada al carrer del Comte d’Urgell, núm. 145-147, 
d’iniciativa municipal (Proeixample, SA); i resoldre 
les al·legacions presentades en el tràmit d’informació 
pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb 
l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, 
que consta a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorpora a aquest acord. 

El Sr. Massaguer explica que l’objectiu d’aquest 
planejament d’iniciativa municipal és la concreció de 
l’equipament d’usos culturals i docents descrit, desti-
nat a biblioteca, centre cívic i escola bressol. Afegeix 
que el Pla configura la definició de la seva ordenació 
volumètrica. 

Informa que hi ha una al·legació del Grup Munici-
pal del Partit Popular en el tràmit d’exposició pública 
en el sentit que troba que el conjunt edificatori reu-
neix un excés d’usos finals i que s’hauria de mantenir 
la zona verda. Diu que s’aclareix l’al·legació amb 
l’explicació que es respectarà un interior d’illa desti-
nat a zona verda, tot i que al seu moment la modifi-
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cació del Pla va qualificar tota la superfície 
d’equipament. Conclou que, per tant, és el mateix 
Pla especial el que respecta una zona verda interior 
lleugerament inferior a la que hi ha ara, que ha tingut 
provisionalment un ús exclusiu com a zona verda.  

El Sr. Villagrasa expressa la reserva de vot del 
seu partit perquè, tot i no posar en dubte la necessi-
tat dels equipaments previstos, un mes abans de les 
eleccions es va inaugurar aquesta plaça com una 
nova zona verda de l’Eixample. Afirma que no es pot 
inaugurar una zona verda anunciant que l’Eixample 
guanya una nova àrea de convivència i esbarjo i al 
cap d’un any i mig dir als veïns que allò era provisio-
nal i que ara es redueix per uns equipaments. 

El Sr. Martínez expressa el vot favorable del seu 
grup, ja que els sembla que els veïns donen suport a 
aquesta proposta. 

La Sra. Escarp precisa que mai no s’ha enganyat 
ningú. Afirma que es va dir des del primer moment el 
que es pensava fer i que fins i tot l’enjardinament 
provisional de l’interior de l’illa es va deixar molt més 
buit a la part de la façana, que és on s’han d’ubicar 
els equipaments.  

El Sr. Villagrasa diu que resulta curiós que tot allò 
que és provisional sigui inaugurat per l’alcalde de 
Barcelona. Reitera que no qüestiona els equipa-
ments, sinó una ètica política determinada. 

La Sra. Escarp replica que continuarà havent-hi un 
gran espai de zona verda. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CiU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

 
Districte de Sants-Montjuïc 

 
6. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la 
Modificació del Pla especial urbanístic i de millora 
urbana per a la concreció del tipus d’equipament i 
d’ordenació de volums al carrer de Mandoni, núm. 
11-17, promogut per La Font Florida, SL. 

El Sr. Massaguer explica que l’objecte d’aquesta 
proposta és el canvi de tipus d’equipament que 
s’establia en el Pla anterior de docent a sanitari as-
sistencial per fer possible la implantació d’una resi-
dència geriàtrica i unificar l’ús de la totalitat de la 
parcel·la. Afegeix que també es determina un ajus-
tament concret de les condicions d’edificació per 
facilitar la construcció d’una nova escala adaptada 
als requeriments de la normativa d’evacuació d’in-
cendis. Indica que es manté la mateixa edificabilitat 
del Pla vigent, que és un sostre de 3.544,45 m

2
, i 

que es preveuen 196 places residents.  
Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-

mit d’exposició pública del planejament. 
Es dictamina amb el posicionament favorable de 

tots els Grups.  
 

Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
 
7. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 

especial urbanístic i integral per a la concreció de l’ús 
i l’ordenació de l’equipament Maria Reina, situat al 
carrer de Sant Pere Claver, núm. 17-21, promogut 
per Companyia de les Filles de la Caritat de Sant 
Vicenç de Paül. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte de la 
proposta és possibilitar la implantació d’un equipa-
ment d’ús sanitari assistencial, en concret una resi-
dència per a gent gran, i usos complementaris, regu-
lant-ne les condicions d’edificació en dos àmbits 
diferenciats de la parcel·la, així com la reforma i re-
habilitació dels edificis existents per consolidar-ne els 
usos ja previstos de religiós, cultural i docent. Asse-
nyala que, en aquest sentit, s’actua també sobre 
l’edifici catalogat amb un nivell C de protecció i que 
el projecte corresponent a aquest edifici s’incorpora 
al document. Informa que el sostre existent en 
aquest moment és de 6.040,41 m

2
 i el sostre d’am-

pliació en l’ús sanitari assistencial és de 3.744,59 m
2
. 

Manifesta que no hi ha hagut al·legacions en el 
tràmit d’exposició pública del planejament. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

8. Aprovar provisionalment, de conformitat amb 
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Bar-
celona, la modificació puntual del Pla General Metro-
polità del sector discontinu format per les parcel·les 
del carrers de Bertran, núm. 10-12-14, d’Elisa, núm. 
23-25, i del Bisbe Català, núm. 21-27, promoguda 
per Franciscanos Menores Conventuales; i trametre 
l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme del muni-
cipi de Barcelona per a la seva aprovació definitiva. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte de la 
proposta és permutar qualificacions de sòl i aprofita-
ment entre dos àmbits, concretant la titularitat i el 
tipus d’equipament d’un d’ells, fent una ordenació 
volumètrica de tots dos i establint les condiciones 
econòmiques i temporals del desenvolupament de la 
proposta. Explica que les permutes de qualificacions 
s’efectuen en solars de la mateixa propietat i que 
aquesta operació reporta a l’Ajuntament de Barcelo-
na una parcel·la de 850 m

2
 al mateix districte de 

Sarrià-Sant Gervasi, que serà destinada a equipa-
ment públic. Conclou que es mantenen les qualifica-
cions i, per tant, només es permuten les ubicacions. 

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’exposició pública del planejament. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

9. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de la unitat d’actuació 3 de la Mo-
dificació del Pla General Metropolità als entorns de la 
ronda de Dalt, entre el Parc de l’Oreneta i la plaça 
d’Alfons Comín, d’iniciativa municipal, amb les modi-
ficacions a que fa referència l’informe de la Direcció 
Tècnica d’Urbanisme; i resoldre les al·legacions pre-
sentades en el tràmit d’informació pública de l’apro-
vació inicial, de conformitat amb l’informe de l’es-
mentada Direcció, de valoració de les al·legacions; 
informes, tots dos, que consten a l’expedient i, a 
efectes de motivació, s’incorporen a aquest acord. 
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El Sr. Massaguer explica que aquest planejament 
configura i ordena l’edificació d’aquesta parcel·la 
situada a la cruïlla del lateral de ronda amb l’avin-
guda de doctor Andreu, és a dir configura l’ordenació 
volumètrica del que serà aquesta qualificació 18 i, a 
la vegada es fa una proposta d’ordenació de la part 
central de la parcel·la, que correspon a la sortida del 
col·legi Sil. Diu que aquest planejament deixa també 
latent una reserva de sostre, sense ubicar-ne el destí 
concret, que és la part que queda aclarida i no esti-
mada de les al·legacions del Grup Municipal de Con-
vergència i Unió.  

Pel que fa a la resta d’al·legacions d’aquest mateix 
grup, informa que s’estimen parcialment, ja que es 
manté la qualificació de 20a/11(v) de la finca situada 
al núm. 45 del carrer Lleó XIII, s’incorpora que la 
titularitat de l’equipament serà privada i s’admet, 
mitjançant Pla Especial Urbanístic, el sostre màxim 
d’acord els paràmetres 20a/11, s’incorporen a 
l’agenda de les actuacions del PMU els terminis per 
a la redacció de l’instrument de planejament a redac-
tar, i es corregeix una errada material existent al text 
de l’article 2 de la normativa. 

El Sr. Puigdollers manifesta que el seu grup infor-
marà desfavorablement aquesta proposta perquè 
així ho van fer al Consell de Districte de Sarrià-Sant 
Gervasi i perquè l’al·legació que consideraven políti-
cament més important no ha estat acceptada, que 
era decidir en aquest mateix planejament la ubicació 
de la propietat municipal en el districte de Sarrià-
Sant Gervasi. Explica que l’argument que se’ls ha 
donat per no estimar aquesta al·legació els sembla 
correcte des del punt de vista jurídic, però que cre-
uen que s’hauria d’incorporar un acord polític que 
recollís el compromís del govern municipal de tras-
passar aquesta edificabilitat a algun lloc del districte 
de Sarrià-Sant Gervasi. Diu que si no es produeix 
aquest acord, el seu grup votarà en contra d’aquesta 
proposta en el Plenari. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC, amb el posicionament con-
trari de CiU i amb la reserva de vot del PP.  

 
Districte d’Horta-Guinardó 

 
10. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic per a la concreció de l’ús del sub-
sòl a l’avinguda de l’Estatut, a la Vall d’Hebron, 
d’iniciativa municipal (Agència de Promoció del Car-
mel i Entorns, SA) amb les modificacions a què fa 
referència l’informe de la Direcció de Serveis de Pla-
nejament; resoldre les al·legacions presentades en el 
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, 
que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord. 

El Sr. Massaguer explica que l’objecte d’aquesta 
proposta és la construcció d’un dipòsit d’aigües plu-
vials i, també, d’un magatzem de neteja en el subsòl 
d’aquest espai, aprofitant els desnivells resultants de 

la inclinació dels perfils de tota la zona. Diu que es 
tracta, per tant, d’una actuació íntegrament municipal 
en sòl públic.  

Informa que en el tràmit d’exposició pública hi ha 
hagut una al·legació del Grup Municipal del Partit 
Popular sobre diversos aspectes, sobretot en el sen-
tit que ja s’hauria d’incorporar en aquest planejament 
el futur projecte d’urbanització de superfície. Mani-
festa que l’al·legació s’estima parcialment intentant 
marcar el que seran els paràmetres bàsics d’aquesta 
urbanització, tot i que serà el projecte d’urbanització 
el que acabarà definint el tractament en superfície 
final. Diu que l’al·legació també fa referència a les 
alineacions del projecte, algunes de les quals que-
den estimades parcialment i d’altres aclarides. 

Destaca que es tracta d’una inversió municipal 
que completa una de les actuacions previstes pel 
PECLAB. 

El Sr. Puigdollers expressa el vot favorable del 
seu grup, però manifesta que vol fer constar que 
entre l’aprovació inicial i l’aprovació definitiva 
d’aquest projecte s’han produït modificacions subs-
tancials. Afirma que la longitud del dipòsit pràctica-
ment s’ha reduït a la meitat del que preveia el projec-
te inicial i que per compensar-ho se n’ha augmentat 
la profunditat, arran de l’existència d’unes aigües 
subterrànies. El seu grup opina que, des d’un punt 
de vista procedimental, caldria fer una nova informa-
ció pública d’aquest expedient abans de la seva 
aprovació definitiva perquè els canvis introduïts en el 
projecte són substancials.  

El Sr. Villagrasa expressa la reserva de vot del 
seu grup atès que s’ha fet un tractament més definit 
de la superfície. D’altra banda, assenyala que tenen 
dubtes sobre com aquesta obra pot afectar en el 
futur la possible obertura del túnel d’Horta. 

El Sr. Martínez manifesta que el seu grup creu 
que, ateses les propostes urbanístiques que hi ha a 
l’entorn d’aquest dipòsit, en aquest cas caldria fer un 
pas endavant en el concepte d’aprofitament d’aigües 
de la ciutat i establir un assaig per a la recuperació 
de l’aigua per a usos de segona xarxa d’utilització 
d’aigua en el conjunt del districte. Aclareix que no és 
una proposta que vulguin aplicar a tots els dipòsits 
que s’hagin de fer, sinó en aquest en concret per les 
seves característiques. Conclou que condicionen el 
seu suport a aquesta consideració. 

La Sra. Blasco expressa el vot favorable del seu 
grup i explica que la proposta que fa el Grup Munici-
pal d’Esquerra Republicana ja la va plantejar el Dis-
tricte d’Horta-Guinardó a l’Àrea de Medi Ambient. Diu 
que si això fos viable tècnicament, ells en serien to-
talment partidaris. Explica que és un projecte molt 
desitjat al Districte, en part perquè comportarà resitu-
ar la zona verda central, i demana que no es retardi. 

El Sr. García-Bragado manifesta que s’inclourà 
dintre del contingut del mateix planejament la refe-
rència a l’estudi i la incorporació d’aquells elements 
que permetin l’aprofitament de l’aigua. Diu que, a 
partir d’aquí, s’analitzarà amb l’equip de Clabsa la 
viabilitat de les possibles opcions i se n’informarà a 
la Comissió. 
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D’altra banda, diu que ha pres nota del que ha dit 
el Sr. Puigdollers en relació amb la informació. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CiU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

11. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic de recuperació del paisatge urbà 
a l’espai delimitat pels carrers del Santuari, núm. 83-
85, de la Murtra, núm. 122-128, i de l’Alguer, al barri 
del Carmel, d’iniciativa municipal (Agència de Pro-
moció del Carmel i Entorns, SA). 

El Sr. Massaguer explica que l’objecte d’aquest 
planejament és el desenvolupament de les previsi-
ons del Pla especial de reforma interior i millora del 
medi urbà del Carmel relatives als sòls destinats a 
sistemes d’espais lliures. Diu que en aquest cas 
concret es tracta d’executar un eix de connexió 
entre els carrers Santuari i de la Murtra, així com la 
urbanització d’una zona verda i d’un espai urbà 
actualment incomplet i degradat. Afegeix que és un 
planejament totalment compatible amb l’actual tra-
mitació de la modificació del Pla general metropolità 
del Carmel. 

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’exposició pública del planejament. 

El Sr. Martínez demana que s’asseguri la partici-
pació dels veïns en el projecte, tenint en compte que 
es tracta d’un espai que quedarà molt integrat a unes 
determinades vivendes. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte de Nou Barris 

 
12. Aprovar provisionalment, de conformitat amb 

els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de 
Barcelona, la Modificació del Pla General Metropoli-
tà en l’àmbit del passeig de Valldaura, núm. 158-
160A i entorn immediat, d’iniciativa municipal i tra-
metre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme del 
municipi de Barcelona per a la seva aprovació defi-
nitiva. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objectiu d’aquesta 
modificació és l’ajustament de les qualificacions ur-
banístiques existents des del planejament del 1976 
en aquest àmbit per tal de compensar la zona verda 
que afecta el bloc d’habitatges. Explica que el bloc 
ocupa l’àrea prevista de zona verda i que el que es 
proposa és el repartiment de tota la zona verda de 
manera intersticial entre els edificis amb una qualifi-
cació de comunicació d’eix cívic.  

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’exposició pública. 

El Sr. García-Bragado explica que els regidors 
que estan al Consell de Districte de Nou Barris van 
tenir ocasió de sentir els agraïments dels veïns quan 
es va informar favorablement aquesta proposta. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
 

Districte de Sant Andreu 
 
13. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per a la implantació d’un ascensor 
a la finca del carrer de Pardo, núm. 9, promogut per 
la Comunitat de Propietaris del carrer de Pardo, núm. 
9. 

El Sr. Massaguer explica que l’objecte d’aquesta 
proposta és la concreció de les condicions d’edi-
ficació, tipus i situació d’un nucli d’ascensor adossat 
a una façana de l’edifici en qüestió, en resposta a 
una petició de la comunitat de propietaris. Diu que es 
tracta d’un edifici semicircular que dóna front a un 
espai públic relativament generós i que permet per-
fectament la implantació d’aquest ascensor. Afirma 
que si les comunitats contigües es posessin d’acord, 
es faria un tractament semblant dels ascensors a la 
resta d’edificis. 

Explica que el fet de tramitar-ho de manera indivi-
dual es deu exclusivament al fet que ha estat la 
comunitat de propietaris la que ha endegat directa-
ment i pel seu compte la petició. 

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’exposició pública. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
Districte de Sant Martí 

 
14. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per a la redistribució de sòls de 
cessió per a habitatge social, equipaments i sòl 22@T, 
derivats de diferents instruments de planejament a 
l’àmbit del 22@ –Districte d’activitats 22@bcn–, pro-
mogut per l’Ajuntament de Barcelona i 22 Arroba 
BCN, SA. 

El Sr. Massaguer manifesta que es tracta d’una 
proposta d’iniciativa pública, en concret de la societat 
22 Arroba. Explica que en la modificació de PGM 
vigent preveu el desenvolupament del planejament 
derivat que comporta cessions de sòl destinades a 
habitatges sotmès a algun règim de protecció, equi-
paments i espais lliures, i la cessió del 10% de 
l’aprofitament urbanístic. Diu que com a resultat 
d’aquesta aplicació es genera un seguit de peces de 
mides reduïdes i amb terminis de gestió diferents. 
Assenyala que el que promou aquest planejament, 
en concret en setze àmbits, és agrupar aquestes 
cessions d’habitatges de protecció, equipaments i 
una part de sostre de cessió de 22@T en les plantes 
baixes d’edificis d’habitatge amb la finalitat de donar 
més coherència urbana, formal i funcional a aques-
tes peces. Manifesta que aquestes peces optimitzen 
també els mateixos projectes futurs d’habitatge in-
crementant-ne el nombre final, i que el Pla en cap 
cas modifica els criteris morfològics i d’ordenació 
general de l’edificació de base dels diferents plans 
de millora que en formen part.  
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Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit entre l’aprovació provisional i l’aprovació definiti-
va. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CiU i PP.  

15. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de l’edifici industrial consolidat dels 
carrers de Pere IV, núm. 141-149, i dels Almogàvers, 
núm. 214-218 –Districte d’activitats 22@bcn–, pro-
mogut per Banco Popular. 

El Sr. Massaguer explica que aquesta proposta té 
com a objectiu la reutilització d’un edifici industrial 
consolidat per a la implantació de l’ús d’oficines i, per 
tant, s’hi aplica la normativa directa dels edificis con-
solidats. Diu que es tracta d’un edifici de planta baixa 
i dos plantes pis amb un sostre de 1.178 m que per-
tany al Banco Popular, que és el promotor del pla.  

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’exposició pública. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

S’afegeix el dictamen següent: 
Aprovar definitivament, de conformitat amb l’article 

68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla de 
millora urbana per a la concreció volumètrica de les 
parcel·les P1, P2 i P3 del Projecte de reparcel·lació 
del Pla de millora urbana de l’illa delimitada pels 
carrers d’Àlaba, de Tànger, de Sancho d’Àvila i de 
Pamplona –Districte d’activitats 22@bcn–, promogut 
per Brilten Immobiliària, SL i Unifacasa, SL. 

El Sr. García-Bragado informa que aquest és el 
punt de l’ordre del dia incorporat mitjançant moció, 
que s’ha acceptat amb el benentès que es lliurarà la 
documentació corresponent i que es retirarà si hi ha 
alguna qüestió que no es pugui aclarir. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte d’aquest 
planejament és la modificació del perímetre regula-
dor de tres parcel·les del PMU de l’illa en qüestió per 
tal de millorar la implantació de les edificacions. 
Afirma que no hi ha cap modificació d’alçades, de 
sostres assignats o de cap altra de les característi-
ques urbanístiques fixades i que senzillament es 
tracta de donar viabilitat als avantprojectes presen-
tats, que ordenen uns sostres concrets de 9.928, 
5.007 i 3.489 m. Conclou que és una modificació 
parcial del planejament anterior que ha sorgit del 
mateix equip redactor, Batlle i Roig, que ordena les 
tres parcel·les.  

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’exposició pública. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CiU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 

Districte de Sants-Montjuïc 
 
16. Acordar la declaració d’especial interès i utilitat 

municipal de la reparació de les filtracions d’aigua 
procedents de les voreres al carrer núm. 60, Zona 
Franca, núm. 23; i de conformitat amb l’Ordenança 
fiscal 2.1 de l’any 2008, concedir a Transports de 
Barcelona, SA, la bonificació del 70% sobre la quota 
de l’impost de construccions, instal·lacions i obres 
generada per l’admissió del comunicat d’obres amb 
núm. 03-2008L07081, donat que s’ajusta a allò esta-
blert en l’article 7è de l’esmentada ordenança, en 
tant que el titular de la llicència és una entitat de 
caràcter públic; i donar trasllat a l’Institut Municipal 
d’Hisenda als efectes pertinents. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Freixedes expressa el vot favo-
rable de CiU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favo-
rable del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favora-
ble d’ERC. S’aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CiU: 
17. La Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge, acorda: Que l’Ajuntament de Barcelona 
presenti, en el termini de 3 mesos, un document de 
conclusions que englobi una diagnosi complerta de 
les qüestions urbanístiques referents a l’estat de la 
mobilitat a la ciutat, i el conjunt de propostes concre-
tes que solventin els problemes detectats en aquest 
estudi. 

El Sr. Freixedes manifesta que aquesta proposició 
té a veure amb la introducció de nous elements al 
carrer per facilitar nous modes de transport en els 
darrers temps. Explica que Barcelona és una ciutat 
densa on es viu una mena de lluita constant per 
l’espai de carrer entre vianants, automobilistes, ciclis-
tes i transport públic, i que el seu grup creu que cal 
reflexionar sobre aquest foment d’espais reservats a 
usos diversos, ja que a vegades provoquen l’efecte 
contrari del que es persegueix.  

Cita com a exemple la proposta de reforma de la 
Diagonal. Diu que ningú no discuteix que des d’un 
punt de vista de mobilitat i d’eficiència del transport 
públic és positiu unir les dues xarxes de tramvia, 
però que, en canvi, sí que hi ha un debat ciutadà 
sobre com es faran les obres i quin model urbanístic 
s’establirà al voltant d’aquesta nova implantació de 
transport públic. Afirma que això és un exemple clar 
de com a partir d’una mesura de mobilitat o de millo-
ra del transport públic s’ha d’abordar la reforma ur-
banística d’un carrer tan important i simbòlic com la 
Diagonal de Barcelona. 

També esmenta com a exemple la recent intro-
ducció d’un carril bici al carrer Comte d’Urgell. Asse-
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nyala que és possible que si, en comptes de fer la 
proposta que s’ha fet amb uns separadors de goma, 
s’hagués aprofitat l’avinentesa per fer una reforma 
urbanística més ambiciosa d’aquest carrer, no hi 
hauria els problemes actuals, com el fet que per llan-
çar la brossa calgui passar pel mig del carril bici.  

Es refereix també a l’estretor d’alguns carrils bus a 
causa de la manca de reflexió al voltant de quin ur-
banisme es podria introduir en aquells carrers per 
afavorir el transport públic en superfície. 

El Sr. Villagrasa afirma que el seu grup també és 
partidari de redactar uns criteris de planificació de 
l’urbanisme d’acord amb la mobilitat de la ciutat. 

El Sr. Martínez manifesta que el seu grup creu 
que aquesta proposta no soluciona cap dels proble-
mes esmentats i que, per tant, hi votarà en contra. 

El Sr. Narváez afirma que el Sr. Freixedes ha anat 
a buscar els pitjors exemples que podia trobar. Expli-
ca que en el cas de la Diagonal la qüestió principal 
no és el tema del tramvia, sinó el fet que el model 
urbanístic actual d’aquesta avinguda no funciona.  

D’altra banda, diu al Sr. Freixedes que si es mira 
el Pla de mobilitat urbana que s’està a punt d’aprovar 
definitivament i que es complementarà amb el Pla de 
mobilitat urbana de l’àrea metropolitana, hi trobarà el 
model de mobilitat previst per als propers nou anys. 
Afegeix que, igualment, en el Programa d’actuació 
municipal trobarà tots els objectius que el Pla de 
mobilitat urbana proposa per a aquest mandat muni-
cipal. 

El Sr. Freixedes diu que un altre exemple de man-
ca de planificació és la plaça de les Glòries, que des 
del primer moment no va funcionar i que responia a 
un model de mobilitat basat en el cotxe. Afirma que 
durant anys el seu grup va ser durament criticat per 
proposar l’enderroc de l’anella viària i la priorització 
dels vianants, mentre que ara es planteja una reor-
ganització urbanística sobre la base del canvi d’un 
criteri de mobilitat, que és l’interconnector que s’ha 
d’ubicar al subsòl. 

Pel que fa a la Diagonal, afirma que està d’acord 
amb el que ha dit el Sr. Narváez: el quid de la qües-
tió no és el tramvia, sinó com s’arranja urbanística-
ment la nova avinguda i, sobretot, com es fan les 
obres. Diu que, per tant, es planteja el mateix cas, 
que és tirar endavant propostes urbanístiques impor-
tants a partir de criteris de mobilitat. 

Quant al Pla de mobilitat urbana, afirma que no 
conté mesures concretes, sinó indicadors de cap a 
on s’ha d’anar i un seguit de mesures per assolir 
aquests objectius finals.  

Conclou que la proposta del seu grup era molt as-
senyada i havia de servir per evitar anar fent experi-
ments, cosa que sovint implica un malbaratament 
dels diners públics. Afirma que el seu grup continua 
pensant que la planificació i la prevenció són impres-
cindibles per fer bons encàrrecs, que un bon encàr-
rec és fonamental perquè acabi havent-hi un bon 
projecte, i que el bon projecte és el que garanteix 
una bona obra. Diu que el que demanaven era una 
planificació que evités casos com la plaça de les 
Glòries o que al 22@ es vagi experimentant amb 

diferents tipus de carrils bici i després aquesta expe-
rimentació no es tingui en compte a l’hora de fer el 
carril bici del carrer Comte d’Urgell. 

Conclou que el que reclamen és que hi hagi una 
conjunció entre urbanisme i model de mobilitat com 
la que es dóna a ciutats com Bordeus, on l’actuació 
urbanística per rescatar el centre històric va unida a 
la intervenció en aspectes de mobilitat, amb una 
planificació conjunta.  

El Sr. Narváez diu al Sr. Freixedes que li sembla 
sorprenent que pensi que la transformació de Barce-
lona s’ha fet improvisant i que posi en dubte que el 
model de la plaça de les Glòries, després de vint 
anys d’amortització, no es pugui transformar. Mani-
festa que li sembla que això és insultar la in-
tel·ligència de la gran majoria de persones que parti-
cipen en la transformació de la ciutat. 

Expressa també la seva estranyesa pel fet que el 
Sr. Freixedes vulgui fer veure que les accions urba-
nístiques no reflecteixen els objectius concrets de 
documents com el Programa d’actuació municipal o 
el Pla de mobilitat urbana.  

El Sr. Freixedes replica que entén que es pugui 
amortitzar un pont grua en vint anys, però no una 
inversió de les dimensions de la plaça de les Glòries. 
Afirma que ni el país més ric del món amortitza les 
infraestructures amb l’alegria que es diu que estan 
amortitzades a Barcelona. 

El Sr. García-Bragado diu que quan es va projec-
tar la plaça de les Glòries l’any 1990 no estava ober-
ta la Diagonal i no existia ni el 22@ ni la Meridiana 
sud. Opina que dir que la plaça de les Glòries va ser 
en aquell moment un error perquè no es va fer allò 
que avui es farà és desenfocar les coses.  

Explica que les condicions que es van posar per 
fer aquella plaça de les Glòries era que no calgués 
planejament, que es fes tot sobre terreny qualificat 
de vial i que no s’alteressin les zones verdes previs-
tes en el Pla general metropolità i el jardí interior de 
l’antic projecte que hi havia en aquells moments. Diu 
que, ateses les circumstàncies, la plaça de les Glòri-
es que es va fer aleshores va ser un miracle, sobre-
tot perquè va permetre obrir la Diagonal i arribar al 
mar i, per tant, obrir tot el nord de la ciutat. 

Conclou que és una frivolitat parlar dels projectes 
de manera atemporal i, d’altra banda, afirma que les 
àrees de Mobilitat i Urbanisme de l’Ajuntament estan 
totalment coordinades. Diu que, per tant, la proposta 
de Convergència i Unió no resol cap problema i més 
aviat genera confusió, tot i que està d’acord que ca-
da projecte ha de ser objecte d’anàlisi des del punt 
de vista plantejat i que cal criticar allò que es faci 
malament. 

El Sr. Villagrasa manifesta que no es pot dir que 
ha estat un èxit una obra que només ha durat divuit 
anys, sobretot tenint en compte les dimensions i el 
cost de la plaça de les Glòries. Recorda que el seu 
grup ja va dir al seu moment que era un "nyap" i que 
hi havia altres alternatives més viables per a la zona.  

El Sr. García-Bragado replica que buscarà el que 
va votar el Grup Municipal del Partit Popular en rela-
ció amb la plaça de les Glòries, perquè diu que el Sr. 
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Enric Lacalle era bastant assenyat pel que feia als 
temes de mobilitat. 

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CiU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
18. Atesa la necessitat de conèixer els criteris de-

finitius respecte el projecte del Futbol Club Barcelo-
na, la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habi-
tatge acorda: Instar al govern municipal a presentar, 
de forma immediata, els criteris definitius que afecten 
al projecte d’ordenació dels terrenys del Futbol Club 
Barcelona. 

El Sr. Villagrasa recorda que a l’última comissió el 
seu grup va fer una proposta en relació amb aquest 
tema i arran de la qual tots els grups van rebre un 
document. Diu que després d’això hi ha hagut un 
debat mediàtic entre els partits de l’equip de govern i 
que ara no saben si el document que se’ls va donar 
és el que defineix els criteris definitius en relació amb 
el projecte. 

El Sr. Blasi expressa l’abstenció del seu grup i 
demana que, després de la controvèrsia que s’ha 
produït, es faci taula rasa i s’intenti arribar a un con-
sens entre tots els grups polítics. 

El Sr. Martínez diu que en el debat mediàtic s’han 
presentat propostes que no són del govern, sinó dels 
partits que estan al govern, fet que va en contra de 
les normes de rigor, consens i participació que es va 
dir que regirien la presentació d’aquest projecte. 
Afirma que ha d’haver-hi un procés que prioritzi el 
consens i que cal evitar manifestacions que interpre-
tin normes que no són d’aplicació en aquest àmbit.  

Opina que el primer que s’ha de resoldre és si hi 
ha la voluntat de fer un projecte i on són els terrenys 
de reposició del projecte del Barça. D’altra banda, 
manifesta que els criteris als quals es refereix la pro-
posició del Grup Municipal del Partit Popular ja estan 
previstos per la llei, i que l’ajustament i la negociació 
d’algun d’aquests criteris per a la concreció final del 
projecte han de provenir de la participació dels veïns, 
dels partits i de l’opinió del mateix promotor. Diu que, 
per tant, el seu grup creu que ara no és el moment 
d’establir criteris definitius, perquè uns ja estan defi-
nits per la llei i els altres estan per discutir. 

Conclou que primer cal arribar a un consens i dur 
a terme un procés de participació, i discutir després 
els aspectes més concrets del projecte.  

La Sra. Blasco explica que el seu grup ha sentit la 
necessitat d’expressar quina era la seva proposta 
quan el treball intern sobre aquest projecte s’ha difós 
a la premsa i no s’ha canalitzat per les vies que 
s’havien acordat, que eren el debat a la seu del Dis-
tricte i amb els veïns. Afirma que a partir del moment 
que tot surt a la premsa és absolutament legítim i 
forma part del joc polític expressar els diferents posi-
cionaments com a grups municipals sobre un deter-
minat projecte o espai. Conclou dient que és evident 
que hi ha la voluntat d’arribar a un acord i que creu 
que hi haurà una bona entesa. 

El Sr. García-Bragado manifesta que el seu grup 
es posiciona en contra de la proposició per les raons 
que ja han manifestat els altres grups, que són que 
ara el que cal és aproximar posicions, escoltar els 
veïns i atendre les necessitats tant del districte com 
de la ciutat. 

El Sr. Villagrasa diu al Sr. Martínez que els criteris 
no són només els que marca la llei, sinó que també 
hi ha criteris urbanístics i polítics. Reitera que aques-
ta proposició ha sorgit arran del debat que han creat 
a la premsa els partits de l’equip de govern, especi-
alment Iniciativa per Catalunya Verds - Esquerra 
Unida i Alternativa, que no va participar en l’ela-
boració del document de criteris que se’ls va lliurar a 
l’última comissió.  

Opina que es difícil fer taula rasa i que el que cal 
és ser discrets, començant per l’alcalde, que ha dit 
que no veia malament la proposta. Pregunta a quina 
proposta es referia i si n’hi ha o no n’hi ha cap. Diu 
que per això pregunta si aquell document que se’ls 
va donar té validesa i assenyala que, si no la té, el 
primer que cal és que es posin d’acord els dos partits 
del govern i elaborin un document conjunt, i que a 
partir d’aquí comencin tots a treballar-hi.  

El Sr. García-Bragado manifesta que aquest do-
cument era la proposta feta pel sector d’Urbanisme 
per avançar en la definició d’uns criteris amb els 
veïns i amb els grups. Diu que ell ja va explicar que 
aquest document havia de servir per debatre, per 
orientar els veïns i per permetre al conjunt de partits 
posicionar-se al voltant d’alguns aspectes essencials 
que marquen una certa línia però que no han de ser 
els definitius. A més, afirma que, com ha dit el Sr. 
Martínez, en aquest document no figuren algunes 
qüestions essencials, com la compensació dels sòls 
d’equipament.  

Conclou la seva intervenció dient al Sr. Villagrasa 
que, si vol discreció i treball en aquest tema, no porti 
a la Comissió proposicions que obrin novament el 
debat. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot contrari del 
PSC, la Sra. Blasco expressa el vot contrari d’ICV-
EU i A, el Sr. Blasi expressa l’abstenció de CiU, el 
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
19. La Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge acorda: Denunciar una vegada més l’acti-
tud dels responsables d’ADIF en l’execució de les 
obres del TAV al seu pas per Barcelona. Demanar 
que s’acabi amb l’actitud d’opacitat informativa i la 
política de fets consumats. Exigir que les reunions 
periòdiques de les comissions de seguiment tinguin 
una periodicitat no més gran de tres mesos i que es 
dimensioni la xarxa de punts d’informació per a que 
siguin efectius i abracin a tots els barris afectats. 
Exigir respecte als compromisos establerts amb el 
consistori i els veïns, requerint el compliment dels 
acords presos. Demanar que es procedeixi a la con-
tractació dels tècnics assessors i que aquests dispo-
sin, per al correcte seguiment veïnal del projecte, de la 
documentació necessària: Projectes, plans d’obres... 
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Finalment, l’actitud dels responsables d’Adif posa 
ombres a la garantia d’execució del conjunt de pro-
jectes en l’àrea de la Sagrera, que van més enllà de 
la construcció de l’estació del TAV i el pas d’aquest, 
per aquest motiu la Comissió demana que es realitzi 
una reunió, entre els màxims responsables d’Adif i el 
membres de la Comissió d’Urbanisme de l’Ajun-
tament de Barcelona per tal de corroborar els com-
promisos de transformació urbana, així com establir 
nous mecanismes d’interlocució i d’intervenció en el 
conjunt dels projectes. 

El Sr. Martínez explica que les associacions dels 
veïns afectats per la construcció del tren d’alta velo-
citat estan preocupades per l’actitud dels responsa-
bles d’Adif pel que fa als acords establerts i les reu-
nions de seguiment, per la imposició de determinats 
models d’espai públic a les obres i per la manca 
d’interlocució amb els comerços, entre altres coses. 
D’altra banda, expressa la inquietud que genera la 
situació de vulnerabilitat en què es troba la Torre del 
Fang, totalment envoltada d’obres.  

Diu que no només es tracta que les obres del TGV 
i l’estació es facin d’acord amb l’entorn social i polític, 
sinó també que hi hagi el compromís de desenvolu-
par tot el conjunt d’actuacions de caràcter urbanístic 
que depenen d’aquestes obres.  

A continuació llegeix el text de la proposició trans-
accional que s’ha fet a partir d’alguns suggeriments 
de l’equip de govern.  

El Sr. Freixedes manifesta que el seu grup donarà 
suport a la proposta transaccionada, tot i que els 
agradava més la inicial. 

Afirma que està totalment d’acord que hi ha una 
actitud d’opacitat informativa i un incompliment dels 
compromisos presos en diverses instàncies amb els 
veïns. Explica que en el darrer Ple del Districte de 
Sant Martí es va aprovar una resolució presentada 
pel seu grup per reforçar la seguretat, millorar la 
il·luminació, fer que les voreres tinguessin amplades 
que permetessin el trànsit de vianants i instal·lar 
plafons informatius sobre les botigues que hi havia 
darrere de les tanques de les obres, entre altres me-
sures, i que no s’ha fet res de tot això. Afegeix que, 
mentrestant, van tancant algunes botigues i ningú 
se’n fa responsable.  

Pel que fa a la Torre del Fang, assenyala que al 
seu dia es va parlar molt de quina intervenció calia 
fer-hi i que finalment l’únic que s’ha decidit és que se 
salva tot l’edifici, però sense acabar de concretar res. 
Diu que els veïns veuen com les màquines cada cop 
s’hi apropen més i temen que hi hagi un accident i es 
quedin sense l’edifici.  

Conclou que aquesta proposició és absolutament 
necessària, però que també cal que el mateix govern 
municipal compleixi la seva tasca d’"exigir respecte 
pels compromisos establerts amb el consistori i els 
veïns" per evitar que es tornin a produir els proble-
mes que es van viure a Sants. Opina que el més 
important del que avui s’aprova és precisament el fet 
d’exigir que es respectin i es compleixin els compro-
misos, perquè no hi ha res pitjor que el que passa 
ara: que els veïns van a reunions, tenen la sensació 

que arriben a uns compromisos i després no es 
compleixen. 

El Sr. Villagrasa expressa el suport del seu grup a 
la proposta transaccionada, atès que comparteixen 
bona part del seu contingut. Pel que fa a l’opacitat 
informativa, assenyala que també cal aclarir les vies 
de canalització de la informació als afectats, que al 
seu parer no es poden limitar a un punt informatiu. 
D’altra banda, destaca que el petit comerç és el gran 
perjudicat per les obres, com s’ha pogut comprovar a 
Sants, on molts comerços han plegat. Conclou dient 
que cal ser exigents amb Adif i el Ministeri de Fo-
ment i que cal prestar la màxima atenció als veïns i 
als comerciants. 

La Sra. Blasco expressa el vot a favor del seu 
grup, atès que per a ells la participació ciutadana i el 
respecte als veïns és imprescindible en qualsevol 
dels projectes que es fan a la ciutat. Diu que algunes 
de les empreses o institucions que tiren endavant 
grans infraestructures d’aquestes característiques no 
tenen tradició de treball amb els moviments veïnals i 
amb els veïns a títol individual i, per tant, és impor-
tant que l’Ajuntament afavoreixi i exigeixi tots els 
mecanismes de participació necessaris. 

El Sr. García-Bragado afirma que tots coincideixen 
en la importància d’aquest projecte i en la necessitat 
de denunciar les coses que no es fan adequadament 
i d’exigir el compliment dels acords. Diu que el go-
vern municipal està totalment implicat en aquest 
projecte i que, per tant, intentarà respondre també 
als compromisos. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable 
d’ICV-EU i A, el Sr. Freixedes expressa el vot favo-
rable de CiU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favo-
rable del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favora-
ble d’ERC. S’aprova amb el redactat següent: 

La Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habi-
tatge acorda: 1. Criticar l’actitud dels responsables 
d’ADIF en l’execució de les obres del TAV al seu pas 
per Barcelona. 2. Exigir dels responsables d’ADIF 
una millora en la política informativa seguint la línia 
marcada pels acords de juliol de 2008 en el sí del 
Consell General del Consorci d’Alta Velocitat de Bar-
celona. 3. Exigir respecte pels compromisos esta-
blerts amb el consistori i els veïns, requerint el com-
pliment dels acords presos. 4. Requerir a l’ADIF per 
tal que garanteixi que totes les necessitats tècniques 
i materials per al correcte seguiment veïnal del pro-
jecte es materialitzin a la major brevetat: contractació 
de tècnics veïnals, projectes, plans d’obres... 5. De-
manar la convocatòria d’una reunió amb els respon-
sables d’ADIF/Ministerio de Fomento i representants 
dels grups polítics municipals per tal de tractar sobre 
els mecanismes d’interlocució i seguiment del con-
junt dels projectes de Sagrera i de l’actuació de 
transformació urbana. 

 
 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 



NÚM. 33 10-XII-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3431 

 

 

Del Grup Municipal ERC: 
20. Que, en el marc de la reforma de l’entorn Sa-

grera, s’estudiï la conservació de l’antic edifici de 
l’estació de Sant Andreu Comtal per tal de destinar-lo 
a usos d’equipament. 

El Sr. Martínez manifesta que aquesta acció seria 
vista pel conjunt de moviment veïnal com una acció 
de bona voluntat per part d’Adif i del govern de la 
ciutat. 

El Sr. García-Bragado respon que creu que el que 
es demana en aquest prec és perfectament factible i 
que es posaran a treballar immediatament per donar 
compliment a aquesta iniciativa, que valora molt po-
sitivament. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CiU: 
21. Quina previsió d’activitat municipal urbanística 

te l’Ajuntament de Barcelona per als propers mesos? 
Com intervindrà l’Ajuntament de Barcelona front 
aquesta situació de manca de projectes urbanístics 
en la ciutat? 

El Sr. Freixedes formula la pregunta. 
El Sr. García-Bragado contesta que la previsió 

d’activitat municipal urbanística de l’Ajuntament de 
Barcelona és molt intensa. Diu que el govern munici-
pal està dedicant gran part dels esforços a 
l’elaboració i la tramitació dels instruments del plane-
jament general d’iniciativa pública, com ara els rela-
tius als Tres Turons, el barri de la Marina, la plaça de 
les Glòries, la rambla Prim i la Verneda industrial, i al 
planejament derivat d’aquestes iniciatives.  

Afirma que és cert que en l’àmbit privat s’ha pro-
duït un cert alentiment en l’execució de projectes 
d’obra, però que això no afecta la tramitació dels 
projectes. Manifesta que, d’altra banda, l’Adminis-
tració municipal desenvolupa més projectes d’obra 
pública amb pressupostos propis, com ara els cor-
responents als Encants, el Centre del Disseny o el 
viaducte del Guinardó, licitant i adjudicant les obres 
per posar-les al mercat de la construcció d’obra pú-
blica edificatòria. Conclou dient que, en definitiva, 
l’activitat urbanística municipal és la que es deriva 
del mateix Programa d’actuació municipal del go-
vern.  

El Sr. Freixedes manifesta que si es compara 
l’ordre del dia de les comissions d’Urbanisme 
d’aquest mandat amb les que es feien fa dos o tres 
anys, es veu clarament que el ritme d’activitat urba-
nística ha baixat de manera espectacular. Diu que 
els grans projectes de reforma que s’apuntaven en el 
mandat anterior no han tingut un desplegament pos-
terior. Posa com a exemple el barri de la Marina, 
sobre el qual diu que encara no s’ha desenvolupat 
cap gran projecte.  

El Sr. García-Bragado replica que el planejament 
derivat de la Marina està ja pràcticament acabat, i 
que, si es miren els despatxos d’ofici, es van apro-
vant els projectes de reparcel·lació que formen part 
del procés de desplegament tant de la modificació 

del Pla general de la Marina com de la plaça de les 
Glòries. Diu que el que passa és que aquests projec-
tes estan en la fase de desenvolupament dels projec-
tes del planejament derivat i de les reparcel·lacions. 
D’altra banda, assenyala que molts d’aquests projec-
tes preveuen una bona part d’habitatge públic i, per 
tant, disposen del finançament específic del Pla de 
l’habitatge. 

Afirma que l’esforç que es va fer a l’últim mandat 
va ser extraordinari i que això permet que ara es 
puguin desplegar una sèrie d’activitats que en altres 
moments haurien estat més difícils de dur a terme. 
Diu que s’han posat en marxa projectes com els de 
la Verneda industrial, Cobega, el Carmel i la Clota, 
que en aquest moment estan en fase de gestió, en la 
qual és manifest el decalatge entre la gestió pública i 
la gestió privada. 

Es dóna per tractada. 
22. Com afectarà la crisis immobiliària en l’exe-

cució i finalització dels grans projectes urbanístics 
iniciats o previstos a la ciutat de Barcelona, com Sant 
Andreu-La Sagrera, les Casernes de Sant Andreu, 
Can Batlló, l’illa Philips, la Colònia Castells, la Marina 
del Prat Vermell, el 22@, l’Hospital Militar, Rodalies 
de Ciutat Vella i el Pla de la Vall d’Hebron? I en 
aquest sentit, s’estan complint els Plans d’Etapes 
previstos? I en cas contrari, quines mesures du a 
terme l’Ajuntament de Barcelona per complir amb 
aquestes previsions? 

El Sr. Freixedes explica que, en la legislatura an-
terior, una de les coses que el seu grup havia de-
nunciat era que sovint es feia un planejament "a la 
carta" a partir d’interessos privats, ja que el govern 
tenia clar que certes promocions immobiliàries tenien 
sortida. Diu que la crisi immobiliària actual fa que tota 
aquesta sèrie de planejaments que es basaven en la 
possibilitat de vendre amb facilitat les promocions 
immobiliàries s’hagin aturat. Posa com a exemples 
les casernes de Sant Andreu, Can Batlló, la Colònia 
Castells, la Marina del Prat Vermell i el 22@. 

Conclou que, per tant, el que pregunten és si s’es-
tan complint els plans d’etapes previstos d’aquests 
grans projectes i, en cas contrari, quines mesures 
pensa dur a terme l’Ajuntament de Barcelona per 
intentar resituar els terminis i que s’acabin complint 
les previsions. 

El Sr. García-Bragado contesta que és evident 
que la situació econòmica actual afecta específica-
ment un determinat sector, que recorda que mai no 
ha estat el predominant a la ciutat, i que, per tant, el 
desenvolupament urbanístic de determinades opera-
cions se’n ressent. Afirma que l’Ajuntament manté 
converses constants amb els promotors per tal de 
conèixer les seves previsions i necessitats a fi 
d’ajustar els calendaris relatius a l’habitatge lliure. 
Diu que, pel que fa a l’habitatge públic, es preveu 
complir els termes establerts en el planejament.  

Afirma que el sistema de llicències del conjunt de 
la ciutat ha experimentat un descens, però en abso-
lut una aturada, ja que el mercat immobiliari a Barce-
lona és una mica diferent del d’altres ciutats en el 
sentit que disposa d’una demanda més potent. 
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D’altra banda, diu que hi ha entitats bancàries molt 
disposades a tirar endavant les seves operacions 
immobiliàries perquè saben que, quan se superi la 
situació de crisi, seran els únics que tindran promo-
cions en el mercat. 

Manifesta que de moment no hi ha canvis en els 
plans d’etapes que afectin la mateixa naturalesa del 
planejament, tot i que és probable que s’acabin pro-
duint. 

El Sr. Freixedes pregunta si l’Ajuntament s’ha 
plantejat fer algun pla de rescat d’algun dels projec-
tes en què la iniciativa privada és fonamental, atès 
que bona part de l’habitatge protegit dels planeja-
ments el fa el sector privat. Demana saber quantes 
promocions hi ha afectades en aquest sentit, com és 
el cas de les casernes de Sant Andreu, amb promo-
cions que havia de fer la iniciativa privada i que ara 
no tiren endavant. Es refereix també a Can Batlló, on 
diu que tot està igual que abans de l’estiu, malgrat 
que el Districte de Sants-Montjuïc digui que la pro-
motora els ha confirmat que es fan els pisos.  

Afirma que alguns d’aquests projectes es troben a 
pastilles clau dels districtes i que és important que no 
s’aturin per culpa de les promocions. Diu que el seu 
grup no té cap dubte que els habitatges que ha de 
consolidar l’Ajuntament de Barcelona tiraran enda-
vant, però remarca que sovint depèn dels promotors 
privats que s’acabin tenint zones verdes o equipa-
ments. 

El Sr. Sorolla afirma que és evident que el mercat 
privat s’ha frenat i que això es nota sobretot en els 
processos de reparcel·lació i de gestió per la manca 
de finançament. Tanmateix, assenyala que de mo-
ment això no té grans efectes i que encara tenen 
prou marge d’actuació. 

Diu al Sr. Freixedes que ha posat dos exemples 
que precisament no estan gens aturats. Afirma que a 
Can Batlló s’està executant la reparcel·lació i que al 
barri de la Marina s’ha començat a treballar entorn 
dels primers projectes públics d’habitatge, i recorda 
que aquests processos de gestió són complexos. 
Reconeix que les iniciatives privades van a un ritme 
més lent, però diu que el govern municipal està estu-
diant maneres d’estimular i ajudar els promotors 
privats perquè els projectes no s’aturin.  

El Sr. García-Bragado manifesta que no es plante-
gen cap pla de rescat dels promotors afectats per la 
crisi, ja que l’Ajuntament, en tot cas, a qui ha de res-
catar és a les persones que necessiten habitatges.  

El Sr. Sorolla explica que encara hi ha molts pro-
motors que tenen força liquiditat, però que el clima 
de desconfiança actual els fa estar a l’expectativa. 
Diu que el que cal fer en l’àmbit municipal és intentar 
generar la màxima confiança i oferir el màxim de 
possibilitats.  

El Sr. Freixedes precisa que no es referia a resca-
tar promotores concretes, sinó projectes, cosa que 
en algun cas pot voler dir canviar de promotor, per tal 
que el ciutadà pugui acabar tenint els equipaments i 
les zones verdes acordades. 

El Sr. García-Bragado contesta que això ja ho fan 
i que està clar que els projectes són projectes de 

ciutat i no projectes per a un promotor. Diu que, en 
aquest sentit, la presència d’habitatge públic els legi-
tima a intervenir quan cal, que és el que fan l’Institut 
Municipal d’Urbanisme i l’Àrea d’Habitatge de 
l’Ajuntament. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
23. (M0711/3757) Quants pisos de promocions 

públiques d’habitatges es troben buits en l’actualitat i 
quants han tingut problemes d’adjudicació en els 
darrers dos anys; per quins motius; com i en quins 
terminis es pensa donar solució a aquesta problemà-
tica; i quants pisos s’han entregat durant el període 
2005-2008 i les previsions per al 2009? 

El Sr. Villagrasa formula la pregunta. 
El Sr. Sorolla aclareix que respon la pregunta in-

terpretant que promocions públiques són aquelles 
que fan els operadors públics, que cal diferenciar-les 
de la promoció pública com a règim, que quasi no 
existeix, i d’aquelles promocions on el sòl o l’impuls 
originals han estat públics. Per tant, conclou que es 
referirà a les promocions del Patronat Municipal de 
l’Habitatge, Regesa i Incasòl. 

Informa que en el període 2005-2008 s’han entre-
gat 2.699 habitatges, dels quals un 42-43% eren de 
lloguer. Diu que d’aquests no n’hi ha cap de buit en 
el sentit d’estar abandonat, però que n’hi ha que 
estan en procés d’adjudicació. Afirma que actual-
ment n’hi ha 46 en aquesta situació i que, a més, hi 
ha 4 promocions al marge de les esmentades que 
s’estan acabant o que estan en procés d’adjudicació, 
però que encara no estan obertes. Diu que aquestes 
xifres no inclouen les reserves per a reallotjats urba-
nístics, que són 40 habitatges més. D’altra banda, 
informa que l’any 2009 tenen previst lliurar 1.190 
habitatges de promotors públics. 

Pel que fa al procés d’adjudicació, explica que el 
principal problema és que prop d’un 50% de les per-
sones inscrites a la llista d’espera no es presenten 
en ser convocades. Diu que ja s’han analitzat moltes 
vegades a la Comissió els motius d’aquest problema 
i, per tant, considera que no cal explicar-los. Afirma 
que, a part d’això, hi ha persones que hi renuncien, 
que incompleixen els requisits o a les quals el banc 
no els subroga la hipoteca. Diu que aquesta informa-
ció no la tenen desglossada. Assenyala, però, que 
en aquests moments hi ha molt poques operacions 
públiques de venda i que quasi totes són de lloguer, i 
que a les últimes que va fer el Patronat de 
l’Habitatge, que eren de més de 90 habitatges, no-
més els consta que tres persones tinguessin proble-
mes perquè els bancs no els subrogaven la hipoteca.  

Pel que fa a les mesures per resoldre aquesta 
problemàtica, manifesta que s’està en procés de 
creació del registre unificat, que està pendent dels 
informes corresponents de la Generalitat i que espe-
ra que l’any que ve entri ja en funcionament. Diu que 
això permetrà que en el moment en què s’acabi una 
promoció es fixin els adjudicataris i s’evitin així els 
problemes actuals amb la llista d’espera.  

Explica que l’altra mesura prevista, que afectaria 
més les persones que no poden pagar una hipoteca, 
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és la decisió de no fer més venda en favor dels habi-
tatges amb dret de superfície i en règim de lloguer.  

El Sr. Villagrasa manifesta que la pregunta es re-
feria sobretot a les persones que tenen problemes a 
l’hora de contractar una hipoteca per poder pagar el 
pis de protecció que se’ls adjudica. 

Manifesta que, segons es va dir a la premsa, hi ha 
una promoció al Poblenou on el 25% dels adjudicata-
ris d’un total de 220 pisos han tingut problemes per 
contractar una hipoteca i que, per tant, no només hi 
ha els 4 casos que s’han comentat. Diu que en 
aquests casos caldria que l’Ajuntament fes un balanç 
de la situació d’aquestes persones amb problemes, 
no de liquiditat sinó d’accés a una hipoteca, i dugués 
a terme algun tipus d’actuació, com ara el lloguer 
amb dret a compra, tal com ha proposat el seu grup. 

Demana que, quan sigui possible, els proporcionin 
el percentatge i el nombre de persones de les pro-
mocions del 2005 al 2008 que actualment paguen 
una hipoteca i que poden tenir un problema de liqui-
ditat, les solucions que es plantejaran en aquests 
casos, i també el percentatge de persones a les 
quals s’acaba d’adjudicar un pis i no podran accedir-
hi per falta d’hipoteca. 

El Sr. Sorolla contesta que la promoció del Poble-
nou a la qual s’ha fet referència és d’un promotor 
privat i de règim concertat. Diu que en aquests casos 
cal abonar una entrada i que el problema és que els 
bancs han deixat de finançar-la. Afirma que 
l’Ajuntament no es pot fer càrrec d’aquest finança-
ment perquè són molts diners i, a més, es tracta d’un 
problema del sistema bancari. Afirma que el que sí 
que es plantegen és donar cobertura o un lloguer 
més social als afectats urbanístics, atès que formen 
part d’operacions que impulsa l’Ajuntament.  

Pel que fa al lloguer amb dret a compra proposat 
pel Sr. Villagrasa, afirma que si es deixen de fer ha-
bitatges en règim de compra aquest problema desa-
pareix i encara és més fàcil mantenir la propietat dels 
habitatges. Explica que el que plantegen és que els 
preus del dret de superfície siguin inferiors o iguals 
als drets de règim especial, que és un règim que a 
Barcelona només es fa per als reallotjats urbanístics i 
que representa un preu inferior a una tercera part del 
preu de mercat.  

El Sr. Villagrasa diu que si el problema de falta 
d’accés als habitatges per manca d’hipoteca es dóna 
sobretot a les promocions d’habitatge públic concer-
tades, especialment a les cooperatives, aleshores 
potser caldria replantejar aquest tipus de concerta-
ció.  

Es dóna per tractada. 
24. En què consisteix el procés de diàleg i partici-

pació amb els veïns afectats per la Modificació del 
PGM del Carmel, desglossat per reunions amb els 
diferents col·lectius i entitats del barri, així com les 
informacions donades per escrit a cadascun dels 533 
afectats pel procés expropiatori, abans de l’aprovació 
inicial del Pla i durant el període d’exposició pública? 

El Sr. Villagrasa formula la pregunta. 
La Sra. Blasco, en qualitat de regidora del Districte 

d’Horta-Guinardó, explica que el conjunt del procés 

participatiu de la modificació del Pla general metro-
polità del Carmel està recollit a la memòria participa-
tiva que forma part de la documentació que es va 
trametre als grups municipals i que es va sotmetre a 
aprovació inicial a la Comissió d’Urbanisme i Infraes-
tructures el passat 17 de juliol. Diu que aquesta me-
mòria conté informació detallada de tot el procés de 
participació que es va realitzar abans de l’aprovació 
inicial: nombre de reunions, assistents, etc. Afegeix 
que, a més a més, està publicada a la pàgina web de 
l’Agència del Carmel i Entorns. 

D’altra banda, assenyala que a partir del dia 17 de 
juliol l’Ajuntament va fer arribar un tríptic informatiu 
als afectats, conjuntament amb una carta signada pel 
Sr. Ramon García-Bragado i per ella mateixa, en què 
s’ofereix resposta a moltes de les preguntes més 
habituals sobre la modificació, com també informació 
sobre els seus drets i deures i l’abast concret 
d’aquestes modificacions. Diu que, a més, en el tríp-
tic s’indica un telèfon i la possibilitat de demanar hora 
a l’Agència del Carmel per ser atès personalment.  

Explica que des del dia 17 de juliol fins avui 
l’Agència del Carmel ha atès persones de 329 fin-
ques del total de 533 finques afectades, xifra que 
representa el 61% dels domicilis afectats. Afirma que 
amb el ritme que porten creu que serà possible aca-
bar de rebre representants de totes les finques afec-
tades fins al final de l’exposició pública. 

Pel que fa a les respostes a les al·legacions, in-
forma que han decidit intentar contestar a tothom per 
escrit, però que això es farà quan acabi el període 
d’exposició pública. Diu que, mentrestant, es poden 
fer arribar a l’Agència tots els dubtes o observacions 
que es vulguin fer. 

Acaba dient que ha portat alguns exemplars del 
tríptic que s’ha distribuït als afectats i que, un cop 
acaba la sessió, pot repartir-los. 

El Sr. Villagrasa agraeix la informació i sol·licita 
que es contacti amb els veïns de les finques afecta-
des que no es personin a l’Agència del Carmel a fi 
que tots els veïns estiguin informats.  

La Sra. Blasco contesta que si detecten que no ha 
vingut ningú d’alguna finca tornaran a enviar els tríp-
tics per correu per assegurar-se que tothom tingui la 
informació. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
25. Quin és l’estat dels treballs per la reforma del 

passeig de Sant Joan, entre Arc de Triomf i avinguda 
Diagonal? 

Es dóna per tractada conjuntament amb el punt 
núm.26 de l’ordre del dia. 

 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal PP: 
26. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l’estat d’execució de 
la declaració de grup següent, aprovada en la sessió 
de 22 de novembre de 2007: "La Comissió d’Ur-
banisme, Infraestructures i Habitatge demana: 1r) 
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Obrir de forma immediata un procés participatiu amb 
els veïns, comerciants, les diferents associacions de 
la zona i els grups municipals per iniciar i coordinar la 
reforma integral del passeig de Sant Joan. 2n) Exe-
cutar la primera fase, fins a la plaça Tetuan, durant el 
present mandat i executar immediatament la conti-
nuació posterior fins a completar la reforma integral 
de tot el passeig de Sant Joan, des de l’avinguda 
Diagonal fins l’Arc de Triomf. 

El Sr. García-Bragado proposa contestar conjun-
tament la pregunta d’Esquerra Republicana de Cata-
lunya i la iniciativa de seguiment de les proposicions i 
declaracions del Partit Popular, ja que tracten de la 
mateixa qüestió.  

El Sr. Mulleras i el Sr. Martínez manifesten que no 
hi tenen cap inconvenient. 

El Sr. Martínez formula la pregunta del seu grup. 
El Sr. Mulleras recorda que la proposició relativa a 

la remodelació integral del passeig de Sant Joan va 
ser consensuada en el mateix debat, en el qual es 
van incorporar algunes esmenes dels altres grups. 
Manifesta que el Grup Municipal del Partit Popular 
entén que aquesta proposició és un compromís polí-
tic que s’ha de complir. 

La Sra. Escarp, en qualitat de regidora del Distric-
te de l’Eixample, contesta que aquest projecte figura 
en el pressupost d’inversions del 2009, ja que és una 
obra complicada, tant pel que fa a la part que li per-
toca fer a ProEixample com a la de Parcs i Jardins.  

Explica que el que s’ha fet mentrestant ha estat el 
que ja es va dir que calia fer abans d’obrir un procés: 
l’estudi del subsòl, sobretot pel col·lector, que no és 
únic; l’estudi de mobilitat, perquè el projecte podria 
representar una reducció d’una certa mobilitat a 
l’àmbit del passeig de Sant Joan, i les anàlisis relati-
ves a la supressió de places d’aparcament, al trans-
port públic i a parcs i jardins pel tema de l’arbrat.  

Informa que ja es disposa de tots aquests estudis i 
que, d’altra banda, es va fer una primera reunió amb 
veïns i comerciants per recollir les seves inquietuds i 
veure què podien aportar en aquesta fase prèvia 
d’elaboració del projecte. Explica que fa molt poc que 
disposen d’alguns projectes i alguns avantprojectes 
amb diferents alternatives i que al llarg del mes 
d’octubre i novembre es convocarà a tothom formal-
ment a la Comissió per analitzar les diferents alterna-
tives que es plantegen.  

El Sr. Mulleras expressa la seva decepció, atès el 
consens entorn del text que es va aprovar i la volun-
tat política manifestada per tots els grups d’"obrir de 
forma immediata un procés participatiu". Diu que 
espera que aquest procés s’iniciï immediatament i 
que en aquest mandat s’executin les obres en el 
tram comprès entre la plaça Tetuan i l’Arc de Triomf. 
Destaca que la reforma del passeig de Sant Joan 
figura tant al Programa d’actuació del Districte 
d’aquest mandat com al del mandat anterior. Acaba 
demanant més esforços per tal de fer complir aquest 
compromís, ja que al final són els veïns i els comer-
ciants d’aquesta zona els qui surten perdent.  

El Sr. Martínez opina que s’han anunciat massa 
reformes de carrer per la capacitat real que es té de 
poder-les tirar endavant. Diu que això genera 
il·lusions que després no s’acompleixen i, per tant, 
provoca neguit i rebuig ciutadà. Afirma que en el 
supòsit que es facin totes aquestes reformes, es 
trobaran que totes es concentraran en unes determi-
nades dates. Manifesta que, atesa la complexitat de 
tirar endavant projectes d’aquest tipus, incloent-hi els 
processos de participació, no es pot pretendre que 
en el conjunt de l’Eixample hi hagi cinc processos de 
participació i cinc inicis d’obres alhora en cinc carrers 
importants del districte. 

Demana que es faci el que calgui i que es priorit-
zin els compromisos adoptats, però que no s’anun-
ciïn més coses ja perquè, si no, arribaran al 
col·lapse. També sol·licita que s’agilitzin els proces-
sos i posin fil a l’agulla d’una vegada. 

La Sra. Escarp reitera que aquesta reforma, a part 
d’estar prevista en el Projecte d’actuació del Distric-
te, figura al pressupost d’inversions de l’any 2009. 
Admet que potser han anat més lents del compte, 
però ho justifica dient que l’inici del procés de partici-
pació s’ha de fer sobre la base d’un cert rigor i des-
prés d’haver estudiat les diferents possibilitats que es 
plantegen. 

Es donen per tractades. 
 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinou hores i quinze 
minuts. 
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Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Ambient 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 24 d’octubre de 
2008 i aprovada el dia 19 de novembre de 2008 
 

 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 24 d’octubre de 2008, s’hi reuneix la 
Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi 
Ambient, sota la presidència de la Ima. Sra. Imma 
Mayol i Beltran. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Xavier Florensa i Cantons, Carmen Andrés 
i Añón, Guillem Espriu i Avendaño, Montse Sánchez i 
Yuste, Sara Jaurrieta i Guarner, Joan Puigdollers i 
Fargas, Jaume Ciurana i Llevadot, Raimond Blasi i 
Navarro, Mercè Homs i Molist, Emma Balseiro i Car-
reiras, assistits pel secretari general de la Corpora-
ció, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents els Srs.: Jordi Campillo i 
Gámez, gerent de Medi Ambient, Cristina Castells i 
Guiu, gerent de l’Agència d’Energia de Barcelona, 
Francesc Cornet i Ciurana, director de Serveis i Ges-
tió de Recursos. 

Excusen la seva absència els Ims. Srs.: Francesc 
Narváez i Pazos, Ramon García-Bragado i Acín, 
Alberto Villagrasa i Gil, Jordi Cornet i Serra. 

S’obre la sessió a les dotze hores i cinc minuts. 
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 1 de setembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca con-
curs, per adjudicar el contracte del projecte operació 
4 xarxa local clavegueram de Barcelona, projecte 4 
xarxa local dels districtes de Nous Barris, Sant An-
dreu i Sant Martí, per als exercicis 2008-2009, i per 
un import de 3.400.024,98 euros. 

 
2. Àrea de Medi Ambient 

Del gerent municipal, de data 9 d'octubre de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d'urbanització del carrer 
Jaume Cabrera, instal·lació d'escales mecàniques en 
el tram comprès entre la placeta de Montserrat i el 
carrer de Laguna de Lanao, amb la sortida del carrer 
Lluís Bonifaç, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import d'1.412.876,90 euros. 

3. Àrea de Medi Ambient 
Del gerent municipal, de data 9 d'octubre de 2008, 

que aprova el plec de clàusules i convoca concurs, 
per adjudicar el contracte d'urbanització del carrer 
Mora la Nova, instal·lació d'escales mecàniques en 
el tram comprès entre el carrer de la Font del Remei i 
el carrer de Tirso, per als exercicis 2008-2009, i per 
un import d'1.286.586,50 euros. 

El Sr. Puigdollers demana tenir accés a l’ex-
pedient número 3. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Pla de gestió de l'arbrat viari de Barcelona 

2007. 
El Sr. Campillo informa als grups que el document 

que els lliuren conté el balanç del Pla de gestió de 
l’arbrat viari 2007 i algunes de les actuacions que 
s’han fet durant el 2008. Explica que aquest Pla es 
va iniciar l’any 2004-2005 per tal d’analitzar l’arbrat 
viari de Barcelona des del punt de vista del risc que 
podia comportar per a la convivència i la dinàmica de 
la ciutat.  

Aclareix que el concepte d’arbrat viari no es refe-
reix al conjunt d’arbres de la ciutat, sinó als que es 
troben a les vies, els carrers i les avingudes de la 
ciutat; per tant, es tracta d’un arbrat que està bàsi-
cament en sòl urbà. 

Informa que, segons l’últim balanç de l’any 2007, 
hi ha 153.700 arbres d’aquest tipus, a banda dels 
que es troben al viver o encara s’han de plantar a 
causa d’afectacions provocades per obres que es 
duen a terme a la ciutat. 

Quant a espècies, assenyala que continua sent 
molt dominant el plàtan, seguit pel lledoner i l’acàcia; 
les restants 185 espècies existents conformen un 
grup de 36.000 arbres. Diu que és important tenir en 
compte que convé incrementar el nombre d’espècies 
a la ciutat, sobretot per la possible afectació 
d’aspectes de tipus sanitari en els arbres. Explica 
que durant els tres darrers anys s’han introduït dife-
rents espècies noves dins de la ciutat. Indica que des 
de l’any 1994, en què es van iniciar les campanyes 
d’estudi sobre la substitució d’arbrat viari, s’ha passat 
de 57.000 a 49.000 plàtans. Subratlla que la intenció 
del govern no és eliminar els plàtans de la ciutat, 
sinó situar-los en espais que puguin viure en millors 
condicions. També destaca que s’ha passat de 6.000 
a 18.000 lledoners. Diu que aquesta espècie s’adap-
ta molt bé a les condicions de Barcelona, però acla-
reix que no substituirà el plàtan, com molta gent pen-
sa. Afirma que la intenció és que el lledoner i moltes 
altres espècies puguin anar substituint progressiva-
ment l’arbrat en aquells llocs en què el plàtan no 
reuneixi les condicions òptimes.  
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Pel que fa a la distribució d’aquests arbres per dis-
trictes, destaca que el districte de Sant Martí, que és 
el més extens, és el que en té més, i la dificultat 
d’incrementar-ne la plantació a Ciutat Vella o a Grà-
cia, encara que s’intenta trobar espais per fer-ho. 
Explica que, dins d’aquest apartat, es considera com 
un grup específic les palmeres, entre les quals la 
Phoenix dactylifera és la més nombrosa. Diu que és 
una palmera que des de ja fa tres o quatre anys no 
es planta i que també, en funció de la seva anàlisi, 
s’estan substituint progressivament. Assenyala que 
la distribució de les palmeres, que representen el 
3,2% de l’arbrat viari, és molt semblant a la dels ar-
bres. Destaca, però, que a Ciutat Vella n’hi ha un 
gran nombre per la proximitat del mar, mentre que 
als barris que són més prop de la muntanya n’hi ha 
moltes menys.  

D’altra banda, subratlla que el tractament que s’ha 
fet a les palmeres que havien estat afectades per 
l’escarabat morrut, sobretot en el darrer any, ha do-
nat un resultat òptim, de tal manera que de les 36 
palmeres afectades se n’han pogut recuperar 32. 
Explica que ho destaca pel fet que aquest tractament 
innovador ha donat tan bon resultat que seguiran 
amb aquesta línia de treball i esperen que serveixi de 
referent per a altres zones de Catalunya.  

D’altra banda, assenyala que durant aquests anys 
tots els arbres viaris han estat podats com a mínim 
una vegada en un cicle de quatre anys, que era un 
repte que s’havien marcat. Informa que aquest any 
es té previst podar un total de 47.000 arbres, ja que 
es torna a iniciar el cicle de la poda continuada; al-
guns arbres, bàsicament fruiters, es poden cada dos 
anys. Informa que l’any 2007 es van plantar 4.879 
arbres; 2.894 són falles reposades i 1.985, arbres 
afectats per obres.  

Pel que fa al Pla de risc, explica que el 2005 se’n 
va iniciar l’anàlisi, amb el resultat que el 88% dels 
arbres de la ciutat estaven en una situació normal o 
òptima i el 8% en situació alterada. Diu que, gràcies 
al procés de renovació i de millora, ara el 94,7% de 
l’arbrat està en una situació normal o òptima, el 3,1% 
en situació alterada i 0,14% morts. Conclou que, per 
tant, l’estat de salut dels arbres de la ciutat és molt 
positiu. Assenyala que s’ha valorat que ja no és ne-
cessari fer una revisió cada any de l’estat de salut de 
cada arbre i que a partir d’aquest any només analit-
zaran cada any els arbres alterats, decadents o que 
estan en una falla i cada dos anys l’arbrat en situació 
normal.  

Explica que s’han fet proves pilot per analitzar el 
recobriment dels escocells de la ciutat que es troben 
al costat de les parades d’autobús i que encara se 
n’està investigant la validesa. Diu que en alguns 
casos s’ha proposat el desplaçament de la parada 
d’autobús i que en d’altres s’han recobert els esco-
cells amb diferents tipus de resina i altres sistemes. 
Informa que s’ha efectuat un total de 294 recobri-
ments i subratlla que l’objectiu mai no serà cobrir tots 
els escocells de la ciutat per diferents motius (venti-
lació, reg, etc.). Afirma que el que s’intenta és trobar 
una solució òptima perquè l’arbrat viari no provoqui 

afectacions o disminueixi l’accessibilitat. Assenyala 
que també han treballat el tema de la neteja i fins i 
tot el cobriment dels escocells a fi que l’espai cobert 
amb sorra de vegades no sigui massa alt. Explica 
que el 2007, i segurament el 2008, hi ha hagut una 
disminució de la neteja d’escocells perquè ha dismi-
nuït l’aparició de males herbes. 

D’altra banda, informa que es preveu que entre el 
mes de gener i febrer de l’any vinent es pugui pre-
sentar ja tota la redefinició de la Comissió de Catalo-
gació d’arbrat.  

Quant als regs, recorda que la situació de sequera 
va començar el 2007 i, per tant, aquest any es va 
incrementar el reg amb tones i aigua freàtica, com 
també el 2008, en què segurament s’hauran produït 
uns 200.000 regs amb tones i aigua freàtica.  

Pel que fa a la plantació, informa que aquest any 
s’ha previst fer una plantació de 1.554 arbres, 470 
dels quals seran falles reposades.  

La Sra. Mayol vol que consti en acta i que es faci 
arribar un agraïment als professionals que estan fent 
la proposta de gestió de la plaga de l’escarabat mor-
rut, perquè li consta que Barcelona és una de les 
poques zones de la Mediterrània que està experi-
mentant amb èxit una fórmula que ha permès recu-
perar 32 de les 36 palmeres malaltes i que pot con-
tribuir a resoldre aquest problema a altres llocs que 
el pateixen.  

El Sr. Blasi diu que el seu grup se suma també a 
aquest agraïment pels treballs que s’estan fent con-
tra la plaga de l’escarabat morrut.  

Manifesta que entenen que la presentació d’aquest 
Pla de gestió no és anual i que el darrer és del 2004. 
Pregunta si s’ha perdut una massa arbòria del voltant 
de 5.500 arbres, ja que al document que se’ls ha 
lliurat es parla de 150.000 arbres, mentre que el 
2004 se n’havien xifrat 155.541.  

Pel que fa a la nova plantació, manifesta que el 
seu grup és partidari, no només de l’arbre autòcton, 
sinó també d’un tipus d’arbre que permeti visualitzar 
els canvis estacionals. Diu que, en aquets sentit, 
comparteixen el que s’ha plantejat en relació amb el 
lledoner.  

Afirma que cal tenir molt present la incidència que 
té l’arbrat en temes tan importants com la vialitat, 
l’accessibilitat i la seguretat, ja que un escocell buit 
pot ser perillós per a vianants o ciclistes o un arbre 
massa inclinat pot interferir en la circulació.  

Demana que se’ls donin o facin arribar les dades 
sobre la xifra d’arbres que s’han de treure perquè 
són morts, els arbres que han de tenir un manteni-
ment i els escocells buits que hi ha a la ciutat.  

També sol·licita el quadre de distribució dels re-
cursos humans i materials que comporta el mante-
niment i la gestió de l’arbrat, i pregunta en quina fase 
es troba l’informe del catàleg d’arbres d’interès local.  

La Sra. Balseiro agraeix la presentació d’aquest 
informe, al seu parer acurat, rigorós i extens, i amb 
prou informació sobre el tema. D’altra banda, diu que 
calia actualitzar les dades de l’any 2004.  

Manifesta que li ha cridat l’atenció la disminució 
d’arbres que es veu a la gràfica evolutiva dels últims 
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anys, que han passat de 155.300 el 2003 a 153.746 
el 2007. Diu que, en aquest sentit, confirma el temor 
que ha manifestat en diverses ocasions el Grup Mu-
nicipal del PP, que el va portar a presentar una pro-
posició a l’última comissió sobre la protecció del 
nombre d’arbres que hi ha a la ciutat. Pregunta qui-
nes són les causes d’aquest descens i si del 2007 
fins ara ha disminuït encara més el nombre d’arbres.  

Pregunta, també, si actualment hi ha uns objectius 
respecte al teixit arbori que hi ha a la ciutat de Barce-
lona, en especial pel que fa a la distribució d’es-
pècies. Diu que s’ha fet un balanç de la substitució 
comparant els anys 1994 i 2007, que potser no són 
els més indicats per extreure’n alguna conclusió.  

D’altra banda, pregunta si s’ha fet algun estudi o 
es tenen dades respecte a l’impacte que puguin tenir 
diferents espècies d’arbrat a la ciutat de Barcelona 
en la salut pública en general i pel que fa a les 
al·lèrgies.  

En relació amb els escocells, recorda que fa uns 
anys el seu grup va presentar una iniciativa sobre 
aquest tema amb l’objectiu de garantir l’accessibilitat 
a la via pública i celebra, per tant, que s’hagin reco-
bert 294 escocells amb resines. Pregunta quants 
escocells hi ha en aquests moments a la ciutat de 
Barcelona i quants d’aquests són encara buits. 
D’altra banda, agraeix que es busquin solucions per 
garantir l’accessibilitat, però diu que potser ja és hora 
de posar fi al període d’anàlisi i passar a l’acció.  

Acaba demanant que s’intenti fer la poda en les 
hores que hi ha menys trànsit a la ciutat.  

El Sr. Florensa agraeix també la qualitat i 
l’extensió de l’informe que s’ha presentat, que diu 
que permet tenir una radiografia sobre la situació de 
l’arbrat viari. 

Fa referència a l’evolució del nombre d’arbres, que 
qualifica de creixent fins al 2003, any a partir del qual 
hi ha hagut oscil·lacions, amb un estancament actual 
respecte a fa cinc anys. Diu que aquesta tendència 
no es pot atribuir a la sequera, ja que no ha afectat 
tot aquest període. Pregunta quina tendència es 
preveu per als propers anys.  

Afirma que el seu grup comparteix l’objectiu de la 
diversificació d’espècies per diferents motius, tant 
per la possibilitat de plagues que afectin una espècie 
com per qüestions relacionades amb les al·lèrgies i 
de caràcter ecològic. Explica que el seu grup és par-
tidari de prioritzar les espècies mediterrànies que es 
puguin adaptar bé al clima i les condicions de la ciu-
tat.  

Fa referència a la poda i el manteniment de 
l’arbrat, que considera que ha de tenir en compte la 
convivència amb altres elements urbans. Assenyala 
que hi ha arbres que tapen els fanals de molts car-
rers i que, en aquests casos, caldria fer algun tipus 
d’actuació respecte a l’arbre o el fanal.  

Manifesta que aprofita l’avinentesa per introduir la 
pregunta del punt 11 de l’ordre del dia, que es refe-
reix als escocells buits. Explica que aquests esco-
cells representen un perill quan es troben al costat 
de les parades d’autobús i que alguns es troben en 
bastant mal estat. Cita com a exemple el tram de la 

Gran Via de les Corts Catalanes entre el passeig de 
Gràcia i la plaça Universitat. Diu que si no es pot 
aplicar una cobertura de resina en tots els casos, cal-
dria buscar altres mesures, com ara plaques me-
tàl·liques, que evitin l’existència de desnivells i forats 
enmig de la via pública, que comporten problemes de 
brutícia i de seguretat per als vianants. Pregunta 
quants escocells buits hi ha a la ciutat i quines propos-
tes per a la millora d’aquests escocells es plantegen.  

El Sr. Espriu manifesta que el seu grup també 
opina que l’informe és molt acurat i detallat. 

Afirma que de l’informe es desprèn la bona salut 
global de l’arbrat de Barcelona i que cal treballar per 
incrementar el nombre d’arbres, tal com s’ha previst. 
Destaca el canvi de filosofia de l’equip de govern 
respecte a l’arbrat, que es reflecteix en el fet d’haver 
passat de parlar del manteniment dels arbres a 
l’atenció personalitzada dels arbres. Afegeix, però, 
que el canvi més substancial s’ha donat en l’actitud 
de la ciutadania, que ara reclama que s’apliqui 
aquest enfocament mediambiental. 

La Sra. Mayol manifesta que agraeix la densitat i 
la qualitat de l’informe i valora molt positivament que 
els grups de l’oposició s’hagin expressat en el mateix 
sentit, perquè això encoratja els professionals que 
han fet la feina. 

D’altra banda, destaca el consens entorn de la re-
novació de l’arbrat i la necessitat de diversificació de 
les espècies, ja que recorda que fa uns anys la subs-
titució dels plàtans va ser motiu de controvèrsia. 
Manifesta també que comparteix l’aspecte introduït 
pel Sr. Blasi de donar valor a la visibilitat de les esta-
cions com a criteri de renovació de l’arbrat.  

Pel que fa als escocells, diu que l’ideal seria que 
es poguessin cobrir tots amb resina, ja que és la 
millor opció des del punt de vista estètic, d’evitar la 
brutícia, de seguretat i d’accessibilitat, però diu que 
per qüestions de ventilació, reg i cost no és viable 
fer-ho en tots els arbres. Manifesta que és lamenta-
ble que s’utilitzin els escocells com a papereres i que 
continuen treballant en la línia de trobar fórmules que 
permetin millorar-ne la higiene, tot i que cal tenir molt 
presents les característiques dels arbres. Explica que 
la fórmula de les resines, que encara està en expe-
rimentació, s’ha aplicat als llocs on era inevitable 
prendre alguna mesura per garantir l’accessibilitat 
dels autobusos.  

D’altra banda, assenyala que en els darrers anys 
s’ha seguit una política diferent pel que fa a la tala 
d’arbres. Diu que mentre que abans es talava arran 
d’escocell, ara es deixa entre un metre i un metre i 
mig del tronc a fi d’evitar caigudes. Explica que això 
ha generat un cert malestar, ja que fa molt mal efecte 
un arbre talat d’aquesta manera i, a més, a vegades 
hi ha petits rebrots que fan que sembli que els arbres 
siguin vius. Subratlla que aquestes branques són 
rebrots d’inèrcia de l’arbre, que encara té una mica 
de vida, però que si s’ha talat és perquè estava en 
males condicions.  

En relació amb el tema de la catalogació, reitera el 
que ha dit el Sr. Campillo que a principis d’any esta-
ran en condicions d’oferir resultats.  
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En resposta a una pregunta del Sr. Florensa, afir-
ma que l’objectiu és plantar entorn de 3.000-4.000 
arbres anualment, una part dels quals correspon a la 
restitució d’arbres morts i l’altra a noves plantacions. 
Aclareix que aquest any no es podrà assolir aquest 
objectiu perquè hi ha hagut molts mesos en què no 
s’ha pogut plantar. Conclou que, per tant, l’objectiu 
és anar creixent en nombre d’arbres i distribució de 
les espècies.  

Pel que fa al tema de les al·lèrgies, diu que saben 
que hi ha arbres que creen problemes, però que no 
poden substituir tots els plàtans, perquè no s’en-
tendria una Barcelona sense aquest arbre. 

D’altra banda, manifesta que, després d’uns anys 
en què no es podava prou perquè en els anys prece-
dents s’havia podat en excés, s’ha trobat la fórmula 
adequada que s’ha esmentat abans, que és podar 
cada quatre anys tots els arbres, d’acord amb les 
seves dimensions i les seves necessitats. Explica 
que la poda es fa justament per adequar els arbres a 
la vida de la ciutat, ja que al camp no fa falta podar-
los. En resposta a una petició de la Sra. Balseiro, diu 
que no és possible podar a la nit per motius de segu-
retat i de soroll, i que procuren fer-ho causant el mí-
nim de molèsties possibles.  

El Sr. Campillo aporta les xifres que s’han dema-
nat: hi ha 157.091 posicions d’arbrat a Barcelona, de 
les quals 153.700 estan ocupades. Diu que, per tant, 
en aquests moments hi ha 3.391 escocells sense 
plantar, perquè l’1 de febrer de 2008 es va aturar la 
plantació a causa del tema de la sequera, i que es 
preveu ocupar-ne 1.554 abans de finals d’any. Expli-
ca que amb el temps de què es disposa és impossi-
ble plantar-ne més, ja que s’ha hagut d’esperar que 
baixessin les temperatures. Afirma que l’objectiu és 
incrementar progressivament aquesta xifra en funció 
de la finalització de moltes obres i afectacions.  

D’altra banda, aclareix que el nombre d’arbres de 
la ciutat de Barcelona no és 157.000, ja que aquesta 
xifra només es refereix a l’arbrat viari, i s’ofereix a 
portar d’aquí a un temps un estudi sobre el conjunt 
d’arbres de la ciutat. Explica que en aquest darrer 
mandat s’ha crescut en més de 2.000 posicions 
d’arbrat, però que el creixement més espectacular es 
dóna a llocs com els parcs centrals del Poblenou i de 
Nou Barris, ja que els espais més idonis per posar 
arbres no són a la part viària. Afirma que ara es tre-
balla per incrementar-ne progressivament el nombre, 
però en unes condicions òptimes, justament per evi-
tar els problemes de convivència entre els arbres i 
altres elements urbans i les persones. Conclou que, 
més enllà de les xifres, l’objectiu de l’equip de govern 
és garantir la qualitat dels arbres, la qualitat de 
l’emplaçament dels elements i, especialment, la qua-
litat de vida de la ciutadania.  

Quant al tema de la visibilització de les estacions 
en l’arbrat, afirma que és una de les qüestions que 
s’està treballant força. Explica que en alguns espais 
es planten ja de manera sistemàtica arbres amb flor, 
com per exemple a les cantonades renovades de 
l’Eixample.  

En relació amb els estudis sobre al·lèrgies, diu 
que es fa força feina, juntament amb experts de 
l’IRTA i del món universitari, per considerar quins són 
els arbres que tenen un component més al·lèrgic, i 
que es té en compte en la renovació d’arbres. Expli-
ca que el plàtan és clarament l’espècie que provoca 
més al·lèrgies, i també algunes classes de Populus, i 
que per això els planten en llocs òptims.  

Pel que fa als horaris de poda, explica que ja des 
de l’any passat també es poden arbres durant el cap 
de setmana per disminuir l’impacte en el trànsit, i que 
no comencen mai abans de les 8.30 i no acaben quasi 
mai més tard de les 17.30 per aquest mateix motiu.  

D’altra banda, destaca que el recobriment dels es-
cocells requereix un seguiment, ja que en alguns 
llocs els resultats d’actuacions d’aquest tipus han 
estat molt negatius perquè han significat la mort dels 
arbres. Diu que a Barcelona no ha tingut un impacte 
tan negatiu perquè en moltes experiències es proven 
altres sistemes d’evitar que l’escocell sigui un impe-
diment per a l’accessibilitat. Esmenta les proves que 
s’han fet al districte de Gràcia amb reixes, silicones, 
empedrats i altres elements.  

El Sr. Blasi agraeix les explicacions, però diu que 
no li queda clar quin és el motiu pel qual s’ha reduït 
l’arbrat viari entre el 2004 i el 2007. Rectifica les xi-
fres que ha donat abans: s’ha passat de 155.000 a 
153.700 arbres i, per tant, hi ha 1.300 exemplars 
menys. Destaca que Gràcia ha perdut quasi un cen-
tenar d’arbres entre el 2004 i el 2007 i Sant Martí 
més de 454. Manifesta que, si bé no cal aspirar a 
xifres impossibles, convé aprofitar els projectes 
d’ampliació de voreres per plantar arbres.  

Pregunta quants arbres hi ha en els vivers afectats 
per obres i demana que es procuri que aquests ar-
bres tinguin el màxim de garanties de ser trasplan-
tats en el futur.  

La Sra. Balseiro agraeix les explicacions i la in-
formació addicional que se’ls ha aportat, però recalca 
el fet que entre el 2003 i el 2007 s’hagi reduït de 
manera important l’arbrat viari, i, atès que les dades 
de l’informe són de 2007, demana que se li confirmi 
si l’any 2008 es manté el mateix nombre d’arbres als 
carrers de la ciutat. 

Agraeix els esforços que s’estan fent per tal de 
buscar una solució a les dificultats d’accessibilitat 
que provoquen alguns escocells, però opina que 
entre tots plegats es podria fer un esforç encara més 
gran per buscar una solució més definitiva. Afegeix 
que convindria identificar les zones on es detecten 
més caigudes i accidents amb aquest fi.  

Reitera la pregunta respecte si hi ha un objectiu 
establert respecte a l’arbrat viari i insisteix en la peti-
ció que es faci l’esforç de conciliar els horaris dels 
serveis públics amb els interessos dels ciutadans. 
Valora positivament que s’hagi traslladat una part de 
la poda als caps de setmana, però diu que potser 
caldria fer-ho d’una manera més intensa.  

Acaba dient que accepta l’oferta que ha fet el Sr. 
Campillo de presentar en un futur un informe sobre el 
conjunt de l’arbrat de Barcelona.  
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La Sra. Mayol contesta que el faran amb molt de 
gust. 

El Sr. Florensa manifesta que al seu grup no li 
sembla malament el fet que es visualitzin les estaci-
ons en l’arbrat, però diu que també cal tenir en 
compte que el fet que hi hagi arbres de fulla perenne 
evita la presència de molta fulla al carrer a la tardor.  

Diu a la Sra. Balseiro que els sobta que proposi 
fer la poda dels arbres a la nit i que no hi estan 
d’acord.  

La Sra. Balseiro aclareix que ella no ha proposat 
això, sinó buscar fórmules per conciliar els horaris, i 
opina que traslladar la poda al cap de setmana és 
una bona alternativa.  

El Sr. Florensa afirma que el seu grup és consci-
ent que la creació de parcs i altres espais públics a la 
ciutat pot haver incrementat el nombre d’arbres en 
conjunt, però que els estranya que no hagi augmen-
tat l’arbrat viari en els darrers anys. Recorda que fa 
uns mesos, en debatre el Pla de manteniment, van 
parlar de l’augment de carrers de plataforma única o 
que s’han convertit en zones de vianants. Diu que, 
per tant, cada cop hi ha més carrers a la ciutat que 
admeten l’existència d’arbres i allò lògic seria que se 
n’hagués produït un increment significatiu.  

Pel que fa als escocells, demana que quan es reti-
ri un arbre s’enrajoli també l’escocell i no quedi 
l’obstacle a la vorera.  

La Sra. Mayol manifesta que farà arribar als grups 
la quantificació de l’objectiu, perquè ella ha dit que 
era plantar entre 3.000 i 4.000 arbres cada any, però 
això també depèn del nombre d’escocells buits.  

En relació amb la demanda del Sr. Blasi sobre el 
nombre d’arbres de viver, afirma que creu que deu 
constar en acta perquè ella va donar aquesta dada a 
la comissió anterior en resposta a una pregunta que 
va plantejar la Sra. Balseiro. Diu que si no consta a 
l’acta, l’hi poden fer arribar.  

Es compromet també a facilitar les dades sobre 
els accidents que es generen per culpa dels esco-
cells.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per tal que informi a aquesta Comissió de les 
accions i projectes executats des del 14 de maig de 
2002, any de la creació del Consorci de l'Agència 
Local d'Energia de Barcelona, així com de les acci-
ons i projectes que es troben en fase d'execució 
actualment i faci una breu referència i relació dels 
projectes que l'Agència té en fase d'estudi. 

La Sra. Mayol diu que aquesta compareixença l’ha 
sol·licitat el Grup Municipal de CiU i recorda l’acord a 
què es va arribar a la Junta de Portaveus per regular 
les compareixences, que suggeria que la intervenció 
del ponent o compareixent fos en total de 15 minuts 
(10 minuts d’intervenció inicial i 5 minuts de rèplica) i 
que cada grup municipal disposés d’uns 10 minuts 
per a les dues intervencions.  

La Sra. Castells, directora de l’Agència d’Energia 
de Barcelona, manifesta que intentarà fer un balanç 
breu de quines han estat les actuacions de l’Agència 
des de la seva creació l’any 2002 fins a aquest any.  

Assenyala que les principals línies d’actuació de 
l’Agència són: oferir un suport tècnic des del vessant 
energètic; promoure actuacions singulars i específi-
ques que millorin l’eficiència energètica i promoguin 
l’ús de les energies renovables a la ciutat, i fer una 
tasca informativa, de comunicació i conscienciació 
de la ciutadania sobre aquests temes. Diu que tot 
això els ha portat a participar des d’un principi en 
molts consells i grups de treball interns de l’Ajun-
tament i en xarxes i organismes nacionals i interna-
cionals que tenen com a principal línia de treball o 
com a línia específica els temes energètics.  

Informa que al llarg d’aquests anys l’Agència ha 
signat 48 acords de col·laboració amb entitats, em-
preses i institucions, i una part important de diferents 
departaments de l’Ajuntament de Barcelona. Explica 
que el 2005 es va constituir la Taula d’Energia, molt 
centrada inicialment en l’energia solar, ja que Barce-
lona va ser la primera ciutat d’Europa a tenir una 
ordenança sobre energia solar, i destaca també la 
creació de l’Observatori de l’Energia de Barcelona, 
que té la funció de fer una anàlisi del consum ener-
gètic de la ciutat.  

Assenyala que l’Observatori els ha ajudat a identi-
ficar d’una manera clara la principal línia de treball de 
l’Agència, que és el Pla de millora energètica de 
Barcelona, aprovat l’any 2002 i que estableix les 
pautes i accions que cal desenvolupar amb l’horitzó 
de l’any 2010. Informa que actualment s’han execu-
tat al voltant del 40% dels projectes establerts. Diu 
que han avançat molt en temes d’energia, però enca-
ra queda un llarg camí per recórrer, cosa que els ha 
portat a començar a treballar entorn de la idea d’un 
nou Pla d’energia.  

Quant a aquest nou Pla d’energia, explica que 
n’han treballat la conceptualització i que s’ha fet un 
benchmarking d’altres ciutats que impulsen plans 
d’energia. Diu que ara ja tenen una idea de cap a on 
haurien d’anar i que volen que aquest nou Pla estigui 
consensuat pels principals agents implicats. Manifes-
ta la voluntat de fer diverses reunions amb aquests 
agents per tal d’intentar assolir el màxim consens 
abans d’acabar l’any.  

Destaca el gran impuls que s’ha donat a l’energia 
solar tèrmica a la ciutat. Explica que l’any 2000 Barce-
lona va posar en marxa l’obligatorietat que alguns 
edificis incorporessin aquesta tecnologia per a la pro-
ducció d’aigua calenta sanitària a través de l’Or-
denança solar tèrmica. Subratlla que va ser la primera 
ciutat europea a implantar una ordenança d’aquest 
tipus. Informa que des de la seva entrada en vigor fins 
al 2007 s’han elaborat més de 1.700 informes tècnics 
en resposta a consultes sobre l’aplicació de l’energia 
solar realitzades per tècnics i ciutadans. Diu que du-
rant tot aquest període també s’ha fet un esforç impor-
tant per formar tècnics en aquest camp.  

Informa que actualment hi ha 929 edificis a Barce-
lona que tenen implantada l’energia solar, amb una 
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producció d’entorn de 41.000 MW/hora, que estalvia 
més de 100.000 tones de CO2. Destaca que des de 
l’any 2000, quan es va implantar l’energia solar, 
aquesta tecnologia ha tingut un creixement de més 
del 2.000% a la ciutat. Assenyala que ara que 
l’aprofitament per a l’aigua calenta sanitària de 
l’energia solar ja és una realitat, cal començar a plan-
tejar-se altres aplicacions d’aquesta energia, com és 
la climatització d’edificis.  

Explica que un altre aspecte important és el fo-
ment que s’ha fet de l’energia solar fotovoltaica. Diu 
que en aquests moments 38 equipaments municipals 
disposen d’aquesta energia, amb prop d’1,6 MWp 
instal·lats, i que han elaborat un text preliminar 
d’ordenança fotovoltaica per tal d’anar una mica més 
enllà de la bona voluntat de l’Ajuntament i implantar-
ne l’obligatorietat en alguns llocs. Destaca també la 
importància del traspàs a TERSA de la gestió i el 
manteniment de totes les centrals fotovoltaiques 
pròpies de l’Ajuntament i altres que puguin estar-hi 
interessades.  

Assenyala que l’Agència també ha impulsat actu-
acions específiques singulars. Diu que un projecte 
summament important és el de la Central de Gene-
ració d’Energia Zona Franca-Gran Via l’Hospitalet. 
Explica que la idea és aprofitar el fred de la regasifi-
cadora del port, més tota la biomassa de la poda 
dels arbres de la ciutat, per crear una central que 
produeixi fred i calor i serveixi com a xarxa de distri-
bució a tota la nova zona de la Marina.  

Indica que altres projectes s’han centrat en 
l’energia eòlica. Explica que no es va poder tirar en-
davant el projecte de parc eòlic del port de Barcelo-
na, ja que la Direcció General d’Aviació Civil va fer-
ne un informe negatiu perquè els nous aerogenera-
dors produïen interferències amb els aparells de 
l’aeroport. Diu que es van intentar buscar alternati-
ves, però que les opcions que es podien proposar 
impedien la viabilitat del projecte. 

Manifesta que s’han analitzat altres possibilitats, 
com ara fer instal·lacions híbrides. Explica que a 
l’àmbit rural s’han fet moltes instal·lacions que inten-
ten aprofitar l’energia solar i els salts d’aigua o el 
vent per produir electricitat, però que la instal·lació 
implantada a una finca del carrer Pujades és pionera 
a la ciutat. Diu que es tracta d’un edifici de 175 habi-
tatges promoguts per REGESA on s’ha fet una ins-
tal·lació híbrida per produir electricitat, energia foto-
voltaica i energia eòlica.  

Assenyala que també s’ha treballat de manera es-
pecífica en el projecte de la Fàbrica del Sol, on el 
més important és el concepte de rehabilitació soste-
nible de l’edifici amb criteris d’eficiència energètica i 
sostenibilitat dels materials. Diu que, a més, serà un 
centre d’educació ambiental que utilitzarà aquests 
mateixos elements amb fins pedagògics.  

Explica que un altre projecte important que s’està 
analitzant és que el mateix Ajuntament exemplifiqui 
l’aplicació del Pla de millora de l’eficiència energètica 
en edificis i equipaments públics municipals. Diu que 
un altre projecte que té interès per a l’Agència és la 
possibilitat de promocionar el vehicle elèctric a 

l’entorn urbà mitjançant una xarxa de punts de càrre-
ga, sobretot amb la idea d’intentar diversificar un 
sector en què el 98% del consum es basa en una 
única font energètica.  

Pel que fa a la creació de canals de comunicació, 
explica que s’ha creat un web potent amb informació 
tant de caràcter tècnic com divulgatiu, publicacions 
de tot tipus, campanyes de sensibilització i actuaci-
ons de reflexió, conversa i debat entorn del tema de 
l’energia. Afirma que creu que han estimulat i han 
obert un cert debat en el si de la ciutadania, que s’ha 
vist reflectit a la mateixa Taula d’Energia Solar.  

D’altra banda, assenyala que la integració de 
l’Agència en la nova estructura organitzativa de 
l’Àrea de Medi Ambient reafirma el seu paper com a 
eina tècnica energètica per estimular projectes que 
millorin l’eficiència energètica, l’ús racional de 
l’energia i l’ús racional d’energies renovables a la 
ciutat, però també li permet tenir una influència direc-
ta en altres vectors de medi ambient, com ara 
l’enllumenat públic. També subratlla que, en el marc 
de la nova organització de l’Àrea de Medi Ambient, 
l’apartat de comunicació s’ha lligat més amb la nova 
tecnoestructura. Opina que això reforça els missat-
ges que es comuniquen, ja que s’ofereix una visió 
molt més integral de l’energia i el medi ambient a la 
ciutadania.  

La Sra. Mayol informa que lliuraran el PowerPoint 
que s’ha projectat durant l’explicació de la Sra. Cas-
tells a tots els grups.  

El Sr. Puigdollers manifesta que el seu grup va 
decidir demanar aquesta compareixença perquè 
entenia que convenia parlar una mica de la feina que 
du a terme l’Agència d’Energia de Barcelona. Explica 
que, tot i que el seu grup va votar a favor de la crea-
ció de l’Agència, sempre ha tingut dubtes sobre la 
seva necessitat, fonamentalment perquè els ajunta-
ments no tenen cap competència en temes d’ener-
gia.  

Afirma que segons les dades que han pogut estu-
diar, des de la creació de l’Agència d’Energia de 
Barcelona l’any 2002 fins al pressupost per a l’any 
2008, l’Agència ha representat una despesa de gai-
rebé 10 milions d’euros, xifra que diu que pot ser 
molt o poc segons els resultats obtinguts. 

Manifesta que un primer aspecte que els preocupa 
és que tenen la percepció que l’Agència no és en 
realitat una Agència d’Energia de Barcelona, sinó 
que és una agència d’energies renovables. Exposa 
que en el mateix informe que s’acaba de presentar 
s’ha pogut veure que no hi ha cap referència als 
problemes de subministrament elèctric que ha tingut 
la ciutat en els últims anys, perquè l’Agència no 
s’ocupa d’això. Diu que, per tant, resulta curiós que 
l’Ajuntament de Barcelona hi hagi destinat gairebé 10 
milions d’euros, quan en el transcurs d’aquest perío-
de s’han produït diversos talls de subministrament 
elèctric. Assenyala que, de la mateixa manera, el Pla 
de millora energètica de Barcelona és un pla 
d’energies renovables, però no un pla d’energia de 
Barcelona, ja que el seu objectiu fonamental no és 
garantir el subministrament d’energia elèctrica als 
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ciutadans. Avança que en el nou pla d’energia que 
s’ha plantejat el seu grup posarà l’èmfasi en aquest 
tema.  

Quant a l’aplicació de l’Ordenança solar tèrmica 
de l’any 2000, que és anterior a la creació de 
l’Agència, opina que si la tasca que s’ha dut a terme 
ha estat elaborar 1.765 informes tècnics sobre 
aquest tema, no s’ha obtingut una rendibilitat dels 
diners invertits. Pel que fa als 929 edificis a la ciutat 
de Barcelona que compleixen l’Ordenança, diu que 
voldria saber quantes llicències s’han donat de nova 
construcció o de gran rehabilitació, que són els dos 
tipus de llicències en què s’hauria de complir 
l’Ordenança, des de l’any 2000. Remarca que amb 
això no diu que no es compleixi l’Ordenança, perquè 
hi ha moltes excepcions, sinó que vol posar en relleu 
l’escàs percentatge d’edificis amb aquest tipus 
d’instal·lacions.  

Pel que fa a l’energia fotovoltaica, remarca que 38 
instal·lacions municipals són molt poques, tenint en 
compte el discurs que fa el govern municipal i sobre-
tot ICV-EUiA sobre aquest tema i els anys que fa que 
ICV-EUiA és al govern de la ciutat.  

També comenta que, tot i valorar-ho positivament, 
els crida l’atenció que a partir d’ara TERSA faci la 
gestió de les instal·lacions fotovoltaiques que perta-
nyen a l’Ajuntament de Barcelona, ja que aleshores 
es pregunten per a què serveix l’Agència d’Energia.  

D’altra banda, explica que una de les primeres co-
ses que va plantejar la Sra. Mayol en esdevenir ti-
nent d’alcalde de l’Ajuntament de Barcelona va ser 
fer una experiència sobre com utilitzar energia tèrmi-
ca a la ciutat aprofitant la diferència de graus que hi 
havia entre la superfície i la profunditat del sòl. Diu 
que d’aquest tema se’n va parlar molt a l’inici i que 
després ja no se n’ha parlat més. 

Pel que fa a l’energia eòlica, demana quant han 
costat tots els estudis que s’han fet per veure si es 
podien posar aerogeneradors al port de Barcelona. 

En relació amb la Fàbrica del Sol, afirma que pot-
ser fa deu anys que en parlen, que s’han donat mol-
tes subvencions a BarnaGEL per dur-ho a terme i 
que encara avui no està en funcionament.  

També expressa l’estranyesa pel fet que es ara es 
comencin a fer estudis perquè els edificis municipals 
siguin eficients des del punt de vista energètic, quan 
abans que hi hagués l’Agència d’Energia de Barce-
lona ja es feien auditories energètiques. Pregunta si 
l’Agència d’Energia de Barcelona s’ha preocupat de 
veure com aplicar-ne els resultats. 

D’altra banda, explica, a tall anecdòtic, que l’Ajun-
tament de la Garriga també té un projecte de central 
de biomassa al qual s’oposa ICV-EUiA. Manifesta 
que és incoherent que quan ICV-EUiA és a l’oposició 
estigui en contra del mateix que proposa quan go-
verna. 

Acaba la intervenció demanant més rendibilitat per 
als diners invertits en l’Agència d’Energia de Barce-
lona, ja que, al seu parer, els resultats no demostren 
que se’n tregui prou profit.  

La Sra. Balseiro demana que se’ls faci arribar 
l’informe en suport informàtic.  

Manifesta que agraeix aquest informe perquè el 
Grup Municipal del PP ha provat d’esbrinar en els 
darrers anys quina era exactament l’activitat que feia 
l’Agència d’Energia de Barcelona. Diu que les últimes 
dades que apareixien al seu web eren de l’any 2004 i, 
per tant, valora positivament que finalment se’ls donin 
a conèixer algunes dades més actualitzades. 

Demana, si és possible, que s’ampliï l’explicació 
de les activitats que s’han dut a terme, ja que encara 
no li han quedat prou clares, tot i que suposa que és 
fruit també del termini limitat de l’exposició.  

Diu que també voldria saber exactament en quin 
punt es troba la ciutat de Barcelona en matèria ener-
gètica, no només pel que fa a dades sobre l’energia 
solar, sinó al conjunt d’energia que es consumeix a 
la ciutat. Assenyala que l’única informació de què es 
disposa en relació amb això és de l’any 2004 i que 
suposa que hi ha hagut una certa variació tant pel 
que fa al consum com a la participació de cadascuna 
de les energies consumides a la ciutat.  

Manifesta que en la compareixença ha trobat a fal-
tar, ja no només un detall acurat de les activitats que 
s’hagin pogut fer, sinó sobretot una comparació entre 
els objectius que tenia l’Agència d’Energia i els resul-
tats que s’hagin pogut assolir al llarg de tots aquests 
anys. Diu que, tal com s’ha apuntat abans, hi ha 
hagut una important despesa pública a càrrec de 
l’Ajuntament de Barcelona per sufragar la despesa 
corrent de l’Agència. Explica que, segons l’última 
dada de què disposa, que consta en l’acta de la reu-
nió del Consell d’Administració on es van aprovar els 
comptes generals de l’Agència d’Energia, la transfe-
rència corrent de l’Ajuntament de Barcelona és de 
més d’un milió d’euros. D’altra banda, destaca que li 
va cridar l’atenció el punt de l’ordre del dia 
d’aprovació del pla d’actuació per a l’any 2009 i el 
pressupost vinculat a aquest pla, ja que encara està 
esperant que se’ls faciliti aquest document. 

Remarca que, segons sembla, en els últims anys 
l’Agència s’ha centrat bàsicament en l’impuls de 
l’energia solar i no en el conjunt de les energies re-
novables; pregunta per què hi ha aquesta limitació. 
D’altra banda, manifesta que li crida l’atenció el fet 
que en aquests moments s’estigui treballant un text 
d’ordenança solar fotovoltaica, quan en aquests 
moments ja estava pràcticament elaborada una or-
denança solar. Demana per quin motiu es parla 
d’ordenances diferents.  

Quant a les 38 instal·lacions fotovoltaiques que 
s’han esmentat, diu que el seu grup només té conei-
xement de 36 i, per tant, pregunta quines són les 
dues noves. D’altra banda, demana també conèixer 
amb més detall el contingut del Pla de millora de 
l’eficiència energètica.  

Conclou que bàsicament el que demanen és dis-
posar de dades respecte als resultats que s’hagin 
pogut assolir en els últims anys en relació amb els 
objectius previstos, conèixer amb prou detall les ac-
tuacions que s’han fet i, sobretot, quins són els ob-
jectius de cara al futur.  

El Sr. Florensa agraeix l’informe i diu que no en fa-
ran una valoració molt exhaustiva perquè encara no 
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han tingut temps d’estudiar-lo, tot i que ja tenen una 
idea de la tasca que fa aquest organisme perquè tots 
els grups municipals hi estan representats.  

Comença la seva intervenció remarcant que cal 
tenir en compte que a l’Agència col·laboren altres 
institucions a part de l’Ajuntament.  

A continuació es refereix al raonament del Sr. 
Puigdollers sobre la utilitat de l’Agència d’Energia, 
que diu que li recorda el debat que va haver-hi a 
l’última reunió de l’Agència d’Ecologia Urbana, on el 
Grup Municipal de CiU també va plantejar el sentit 
que tenien organismes com aquests. Afirma que el 
seu grup no qüestiona l’existència de cap d’aquests 
dos organismes, sinó que entén que han de tenir, i 
se’ls ha d’exigir, dues funcions bàsiques: les tasques 
de sensibilització en els àmbits respectius i tirar en-
davant projectes pioners. Manifesta que a la ciutat de 
Barcelona sovint li ha tocat el paper de liderar i 
d’innovar en projectes que altres ciutats, per manca 
de recursos o d’eines com aquestes agències, no 
poden tirar endavant, i opina que aquesta també ha 
de ser la funció de l’Agència d’Energia. 

Afirma que és evident que la major part de 
l’activitat de l’Agència està molt relacionada amb les 
energies renovables, cosa d’altra banda lògica, atesa 
la falta de competències dels ajuntaments en matèria 
d’energia. Opina que, en tot cas, potser sí que cal-
dria canviar-ne el nom per aclarir millor la seva funció 
i l’àmbit del qual s’ocupa.  

Pel que fa al contingut de l’informe, demana que 
se’ls expliqui breument el projecte de la xarxa de 
punts de càrrega de vehicles elèctrics, ja que el seu 
grup precisament va presentar fa uns mesos a la 
Comissió un projecte en aquest sentit. D’altra banda, 
explica que el seu grup planteja avui una proposta 
per fer mitgeres fotovoltaiques, i pregunta si 
l’Agència té algun estudi sobre la superfície potencial 
on es podria utilitzar plaques fotovoltaiques i en qui-
na proporció ja s’utilitzen per aprofitar l’energia solar.  

La Sra. Mayol explica que, en sentir parlar el Sr. 
Puigdollers, li ha vingut al cap el refrany castellà que 
diu que nadie es profeta en su tierra. Afirma que 
l’Agència d’Energia és de les institucions municipals 
que més reconeixements ha obtingut per la seva 
tasca, fins i tot un premi de la Unió Europea a les 
polítiques impulsades des d’institucions d’aquest 
tipus. Diu que, a més, li ha sorprès la intervenció del 
Sr. Puigdollers per la seva manca de subtilitat i la 
manera com ha desqualificat la feina que fa 
l’Agència.  

Explica que l’Agència d’Energia va néixer arran 
d’un programa de la Unió Europea que es deia SA-
VE, que impulsava que els ajuntaments tinguessin 
agències d’energia i que en finançava el funciona-
ment durant els primers anys d’existència a canvi 
que l’Ajuntament es comprometés a tirar-les enda-
vant posteriorment. Diu que l’Ajuntament de Barcelo-
na va participar en el programa perquè volia una 
institució que fes polítiques innovadores a la ciutat i 
que anés més enllà del seu nivell competencial, per-
què en matèria d’energies renovables no hi havia res 
regulat. 

D’altra banda, explica que quan es va impulsar el 
primer Pla de millora energètica, la ciutadania no 
reclamava un pla d’aquest tipus, mentre que avui 
seria impensable que un ajuntament com el de Bar-
celona no tingués un pla energètic. Diu que en molts 
pocs anys hi ha hagut un gran canvi de mentalitat 
política pel que fa a la funció que han de fer els ajun-
taments en matèria energètica. En relació amb això, 
precisa que és inexacte el que el Sr. Puigdollers ha 
dit sobre el fet que el Pla de millora energètica de la 
ciutat de Barcelona aprovat l’any 2002 només feia 
referència a les energies renovables. Aclareix que és 
un pla que consta de dos subplans: el Pla d’acció per 
a l’estalvi d’energia i la reducció de les emissions a 
l’atmosfera i el Pla d’acció per a la millora de les 
infraestructures i de la qualitat del servei elèctric 
(PASE). En relació amb el PASE, diu que, atès que 
els ajuntaments no tenen competències en el submi-
nistrament energètic, com ha reconegut el mateix Sr. 
Puigdollers, l’Ajuntament de Barcelona va fer l’únic 
que podia fer en aquell moment, que va ser arribar a 
acords voluntaris amb les empreses elèctriques per 
tal de millorar el subministrament. Manifesta que això 
indica que l’Ajuntament ja havia diagnosticat que no 
hi havia una situació òptima en aquest àmbit.  

Assenyala un aspecte de caràcter procedimental, 
que és que en aquests moments, tot i que l’Agència 
d’Energia, igual que Parcs i Jardins, existeix formal-
ment perquè té una entitat jurídica pròpia, política-
ment s’ha fos amb l’Àrea de Medi Ambient, a fi de 
donar una resposta més integral a la ciutat. 

Destaca que, segons han dit responsables de la 
Unió Europea, el projecte de central d’energia Zona 
Franca-Gran Via l’Hospitalet és el projecte més im-
portant d’eficiència energètica del sud d’Europa. 
Afirma que és un projecte que ha costat molt tirar 
endavant i que si no hi hagués hagut una institució o 
una voluntat política al darrere, ara no s’aprofitaria la 
possibilitat d’estalviar l’1% del consum elèctric de la 
ciutat. Explica que ho vol subratllar perquè a vega-
des es desqualifiquen les coses amb molta facilitat, 
quan darrere hi ha un projecte de gran magnitud, 
anys de feina i molta complexitat. Cita com un altre 
exemple de feina de gran vàlua l’Ordenança solar 
tèrmica, que diu que ha estat un projecte pioner al 
món que s’ha replicat a una seixantena de ciutats 
espanyoles, i fins i tot a poblacions de l’Amèrica Lla-
tina i Europa. Conclou que, per tant, s’ha de valorar 
més la feina realitzada. 

Pel que fa a la Fàbrica del Sol, demana al Sr. 
Puigdollers que no confongui la crítica que feia fa 
cinc anys perquè no estava d’acord que les entitats 
de Futur Sostenible gestionessin aquest espai amb 
la crítica a l’equipament d’educació ambiental que 
entrarà en funcionament d’aquí a un any. Li diu que 
de la Fàbrica del Sol només fa dos anys que en par-
len i no fa deu anys, quan del que es parlava era de 
la cessió de l’espai a unes entitats.  

També diu al Sr. Puigdollers que l’afirmació que 
ha fet sobre que ICV-EUiA s’oposa a la biomassa 
quan està a l’oposició és una afirmació tan desmesu-
rada que es desautoritza per ella mateixa. Afegeix 
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que desconeix per quin motiu el Grup Municipal 
d’ICV-EUiA de la Garriga s’oposa al projecte de cen-
tral de biomassa del municipi, però que ja ho esbri-
narà.  

A continuació respon a comentaris dels altres 
grups, que diu que han mesurat molt bé les seves 
afirmacions. 

En relació amb les dades, explica que la publica-
ció de l’Agència El Comptador oferirà en el proper 
número tot tipus de dades sobre la situació energèti-
ca actual. A tall de resum, informa que les dades són 
positives pel que fa al transport i la indústria i negati-
ves en relació amb el sector domèstic i els serveis.  

Sobre l’Ordenança fotovoltaica, explica que està 
consensuada entre tots els membres de la Taula 
Solar, que inclou des dels promotors i els construc-
tors fins a les entitats ecologistes. Diu que el que 
planteja és l’obligatorietat d’implantar l’energia foto-
voltaica en edificis d’hotels i de serveis i a tots els 
edificis d’habitatges. Afirma que, per tant, és molt 
diferent a l’ordenança solar en substància i tipologia.  

Quant al Pla de millora de l’eficiència energètica, 
comunica que quan el tinguin ultimat els el faran arri-
bar. En referència a un comentari que ha fet el Sr. 
Puigdollers, explica que evidentment es basa en 
l’experiència de les auditories energètiques i els plans 
que s’han fet a l’Ajuntament durant tots aquests anys, 
però que es vol fer un salt qualitatiu. 

Pel que fa al tema de la xarxa de punts de càrrega 
de vehicles elèctrics, informa que actualment s’es-
tudia quants n’hi hauria d’haver i on s’haurien d’ubi-
car, ja que es vol trencar la dinàmica de dir que no hi 
ha prous vehicles elèctrics perquè no hi ha punts de 
càrrega, o al revés.  

En relació amb el tema de les mitgeres fotovoltai-
ques, afirma que la voluntat és d’impulsar-les allà on 
siguin tècnicament possibles. Diu que, de tota mane-
ra, ampliarà l’explicació quan respongui a la Proposi-
ció/Declaració de Grup del Grup Municipal d’ERC.  

El Sr. Puigdollers manifesta que quan es va crear 
l’Agència d’Energia de Barcelona, la intenció del 
govern municipal era que hi col·laboressin altres 
administracions públiques, tal com ha assenyalat el 
Sr. Florensa. Afirma, però, que al llarg d’aquests 
anys només hi han aportat recursos econòmics 
l’Entitat Metropolitana de Serveis Hidràulics i Trac-
tament de Residus i l’Ajuntament de Barcelona. Diu 
que, per tant, ni els governs de la Generalitat ni de 
l’Estat hi han aportat res, malgrat estar representats 
en el Consell d’Administració.  

En segon lloc, manifesta que a ell li sembla molt 
bé que l’Agència rebi premis per la tasca que du a 
terme, però que el que ell ha de defensar com a re-
gidor de la ciutat de Barcelona és el servei que 
aquest organisme dóna als ciutadans. Diu que és 
evident que el servei elèctric no ha funcionat bé a la 
ciutat i, per tant, l’única cosa que demana al govern 
municipal és el lideratge per garantir el servei públic 
d’energia elèctrica a la ciutat de Barcelona, tot i 
reconèixer que el consistori no té competències mu-
nicipals en aquest tema. Afirma que és positiu fer 
plantejaments d’una certa recerca aplicada en deter-

minats sistemes energètics, però que la principal 
obligació del govern municipal és garantir la presta-
ció dels serveis públics.  

En relació amb la Fàbrica del Sol, insisteix que el 
projecte és el mateix i que l’única diferència és que 
fa deu anys es va decidir encarregar-lo a una entitat 
determinada. Explica que el seu grup va dir que allò 
era un error i que ho havia de fer l’Ajuntament.  

Manifesta que sí que creuen en l’Agència d’Ener-
gia, però que volen resultats. Diu que de moment, 
segons el que s’ha explicat avui i pel que ells han 
pogut analitzar, els resultats no responen a la inver-
sió que s’hi dedica.  

Pel que fa a la proposta del Grup Municipal d’ERC 
sobre el tema de les mitgeres fotovoltaiques, avança 
que hi donaran suport, però expressa la prudència 
del seu grup respecte a aquest tema, ja que actual-
ment hi ha un problema de competència entre els 
ordinadors i l’energia fotovoltaica, en el sentit que la 
matèria primera que es fa servir per a les dues coses 
és la mateixa i això provoca la manca de plaques 
fotovoltaiques. Diu que, per tant, hi ha una limitació 
tecnològica que impedeix que això pugui ser una 
realitat estesa en el món.  

La Sra. Balseiro retreu a la Sra. Mayol que tanqui 
aquest debat dient que les dades sobre la situació 
energètica de la ciutat sortiran a la propera publica-
ció d’El Comptador i que el sector domèstic presenta 
una tendència negativa. Opina que si una de les 
tasques fonamentals de l’Agència d’Energia de Bar-
celona és el seguiment del consum energètic a la 
ciutat per part de l’Observatori de l’Energia de Barce-
lona, cal tenir cura que, com a mínim, els grups polí-
tics tinguin informació sobre aquest tema. Afegeix 
que no pot ser que aquesta publicació surti cada dos 
anys i que, a més a més, quan surti doni les dades 
de fa dos anys. Opina que és inacceptable que les 
últimes dades de què es disposa actualment corres-
ponguin a l’any 2004. Diu que es podria pensar que 
aquesta manca d’informació es deu al fet que l’última 
avaluació que va publicar la revista deia que només 
s’havia assolit un dels cinc objectius establerts en 
relació amb el consum energètic. Demana que se’ls 
facilitin aquestes dades en el propers dies, abans si 
cal de la publicació de la revista.  

D’altra banda, explica que no volia entrar en el 
tema dels acords a què havia arribat l’Ajuntament de 
Barcelona amb Fecsa Endesa per millorar les infra-
estructures elèctriques a la ciutat de Barcelona, però 
que ho farà atès que la Sra. Mayol ha tret el tema. 
Recorda que un dels compromisos de l’Ajuntament 
de Barcelona en aquests acords era cedir uns solars, 
cosa que no es va començar a fer fins després de la 
gran apagada que va patir la ciutat l’any 2007.  

Demana que en els propers dies se’ls faciliti tam-
bé la informació bàsica sobre el futur Pla de millora 
d’eficiència energètica. Manifesta que li hauria agra-
dat que avui s’hagués fet un balanç de l’execució de 
l’actual Pla per tal de conèixer exactament els resul-
tats assolits, ja no només pel que fa a consum, sinó 
també al compromís dels ciutadans o a les afectaci-
ons que s’hi recullen. 
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Acaba dient que és fonamental el compromís de 
tots plegats per avançar en criteris de sostenibilitat i 
que cal tenir el mapa de la situació energètica real 
per tal de poder afrontar propostes de cara al futur.  

El Sr. Florensa demana si es pot contestar les du-
es preguntes que ha plantejat amb més detall.  

La Sra. Castells explica que en aquests moments 
es té un primer estudi comparatiu de dos o tres tec-
nologies diferents per carregar vehicles elèctrics i 
una primera possible localització dels punts de càr-
rega. Afirma que la voluntat és primer consensuar 
aquests diferents punts amb Mobilitat i altres depar-
taments de l’Ajuntament, d’una banda, i parlar amb 
diferents associacions de vehicles elèctrics, de l’altra. 
Afirma que creu que abans de final d’any ja es pren-
drà una decisió sobre aquest tema i que a partir del 
2009 es començarà a treballar en la implantació 
d’aquests punts.  

La Sra. Mayol diu que en el punt de l’ordre del dia 
referent a les mitgeres fotovoltaiques es contestarà 
la pregunta sobre aquest tema.  

Manifesta que li agrada més com ha acabat el de-
bat que l’inici, sobretot pel fet que el Sr. Puigdollers 
hagi manifestat que el seu grup creu en l’Agència 
d’Energia però vol resultats.  

Precisa que les altres administracions no aporten 
a l’Agència tot el que ells voldrien, però sí que hi han 
posat diners amb espècies, ja que tant l’IDAE com 
l’ICAEN han finançat estudis. Afegeix que ara han de 
celebrar que finalment aquesta setmana aquests dos 
organismes hagin fet una aportació conjunta de 6 
milions d’euros per a la central d’energia Zona Fran-
ca-Gran Via l’Hospitalet. Diu que no han destinat 
diners a l’Agència, però sí a un projecte que és molt 
important per a l’Ajuntament.  

Sobre el tema de les polítiques energètiques, 
afirma que no vol reobrir el debat del tema de l’apa-
gada, i que l’únic que vol expressar és que, malgrat 
no tenir competències, l’Ajuntament ha complert la 
funció de lideratge. Reconeix que potser s’ha fet 
insuficientment i cal reforçar aquesta funció, però diu 
que cal tenir en compte les possibilitats que té al seu 
abast. Explica que amb el tema de les dades passa 
una cosa semblant, perquè les dificultats que han 
tingut per poder fer El Comptador a l’Observatori 
d’Energia de Barcelona són inimaginables. Diu que 
la privacitat d’aquestes dades és enorme i que les 
dades que donen són les úniques de què disposen.  

Pel que fa a la Fàbrica del Sol, aclareix, d’una 
banda, que la cessió de l’espai a les entitats, que es 
va fer en el mandat 1995-1999, no va ser una decisió 
seva; i, de l’altra, que la cessió es va fer amb 
l’objectiu que l’edifici fos la seu d’aquestes entitats. 
Explica que el que va succeir és que aquestes enti-
tats no van trobar finançament per fer la seva seu i 
per rehabilitar l’edifici, ja que havia de ser un edifici 
rehabilitat que fos emblemàtic des del punt de vista 
de la sostenibilitat, i van demanar finançament a 
l’Ajuntament. Diu que aleshores l’Ajuntament els va 
respondre que acabaria les obres a canvi d’entrar a 
gestionar l’equipament per fer-ne un espai d’edu-
cació ambiental, que és l’acord que es va portar a la 

Comissió fa dos anys. Afegeix que finalment es va 
presentar el projecte fa uns mesos i ara s’estan fent 
les obres. 

Es dóna per tractada. 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
3. Autoritzar la despesa del contracte núm. 

08003599, que té per objecte les obres del Projecte 
de manteniment del paviment dels carrers de la ciutat 
de Barcelona 2009-2012, Lot 1 (Zona Oest) i Lot 2 
(Zona Est), per un import total de 26.583.634,40 eu-
ros, desglossat en els imports i anualitats indicats en 
el document comptable, amb càrrec a les partides i 
pressupostos assenyalats en tal document. Aprovar 
els documents següents: plec de clàusules adminis-
tratives particulars, plec de condicions tècniques, Me-
mòria, Quadre de preus, Projecte i Estudi de seguretat 
i salut, que s’inclouen en l’expedient; convocar proce-
diment obert per a la adjudicació del contracte. 

La Sra. Mayol manifesta que no cal fer una pre-
sentació d’aquest punt de l’ordre del dia, que té com 
a objectiu autoritzar la despesa del contracte de 
manteniment del paviment dels carrers de la ciutat, 
atès que els grups ja disposen de la documentació.  

El Sr. Puigdollers expressa l’abstenció del seu 
grup. Anuncia que presentaran algun tipus d’al·le-
gació al plec de condicions tècniques, si no es consi-
deren convenientment els aspectes següents: el 
compliment de la reserva de places per a persones 
amb minusvalidesa a les empreses concessionàries; 
que es considerin tecnologies que redueixin l’emissió 
de CO2 en l’asfaltatge en calent; que no hi hagi sub-
contractacions si no és en temes molt específics; i 
que es tingui en compte la contaminació acústica en 
l’aplicació del paviment.  

La Sra. Balseiro pregunta si aquest expedient en-
tra avui com a aprovació inicial i després s’obrirà un 
període d’exposició pública, atès que no s’explicita 
en el contingut de la proposta. D’altra banda, mani-
festa que és conscient que hi ha hagut la voluntat de 
reunir-se amb el Grup Municipal del PP, tot i que no 
ha estat possible, i pregunta per què s’ha fet una 
extracció d’aquest aspecte del contracte de vialitat 
que es va adjudicar el mes de setembre.  

El Sr. Florensa i el Sr. Espriu expressen els vots 
favorables dels seus grups respectius.  

La Sra. Mayol demana al gerent si pot contestar 
les preguntes que ha fet la Sra. Balseiro i afirma que 
s’atendran els aspectes que ha plantejat el Sr. Puig-
dollers, en cas que no estiguin ja previstos.  

El Sr. Campillo aclareix que aquesta despesa no 
fa referència al manteniment integral, sinó només a 
la reposició d’asfalt dels carrers.  
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La Sra. Mayol pregunta al Sr. Campillo si se’n farà 
exposició pública. 

El Sr. Campillo respon que no.  
La Sra. Mayol li pregunta com podran considerar 

aleshores els suggeriments que s’han fet. 
El Sr. Campillo diu que tractaran d’incorporar al-

gunes de les qüestions, però que cal tenir en compte 
que es tracta d’una renovació i que, per tant, tot allò 
que ja es preveia no pateix cap modificació, com és 
la reserva de places per a persones amb discapaci-
tat, tot i que es pot considerar fer-ne una ampliació. 
Pel que fa als temes de les tecnologies per a la dis-
minució del CO2 o els aspectes de caràcter ambien-
tal, manifesta que s’intenten considerar al màxim 
dins dels plecs de condicions.  

La Sra. Mayol afegeix que l’aspecte de la subcon-
tractació és ja una política municipal.  

El Sr. Campillo confirma que el tema de la subcon-
tractació està regulat pel Plenari de l’Ajuntament de 
Barcelona i que només es poden subcontractar tas-
ques complementàries i en percentatges limitats. 

Pel que fa a la contaminació acústica, diu que hi 
ha alguna referència sobre aquesta qüestió i que 
s’ha tingut molt en compte en tot el tema del mante-
niment integral.  

El Sr. Puigdollers pregunta quin és l’argument 
perquè aquest expedient no surti a exposició pública. 

El Sr. Cornet contesta que això es deu al fet que 
ja hi ha un plec general aprovat per l’Ajuntament i 
que el contracte és de conservació i manteniment 
dels paviments en funció de les necessitats que hi 
hagi en cada moment i no d’una obra concreta que 
s’hagi de fer en un lloc específic.  

El Sr. Puigdollers replica que hi ha un munt de 
contractes com aquest que surten a informació públi-
ca, com el plec de condicions de la contracta de 
l’atenció domiciliària, i que el criteri hauria de ser 
sempre el mateix.  

La Sra. Mayol explica que en aquest tema és neò-
fita i que ja els facilitaran els arguments per escrit.  

La Sra. Balseiro manifesta que no entén les raons 
per les quals no es garanteix un període d’exposició 
pública, ja que estan parlant de l’aprovació de clàusules 
administratives particulars i entén que hi ha aspectes 
d’aquesta contracta que són ad hoc. Demana que se’ls 
proporcioni, si és possible, un informe dels serveis jurí-
dics que expliqui els motius pels quals avui estan pro-
cedint a l’aprovació definitiva de l’expedient.  

A banda d’això, diu que li agradaria fer algunes 
aportacions que no ha fet en la seva primera inter-
venció perquè es pensava que hi hauria un període 
d’exposició pública. Manifesta que, en vista de 
l’experiència que es té a la ciutat sobre la precarietat 
de l’asfalt, creu que no és adequat que a l’oferta es 
valori amb 67 punts l’oferta econòmica i amb 33 
punts els aspectes tècnics. Opina que en aquest cas 
caldria prioritzar la qualitat del servei i demana una 
modificació o consideració en aquest sentit. D’altra 
banda, també assenyala la importància de tenir en 
compte l’aspecte del soroll, i més ara que s’està en 
plena fase d’elaboració dels objectius en matèria de 

soroll a la ciutat de Barcelona. Finalment, expressa 
l’abstenció del seu grup.  

La Sra. Mayol diu a la Sra. Balseiro que compar-
teix totalment que ha de prevaler la qualitat per sobre 
de la quantitat, però que Intervenció de l’Ajuntament 
no ho permet. Explica que quan introdueixen ele-
ments de tipus qualitatiu en les contractes, es troben 
que l’informe d’Intervenció ho valora negativament, 
encara que es quantifiquin amb indicadors. Assenya-
la que en aquest aspecte hi ha una discrepància 
important amb Intervenció i que agrairia el suport de 
tots els grups en aquesta línia que políticament vol 
impulsar.  

La Sra. Balseiro afirma que en els informes 
d’Intervenció dels contractes de l’Ajuntament de Bar-
celona s’apunta que si el criteri que té més pes és 
l’econòmic, es pot recórrer a altres fórmules d’adju-
dicació com les subhastes. Assenyala que el que 
acostuma a dir Intervenció, en termes generals, és 
que els criteris dels concursos s’han de quantificar, 
però donant més pes a aspectes tècnics que no pas 
a qüestions econòmiques. 

El Sr. Espriu expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa l'abstenció de CIU, la Sra. 
Balseiro expressa l'abstenció del PP i el Sr. Florensa 
expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
4. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient, acorda: Demanar al govern municipal 
que estudiï i efectuï la reserva urbanística necessària 
per a preservar els corredors biològics que es defi-
neixin en espais de Barcelona. 

El Sr. Puigdollers expressa la voluntat del seu 
grup d’intentar aconseguir un consens en aquesta 
proposta, per tal de començar a fer els estudis que 
permetin plantejar la reserva urbanística dels corre-
dors biològics o corredors verds. Explica que quan el 
seu grup va presentar aquesta proposta se’ls va dir 
que aquest era un tema urbanístic, cosa que adme-
ten, però consideren que és convenient que l’Àrea de 
Medi Ambient faci els estudis previs. 

Assenyala que a l’Àrea de Medi Ambient li han dit 
que s’utilitza el terme de corredors biològics quan es 
parla de sistemes com el Montnegre i el Montseny i 
el de corredors verds per a Barcelona. Diu que per a 
ell uns serien corredors biològics urbans i els altres 
corredors biològics naturals, però que, en tot cas, 
l’important és el concepte de protecció de la fauna i 
flora d’uns espais per tal que els animals es puguin 
desplaçar d’un lloc a l’altre sense barreres arquitec-
tòniques. Assenyala que si s’arriba a la conclusió 
que és factible fer la reserva urbanística, aleshores 
caldria plantejar a l’Àrea d’Urbanisme que fes les 
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reserves urbanístiques d’aquells corredors verds que 
l’Àrea de Medi Ambient proposi.  

La Sra. Balseiro manifesta que el seu grup com-
parteix l’objectiu de la proposta i que celebra la coin-
cidència amb el prec que ells presenten avui en rela-
ció amb la definició de corredors verds a la ciutat.  

El Sr. Florensa expressa també el suport a la pro-
posta, un cop aclarit que es tracta de corredors verds.  

El Sr. Espriu manifesta que el seu grup també hi 
dóna suport si s’accepten les esmenes proposades 
per l’equip de govern.  

La Sra. Mayol explica que va plantejar al Sr. Puig-
dollers dues esmenes en la redacció del text.  

A continuació fa una explicació que diu que ser-
veix també com a resposta al prec del Grup Munici-
pal del PP. Assenyala que la definició tècnica de 
corredors verds fa referència a construir una xarxa 
d’eixos amb presència dominant de la vegetació i ús 
prioritari de vianants i bicicletes, que creui el teixit 
urbà i connecti en un o diversos punts amb els eco-
sistemes de l’entorn. Diu que, per tant, els corredors 
verds són espais urbans que permeten l’entrada de 
natura a la ciutat.  

Explica que l’any 2006 es va encarregar a 
l’Agència d’Ecologia Urbana que fes un disseny ge-
neral de la xarxa de corredors verds i de pacificació 
del trànsit que permetés la connexió entre diferents 
parts de la ciutat. Diu que això era una proposta teò-
rica general i que en aquests moments els serveis 
tècnics d’Urbanisme i Medi Ambient treballen conjun-
tament per definir la figura més adient per tal 
d’establir els criteris d’actuació i emmarcar les inter-
vencions dels diferents operadors dins d’aquesta 
lògica. Comunica que el que es podrà fer durant 
aquest mandat és el tram entre l’Arc de Triomf i la 
plaça Tetuan, que és la reforma del passeig de Sant 
Joan. Informa que també s’està treballant per impul-
sar el tram que aniria des de Pi i Margall fins a Mont-
bau i la serra de Collserola.  

Afirma que desitjaria que tots els grups es poses-
sin d’acord sobre com abordar el tram entre l’Arc de 
Triomf i la plaça Tetuan, perquè hi ha un debat sobre 
si hauria de ser una rambla o un bulevard. Manifesta 
que ella s’inclina més per una rambla, però que, en 
tot cas, el que és segur és que ha de tenir espai verd 
i ha de ser una zona pacificada per ser un corredor 
verd.  

La Sra. Balseiro manifesta que, atès que s’està 
tractant també el prec del seu grup sobre aquest 
tema, caldria aclarir el calendari d’execució previst, el 
cost econòmic i si es plantegen més corredors verds, 
tot i que suposa que hi ha aspectes que encara es-
tan en fase d’estudi o de definició.  

La Sra. Mayol contesta que en aquest mandat 
l’únic que es planteja és el corredor central que aca-
ba de comentar i l’estudi a fons del tram del passeig 
de Sant Joan en amunt. 

El Sr. Espriu expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 

Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient, acorda: Demanar al govern municipal 
que estudiï i, si s’escau, efectuï la reserva urbanísti-
ca necessària per a preservar els corredors verds 
que es defineixin en espais de Barcelona. 

Del Grup Municipal PP: 
5. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: Instar a l'alcalde de Barcelona 
i al Govern Municipal a elaborar un paquet de mesu-
res per tal de fomentar l'ús d'energies netes i poc 
contaminants a la ciutat de Barcelona. 

La Sra. Balseiro llegeix la iniciativa. Explica que el 
seu grup reconeix que s’han fet passos per fomentar 
la utilització d’aquestes energies, sobretot l’energia 
solar tèrmica, i reduir el consum d’altres energies, i 
per això han arribat a un acord amb la presidència, 
que ha introduït unes esmenes, quedant el text final 
de la següent manera: "Instar a l’alcalde de Barcelo-
na i al Govern municipal a continuar elaborant mesu-
res per tal de reforçar el foment de l’ús d’energies 
netes i poc contaminants a la ciutat de Barcelona". 

El Sr. Puigdollers, el Sr. Florensa i el Sr. Espriu 
expressen els vots favorables dels seus grups res-
pectius. 

La Sra. Mayol destaca que cal prioritzar la cerca 
de noves fórmules d’aprofitament solar. Diu que, en 
aquest sentit, l’experiència que ha esmentat la Sra. 
Castells sobre climatització podria ser molt important 
si funciona. Explica que l’aprofitament que ara es fa 
per a l’aigua calenta és limitat, perquè quan es ne-
cessita més aigua calenta és a l’hivern, que és quan 
hi ha menys aportació solar; en canvi, disposar de la 
capacitat d’emmagatzematge per al fred i la calor 
representaria un salt qualitatiu. 

Afirma que cal estar molt amatents a la tecnologia 
per aconseguir noves maneres d’aprofitament reno-
vable, sense oblidar les limitacions que té la ciutat. 
Indica que, sent realistes i rigorosos, cal dir que a 
Barcelona l’eficiència és tant o més important que les 
energies renovables, ja que el potencial renovable és 
limitat per la mida que es té.  

El Sr. Espriu expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient acorda: Instar a l'alcalde de Barcelona 
i al Govern Municipal a continuar elaborant mesures 
per tal de reforçar el foment de l'ús d'energies netes i 
poc contaminants a la ciutat de Barcelona. 

Del Grup Municipal ERC: 
6. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda la conversió progressiva de les 
mitgeres dels edificis municipals en mitgeres fotovol-
taiques per tal d'estendre la generació d'energia de 
fonts renovables, i alhora promocionar-ne també la 
instal·lació als edificis privats. 
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El Sr. Florensa fa referència a la prudència que 
abans ha demanat el Sr. Puigdollers en aquesta 
qüestió per raons tecnològiques. Diu que són cons-
cients dels problemes de caràcter tècnic apuntats, 
com també del fet que el nombre de parets mitgeres 
adaptables perquè s’hi puguin instal·lar plaques foto-
voltaiques és limitat per motius d’orientació de les 
parets. No obstant això, manifesta que el seu grup 
creu que s’hauria d’estudiar en quines parets mitge-
res seria possible fer aquestes instal·lacions a fi de 
tirar endavant una iniciativa innovadora i sobretot 
molt pedagògica, atesa la seva visualització.  

El Sr. Puigdollers i la Sra. Balseiro expressen els 
vots favorables dels seus grups respectius. 

El Sr. Espriu coincideix que la visibilització té un 
component educatiu molt important, com ho demos-
tra la instal·lació de plaques fotovoltaiques a l’escola 
bressol de Sant Medir, i que implica també un com-
promís amb aquest tipus de tecnologies.  

La Sra. Mayol manifesta que s’ha fet una proposta 
de transacció en la línia que han expressat el Sr. 
Florensa i el Sr. Puigdollers.  

Coincideix amb el que ha dit el Sr. Espriu sobre 
l’escola bressol de Sant Medir, que és una experièn-
cia emblemàtica de la doble funció energètica i educa-
tiva d’aquestes plaques. D’altra banda, explica que, a 
més dels elements que ha apuntat el Sr. Puigdollers, 
hi ha dos aspectes que també plantegen dificultats: 
l’orientació de les parets i el pes de les plaques. Con-
clou que, per tant, es tracta d’analitzar-ho acurada-
ment i instal·lar-ho en la mesura que sigui possible.  

El Sr. Espriu expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi 
Ambient acorda la conversió progressiva de les mitge-
res dels edificis municipals, on sigui tècnicament viable, 
en mitgeres fotovoltaiques per tal d'estendre la genera-
ció d'energia de fonts renovables, i alhora promocionar-
ne també la instal·lació als edificis privats. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Que l'Ajuntament de Barcelona torni a obrir els 

Jardins del Baluard a l'accés públic i a establir els 
instruments de vigilància oportuns per tal d'assegu-
rar-ne el seu manteniment i garantir-ne la seguretat. 

La Sra. Homs destaca la importància del Raval, no 
només com a barri de Ciutat Vella, sinó a tota la ciu-
tat en general, així com la seva peculiaritat per la 
seva diversitat demogràfica, la seva arquitectura i la 
seva distribució de l’espai. Explica que, per això, el 
seu grup creu que l’Ajuntament ha d’intervenir-hi 
d’una manera especial. 

Manifesta que avui la zona sud del Raval es troba 
en un estat que es pot qualificar de desconstrucció i, 

fins i tot, d’abandó, tenint en compte que la construc-
ció de l’oficina de la Tresoreria de la Seguretat Social 
porta vuit anys de retard, i que hi ha tot un seguit de 
solars buits pendents de reordenació, així com la 
sala Baluard de venipunció.  

Manifesta que si l’Ajuntament es compromet a revi-
talitzar aquesta zona dotant-la d’espais agradables i 
oberts que generin una afluència de gent, hauria de 
considerar també obrir de nou els jardins que hi ha 
sobre muralla, coneguts amb el nom de Jardins de 
Baluard. Diu que, d’aquesta manera, els jardins es 
convertirien en un espai agradable per als veïns i la 
gent de fora, i representarien una nova zona verda per 
al barri i la ciutat, mancada de zones verdes. Indica 
que aquesta obertura hauria d’anar acompanyada 
d’una vigilància i d’uns horaris d’obertura i tancament.  

Destaca que cal aprofitar que fa uns dies es va 
signar un conveni de remodelació d’una part del Mu-
seu Marítim per estudiar la possibilitat de reobrir 
aquests jardins, ja que es troben a les dependències 
d’aquest museu. Acaba dient que creu que el fet 
d’obrir uns jardins com aquests contribuiria a la felici-
tat dels veïns del districte i de tots els ciutadans.  

La Sra. Mayol diu que comparteix especialment 
les últimes paraules de la Sra. Homs, ja que conside-
ra que l’objectiu últim de la política és la felicitat de la 
ciutadania. Afegeix que el seu grup volia incloure 
aquesta idea a l’Estatut, però que va haver-hi algú 
que va considerar que això era ridícul.  

Informa que en el pla integral de millora del Museu 
Marítim està inclosa la possibilitat d’estudiar la reo-
bertura d’aquests jardins i proposa traslladar l’interès 
de la Comissió en la reobertura dels jardins. Asse-
nyala que el Museu és un consorci integrat per la 
Diputació, l’Ajuntament i el Port, i que per tant 
l’Ajuntament no té capacitat de decisió sobre aquest 
tema. Explica que ha visitat els jardins fa deu dies i 
que pot assegurar que estan molt ben cuidats i no 
cal fer-ne una rehabilitació.  

La Sra. Homs expressa el seu acord amb la pro-
posta, i diu que caldria assegurar-se que la remode-
lació afecta també els jardins, perquè segons la in-
formació de la pàgina web els jardins queden fora de 
l’àmbit de remodelació establert al conveni.  

La Sra. Mayol manifesta que s’haurà d’ajustar 
aquesta informació, ja que el pla integral de millora sí 
que inclou els jardins, no per arreglar-los, sinó per-
què formin part del redisseny de l’espai. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
8. Instar al Govern Municipal a presentar un infor-

me sobre la creació de corredors verds a la ciutat de 
Barcelona, la localització i el recorregut dels matei-
xos així com el calendari d'execució previst i el cost 
econòmic de cada un d'aquests corredors verds. 

Es dóna per tracta en el punt 4. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
9. En relació a les nombroses queixes dels veïns 

del carrer Joaquim Valls pel que fa al soroll del Casal 
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de Joves de Prosperitat. Quines actuacions s'han 
realitzat des de l'Ajuntament per tal de resoldre 
aquest tema? 

El Sr. Puigdollers explica que sembla que les ins-
tal·lacions d’aquest casal no estan en condicions 
d’acollir algunes activitats que s’hi duen a terme, 
sobretot concerts de música, que provoquen molès-
ties als veïns de l’entorn. Afirma que el seu grup 
entén que no és un problema que tingui a veure amb 
la gestió del casal sinó amb l’edifici, que és propietat 
de l’Ajuntament de Barcelona.  

La Sra. Andrés, regidora del districte de Nou Bar-
ris, explica que l’edifici és un antic magatzem de 
mobles i està ubicat en un carrer bastant estret. Diu 
que en aquest equipament no només es fan activitats 
musicals, que són les que generen més molèstia, 
sinó també altres tipus d’activitats amb molt de pres-
tigi a la ciutat com Lancelona o el festival internacio-
nal Sólo para cortos.  

Explica que les queixes es produeixen des de 
l’any 2005, i que des d’aquest any fins ara s’ha fet 
una inversió de millora i manteniment de l’equi-
pament de 72.000 euros, a més d’un buc insonorit-
zat, que es va realitzar amb una subvenció de La 
Caixa de prop de 20.000 euros i una aportació de 
material del Districte. Diu que les últimes dades so-
bre les queixes són que hi ha hagut 16 trucades a la 
Guàrdia Urbana l’any 2007, i 10 trucades a la Guàr-
dia Urbana i dos queixes a través de l’IRIS el 2008. 
Manifesta que, arran de tot això, des de l’estiu de 
2007 s’han fet diverses reunions amb els gestors a fi 
d’ubicar determinades activitats a llocs del casal que 
generin menys molèsties i d’ordenar l’activitat al car-
rer. Informa que en algunes d’aquestes reunions va 
participar també la síndica de greuges de Barcelona. 
Explica que a l’última reunió que es va fer amb la 
síndica, els veïns afectats i els gestors a finals del 
mes de juliol, els veïns van reconèixer que l’activitat 
al carrer s’havia reduït molt i que l’activitat musical 
pràcticament era inexistent en aquest moment, cosa 
que la síndica va recollir també en una acta.  

Pel que fa a l’equipament, manifesta que s’hi han 
realitzat dues sonometries, que han mesurat que en 
un ambient normal l’equipament registra menys de 
30 dB, i que amb la música a màxim volum el so té 
una potència d’entre 42 i els 47 dB. Informa que 
s’ha fet un informe tècnic per tal d’introduir les me-
sures correctores que convinguin i que hi ha unes 
recomanacions que es compliran, tal com preveu el 
Pla d’equipaments juvenils de 2008-2015. Explica 
que aquest Pla indica que es faran millores de man-
teniment i de reforma al casal adreçades a solucio-
nar aquest problema abans del 2010 i, alhora, esta-
bleix que durant el proper mandat es reubicarà 
l’equipament en un carrer que sigui més adient per 
a l’activitat que genera un casal de joves. 

Acaba dient que els veïns estan informats de tot 
això i que ara s’està en fase de programar la inversió 
per fer les reformes l’any vinent. 

Es dóna per tractada. 

Del Grup Municipal PP: 
10. Quin és el capteniment de govern municipal 

sobre les condicions de manteniment i neteja del 
solar que l'Ajuntament va cedir a una empresa en la 
confluència dels carrers Llull, Pallars i avinguda Dia-
gonal i quin era el coneixement que, des del govern 
municipal, es tenia de les condicions així com el 
nombre de queixes rebudes per part dels veïns in-
formant del seu mal estat i les actuacions dutes a 
terme? 

La Sra. Balseiro formula la pregunta i recorda que 
en aquest solar es va produir un accident que va 
causar la mort d’un jove al mes d’agost.  

La Sra. Mayol manifesta que donarà una resposta 
més detallada per escrit, però que llegirà la nota que 
li ha tramès el Districte de Sant Martí, d’acord amb la 
petició expressa que li ha fet el regidor del Districte, 
el Sr. Narváez.  

Llegeix la nota: "El solar ubicat entre els carrers 
Selva de Mar, Llull i Avinguda Diagonal és de propie-
tat municipal i té les qualificacions urbanístiques de 
6B, de 5 i de 18. Aquest solar actualment es destina 
a aparcament provisional de turismes per als veïns 
del barri, llevat d’una porció que ha estat ocupada 
per les empreses Disticlima i ACSA Sorigué, com a 
dipòsit de material d’obres amb motiu de les obres 
relatives a la concessió d’obra pública per l’ela-
boració del projecte d’execució i finançament de 
l’obra de primera implantació i posterior explotació i 
manteniment de les instal·lació de generació i distri-
bució de calefacció i refrigeració al Poblenou. Tan-
mateix, el districte ha requerit les empreses perquè 
es retirin els elements materials i s’endreci la super-
fície del sòl perquè pugui ser utilitzat de nou com a 
aparcament provisional dels veïns. 

Pel que fa a les queixes dels veïns, d’acord amb 
l’informe emès per la Direcció de Serveis Tècnics del 
districte, de 23 de setembre, a la relació de queixes 
que figura en el districte relatives a aquest espai no 
n’hi ha cap que faci referència a l’espai ocupat per 
material d’obres. Totes les queixes fan referència a 
la resta de l’espai, i les queixes figuren resoltes a 
l’annex adjunt." 

Diu a la Sra. Balseiro que li lliurarà la nota, perquè 
conté totes les queixes i la seva resolució.  

La Sra. Balseiro agraeix la resposta, encara que 
lamenta que avui el Sr. Narváez no hi sigui per donar 
aquestes explicacions.  

Recorda que en resposta a una pregunta sobre el 
mateix tema que va formular el president del Grup 
Municipal del PP, el Sr. Alberto Fernández Díaz, el 
Sr. Narváez es va limitar a fer dues consideracions: 
que les mesures de seguretat i tancament del solar 
cedit per l’Ajuntament a l’empresa estan recollides a 
les condicions de la cessió i que aquesta garanteix el 
correcte tancament del solar cedit provisionalment, i 
que no consta en el Districte cap demanda formulada 
per part veïnal respecte al mal estat del tancament 
del recinte. Assenyala que el Sr. Narváez parla del 
tancament d’aquest recinte sense especificar si fa 
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referència a la totalitat de l’espai o a l’espai que es-
tava ocupat per l’obra. 

Explica que al seu grup li crida l’atenció que 
aquesta resposta, facilitada el 12 de setembre de 
2008, entra en contradicció amb les informacions 
aparegudes als mitjans de comunicació, segons les 
quals els veïns havien advertit a la Guàrdia Urbana i 
s’havien adreçat al Districte de Sant Martí per tal de 
queixar-se de les males condicions en què estava 
aquest solar, i, d’altra banda, unes setmanes abans 
de l’accident el Sr. Narváez havia vist personalment 
l’estat d’aquest solar i s’havia compromès a prendre 
les mesures oportunes per tal de garantir-ne la nete-
ja immediata. Manifesta que en aquell moment el Sr. 
Narváez no es va escudar en el fet que aquell solar 
havia estat cedit, sinó que fins i tot es va comprome-
tre a netejar-lo. Afirma que espera que les dades que 
avui se’ls facilitaran aclareixin millor els fets.  

Pregunta si l’Ajuntament s’havia adreçat o no a 
l’empresa que era responsable de la neteja del solar 
per tal d’exigir-li actuacions immediates, i quina va 
ser la resposta de l’empresa. Pregunta també si, tal 
com va anunciar el Sr. García-Bragado, l’Ajuntament 
de Barcelona s’ha personat com a causa contra 
l’empresa, i a què es refereix exactament el Sr. Nar-
váez quan parla de les condicions de la cessió, ja 
que segons els mitjans de comunicació aquesta ces-
sió va ser verbal. Demana saber exactament quines 
eren les condicions de cessió del solar i en quin punt 
s’està en aquests moments pel que fa a aquest te-
ma.  

Manifesta que tant el Sr. Narváez, com a regidor 
de districte, i ella mateixa, com a regidora adscrita, 
saben que aquest accident està vinculat al mal estat 
dels solars, i pregunta si a partir del dia de l’accident 
s’han intensificat les mesures de control de l’estat de 
tots els solars del districte de Sant Martí.  

La Sra. Mayol aclareix que el Sr. Narváez tenia 
previst assistir a la reunió de la Comissió i que el 
canvi de data que ella va proposar ha estat el motiu 
pel qual no ha pogut venir. Explica que el Sr. Narvá-
ez li va dir des del primer moment en què ella li va 
anunciar la nova data que no podria assistir per pro-
blemes d’agenda i, per tant, conclou que l’absència 
del Sr. Narváez està més que justificada.  

En relació amb la resposta, es remet al que diu la 
nota: que el Districte ha requerit que es retirin els 
materials d’obres per poder tornar a fer l’espai 
d’aparcament. Acaba dient que està segura que la 
Sra. Balseiro i el Sr. Narvàez continuaran tenint un 
debat molt interessant en el Districte sobre els solars 
buits i que seguiran atentament aquest debat.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Quin és el nombre d'escocells buits que hi ha 

a la ciutat? 
Es dóna per tractada en el punt 1. 
12. Considera el govern municipal que una exhibi-

ció d'Enduro a la platja és una activitat adient per 
ser-hi celebrada i que fomenta un missatge de cons-
cienciació ambiental i en l'àmbit del civisme? 

El Sr. Florensa formula la pregunta.  

La Sra. Mayol explica que Parcs i Jardins, que és 
l’òrgan encarregat de la gestió de les platges, ha re-
mès la petició a la Generalitat de Catalunya, que és 
qui ha de decidir si autoritza l’acte, atès que té lloc 
dins de la zona maritimoterrestre. Informa, però, que 
l’Àrea de Medi ha emès un informe negatiu sobre el 
tema amb els arguments següents: és un acte que no 
respon a l’interès general i cultural de la ciutadania; no 
respecta l’entorn i els usuaris de les platges; el soroll 
previsible superaria els límits legalment establerts per 
a la platja; té finalitats publicitàries; aquesta activitat 
està prohibida per la llei de costes i l’Ordenança muni-
cipal de medi ambient, que estableix que els usuaris 
de la zona natural i els espais verds han de respectar 
el dret d’altres usuaris al descans i a la tranquil·litat 
que es busquen en aquests espais.  

El Sr. Florensa agraeix el posicionament de l’equip 
de govern. Diu que el seu grup considera que, tenint 
en compte els esforços que es fan any rere any per 
mantenir el civisme i la neteja a la platja, no és lògic 
que després es facin pràctiques com aquestes. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
13. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent: "Intensificar les converses de 
l'Ajuntament de Barcelona amb la Generalitat de 
Catalunya perquè, amb la màxima urgència, la Ge-
neralitat tramiti l'avantprojecte de Llei per tal que el 
Parlament de Catalunya atorgui la figura de protecció 
de Parc Natural a la Serra de Collserola". (Aprovada 
a la Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi 
Ambient, en sessió de 12 de juliol de 2007). 

El Sr. Ciurana explica que és la segona vegada 
que el seu grup porta a la Comissió aquest segui-
ment de Proposició/Declaració de Grup. Recorda 
que el text d’aquesta iniciativa va ser fruit d’un acord 
i que l’última vegada que van demanar-ne el segui-
ment se’ls va dir que Collserola seria declarat parc 
natural per decret el mes de juliol.  

La Sra. Mayol manifesta que espera que sigui 
l’última vegada que es faci aquest seguiment perquè 
ja s’hagi resolt el tema. Informa que el perímetre del 
parc ja està acordat a l’Ajuntament de Barcelona i a 
la major part dels ajuntaments que hi tenen terme 
municipal, tot i que pugui haver-hi alguna petita mo-
dificació en l’exposició pública. 

Explica que en aquests moments s’està acabant 
d’arribar a un acord sobre com s’ha de vincular la 
Generalitat al Consorci. Diu que, en aquest sentit, hi 
ha hagut una orientació en el Govern de la Generali-
tat per modificar el nivell de participació de la Gene-
ralitat en els consorcis que fan amb altres instituci-
ons, i que cal adequar-se a aquest criteri abans 
d’acabar l’any. Assenyala que la previsió que li ha fet 
la directora general de Medi Natural és que abans de 
finals d’any es formalitzarà l’entrada al Consorci i, 
per tant, a partir d’aquí es farà el decret. Demana al 
Sr. Ciurana que els doni un marge de dos mesos.  
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El Sr. Ciurana expressa els seus dubtes que es 
tracti d’un marge de dos mesos, tenint en compte 
que la Generalitat entrarà al Consorci abans de finals 
d’any. Pregunta si el decret es farà simultàniament. 

La Sra. Mayol contesta que es farà paral·lelament.  
El Sr. Ciurana manifesta que aleshores entén que 

abans de finals d’any s’haurà constituït el Parc Natu-
ral de Collserola.  

La Sra. Mayol diu que s’haurà fet el decret, amb 
exposició pública. 

El Sr. Ciurana es queixa que sempre que han de-
manat que se’ls fes arribar la documentació de la 
posició oficial de l’Ajuntament de Barcelona no se’ls 
ha facilitat aquesta informació, i sol·licita que es doni 
a conèixer la posició que ha tingut l’Ajuntament de 
Barcelona pel que fa al perímetre del parc al terme 
municipal de Barcelona.  

La Sra. Mayol contesta al Sr. Ciurana que recorda 
perfectament que una de les vegades que ell va 
demanar aquesta informació ella li va dir que a la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge 
que es feia a l’endemà es presentava un informe on 
s’explicitava tota la documentació sobre la proposta 
de l’Ajuntament i que aquest tema el liderava el Sr. 
García-Bragado des de l’Àrea d’Urbanisme. Diu que, 
per tant, ella no li va enviar aquesta documentació 
perquè va entendre que se li facilitaria en el marc de 
l’esmentada Comissió.  

El Sr. Ciurana precisa que el seu grup no demana 
un document de criteris, sinó l’acord que ella ha dit 
que s’ha tancat a l’Ajuntament de Barcelona sobre el 
perímetre del parc per la banda de Barcelona.  

La Sra. Mayol li contesta que farà arribar la seva 
demanda al Sr. García-Bragado, que és la persona 
que li ha de facilitar la informació.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
14. Que s'informi de l'estat d'execució de la propo-

sició aprovada a la Comissió de Sostenibilitat, Ser-
veis Urbans i Medi Ambient en data 5 de desembre 
de 2007 amb el següent contingut: "(M0711/957) 
L'Ajuntament de Barcelona acorda instar a l'Adminis-
tració de l'Estat i a la Generalitat de Catalunya per tal 
que, en el marc de les seves competències, millorin 
les dotacions pressupostàries destinades a les políti-
ques de protecció de la biodiversistat urbana, de 
manera coordinada amb l'administració local. L'Ajun-
tament de Barcelona establirà com un dels elements 
prioritaris de les polítiques de protecció de la biodi-
versistat urbana, l'impuls i elaboració d'un Pla Direc-
tor de la Biodiversitat Urbana que permeti conèixer i 
protegir les poblacions animals i vegetals de la ciutat 
fent-ne el seu seguiment i control." 

El Sr. Florensa presenta el seguiment d’aquesta 
Proposició/Declaració de Grup.  

La Sra. Mayol informa que, pel que fa a la primera 
qüestió, s’ha fet arribar la demanda d’aquesta Co-
missió a les altres administracions, i en relació amb 
la posició de l’Ajuntament, s’està en la fase prelimi-
nar d’elaboració del Pla de la biodiversitat, que es 

treballarà durant l’any 2009 i que es preveu tenir 
enllestit entre finals del 2009 i principis del 2010. 
Destaca que ja s’hi està treballant i que es fa en qua-
tre línies: avançar en el coneixement de la biodiversi-
tat orientat a l’acció; la conservació d’espècies i hàbi-
tats; la conscienciació i participació, i el compromís 
internacional d’intercanvi d’experiències.  

Explica que, en relació amb la primera línia de tre-
ball, s’ha fet el mapa ecològic de Barcelona i l’estudi 
anual de seguiment de les aus, i que està en procés 
de realització el catàleg de la fauna dels parcs i jar-
dins.  

Pel que fa a la conservació d’espècies i hàbitats, 
informa que els projectes en curs són: la conservació 
de l’hàbitat i fauna vinculada als edificis de la ciutat; 
el projecte de recuperació dels falcons pelegrins, que 
ja s’han reintroduït i ara crien; els projectes "Gralla" i 
"Amfibis", que són projectes de conservació d’es-
pècies i hàbitats amenaçats; i l’actuació en matèria 
d’espècies invasores que afecten la biodiversitat prò-
pia perquè atempten contra les espècies autòctones.  

També esmenta el projecte "Fusta sostenible", 
destinat a evitar la compra de fusta no catalogada; el 
catàleg dels arbres protegits, i el Pla de l’arbrat viari, 
pel que fa a la flora.  

Així mateix, explica que al zoo de Barcelona s’ha 
dut a terme el projecte de conservació de les colòni-
es d’ardeids i eriçons. D’altra banda, informa que als 
esculls de la platja ja s’han obtingut resultats per 
recollir la fauna i la flora marines del litoral, i destaca 
la presència de llagostes.  

Manifesta que també s’està estudiant la figura ju-
rídica que hauria de protegir els penya-segats de 
Montjuïc, cosa que es farà en aquest mandat. 

Pel que fa al tema de la conservació i la participa-
ció, explica que es treballa en el projecte "Oreneta", 
en el qual participen les escoles de l’Agenda 21 es-
colar. Afegeix que s’estan instal·lant nius amb la 
col·laboració dels veïns i que Paisatge Urbà dóna 
ajuts a les façanes que es rehabilitin d’acord amb els 
criteris establerts.  

Quant al compromís internacional i a l’intercanvi 
d’experiències, manifesta que participen en el projec-
te LAB ("Local Action for Biodiversity"), de l’ICLEI, 
que és la primera xarxa internacional que treballa 
aspectes de biodiversitat urbana. D’altra banda, as-
senyala que, amb motiu del Congrés de la UICN, 
s’han compromès amb el Countdown 2010, que con-
sisteix a vincular la participació de les persones al 
compte enrere per fer una estratègia per a la biodi-
versitat. 

Es dóna per tractada. 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les quinze hores i deu 
minuts.
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Acords 
 
 
 

 
Acords de les sessions del mes de novembre de 
2008 

 
 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, TERRITORI I FUN-
CIÓ PÚBLICA 

 
Sessió de 19 de novembre de 2008 

 
Propostes d’acord 
 
1. Aprovar inicialment la modificació del Regla-

ment orgànic municipal quant a la participació remota 
en cas de permís de maternitat/paternitat, i al nou 
sistema d’elaboració d’actes, segons el text que 
consta com a document adjunt; donar-li el tràmit 
d’informació pública que estableixen l’article 178 b) 
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya, i l’article 112 del Reglament or-
gànic municipal; i atorgar un termini de trenta dies, a 
comptar des del següent al de la publicació de 
l’anunci al Butlletí Oficial de la Província, per a con-
sultar l’expedient i, si fos el cas, formular-hi al·le-
gacions i/o suggeriments. 

2. Aprovar inicialment la modificació de l’Orde-
nança reguladora d’administració electrònica segons 
el document que figura en l’expedient; donar-li el 
tràmit d’informació pública que estableixen l’article 
178 b) del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel 
qual s’aprova el Text refós de la llei municipal i de 
règim local de Catalunya, i l’article 112 del Regla-
ment orgànic municipal, i atorgar un termini de trenta 
dies, a comptar des del següent al de la publicació 
de l’anunci al Butlletí Oficial de la Província, per a 
consultar l’expedient i, si fos el cas, formular-hi al·le-
gacions i/o suggeriments. 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
3. 1. Manifestar la importància que té la conciliació 

de la vida laboral i familiar, i el fet que el dret de bai-
xa per maternitat o paternitat ha de poder-se fer 
efectiu també en l'exercici de les funcions públiques 
representatives. 2. Adoptar el compromís d'impulsar 
una modificació del Reglament orgànic municipal 
vigent a l'Ajuntament de Barcelona, perquè en el 
moment que la normativa supramunicipal ho permeti, 
es traslladi al nostre àmbit local l'efectivitat immedia-
ta d'aquest dret. 3. Instar al Govern de l'Estat a fer 
efectiu de manera immediata l'inici del procés de 
modificació de la legislació vigent amb la finalitat de 
possibilitar els permisos de maternitat i paternitat de 
les persones que ostenten un càrrec electe. 

4. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 
Pública acorda la restitució, en la major brevetat 

possible, i durant l'any 2008, dels domassos del Saló 
de Cent, símbol i testimoni de gran vàlua de la histò-
ria de la institució municipal de la capital de Catalu-
nya, així com de Barcelona i del conjunt de Catalu-
nya. 

 
 
 

COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTOS 
 

Sessió de 20 de novembre de 2008 
 
Propostes d’acord 
 
1. Aprovar inicialment un suplement de crèdit en el 

Pressupost de l’exercici 2008 de l’Institut Municipal 
de Persones amb Discapacitat, per un import de 
945.090,31 euros, a finançar amb el romanent líquid 
de tresoreria de l'exercici 2007; sotmetre’l a informa-
ció pública per un termini de quinze dies. 

2. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l'ús privatiu de domini pú-
blic municipal que afecta a una part del subsòl de les 
finques de propietat municipal destinades a parc i 
jardí urbà (clau 6b) situades en els carrers de l'Urani, 
núms. 1-3, carrer del Foc, núms. 51X-83X, i de l'Ura-
ni, núms. 4-6, i al subsòl de les finques de propietat 
municipal destinades a vial (clau 5b) que conforma el 
carrer de l'Urani, entre els dels Alts Forns i del Foc, 
grafiades en el plànol annex, per a la construcció, 
gestió i explotació d'un aparcament subterrani que 
formarà una unitat física i constructiva amb l’apar-
cament que la societat Fira 2000, SA, com a encar-
regada de l’ampliació del recinte firal de Gran Via, 
construeix en el carrer del Foc a ambdues bandes 
del carrer de l'Urani, amb la finalitat de donar servei 
al recinte firal; així com la construcció sota el carrer 
de l'Urani, entre els dels Alts Forns i del Foc, d’un 
pas de connexió entre el Pavelló Firal núm. 8 i 
l’Edifici Auditori que inclourà usos complementaris a 
l’activitat firal (office, magatzem, vestidors, lavabos, 
serveis tècnics, espai d’acreditació i informació i pas 
de vehicles); sotmetre’l a informació pública durant el 
termini de trenta dies; i, si no s’hi formulen reclama-
cions o al·legacions, tenir per elevat automàticament 
aquest acord d’aprovació inicial a definitiva, adjudicar 
la concessió directament a la societat Fira 2000, SA, 
i formalitzar el contracte corresponent prèvia consti-
tució de la fiança que el plec preveu. 

3. Constituir, en compliment del conveni signat el 
13 de juliol de 2005 en matèria d’equipaments de 
serveis socials per la Generalitat de Catalunya i 
l’Ajuntament de Barcelona, un dret real de superfície 
respecte d’un sostre edificable situat en la finca, de 
propietat municipal, ubicada a la Via Augusta, núms. 
364-372, grafiada en el plànol annex, a favor de la 
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Fundació Privada Auxilia per un termini de trenta 
anys, per a la construcció i gestió d’una Residència i 
Centre de dia per a persones amb discapacitat; sot-
metre l'expedient a informació pública durant un ter-
mini de trenta dies; i, si no s'hi formulen reclamaci-
ons o al·legacions, tenir per aprovat definitivament el 
present acord, formalitzar el dret de superfície en 
escriptura pública d'acord amb les condicions del 
document annex, que s'aproven, inscriure'l en el 
Registre de la Propietat; i facultar l'Alcaldia per a la 
realització de totes les actuacions encaminades a 
concretar, clarificar i executar el present acord. 

4. Acceptar la renúncia, presentada per la Funda-
ció Esade, de la concessió de l’ús privatiu del subsòl 
de la finca situada en el carrer del Marquès de 
Mulhacen, núm. 51*LB, per a la construcció d’un 
aparcament subterrani de vehicles, atorgada per 
acord de la Comissió de Presidència i Hisenda de 14 
de març de 2002 i formalitzada en escriptura pública 
de 16 de juliol de 2002; retornar les fiances de 
601.000 euros, dipositada en la Tresoreria Municipal 
el 27 de maig de 2005, sota el número de dipòsit 
83.152, que respon de la correcta execució de les 
obres i instal·lacions, i de 10.800 euros, dipositada 
en la Tresoreria Municipal el 12 de juliol de 2002, 
sota el número de dipòsit 73.916, que respon de 
l’obligació de mantenir un espai de zona verda, atès 
que no s’han generat les obligacions garantides amb 
aquestes fiances; incautar la fiança de 36.060,72 
euros, dipositada en la Tresoreria Municipal el 12 de 
juliol de 2002, sota el número de dipòsit 73.915, que 
respon del compliment de la concessió, per la manca 
d’execució de l’aparcament subterrani; formalitzar 
l’extinció de la concessió en escriptura pública; ins-
criure-la en el Registre de la Propietat. 

5. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l'ús privatiu de domini pú-
blic municipal de la finca situada al carrer dels Flas-
saders, núm. 40, coneguda com La Seca, per tal de 
destinar-la a equipament cultural dedicat a les arts 
escèniques; sotmetre’l a informació pública durant el 
termini de trenta dies; i, si no s’hi formulen reclama-
cions o al·legacions que posin de manifest la neces-
sitat d’introduir-hi rectificacions, tenir per elevat au-
tomàticament aquest acord d’aprovació inicial a 
definitiva, i convocar la concurrència pública per a 
adjudicar la concessió. 

 
 
 

COMISSIÓ D'URBANISME, INFRAESTRUCTURES 
I HABITATGE 

 
Sessió de 20 de novembre de 2008 

 
Propostes d’acord 
 
1. Concedir a Putxet Sport, AIE, una bonificació 

del 65% sobre la quota de l’impost de construccions, 
instal·lacions i obres un cop es concedeixi la llicència 
d’obres per a exercir l’activitat de centre poliesportiu 
al carrer de Marmellà, núm. 23, atès que la promoció 

de l’obra es du a terme per una entitat sense ànim de 
lucre, i que aquesta reuneix les condicions establer-
tes en l’article 7è, en el seu apartat primer, de 
l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 2008, i procedeix en 
conseqüència, declarar-la d’especial interès i utilitat 
municipal. La promoció de l’obra és d’una entitat de 
caràcter públic i l’execució de la mateixa anirà a càr-
rec de l’empresa Putxet Sport, AIE, en virtut de 
l’acord d’adjudicació gestió dels equipaments espor-
tius i la realització d’obres d’ampliació adoptat per la 
Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social del 
Consell Municipal el 18 de setembre de 2007. Les 
obres s’efectuaran en una finca qualificada d’equi-
pament el qual es projecta en l’àmbit del Pla especial 
urbanístic per a l’assignació de l’ús i la definició de 
les condicions d’edificació dels sòls destinats a equi-
pament al carrer de Marmellà, núms. 13-27, aprovat 
definitivament per part del Plenari del Consell Muni-
cipal el 25 de maig de 2005, reportaran beneficis 
objectius a la Ciutat per tractar-se d’un equipament 
esportiu, per la qual cosa s’ha d’aplicar un percentat-
ge de bonificació del 65% ja que l’activitat es promou 
per una entitat sense ànim de lucre d’acord amb allò 
que estableixen els estatuts de la mateixa societat; i 
donar-ne trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als 
efectes pertinents. 

2. Concedir a Projecte Habitat 2000, SCCL, una 
bonificació del 90% sobre la quota de l’impost de 
construccions, instal·lacions i obres, generada per la 
concessió de la llicència d’obres majors el 6 de març 
de 2008 per a la construcció d’un edifici per destinar-
lo a habitatges de protecció oficial en règim general 
al carrer de Veneçuela, núms. 67-69, donat que 
aquesta reuneix les condicions establertes en l’article 
7è de l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 2008, i proce-
deix, en conseqüència, declarar-la d’especial interès 
i utilitat municipal, atès que el 23 de desembre de 
2005 s’aprova el Pla de millora urbana del front con-
solidat del carrer de Veneçuela, núms. 65 al 71, en el 
qual es recull en el punt b) de les conclusions que 
l’ús a què es destina la construcció està estipulat 
dins les activitats de la Modificació del Pla General 
Metropolità i estarà acollit a un règim de protecció 
pública. Les obres s’han efectuat per una cooperati-
va d’habitatges sense ànim de lucre en una finca 
qualificada de 22@FC i reporten beneficis objectius 
a la Ciutat en tractar-se d’habitatges de protecció 
oficial, per la qual cosa s’ha d’aplicar un percentatge 
de bonificació del 90%; i donar-ne trasllat a l’Institut 
Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

 
Proposició / Declaració de Grup 
 
3. La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i Ha-

bitatge acorda: Elaborar un cens de solars buits als 
sectors inclosos dins de les àrees de tanteig i retrac-
te definides en el document de Modificació del PGM 
aprovada inicialment per la Comissió d'Urbanisme, 
Infraestructures i Habitatge en data 21 de febrer de 
2008, per tal d'estudiar els processos d'expropiació o 
edificació forçosa, que en cada cas es poguessin 
derivar, previstos a la Llei d'Urbanisme. 
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COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA, OCU-
PACIÓ I CONEIXEMENT 

 
Sessió de 18 de novembre de 2008 

 

Proposició / Declaració de Grup 
 
1. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: 1) Donar continuïtat a l'IT 
World Edu mitjançant el reconeixement i el suport 
econòmic oportú per part de l'Ajuntament. 2) Estudiar 
la possibilitat d'estendre iniciatives similars relacio-
nades amb diversos sectors econòmics de la ciutat, 
ja siguin industrials, de serveis a les empreses o 
vinculats als nous sectors estratègics. 

 
 
 

COMISSIÓ DE SOSTENIBILITAT, SERVEIS UR-
BANS I MEDI AMBIENT 

 
Sessió de 19 de novembre de 2008 

 

Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient, acorda: Primer. Que l’Ajuntament de 
Barcelona s’adhereixi a la iniciativa denominada 
"Pacte d’alcaldes/esses" promoguda per la Unió 
Europea i faci seus els objectius establerts per la UE 
per al 2020 d’assolir una reducció del 20% de les 
emissions de CO2 mitjançant l’aplicació de mesures 
d’estalvi i eficiència energètica i l’aprofitament de les 
fonts d’energies renovables, entre altres. Per impul-
sar aquestes mesures, l’Ajuntament haurà de dispo-
sar d’un Pla d’acció municipal per l’energia sosteni-
ble que prengui com a referència els balanços 
energètics presents i futurs de la ciutat, que contem-
pli tots els sectors d’actuació que siguin de compe-
tència municipal, i que s’apliqui de forma transversal 
a tots els àmbits implicats de l’administració munici-
pal i de la ciutat. Segon. Demanar al govern munici-
pal que prepari un inventari de les emissions de CO2 
que servirà com a línia de referència del Pla d’acció 
per l’energia sostenible. Tercer. Demanar al Govern 
municipal que lliuri el Pla d’acció per l’energia soste-
nible durant l’any següent a l’adhesió formal de 
l’Ajuntament de Barcelona al Pacte d’alcaldes/esses. 
Quart. Sol·licitar al govern municipal que adapti les 
estructures del nostre municipi, incloent-hi l’assig-
nació de recursos humans suficients, per emprendre 
les mesures necessàries. Cinquè. Promoure la mobi-
lització de la societat civil del nostre municipi perquè 
participi en el desenvolupament del pla d’acció, es-
bossant les polítiques i mesures necessàries per 
implementar i assolir els objectius del pla. L’Ajun-
tament de Barcelona haurà de redactar un pla 
d’acció i lliurar-lo al Secretariat del Pacte durant l’any 
següent a l’adhesió al Pacte. Sisè. Promoure l’or-
ganització de jornades dedicades a l’energia o al 
pacte entre ciutats, en cooperació amb la Comissió 

Europea i altres grups d’interès, per tal que els ciuta-
dans puguin beneficiar-se directament de les oportu-
nitats i dels avantatges que ofereix un ús més in-
tel·ligent de l’energia, a més d’informar amb regu-
laritat els mitjans de comunicació locals sobre els 
progressos del pla d’acció. Setè. Demanar a la Co-
missió Europea, al Govern de la Generalitat i al Go-
vern Espanyol, que estableixin programes de coope-
ració i estructures de suport coherents que ajudin els 
signataris a implementar els plans d’acció per a 
l’energia sostenible. Vuitè. Demanar a la Comissió 
Europea, al Govern de la Generalitat i al Govern 
Espanyol, que considerin les activitats del Pacte com 
a prioritats dels seus programes respectius de suport 
i informin les ciutats i les facin participar en la prepa-
ració de polítiques i programes de finançament que 
afectin l’àmbit local en el marc dels seus objectius. 
Novè. Demanar a la Comissió Europea que negociï 
amb els agents financers per establir les facilitats de 
finançament dirigides a afavorir la realització de les 
tasques incloses en els plans d’acció. Desè. Dema-
nar al Govern de la Generalitat i al Govern espanyol, 
que facin participar els governs locals i regionals en 
la preparació i implementació dels plans d’acció na-
cionals per a l’eficiència energètica i dels plans 
d’acció nacionals per a les fonts d’energia renovable. 
Onzè. Comunicar l’adopció d’aquests acords a la 
Comissió Europea, al Govern de la Generalitat, al 
Govern espanyol. 

2. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient acorda: 1. La difusió als mitjans de 
comunicació entre el 22 i el 30 de novembre, i coin-
cidint amb la Setmana Europea per la Prevenció de 
Residus, dels continguts de la campanya Catalunya 
Lliure de Bosses de Plàstic, adaptats a la ciutat de 
Barcelona, així com d'altres materials de sensibilitza-
ció. 2. La realització d'activitats de difusió pública i 
ciutadana a cadascun dels Districtes de la ciutat 
durant els mesos de novembre, desembre i gener. 

 
 
 

Sessió extraordinària de 26 de novembre de 2008 
 
Únic. Adjudicar definitivament, de conformitat amb 

l’adjudicació provisional, el contracte que té per ob-
jecte Obres construcció dipòsit regulació pluvial 
Carmel-Clota a Copisa Constructora Pirenaica, SA, 
NIF A08436107. Disposar la despesa del contracte 
núm. 08002858, per un import de 18.316.241,10 
euros, cofinançats per la Unió Europea, (dels quals 
15.789.863,02 euros corresponen al preu net i els 
restants 2.526.378,08 euros a l’IVA al 16%), amb 
càrrec als pressupost/os i partida/es indicades en el 
document comptable. Notificar la present resolució 
als licitadors i publicar-la en el perfil del contractista. 
Requerir l’adjudicatari definitiu per tal que en el ter-
mini màxim de deu dies hàbils a comptar de 
l’endemà de la notificació d’aquesta resolució com-
paregui per formalitzar el contracte. Delegar en la 
tinent d’alcalde de Medi Ambient l’aplicació del règim 
sancionador del contracte. 
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COMISSIÓ DE CULTURA, EDUCACIÓ I BENES-
TAR SOCIAL 

 
Sessió de 18 de novembre de 2008 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda instar al govern municipal a: Donar el 
nom de Josep Benet i Morell a un carrer o espai pú-
blic cèntric de la ciutat. 

2. La Comissió d'Educació Cultura i Benestar So-
cial acorda que l'Ajuntament de Barcelona, en el 
marc de la seva participació al Consorci d'Educació 
de Barcelona, vetllarà per tal que l'execució de les 
obres de RAM previstes al CEIP Ramon Berenguer 
III no vagin en detriment de les instal·lacions actual-
ment ocupades pel SES Josep Comes i Solà. 

 
 
 

COMISSIÓ D'ACCIÓ SOCIAL I CIUTADANIA 
 

Sessió de 18 de novembre de 2008 
 
 
Propostes d’acord 
 
1. Autoritzar la formalització del Conveni entre la 

Generalitat de Catalunya, el Consorci Sanitari de 
Barcelona, l’Ajuntament de Barcelona i l’Agència de 
Salut Pública de Barcelona per al finançament i des-
envolupament dels serveis de salut pública a la ciutat 
de Barcelona per al període 2009-2012, el text del 
qual s’adjunta annex a aquest acord. Autoritzar la 
despesa 16.701.396,14 euros per a l’exercici 2009, 
amb càrrec de la partida 467.15 414.20 0201 del 
Pressupost de 2009, condicionada a l’existència de 
crèdit adequat i suficient per a finançar les obligaci-
ons derivades d’aquests conveni en l’exercici corres-
ponent. Aquesta quantitat de 16.701.396,14 euros, 
amb càrrec a la partida esmentada, serà actualitzada 
anualment en la mateixa proporció que experimentin 
els Pressupostos municipals corresponents als anys 
2010, 2011 i 2012 respectivament, a l'aprovació dels 
quals se subordina. Disposar l’esmentada despesa a 
nom de Agència de Salut Pública de Barcelona, amb 
CIF núm. P-5890009-C. Facultar l'Alcaldia perquè 
signi, en nom i representació de l’Ajuntament de 
Barcelona, el corresponent document de formalitza-
ció i per realitzar totes les actuacions necessàries 
que es derivin d’aquest acord. 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
2. La Comissió d'Acció Social i Ciutadania insta al 

govern municipal per tal que promogui la creació 
d'equipaments o la readaptació d'equipaments ja 
existents per oferir una sortida a les persones "sense 
sostre" que, tot i rebre un ajut econòmic públic, no 
disposen d'autonomia suficient per completar el seu 
procés d'inclusió social". 

3. S'elabori des de l'Institut Municipal de Perso-
nes amb Discapacitat, un estudi sobre la situació 
de les necessitats de les persones afectades per 
problemes de salut mental, que serveixi de base 
per elaborar els programes i actuacions necessàri-
es en relació a aquest col·lectiu, especialment en 
la seva incorporació a la vida quotidiana, tot i do-
nant-los orientació i suport en l'àmbit de la infor-
mació, la inserció laboral, l'accés a l'habitatge i el 
conjunt de serveis per a l'autonomia personal que 
ofereix el propi Institut i el conjunt de la xarxa de 
serveis socials. Aquest estudi s'haurà d'elaborar al 
llarg de l'any 2009. 

4. La Comissió d'Acció Social i Ciutadania acorda 
l'elaboració, en el marc del foment i la promoció dels 
drets emergents, d'una campanya informativa per 
donar a conèixer a la ciutadania el Document de 
Voluntats Anticipades, també conegut com a testa-
ment vital. 

 
 

COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT 
 
Sessió de 20 de novembre de 2008 

 
 
Propostes d’acord 
 
1. Desestimar, el recurs especial en matèria de 

contractació interposat pel senyor Francesc Alavedra 
i Riera, en nom i representació de l’empresa Socie-
dad Ibérica de Construcciones Eléctricas, SA (SICE), 
contra la resolució dictada pel president de la Mesa 
de Contractació de 20 d’octubre de 2008, vist 
l’informe de la Secretària Delegada de l’Àrea de 4 de 
novembre de 2008, per no desvirtuar les al·legacions 
de l’empresa recurrent la correcta actuació de la 
Mesa de Contractació i del seu president quant a la 
valoració de la documentació aportada i la motivació 
de la resolució dictada, així com la de tots els altres 
actes que configuren l’expedient administratiu. Dei-
xar sense efecte la suspensió de la tramitació de 
l’expedient de contractació acordada per la resolució 
del president de la Mesa de Contractació, de 28 
d’octubre de 2008. Aprovar definitivament el projecte 
d’obres del contracte objecte d’aquest acord. Adju-
dicar definitivament, de conformitat amb la proposta 
formulada per la Mesa de Contractació per un im-
port total de 18.095.766,56 euros (dels quals 
15.599.798,76 euros corresponen al preu net i els 
restants 2.495.967,80 euros a l'Impost del valor afe-
git al 16 %), a Electronic Trafic, SA (NIF A46138921) 
el contracte núm. 08002887 (Lot 1) que té per objec-
te l'execució de les obres per a la centralització, la 
substitució i la renovació de cruïlles semaforitzades a 
la ciutat de Barcelona, en la zona per sota de 
l’avinguda Diagonal, d’acord amb el plec de prescrip-
cions tècniques, durant els anys 2008, 2009 i 2010. 
Adjudicar definitivament, de conformitat amb la pro-
posta formulada per la Mesa de Contractació per un 
import total de 17.988.130,08 euros (dels quals 
15.507.008,69 euros corresponen al preu net i els 
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restants 2.481.121,39 euros a l'Impost del valor afe-
git al 16 %), a Telvent Tráfico y Transporte, SA (NIF 
A78107349) el contracte núm. 08002888 (Lot 2) que 
té per objecte l'execució de les obres per a la centra-
lització, la substitució i la renovació de cruïlles sema-
foritzades a la ciutat de Barcelona, en la zona per 
sobre de l’avinguda Diagonal, d’acord amb el plec de 
prescripcions tècniques, durant els anys 2008, 2009 i 
2010. Atès que el present contracte comporta des-
peses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada 
exercici autoritzin els respectius Pressupostos muni-
cipals. Notificar la present resolució als licitadors 
presentats i publicar-la en el perfil de contractant; 
requerir als adjudicataris definitius per tal que en el 
termini màxim de 10 dies hàbils a comptar de 
l’endemà de la notificació d’aquesta resolució com-
pareguin per formalitzar el contracte; i facultar al 
regidor de Mobilitat per a la seva signatura. Anul·lar 
part de l'autorització de despesa dels contractes 
número 08002887 (lot 1) i número 08002888 (lot 2), 
que té per objecte l'execució de les obres per a la 
centralització, la substitució i la renovació de cruïlles 
semaforitzades a la ciutat de Barcelona, d’acord amb 
el plec de prescripcions tècniques, durant els anys 
2008, 2009 i 2010, per un import de 1.959.290,91 
euros, amb càrrec als Pressupostos i Partides indi-
cades en aquest mateix document. 

2. Aprovar el Projecte modificat de les d’obres de 
construcció d’un àrea d’equipaments i aparcament 
soterrat al barri del Putxet en les finques municipals 
del carrer de Marmellà, núms. 13-21, adjudicat a 
General de Construcciones e Instalaciones, SA (Ge-
coinsa), amb CIF A58369794, per acord de la Co-

missió de Seguretat i Mobilitat de 13 de juliol de 
2006. Ampliar l'autorització i disposició de la despesa 
del contracte mixt corresponent al projecte de l’àrea 
d’equipaments i aparcament al barri del Putxet, per 
un import de 318.692,61 euros, amb càrrec a la par-
tida 63123-43230-0605 del Pressupost de 2008. 
Adjudicat per la Comissió de Seguretat i Mobilitat del 
Consell Municipal a l'empresa General de Construc-
ciones e Instalaciones, SA (Gecoinsa) amb NIF A-
5836794. Requerir l’adjudicatari perquè en el termini 
de quinze dies naturals següents a la notificació 
d’aquest acord, constitueixi garantia definitiva com-
plementària per un import de 12.747,70 euros, i 
comparegui per formalitzar la modificació del con-
tracte, en el termini màxim de trenta dies naturals a 
partir de la mateixa data. Facultar a la regidora del 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi, Ima. Sra. Sara Jaur-
rieta i Guarner, per a la formalització de la modifica-
ció del contracte.  

 
Proposicions / Declaracions de Grup 
 
3. Manifestar la importància de la mobilitat segura 

a la ciutat de Barcelona, especialment a les zones de 
concentració d'escoles. Instar a que el Govern muni-
cipal elabori en tres mesos un pla d'implantació de 
camins escolars a les zones amb més concentració 
d'escoles de la ciutat. 

4. Atès els diversos àmbits de transformació urba-
nística de la zona de Vallcarca-Penitents, la Comis-
sió de Seguretat i Mobilitat acorda: Procedir a inte-
grar a un sol pla de mobilitat els plans i estudis 
referents a zones parcials de Vallcarca-Penitents i 
els barris propers del Districte de Sant Gervasi. 
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PERSONAL 

Concursos 
 
 
 
CONVOCATÒRIA D'UN CONCURS PER A LA 
PROVISIÓ D'UN LLOC DE TREBALL 

 
 

BASES GENERALS 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades 

pel Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es 
convoquen per a la seva provisió pel personal de 
plantilla d'aquest Ajuntament els llocs de treball que 
consten a l'annex, d'acord amb les condicions espe-
cífiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a 
cadascun d'ells i amb els requisits comuns que es 
fixen a continuació: 

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per a optar a qualsevol convocatòria és necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un 

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció 
d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat labo-
ral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El personal 
funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut Mu-
nicipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament pos-
teriorment subrogat a un Institut podrà participar 
igualment en els concursos. També hi podran parti-
cipar els contractats laborals fixos d’Instituts Muni-
cipals que hagin efectuat la corresponent adhesió a 
l’Acord Marc de Condicions de Treball, d’acord amb 
la clàusula preliminar cinquena de l’esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a 
funcionari de carrera o amb contracte laboral inde-
finit a l’Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de 
l'última destinació obtinguda per concurs. 
 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de 

serveis, inclosos els serveis anteriors en altres admi-
nistracions públiques que hagin estat formalment re-
coneguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 
punt. 

2. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un 
màxim d'1 punt segons el barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 

– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de 
treball convocat: 0,75 punts. 

– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al 
del lloc de treball convocat: 0,50 punts. 

– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre 
al del lloc de treball convocat: 0,25 punts. 
3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si 

és el cas, l'últim ocupat, fins a un màxim d'1 punt 
segons el barem següent: 
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior 

en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50 
punts. 

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell 
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts. 
A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del 

lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d'un nivell superior al del 
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa. 

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valora-
ran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació directa 
amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si s'es-
cau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació. 

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ 
 
Estarà formada pels membres següents: 
 
Presidència: 
El director de Recursos Humans, com a titular. 
 
Vocalies: 
El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada 

concurs s'indiqui expressament a l'annex, que en cas 
d'absència del president titular, exercirà la presidèn-
cia de la Junta. 

Un cap de Personal de sector d'actuació o districte. 
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del 

concurs. 
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, 

qui també tindrà la condició de secretari/ària de la 
Junta de Valoració. 

 
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
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tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d'Empresa. 

 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigides 

hauran de presentar la sol·licitud, a la qual adjuntaran la 
relació de mèrits al·legats classificats segons l'ordre 
d'aquesta convocatòria, i els documents acreditatius 
corresponents, al Registre General o a qualsevol dels 
registres municipals, en el termini de quinze dies hàbils 
a comptar de l'endemà de la publicació d'aquesta con-
vocatòria en la Gaseta Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre sem-
pre referits a la data d'acabament de l'esmentat termini. 

Per a cada concurs s'ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per a la qual cosa, 
es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es dis-
posa a l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus 
dels districtes. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'a-
tendrà a l'antiguitat de serveis prestats a la Corpora-
ció des de la data d'incorporació en la plantilla, amb 
caràcter indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s'estableixi la redacció d'un informe o memòria, 
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en 
aquells casos en què les bases específiques del 
concurs determinin un nombre superior de pàgines, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. L'informe s'haurà de presentar conjuntament 
amb la sol·licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convoca-
tòria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 
minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d'acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, i podrà convocar les persones 
que optin a les places per precisar o ampliar aspec-
tes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s'ha pres possessió del lloc. Malgrat això, 
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d'optar per una 
d'elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents 
al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l'últim concurs en què hagi obtingut la plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s'estarà a allò que disposen les Ba-
ses Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent. 

 
 

ANNEX 
 
Concurs 1284/08. Un lloc de treball d'Staff d'Imat-

ge i Comunicació (nivell 20) 
 

Staff d’Imatge i Comunicació 
Concurs 1284/08 

 
Lloc de treball adscrit a la Departament de Comu-

nicació de l’Àrea de Medi Ambient 
Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de 

242,52 €, segons catàleg vigent (2013J). 
El lloc de treball objecte de la present convocatò-

ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts, 
amb disponibilitat horària. 

 
Funcions principals 
– Col·laboració en la producció de materials de 

comunicació del sector i supervisió de la seva 
adequació als objectius i principis dels plans de 
comunicació municipal, en coordinació amb la 
Direcció de Comunicació i Qualitat.  

– Redacció de comunicats i transmissió d’infor-
macions sobre temes d'interès en coordinació 
amb el Gabinet de Premsa municipal. 

– Gestió i actualització continuada dels referents 
dels mitjans (mailings de mitjans). 

– Atenció als mitjans de comunicació territorials i/o 
de ciutat en coordinació amb el Gabinet de 
Premsa municipal. 

– Coordinació de les revistes i publicacions fetes 
des del Departament de Comunicació i Qualitat 
on s’adscrigui. 

– Recollir les notícies, articles o comentaris d'inte-
rès pel sector/districte apareguts en els mitjans 
de comunicació. 

– Col.laboració en l’elaboració de les Memòries del 
sector i coordinació i preparació dels materials 
informatius necessaris per a l’edició de les revis-
tes o publicacions del sector. 

– Gestió de mitjans digitals i canalització de la in-
formació per a l’edició i actualització de la web 
del sector. 

– Seguiment de les queixes i suggeriments adre-
çats al sector. 

– Coordinació editorial de tota la producció gene-
rada pel sector. 

– Elaboració dels productes de comunicació in-
terns del sector, com Butlletins, agendes setma-
nals, circulars i altres instruments de comunica-
ció interna. 

– Organització d’actuacions de caràcter periodístic 
(rodes de premsa, entrevistes, reportatges...).  

– Vetllar per l'acompliment de les normes que regu-
len l'aplicació de la imatge corporativa, en coordi-
nació amb la Direcció de Comunicació i Qualitat. 

– Col·laboració en l’organització de diferents actes 
institucionals i d’altres activitats, d’acord amb el cap 
de Comunicació del Departament on s’adscrigui. 

 
Requisits addicionals 

Personal dels grups B o C. 
 

Mèrits complementaris 
1. Experiència professional fins a 6 punts. 
Es valorarà l’experiència relacionada amb les fun-

cions del lloc de treball, especialment en: 
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– Redacció de documents, informes i/o memòries, 
fins a 1,5 punts. 

– Funcions relacionals tant a nivell intern amb altres 
departaments (coordinació) com en agents ex-
terns a l'organització (entitats, ciutadans, organit-
zacions públiques o privades), fins a 1,5 punts. 

– En l’ús de sistemes d’informació i comunicació 
amb el ciutadà, fins a 1 punt. 

– Experiència en relacions amb mitjans de comu-
nicació, fins a 1 punt. 

– Producció de materials de comunicació, fins a 1 
punt. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 1 punt. 

3. Proves per tal d'avaluar les aptituds professio-
nals dels candidats. La Junta de Valoració podrà rea-
litzar aquestes proves que seran valorades fins a un 
màxim de 4 punts. En cas de realitzar-se dita prova, 
tindrà caràcter obligatori. 

4. Característiques personals requerides per al lloc 
de treball i, especialment, la capacitat de comunica-
ció, assertivitat, flexibilitat, capacitat d’anàlisi d’infor-
mació i facilitat per al treball en equip. 

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals. 

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la 
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació 
que consideri més adequats i valorarà aquest apartat 
fins a un màxim de 4 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s’avaluen tots els apartats 10 punts. 
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la puntua-

ció mínima sera la meitat de la puntuació máxima total. 
 

Junta de Valoració 
Sr. Jordi Campillo Gàmez, gerent, o persona en 

qui delegui. 
Vocals: 
Sr. Francesc Cornet Ciurana, cap d’Administració i 

Personal de l’Àrea de Medi Ambient o persona en qui 
delegui. 

Sra. Rosa Pueyo Porta, coordinadora de la Xarxa 
de Caps de Comunicació i Qualitat de l’Ajuntament 
de Barcelona, o persona en qui delegui. 

Sr. Alfons Hurtado i Farré, assessor/a tècnic/a de 
la Gerència de Recursos Humans i Organització, o 
persona en qui delegui. 

Representant de la Junta de Personal o del Comi-
tè d’Empresa. 

 

 
 

CONVOCATÒRIA D'UN CONCURS PER A LA 
PROVISIÓ D’UN LLOC DE TREBALL DE L'INSTI-
TUT MUNICIPAL DE MERCATS MUNICIPALS DE 
BARCELONA 

 
Nota. Presentació de sol·licituds de participació en 

aquest concurs convocat per l’Institut Municipal de Mer-
cats de Barcelona (IMMB):  

És important indicar expressament en la instància el 
número del concurs, lloc de treball objecte de la convo-
catòria i adreçar-la a l’Institut Municipal de Mercats de 
Barcelona (IMMB). 

 
 

BASES GENERALS 
 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades pel 

Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es con-
voca un concurs per a la provisió d’un lloc de treball 
de l'IMMB que consta a l'annex, d'acord amb les 
condicions específiques que s'hi indiquen i amb els 
requisits comuns que es fixen a continuació:  

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per a optar a qualsevol convocatòria és necessari:  
– Trobar-se en servei actiu a l'Ajuntament o a un 

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció 
d'Incendis i Salvament (SPEIS).  

– Tractar-se de personal funcionari o contractat 
laboral fix de l'Ajuntament de Barcelona o de 
l'IMMB. El personal funcionari de l'Ajuntament 
adscrit a un Institut Municipal i el personal laboral 
fix de l'Ajuntament posteriorment subrogat a un 
Institut podran participar igualment en els con-
cursos. Així mateix, podran participar-hi els con-
tractats laborals fixos d'Instituts Municipals que 
hagin efectuat la corresponent adhesió a l'Acord 
Marc de Condicions de Treball, d'acord amb la 
clàusula preliminar cinquena de l'esmentat Acord.  

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com 
a funcionari de carrera o amb contracte laboral 
indefinit a l'Ajuntament o Institut Municipal.  

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des 
de l'última destinació obtinguda per concurs.  

 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complerts de 

serveis, inclosos els serveis previs en altres adminis-
tracions públiques que hagin estat formalment reco-
neguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 
punt. 

2. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un 
màxim d'1 punt segons el barem següent:  
– Per posseir com a grau un nivell superior al del 

lloc de treball convocat: 1 punt.  
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc 

de treball convocat: 0,75 punts.  
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos 

al del lloc de treball convocat: 0,50 punts.  
– Per posseir com a grau un nivell inferior en qua-

tre al del lloc de treball convocat: 0,25 punts.  
3. Nivell del lloc de treball actualment desenvolu-

pat o, en el seu cas, l'últim desenvolupat, fins a un 
màxim d'1 punt segons el barem següent:  
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– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al 
del lloc de treball convocat: 1 punt.  

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior 
en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50 
punts.  

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell 
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts.  

A aquests efectes s'ha d'entendre per nivell del 
lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d'un nivell superior al del 
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa.  

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valora-
ran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació directa 
amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si s'es-
cau, en funció de les matèries, la durada i l'avaluació.  

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ  
 
Estarà formada pels membres que s'indiquen a 

l'annex.  
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d'Empresa.  

 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS  
 
Les persones que compleixin les condicions exigi-

des hauran de presentar la sol·licitud a la qual adjun-
taran la relació de mèrits al·legats classificats segons 
l'ordre d'aquesta convocatòria i els documents acre-
ditatius corresponents, al Registre General o a qual-
sevol dels registres municipals, en el termini de quin-
ze dies hàbils a comptar de l'endemà de la publicació 
d'aquesta convocatòria en la Gaseta Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre 
sempre referits a la data d'acabament de l'esmentat 
termini.  

Per a cada concurs s'ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per la qual cosa, es 
podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es disposa 
a l'Oficina d'Informació de Personal, a les seus del 
districtes o a la intranet municipal. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-ho s'a-
tendrà a l'antiguitat de serveis prestats a la Corpora-
ció des de la data d’incorporació en la plantilla, amb 
caràcter indefinit.  

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s'estableixi la redacció d'un informe o memòria, 
aquest no podrà excedir de 5 pàgines, excepte en 
aquells casos en què les bases específiques del 
concurs determinin un nombre superior de pàgines, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. L'informe s'haurà de presentar conjuntament 
amb la sol·licitud i el currículum vitae.  

Els llocs de treball objecte de la present convoca-
tòria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 
minuts setmanals.  

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d'acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, podent-se convocar les perso-
nes que optin a les places per precisar o ampliar 
aspectes concrets en relació als mèrits al·legats.  

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s'ha pres possessió del lloc. Malgrat això, 
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d'optar per una 
d'elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents 
al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l'últim concurs en què hagi obtingut la plaça.  

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s'estarà a allò que disposen les Ba-
ses Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent.  

 
 

ANNEX 
 
Concurs 3/2008. Un lloc de treball de responsable 

de gestió econòmica pressupostària de l'IMMB (nivell 
20) 

 

 
 
 
Responsable de gestió econòmica pressupostà-
ria de l'IMMB 
Concurs 3/2008 

 
Lloc de treball adscrit a la Direcció Econòmica Fi-

nancera de l’Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona (IMMB). 

Nivell 20, específic de responsabilitat mensual de 
324,65 euros (2037X), segons catàleg vigent. 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 

 
Funcions 
– Gestionar la comptabilització i el control pressu-

postari de les inversions i els moviments de 
l’immobilitzat, i donar suport al responsable d’In-
gressos en la gestió i control dels ingressos de 
l’Institut, amb la finalitat de proporcionar una cor-
recta informació per la previsió i control de la si-
tuació econòmica i financera de l’ IMMB. 

 
Activitats 
– Comptabilització i control pressupostari de les 

inversions, tramitació i control de les actes de 
lliurament de remodelacions i actualització de les 
fitxes del seguiment de projectes del PAM. 

– Registre i comptabilització de les altes, baixes i 
modificacions d’immobilitzat a l’Inventari perma-
nent. 
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– Generar, enviar i notificar els rebuts de cànon, 
duplicats, fora de termini i en executiva. D’acord 
amb els procediments establerts per l’IMMB.  

– Tramitació dels expedients de fraccionament de 
les taxes segons les directrius establertes i la 
normativa vigent. 

– Donar suport al Responsable d’Ingressos en la 
comptabilització dels mateixos. 

– Manteniment de les domiciliacions de cànon i 
fraccionaments. 

– Suport al Cap del Servei facilitant la documenta-
ció necessària en els terminis i formes establerts 
pel Control de gestió intern de l’IMMB. 

– Aquelles altres derivades de les funcions assig-
nades al lloc de treball. 

 
Requisits addicionals 

Personal dels Grups A2 o C1.  
 

Mèrits complementaris 
1. Experiència professional fins a 6 punts segons 

el barem següent: 
– En la realització de tasques de gestió econòmica 

informatitzada (SIGEF, SAP, SIR, FICOR...), fins 
a 4 punts. 

– En la realització de tasques de gestió, seguiment 
i control de recursos econòmics, fins a 2 punts. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 1 punt. 

3. Exercici pràctic. La Junta de Valoració podrà 
convocar els/les candidats/es per a la realització 
d’una prova o supòsit pràctic, i la valorarà fins a un 
màxim de 5 punts. En cas de convocar-se aquesta 
prova, tindrà caràcter obligatori. 

4. Característiques personals. La Junta de Valora-
ció podrà convocar els/les candidats/tes per a l’ava-
luació de les seves característiques personals. 

En el cas de realitzar-se, aquesta convocatòria, tin-
drà caràcter obligatori. La Junta de Valoració utilitzarà 
els sistemes d’apreciació que consideri més adequats i 
valorarà aquest apartat fins a un màxim de 4 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s'avaluen tots els apartats opcionals: 10 punts. 
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la 
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

President: 
Sr. Jordi Torrades i Aladrén, gerent de l’IMMB, o 

persona en qui delegui. 
Vocals: 
Sr. Francisco Collados i Collados, cap de la Direc-

ció Econòmica-Financera de l’IMMB, o persona en 
qui delegui.  

Sr. Manel Armengol i Jornet, cap del Departament 
Jurídic-Administratiu de l’IMMB, o persona en qui 
delegui. 

Sra. Antònia López i Leal, cap d’Administració de 
l’IMMB, o persona en qui delegui. 

Representants de la Junta de Personal o del Co-
mitè d'Empresa. 

 

 
 
 
 
 
 

BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA 
CONVOCATÒRIA D’UN CONCURS PER A LA 
PROVISIÓ DE QUATRE LLOCS DE TREBALL DE 
L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA. 
(Aprovades per la Gerència de l’Institut Municipal 
d’Informàtica, amb data 20 de novembre de 2008) 

 
 
De conformitat amb les Bases marc aprovades pel 

Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es con-
voca concurs per a la provisió dels llocs de treball de 
l’IMI que consten a l’annex, d’acord amb les condici-
ons específiques que s’hi indiquen i amb els requisits 
comuns que es fixen a continuació. 

 
 

REQUISITS COMUNS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per optar a qualsevol convocatòria es necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament de Bar-

celona o a un Institut Municipal i no pertànyer a 
les classes de Guàrdia Urbana o Servei d’Extin-
ció d’Incendis i Salvament (SPEIS).  

– Tractar-se de personal funcionari o contractat la-
boral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament 
posteriorment subrogat a un Institut podran parti-
cipar igualment en els concursos. Així mateix, hi 
podran participar els contractats laborals fixos 
d’Instituts Municipals que hagin efectuat la cor-
responent adhesió a l’Acord Marc de Condicions 
de Treball, d’acord amb la clàusula preliminar 
cinquena de l’esmentat Acord.  

– Haver prestat un mínim d’un any de serveis com 
a funcionari de carrera o amb contracte laboral 
indefinit a l’Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des 
de l’última destinació obtinguda per concurs. 

 
 

MÈRITS COMUNS 
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de 

serveis, inclosos els serveis anteriors en altres admi-
nistracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts, i fins a un màxim 
d’1 punt. 

2. Grau personal consolidat. S’avaluarà fins a un 
màxim d’1 punt, segons el barem següent : 
– Per posseir com a grau un nivell superior al lloc 

de treball convocat 1 punt. 
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– Per posseir com a grau el mateix nivell al del lloc 
de treball convocat 0,75 punts. 

– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos 
al del lloc de treball convocat 0,50 punts. 

– Per posseir com a grau un nivell inferior en qua-
tre al del lloc de treball convocat 0,25 punts. 

3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, en 
el seu cas, l’últim ocupat fins a un màxim d’1 punt, 
segons el barem següent : 
– Pel desenvolupament d’un lloc d’igual nivell al 

del lloc de treball convocat 1 punt. 
– Pel desenvolupament d’un lloc de treball inferior 

en dos nivells al de lloc de treball convocat 0,50 
punts. 

– Pel desenvolupament d’un lloc de treball de ni-
vell superior al nivell del lloc de treball base de la 
categoria del concursant 0,25 punts. 

A aquests efectes s’ha d’entendre per nivell del 
lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d’un nivell superior al del 
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa. 

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s’escau, en funció de les matèries, la durada i 
l’avaluació. 

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ 
 
Estarà formada pels membres que s’indiquen a 

l’annex. 
Presidència:  
El gerent de l’Institut Municipal d’Informàtica de 

Barcelona. 
Vocals: 
Director/a de Serveis que en aquest concurs s’in-

diqui expressament a l’annex, el qual en cas d’ab-
sència del president titular, ostentarà la presidència 
de la Junta. 

El/la director de Recursos Humans de l’Institut 
Municipal d’Informàtica. 

El/la cap del Servei al qual estigui adscrit el lloc de 
treball en concurs, o persona en qui delegui. 

El/la secretari/ària de la Corporació o persona en 
qui delegui, el qual també tindrà la condició de secre-
tari/ària de la Junta de Valoració. 

A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 
els termes previstos a les Bases marc, els represen-
tants sindicals de l’Institut. 

 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigi-

des hauran de presentar sol·licitud a la qual adjunta-
ran la relació de mèrits al·legats, classificats segons 
l’ordre d’aquesta convocatòria, i els documents acre-

ditatius corresponents a qualsevol oficina de Registre 
de l’Ajuntament, o a qualsevol dels Registres Munici-
pals, inclòs l’Institut Municipal d’Informàtica, en el 
termini de quinze dies hàbils a comptar de l’endemà 
de la publicació d’aquesta convocatòria en la Gaseta 
Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s’han d’entendre 
sempre referits a la data d’acabament de l’esmentat 
termini. 

Per a cada concurs s’ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per a la qual cosa es 
podrà utilitzar l’imprès normalitzat de què es disposa 
al Registre General de l’Ajuntament, a l’Oficina d’In-
formació de Personal, a les seus dels Districtes o a 
l’Institut Municipal d’Informàtica (avinguda Diagonal, 
núm. 220, 2a planta). 

En cas d’empat en la puntuació, per dirimir-lo 
s’atendrà a l’antiguitat de serveis prestats a la Corpo-
ració des de la data d’incorporació a la plantilla amb 
caràcter indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s’estableixi la redacció d’un informe o memòria, 
aquest treball no podrà excedir de cinc pàgines, ex-
cepte en aquells casos en què les bases específi-
ques del concurs en determinin un nombre superior, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. 

L’informe s’haurà de presentar conjuntament amb 
la sol·licitud i el curriculum vitae. 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37,5 hores. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d’acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, i podrà convocar les persones 
que optin a les places per precisar o ampliar aspec-
tes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s’ha pres possessió del lloc. Malgrat això, 
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d’optar per una 
d’elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents 
al de l’exposició en el tauler d’anuncis del Departa-
ment de Recursos Humans de la proposta de la Jun-
ta de Valoració de l’últim concurs en què hagi obtin-
gut la plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s’estarà a allò que disposen les Ba-
ses marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent. 

 
 

ANNEX 
 
Concurs 2/08. Quatre llocs de treball de Tramita-

dor de Padró Municipal d’Habitants, adscrits al De-
partament de Població, de la Direcció d’Informació 
de Base i Cartografia de l’Institut Municipal d’In-
formàtica (nivell 16). 
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Quatre llocs de treball de tramitador de Padró 
Municipal d’Habitants 
Concurs 2/08 

 
 
Llocs de treball adscrits al Departament de Pobla-

ció, Direcció d’Informació de Base i Cartografia de 
l’IMI. 

Nivell 16 i específic de responsabilitat mensual de 
89,30 € segons catàleg vigent (1699X). 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 

 
Funcions principals 
– Resolució de les consultes telefòniques en matè-

ria padronal de les oficines d’atenció al ciutadà i 
PMAC. 

– Actualització i manteniment del Padró municipal 
d’habitants mitjançant l’aplicació informàtica de 
PADRO (PAD), com a conseqüència dels movi-
ments naturals de Població i dels controls de 
qualitat sobre la base de dades del Padró Muni-
cipal d’Habitants. 

– Atenció als Cossos de Seguretat, gestionant les 
seves demandes de dades padronals en l'horari 
d’atenció presencial. 

– Tramitació de les demandes de dades padronals 
requerides per d’altres administracions públiques.  

– Gestió i tractament dels arxius mensuals de Pa-
dró procedents de l’INE, amb resolució de les in-
cidències comunicades. 

– Col·laboració amb altres Administracions en els 
processos electorals. 

– Estudi i resolució de peticions de particulars rela-
tives al Padró municipal d’habitants, amb con-
fecció d’oficis (AAPP) i comunicacions als ciuta-
dans.  

 
Requisits addicionals 

Personal del grup C1 o C2. 
 

Mèrits complementaris 
1. Experiència professional, fins a 6 punts, segons 

el barem següent :  
– Coneixement de la normativa i gestió del Padró 

Municipal, mitjançant l’utilització d’aplicacions in-

formàtiques relacionades amb Padró (PAD, STP, 
CBG, IDA-PADRON i altres), fins a 3 punts. 

– Atenció i resolució, telefònica i/o presencial, de 
les demandes tant dels usuaris com d’altres ad-
ministracions públiques, fins a 2 punts. 

– Confecció i tramitació d’escrits administratius, 
amb utilització de la informàtica a nivell d’usuari 
(Microsoft Office), fins a 1 punt. 

2. Altres mèrits, fins a1 punt. 
3. Proves. La Junta de Valoració podrà convocar 

els/les candidats/tes per a la realització d’una prova 
professional. En cas de realitzar-se l’esmentada pro-
va es puntuarà, fins a 3 punts. 

4. Característiques personals requerides per a l’òp-
tim desenvolupament de les funcions del lloc de treball. 

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals.  

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la 
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació 
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s’avaluen tots els apartats opcionals: 9 punts.  
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la 
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

President 
Sr. Lluís Olivella Cunill, gerent de l’IMI, o persona 

en qui delegui. 
Vocals 
Sr. Lluís Sanz Marco, director d’Informació de Ba-

se i Cartografia o persona en qui delegui. 
Sr. Josep Olivé Figa, cap del Departament de Po-

blació o persona en qui delegui. 
Sr. Josep Perez Bernabeu, director de Recursos 

Humans o persona en qui delegui. 
Sra. Ana Roset Aguilera, tècnica de Recursos Hu-

mans qui també actuarà com a secretària de la Junta 
de Valoració. 

Representants de la Junta de Personal o del Co-
mitè d’Empresa. 
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ANUNCIS 

Notificacions 
 
 
 
En compliment del que disposa l'article 59.4 de la 

Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de 
les administracions públiques i del procediment ad-
ministratiu comú, i en relació amb l'expedient núm. 
EX08001449 instruït pel Departament Jurídic Admi-
nistratiu de l'Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona sobre extinció de l’autorització administrativa 
que empara l’ús del/s lloc/s a baix indicat/s, es notifi-
ca a la persona titular, Iciar Garcia Chopitea, que en 
data 13 d'octubre de 2008 el cap del servei de Mer-
cats de l’Institut Municipal de Mercats ha procedit a 
la signatura del requeriment següent:  

"Segons consta a la Direcció del Mercat, la parada 
a baix esmentada, roman tancada al públic des del 
dia 1 de juliol de 2008. 

Aquest comportament està previst a l’Ordenança 
de mercats com a causa d’extinció de la llicència 
d’ús: 

"Sense perjudici d’allò que es disposa en altres 
preceptes d’aquestes Ordenances, les autoritzacions 
d’ús s’extingeixen per: (…) i) no ocupar la parada o 
tenir-la tancada per a la venda durant un mes, llevat 
que sigui per causa justificada segons el criteri de 
l’òrgan que atorgà l’autorització, i allò que es disposa 
en l’article 54." 

Així mateix, l’article 54 de l’Ordenança de mercats 
estableix: 

"1. Es declararà vacant tota parada que no s’ocupi 
durant un mes consecutiu, llevat que hagués estat 
obtinguda pel titular una autorització municipal, i amb 
independència que s’hagi satisfet o no el cànon cor-
responent…" 

Per tot l’esmentat, el requerim per a que en el 
termini de deu dies comptats des de l’endemà de 
rebre la present notificació procedeixi a l’obertura 
del/s lloc/s de venda, i l’advertiment que en cas de 
no fer-ho es procedirà a iniciar el corresponent expe-
dient administratiu per tal de declarar extingida l’au-
torització administrativa. Així mateix, dins el termini 
atorgat podrà presentar les al·legacions que conside-
ri oportunes per a la defensa dels seus drets i inte-
ressos.― 

Barcelona, 4 de novembre de 2008. El secretari 
general, Jordi Cases i Pallarès. 

 
Mercat: Encants de Sant Antoni  
Lloc/s: E.S. Antoni Especials/038-1  
 

* * * 
 
En compliment del que disposa l'article 59.4 de la 

Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de 

les administracions públiques i del procediment ad-
ministratiu comú, i en relació amb l'expedient núm. 
EX08001454 instruït pel Departament Jurídic Admi-
nistratiu de l'Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona sobre extinció de l’autorització administrativa 
que empara l’ús del/s lloc/s a baix indicat/s, es notifi-
ca a la persona titular, Iciar Garcia Chopitea, que en 
data 13 d'octubre de 2008 el cap del servei de Mer-
cats de l’Institut Municipal de Mercats ha procedit a 
la signatura del requeriment següent:  

"Segons les dades que consten a l’IMMB, vostè no 
es troba al corrent de pagament dels cànons d’ús 
corresponents als llocs de venda dels quals n’ostenta 
la llicència.  

Li recordem que d’acord amb l’article 49.i) de 
l’Ordenança municipal de mercats, els titulars dels 
llocs de venda tenen l’obligació de satisfer el cànon i 
les altres exaccions que corresponguin, i que aquest 
incompliment està previst a l’article 42.l) de l’Or-
denança esmentada com a causa d’extinció. 

Per a realitzar el pagament pot adreçar-se a 
l’Institut Municipal d’Hisenda (av. Litoral, núm. 24-34, 
edifici Vela-annex Torre Mapfre); posteriorment hau-
rà d’aportar els comprovants a les oficines centrals 
de l’IMMB, o bé pot fer-los arribar a la Direcció del 
mercat. 

Per tot l’esmentat, la requerim per a que en el 
termini de deu dies comptats des de l’endemà de 
rebre la present notificació, liquidi el deute que manté 
amb l’IMMB. Així mateix, en el termini indicat, podrà 
presentar al·legacions per a la defensa dels seus 
drets i interessos. En el supòsit que el deute no fos 
liquidat, s’iniciarà la tramitació del corresponent ex-
pedient administratiu per declarar extingides les au-
toritzacions d’ús.― 

Barcelona, 4 de novembre de 2008. El secretari 
general, Jordi Cases i Pallarès. 

 
Mercat: Encants de Sant Antoni Encants de 

S.Antoni 
Lloc/s: E.S. Antoni Especials/038-1  
 

* * * 
 
En compliment del que disposa l'article 59.4 de la 

Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de 
les administracions públiques i del procediment ad-
ministratiu comú, i en relació amb l'expedient núm. 
EX08001450 instruït pel Departament Jurídic Admi-
nistratiu de l'Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona sobre extinció de l’autorització administrativa 
que empara l’ús del/s lloc/s a baix indicat/s, es notifi-
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ca a la persona titular, Maria Carmen Gilabert Ra-
basco, que en data 13 d'octubre de 2008 el cap del 
servei de Mercats de l’Institut Municipal de Mercats 
ha procedit a la signatura del requeriment següent:  

"Segons consta a la Direcció del Mercat, la parada 
a baix esmentada, roman tancada al públic des del 
dia 1 de juliol de 2008. 

Aquest comportament està previst a l’Ordenança 
de mercats com a causa d’extinció de la llicència 
d’ús: 

"Sense perjudici d’allò que es disposa en altres 
preceptes d’aquestes Ordenances, les autoritzacions 
d’ús s’extingeixen per: (…) i) no ocupar la parada o 
tenir-la tancada per a la venda durant un mes, llevat 
que sigui per causa justificada segons el criteri de 
l’òrgan que atorgà l’autorització, i allò que es disposa 
en l’article 54.‖ 

Així mateix, l’article 54 de l’Ordenança de mercats 
estableix: 

"1. Es declararà vacant tota parada que no s’ocupi 
durant un mes consecutiu, llevat que hagués estat 
obtinguda pel titular una autorització municipal, i amb 
independència que s’hagi satisfet o no el cànon cor-
responent…" 

Per tot l’esmentat, el requerim per a que en el 
termini de deu dies comptats des de l’endemà de 
rebre la present notificació procedeixi a l’obertura 
del/s lloc/s de venda, i l’advertiment que en cas de 
no fer-ho es procedirà a iniciar el corresponent expe-
dient administratiu per tal de declarar extingida l’au-
torització administrativa. Així mateix, dins el termini 
atorgat podrà presentar les al·legacions que conside-
ri oportunes per a la defensa dels seus drets i inte-
ressos.― 

Barcelona, 5 de novembre de 2008. El secretari 
general, Jordi Cases i Pallarès. 

 
Mercat: Encants de Sant Antoni  
Lloc/s: E.S. Antoni Cat.2/527-1  
 
 

* * * 
 
 
En compliment del que disposa l'article 59.4 de la 

Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de 
les administracions públiques i del procediment ad-
ministratiu comú, i en relació amb l'expedient núm. 
EX08001455 instruït pel Departament Jurídic Admi-
nistratiu de l'Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona sobre extinció de l’autorització administrativa 
que empara l’ús del/s lloc/s a baix indicat/s, es notifi-
ca a la persona titular, Maria Carmen Gilabert Ra-
basco, que en data 13 d'octubre de 2008 el cap del 
servei de Mercats de l’Institut Municipal de Mercats 
ha procedit a la signatura del requeriment següent:  

"Segons les dades que consten a l’IMMB, vostè no 
es troba al corrent de pagament dels cànons d’ús 
corresponents als llocs de venda dels quals n’ostenta 
la llicència.  

Li recordem que d’acord amb l’article 49.i) de 
l’Ordenança municipal de mercats, els titulars dels 

llocs de venda tenen l’obligació de satisfer el cànon i 
les altres exaccions que corresponguin, i que aquest 
incompliment està previst a l’article 42.l) de 
l’Ordenança esmentada com a causa d’extinció. 

Per a realitzar el pagament pot adreçar-se a 
l’Institut Municipal d’Hisenda (av. Litoral, núm. 24-34, 
edifici Vela-annex Torre Mapfre); posteriorment hau-
rà d’aportar els comprovants a les oficines centrals 
de l’IMMB, o bé pot fer-los arribar a la Direcció del 
mercat. 

Per tot l’esmentat, la requerim per a que en el 
termini de deu dies comptats des de l’endemà de 
rebre la present notificació, liquidi el deute que manté 
amb l’IMMB. Així mateix, en el termini indicat, podrà 
presentar al·legacions per a la defensa dels seus 
drets i interessos. En el supòsit que el deute no fos 
liquidat, s’iniciarà la tramitació del corresponent ex-
pedient administratiu per declarar extingides les au-
toritzacions d’ús.― 

Barcelona, 5 de novembre de 2008. El secretari 
general, Jordi Cases i Pallarès. 

 
Mercat: Encants de Sant Antoni 
Lloc/s: E.S. Antoni Cat.2/527-1  
 
 

* * * 
 
 
En acompliment del que disposa l'article 59.4 de la 

Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de 
les administracions públiques i del procediment ad-
ministratiu comú, i en relació amb l'expedient núm. 
EX08001048 instruït pel Departament Jurídic Admi-
nistratiu de l'Institut Municipal de Mercats de Barce-
lona sobre extinció de l’autorització d’ús del/s lloc/s a 
baix indicat/s, es notifica a la persona titular, Angle 
Torrecillas Tomas, el/la qual en l'últim domicili cone-
gut ha rebutjat les notificacions que li han estat adre-
çades, que en ús de les facultats atorgades per de-
cret d’Alcaldia de data 2 de setembre de 2003, el 
president de l’IMMB ha disposat en data 19 de se-
tembre de 2008:  

"Declarar extingida/es l’autorització d’ús del/s 
lloc/s a baix indicat/s, que figura/en a nom de la per-
sona titular a dalt esmentada, a l’empara de la lletra 
i) de l’article 42 (tancament del lloc de venda durant 
un mes) de l'Ordenança de mercats; i deixar el/s 
lloc/s esmentat/s en situació de vacant/s i revoca-
da/es l’autorització/les autoritzacions d’ús correspo-
nent/s, requerir al/a la titular perquè de conformitat 
amb el que disposen els art. 160 i 161 del Reglament 
de patrimoni dels ens locals, en el termini de 10 dies 
deixi el/s lloc/s de venda a disposició de l’Ad-
ministració, lliure/s, vacu/s i expedit/s; dins el 8 dies 
següents a l’expiració del termini esmentat, assenya-
lar el cinquè dia hàbil a les 8 hores per la pràctica de 
la diligència de llançament. Designar el director del 
mercat i l’auxiliar d’àrea, perquè, junts o separats 
efectuïn l’expressada diligència amb absoluta in-
demnitat per a l’erari municipal, assistits del personal 
de la Policia Municipal que estimin necessari i amb la 
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facultat de reclamar directament l’auxili de la força 
pública si així calgués per l’exacte compliment de la 
comesa que els ha estat assignada." 

Contra aquesta resolució es pot interposar recurs 
d’alçada davant l’Alcaldia en el termini d’un mes, 
comptat des de l’endemà de la present notificació. 
L’esmentat recurs s’entendrà desestimat si transcor-
ren tres mesos des de la seva interposició sense que 
se’n notifiqui la resolució.  

Contra la desestimació tàcita del recurs d’alçada 
es pot interposar recurs contenciós administratiu da-

vant del Jutjats contencioso administratius de Barce-
lona o dels que correspongui al seu domicili, en el 
termini de sis mesos a comptar de l’endemà de la 
data en què es produeix l’acte presumpte. 

També es pot utilitzar qualsevol altre recurs que 
es cregui convenient. 

Barcelona, 25 de novembre de 2008. El secretari 
general, Jordi Cases i Pallarès. 

 
Mercat: Sagrada Familia 
Lloc/s: Lloc fixe/ 012-1 

 
 

 
 
 

Altres anuncis 
 
 
 

Institut Municipal d’Urbanisme 
Exp. 08obo47 

 
La Comissió de Govern, en sessió de data 12 de 

novembre de 2008, aprovà, entre d’altres, el següent 
acord: 

"Resoldre les al·legacions formulades durant el 
període d’informació pública del Projecte d’urbanitza-
ció del carrer de Lanzarote i d’altres al Districte de 
Sant Andreu, en el sentit dels motius exposats en 
l’informe tècnic d’al·legacions de la Direcció de Pro-
jectes d’Obres d’Urbanització i Edificació de Bagur-
sa, de 27 d’octubre de 2008, el qual consta a 
l’expedient i es dóna per reproduït; aprovar definiti-
vament l’esmentat projecte amb un import per a co-
neixement de l’Administració, de 8.734.106 euros, 
16% d’Impost del valor afegit inclòs; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal; notificar-ho als interessats i donar-ne 
compte a la Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge.‖ 

Contra aquest acord, que exhaureix la via admi-
nistrativa, es pot interposar recurs potestatiu de re-
posició davant l’òrgan que l’ha adoptat, en el termini 

d’un mes comptat a partir del dia següent al de la 
recepció de la present notificació, o es pot interposar 
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat del 
Contenciós Administratiu de Barcelona, en el termini 
de dos mesos comptats des de l’endemà de la pre-
sent notificació. 

Contra la resolució expressa del recurs potestatiu 
de reposició es podrà interposar recurs contenciós 
administratiu davant el Jutjat del Contenciós Admi-
nistratiu de Barcelona, en el termini de dos mesos a 
comptar des del dia següent a la seva notificació. 

Contra la desestimació tàcita del recurs potestatiu 
de reposició, que s’entendrà produïda un cop trans-
corregut un mes comptat des del dia següent al de la 
seva interposició sense que s’hagi notificat resolució 
expressa, es pot interposar recurs contenciós admi-
nistratiu davant el Jutjat del Contenciós Administratiu 
de Barcelona, en el termini de sis mesos a comptar 
des del dia següent al que s’hagi produït la desesti-
mació tàcita. 

No obstant, se’n pot interposar qualsevol altre re-
curs que es consideri convenient. 

Us ho comunico als efectes oportuns. 
Barcelona, 28 de novembre de 2008. El secretari 

general, Jordi Cases i Pallarès. 
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